
➤ „Mir hunn nom beschte Wëssen
a Gewësse gehandelt“

Dir Dammen an Dir Hären, léif
Kolleeginnen a Kolleegen, mir
sinn haut fir d'Lescht an dësem
Sall an an dëser Kompositioun ze-
summen. Déi nächst Chamber, déi
no de Wahle vum 7. Juni zesum-
mekënnt, wäert, egal wéi de Ver-
dikt vum Wieler ass, en anert Ge-
siicht, wéinstens zum Deel, hunn.

Enger Rei vu Kolleegen, deene soe
mer haut awuer hei, net well mer
wéissten oder géifen denken, dass
se net géifen erëmgewielt ginn, mä
well se selwer décidéiert hunn, net
méi mat an d'Wahlen ze goen.
Ech ka mer virstellen, dass dëst fir
si e ganz bewegende Moment ass,
déi lescht Minutten, wou se hei 
an der Lëtzebuerger Chamber
siégéieren.

Mir soe fir d'éischt emol provi-
soresch zwee Kolleegen äddi, déi
scho laang hei sinn, déi d'natio-
nalpolitesch Bühn verloossen,
well et se op Stroossbuerg zitt.

Et ass dat fir d'éischt de Jos
Scheuer. Ee Mann, deen elo bal 25
Joer an dëser Chamber ass, dee
mech méi wéi eng Kéier heiuewe
vertrueden huet an net nëmmen
heiuewen oder och huet misse
vertrieden. Hien huet dat ëmmer
zu eiser vollster Zefriddenheet ge-
maach.

Mä de fréiere Buergermeeschter
vun Iechternach a Professer huet
während engem Véirelsjorhonnert
an dësem Parlament a ville Be-
räicher seng Kompetenz ënner
Bewäis gestallt. An dat virun allem
natierlech an deene Beräicher, déi
him nolouchen. Dat war d'Schoul-
an d'Beruffsausbildung. D'Reform
vum Schoulgesetz war ee vun de
leschte groussen Dossieren, déi de
Jos Scheuer hei an der Chamber
gemaach huet. En Dossier, deen e
mat Kompetenz, Engagement, mä
virun allem mat vill Begeesch-
terung zu engem gudden Enn
gefouert huet. Ech ka mer seng
Satisfaktioun virstellen, dass dat
esou gegléckt ass.

Mir wäerten de Vizepresident Jos
Scheuer heibanne vermëssen a
mir wënschen him vill Succès bei
sengen europäeschen Ambi-
tiounen.

Déiselwecht europäesch Ambi-
tiounen, déi huet de Charles
Goerens a wäert dofir der nächster
Chamber net méi ugehéieren.
Aussepolitik, an dobäi virun allem
Europa- a Kooperatiounspolitik
stounge bei him während deenen
20 Joer, wou en hei am Haus war,
op der éischter Agenda, gradesou
wéi d'Uleiesse vun der Landwirt-
schaft, vun der Ëmwelt. Alles Beräi-
cher, an deenen hie seng Kompe-
tenz ënner Bewäis gestallt huet.

De Charles Goerens - mir wëssen -
ass e leidenschaftlechen Europäer.
An dofir wäert hie seng Saach an
Europa gutt maachen. Well ech hu
kee Grond drun ze zweifelen, dass
de Wieler hien an Europa schéckt.

Fënnef aner Kolleegen zéien haut

Ried vum President zum Ofschloss vun der Legislatur
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e Schlussstréch ënner eng Etapp
vun hirem Liewen, eng méi oder
manner laang Aktivitéit an dësem
Haus.

Fir d'éischt de Jean-Pierre Koepp,
den Doyen hei aus dem Par-
lament. E ganz léiwe Mënsch,
deen an dësem Joer, an dësem
Abrëll seng 75 Joer gefeiert huet.
Hie war 20 Joer hei an der Cham-
ber. Hien ass e ganz diskrete
Mënsch. Hien huet heibannen ni
déi grouss Téin ugeschloen, mä en
huet sech ëmmer zu Wuert ge-
mellt, wann et drëm gaang ass, fir
d'Uleiessen an d'Suerge vun de
Mënschen dobaussen am Land,
well e war ganz no. Säin Ouer war
bei de Mënschen a bei de Suerge
vum Alldag vun hinnen. Hien huet
sech zu Wuert gemellt, wann en
dat fir noutwendeg emfonnt huet.
Hien huet eng gutt Roll fir d'Leit
an dësem Parlament gespillt. Dofir
wënsche mer him eng schéi Pen-
sioun a vill Spaass bei sengen
Hobbyen.

Een aneren, deen eis no 20 Joer
verléisst, ass de Marcel Glesener.
Jo, de Marcel Glesener huet zwee
Häerzer: eent, wat fir d'Gewerk-
schaftswelt schléit a geschloen
huet, an eent fir d'Politik. Als Poli-
tiker wollt de Gewerkschaftler
Glesener d‘Fuerderungen a gesell-
schaftspolitesch Virstellunge vun
de Gewerkschaften an der Politik
ëmsetzen; wat net ëmmer ouni
Kompromësser ze realiséiere war.
Mä ech muss soen, hien hat
gewéinlech eng gutt Hand bei

dem Organiséiere vu Kompro-
mësser.

De Mindestloun, d‘Renten an
d'Pensiouen, d'PAN-Gesetz,
d'Fleegeversécherung, d'Reform
vum Kollektivvertragsgesetz, Een-
heetsstatut: Dat sinn nëmmen e
puer vun den Etappen op dem
politesche Wee vum Marcel
Glesener, e Gewerkschaftler a Po-
litiker, dee sech ëm d'Mënsche
verdéngt gemaach huet. Dofir:
Merci, Här Glesener, an all
Guddes!

Een anere Kolleeg, deen d'Cham-
ber verléisst, den Noper vum
Marcel Glesener hei an der Cham-
ber, de Fred Sunnen, de fréiere
Buergermeeschter vu Suessem,
huet sech virop fir modern Süd-
gemengen agesat. Virun allem
d'Industriebrooche louchen him
um Häerz a waren eng richteg
Erausfuerderung fir hien. Als
Éierendirekter vum Lycée tech-
nique vu Bouneweg war en u
Bildung an un Erzéiung inte-
resséiert; wichteg Pilieren, wou e
sech ëmmer zu Wuert gemellt
huet, grad wéi wat och d'ganz
Problematik Uni Lëtzebuerg ube-
laangt.

Dofir, Merci fir deen Asaz an all
deene Beräicher, wou Der aktiv
waart, Här Sunnen, an all Guddes
fir d'Pensioun!

De Marcel Sauber verléisst
d'Chamber och. Vum Fëschmaart
iwwer Walfer op de Krautmaart,
esou kënnt ee sech seng Carrière
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Aarbecht - wann Der mer dat er-
laabt - an dräi oder véier Zuelen:

2.577-mol sinn d'Deputéierten a
Kommissiounssitzungen zesum-
mekomm, wou déi eigentlech
parlamentaresch Aarbecht sech jo
ofspillt. Mir hunn 260 öffentlech
Sitzunge gehat. Et si 496 Projets de
loi gestëmmt ginn, 38 Propositions
de loi déposéiert, 16 Propositions
de révision vun der Verfassung
déposéiert ginn; dovunner goufen
der zéng gestëmmt. Mir hu 77
Debatte gefouert, a 56 Heures
d'actualité, während deene mer
iwwert d'Problemer an d'Défien,
déi sech dem Land stellen, ge-
schwat hunn.

D'Schoulreform, de Statut unique,
de Pacte Logement, d'Euthanasie-
gesetz, d'duebel Nationalitéit, dat
neit Immigratiounsgesetz, d'Änne-
runge vun der Verfassung: Et sinn
dat nëmmen e puer vun de
Schwéierpunkter vun där Legisla-
turperiod, déi elo op en Enn geet.

D'Chamber ass och hirer Kontroll-
funktioun vis-à-vis vun der Regie-
rung gerecht ginn. Dat an deenen
zoustännege Chamberskommis-
siounen, mä awer och duerch net
manner wéi 3.335 parlamen-
taresch Ufroen.

Erlaabt mer awer och nach, op e
puer spezifesch Momenter vun
dëser Period anzegoen.

Ech wëll erënneren un dee feier-
leche Moment wéi de Grand-Duc
no de leschte Wahlen an enger
ganz würdeger Zeremonie hei
d'Chamber opgemaach huet.

Et goufen duerno manner schéi
Momenter, wéi mer un déi Leit ge-
duecht hunn, déi dësem Haus
nostoungen, déi an dësem Haus
waren, mä déi eis verlooss hunn.
Dat war d'Nelly Stein an dat war
de Marc Zanussi. Ech erënneren
un d'Trauerfeierlechkeeten, wéi
d'Grande-Duchesse Joséphine-
Charlotte gestuerwen ass, an och
un déi fir den Éierestatsminister
Gaston Thorn.

(Fortsetzung op Säit 2)

résuméieren. 18 Joer laang war e
Member vum Statsrot, dovunner
zwee Joer President. An dat huet
seng Spuren hannerlooss. Och
seng Erfahrungen als Buerger-
meeschter vu Walfer, als Direkter
vun der Fédération des Artisans a
säi Mandat am Conseil écono-
mique et social hu seng Aarbecht
hei an der Chamber geprägt. 
Eis beschte Wënsch begleeden 
de Marcel Sauber a senger Pen-
sioun.

An da schlussendlech dee Fënnef-
ten am Bond: de John Castegnaro.
Hie war nëmmen eng Legislatur
hei an der Chamber, mä hien huet
während deene fënnef Joer seng
Aarbecht als Parlamentarier mat
därselwechter Energie, mat därsel-
wechter Iwwerzeegung a mat där-
selwechter Kompetenz gemaach,
wéi e virdru während Jorzéngte
sech als Gewerkschaftspresident
engagéiert huet.

Wie seng engagéiert Ried virdrun
nogelauschtert huet, deen huet e
bësse gespuert, dass... Ech hat
d'Impressioun, wéi wann et e
bëssen e politescht Testament wär,
wat en hei hannerluecht huet.
Neen, et ass eng Ried, an déi mer
nach heiansdo kënne puiséiere
goen an deene kriteschen Zäiten,
déi op eis duerkommen.

De John Castegnaro, dat war e
Liewen am Asaz fir déi aner, an
der Responsabilitéit fir d'Cause
publique am Allgemengen. Ech
wëll him mäi Respekt a mäi Merci
ausdrécken an him soen: Hien
huet sech grad wéi déi aner ver-
déngt gemaach ëm eist Land.

Eis beschte Wënsch, léif Frënn, be-
gleeden alleguerten déi siwe
Kolleegen, déi an der nächster
Chamber net méi derbäi sinn.

Mir hunn am Laf vun dëser Legis-
latur scho sechs Kolleegen awuer
gesot. Ech wëll se just kuerz op
dëser Plaz ernimmen. Et war de
Niki Bettendorf, ganz laang an der
Chamber, de François Maroldt,
den Emile Calmes, den Henri
Grethen, d'Marie-Thérèse Ganten-
bein an de Patrick Santer. Si alle-
guerten hunn, deen een op déi
eng, deen aneren op déi aner
Manéier, hir Spuren hei hanner-
looss. Och hinne wënsche mer op
hirem weidere Liewensparcours
all Guddes.

Dir Dammen an Dir Hären, d'Le-
gislaturperiod 2004-2009 geet op
en Enn. Mir hunn eis Aarbecht ge-
maach, oder wéinstens versicht se
no beschtem Wëssen a Gewëssen
ze maachen: am Ufank vun der
Legislaturperiod an der Lëtzebuer-
ger Présidence vun der Euro-
päescher Unioun, bis elo zum
Schluss duerch eist Beméies, sou-
wuel eisen eegene Bäitrag a
puncto Wirtschafts- a Finanzkris
ze leeschte wéi duerch déi parla-
mentaresch Begleedung vun den
Initiative vun der Regierung.

Zwëschenduerch iwwert déi
fënnef Joer résuméiert sech eis
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➤ D’Chambre des Métiers net onzefridden
Nodeem d’Parlament e Mëttwoch,
den 13. Mee, den Antikrisepak
gestëmmt huet, wou eng ganz Rei
Mesurë virgesi sinn, fir d’Wirt-
schaft ze relancéieren, waren déi
Responsabel vun der Chambre des
Métiers deen Dag drop beim
Chamberspresident Lucien Weiler.
De President Roland Kuhn an den
Direkter Paul Ensch hunn hir Ze-
friddenheet ausgedréckt fir dat
séiert an zügegt Handele vu Regie-
rung a Parlament.

„Mir sinn net onzefridde mat
deem, wat d’Regierung a Saachen
Antikris mécht, mä mir brauche
weider strukturell Reformen!“, sot
de President vun der Chambre des
Métiers, Roland Kuhn. D’Hand-
wierk zielt ëm déi 5.000 Entre-
prisen hei am Land, et ass ee vun

de Piliere vun der Lëtzebuerger
Ekonomie. Fir sech kënne weider-
zeentwéckelen, muss d’Ëmfeld op
allen Niveaue stëmmen.

Déi öffentlech Investissementer
weiderféieren an d’Verwaltungs-
prozedure vereinfachen, dat sinn
dem Direkter Paul Ensch no déi
zwee Pilieren, op déi déi nächst
Regierung muss bauen. Dorop
waart d’Handwierk, an do virun al-
lem de Secteur vum Bau, sou nach
de Paul Ensch. Et ass wichteg, datt
d’Vertrauen erëm hiergestallt gëtt
an d’Consommatioun relancéiert
gëtt, fir d’Aarbechtsplazen ze erha-
len a fir no der Kris prett ze sinn, fir
ze redémarréieren.

De Budget gesäit héich öffentlech
Investissementer duerch grouss
Chantiere vir. „Dat ass fir de

Secteur vum Bau liewenswichteg“,
sou de Roland Kuhn.

De Chamberspresident Lucien
Weiler huet deene Verantwort-
leche vun der Chambre des Mé-
tiers seng Ënnerstëtzung zougesot.
An dëse Krisenzäiten, mä och soss
géif d’Parlament säi Bescht maa-
chen, fir d’Betriber ze ënner-
stëtzen. De Pak vu Mesuren, deen
um leschte Sëtzungsdag an der
Chamber gestëmmt gouf, soll
d’Wirtschaft relancéieren an Aar-
bechtsplazen erhale respektiv
neier schafen.

De Lucien Weiler huet um Enn
zougeséchert, datt och no de Wah-
len, wann d’Situatioun et géif ver-
laangen, d’Parlament sech drén-
gend mat Mesurë kéint befaassen,
déi sech géifen imposéieren.

(Fortsetzung vu Säit 1)

Mir haten historesch Momenter
mat dem Referendum iwwert déi
Europäesch Verfassung a mat dem
Engagement, deem aussergewéin-
lechen Engagement vun der
Chamber am Kader vun dësem
Referendum. En Engagement, an
deem d'Chamber ganz nei Weeër
gaangen ass.

D'Parlament huet seng interna-
tional Verflichtunge wouergeholl
während dëse fënnef Joer. Mir hate
Besuch vun allen héijen euro-
päesche Politiker, vum Kommis-
siounspresident iwwer eng ganz
Rei vu Kommissären. Mir hu Be-
such gehat vu Parlamentspresiden-
ten, Premierministeren, Ministe-
ren, Ausseministeren aus der gan-
zer Welt, déi mer hei an der
Chamber empfaangen hunn.

Mir hunn och eis Aufgabe ge-
maach. Mir waren a China. Mir
waren an der Mongolei, a Bulga-
rien, a Malta, an Däitschland an
op villen anere Plazen. Ech men-
gen, mir hätten eis Aarbecht och
op deem Niveau op eng korrekt
Aart a Weis gemaach.

Erlaabt mer zum Schluss e puer
Wuert vu Merci ze adresséieren,
fir d'éischt un d'Personal hei vun
der Chamber mat un der Spëtzt
dem Generalsekretär Claude
Frieseisen, mat den Adjoints, der
Madame Barra an dem Benoît
Reiter.

Ech wëll am Numm vun Iech alle-
guerten hinnen a fir si stellvertrie-
dend dem ganze Personal vun der
Chamber e wierklech häerzlechen
a waarme Merci soe fir vill a gutt
Aarbecht während dëse Joren. En
onermiddlechen Asaz, deen eis
alleguerten et vill méi einfach
gemaach huet, eis Aarbecht ze
maachen.

Merci un d'Mataarbechter vun de
Fraktiounen, déi et net ëmmer
einfach mat eis alleguerten hunn;
un déi parlamentaresch Press, déi
ons hëlleft, d'Aktivitéite vun der
Chamber no baussen ze bréngen;
d'Sécherheetspersonal, an net
zulescht, Här Minister, un d'Re-
gierung fir hir Zesummenaarbecht,
fir d'Disponibilitéit.

Mir hunn heiansdo matenee ge-
stridden, awer ëmmer gestridden
am gudde Sënn. An ech mengen,
wa mer ënnert dem Stréch de
Bilan maachen: D‘Zesummenaar-
becht an d‘Zesummespill tëschent
Parlament a Regierung, dat huet
gutt geklappt an deene fënnef Joer.
Och dofir der Regierung de Merci!

Dir Dammen an Dir Hären, mir
hunn den nächste 7. Juni Rendez-
vous mam Wieler. Et ass dee
grousse Rendez-vous an där klen-
ger Lëtzebuerger Demokratie vum
Land a senge Leit mat de Politiker.
An et ass ee Rendez-vous, dee
stattfënnt an engem Moment, an
deem eist Land, an doriwwer
eraus Europa an d'ganz Welt, an
enger Situatioun ass, wéi se bis elo

kee vun eis alleguerten heibanne
kannt huet, materlieft huet, an déi
meeschte Wieler, déi de 7. Juni
wiele ginn, och net.

D‘Mënschen dobausse sinn zum
Deel veronséchert. A si erwaarde
vun der Politik weder Sträit nach
Polemik an och keng Scholdzou-
weisung. Mä si erwaarden, an dat
zu Recht, dass mer déi Weeër a
Pisten opzeechnen, vun deene mer
kënnen unhuelen, dass se d'Land a
seng Mënschen ouni ze vill
Schréipsen an ouni ze vill Blessu-
ren aus der Kris erausféieren.

D'Chamber an iwwer si eraus
d'Politik am Allgemengen hunn -
an ech wëll dat ënnersträichen;
esou emfannen ech dat wéinstens -
an deene leschte Méint a Wochen,
zënter dem Ausbau vun der Kris
eng aussergewéinlech responsabel
Haltung un den Dag geluecht. Net
de Sträit, net déi zougespëtzten
Ausenanersetzungen tëschent de
Parteie stoungen op der Agenda,
mä et war op alle politesche
Borden, bei aller natierlecher
Differenz, déi et gëtt, a speziell an
engem Wahlkampf, d'Suerg ëm
d'Wuel vum Land a senge Mën-
schen, déi am Vierdergrond stoung
a steet.

Dat war gutt esou; dat ass richteg
esou; dat spieren d'Mënschen
dobaussen och esou, an dat huet
der Kredibilitéit vun der Politik an
deene leschte Wochen a Méint
richteg gutt gedoen. Dofir ass mäin
Appel un eis alleguerten, an deene

leschten dräi Woche virun de Wah-
len, bei allen natierlechen Diver-
genzen a bei den Noutwendeg-
keete vun engem Wahlkampf, déi
Serenitéit bäizebehalen, déi mer an
deene leschte Méint ënner Bewäis
gestallt hunn an déi den Eescht vun
der Situatioun verlaangt.

Ofschléissend wënschen ech jidd-
werengem vun Iech alleguerten an
doriwwer eraus Äre Kolleegen op
de Lëschte vill Asaz, vill Ausdauer
a vill Iwwerzeegungskraaft an
deene leschte 25 Deeg, déi bleiwe
bis zu de Wahlen, an doriwwer
eraus all deenen, déi bei dëse
Wahle wäerte gewielt ginn, elo
am Virauser schonn eng glécklech
Hand an dësem Haus.

Ech soen Iech Merci, an ech
schléissen domadder déi lescht
Sitzung vun dëser Legislaturperiod
2004-2009.

❱❱❱ M. François Biltgen, Minis-
tre du Travail et de l'Emploi.-
Merci, Här President. Am Numm
vun der Regierung wëll ech Iech,
Här President, an de 60 Kolleegin-
nen a Kolleege Merci soe fir déi
Aarbecht, déi an deene fënnef Joer
geleescht gouf. Jiddwereen huet
hei versicht, säi Bescht ze ginn, ob
Majoritéit oder Oppositioun.

Vill vun deenen Diskussiounen,
déi hei waren, hunn zu gudde Re-
sultater gefouert. A grad wéi Dir
wëll ech dorop hiweisen, wéi mer
et an deene leschte Woche fäerdeg
bruecht hunn, op alle Bänken ze
kucke séier a gutt ze schaffen. Jidd-

weree wär vläicht elo léiwer nach
am Wahlkampf, mä jiddweree war
hei bereet, nach eng Woch drun-
zehänken, fir gutt Gesetzer ze
maache fir Land a Leit. Ech men-
gen, dat soll woen. Jiddwereen
heibannen huet dee Mérite.

An Iech, Här President, och Merci
fir déi Aart a Weis, wéi Der dës
Chamber gefouert hutt. Dir waart
den Här vun der Zäit, de Meesch-
ter vun der Auer. Wéi mer op Lët-
zebuergesch soen: Dir waart
streng, mä gerecht. Ech hunn Iech
oft als streng emfonnt.

Elo mat engem gewëssene Recul
soen ech: Hie war awer gerecht.
An ech mengen, och Iech ass ze
verdanken, dass mer an dëser
Chamber heiansdo emol méi hët-
zeg waren, mä meeschtens gutt a
fruchtbar Diskussiounen haten.
Dofir och Iech an all Äre Mataar-
bechter villmools Merci fir Är
Aarbecht. Dir hutt och e grousse
Mérite, fir dass mer gutt zesumme-
geschafft hunn.

An all deene Kolleegen, déi op-
halen: bonne Chance! An deene
Kolleegen, déi, wei ech, nach eng
Kéier probéieren erëm derbäi ze
sinn: och bonne Chance! Ech
wäert jiddweree vermëssen, deen
net méi wäert derbäi sinn.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Minister. Bonne Chance Iech alle-
guerten!

De Chamberspresident Lucien Weiler huet de President vun der
Chambre des Métiers Roland Kuhn an den Direkter Paul Ensch empfaang.

«L’Union européenne est et re-
stera la meilleure enceinte pour
sauvegarder les intérêts des
petits pays.»

Face aux crises économique et fi-
nancière et à une économie mon-
dialisée, la coopération et la soli-
darité de tous au sein d’une Union
européenne restent la meilleure
réponse au risque qu’encourent
les petits pays. Voilà en résumé la
conclusion que le Président de la
Chambre des Députés, M. Lucien
Weiler, et la Présidente de la
Chambre des Représentants des
Pays-Bas, Mme Gerdi A. Verbeet,
ont tirée de leur entretien bilatéral
le 28 mai 2009.

Les discussions des deux prési-
dents étaient centrées sur la crise
économique et financière et le
rôle que peuvent jouer les parle-
ments nationaux dans des crises

d’envergure. À l’approche des
élections européennes du 7 juin
prochain, les présidents ont égale-
ment abordé l’enjeu des élections
européennes et la nécessité pour
l’Union européenne de sauvegar-
der la cohésion par le biais de la
méthode communautaire.

Les deux présidents ont par
ailleurs critiqué fermement toute
tendance protectionniste au sein
de l’Union. 

Les Pays-Bas et le Luxembourg en-
tretiennent depuis des siècles des
relations exceptionnelles docu-
mentées par ailleurs par des liens
historiques et monarchiques que
les visites réciproques ont contri-
bué à approfondir. Cette confiance
mutuelle se matérialise notam-
ment dans des échanges écono-
miques et culturels soutenus. Les
Pays-Bas assurent également la re-

présentation diplomatique du
Luxembourg dans beaucoup de
pays.

La première journée de la visite de
travail de Mme Verbeet était très
chargée. En effet, mis à part l’ac-
cueil et l’entretien avec M. Lucien
Weiler, la Présidente de la
Deuxième Chambre des Pays-Bas
a eu une entrevue avec le Bureau
et la Commission des Affaires
étrangères et européennes de la
Chambre des Députés. Mme Ver-
beet a encore été reçue par le
Grand-Duc, le Premier Ministre et
le Ministre des Affaires étrangères.

Le programme du vendredi 29 mai
2009 comprenait entre autres une
rencontre avec des jeunes repré-
sentant les différentes organisa-
tions politiques membres de la
Conférence Générale de la Jeu-
nesse Luxembourgeoise (CGJL).

➤ Visite officielle de Mme Gerdi A. Verbeet

La Présidente de la Chambre des Représentants des Pays-Bas, Mme Gerdi
A. Verbeet, reçue par le Président de la Chambre des Députés, M. Lucien
Weiler.
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➤ Abschluss der luxemburgischen Präsidentschaft
des Interregionalen Parlamentarier-Rates

Aus Mangel an Ingenieuren kann
der geplante Ausbau der Schleu-
senkammern auf der Mosel und
der Bau weiterer Schleusen ledig-
lich in Abständen von zwei bis
zweieinhalb Jahren vorgenommen
werden, sodass sich die Arbeiten
bis 2030 hinziehen werden. Mit
dieser Situation kann sich der In-
terregionale Parlamentarier-Rat
nicht zufrieden geben.

Während der 42. Plenarsitzung am
15. Mai unter dem Vorsitz des
luxemburgischen Parlamentspräsi-
denten Lucien Weiler nahmen die
Parlamentarier aus Rheinland-Pfalz,
dem Saarland, Luxemburgs, Lothrin-
gens, der Region Wallonien, der
französischen Gemeinschaft Bel-
giens und der deutschsprachigen
Gemeinschaft Belgiens eine Emp-
fehlung an, die sich für einen zügi-
geren Ausbau der Mosel als moder-
ner Wasserstraße für den Schiffs-
verkehr der Zukunft ausspricht. Der
IPR wertet den weiteren Ausbau der
Mosel als Großschifffahrtsstraße im
Herzen Europas insbesondere auch
als Beitrag zum nachhaltigen, öko-
logischen Wirtschaften und zum Kli-
maschutz.

Erneuerbare Energien

Zum Klimaschutz beitragen sollen
auch Maßnahmen, die in einer
weiteren Empfehlung des IPR
bezüglich der Nutzung erneuer-
barer Energien in der Großregion
gefordert werden. Diese Emp-
fehlung bildet den Abschluss von
zweijährigen Beratungen, die von
dem luxemburgischen Abgeordne-
ten Marcel Oberweis geleitet wur-
den. Die Nutzung qualitativ min-
derwertigen Holzes für Holzhack-
schnitzelanlagen, die Verwendung
von Biomasse, die Nutzung von
Agrokraftstoffen nach den Grund-
sätzen der Nachhaltigkeit, der
Austausch von Erfahrungen über
die Anwendungen von Sonnen-
energie und Energieeffizienz im
Gebäudebereich und gemeinsame
Projekte in den Bereichen Wind-
kraft, Fotovoltaik, Geothermik und
Biomasse werden von den Parla-
mentariern der Großregion ebenso
angeregt wie die Gründung eines
Großregion-Clusters „Universi-
täten-Forschungszentren-kleinere
und mittlere Unternehmen“ im
Bereich der Ökotechnologien.

In der Berufsausbildung spricht
sich der IPR für eine Harmoni-
sierung der Lehrlingsausbildung
zwischen Belgien und Luxemburg
und der gemeinsamen Anerken-
nung von Abschlüssen der schuli-
schen Ausbildung einerseits und
der praktischen Ausbildung im Be-
trieb über die Grenzen hinweg
aus. In einer weiteren Empfehlung
zur grenzüberschreitenden Zu-
sammenarbeit in der beruflichen
Bildung in der Großregion emp-
fiehlt der IPR, eine „Struktur der
Mobilität in der Großregion“ zu
entwickeln, die es unter anderem
erlaubt, die handwerkliche oder
berufliche Ausbildung in einer
Nachbarregion zu ergänzen, um
entweder ein Zusatzzertifikat oder
einen gemeinsamen Berufsab-
schluss zu erlangen.

Zwei weitere Empfehlungen des
IPR dienen zur Unterstützung be-
reits angelaufener Projekte. Die im
Namen der luxemburgischen De-
legation von Romain Schneider
eingebrachte Empfehlung zur
Einführung eines Interreg-Pro-
jektes im Bereich des Verkehrs-
wesens fordert die Exekutiven der

Großregion auf, die notwendigen
Mittel für dieses Projekt des Wirt-
schafts- und Sozialausschusses der
Großregion zur Verfügung zu
stellen. Unterstützt wird von den
Parlamentariern ebenfalls das Pro-
jekt der Regionalkommission Saar-
lorlux-Rheinland-Pfalz-Wallonien
zur internationalen Vernetzung
des polizeilichen Opferschutzes.

In den Ausschuss für Umwelt und
Landwirtschaft zurückverwiesen
wurden zwei Empfehlungsanträge
zur Nutzung genveränderter Orga-
nismen.

Abschlussbericht des WSAGR

Der Präsident des Wirtschafts- und
Sozialausschusses der Großregion,
Norbert Geisen, stellte den Ab-
schlussbericht seiner Präsident-
schaft vor, der dem 11. Gipfel der
Großregion vorgelegt werden wird
und durch einen „Bericht zur wirt-
schaftlichen und sozialen Lage der
Großregion“ des Netzwerks der
Fachinstitute der Interregionalen
Arbeitsmarktbeobachtungsstelle
ergänzt wird.

Der IPR ernannte abschließend
den Präsidenten des Landtags des
Saarlandes Hans Ley zum neuen
Präsidenten des IPR mit Wirkung
zum 1. Juli 2009.

In seiner Abschlussrede ging der
amtierende Präsident Lucien
Weiler rückblickend auf die
luxemburgische Präsidentschaft
ein. Vorrangig wurden Themen be-
handelt, die die Bürger der Groß-
region direkt betreffen. Öffent-
licher Transport, Schulwesen, Aus-
bildung, Hochschulbildung und
kulturelle Zusammenarbeit in der
Großregion berühren den Alltag
der Menschen und müssen daher
gemeinsam erörtert werden.
Lucien Weiler richtete einen Ap-
pell an die Partner der Großregion,
gerade in Zeiten der wirtschaft-
lichen Krise an einer gemein-
samen Problemlösung zu arbeiten
und sich nicht in einen regionalen
Protektionismus zurückzuziehen.
An die künftige saarländische Prä-
sidentschaft richtete sich der
Wunsch, die Arbeiten des IPR mit
dem Dynamismus auszufüllen,
der auch bisher schon die saarlän-
dische Delegation auszeichnete.

➤ Die luxemburgische Präsidentschaft des IPR im Rückblick
Zu Beginn ihrer 18-monatigen
Präsidentschaft des Interregio-
nalen Parlamentarier-Rates, die am
1. Juli 2009 an das Saarland über-
gehen wird, hatte sich die luxem-
burgische Delegation fünf Schwer-
punkte gesetzt:

1. Landesplanung und Transport-
infrastrukturen

2. Zusammenarbeit im Bereich
der Kultur und des Sports

3. Bildung und Forschung

4. Umweltschutz und Energie-
politik

5. Gesundheit und Mobilität im
Dritten Alter

Jeder dieser Schwerpunkte betrifft
den Alltag der Bürger in der Groß-
region im Allgemeinen und ins-
besondere der 190.000 Berufs-
grenzgänger in der Großregion,
von denen rund 144.000 täglich
nach Luxemburg einpendeln (laut
Bericht zur wirtschaftlichen und
sozialen Lage der Großregion
2008/2009 des Netzwerks der
Fachinstitute der Interregionalen
Arbeitsmarktbeobachtungsstelle).
Nicht nur sie, sondern auch Tou-
risten, Studenten und Benutzer der
kulturellen Einrichtungen sollen
unter bestmöglichen Bedingungen
in der Großregion von den je-
weiligen Angeboten Gebrauch
machen können.

Förderung der Zweisprachigkeit

Der IPR setzt sich seit jeher für die
Förderung der Zweisprachigkeit in
der Großregion ein und hat dies
noch einmal mit einer Empfehlung
bekräftigt, die von der 40. Plenar-
sitzung am 6. Juni 2008 ange-
nommen wurde. 

Schwerpunkte dieser Sitzung wa-
ren weiterhin die kulturelle Zu-
sammenarbeit über das gemein-
same „Kulturjahr“ 2007 hinaus,
die Unterstützung des Pilotpro-
jektes „Deutsch-luxemburgischen
Schengen-Lyzeum“ als Modell für
weitere grenzüberschreitende
Zusammenarbeit im Schulwesen
und die Unterstützung der Bemü-
hungen des Wirtschafts- und So-
zialrates der Großregion, ein ge-
meinsames Informations- und Ta-
rifsystem für den öffentlichen
Transport aufzubauen.

Die äußerst umfangreichen Arbei-
ten der 42. Plenarsitzung am 15.
Mai 2009 waren durch die
Themen des Ausbaus der Mosel-
schleusen, der Berufsausbildung
und des Opferschutzes geprägt.

Der luxemburgische Abgeordnete
Marcel Oberweis, Präsident der
Kommission „Umwelt und Land-
wirtschaft“ des IPR, legte seinen
Bericht zur Nutzung der erneuer-
baren Energien vor, und eine ent-
sprechende Empfehlung zur Un-
terstützung gemeinsamer Projekte
in den Bereichen Windkraft, Foto-
voltaik, Geothermik und Biomasse
nach nachhaltigen Kriterien wurde
einstimmig angenommen.

Die gemeinsame, auch schmerz-
volle Vergangenheit und die
gemeinsame Sorge um die Zukunft
spiegelten sich in der 41. Plenar-
sitzung am 5. Dezember 2008 in
der Annahme zweier Empfeh-
lungen wider. 

Die Empfehlung zu einer gemein-
samen Gedenkstättenarbeit wurde
auf rheinland-pfälzische Initiative
von einer Kommissionssitzung in
Hinzert vorbereitet. 

Einstimmig sprach sich der IPR ge-
gen ein weiteres Endlager für ra-
dioaktive Stoffe in der Großregion
aus. 

Der Ausbau der Hochgeschwin-
digkeitslinie „TGV Est“ zwischen
Mannheim und Straßburg war ein

weiteres Thema der 41. Plenarsit-
zung.

Betreuungsstrukturen

Neben der Annahme von Empfeh-
lungen befasste sich das Plenum
mit den Berichten der Familien-
ministerin Marie-Josée Jacobs zu
den Betreuungsstrukturen für
Menschen im Dritten Alter, des
Vertreters im Gesundheitsminis-
terium Frank Gansen zu den medi-
zinischen Strukturen in der Groß-
region und der Vizepräsidentin des
Conseil Régional de Lorraine und
Präsidentin des Ausschusses für
soziale Fragen des IPR, Laurence
Demonet, über die Entwicklung
der Interregionalen Arbeitsmarkt-
beobachtungsstelle.

Stellungnahmen erwünscht

In seinem Schlusswort dieser letz-
ten Plenarsitzung des IPR unter
luxemburgischem Vorsitz er-
wähnte Kammerpräsident Lucien
Weiler auch die Notwendigkeit,
von den jeweiligen Regierungen
der Großregion eine Rückmeldung
darüber zu erhalten, inwieweit die
Empfehlungen des IPR umgesetzt
wurden. Regelmäßige Stellung-
nahmen erhält der IPR von den
Landesregierungen Rheinland-
Pfalz und Saarland sowie von der
Regierung der deutschsprachigen
Gemeinschaft Belgiens. 

Die Empfehlungen des IPR seit
dem Jahr 2000 und die Stellung-
nahmen sind im Internet unter
www.cpi-ipr.com einsehbar.
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➤ Le Parlement Benelux en visite au SIDOR
C’est sous la présidence de M.
Xavier Bettel que les membres
belges, néerlandais et luxembour-
geois de deux commissions du
Conseil Interparlementaire
Consultatif de Benelux ont effec-
tué une visite d’étude de l’usine
d’incinération des déchets du
SIDOR sise à Leudelange. 

Avec ses 125.000 tonnes de dé-
chets ménagers traités annuelle-
ment en provenance des 36 com-
munes des cantons de Luxem-
bourg, Esch-sur-Alzette et Capel-
len, l’usine accueille les déchets
de deux tiers de la population du
pays. 

Les personnes présentes ont égale-
ment pu apprécier l’avancement
des travaux de la nouvelle installa-
tion dont la capacité sera de
150.000 tonnes/an. M. Roger Ne-
gri et M. Marcel Oberweis com-
plétaient la délégation luxembour-
geoise.

D’Membere vun der Éducatiounskommissioun hunn d’Buerglënster
Primärschoul besicht.

➤ D’Éducatiounskommissioun 
besicht d’Primärschoul
vu Buerglënster

Schoul(en) a Bewegung

D’Primärschoul vu Buerglënster
ass eng vun deene fënnef
Schoulen aus dem Land, déi zën-
ter dem Schouljoer 2008-2009 um
Projet „Écoles en mouvement“
deelhuelen. Bei dësem Projet geet
et dorëm, schonns gewëssen
Elementer vun der Reform vum
„enseignement fondamental“ an
d'Praxis ëmzesetzen. Vum nächste
Schouljoer u ginn dann dës Appro-
chen am Kader vun deenen neie
Schoulgesetzer vum 6. Februar
2009 verallgemengert.

Esou gëtt an der Schoul vu Buerg-
lënster op Basis vun de Kom-
petenzsockele geschafft, déi fir déi
véier Zykle vum „enseignement
fondamental“ opgestallt gi sinn.
D’Schüler léieren, hir Kompeten-
zen ze entwéckelen an esou
selbststänneg Problemer unze-
paken an ze léisen. Während

deenen zwee Joer, déi all Zyklus
dauert, gi si vun enger fester
Équipe vun Enseignantë begleet a
suivéiert. Hir perséinlech Aar-
bechte ginn an engem Portfolio
gesammelt, deen esou hir Fort-
schrëtter dokumentéiert an ze-
summe mat der „grille de compé-
tences“ eng nuancéiert Evalua-
tioun erlaabt.

Fir déi nei Approchen effikass
ëmzesetzen, schaffen d’Ensei-
gnanten enk an der Équipe zesum-
men a sinn och a regelméissegem
Kontakt mat den Elteren.

Op der Plaz konnten d‘Membere
vun der „Commission de l’Édu-
cation nationale et de la Forma-
tion professionnelle“ sech viru
kuerzem heivunner e Bild maa-
chen a sech mat de Responsabe-
len iwwer hir konkret Erfahrunge
mat dësen neie Methoden ënner-
halen.

➤ 60. Anniversaire vum Conseil de l’Europe:

„Esou laang wéi e Mënscheliewen, mä
just eng kuerz Episod an der Geschicht“

De Conseil de l’Europe feiert 60
Joer. „Dat ass just e kuerze Passage
an der Geschicht“, sot de Presi-
dent vun der Parlamentarescher
Versammlung vum Europarot Lluís
María de Puig bei Geleeënheet
vun deem Anniversaire. Hien huet
awer ze bedenke ginn, dass 60
Joer „bal esou laang si wéi e ganzt
Mënscheliewen“. D’Valeur vum
Conseil de l’Europe wär awer
nach eemol esou grouss wéi
d’anert. „D’Demokratie, d’Mën-
scherechter an de Rechtsstat si
staark, awer fragile Wäerter. Si ver-
laangen, dass ee sech ëm se këm-
mert a se schützt.“ Déi Missioun

wär och an Zukunft déi gréisst
Erausfuerderung vum Europarot.

De 60. Gebuertsdag war ee Punkt
um Ordre du jour vum zweeten
Deel vun der Sessioun 2009 vun
der Parlamentarescher Versamm-
lung vum Europarot, déi vum 27.
bis den 30. Abrëll zu Stroossbuerg
zesumme war. D’Chamber war
vertrueden duerch d’Deputéiert
Lydie Err, Presidentin, Marcel
Glesener, Vizepresident, Charles
Goerens, Membre effectif, an
Anne Brasseur, Norbert Haupert a
Jean Huss, Membres suppléants
vun der Lëtzebuerger Dele-
gatioun.

Am Laf vun hirer Sëtzungswoch
huet d’Assemblée ënner anerem e
Rapport iwwer Serbien presentéiert
kritt, an deem ënnersicht ginn ass,
awéiwäit d’Serben hiren Engage-
menter an Obligatiounen nokomm
sinn. „Et si grouss Fortschrëtter ge-
maach ginn, dat sollt een net ver-
leegnen. Et bleift awer och nach
villes ze dinn“, sot de Charles Goe-
rens, dee Corapporteur vun der
Commission de suivi war, déi sech
dem Dossier ugeholl hat.

Déi nächst Plénière vun der Parla-
mentarescher Versammlung vum
Europarot ass vum 22. bis de 26.
Juni, nees zu Stroossbuerg.

(vu lénks no riets) Jean Huss, Marcel Glesener, Anne Brasseur, Charles Goerens, Norbert Haupert. D’Lydie Err
feelt op der Foto, well si dee Moment verhënnert war. 

d ' C h a m b e r  o n l i n e  o p
w w w. ch d . l u
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Rémunération des
militaires de carrière
5938 - Projet de loi portant régle-
mentation des compensations et
récupérations en faveur du per-
sonnel militaire de carrière pour sa
participation aux entraînements et
instructions militaires ainsi qu’au
service de garde

Le projet de loi fixe le cadre légal des indem-
nisations et des récupérations en faveur du
personnel militaire de carrière pour sa parti-
cipation aux entraînements, aux instructions
militaires et au service de garde et est à lire à
la lumière de la loi du 21 décembre 2007
relative à la réforme de l’armée, qui porte

création des unités de disponibilité opéra-
tionnelle.

Le projet de loi a pour objet de rémunérer de
façon adéquate les efforts consentis par les
militaires de carrière dans les missions et les
entraînements en préparation de celles-ci.
Les compensations prennent la forme d’une
indemnité spéciale. L’indemnité n’est due
que pour les entraînements et les instruc-
tions militaires dont la durée est supérieure
ou égale à 24 heures et est non pen-
sionnable, non cotisable et non imposable. Il
n’est pas alloué d’indemnité pour les entraî-
nements et les instructions militaires dont la
durée est inférieure à 24 heures et il n’est pas
davantage alloué d’indemnité pour les ser-
vices de garde.

Aide aux victimes de
traite des êtres humains
5874 - Projet de loi sur l’assistance,
la protection et la sécurité des
victimes de la traite des êtres
humains et modifiant le Nouveau
Code de procédure civile

Le présent projet de loi a pour objet de traiter
les volets de la prévention de la traite des
êtres humains et de la protection et de
l’assistance aux victimes couverts par:

- le Protocole additionnel à la Convention
des Nations Unies contre la criminalité trans-
frontalière organisée visant à prévenir, ré-
primer et punir la traite des personnes, en
particulier des femmes et des enfants, ouvert
à signature du 12 au 15 décembre 2000 à
Palerme;

- la directive 2004/81/CE du Conseil du 29
avril 2004 relative au titre de séjour délivré
aux ressortissants de pays tiers qui sont
victimes de la traite des êtres humains ou ont
fait l’objet d’une aide à l’immigration clandes-
tine et qui coopèrent avec les autorités com-
pétentes;

- la Convention du Conseil de l’Europe sur la
lutte contre la traite des êtres humains, si-
gnée à Varsovie le 16 mai 2005.

C’est principalement la Convention du
Conseil de l’Europe, centrée sur les droits de
la personne humaine et la protection des
victimes, qui sert de cadre et de fondement
au présent projet de loi. Afin de mettre en
œuvre cette convention, qui met l’accent sur
l’adoption d’une approche multidisciplinaire
et coordonnée alliant prévention, protection
des droits humains de la victime et poursuite
des trafiquants, la future loi propose essen-
tiellement les éléments-clés suivants:

- l’intervention de services d’assistance aux
victimes de la traite des êtres humains dès
les premiers contacts de la victime avec la
Police;

- des missions et devoirs spécifiques à
charge de la Police;

- l’assistance aux victimes qui, selon le
besoin et la volonté des victimes, peut être
de nature linguistique, sociale, éducative,
médicale, thérapeutique, financière ou
encore une assistance judiciaire;

- la protection des victimes;

- la collecte de statistiques;

- la coordination des activités menées dans
le domaine de la lutte et de la prévention de
la traite, l’évaluation de la mise en œuvre de
la législation pertinente et le suivi de l’évo-
lution du phénomène de la traite par un co-
mité de suivi.

Dépôt par Mme Marie-Josée Jacobs, Ministre de l’Égalité des Chances, le 22.04.2008

Rapportrice: Mme Sylvie Andrich-Duval

Travaux de la Commission de la Famille, de l’Égalité des Chances et de la Jeunesse

(Présidente: Mme Marie-Josée Frank):

22.09.2008 Désignation d’un rapporteur

Présentation du projet de loi

18.02.2009 Examen de l’avis du Conseil d’État

10.03.2009 Présentation d’adaptations techniques

Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 24.03.2009

Centre Hospitalier
du Nord 
5927 - Projet de loi portant création
de l’établissement public «Centre
Hospitalier du Nord»

Le projet de loi opère la fusion des hospices
civils Clinique St Louis d’Ettelbruck et
Clinique St Joseph de Wiltz au sein d’un
nouvel établissement public dénommé
«Centre Hospitalier du Nord». Cette fusion
s’inscrit dans la stratégie visant à adapter le
paysage hospitalier aux besoins de la popu-
lation en permettant d’optimiser la prestation
des soins de santé.

Le projet de loi crée l’établissement public
«Centre Hospitalier du Nord», qui aura son
siège à Ettelbruck et comprend au moment
de l’entrée en vigueur de la loi les deux sites
d’exploitation de Wiltz et d’Ettelbruck repris
des hospices civils actuels. L’indication dans
le projet de loi des sites d’exploitation ac-
tuels vise à souligner l’importance de ces

sites historiques impliqués dans la fusion.

En tant qu’établissement public, le futur
Centre Hospitalier du Nord disposera de
l’autonomie financière et administrative à
l’égard de l’État, mais aussi à l’égard des
communes d’Ettelbruck et de Wiltz. L’éta-
blissement dépendra ainsi de ses propres
ressources, disposera de son propre patri-
moine et de ses propres organes de déci-
sion.

Le texte attribue au Ministre de la Santé un
pouvoir de tutelle et de surveillance, sans
cependant intervenir dans la gestion cou-
rante de l’établissement.

L’établissement est administré par un conseil
d’administration, qui assume les fonctions
d’organisme gestionnaire au sens de la loi
hospitalière.

Le conseil d’administration définit la politique
générale de l’établissement dans le respect
des lois, règlements et conventions appli-
cables.

Création du CTIE
5912 - Projet de loi portant création
du Centre des Technologies de l’In-
formation de l’État

Le projet de loi a pour objet la création du
Centre des technologies de l’information de
l’État. Ce texte remplace la loi du 29 mars
1974 créant un Centre informatique de l’État.

Les auteurs du projet de loi estiment qu’une
révision en profondeur s’impose «non seu-
lement pour des raisons de terminologie,
mais plus fondamentalement parce que bon
nombre des dispositions législatives exis-
tantes ne sont plus d’actualité. En effet, le
Centre informatique de l’État tel qu’il fonc-
tionne aujourd’hui repose sur une loi écrite à
une époque où l’informatique se limitait à une
gestion centralisée de données structurées
et l’automatisation de traitements complexes
et répétitifs. L’évolution des réseaux de télé-
communication, en particulier l’arrivée de
l’Internet, a complètement bouleversé le
paysage des systèmes d’informations et
donc les exigences en matière de métiers et

de services informatiques».

Aux termes de l’exposé des motifs, qui déve-
loppe de façon exhaustive le rôle prépon-
dérant de l’informatique dans le fonction-
nement de l’État, il existe plusieurs raisons
primordiales pour légiférer dans le domaine
de l’organisation des technologies de l’in-
formation de l’État, dans l’intérêt des ad-
ministrations étatiques, parmi lesquelles il
faut citer:

- la redéfinition des attributions du CTIE et
des missions à exercer par le Service
eLuxembourg;

- la création de structures décisionnelles et
organisationnelles capables de remplir les
missions et attributions légales;

- la mise en place d’une procédure de
coopération entre le CTIE et les adminis-
trations publiques.

Enfin, il faut souligner que le CTIE mettra un
fort accent sur la sécurité informatique, com-
prenant explicitement la protection de la vie
privée à l’égard du traitement de données à
caractère personnel.

Dépôt par M. Claude Wiseler, Ministre de la Fonction publique et
de la Réforme administrative, le 05.09.2008

Rapporteur: M. Paul-Henri Meyers

Travaux de la Commission de la Fonction publique et de la Réforme administrative,
des Media et des Communications

(Président: M. Lucien Thiel):

02.03.2009 Désignation d’un rapporteur

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

16.03.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 24.03.2009

Loi du 20 avril 2009.
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Dépôt par M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de la Santé, le 06.10.2008

Rapporteur: M. Romain Schneider

Travaux de la Commission de la Santé et de la Sécurité sociale

(Présidente: Mme Lydia Mutsch):

09.10.2008 Désignation d’un rapporteur

19.02.2009 Présentation et examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

19.03.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 24.03.2009

Loi du 20 avril 2009.
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Dépôt par M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de la Défense, le 16.10.2008

Rapporteur: M. Marcel Glesener

Travaux de la Commission des Affaires étrangères et européennes, de la Défense,
de la Coopération et de l’Immigration

(Président: M. Ben Fayot):

01.12.2008 Désignation d’un rapporteur

02.02.2009 Présentation

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

16.03.2009 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 25.03.2009

Loi du 22 avril 2009.
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Ech géif den Här Minister Lux froen, ob en
am Numm vun der Regierung der Chamber
iergendwellech Matdeelungen ze maachen
huet.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Ech kann Iech am Numm vun der
Regierung soen, dass dat net de Fall ass,
Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Dann huele mer Akt
dovunner.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Gär geschitt.

1. Communications

❱❱❱ M. le Président.- Ech hunn eng Rei
Matdeelungen un d’Chamber ze maachen:

1) La liste des questions au Gouvernement
ainsi que des réponses à des questions est
déposée sur le bureau.

Les questions et les réponses sont publiées
au compte rendu.

2) Les projets de loi et proposition de loi
suivants ont été déposés au Greffe:

6015 - Projet de loi relative aux services
de paiement, à l’activité d’établissement de
monnaie électronique et au caractère défi-
nitif du règlement dans les systèmes de
paiement et les systèmes de règlement des
opérations sur titres et - portant transposi-
tion de la directive 2007/64/CE du Parle-
ment européen et du Conseil du 13 no-
vembre 2007 concernant les services de
paiement dans le marché intérieur, modi-
fiant les directives 97/7/CE, 2002/65/CE,
2005/60/CE ainsi que 2006/48/CE et abro-
geant la directive 97/5/CE - portant modifi-
cation de: - la loi modifiée du 5 avril 1993 re-
lative au secteur financier - la loi modifiée
du 12 novembre 2004 relative à la lutte
contre le blanchiment et contre le finance-
ment du terrorisme - la loi du 18 décembre
2006 sur les services à distance - la loi mo-
difiée du 15 décembre 2000 sur les services
postaux et les services financiers postaux -
la loi du 13 juillet 2007 relative aux marchés
d’instruments financiers - la loi modifiée du
20 décembre 2002 concernant les orga-
nismes de placement collectif - la loi modi-
fiée du 23 décembre 1998 portant création
d’une commission de surveillance du sec-
teur financier - la loi modifiée du 23 dé-
cembre 1998 relative au statut monétaire et
à la Banque centrale du Luxembourg - la loi
modifiée du 6 décembre 1991 sur le secteur
des assurances - portant abrogation du titre
VII de la loi modifiée du 14 août 2000 rela-
tive au commerce électronique

Dépôt: M. Luc Frieden, Ministre du Trésor et
du Budget, le 18.03.2009

6016 - Proposition de loi visant - à renfor-
cer le pouvoir budgétaire de la Chambre
des Députés - à promouvoir la modernisa-
tion de la gestion publique et portant modi-
fication de la loi modifiée du 8 juin 1999 a)
sur le budget, la comptabilité et la trésorerie
de l’État b) portant modification de la loi du
10 mars 1969 portant institution d’une Ins-
pection générale des Finances c) portant
modification de la loi modifiée du 16 août
1966 portant organisation des cadres de la
trésorerie de l’État, de la caisse générale de
l’État et du service de contrôle de la comp-
tabilité des communes et de certains éta-
blissements publics (telle qu’elle a été mo-
difiée)

Dépôt: M. Roger Negri, le 18.03.2009

6017 - Projet de loi portant 1. approba-
tion de la Convention du 29 mai 2000 rela-
tive à l’entraide judiciaire en matière pénale
entre les États membres de l’Union euro-
péenne 2. approbation du Protocole du 16
octobre 2001 à la Convention relative à l’en-
traide judiciaire en matière pénale entre les
États membres de l’Union européenne 3.
modification de certaines dispositions du
Code d’instruction criminelle et de la loi du
8 août 2000 sur l’entraide judiciaire en ma-
tière pénale

Dépôt: M. Luc Frieden, Ministre de la Jus-
tice, le 20.03.2009

6018 - Projet de loi portant changement
de limites entre les communes de Bettem-
bourg et de Roeser

Dépôt: M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre de
l’Intérieur et de l’Aménagement du Territoire,
le 20.03.2009

3) La 5e Session plénière de l’Assemblée
parlementaire euro-méditerranéenne (APEM)
s’est tenue à Bruxelles du 15 au 17 mars
2009.

La Chambre des Députés y était représen-
tée par Mme Lydie Err, Présidente de la dé-
légation luxembourgeoise, Mme Martine
Stein-Mergen, Vice-Présidente, et M. Xavier
Bettel, Membre.

L’Assemblée a adopté des recommanda-
tions sur «la situation au Proche-Orient», «la
réponse méditerranéenne à la crise finan-
cière globale», «l’impact économique et so-
cial de la micro-finance dans la région mé-
diterranéenne», «le développement, paix et
sécurité en Méditerranée», le Plan solaire
méditerranéen et sur le lien «Femmes, dé-
veloppement, paix et sécurité en Méditerra-
née».

Mme Stein-Mergen a également participé à
une réunion extraordinaire de la commission

Politique, de Sécurité et des Droits de
l’Homme.

2. Octroi du titre honorifique
de sa fonction à un ancien dé-
puté

A senger Réunioun vum 18. Mäerz huet de
Büro opgrond vun den Artikelen 198 an 200
vum Chambersreglement virgeschloen,
dem Här Patrick Santer den Éierentitel vu
senger Fonctioun zouzëerkennen.

Ass d’Chamber mat dësem Virschlag aver-
stanen?

(Assentiment)

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Dann ass et esou
décidéiert.

3. 6016 - Proposition de loi
visant - à renforcer le pouvoir
budgétaire de la Chambre des
Députés - à promouvoir la mo-
dernisation de la gestion pu-
blique et portant modification
de la loi modifiée du 8 juin
1999 a) sur le budget, la
comptabilité et la trésorerie
de I’État b) portant modifica-
tion de la loi du 10 mars 1969
portant institution d’une Ins-
pection générale des Fi-
nances c) portant modifica-
tion de la loi modifiée du 16
août 1966 portant organisa-
tion des cadres de la trésore-
rie de I’État, de la caisse gé-
nérale de I’État et du service
de contrôle de la comptabilité
des communes et de certains
établissements publics (telle
qu’elle a été modifiée)

Déclaration de recevabilité

An hirer Réunioun vum 19. Mäerz huet
d’Presidentekonferenz sech och mat der
Recevabilitéit vun der Proposition de loi vum
honorabelen Här Negri ausgeschwat iwwert
d’Procédure budgétaire. Mir sinn der Mee-
nung, dass déi Propositioun recevabel ass.

Schléisst d’Chamber sech de Konklusioune
vun der Presidentekonferenz un?

(Assentiment)

Ech héieren net vill Iwwerzeegung. Ass dat
esou?

(Assentiment)

Dann ass dat och esou décidéiert.

4. Ordre du jour

An därselwechter Réunioun huet d‘Presi-
dentekonferenz fir dës Woch en Ordre du
jour arrêtéiert:

Haut de Mëtteg hu mer fir d’éischt eng
Question avec débat vum honorabelen Här
Schank iwwert d‘Verkéiersproblemer an der
Wanterzäit. Duerno hu mer eng Aktuali-
téitsstonn iwwert d’Strategie vun der Lëtze-
buerger Fluggesellschaft, de Projet de loi
iwwert d’Traite des êtres humains, de Projet
de loi iwwert d’Schafe vun engem Centre
des Technologies de l’Information de l’État
an de Projet de loi iwwert d’Schafe vum
Centre Hospitalier du Nord.

Muer de Mëtteg hu mer fir d’éischt d’Dekla-
ratioun vum Här Kooperatiounsminister iw-
wert d’Entwécklungshëllef mat der Debatt,
déi mer direkt do hannendrop féieren. Dann
e Projet de loi iwwert d’Kompensatioune fir
Beruffszaldoten a schlussendlech d’Inter-
pellatioun vum honorabelen Här Berger iw-
wert d’Performances énergétiques des bâti-
ments d’habitation.

En Donneschdeg de Mëtteg um hallwer dräi
beschäftege mer eis mat der Orien-
téierungsdebatt iwwert d’Wirtschafts- a Fi-
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nanzkris, wou den honorabelen Här Thiel eis
de Rapport mécht, an duerno diskutéiere
mer. An dann hu mer nach de Projet de loi
5848, eng Ofännerung vum Beruff vun den
Affekoten.

Ass d’Chamber mat deem Ordre du jour
averstanen?

(Assentiment)

Dann ass dat esou eestëmmeg décidéiert.

Den honorabelen Här Goerens huet d’Wuert
gefrot, fir den Dépôt vun enger Resolutioun.

5. Dépôt d’une résolution par
M. Charles Goerens

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, wéi Der
wësst ass gëschter d’Kommissioun iwwert
d’Krisebekämpfung zesummekomm a si
huet och e Rapport adoptéiert, deen de
Mëtteg an der Kommissioun definitiv adop-
téiert ginn ass, no e puer Amendementer.
An domat misst normalerweis d’Aarbecht
vun där Kommissioun eriwwer sinn, à moins
datt d’Chamber anescht décidéiert.

Ech erënneren drun, datt mer den 18. No-
vember hei an der Chamber décidéiert
hunn, fir déi Spezialkommissioun anzeset-
zen, datt d’Kris du scho ganz schlëmm war,
datt se mëttlerweil nach méi schlëmm ginn
ass, an esou wéi et elo ausgesäit si mer
nach net dans le creux de la vague. Ech
géif mengen, et wier e schlecht Signal, wa
mer elo mat eisen Aarbechte géifen opha-
len, an ech géif proposéieren - dat ass den
Dispositif vun dëser Resolutioun -, datt mer
d’Missioun vun därselwechter géife prolon-
géiere bis zum Enn vun dëser Legislaturpe-
riod.

Résolution 1

La Chambre des Députés,

- considérant la résolution adoptée le 18
novembre 2008 concernant l’instauration
d’une commission spéciale pour le suivi de
tous les aspects liés à la crise financière et
au ralentissement économique;

- rappelant sa décision de confier à une
commission spéciale l’examen et le suivi de
tous les aspects relatifs à la crise financière
et au ralentissement économique de façon
globale;

- considérant par ailleurs l’utilité des tra-
vaux menés dans la commission jusqu’à
maintenant d’une part et la nécessité d’as-
surer le suivi parlementaire systématique en
la matière dès lors que la situation écono-
mique ne cesse de se détériorer d’autre
part;

- considérant l’article 18 de notre Règle-
ment qui stipule que, «sauf décision
contraire de la Chambre, la mission des
commissions spéciales prend fin par le dé-
pôt de leur rapport sur les projets de loi ou
propositions dont elles ont été saisies»;

décide

- de prolonger la mission de la Commission
spéciale «Crise économique et financière»
jusqu’au terme de la présente législature.

(s.) Charles Goerens, François Bausch,
Gast Gibéryen, Aly Jaerling, Claude
Meisch.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Très
bien!

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Goe-
rens. Déi Resolutioun hei, déi gëtt ausge-
deelt, an da géif ech d’Fraktiounschefe bie-
den, mer matzedeelen, wéini dass se ge-
denken, dass mer déi Resolutioun hei soll-
ten diskutéieren. Ech ka mer virstellen, dass
mer dat en Donneschdeg géife maachen,
am Kader vun der Debatt vun eben därsel-
wechter Kris, dass mer do heiriwwer befan-
nen.

Aus organisatoresche Grënn géif ech
d’Fraktioune bieden, dem Greffe matzedee-
len, esou prezis wéi dat méiglech ass, wéi-
vill Riedezäit déi eenzel Fraktiounen en Don-
neschdeg bei der Debatt iwwert d’Wirt-
schaftskris - de Rapport, deen den honora-
belen Här Thiel mécht -, wëllen an Usproch
huelen a wéi laang hir verschidden Orateure
wëlle schwätzen. Ech géif wierklech drëm
bieden, dat esou wäit wéi et méiglech ass
an esou prezis wéi méiglech ze maachen.

Da komme mer zum éischte Punkt vun ei-
sem Ordre du jour vun haut de Mëtteg. Dat
ass d’Question avec débat iwwert d’Ver-
kéiersproblemer an der Wanterzäit. Den ho-
norabelen Här Schank huet d’Wuert.

6. Question avec débat N°43
de M. Marco Schank au sujet
des problèmes de la circula-
tion lors de la période hiver-
nale

❱❱❱ M. Marco Schank (CSV).- Här Presi-
dent, léif Kolleeginnen a Kolleegen, pünkt-
lech fir meng Question avec débat war et de
Moie wäiss.

(Interruptions)

A mir hunn an deene vergaangene Méint
ganz dacks gemierkt, datt d’Stroossekondi-
tiounen alles aneschters wéi gutt waren.
Ganz dacks moies war de Chaos perfekt,
wann een am Auto ënnerwee war, an haut
de Moien, wéi gesot, waren och erëm eng
ganz Partie Accidenter, déi sécher net alle-
guerten op falsch Pneuen op den Autoen
zréckzeféiere waren. An awer huet een
d’Gefill, datt ganz vill Leit relativ onrespon-
sabel ënnerwee sinn.

Ponts et Chaussées, d‘Gemenge maachen
hiert Bescht, fir d’Stroosse fräi vu Glatäis an
och vu Schnéi ze kréien, sinn och doranner
ganz effikass. Näischtdestotrotz erliewe mer
ëmmer erëm am Wanter wéi gesot, datt Leit
mat net adequate Pneuen ënnerwee sinn,
wat evidenterweis eng grouss Gefor fir all
déi aner Usagere vun de Stroossen duer-
stellt.

Och hei am Haus ass an deene vergaan-
gene Joren déi eng oder déi aner Kéier op
déi Problematik higewise ginn. Ech erënne-
ren drun, datt de Kolleeg Carlo Wagner och
virun zwee Joer eng Proposition de loi ge-
maach huet, fir eng Léisung erbäizeféieren,
datt d‘Ween op der Voie publique misste
mat Pneuen équipéiert sinn, déi zu all Mo-
ment de klimatesche Konditiounen uge-
passt wieren. Dat ass déi Législatioun, wéi
se an Däitschland de Moment en vigueur
ass, deemno datt d‘Pneuen de Wanterstan-
dard erfëllen, wann d’Wieder dat erfuerdert.

Ëm wat geet et?

Éischtens geet et drëm, dat d’Chaufferen op
der Strooss am selwechte Rhythmus viru-
kommen ee wéi deen aneren. Dat wier jo de
Prinzip. An och muss den öffentlechen
Transport d’Méiglechkeet hunn, net blo-
ckéiert ze si vun deem engen oder aneren,
dee mat Summerpneuen ënnerwee ass.
Respektiv, an dat mengen ech ass méi ee
gravë Problem, datt deen, dee mat Sum-
merpneuen ënnerwee ass, all déi aner a
Gefor, ënner Ëmstänn a Liewensgefor
bréngt mat méi laange Bremsweeër oder
och mat manner Stroossenhaftung an de
Kéieren.

De Moment gëtt et just déi Obligatioun, dat
wësst Der, fir déiselwecht Pneuen op deene
véier Rieder ze hunn, egal ob dat Summer-
oder Wanterpneue sinn.

Da wollt ech soen, et gouf ee Groupe de tra-
vail vun der Commission nationale, vun der
Commission de circulation de l’État, an déi
ass och zur Konklusioun komm, datt eng
Obligatioun fir Wanterpneuen ze hunn eng
Mesure disproportionnée wier. Op där ane-
rer Säit huet se awer gemengt, datt et sënn-
voll wier eng Léisung erbäizeféieren, ähn-
lech wéi dat am Moment an Däitschland de
Fall ass. Dat heescht, datt d’Pneuen de Me-
teoskonditioune missten entspriechen.

Dës Propositioun also vum Transportminis-
ter ass den 2. Juli 2007 approuvéiert ginn.
An duerno, mengen ech, hu mer näischt
méi dovun héieren, ausser datt en Avis och
vum Statsrot komm ass. Dat heescht, vun
dohier ass eigentlech an där Problematik
näischt passéiert.

Ech wollt deemno froen: Wat ass d’Mee-
nung vum Transportminister an deem Kon-
text? Gëtt et senger Meenung no Hand-
lungsbedarf? Wa jo, wéi eng Léisung kann
dat sinn? Kann dat zum Beispill sinn, datt ee
légiféréiert, beispillsweis eng Léisung sicht
wéi se an Däitschland de Moment prakti-
zéiert gëtt, oder och an aneren EU-Länner?

Respektiv dat Allermannst, wat engem afält,
ass, datt een eng Campagne géif maachen.
Dat ass a mengen Aen, oder souwäit ech in-
forméiert sinn, bis elo net passéiert. Dir
kënnt Iech jo virstellen, datt während der
Pneuen- a Luuchtekontroll am Oktober ge-
nau géif eng Sensibiliséierung vun de Leit
dobausse geschéien, wou op d’Virdeeler
vun de Wanterpneue respektiv vu Pneue
mat FMS-Standard géif opmierksam ge-
maach ginn.

An et däerf een och net vergiessen, dat
wollt ech awer och nach soen, datt an eisem
Droit civil d’Responsabilitéit vun deem Een-
zelnen engagéiert ass an deen Eenzelne
sech eigentlech op eng responsabel Ma-
néier misst am Stroosseverkéier verhalen,
andeem en och haftbar ka sinn, wa säi Ge-

fier net adequat équipéiert ass. An ech
mengen, e Summerpneu am Wanter, ganz
dacks ouni optimale Profil, ass sécher net
adequat.

Et geet deemno och, dat wollt ech zum
Schluss soen, ëm eng Prise de conscience
vu jiddwerengem vun eis, dee sech op der
Strooss beweegt. D’Experte si sech och
eens, datt d‘Sécherheet am Stroossever-
kéier net onwesentlech vun engem uerdent-
leche Pneuenéquipement ofhänkt. Iwwre-
gens recommandéiert den ACL och senge
Memberen op senger Internetsäit fir Wanter-
pneuen opzeleeën, well schonns vun enger
Temperatur ëm +7 Grad un d’Haftung méi
schlecht gëtt.

Duerfir, wéi gesot, Här Minister, wollt ech
héieren, wat Är Positioun zu där Problematik
ass.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Schank.
Den Här Minister Lucien Lux huet d’Wuert
elo. Bonjour, Här Minister Lux.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Här President, léif Kolleeginnen a
Kolleegen, déi Fro, déi den honorabele Kol-
leeg Marco Schank opwerft, gëtt geregelt
an den Artikelen 20 bis 24 vum Code de la
Route. An hien huet Recht ze bemierken,
dass et en Thema ass, wat all Joer, all Wan-
ter erëmkënnt a wat schwiereg ass,…

(Interruption)

…och enger definitiver, virun allem enger
perfekter Léisung zouzeféieren. Och déi
Léisungen, déi et am Ausland gëtt, sinn do
ëmmer erëm Zil vun Diskussiounen a Strei-
dereien, och Schwieregkeeten um Niveau
vun de Geriichter.

Recht huet hien ouni Zweifel, dass gutt
Pneuen e wichtegt Element si fir Sécherheet
am Verkéier, och fir d’Fluiditéit am Verkéier
ze garantéieren.

Déi aktuell Dispositiounen, déi mer hunn,
dat sinn u sech der nëmmen zwou. Dat eent
sinn déi 1,6 Millimeter minimum Profil, deen
ee muss opweisen zu egal wat fir enger Jo-
resperiod, an dat anert ass déi Dispositioun,
déi hie scho genannt huet, säit dem 1.
Abrëll vum leschte Joer, dass de Mixage net
méi erlaabt ass, mä dass ee véier därsel-
wechter Pneuen - et ass net d’Marque, déi
entscheedend ass - wat de Profil ubelaangt
muss op sengem Auto hunn.

D’Fro no engem Obligatorium stellt sech
ëmmer erëm, an ech mengen och do stellt
sech dann d’Fro, ob ee wierklech alles muss
reglementéieren - déi Diskussioun hate mer
och virun zwee Joer - oder ob een et net der
Responsabilitéit vun deem Eenzelne kann
iwwerloossen, opgrond vu senger Verant-
wortlechkeet ze décidéieren, dass en ap-
propriéiert Pneuen och zu där appropriéier-
ter Zäit op sengem Auto huet.

Ech wëll e puer Fakte vläicht nach soen, ier
ech zu menger Meenung an deem Sujet
kommen. Dat eent ass vläicht awer drun ze
erënneren, déi puer Zuelen hu mer emol no-
gekuckt, dass vum 1. Januar 2007 bis den
28. Februar 2009, also bis viru kuerzem, dat
ware 26 Méint, insgesamt 630 Avertisse-
ments taxés, also Protokoller ausgestallt gi
si wéinst Insuffisancen um Niveau vun de
Pneuen. Dat mécht bal ganz genau 1% aus
vun alle Protokollen. Ech loossen elo op, ob
dat der vill oder ob dat der wéineg sinn, mä
ech mengen, dat ass emol eng éischt Don-
née.

Den Här Schank huet zu Recht gesot,
d’Pneue kënnen natierlech och d’Ursaach si
vun Accidenter. Ech hu mer allerdéngs vu
Spezialisten an deem Beräich an deene
leschten Deeg och soe gelooss, dass et net
ëmmer sécher ass, dass déi, déi schlecht
Pneuen hunn, déi sinn, déi d’Accidenter
maachen. Oft ass d’Tatsaach, dass ee Wan-
terpneuen huet, de Grond, dass ee sech
och méi zougëtt a méi Risiko hëlt an dat oft
och kann d’Ursaach si vun Accidenter. Dat
ass also net ëmmer ganz evident, dass dat
muss esou sinn.

Am Ausland, mengen ech, eng Kéier
schnell gekuckt, ass et esou: E Wanter-
pneuen-Obligatorium gëtt et am Prinzip just
a Länner, déi wierklech och an enger Wan-
terperiod leien, déi vill méi speziell ass wéi
bei eis. Wann ech déi Länner nennen: Nor-
wegen, Finnland oder Éisträich si mat en-
gem Obligatorium.

Mir hunn déi Situatioun wéi bei eis, also
praktesch wéineg Dispositiounen, an eisen
Nopeschlänner Frankräich, an der Belsch,
och an Holland, déi u sech keng Disposi-
tiounen extra fir Wanterpneuen hunn. An da
gëtt et dat Zwëschendéng wéi an Däitsch-
land - ech kommen herno nach eng Kéier
dorop zréck -, déi, mengen ech, eng e
bësse méi spezifesch Situatioun hunn.

Et muss een och soen, dass et am Prinzip
nëmmen zwou Zorte vu Pneue gëtt. Et ginn
zwar nach kommerziell aner Saachen uge-
bueden, mä et gëtt entweder e Summer-
pneu oder e Wanterpneu, dee Mud + Snow,
dee mat der Schnéiflack duergestallt gëtt.
Et sief och nach eng Kéier drop higewisen,
an den Här Schank huet dat scho gemaach,
dass bei de Kontrolle vun der Police, an ech
mengen och zu Sandweiler, wou d‘Pneue jo
forcément an evidenterweis zu de Kontroll-
objeten zielen, d’Pneuen och gekuckt ginn.

Mir hunn am Prinzip dräi Alternativen: Déi
éischt Alternativ ass, mir bleiwe bei der be-
stehender Situatioun, dat heescht déi Léi-
sung wéi a Frankräich, an der Belsch an an
Holland. Et gëtt keng extra Dispositiounen,
déi op Wanterpneuen hiweisen. Dat hätt na-
tierlech de Virdeel, dass een an engem
Transitland wéi Lëtzebuerg net onbedéngt
eng Situatioun huet, wou ënnerschiddlech
Pneuen och an der Wanterperiod da ge-
notzt ginn, sief et, dass et Auslänner oder
Résidentë sinn.

Mir hunn den Obligatorium. Ech géif dovun-
ner ofroden, an esou eng Richtung ze goen.
Wann ee gesäit, dass dat a Finnland, an
Norwegen an an Éisträich gebraucht gëtt,
mengen ech ass dat net zu Lëtzebuerg néi-
deg.

An et gëtt dann dee Virschlag, deen ech
Ufank 2007 deponéiert hat beim Conseil
d’État, deen u sech och un dat erënnert, wat
de Kolleeg Carlo Wagner proposéiert hat,
dee sech orientéiert hat un der däitscher
Léisung. Ech géif vläicht déi däitsch Situa-
tioun eng Kéier virliesen aus der Straßenver-
kehrsordnung. De Paragraph 2, de Punkt
3A seet: „Bei Kraftfahrzeugen ist die
Ausrüstung an die Wetterverhältnisse anzu-
passen. Hierzu gehören insbesondere eine
geeignete Bereifung und Frostschutzmittel
in der Scheibenwischanlage.” Dat ass also
dat, wat an Däitschland existéiert.

Doropshin hat ech proposéiert, am Code de
la Route, am Projet de règlement grand-du-
cal, dass mer géife soen, et misst ee
Pneuen hunn, déi «adaptés aux conditions
météorologiques et à l’état de la chaussée»
sinn. Ech mengen, dat war e bëssen iden-
tesch dat, wat och de Kolleeg Carlo Wagner
proposéiert huet.

Doropshin hu mer awer vum Conseil d’État
den 23. Oktober 2007 e ganz mitigéierten
Avis kritt. Här Schank, ech wéilt Iech just vir-
liesen, dass de Conseil d’État sech folgend
Froe gestallt huet: «Faut-il un risque géné-
ralisé de verglas sur les routes» Les routes
doivent-elles être recouvertes de neige?
Combien de temps faudra-t-il attendre une
fois les routes déblayées ou après épan-
dage de sel avant de pouvoir circuler à nou-
veau avec un véhicule non équipé de pneus
MS ou de pneus à crampons? Qu’en est-il
en cas de changement brusque des condi-
tions climatiques?» Dat heescht, de Conseil
d’État huet eis eng ganz Rei Froen an de
Bau eragestallt an zum Schluss gemengt:
«La nouvelle disposition mériterait d’être
précisée.»

An do si mer stoe bliwwen, well d’Diskus-
sioun innerhalb och vun der staatlecher Ver-
kéierskommissioun net eriwwer war, dass
am Prinzip gesot ginn ass, mat där Formule
do kënnt een iergendwéi awer op en Obli-
gatorium iwwert d’Hannerdier eraus.

Ech géif elo mengen, dass een op der Ba-
sis vun där do Propositioun, déi eng Kéier
deponéiert war, mat deene Froen, déi de
Conseil d’État gestallt huet, wann de Presi-
dent Roland Schreiner mat d’accord wär, vu
dass mer do nach gëschter och iwwert
d’Verkéiersuerdnung, iwwer Drogendépis-
tage an aner Saache geschwat hunn, da
géif ech proposéieren, dass mer déi Froe
vum Conseil d’État eng Kéier an der Trans-
portkommissioun duerchhuelen a mat eise
Spezialiste kucken, ob een déi Propositioun
vun 2007 kéint upassen un déi Froen, fir op
eng Propositioun erauszekommen, déi där
géif ähnele wéi an Däitschland, keen Obli-
gatorium wär, mä déi awer d’Responsabili-
téit ganz kloer géif maachen, dass, wa mer
dobausse Glatäis hunn, wa mer Schnéi
hunn, een dann appropriéiert Pneue muss
hunn.

Wann Der d’accord wäert, Här Schank,
géife mer esou procédéieren, dass mer dat
schnell kéinte maachen an dann zu enger
definitiver Léisung géife kommen.

SÉANCE 
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❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Mir kommen dann zum nächste Punkt vun
eisem Ordre du jour. Dat ass d’Debatt iw-
wert d’Strategie vun der Lëtzebuerger Flug-
gesellschaft. D’Wuert huet de Vertrieder vun
der DP-Fraktioun, den honorabelen Här
Claude Meisch. Här Meisch, Dir hutt
d’Wuert.

7. Heure d’actualité deman-
dée par le groupe DP au sujet
de la future stratégie de la
compagnie aérienne natio-
nale ainsi que le dépistage
d’un partenaire stratégique
pour ladite compagnie

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Villmools
Merci, Här President. Wann et ëm déi natio-
nal Fluggesellschaft geet, dann denkt een u
villes a virun allem och un d’Suerge vun
deene Leit, déi do schaffen, déi hir Aar-
becht do hunn, an un dat, wat am Laf vun
de leschten Deeg an der Press diskutéiert
ginn ass, ëm d’Auslaaschtung vun de Flige-
ren, ëm d’Auswierkung vun der Finanz- a
vun der Wirtschaftskris och op eng Gesell-
schaft wéi d’Luxair, déi jo net spurlos un der
Luxair laanschtgaangen ass.

Et war net primär an deem dote Souci, wou
ech déi Heure d’actualité hei ugefrot hat, mä
virun allem, fir emol zréckzekommen op dat,
wat mer am Laf vum leschte Joer e puer Mol
heibannen diskutéiert hunn an eigentlech
zënter dem Juni 2008 an der Luucht hung:
Wéi geet et weider mat där Participatioun,
déi de Lëtzebuerger Stat vun der Fortis-
Bank dee Moment iwwerholl hat am Laf vum
leschte Joer un der Luxair an domadder
seng eege Participatioun direkt respektiv in-
direkt iwwert de Wee vun der Spuerkeess
un der Fluggesellschaft Luxair S.A. däitlech
eropgesat hat, no u 50% eropgesat hat res-
pektiv, wann ee souguer weider kuckt, datt
d’Luxair jo och en Deel vun den eegenen
Aktien hält, eng Participatioun vun iwwer
50% do gehale gouf?

Mir wëssen och, datt zënter där Transak-
tioun am Zesummenhang mat der Dexia
och do nach e weideren Aktiëpak vun en-
gem privaten Aktionär eriwwer bei de lëtze-
buergesche Stat soll goen, esou datt d’Par-
ticipatioun däitlech iwwer 50% sollt schéis-
sen.

Wéi den Zoufall et wëllt, an eigentlech glee-
wen ech net esou richteg un den Zoufall,
ass elo e puer Stonne virun där Heure d’ac-
tualité hei eng Nouvelle bekannt ginn iwwer
RTL, datt de Stat anscheinend plangt - mä
de Minister kann dat sécherlech gläich
confirméieren a méi prezis ausformuléieren
-, datt de Stat plangt, fir seng Participatioun,
déi e vun der Fortis iwwerholl huet, da wei-
der un e strategesche Partner ze iwwerginn,
wéi en dat och d’lescht Joer wëlles hat,
nämlech an dësem Fall un d’Lufthansa.

Elo stelle sech do eng ganz Rei vu Froen do
ronderëm. Firwat deen dote Partner? Firwat
net en anere Partner?

Den Transportminister selwer huet hei op
dëser Plaz an och an de Medie méi wéi eng
Kéier betount, datt en eigentlechen en Of-
schloss vun deene Verhandlungen do bis
Enn 2008 wéilt hunn.

Firwat huet et awer méi laang gedauert?
Wéi sinn déi Ofmaachungen, déi tëschent
der lëtzebuergescher Regierung, Luxair an
der Lufthansa geholl goufen? Wéi sinn déi
konkret zustane komm? Wéi si se ausformu-
léiert? Wat fir eng budgetär Répercussiou-
nen huet dat?

Mir wëssen, datt deen Aktiëpak, deen de
Lëtzebuerger Stat vun der Fortis-Bank iw-
werholl huet, eng Valeur hat vun 20 Milliou-
nen Euro. Ass et déi Valeur, mat där déi Par-
ticipatioun elo weidergeet un dann den
neien Aktionär, dee jo net nei ass an deem
Sënn, mä dee jo och schonn eng Participa-
tioun un der Luxair bis ewell gehalen huet
vun 13%?

De Minister selwer hat gesot, datt d’Regie-
rung op der Sich wär no engem strate-
gesche Partner, deen an dat industriellt
Konzept vun der Luxair géif passen.

Nu stellt sech natierlech elo d’Fro: A wat fir
engem Sënn passt d’Lufthansa an dat dote
strategescht Konzept eran? Firwat also
d’Lufthansa, firwat net aner Investisseuren?

Mir wëssen, datt och Mëtt lescht Joer aner
Investisseuren interesséiert waren, notam-
ment d’Banque d’investissement privé, déi
net ofgeneigt gewiescht wär, deen Aktiëpak
vun der Fortis ze iwwerhuelen. De Stat wollt
dat awer par force évitéieren an huet säi Vir-
kafsrecht, den Droit de préemption, geltend
gemaach. Esou datt unzehuelen ass, datt et
an den Ae vun der Regierung, an den Ae
vum Transportminister kloer Avantagë gëtt
vun dëser Solutioun, déi dann eng Solutioun
Lufthansa ass, par rapport zu där Solutioun
vun der Banque d’investissement privé.
Falls deem esou sollt sinn, wär et interes-
sant, dann och aus dem Mond vum Trans-
portminister déi Avantagen hei eng Kéier
opgelëscht ze kréien.

D’Fro, déi sech awer och nach stellt an
deem doten Zesummenhang: Wann d’Luft-
hansa elo méi staark an d’Kapital vun der
Luxair eraklëmmt, a wa mer wëssen, datt
d’Luxair jo och ronn en Drëttel vum Kapital
hält vun der Cargolux, a wa mer da wëssen,
datt d’Lufthansa an d’Cargolux alles
aneschters si wéi a gudden Termë mat-
eneen, mä datt d’Cargolux an d’Lufthansa
eigentlech als Haaptkonkurrenten ze be-
zeechne sinn, dann ass et schonn interes-
sant ze wëssen, ob d’Regierung net do
gesäit, datt awer elo en Haaptkonkurrent
vun der Gesellschaft Cargolux iwwert de
Wee vun där gréisserer Participatioun an
der Luxair S.A. en Afloss op d’Geschäfter
vun der Cargolux ka kréien.

Déi Differenzen tëscht Cargolux a Luft-
hansa, dat wësse mer, hunn ënner anerem
derzou gefouert, datt d‘Cargolux och ris-
kéiert veruerteelt ze ginn an den USA wéinst
angebleche Präisofsproochen, déi ze-
summe mat enger Rei vu Sociétéiten do ge-
maach gi wären, Lufthansa allerdéngs dat
dénoncéiert huet an duerfir wahrscheinlech
ongeschuer dervu wäert kommen.

Interessant wär et also och, fir ze kucken,
ob an dësem Deal, deen elo ofgemaach ass
tëscht der lëtzebuergescher Regierung an
der Lufthansa, eng Rei vu Garde-fouen age-
baut sinn, datt Informatiounen, déi d’Cargo-
lux betreffen, iwwert deen dote Wee net
kënnen un d’Lufthansa weidergoen.

Wann et gutt Argumenter gëtt, fir aus enger
Transportsiicht, aus enger Flugtransport-
siicht déi dote Kollaboratioun unzestriewen,
muss et awer nach net onbedéngt esou
sinn, datt et och gutt Argumenter, fir déi do-
ten Transaktioun ze maachen, aus enger
nationalekonomescher Siicht gëtt, well awer
Répercussiounen op aner lëtzebuergesch
Sociétéite kënne kommen.

Dann, mengen ech, wär et awer interessant,
dann och ronderëm all déi dote Froen nach
eng Kéier de Point ze maachen iwwert
d’Auswierkunge vun der Finanzkris vun der
Wirtschaftskris op déi doten zwou Gesell-
schaften, Luxair a Cargolux. Et ass kloer,
datt, wa manner ekonomesch Aktivitéit
stattfënnt, an dat ass jo onbestreitbar mo-
mentan, datt, wa manner weltwäit gehandelt
gëtt, datt och manner gereest gëtt a manner
transportéiert gëtt. An dat huet natierlech
och Répercussiounen op den Transport aé-
rien, an interessant wär et, aus dem Mond
vum Transportminister ze héieren, wéi e ge-
denkt do ze reagéieren, wat d’Perspektive
sinn, vu wat d’Regierung ausgeet, wat
d’Perspektive fir de Lofttransport sinn, sou-
wuel fir de Persouneverkéier wéi och fir de
Fret a wéi laang datt déi Duuschtstreck do
kéint unhalen, an op dann déi Gesellschaf-
ten se och duerchhalen.

E Spriecher vun der Luxair huet selwer
d’lescht Woch um Radio gesot, datt et nach
kee Sozialplang bei der Luxair géif ginn. Do
sinn zwou Informatiounen dran. Et gëtt elo
kee Sozialplang. Et ass awer net ausze-
schléissen, datt et ee fir d’Zukunft géif ginn.
Dat hunn ech op jidde Fall do eraushéieren.

Wat kann de Minister eis dozou soen?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Meisch.
D’Wuert huet elo den honorabelen Här Marc
Spautz fir d’CSV-Fraktioun.

Débat

❱❱❱ M. Marc Spautz (CSV).- Här Presi-
dent, Kolleeginnen a Kolleegen, e bësse
speziell ass et schonn, datt mir am Parla-
ment iwwert d’Strategie vun engem kom-
merzielle Betrib schwätzen. Och wann de
Stat mat deem enk verbonnen ass: Et bleift
e Betrib, deem seng Strategie sech prinzi-
piell net derzou eegent, op der parlamenta-
rescher Tribün öffentlech debattéiert ze
ginn. No deenen neie Momenter awer vu
gëschter koume jo haut viru Mëtteg nach en
neie Moment derbäi.

Et geet also elo an dësem Kader och a virun
allem ëm d’Bedeitung vum Flughafen an do-
mat vun eiser Loftfahrtgesellschaft fir d’Lët-
zebuerger Ekonomie a fir d’Land iwwer-
haapt.

De Flughafen ass fir eist Land kruzial. Net
well vun do aus et flott ass mat der Luxair an
d’Vakanz ze fueren, och wann dat e wesent-
lechen Deel vun de Recettë vun der Gesell-
schaft ausmécht, mä de Flughafen ass kru-
zial, well mir fir déi Zort vu Wirtschaft, déi
mir hunn an déi mir wëllen, Uschloss un déi
global Flugbewegunge brauchen. An zwar
méi wéi bis elo.

Fir d’Zougänglechkeet vum Land, fir seng
Zentralitéit an Europa ass de Findel liewens-
wichteg. Net hie selwer, mä déi Gesellschaf-
ten, déi do operéieren. A bei deene steet
d’Luxair am Beräich vum Passagéiertrans-
port natierlech ganz vir. Lëtzebuerg bräicht
eigentlech direkt Ubannungen un all eu-
ropäesch Haaptstied. Déi hu mir allerdéngs
net.

Ech wéilt déi ganz Saach emol konzeptuell
beschreiwen: Amplaz elo ze soen, mir miss-
ten eng Verbindung mat där Stad oder
deem Land kréien, an déi dote Gesellschaft
Luxair oder déi, déi hei de strategesche
Partner genannt gëtt - zënter de Mëtteg jo
anscheinend d’Lufthansa -, misste vu Lëtze-
buerg aus fléien. Et geet dorëm, datt et pro-
blematesch ass, wann ee quasi néierens an
Europa direkt vum Findel hikënnt. Et geet
dorëm, datt et onbequem ass, wann ee bal,
wann een net grad mat der Luxair an d’Va-
kanz flitt, muss op Frankfurt oder Paräis res-
pektiv op Amsterdam oder Zürich gondelen,
ier een duerno de Fliger kann huele fir an
déi europäesch Haaptstad, wou ee wëllt.

Mir sinn net déi eenzeg kleng Stad, wou
esou eng Situatioun ass. Wann een elo
kuckt Salzbuerg, Nantes oder Bozen, déi
sinn an därselwechter Situatioun. Eppes ass
awer anescht: Eis Haaptstad ass am Fong
och d’Haaptstad vun der Groussregioun.
Hiert Anzuchsgebitt an domadder dat vum
Flughafen zielt Millioune vu Leit.

De Findel ass an där ganzer Regioun deen
eenzege klasseschen internationale Flugha-
fen. Klassesch an deem Sënn, dass en net
ausschliesslech Bëllegflich ubitt. Esou ee
Flughafe misst eigentlech d’Ambitioun
hunn, fir e bësse besser mat der Welt, mat
Europa verbonnen ze sinn, wéi en elo ass.
An do läit och eng strategesch Erausfuerde-
rung vun der nationaler Fluggesellschaft.
Mir mussen definéieren, wat fir eng eu-
ropäesch Finanz- a Wirtschaftsstanduerter
respektiv Haaptstied direkt mat Lëtzebuerg
musse verbonne ginn.

De Flughafe Lëtzebuerg spillt och am Cargo
eng ganz grouss Roll. D’Cargolux an de
Luxair Cargo Center zielen am Fret-Beräich
zu deene groussen. A wa weltwäit amgaang
ass de Cargo anzebriechen, muss ee sech
d’Fro stellen: Gëtt et och en Abroch hei zu
Lëtzebuerg oder geet dee weltwäiten
Abroch am Cargo-Beräich bis zu 35% u Lët-
zebuerg laanscht?

Luxair ass e Betrib, deen zu engem Deel
dem Stat gehéiert respektiv aner staatlech
Bedeelegungen iwwer aner Weeër, wou de
Stat Participatiounen huet. An där Kris wär
d’Loft fir all Fluggesellschafte méi dënn
ginn. Och d’Luxair an d’Cargolux wäerten
net ouni Schwieregkeeten duerch déi
nächst Jore kommen, op jiddfer Fall, wat
d’Geschäftsflich fir d’Luxair an de Cargo am
Allgemengen ugeet. Et ass deemno vläicht
just dee richtege Moment, fir der Luxair an
hiren Operatiounen en aneren erweiderte
Kader ze ginn. A mir si gespaant, wat de Mi-
nister eis do vum Konzept elo wäert virstel-
len.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Spautz.
Den honorabelen Här Schreiner. An dann
den Här Braz an den Här Henckes.

❱❱❱ M. Roland Schreiner (LSAP).-
Merci, Här President. Här President, Dir
Häre Ministeren, léif Kolleeginnen a Kollee-
gen, d’Demokratesch Partei huet gefrot, fir
am Kader vun dëser Aktualitéitsstonn Infor-
matiounen iwwert déi zukünfteg Strategie
vun eiser nationaler Fluggesellschaft ze
kréien. Dat ass natierlech e Sujet, deen ee
ganz wäit kéint ausféieren. E géif och sé-
cher de Kader vun dëse fënnef Minutte
sprengen, déi mer hei zur Verfügung hunn.
Wann et sech natierlech awer op d’Fro vun
engem neie strategesche Partner be-
schränkt, dann ass dat awer scho méi kon-
kret.

Et ass schonn hei ugeklongen, dass mer
haut de Mueren héieren hunn, dass deen
neien oder deen neien ale strategesche
Partner d’Lufthansa soll sinn. Dat ass ei-
gentlech e Schratt, dee logesch an - men-

gen ech - och kompatibel ass mat den In-
teresse vun der Luxair. D’Lufthansa ass
schonn am Aktionariat vun der Luxair ver-
truede mat 13%. Dat ass scho gesot ginn.
Hei géif elo dann d’Participatioun nach e
bësse verstäerkt ginn, mä doduerch, dass
keen zousätzlechen neie Partner erakënnt,
mä een, dee bekannt ass, mécht dat dote
Sënn.

De Claude Meisch huet awer eng Rei vu
Froen opgeworf an deem Zesummenhang,
déi och pertinent sinn a wou mer all op
d’Äntwerte vum Minister jo och gespaant
sinn.

Doriwwer eraus mengen ech awer, muss et
eist Uleies si bei alle strategeschen Iwwer-
leeungen iwwert de Choix vum strate-
gesche Partner, dass Lëtzebuerg och an
Zukunft eng eegestänneg Fluggesellschaft
behält, fir ze garantéieren, dass eist Land
gutt un déi aner europäesch Wirtschafts-
zentren, Haaptstied an och Dréischeiwe
vum Flugverkéier ugebonnen ass.

De Moment hu mer um Findel 14 ver-
schidde Fluggesellschaften operéieren; eng
Zuel, déi an deene leschte Joren an
d’Luucht gaangen ass. A wann een den Ter-
rain elo ganz géif den auslännesche Gesell-
schaften iwwerloossen, da fléien déi just e
puer fir si rentabel Strecken zu hiren
„Hub“en un. A fir de Rescht géif et einfach
keng Offer vu Lëtzebuerg aus méi ginn, déi
fir eis Leit vun hei an aus der Regioun inter-
essant wier, an dat soll et natierlech net
sinn.

Et ass scho gesot ginn, d’Luxair ass e ganz
wichtege Partner a Pilier vun eiser Ekono-
mie a muss dat och an Zukunft bleiwen. Et
ass gesot ginn, d’Lufthansa ass scho mat
13% am Kapital dran. Elo hätt ee sech kën-
nen als Alternativ virstellen, dass en anere
strategesche Partner jo hätt kënnen eng
grouss aner europäesch Fluggesellschaft
sinn, déi och da mat 12, 15 oder 20% an
d’Aktionariat vun der Luxair ageklomme
wier, an da mam Haaptkonkurrent Lufthansa
dann och op engem Dësch gesiess hätt, fir
iwwert d‘Interesse vun der Luxair hei um
Findel an an der Aviatioun ze schwätzen.
Dat wier sécher problematesch ginn. An dat
wier eng ganz delikat Geschicht ginn.

Duerfir, mengen ech, ass de Choix vun der
Lufthansa e richtegen, well doduerch och e
ganz grousst a vill Konfliktpotenzial wäert
eliminéiert ginn. Alles anescht hätt et net
méi einfach gemaach. Ech weess och net,
ob et iwwerhaapt méiglech gewiescht wier
fir, mä de Minister seet eis dat.

De Claude Meisch huet d’Fro opgeworf vun
anere Privatinvestisseuren, déi eventuell
hätte kënnen aklammen. Ech weess net,
wann een elo de Moment géif vun enger In-
vestmentbank de Wäert vun der Luxair géif
schätze loossen, ob dee ganz héich wär,
opgrond vun der allgemenger Kris, déi et
ronderëm d’Aviatioun gëtt. Duerfir kéint ech
mer virstellen, dass Privatinvestisseuren net
onbedingt esou interesséiert dodru sinn. Mä
de Minister kann eis doriwwer vläicht awer
Opklärung ginn.

Trotz oder grad wéinst den Hiobsbotschaf-
ten, déi de Moment vun der Luxair am Ze-
summenhang mat der Wirtschaftskris kom-
men, ass et wichteg, dass d’Luxair sech
awer weider positionéiert. De Konkurrenz-
kampf an der Aviatioun gëtt net nëmmen të-
schent de grousse Flugallianzen ausge-
droen, mä och an deenen eenzelnen anere
Kategorië wäerten nëmmen déi bestoe kën-
nen, déi Erfolleg hunn. An et wäert och do
zu weidere Fusioune kommen.

Mir hu festgestallt, dass duerch d’Wirt-
schaftskris vill Fluggesellschafte beson-
nesch ënnert dem Réckgang vun de Ge-
schäftsflich leiden. Och d’Luxair gehéiert
derzou. Vun der Situatioun profitéieren na-
tierlech d‘Bëllegfluggesellschaften, déi op
hire Strecken, déi staark vu Geschäftsree-
sende fréquentéiert ginn, en däitlechen
Trend no uewe feststellen. An der Groussre-
gioun sinn et just déiselwecht Gesellschaf-
ten, déi et der Luxair net einfach maachen
an duerch eng aggressiv Verkafspolitik an
duerch eng onduerchsiichteg Präispolitik
versichen, mat alle Mëttelen d’Clientë vum
Findel ewechzelackelen.

Ech sinn der Meenung, dass d’Luxair sech
op déi richteg Aart a Weis zu Wier setzt. Si
setzt konsequent op Qualitéit, op client-
frëndlech Ugebueter, en exzellente Service
an eng transparent Präispolitik. Dat ass fir
mech dee richtege Wee, och wann dann
eben emol de Präis vum Flugticket heiansdo
méi héich ass wéi dee vum Parking fir den
Auto.

A leschter Zäit si jo eng Rei vu Bëllegflug-
gesellschaften duerch hir onduerchsiichteg
Präispolitik an d’Kritik geroden. D’Luxair
brauch dat net. Hir Clientë schätzen den
héichwäertege Service an identifizéiere
sech mat hirer Airline. Ech mengen, dat ass442266 www.chd. lu
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mëttelfristeg a laangfristeg och de Schlës-
sel zum Erfolleg, deen och fir d’Zukunft
muss gesat ginn. Natierlech mat engem
staarke Partner wéi dann eben der Luft-
hansa mat am Boot.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Schrei-
ner. Den honorabelen Här Braz.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Et ass kloer, dass duerch déi
Informatioun, déi de Moie scho publik ginn
ass, d’Debatt haut de Mëtteg e bëssen eng
aner Nues kritt. An ech wëll soen, dass fir
déi gréng Fraktioun contrairement zu deem,
wat de Kolleeg Marc Spautz virdru gesot
huet, mir dat net anormal fannen, dass
d’Parlament sech mat der Luxair beschäf-
tegt. Well net nëmmen huet de Stat do ganz
héich Participatiounen, direkt Participatiou-
nen, déi en nach ëmmer hat vun 23%, déi
12 vun der Fortis, déi mer am Summer
d’lescht Joer kaaft hunn an och déi iwwer
13% bei der Spuerkeess. Et ass also nor-
mal, dass mer do wëllen eis Kontrollmissiou-
nen exercéieren. Mä et ass och normal, well
d’Luxair kee Betrib ass wéi all déi aner, well
ze vill Betriber vun der Lëtzebuerger Ekono-
mie en direkten Intérêt dorunner hunn, dass
d’Luxair se versteet an an hirem Sënn flitt a
schafft.

Wichteg ass fir déi gréng Fraktioun, dass
dee Choix, dee getraff ginn ass, an deen
Accord, dee fonnt ginn ass, mat engem in-
dustrielle Partner fonnt ginn ass. Et hätt ee
jo och kënne sech als Stat d’Fro stellen, ob
een net seng Participatioune vun der Fortis
un en neie finanzielle Partner hätt wëllen of-
trieden. Dat wär eiser Meenung no dee
falsche Wee gewiescht.

Duerfir begréisse mer ausdrécklech, dass
hei de Wee gesicht ginn ass vun engem
weideren industrielle Partner an net wéi ge-
sot nach eng Kéier e finanziellen.

Dat gesot sinn awer eng ganz Rei Eraus-
fuerderungen, där d’Luxair sech gestallt
huet virun net allze laanger Zäit. „Building a
New Airline” war jo de Motto. Dee war do-
madder begrënnt, dass d’Luxair Schwiereg-
keeten hat. Mir wëssen, dass d’Luxair
haaptsächlech Sue verdéngt huet bei
Luxair-Tours am Beräich vum Handling. Och
am Beräich vum Flughafen, wat awer elo
duerch lux-Airport jo net méi an deem
Mooss méiglech ass. An d’Luxair muss pro-
béieren, un hir Käschten anescht erunze-
komme wéi virdrun. Wat jo och erëm eng
Kéier mat sech bruecht huet, dass mer
d’Propellerfligeren nees entdeckt hunn a
vum Alles-op-der-Düs erofkomm sinn, wat
industriell sécher e richtege Choix war vun
der Luxair.

Gläichzäiteg huet d’Luxair awer och regio-
nal Konkurrenz kritt. Bëlleg-Airlinen, déi och
hei am Land emol schonn deen een oder
anere Supporter haten, Bëlleg-Airlinen, déi
op regionale Flughäfen eisem Flughafen hei
an der Gesellschaft Konkurrenz maachen,
an duerfir menge mer och, dass et och aus
deenen dote Grënn richteg war, dass
d’Luxair probéiert huet sech ze restruktu-
réieren.

Elo hu mer mat der Lufthansa e Partner, dee
seng Participatioun wëllt eropschrauwen.
Mä mir hätten awer do gäre vum Minister
Opklärungen, well mir hunn awer e bëssen
d’Suerg, dass dee Partner, mat deem mer
elo en Accord fonnt hunn, net onbedingt
déiselwecht strategesch Vuen huet op
d’Luxair an op de Flughafen, wéi déi Vuen,
an där d’Luxair selwer sech befonnt huet an
de leschten zwee Joer, och mam Flughafen.
Dat war eng regional Perspektiv mat Flug-
material, wat och an deem Kontext do sollt
agesat ginn: Och déi Linne fléien, déi d’Lët-
zebuerger Ekonomie brauch.

Mir hunn e bëssen d’Suerg, dass doduerch,
dass mer en Accord mat der Lufthansa
fonnt hunn, elo vläicht erëm verstäerkt déi
Logik vum Frankfurter „Hub“ an d‘Spill
kënnt. A mir mengen och, dass de Minister
eis soll erklären, firwat dass mer net pro-
béiert hunn, mat engem aneren industrielle
Partner, deen net alles op Frankfurt gesinn
hätt, mä dee vläicht Richtung Frankräich
oder vläicht Richtung England oder en
anere groussen „Hub“ der Luxair méi Villfalt
gelooss hätt.

Vläicht gëtt et dofir gutt Grënn, mä strate-
gesch däerf ee sech d’Fro awer stellen, ob
dat doten net riskéiert, déi Strategie, an där
d’Luxair sech befonnt huet, op d’Kopp ze
geheien, well mer elo eis erëm géifen ze vill
reorientéieren an eng Strategie ausgeriicht
op de Frankfurter „Hub“.

Zweet vun dräi Froen, déi ech un de Minis-
ter hunn, déi betrëfft den Zäitpunkt vum Ac-
cord. Mir hu wuel de Moie verlauschtert,
dass en Accord fonnt ginn ass. Wéini gëtt

deen Accord awer konkret an operationell?
Et ass och fir d’Lufthansa wéi fir all déi aner
europäesch Fluggesellschaften am Moment
eng méi schwéier Zäit, wéi nach viru Méint
a viru Joren.

Wéi steet et ëm d’Liquiditéiten? D’Lufthansa
huet jo nach eng Partie aner Pläng an Eu-
ropa, notamment an Éisträich mat der Aus-
trian Airlines. Ass et esou, dass deen Ac-
cord, deen elo op de Prinzipië fonnt ginn
ass, och relativ rapid wäert kënne realiséiert
ginn, oder ass do eng Latenzzäit, op déi
mer eis mussen astellen?

Déi drëtt a lescht Fro, déi betrëfft de Volet
vun der Cargolux. Och do hätte mer gären
Opklärunge vum Minister iwwert déi méig-
lech Lienen, déi bestinn. Do héiert ee jo och
vill Saachen, notamment d’Gefor, dass ee
sech hei géif praktesch de Fuuss an den
Héngerstall eraruffen iwwert den Ëmwee
vun der Luxair. Déi Fro ass zumindest be-
rechtegt a legitim.

Besteet déi Gefor? Wa jo, wéi gedenkt d’Re-
gierung virzegoen, fir dass déi Gefor do
maîtriséiert bleift a fir sécherzestellen, dass
deen Accord vun der Luxair mat der Luft-
hansa net eng nei Schwieregkeet fir d’Car-
golux schaaft respektiv net e strategesche
Wiessel vun der Luxair ofverlaangt, deen
och net kann all zwee Joer nees stattfan-
nen? Well „Building a New Airline?, dat kann
een net all zwee Joer widderhuelen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz. Elo
huet den Här Henckes d’Wuert, duerno den
Här Jaerling.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
jiddweree weess, datt de Findel an d’Luxair
fir Lëtzebuerg absolut wichteg sinn, wa mer
wëllen eng Bankeplaz bleiwen, wa mer wël-
len international wirtschaftlech aktiv sinn. Et
gesäit een, datt Schwieregkeete sinn
duerch d’Baisse vun der Fréquentatioun,
haaptsächlech bei de Businessflich.
D’Luxair ass, wat d’Präisser ugeet, ganz oft
net méi kompetitiv. Si huet Heathrow op-
ginn, wat menger Meenung no e Feeler war.
Bref, et ass noutwendeg ginn, datt gekuckt
ginn ass, fir déi ganz Situatioun ze redres-
séieren.

An dofir e puer Froen un d’Regierung, wann
elo e Partner ausgesicht ginn ass. Meng Fro
wär ze wëssen: Ass nure mat engem Part-
ner négociéiert ginn, oder mat e puer? Wat
waren, wa mat e puer négociéiert ginn ass,
déi Elementer, déi fir d’Regierung den Ën-
nerscheed gemaach hunn, d’Décisioun
erbäibruecht hunn, fir ee Partner - am Prin-
zip sollt et jo Lufthansa sinn - erauszewie-
len? Wat waren do déi Argumenter?

Leschte Punkt, deen ech wollt froen, dat
ass: Wéi héich soll elo déi Participatioun vun
deem strategesche Partner am Kapital vun
der Gesellschaft sinn? Well jiddweree
weess dem Albert Frère säin Zitat: «Petit ac-
tionnaire minoritaire, petit couillon; grand
actionnaire minoritaire, grand couillon». Do-
fir misst een also wëssen, wéi déi Situatioun
do geregelt ass, ob en Accord d’action-
naires soll fonnt ginn oder négociéiert ginn.

Bref, dat waren déi puer Froen, déi sech an
dësem Kontext stellen a wou ech frou wier,
wann d’Regierung ons kéint hir Reflexiou-
nen an hir Moyenen, wéi se dat décidéiert
huet, erklären.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. Dann d’Reflexioune vum honora-
belen Här Jaerling.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Merci, Här President. Bon, ech mengen, déi
Fro, déi ech mer gestallt hunn, dat ass wéi
Luxair d’Landerechter op Heathrow verlount
huet. Dat heescht, si hu se net opginn, si hu
se verlount un eng arabesch Firma. Mä do
hunn ech mer awer effektiv d’Fro gestallt,
wéisou dass mer déi Landerechter net un
eng Firma verlount hunn, déi am Fong vun
hei aus, dann eng aner Firma, eng aner Ge-
sellschaft, déi da vun hei aus op Heathrow
flitt, fir awer trotzdeem et de Clientë vun hei
méiglech ze maachen, fir dohinner ze fléien.
Well et si jo awer och eng Rei Leit, déi iwwer
Heathrow weltwäit geflu sinn an déi dann
elo net méi déi Méiglechkeet hunn.

D’Fro ass einfach déi: Gëtt et eng Méiglech-
keet, fir déi Landerechter esou séier wéi
méiglech erëmzekréien? Well et jo awer elo
strategesch wichteg wär, dass een am Fong
all Linnen, déi ee kéint ufléien, misst beha-
len, wann d’Situatioun esou ass, wéi se
eben elo ass. An et war einfach onverständ-
lech, dass am Fong déi Linnen do, wou dat
Landerecht do verlount ginn ass, wou mir
am Fong praktesch absolut näischt dervun
hunn, ausser déi Suen, déi dann erakom-
men, fir déi Landerechter do opzekafen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
Den zoustännege Minister, den Här Lucien
Lux, huet d’Wuert elo.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Här President, Kolleeginnen a Kol-
leegen, ech wëll versichen an deene puer
Minutten e Maximum vun deene Froen ze
beäntwerten, déi hei gestallt gi sinn, well
ech mengen, den Débat war elo een, deen
horizontal sech mat alle Froe beschäftegt
huet, déi d’Luxair a souguer och d’Cargolux
am Moment betreffen. Ech mengen, et ass
eng gutt Opportunitéit trotzdeem, deen Dé-
bat, deen den Här Meisch gefrot huet, fir e
puer Saachen ze soen, och par rapport zu
deenen, déi an deene leschte Stonnen iw-
wert d’Press publik gemaach gi sinn.

Déi éischt zwou kloer Aussoe sinn déi, dass
d’Tatsaach, dass de Lëtzebuerger Stat an
dësen Zäiten, turbulenten Zäiten, wirtschaft-
lech ganz schwieregen Zäiten, no der Iw-
wernahm vu Fortis déi 12,15% an Dexia
13,14%, zesumme mat der Spuerkeess eng
däitlech öffentlech Majoritéit am Aktionariat
vun der Luxair duerstellt, sécherlech eng
ganz stabiliséierend Wierkung huet, déi ge-
nerell an der Luxair bannen an no baussen
als positiv bewäert gëtt.

Dat ass jo och net ëmmer esou. Heiansdo
ass de Stat an deene Gesellschaften éisch-
ter als e Klompfouss ugesi ginn. Am Ament
gëtt et souwuel bei deenen aneren Ak-
tionäre wéi virun allem an der Gesellschaft
selwer, ob ee vun der Direktioun oder vun
der Belegschaft schwätzt, éischter als e Mo-
ment vu Stabilitéit ugesinn, an ech mengen,
dass dat schonn e positive Punkt ass. Dat
ass am Moment den Intérêt vun der Gesell-
schaft a sécherlech och vum Stat.

Mir hunn haut e stabilt a strategesch ausge-
riichtent Aktionariat, wat sech net - an ech
mengen, dat ass wichteg, wat ech soen -
ausriicht no kuerzfristege Gewënner an och
no héijen Dividenden. Dat ass och an anere
Fluggesellschaften am Ament op der Welt a
virun allem an Europa aneschters, an dofir
sinn d’Reaktiounen och am Ament als Änt-
wert op déi Kris an deene Gesellschaften oft
anerer wéi déi, déi bei eis mat dach enger
méi roueger Hand kënne preparéiert ginn.

Dofir hu mer, Här Meisch, am Juni 2008 och
par rapport zu deem privaten Investitiouns-
fong, deen Der genannt hutt, nee gesot,
well dat ebe just net e strategesch indus-
trielle Partner war, mä well mer der Mee-
nung waren - an ech mengen, haut hunn eis
déi lescht Méint an allen Hisiichte Recht
ginn -, dass dat eng richteg Décisioun war,
dass mer éischter Ausschau gehal hunn,
wie kann eis strategesch industriell hëllefen,
an net onbedéngt, wie kann en Apport,
deen éischter e finanziellen ass, éischter en
Apport ass vu Leit - an dat ass legitim, dat
kritiséieren ech net -, déi éischter drop aus
sinn, Geld ze verdéngen, wéi onbedéngt
Zäit ze hunn, och mëttel- a laangfristeg Stra-
tegien ze goen, déi vläicht net direkt déi
héchsten Dividende mat sech bréngen, mä
déi awer der Gesellschaft am court a moyen
Terme och kënnen hëllefen.

Bemierkung: Eist Virkafsrecht deemools am
Juni 2008 notzen, hat also zum Zil, dem
Luxair-Aktionariat esou e strategesch indus-
trielle Partner zouzeféieren, an et louch e
bëssen op der Hand, ech mengen, dass dat
elo awer net vill Erfindungsgeescht ge-
braucht huet, fir esou e Partner am Beräich
vun der Aviatioun sichen ze goen, e Partner
also, mat deem ee kooperéiere kann a mat
deem een e Mehrwäert ka schafen.

Ech mengen, dass och déi Zilsetzung stra-
tegesch war - fir déi, déi do Froe gestallt
hunn, besonnesch och den Här Braz. D’Zil
war also, e Partner ze sichen, dee Stabilitéit
géif bedeiten, deen en Know-how géif mat-
bréngen, e groussen Know-how géif mat-
bréngen a strategeschen an industrielle
Froen an der Aviatioun, dee Synergië géif
méiglech maachen, dee Kooperatioun géif
méiglech maachen, deen och d’Stäerkung
vum operativen Dagesgeschäft géif méig-
lech maachen, deen d’Wettbewerbsfäeg-
keet vun eiser nationaler Fluggesellschaft
an engem Maart, deen amgaangen ass ze
bougéieren, extrem ze bougéieren, sech ze
konsolidéiere géif méiglech maachen, an
dat net op Käschte vun negativen Décisiou-
nen. Wa gesot gëtt, den „Hub“ vu Frankfurt,
dat ass en extrem komfortabele fir déi
Meescht, mä dat heescht awer net, dass
muer d’Luxair London oder dass et Paräis
oder esou muss opginn. Ech mengen, dat
eent huet direkt mat deem aneren och
näischt ze dinn.

Wann ee sech ëmkuckt, da gesäit een, dass
et där Playeren, där strategesch-industriell
Partneren do am Moment dräi Stéck gëtt:
British Airways, Air France zesumme mat
KLM an d’Lufthansa. Dat sinn déi dräi
grouss Playeren, a jiddereen ass sech do-
riwwer eens, dass et sech an deenen
nächste Méint a Jore ronderëm déi dräi do

wäert dréien. An ech kann also der Cham-
ber matdeelen - dat ass awer eng Nuance,
déi ech wëll maachen -, dass de Lëtzebuer-
ger Stat mat der Lufthansa hirer grondsätz-
lecher Bereetschaft sech gëeenegt huet, fir
d’Aktionariat vun der Lufthansa an der Ge-
sellschaft vun der Luxair an d’Luucht ze hie-
wen, vun deenen 13%, déi si haut huet, op
mindestens 20%, dass dat bis an den Okto-
ber eran déi grouss Prinzipien, déi grouss
Zilsetzung eis eens waren, dass mer bis
Mëtt November 2008 eis och op e Pacte
d’actionnaires verstännegt hunn, dass bis
Enn 2008 souwuel eis Regierung wéi de
Verwaltungsrot vun der Spuerkeess an awer
och deen aneren Aktionär, deen nach bleift,
och Panalpina domadder d’accord ware
mat där Ausriichtung, déi am Aktionariat soll
virgeholl ginn, an och wéi gesot d’Lufthansa
dat prinzipiellt Zil do ënnerstëtzt, fir dat dote
virzehuelen.

Ech mengen, dass mer och an deene
Froen, déi den Här Meisch gestallt huet, fir-
wat d’Luxair: Natierlech wéinst deem Part-
ner, deen et strategesch duerstellt, natier-
lech well mer d’Lufthansa haut schonn am
Aktionariat vun der Luxair hunn. Dat ass
also keen neien, dat ass also kee friemen,
dat ass also keen, un dee mer eis nei ge-
winne mussen, an déi Suerg, déi Der gesot
hutt, déi eng berechtegt Suerg ass - Wéi
ass et zum Beispill an der Konkurrenz të-
schent der Cargolux an der Lufthansa
Cargo? -, ass dat, mengen ech, eng Situa-
tioun, déi mer haut schonn hunn. Dat ass
näischt Neies. Och haut scho geet de Ver-
trieder vun der Lufthansa am Verwaltungs-
rot vun der Luxair, wa Froe vun der Cargo-
lux behandelt ginn, aus der Sitzung eraus.
Ech mengen, déi Léisung hu mer haut
schonn, an ech mengen, dass et also vun
deem Aspekt hier do näischt Neies ass par
rapport zu deem, wann d’Lufthansa muer
säin Undeel un der Luxair ëm déi 13% hieft,
fir méi staark an der Luxair vertrueden ze
sinn.

Dat, mengen ech - déi grondsätzlech Be-
reetschaft do -, ass an dësen turbulenten
Zäiten eng gutt Noriicht fir d’national Flug-
gesellschaft, well se dach awer weist - an
ech mengen, dat war an dësen Zäiten och
wichteg, dobausse kloerzemaachen -, dass
d’Lufthansa Vertrauen huet an d’Zukunft an
an d’Potenzialer vun eiser nationaler Flug-
gesellschaft, a virun allem och, dass se eng
Aschätzung mécht vun enger gesonder Ge-
sellschaft, enger gesonder Situatioun inner-
halb vun der Gesellschaft Luxair.

Leider, an ech mengen, dat ass dat, wat ech
gesot hunn, am Géigesaz zu deem, wat ge-
mellt gëtt, dass dat alles fäerdeg ass, leider
ass déi praktesch Ëmsetzung vun dëser Be-
reetschaft, dëser grondsätzlecher Zilset-
zung, op déi mer eis gëeenegt hunn,
duerch déi dramatesch verschlechtert Si-
tuatioun, an eng Situatioun komm, wou mer
respektéieren, dass d’Lufthansa sech am
Moment konzentréiert - an den Här Braz
huet eng Rei vun deene Froe genannt - op
eng Rei vu strategeschen Ëmwälzungen,
déi am Moment an hirer Gesellschaft statt-
fannen, niewent der dramatescher wirt-
schaftlecher Situatioun an och nach de so-
ziale Konflikter, déi an der Lufthansa am Mo-
ment an deene leschte Woche relativ staark
waren.

Duerfir respektéiere mer de Wonsch vun der
Lufthansa, bei der grondsätzlecher Bereet-
schaft an der Zilsetzung kloer ze sinn, mä fir
d’Ëmsetzung, déi praktesch Ëmsetzung,
respektéiere mer, datt se sech déi Zäit hëlt.

Mir hunn iwwregens - Däerf ech dat soen,
Här Meisch? - och als Luxair en Intérêt do
am Moment nom Prinzip ze fueren: «Il est
urgent d’attendre.», well, wa mer elo géifen
diskutéierten iwwert de Präis vun deem Pa-
quet, deen d’Lufthansa géif iwwerhuelen, a
mir géifen extern Expertë chargéieren, fir
eng Evaluatioun ze maache vum Wäert vun
dem Aktiëpaquet, dee sécherlech an dëser
aktueller Zäit eng schwiereg Operatioun
wär, déi vläicht zuongonschte vun der
Luxair géif ausgoen, wéi iwwregens par rap-
port zu villen anere Gesellschaften och, déi
am Moment an engem staarken Drock, an
enger staarker Situatioun duerch déi Turbu-
lenzen, déi mer kennen, sinn. Dat huet also,
mengen ech, keng negativ Effeten am Mo-
ment op d’Gesellschaft.

Kloer ass, dass mer - ech mengen, dat be-
rouegt Iech e bëssen an där Fro - natierlech
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net wëllen ënnert deem Wäert verhandelen,
fir dee mer den Aktiëpaquet och erworben
hunn. Ech mengen, dat schéngt mer evi-
dent ze sinn. Mä ech mengen, duerfir huet
ee vläicht besser, e puer Wochen oder
Méint an d’Land goen ze loossen, fir do eng
méi stabil a roueg Phas dobausse kennen
ze léieren, fir déi Ëmsetzung dann do ze
maachen.

Ech géif also als Konklusioun soen, dass de
Lëtzebuerger Stat mat deenen anere Part-
neren - Spuerkeess an och Panalpina - sech
mat der Lufthansa iwwert déi grondsätzlech
Zilsetzung a Bereetschaft, fir de Paquet ze
hiewe vun 13% op mindestens 20%, eens
ass, dat och textuell zréckbehalen huet an
engem Pacte d’actionnaires, mä fir déi prak-
tesch Ëmsetzung mer dann e bëssen den
Otem unhalen, fir, wa méi roueg Zäite kom-
men, déi dann och iwwert d’Bühn ze brén-
gen.

Ech hunn dat, fir e leschten Délai, ech
weess net, ob - wéi Dir gesot hutt - parfois
le hasard fait bien les choses, dass dat just
haut de Fall ass. Ech wëll Iech just soen,
dass dee leschten Termin, wou mer déi dote
Bereetschaft an déi do Zilsetzunge festge-
maach hunn, de 4. Mäerz war, wou ech an
engem Gespréich mam Lufhansa-Chef,
dem Här Wolfgang Meyerhuber, déi do Linn
an déi do Prinzipien nach eng Kéier arrê-
téiert a bekräftegt hunn, fir dann ze kucken,
wéi mer weiderkommen.

A Konklusioun also - well ech mengen, do-
madder ass et net gedoen - ass, dass an
der éischter Phas de Paquet Fortis sech
wäert opdeelen an deen Deel vun dem Droit
de préemption, deen de Stat iwwerholl huet
- mir hu jo eisen Deel un dem Paquet, eis
23% vun deenen 13% gezunn, d’Spuer-
keess d’selwecht -, an ech mengen, dass
dann dee Rescht-Paquet, dee bleift, dann
dee Paquet ass, wou mer d’Bereetschaft an
d’Zilsetzung mat der Lufthansa zréckbeha-
len hunn.

An dann ass eis jo bal iwwer Nuecht och
nach de Paquet vun der Dexia an den Ak-
tionariatspaquet vum Stat gefall fir de sym-
boleschen Euro. Och do sinn d’Diskussiou-
nen iwwert déi Transaktioun amgaang, déi e
bësse méi schwiereg ass, well natierlech
och do en Droit de préemption herrscht fir
déi aner Aktionären am Rahme vum Paquet
vun der Luxair, en Droit de préemption awer
erausgi fir e Paquet, dee fir de symbole-
schen Euro, ass vläicht eng schwiereg Si-
tuatioun, esou dass mir amgaang sinn do ze
kucken, wéi mer dat kënnen ëmwälzen.

An da stellt sech natierlech déi nächst Fro
hannendrun: Wat maache mer da mat deem
do Paquet?

Och do hu mer eis an der Regierung
verstännegt, dass mir net wëllen iwwer Wei-
deres Propriétaire bleiwe vun deem Paquet
do, mä och do interesséiert sinn, fir mat
anere Partneren, deemselwechte Partner
wéi elo oder mat aneren, ze diskutéieren.
Eenzel Gespréicher doriwwer hu mer och
gefouert, fir ze kucken, wéi dann deen
zweeten Deel do ka sinn.

Mir sinn am Prinzip grondsätzlech der Mee-
nung gewiescht, dass den Undeel vum Stat,
also dat wat de Stat selwer huet als Aktien,
an dat, wat d’Spuerkeess huet, dass dat ën-
ner 50% soll leien. Dat ass déi Zilsetzung,
déi mer eis ginn hunn, an ech mengen, dat
ass also eng, déi mer dann an enger nächs-
ter Phas och mussen diskutéieren.

An der strategescher Ausriichtung wëll ech
awer soen, an ech géif vläicht mengen, wéi
bei deem Punkt virdru vun der Dagesuerd-
nung, och wa se an der Bedeitung ganz ën-
nerschiddlech ze bemiesse sinn, dass et
natierlech eng gutt Geleeënheet wär, och
dat an der Transportkommissioun, vläicht
och mat anere Kommissiounen dozou eng
Kéier ze maachen, mat deene Responsabe-
len och vu lux-Airport an och vläicht vun der
Luxair, fir déi strategesch Diskussiounen,
well Dir erlaabt, dass een och net alles op
der Place publique ka soen, wat den Intérêt
vun der Gesellschaft kéint betreffen.

Ech mengen awer, dass déi strategesch
Ausriichtung ganz kloer ass, souwuel bei
der nationaler Fluggesellschaft, déi grad
wéi de Flughafe selwer sech als eng Refe-
renzgesellschaft an der Groussregioun
gesäit, an och dee Rôle mat deem neie
Flughafen, a sech mat där Strategie „Buil-
ding a New Airline“ an deene leschte Joren

och d’Moyenë ginn huet, an der Tarifpolitik
virun allem méi aggressiv virgeet wéi jee vir-
drun, mat och engem gewëssenen, fir net
ze soen engem ganz bestëmmtene Succès.
Ech mengen, et bleift, dass mer op eng
gewësse Qualitéit setze par rapport zu
anere Gesellschaften, déi en anere Wee
ginn.

Doriwwer, mengen ech, brauch een elo net
ze diskutéieren. Dat ass den Intérêt vun der
Luxair, an déi Richtung ze goen an och do
eng vernünfteg Politik ze maachen, eng
vernünfteg Dividendepolitik ze maachen,
eng Politik vu Récklagen ze maachen.
D’Luxair ass finanziell eng extrem gesond
Gesellschaft, ech géif bal soen, déi eng
ganz breet Kriegskasse huet, fir och déi
puer Méint, déi mer am Ament amgaang
sinn ze erleiden, kënne weiderzegoen.

Ech wëll vläicht, Här President, awer soen
zum Schluss, dass, wann ech kucken, wéi
sech d’Saachen entwéckelt hunn an deene
leschte puer Joer, da muss een awer soen,
dass net nëmmen d’Zuel vun de Passagéier
an d’Luucht gaangen ass, vun 1,5 op 1,7
Milliounen, mä dass och d’Flugziler, fir och
dem Här Spautz ze äntwerten, dass d’Flug-
ziler, déi vu Lëtzebuerg ugeflu ginn, vun
2005 bis haut vun 62 Ziler op 70 an d’Luucht
gaange sinn.

An och, fir och kloerzemaachen, dass de
Flughafe Lëtzebuerg net eng Propriétéit ass
vun der Luxair, mä dass d‘Strategie ge-
maach gëtt vu lux-Airport, net vun der
Luxair. Ech mengen, dat ass e groussen,
wesentlechen Ënnerscheed an der Të-
schenzäit, dass d’Fluggesellschaften, déi
um Flughafen douewen operéieren, vun
zéng op 14 an d’Luucht gaange sinn. De
Flughafe Lëtzebuerg ass net nëmmen
d’Luxair, dat sinn 13 aner Gesellschaften,
déi um Flughafen och amgaange sinn ze
operéieren.

E lescht Wuert...

(Coups de cloche de la Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Jo, Här Minister, Dir
musst wierklech zum Schluss kommen!

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Pardon! Ech wollt e Wuert zu der
wirtschaftlecher Situatioun soen, mä vläicht
kënne mer dat dann och an enger Réunioun
à part an deenen nächsten Deeg eng Kéier
diskutéieren.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domat, Dir Dammen an Dir Hären, ass dëse
Punkt vum Ordre du jour ofgeschloss. Mir
kommen elo zu enger Question urgente vum
honorabelen Här Bettel un d’Madame
Familljeministesch iwwert den Zougank vun
de Chèques-services fir d‘Demandeurs
d’asile.

8. Question urgente N°3242
de M. Xavier Bettel relative
aux chèques-services - de-
mandeurs d’asile

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Merci, Här
President. Merci och, dass d’Urgence uner-
kannt ginn ass vun dëser Fro, well et näm-
lech bei verschidde Gemengen eng Inter-
pretatiounsfro ass, wéi et elo mat de
Chèques-services geet bei Sans-papiers
oder bei de Réfugiéen.

An der Gemeng Lëtzebuerg, wou mer och
mam Problem konfrontéiert sinn, hu mer
d’Décisioun geholl, mir géife se dann hue-
len, well am Ministère gesot ginn ass, si
wéissten net ganz genau, wéi se dat sollten
handhaben. Do huet een awer Leit vis-à-vis
vu sech sëtzen, an do hu mer décidéiert, an
déi Richtung ze goen. Et wier awer ganz in-
teressant, ech mengen och fir déi aner Ge-
mengen, ze wëssen, wat se solle maachen,
wa se e Réfugié oder e Sans-papiers hunn,
dee freet, fir de Benefiss vum Chèque-ser-
vice kënnen ze kréien.

Ech mengen, et ass gerecht, déi Décisioun,
déi mir geholl hunn, an ech wier och frou,
wann dat och d’Regierung géif deelen.

Déi aner Fro stellt sech och bei Kanner, déi
an der Édiff sinn an déi iwwer zwielef Joer al
sinn. D’Gesetz gesäit jo vir, dass ee bis ën-
ner 13 Joer kann de Benefiss vun de
Chèques-services kréien. Do wollte mer och
kucken, wéi d’Léisung wier. Et sinn Interpre-
tatiounsfroen, déi net gutt sinn, wann en Text
do ass. Virun allem Enn dës Mounts kom-
men déi éischt Rechnungen eraus, an dofir
wier et gutt, wa mer géife wëssen, ob dat
déi richteg Décisioune sinn, déi geholl gi
sinn, oder net.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- D‘Madame Famill-
jeminister Marie-Josée Jacobs huet
d’Wuert.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Merci, Här President. Ech wollt dem Här
Bettel äntwerten, datt d’Stad Lëtzebuerg,
wéi sou dacks an deenen dote Froen, déi
zesummenhänke mat de Kanner vu Réfu-
giéen an ähnleche Kanner, ëmmer beispill-
haft war an an deene leschten zéng Joer,
wou mer ganz vill Kanner haten, déi vun iw-
werall op der Welt komm sinn, net eng Kéier
eis Problemer gemaach huet fir ze soen, mir
hunn ze vill där doter Kanner an eise Klas-
sen oder hei oder do.

Och dës Kéier hutt Der selbstverständlech
erëm déi richteg Décisioun geholl, déi och
all déi aner Gemenge sollen huelen, well wa
Kanner an eng Schoul ginn, da si se jo do
an der Gemeng, an dann ass et fir mech
evident, datt se dann och den Zougank
hunn zu deenen doten Infrastrukturen. Dofir
ass et gutt, datt mer och all deenen anere
Gemengen, déi da vläicht Zweifel doriwwer
haten, op deem heite Wee kënnen déi Infor-
matioun ginn.

Déi zweet Fro, déi den Här Bettel gestallt
huet, ass eng, déi ee muss, denken ech, am
cas par cas kucken: Kanner, déi an der Édiff
sinn an déi iwwert de Schoulalter eraus
sinn. Mir hunn am Reglement drastoen, datt
ee kann iwwert de Schoulalter eraus awer,
wann ee seng Primärschoul net fäerdeg
huet, an d’Maisons-relais kommen - jo, déi
komme jo sécher net méi an d’Crèche, mä
an d’Maisons-relais.

Et muss een awer gesinn, datt déi Kanner,
déi ewell dräi Nomëtteger an der Woch
ganz an der Édiff bleiwen, ganz dacks och
Kanner sinn, dat weess ech aus den Erfah-
rungen, déi ee mat den Elteren huet, wou
dann nach aner Therapië gemaach ginn,
sou datt ganz dacks iwwerhaapt net méi vill
Zäit iwwreg bleift, wou een iwwerhaapt kéint
an eng Maison-relais goen.

Et ass och kloer, datt ee muss kucken, wann
dat wierklech awer Jugendlecher sinn - ech
kann dann och net méi vu Kanner schwät-
zen -, déi awer 18 Joer al sinn, datt een och
muss kucken, ob dat awer nach fir déi
eppes bréngt, wa se géifen an eng Maison-
relais kommen, wou dann awer déi aner
Kanner zwielef Joer al sinn. Dofir géif ech
proposéieren, datt een och do soll am cas
par cas kucken, ob dat sech iwwerhaapt
maache léisst an ob et sënnvoll ass an och
wierklech am Interessi vun deene behën-
nerte Kanner.

Mä et ass richteg, datt déi Kanner och au-
delà vum Âge scolaire, sou wéi et am Re-
glement drasteet, kéinten do ënnerkommen.
Datt se och déi aner Zäit, wéi gesot, wëll-
komm sinn, do ass iwwerhaapt keen Zweifel
drun. Mä wéi gesot, an deene spezielle Si-
tuatiounen, géif ech mengen, soll ee wierk-
lech kucken, wat am Interessi och vun dee-
nen dote Kanner ass.

Merci, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Fa-
milljeministesch, fir déi kloer a prezis Aus-
féierungen. Da komme mer zu dem nächste
Projet vun eisem Ordre du jour. Dat ass
deen iwwert d’Traite vun den tres humains.
Den Här Bettel, den Här Angel, d’Madame
Loschetter an den Här Henckes si bis elo
ageschriwwen. D’Wuert huet elo d’Rappor-
trice, d’Madame Sylvie Andrich-Duval.

9. 5874 - Projet de loi sur
l’assistance, la protection et
la sécurité des victimes de la
traite des êtres humains et
modifiant le Nouveau Code de
procédure civile

Rapport de la Commission de la Famille,
de I’Égalité des chances et de la Jeu-
nesse

❱❱❱ Mme Sylvie Andrich-Duval (CSV),
rapportrice.- Här President, Dir Dammen an
Dir Hären, beim virleiende Gesetzesprojet
geet et ëm d’Aféierung vun Hëllefs- a
Schutzmoossname fir déi Persounen, déi
Affer si vum Mënschenhandel, eent vun de
rücksiichtslosten a brutaalste Verbriechen,
déi et gëtt, dat kaum Halt mécht viru Gren-
zen. All Joer sinn dausende vu Mënschen,
an der Majoritéit Fraen a Kanner, Affer vu
Mënschenhandel, an dat an hirem eegene
Land gradesou wéi am Ausland. An d’Ten-
denz ass steigend. Et geet drëms,
d’Sécherheet vun deene Persounen ze ga-
rantéieren an och preventiv an deem
Beräich virzegoen.

All dës Volete sinn ofgedeckt duerch dräi in-
ternational juristesch Instrumenter. Dat sinn
éischtens, d’Konventioun vum Europarot iw-
wert de Kampf géint de Mënschenhandel
vun 2005; zweetens, den Zousazprotokoll
zu der UNO-Konventioun géint déi organi-
séiert grenziwwergräifend Kriminalitéit aus
dem Joer 2000, och nach Palermo-Protokoll
genannt; an drëttens, d’Direktiv 2004/81/
CE, wou et ëm den Openthalt vu Persounen
aus Drëttlänner geet, déi Affer vu Mën-
schenhandel sinn oder déi gehollef kruten,
illegal an d’Land ze kommen, an déi mat
deene jeeweilegen Autoritéiten zesumme-
schaffen.

Déi zwou éischt international Konventioune
sinn ënner anerem viru kuerzem an engem
separate Gesetzesprojet iwwert de Mën-
schenhandel, den N°5860, dee vun der ho-
norabeler Madame Doerner presentéiert
gouf, hei an der Chamber approuvéiert
ginn.

An deem Kontext sinn dann och nei strof-
rechtlech Moossname virgesi ginn, an de
Mënschenhandel gëtt als eng Infraktioun fir
sech am Code pénal virgesinn.

(Mme Colette Flesch prend la Prési-
dence)
Aus dësem Gesetz gouf iwwregens déi er-
weidert Beschreiwung vum Mënschenhan-
del iwwerholl. Iwwert déi sexuell Ausbeu-
tung an Zwangsprostitutioun eraus, déi
nach ëmmer dee gréissten Deel vum Mën-
schenhandel ausmaachen, sinn och de
Kannerhandel zu Adoptiouns- a kriminellen
Zwecker, den Organhandel an d’Verskla-
vung mat ageschloss.

Wat deen drëtten Text ubelaangt, déi eu-
ropäesch Direktiv, esou gouf déi deels ëm-
gesat am Gesetz vum 29. August 2008 iw-
wert d’fräi Zirkulatioun vun de Persounen an
der Immigratioun an deels an deem vir-
leiende Gesetzesprojet.

Et ass awer haaptsächlech op d’Konven-
tioun vum Europarot, déi sech op d’Mën-
scherechter an den Afferschutz zentréiert,
wou de virleiende Gesetzesprojet N°5874
sech baséiert.

Dann ass dëse Gesetzestext och nach am
Zesummenhang mam Gesetzesprojet
N°5156 ze gesinn. Do solle jo d’Rechter vun
den Affer vun den Infraktioune gestäerkt an
den Zeieschutz verbessert ginn. Fir den
Zeien ass et zum Beispill wichteg, fir ano-
nym kënnen auszesoen.

DHaaptelementer vum Gesetzesprojet si
folgend:

Vum éischte Kontakt u vum Affer mat der
Police sollen agrééiert a konventionéiert
Hëllefsservicer intervenéieren, esou ähn-
lech wéi mer dat beim Gesetz géint déi
häuslech Gewalt hunn. Hir Interventioun
gëtt hei awer méi detailléiert beschriwwen,
soll méi laang daueren a kann ambulanter
oder stationärer Natur sinn.

D’Police kritt nei Aufgaben: de Kontakt zum
Beispill mam Hëllefsservice hierstellen,
d’Affer ze informéieren iwwert déi gesetz-
lech Méiglechkeeten, déi et huet, an och iw-
wert déi penal Prozedur. Et ass zum Beispill
en Délai virgesinn am Immigratiounsgesetz,
deen de Persounen aus den Drëttlänner, déi
présuméiert Affer sinn, et erméigleche soll,
sech nees opzebauen a sech de Mën-
schenhändler hirem Afloss ze entzéien. Si
kënne sech dann och während deem Délai
iwwerleeën, fir mat de jeeweilegen Autoritéi-
ten zesummenzeschaffen. Fir all dës Mis-
sioune soll d’Police speziell geschoult ginn,
besonnesch fir en Affer opgrond vun Indi-
zien ze identifizéieren.

D’Affer kréien dann op ganz villfälteg Aart a
Weis gehollef, um Niveau vun der Sprooch
zum Beispill. Si kréien awer och sozial, édu-
cativ, medezinesch, therapeutesch, finan-
ziell oder juristesch Hëllef. Am Fall vu man-
nerjähregen Affer, déi eleng sinn, gëtt eng
Virmundschaft an d‘Wee geleet.

De Schutz vun den Affer muss duerch d’Po-
lice an d’Hëllefsservicer garantéiert ginn,
déi ganz enk mussen zesummeschaffen
duerch den Austausch vun Informatiounen.
Den Affer muss kënnen en Ënnerdaach
ugebuede ginn. Si kënnen duerch speziell
Référésmoossname geschützt ginn, an dat
géigeniwwer vun deene Persounen, déi pro-
béiere se anzeschüchteren, och ähnlech
wéi beim Gesetz géint déi häuslech Gewalt.

Et soll dann och méiglech sinn, Statistiken
iwwert de Mënschenhandel ze erstellen, wat
ganz wichteg ass, fir dëse Phenomeen effi-
kass ze bekämpfen.

Schlussendlech gëtt e Comité agesat, deen
d’Aktiounen am Beräich vum Mënschen-
handel soll koordinéieren, déi virleiend Ge-
setzgebung soll evaluéieren an de Suivi
vum Phenomeen vun der Traite soll iwwer-
huelen. Dëse Comité ass de nationale Pen-
dant zu engem ähnleche Comité op europä-
eschem Niveau.442288 www.chd. lu
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Dann zu den Aarbechte vun der parlamen-
tarescher Kommissioun. De Projet de loi
N°5874 ass vun der Ministesch vun der
Chancëgläichheet, der Madame Marie-Jo-
sée Jacobs, den 22. Abrëll 2008 hei an der
Chamber déposéiert ginn. Et louch en Ex-
posé des motifs, e Kommentar vun de jee-
weilegen Artikele gradesou wéi eng Fiche
iwwert de finanziellen Impakt bäi. An der
Réunioun vun der Chancëgläichheetskom-
missioun vum 22. September 2008 huet
d’Madame Minister de Membere vun der
Kommissioun de Projet virgestallt. Bei där-
selwechter Geleeënheet gouf ech als Rap-
portrice bestëmmt.

Et koumen Avisen era vum interministerielle
Comité vun der Gläichheet tëschent Fraen a
Männer, vun der Privatbeamtekummer, der
Kummer vun de Statsbeamten, der Han-
delskummer, dem Comité du Travail féminin,
e gemeinsamen Avis vun der Fondation Ca-
ritas, der A.s.b.l. Femmes en détresse an
der Fondation Maison de la Porte ouverte
gradesou wéi vun der Handwierkerkummer,
dem Nationale Fraerot an der Aarbechter-
kummer.

Da koum och nach en Avis vun der Mën-
scherechtskommissioun eran, mä leider wa-
ren d’Aarbechte vun der parlamentarescher
Kommissioun zu deem Zäitpunkt schonn of-
geschloss.

Dem Statsrot säin Avis vum 3. Februar 2009
gouf an der Familljen-, Chancëgläichheets-
a Jugendkommissioun vum 18. Februar
analyséiert. Den 10. Mäerz hunn d’Mem-
bere vun der Kommissioun décidéiert, fir
eng Rei technesch Upassungen um Geset-
zestext virzehuelen, haaptsächlech wéinst
Gesetzesreferenzen op Gesetzer, déi entre-
temps gestëmmt goufe respektiv nach um
Instanzewee sinn. Dëst gouf dem Statsrot
zur Informatioun an engem Bréif matge-
deelt.

An därselwechter Sitzung gouf dann och de
Rapport majoritär ugeholl. Et ass also pro-
béiert ginn, d’Aarbechten esou zügeg wéi
méiglech ofzeschléissen, vu de grousse Vo-
lume vu legislativer Aarbecht, deen nach an
dëser Legislaturperiod an d’Haus steet.

Erlaabt mer elo e bësse méi am Detail op
dem Statsrot säin Avis anzegoen. D’Mem-
bere vun der parlamentarescher Kommis-
sioun hunn dem Statsrot sengen Awänn
gréisstendeels Rechnung gedroen, mä ver-
schidde Propose vum Statsrot goufen net
suivéiert. Generell begréisst de Statsrot all
nëtzlech Moossnamen, déi dem Pheno-
meen vum Mënschenhandel e Rigel vir-
schieben, an e weist drop hin, dass d’Wierk-
samkeet vu senger Bekämpfung haapt-
sächlech vun enger konsequenter a resolu-
ter Uwendung vun de bestehenden Texter
an deenen, déi nach um Instanzewee sinn,
ofhänkt.

Da kommentéiert déi héich Kierperschaft,
dass déi Moossnamen, déi an den Artikelen
3, 5 a 7 bis 11 opgefouert ginn, éischter an
e Regierungsprogramm géife passen. Mä
d’Membere vun der Kommissioun hunn
d’Madame Minister suivéiert am Räsonne-
ment, dass eng Konventioun vum Europarot
éischter misst duerch e Gesetz ëmgesat
ginn, wéi duerch e Regierungsprogramm.
Dofir sinn déi Artikelen och bäibehale ginn,
bis op den initialen Artikel 10.

An dësem Artikel sollen nämlech éducativ
Programmer agefouert ginn an de Schou-
len, fir haaptsächlech dee preventive Volet
ofzedecken. De Statsrot huet awer drop hi-
gewisen, dass dëst an der Kompetenz vum
Unterrechtsministère läit an och soll do blei-
wen.

Well de Statsrot sech ganz detailléiert mat
de verschiddenen Artikelen ofginn huet,
wëll ech hei just op déi wichtegst Remar-
quen agoen.

Ugefaang beim Titel vum Gesetzesprojet,
wou proposéiert gouf, den Term „sécurité“
dran ze integréieren, fir an der logescher
Suite vum Artikel 94 vum Immigratiounsge-
setz vum 29. August 2008 ze bleiwen. Dann
huet de Statsrot nach proposéiert, fir
d’Wuert „et“ virun „modifiant le Nouveau
Code de procédure civile“ bäizesetzen, am
Fall wou d’Kommissioun den initialen Artikel
15 géif bäibehalen.

Deen initialen Artikel 15 gouf effektiv bäibe-
halen, mä entgéint dem Statsrot senger Pro-
pos. Hie mengt, dass Aschüchterungsver-
sucher géigeniwwer den Affer vum Mën-
schenhandel respektiv géigeniwwer deenen
hire Familljememberen oder géigeniwwer
den Hëllefsservicer éischter ënnert d’Kom-
petenz vum penale Riichter géife falen, wéi
vum Riichter vum Zivilgeriicht. Mä vu d’Er-
fahrunge mat der Uwendung vun deene
vergläichbare Moossnamen am Gesetz vum
8. September 2003 géint déi häuslech Ge-
walt, konnt d’Kommissioun dës Meenung
net deelen. Et gëtt zum Beispill ëmmer méi
heefeg d‘Verbuet ausgesprach, dem Affer

op enger gewësser geographescher Dis-
tanz ze no ze kommen, fir et esou besser ze
schützen.

De Statsrot huet dann och am neien Artikel
1 eng nei Definitioun vum Affer proposéiert,
fir dass eng Persoun och schonn opgrond
vun Indizien, an net eréischt nodeems et er-
wisen ass, als Affer kann ugesi ginn, wéinst
der Gewalttätegkeet an der Brutalitéit vun
deenen oft international organiséierte Krimi-
nellen. Sou kann dës Persoun scho ganz
fréizäiteg vun deenen nei agefouerte
Schutzmoossname profitéieren. No enger
längerer Diskussioun iwwert d’Identifika-
tioun vun engem Affer huet d’Kommissioun
dës Propos vum Statsrot ugeholl.

Beim initialen Artikel 3 huet de Statsrot nieft
anere Remarquen och drop higewisen,
dass, wann Hëllefsmoossname sech gläi-
chermoossen uwenden op europäesch
Statsbierger a Bierger aus Drëttlänner, da
wär ze bedenken, dass dat net esou wär,
wann déi europäesch Bierger net iwwert déi
néideg finanziell a materiell Ressourcë géife
verfügen.

An der parlamentarescher Kommissioun
gouf dunn ënnerstrach, dass d’Gesetz aus-
drécklech spécifiéiert, dass déi Bierger au-
tomatesch d’Konditioun vum Artikel 6, Para-
graph 2 vum Immigratiounsgesetz géifen
erfëllen, also keng Charge fir de Sozialhël-
lefsystem duerstellen, well se duerch dee
virleiende Gesetzesprojet scho materiell a
finanziell Hëllef zegutt hätten an esou mat
deenen anere gläichgestallt wären an ën-
nert de Prinzip vun der Libre circulation fa-
len. Fir méi kloer ze sinn, gouf dann nach an
deem Kontext op Nofro vum Statsrot den
Ausdrock „personne citoyenne de l’Union
européenne“ duerch „victime citoyenne de
l’Union européenne” ersat.

Beim initialen Artikel 5, wou et drëms geet,
d’Ausübung vun enger berufflecher Täteg-
keet an den Accès zur Formatioun op d’EU-
Bierger ze limitéieren, huet de Statsrot eng
Opposition formelle ausgesprach, am Fall
wou den zweete Paragraph vun deem Arti-
kel esou restriktiv fir EU-Bierger géif blei-
wen. Dat géif de Bestëmmunge vum fräien
Zougank zum Enseignement widdersprie-
chen a soumat dem Prinzip vun der Libre
circulation. D’Kommissioun huet doropshin
dëse Paragraph gestrach.

Den initialen Artikel 7 gesäit vir, dass d’Po-
lice, soubal wéi se Indizien derfir huet, dass
eng Persoun Affer vu Mënschenhandel wär,
déi virgesinnen Hëllefsservicer muss beno-
riichtegen an déi betraffe Persoun iwwert
déi geriichtlech an administrativ Prozedure
muss opklären. Hei war initial virgesinn,
dass d’Police misst d’Autorisatioun vum
Procureur anhuelen, ier se d’Hëllefsservicer
kontaktéiert. Dat fënnt de Statsrot iwwerflës-
seg, well de Procureur jo net bei der Identifi-
katioun vun deem Affer intervenéiert. Dat
gouf also och ewechgelooss op Décisioun
vun der Kommissioun.

Zugläich huet d’Kommissioun déi wichteg
Roll vun der Police bei der Informatioun vum
présuméierten Affer bäibehalen, entgéint
dem Avis vum Statsrot, well d’Police soll jo,
wéi all déi aner Acteuren, eng speziell For-
matioun an deem Beräich matmaachen.
Wat dës Formatioun ubelaangt, déi am ini-
tialen Artikel 11 geregelt gëtt, huet de Stats-
rot gemengt, et wär net néideg, dat extra ze
regelen, well de Stat souwisou d’Verflich-
tung huet, op all Niveau qualifizéiert Perso-
nal anzesetzen.

Déi parlamentaresch Kommissioun huet
awer fonnt, dass et sech hei ëm eng spezia-
liséiert Formatioun handelt, déi all déi Leit,
déi am Beräich vun der Bekämpfung vum
Mënschenhandel op de Plang geruff sinn,
misste matmaachen. Dës Formatioun geet
also méi wäit wéi just e generellen Aféie-
rungscours.

Dann huet déi héich Kierperschaft am initia-
len Artikel 12 dorop higewisen, dass, fir
dass d’Membere vum Comité de suivi vun
dem Phenomeen vum Mënschenhandel,
deen nei agesat gëtt, vu Jetons de pré-
sence kéinte profitéieren, dëst ausdréck-
lech am Gesetz muss virgesi sinn an net
nëmmen an engem groussherzogleche Re-
glement, an dat laut Artikel 32(2) vun der
Constitutioun. Dës Upassung gouf och du
vun der Kommissioun iwwerholl.

Schlussendlech kommen ech nach op eng
weider Opposition formelle vum Statsrot ze
spriechen, an zwar zum initialen Artikel 14.
Do war virgesinn, en neien Delikt anzeféie-
ren, deen dora besteet, dass am Fall vun
Zwangsprostitutioun dee Client, dee wës-
sentlech op dës Servicer zréckgräift, kéint
als Kompliz bestrooft ginn. Or, de Statsrot
mécht d’Remarque, dësen Artikel hätt dann
am Gesetzesprojet N°5860 iwwert de Mën-
schenhandel missen als eng eegen Infrac-
tioun integréiert ginn. An dat Gesetz ass jo
awer entre-temps gestëmmt ginn. Déi héich
Kierperschaft gesäit net, dass hei eng Kom-

plizitéit festgestallt gëtt beim Client, well e
sech net direkt oder indirekt un der Infrac-
tioun vum Mënschenhandel bedeelegt huet,
an d’Verfaasser vum Gesetzestext sech also
zu Onrecht op den Artikel 67 vum Code pé-
nal beruff hunn.

Bis elo huet nom Wësse vum Statsrot nach
keen anert Land esou eng eege Gesetzge-
bung agefouert. Och besteet déi zousätz-
lech Schwieregkeet, fir deen Delikt ze iden-
tifizéieren, well eng Beweisführung, ob e
Client am Virfeld wousst, dass en op d’Ser-
vicer vun engem Affer vum Mënschenhan-
del zréckgegraff huet oder net, dierft
schwiereg ginn.

Ech wëll an dësem Kontext och op de
mëndleche Rapport vun der honorabeler
Madame Christine Doerner opmierksam
maache beim Vote vum Gesetzesprojet
5860 iwwert de Mënschenhandel, wou dëse
Punkt och vun hir kommentéiert gouf.

Doriwwer eraus sinn dann nach redaktionel-
len a verschiddenen anere Remarquë vum
Statsrot Rechnung gedroe gi respektiv och
net suivéiert ginn. Fir all dës Detailer verwei-
sen ech awer op mäi schrëftleche Rapport.

Madame Presidentin, Dir Dammen an Dir
Hären, erlaabt mer nach zum Schluss e
puer Mercien auszedeelen, un éischter Stell
un d’Mataarbechter vum Greffe an aus der
Fraktioun, mä och un d’Madame Minister
vun der Chancëgläichheet an hir Beamten,
gradesou wéi un d’Membere vun der Kom-
missioun fir déi konstruktiv Zesummenaar-
becht.

An heimat ginn ech och den Accord vun der
CSV-Fraktioun zum virleiende Projet an Iech
Merci fir Är Opmierksamkeet.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Madame
Rapportrice, fir Äre Rapport a fir d’Zouso
vun der CSV-Fraktioun. Deen nächste Ried-
ner ass den Här Bettel.

Discussion générale

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Madame Pre-
sidentin, ech soen Iech Merci. Fir d’éischt
wëll ech der Rapportrice och Merci soe fir
hire Rapport.

Ech muss Iech soen, den Text, dee mer am
Ufank haten, an den Text, deen elo kënnt,
sinn och net déiselwecht. Wa mer den Text
behalen hätten, deen am Ufank vun der Re-
gierung déposéiert ginn ass, kann ech mer
kaum virstellen, dass mer deen hätte kënne
mat zwee Hänn ënnerschreiwen.

Firwat? Erlaabt mer, dass ech op dräi Punk-
ten aginn, wou deen ee méi kritesch ass wéi
deen aneren. Fir d’éischt en général kann
ee soen, dass een e bësse bereit, dass dë-
sen Text elo kënnt, wou een elo en aneren
Text scho virun e puer Wochen hat. Et wier
vläicht gutt gewiescht, et hätt een en eenze-
gen Text gehat fir dat Ganzt, mä den Décou-
page an der Regierung huet gewollt, dass
ee mat zwee verschiddenen Texter konfron-
téiert war.

Fir d’éischt eng kleng Bemierkung zum Arti-
kel 10. Ech mengen, de Statsrot huet et
scho gesot: Wann een den Text vum Ufank
liest, dat wor: «Afin de décourager la de-
mande qui favorise toutes les formes d’ex-
ploitation des personnes aboutissant à la
traite, il sera veillé à ce que les programmes
éducatifs à destination des filles et des gar-
çons au cours de leur scolarité soulignent la
dignité et l’intégrité de chaque être humain,
y compris en rapport avec la sexualité, l’im-
portance de l’égalité entre les femmes et les
hommes, le caractère inacceptable de la
discrimination fondée sur le sexe et toutes
autres discriminations ainsi que leurs
conséquences néfastes.»

Wéi gesot, Madame Presidentin, dat ass
schéin, et liest een et gutt, mir sinn alleguer-
ten averstanen, mä esou een Text huet
näischt an engem Gesetz ze dinn. D’Regie-
rung huet gesot, et soll an e Programme
gouvernemental stoe kommen. Mir sinn eis
do eens, an engem Reglement ze schrei-
wen, dass ee misst e Programme éducatif
maachen, virun allem hei gëtt elo invo-
quéiert, dass et, well d’Madame Delvaux
d’Kompetenzen huet fir d’Schoulen, duerfir
net dra kënnt. Ech mengen, esou eppes
huet näischt an deem heiten Text op jidde
Fall ze dinn.

Wa mer weiderfueren, Madame Presidentin,
iwwert d’Formatioun, ech muss Iech just
soen, hei steet dran, dass de Personnel des
services de police muss eng Formatioun
maachen: «..sont tenus de suivre des cours
de formation dispensés à leur attention et
axés sur l’identification des victimes, les
droits de la personne humaine et la protec-
tion des victimes contre les trafiquants».

Ech wier ganz frou, wann eis Kommissioun
kéint informéiert ginn eng Kéier, wat déi ver-
schidde Formatiounsméiglechkeete sinn,

déi een do kann hunn. Et steet „sont tenus”.
Wat geschitt, wa se dee Cours net matmaa-
chen? Do steet och keng Sanktioun dran.

Ech stelle just eng oppe Fro: Wéi geet dat
do weider op jidde Fall mat deem Punkt?
Ech hat et och schonn an der Kommissioun
gesot, duerfir erlaben ech mer, dat och hei
ze soen.

Madame Presidentin, dee Punkt awer, dee
mech am Text vun der Regierung awer dès
le départ wierklech ganz iwwerrascht hat,
dat wor den Artikel 14. Den Artikel 14, dat
wor, an ech zitéieren den Dépôt vum Gesetz
vun der Regierung, dat wor deen, wou
d’Complicité de traite des êtres humains fir
eng Persoun, am Fong de Client ass be-
strooft ginn, wann e bei eng Prostituéiert
gaang ass an e gewosst hätt, dass déi Per-
soun Victime wier vun der Traite des êtres
humains.

Hei muss ee mer et awer erklären. Dat
heescht, meeschtens gëtt jo gesot, et ass
ëmmer Traite des êtres humains. Dat
heescht, wa mer deen doten Text gestëmmt
hätten, da géif dat soen, dass awer ver-
schidde Leit - mer géifen awer dann uner-
kennen - net Victime vun der Traite des êtres
humains an e Choix personnel doraus ge-
maach hätten, fir sech ze prostituéieren. Dat
ass déi éischt Saach.

Déi zweet Saach ass, dann ass jo en Ele-
ment hei dran, dat ass jo deen, dass ee
muss wëssen, dass déi Persoun Victime ass
vun der Traite des êtres humains. Wéi
weess een dat? Wéi kann een esou eppes
roden? Dat heescht, d’Geriicht an de Par-
quet hätte sech do awer wierklech ferm
amüséiert, fir esou eppes kënnen erausze-
kréien.

An dann nach, erlaabt mer, Madame Presi-
dentin, dass ech den Text vun der Regie-
rung zitéieren, dee se eis déposéiert huet:
«Même si la Convention du Conseil de l’Eu-
rope n’oblige pas à punir le client de la vic-
time de la traite, mais uniquement à envisa-
ger de le faire et même si, en pratique, il
sera difficile de prouver l’élément moral, le
Gouvernement est d’avis que le client se
rend coupable de complicité en favorisant
la traite au lieu d’apporter secours à la vic-
time.»

Dat heescht, mir gesinn awer ganz eendei-
teg, Madame Presidentin, hei d’Positioun
vun der Regierung, déi wëllt an de schwe-
desche Modell goen, dat heescht, dass de
Client bestrooft gëtt. Dat kann een hei
schwaarz op wäiss liesen.

Ech muss Iech soen, déi Hypokrisie, déi
mer hei an deem Land hunn,…

(Interruptions)

…ech hunn et schonn hei zitéiert, erënnert
Iech, wou den Här Frieden selwer sot, e géif
„Luxbazar” net kennen. Erënnert Iech, mir
hate virun e puer Joer hei, ech hunn nach
esou där Annoncen hei virgelies vun „Berta
a vun Ingrid reçoit”. Ech hat se hei virgelies.
Hei si vill Leit ënnergaang, wéi ech dat zi-
téiert hunn, iwwer all Fantasmes sexuels,
déi an deene verschiddenen Annoncen dra
waren.

Dem Här Frieden seng Äntwert war: „Dir
dierft net vergiessen, toute incitation à la
prostitution par voie écrite - steet am Code
pénal - gëtt strofbar gemaach.” Den Här
Frieden ass deen, dee kann dem Parquet
eng Injonctioun ginn, fir eng Affär ze pour-
suivéieren. „Luxbazar” huet bis haut keng
Injonctioun kritt. An d’Zeitung ass nach ëm-
mer voller - wat een esou nennt - Speckan-
noncen. Eng no där anerer hutt Der säite-
weis Annoncen, wou verschidde Prosti-
tuéiert Appel maachen.

Bon, d’Police ass och frou, well dat hëlleft
hinne ganz vill, fir duerno Kontakt kënnen ze
kréien a verschidde Réseauen ze kontrol-
léieren. Mä dat heescht, mir soen, Prostitu-
tioun hei zu Lëtzebuerg ass erlaabt, et ass
jo nach ëmmer net verbueden, mä et dierf
ee keng Annonce maachen. Et ginn An-
noncë gemaach, mä den Här Frieden léisst
d’Affär net poursuivéieren. E kennt d’Zei-
tung jo net, ech misst ëm da vläicht och eng
schécken.

Den Hotelier, deen enger Prostituéiert Zëm-
mer zur Verfügung stellt, fir de Match ze
maachen, also fir…

(Brouhaha général)
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…deen ass Proxénète; e Propriétaire, deen
enger Prostituéiert en Appartement zur
Verfügung stellt, ass Proxénète. Dat heescht
am Fong, dass d’Prostituéiert selwer muss
bei de Client heem goen, fir am Fong den
Acte sexuel ze maachen, oder et am Auto
da maachen, esou wéi et haut meeschtens
de Fall ass. Dat heescht, dass do op der
Gare anzwousch Stroosse sinn an dass se
do duerno hiren Acte sexuel op der Strooss
maache ginn. A mat deem heiten Text wollt
am Fong d’Regierung erabréngen, dass am
Fong de Client - dat kënnt dann och hei aus
dem Text eraus -,déi Persoun misst sinn, déi
bestrooft gëtt. Mä da soll een dat soen. Et
soll ee soen; et soll een net e bësse pro-
béieren, op déi eng an op déi aner Säit ze
goen.

Wat wëlle mer? D’Prostitutioun ass erlaabt
zu Lëtzebuerg. Da soll een och deene Leit,
déi déi Aarbecht maachen, de Cadre légal
schafen, fir kënnen anstänneg ze schaffen.
Déi Leit solle kënne ganz assuréiert sinn.
Ech si wierklech derfir, dass een deene Leit
eng Carte médicale gëtt, wou se dann eben
och bei den Dokter ginn, an dass et eng
Carte professionnelle gëtt an dass déi Leit
oder an engem Eroscenter oder an engem
Stonnenhotel kënnen hir Aarbecht ausféie-
ren.

Firwat si mir hei zu Lëtzebuerg nees hypo-
kritesch, andeem mer soen, d’Prostitutioun
ass erlaabt, mä et kann een am Fong néie-
rens de Beruff ausféieren?

Hei wéi gesot, Madame Presidentin, e waar-
men Appel. Ech si frou, dass deen doten
Text, op jidde Fall mam Artikel 14, esou wéi
e virgesi war, net duerch d’Chamber haut
geet. Ech hunn déi Hypokrisie net gär.

A Schweden gesäit een net, dass d’Zuel
vun der Prostitutioun erofgaangen ass, au
contraire, d’Meedercher beschwéiere sech,
dass dat Ganzt nach méi an d’schwaarz
Zeen gelaf ass an dass dat Ganzt méi dis-
kret geschitt an dass net manner Prosti-
tuéiert do sinn, a wann ech da gesot kréien:
„Jo, mä da maache mer et hei zu Lëtze-
buerg.“, wann een e klengt Land ass, wou
awer d’Grenzen esou no sinn, dann ass dat
just, fir hei awer dann en Hellegeschäin ze
hunn, fir ze soen: „Zu Lëtzebuerg hu mir
awer keng Prostitutioun méi.“ An dat Ganzt
leeft dann op der Grenz.

Mir sollen net hypokritesch sinn, Madame
Presidentin, a mir sollen, wéi gesot, dofir
plädéiere mir, d’Fraktioun vun der Demokra-
tescher Partei, fir d’Ouverture vun Eroscen-
teren oder Stonnenhotelen, et muss ee mat
de concernéierte Leit kucken.

Wéi gesot, Madame Presidentin, ouni den
Text, deen elo erausgeholl ginn ass vun der
Kommissioun a mat deenen zwou Bemier-
kungen, déi do komm sinn, ass et awer
wichteg, dass, wann een „d’Traîtres des
êtres humains“, d’Traite des êtres hu-
mains,…

(Interruption)

…wann een déi kann nobeweisen, dass do
sanktionéiert gëtt, a virun allem, dass déi
Victimen, well do gëtt et, et ass net jidder-
een, muss ee mengen, deen dat fräiwëlleg
mécht, ech mengen, dat wësse mir grad-
esou gutt wéi déi aner Parteien heibannen.
Et si verschidde Victimen a jonk Meeder-
cher, déi aus verschiddene Länner tributär
si vu Maquereauen a vu Leit, déi vun hirer
fragiler Situatioun profitéieren. Dat muss ee
bekämpfen an do muss een och deene Leit
hëllefen, wa si hei sinn, a si sollen och
d’Recht kréien, well et ass jo näischt méi
Schlëmmes, dass ee Victime ass an dann
och gesot kritt: „Du dierfs net schaffen an
du muss zréck an däi Land goen.” Duerfir
ass deen heiten Text och scho wichteg.

Mä wéi gesot, mir wäerten dësen Text
stëmme mat deene verschiddene Bemier-
kungen, déi ech gemaach hunn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci villmools,
Här Bettel. D’Wuert huet elo den Här Angel.

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- Madame
Presidentin, Madame Minister, Dir Dammen
an Dir Hären, ech wäert meng Interventioun
baséieren op den Text, iwwert dee mer haut
schwätzen, obschonn dat vläicht net esou

sexy ass wéi iwwer Speckannoncen a Pros-
titutioun ze schwätzen, wéi den Här Bëttel et
elo gemaach huet. Ech wollt awer elo emol
ufänken an der Rapportrice, der Madame
Sylvie Andrich-Duval, Merci soe fir hire gud-
den an ausféierleche schrëftlechen a mënd-
leche Rapport.

Mir wëssen all, dass honnertdausende Mën-
schen all Joer Opfer si vum Mënschenhan-
del, a si liewen doduerjer Bedéngungen, déi
dem Sklaventum gläichkommen. An deenen
Opfer musse mir hëllefen a Schutz bidden,
an dorëms geet et jo genau bei dësem Pro-
jet.

Eng genau Zuel vu Victimen ass schwéier
ze nennen, well de Mënschenhandel vill
Formen unhëlt a sech och deelweis an där
sougenannter Ënnerwelt ofspillt. D’OIT,
d’Organisatioun internationale du travail,
schwätzt vu mindestens 2,4 Millioune Mën-
schen all Joer.

Wann och d’Zuelen net ëmmer kloer sinn,
sinn awer zwou Tatsaache ganz sécher: Déi
éischt ass, datt d’Haaptvictimë vum Mën-
schenhandel Fraen a Kanner sinn, an déi
zweet ass, dass den Handel mat Mënsche
konstant augmentéiert.

De Mënschenhandel ass haut e weltwäit
Geschäft an eng enorm Geldquell fir d’Trafi-
kanten a kriminell Organisatiounen. Niewent
Waffen- an Drogenhandel soll de Mën-
schenhandel op drëtter Plaz stoen, wat déi
grouss kriminell Aktivitéiten uginn.

De Mënschenhandel ass esou lukrativ, well
mat iwwer enger Milliard Mënschen, déi op
dëser Welt an extremer Aarmut liewen, ass
d’Matière première - wann ech dat a Gänse-
féisercher däerf setzen -, also de Mënsch, a
meeschtens d‘Fraen an d‘Kanner, déi bël-
legst, déi et gëtt.

Madame Presidentin, Dir Dammen an Dir
Hären, de Mënschenhandel ass en Affront
un d’Mënschewürd, deen ëmmer Psycho-
terror an och physesch Gewalt fir d’Victimë
bedeit.

Et ass duerfir wichteg, dass d’UNO de Pa-
lermo-Protokoll ausgeschafft huet an de
Conseil de l’Europe eng Konventioun géint
de Mënschenhandel propagéiert. Déi zwee
international Instrumenter hu mer hei den
11. Februar ratifizéiert an an eis Gesetzge-
bung integréiert. Mir hu virun allem déi pe-
nal Dispositiounen aus dem Palermo-Proto-
koll an aus där Konventioun ëmgesat.

D’Incriminatioun vun der Traite des êtres hu-
mains ass doduerch méi visibel ginn, well
am Code pénal nach niewent dem Kapitel
iwwert déi sexuell Exploitatioun an de
Proxénétisme wéi gesot nach den Organ-
handel an den Travail forcé derbäikomm
sinn.

Bei dësem Projet de loi vun haut geet et also
haaptsächlech ëm de Volet Protectioun a
Sécuritéit vun de Victimen. A wie Protec-
tioun a Sécuritéit vu Victimë seet, dee muss
och kënnen d’Victimen identifizéieren. An et
ass duerfir wichteg ze erwähnen, dass mer
an der Familljekommissioun d’Definitioun
vum Term Victime op Recommandatioun
vum Statsrot verbessert hunn.

Am ursprünglechen Text stoung - ech zitéie-
ren: «Victime est toute personne physique
qui est soumise à la traite des êtres hu-
mains.» An déi nei Definitioun, déi net esou
restriktiv ass wéi déi aner, déi heescht elo:
«…toute personne physique qui peut être
considérée sur base d’indices comme une
victime présumée de la traite des êtres hu-
mains.» Ech mengen, et ass e wichtegen
Detail, wann et och ëm d’Identifikatioun vun
de Victimë geet.

Wann ech elo grad schonn de Statsrot er-
nimmt hunn, wëll ech awer och nach seng
Recommandatioun begréissen, fir d’Durée
maximale vun der Aide financière ze suppri-
méieren. Och heimadder war d’Kommis-
sioun ouni Problem d’accord.

Beim Schutz an der Protectioun fir d’Victimë
vum Mënschenhandel ass de Rôle an d’Ze-
summenaarbecht vun der Police an de Ser-
vices d’assistance wichteg. Déi Partner -
d’Organisatiounen déi hëllefen an d’Police -
hunn natierlech net missen op dëst Gesetz
waarden, fir zesummenzeschaffen.

Organisatioune wéi d’Rout Kräiz, d‘Femmes
en détresse, d‘Fondation Maison de la porte
ouverte, d‘Caritas si prett, fir dass dëst Ge-
setz, wat mer haut stëmmen, esou gutt wéi
méiglech exekutéiert gëtt. De Mënschen-
handel ass jo fir si och keen neie Pheno-
meen. En ass bis elo awer meeschtens am
Bléckwinkel vun der sexueller Exploitatioun
gesi ginn. Elo mussen d’Services d’assis-
tance niewent deem Aspekt natierlech och
en A op den Organhandel an den Travail
forcé halen. Dëst gëllt selbstverständlech
och fir d’Police.

Erlaabt mer, op en Artikel iwwert de Mën-
schenhandel mat Titel „Not for sale“ aus
dem Lëtzebuerger Land vum 27. Februar

2009 zréckzekommen. Do war den Ënnerti-
tel: «Les organisations de soutien sont
prêtes. Du côté de la police, c’est le silence
radio.» Aus deem Artikel geet ervir, dass bis
viru kuerzem d’Hëllefsorganisatiounen an
d‘Police ganz gutt kooperéiert hunn. Dëst
hätt sech awer an der leschter Zäit geän-
nert. Säit Méint wär kee Fall méi vun Traite
vun der Police gemellt ginn, an eng Res-
ponsabel vun enger Organisatioun, déi um
Terrain schafft, seet, dass d’Organisatioune
kee Kontakt méi an deem dote Gebitt mat
der Police hunn. D’Police wär kierzlech och
op Formatiounen an op aner Événementer
zum Thema Mënschenhandel invitéiert ginn,
a keen Agent vun der Police hätt dorun
deelgeholl. Déi offiziell Positioun vun der Po-
lice wär, laut dësem Artikel, déi, dass se de
Vote vun deem neie Gesetz iwwert d’Traite,
dat vum Februar an och de Projet vun haut,
géifen ofwaarden. Dat ass also elo de 17.
Februar geschitt. Haut wäerte mer déi
lescht Etapp maachen. Duerfir hoffen ech,
dass déi Kooperatioun erëm esou gutt gëtt,
wéi se war.

Ech wëll och nach dorun erënneren, dass
mer am neien Immigratiounsgesetz vum Juli
2008 de Problem vum Séjour geregelt hunn,
an d’Madame Andrich huet dat jo am Detail
erkläert. An ech wëll och dorun erënneren,
dass d’Commission juridique jo och nach un
engem Projet schafft iwwert d’Protection
des témoins. Dës Aarbechte stinn, souvill
ech weess, och kuerz virum Ofschloss.

Och dat Gesetz kann een am Kontext vum
Mënschenhandel gesinn an am Kontext
vum Schutz vum Opfer vun dësem schreck-
lechen a condamnabelen Handel.

Wéi schonns gesot, geet et elo dorëm, all
déi Gesetzer a besonnesch dat vun haut
konkret ze exekutéieren. D’Législatioun ass
elo do, d’Kooperatioun um Terrain muss elo
erëm Realitéit ginn. An ech wëll dorun erën-
neren, dass dës Kooperatioun zwësche Po-
lice an de sougenanntene Services d’assi-
sance zum Beispill exzellent fonctionnéiert,
wat d’Exekutioun vum Gesetz iwwert déi
häuslech Gewalt ugeet. Do sinn d’Forma-
tioune gutt gelaf an ech mengen, duerfir
deelen ech och net déi Angscht vum Här
Bëttel, dass elo, wou d’Gesetzer gestëmmt
sinn, do d’Police net géif un deene Forma-
tiounen deelhuelen. Ech sinn iwwerzeegt,
dass si dat wäerte maachen, well si jo och
wëllen hir Aarbecht gutt maachen.

Ganz wichteg ass vläicht nach an dem Kon-
text den Artikel 6, deen heescht: «Avertisse-
ment d’un service d’assistance et informa-
tions données par la Police». Soubal d’Po-
lice also elo en Indice huet, dass eng Per-
soun Opfer ass vu Mënschenhandel, muss
si direkt dës Services d’assistance préve-
néieren an dem Opfer d’Méiglechkeet ginn,
mat esou engem Service a Kontakt ze kom-
men. D’Police muss d’Opfer och vu senge
Rechter informéieren, zum Beispill wéi ee
sech ka Partie civile konstituéieren, an och
Informatiounen iwwert d’Oflafe vun enger
Procédure pénale.

Och den Artikel 9 iwwert d’Formatioun ass
wéi gesot wichteg. Déi Formatioun, steet am
Gesetz, soll sech riichten un d’Personal vun
der Police, un d’Leit vun de Services d’im-
migration an och un d’Personal vun de Ser-
vices d’assistance.

Ech fannen awer, et kann een och nach aner
Leit mat an d’Boot huelen, dat ass jo net ver-
bueden, an ech sinn der Meenung, dass,
wéi an deene villen Avisë steet, och d’Per-
sonal vun der ITM, der Douane, verschidde
Professioneller aus der Justiz oder dem Ge-
sondheetswiesen vun dëse Formatiounen
iwwer Mënschenhandel solle profitéiere
kënnen.

Ech ka mer awer och virstellen, dass nach
aner Beruffsgruppe forméiert solle ginn. De
Syvicol huet zum Beispill an enger Brochure
d’accompagnement zur Charte européenne
pour l’égalité entre hommes et femmes
dans la vie locale sech ausgeschwat, dass
zum Beispill déi Gemengebeamten an de
Populatiounsbüroen an am État civil och
zum Thema Traite des êtres humains sollen
informéiert a forméiert ginn.

E wichtegen Artikel ass, wéi gesot, den Arti-
kel 8, d’Kollaboratioun zwësche Police a
Services d’assistance, wou den Informa-
tiounsaustausch am Vierdergrond steet, an
deen Informatiounsaustausch muss zu
100% klappen. Eng Ursaach fir déi Proble-
mer vum Kontakt zur Police an de Services
d’assistance, deen ech virdrun ugeschwat
hunn, kann eventuell dee sinn, dass et bei
der Police judiciaire zu engem Remanie-
ment koum. Déi Cellule, déi en charge war
vun der Traite des êtres humains, gouf inte-
gréiert an de Groupe Crimes organisés vun
der PJ, vun der Police judiciaire. Dëse Re-
maniement ass menger Meenung no eng lo-
gesch Saach, well Mënschenhändler a kri-
minelle Réseaue weltwäit operéieren.

Dës kriminell Réseaue sinn och esou opge-
baut, dass se net nëmme Mënschenhandel
fir sexuell Exploitatioun organiséieren, mä
och den Travail forcé an den Organhandel.
Et ass also wéi gesot nach eng Kéier ze hof-
fen, dass elo no där interner Reorganisa-
tioun bei der Police judiciaire an nom Vote
vun dëse Gesetzer déi Kooperatioun klappt.

Den Artikel 10 handelt iwwert de Comité de
suivi de la lutte contre la traite des êtres hu-
mains. Et ass, mengen ech, mam Artikel 1
iwwert d’Statistiken e ganz wichtegen Arti-
kel, well en erlaabt herno och eng Evalua-
tioun ze maachen, an Evaluatioun ass wich-
teg hei bei eis zu Lëtzebuerg, mä awer och
beim Conseil de l’Europe sengem Groupe
d’évaluation, dee GRETA heescht. Et wär
nämlech do schwéier ze justifiéieren, dass
et hei zu Lëtzebuerg keng Fäll vun Traite
géife ginn, a besonnesch, nodeems elo déi
noutwendeg Instrumenter do sinn, wär dat
wierklech schwéier do ze justifiéieren.

Ech si frou, dass mer mat dësem Gesetz all
Opfer vu Mënschenhandel psychologesch,
medezinesch Hëllef, och en uerdentleche
Logement ginn, eng materiell Assistance an
eng finanziell zur Verfügung stellen. Et ass
och wichteg, dass während enger Période
de réflexion vun dräi Méint dës Victimen net
kënnen expulséiert ginn. Ech mengen, déi
Période de réflexion ass och wichteg, an déi
erlaabt et de Services d’assistance, e Ver-
trauensverhältnis opzebauen a vläicht
d’Opfer ze motivéieren, seng Bourreauen ze
dénoncéieren.

Ech wëll awer hei ervirsträichen, dass
d’Haaptursaach a mengen Ae fir Schutz an
Hëllef fir d’Opfer net eleng de Fait ass, dass
si eiser Justiz hëllefen, mä einfach, well si
virun allem Victime si vun engem dreckege
Crime.

Zum Ofschloss wëll ech awer all deenen
Instanzen och nach Merci soen, déi Avisen
zu dësem Projet gemaach hunn. Et waren
der - mengen ech - iwwer siwen. Hinnen e
grousse Merci fir hir Méi an Aarbecht an hi-
ren Input. Ech wëll och dem Conseil de l’Eu-
rope an deene Kolleegen, déi eis do vertrie-
den, Merci soen. De Conseil de l’Europe
huet eng immens interessant Broschür
erausginn, e Manuel à l’usage des parle-
mentaires wat d’Thema Traite des êtres hu-
mains ugeet. Et ass e wäertvollt Dokument,
huet mir och vill gehollef bei menger Prepa-
ratioun haut. Also och e Merci un déi.

An da wëll ech Iech alleguer Merci soe fir
d’Nolauschteren an ech gi selbstverständ-
lech den Accord vun der LSAP-Fraktioun zu
dësem Projet. Merci.

(Interruptions)

❱❱❱ Plusieurs voix.-Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här An-
gel. Déi nächst Riednerin ass d’Madame
Loschetter.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Merci, Madame Presidentin. Dir
Dammen an Dir Hären, erlaabt mir hei just e
puer Remarquen ze maachen a vläicht och
e puer Zuelen nach eng Kéier hei ze ginn,
déi - ech fannen - net oft genuch an der Öf-
fentlechkeet hei ernimmt ginn. Virdrun awer
der Madame Andrich-Duval en décke Merci
fir hire schrëftlechen an och ausféierleche
mëndleche Rapport. Si huet ëmmer déi
bësse méi kniwweleg Dossieren, dofir
Merci.

Effektiv, an et ass scho gesot ginn, d’Orga-
nisation internationale du travail huet gesot,
datt et 2,4 Millioune Victimen all Joer gëtt
vun der Traite, an dat sinn zu 80% Fraen a
Meedercher. An de Bureau international du
travail definéiert vun deene Victimë vun der
Traite, datt der eng ronn 69% Victimë si vu
Sexualverbriechen. Och dat léisst déif blé-
cken.

An dann natierlech: Firwat? Well et eng Affär
ass, déi sech immens rentéiert. 32 Milliar-
den Euro Profit all Joer ginn doduerch ge-
maach.

Mir bedaueren et, an et ass schonn eng
Kéier hei gesot ginn, mir bedaueren et ei-
gentlech, datt dëse Projet de loi net ze-
summe mat deenen anere Gesetzer hei
konnt bruecht ginn. Dat hätt villes matenee
vernetzt an et hätt och där Wichtegkeet vun
deem Ganzen nëmme kënne bäidroen. An
dat wär u sech och en immens gutt Beispill
gewiescht vun engem iwwerministerielle
Mainstreaming a Saache Fraerechter.

Mir bedaueren och e bësselchen - an dat
ass och eng Kritik, déi een a verschiddenen
Avisen erëmfënnt -, datt trotz där Wichteg-
keet, déi awer an där Konventioun ënner-
strach gëtt, datt et sech haaptsächlech ëm
Fraen an ëm jonk Meedercher handelt, datt
een déi do Connotatioun vun där Wichteg-
keet net esou ardu erëmfënnt an dësem
Projet de loi. Dat ass schued. Et hätt een dat
kënnen e bësse méi ervirhiewen, an dann443300 www.chd. lu
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natierlech domadder och besser rechtferte-
gen, datt deen hei Projet de loi an en anere
Ministère komm ass, an deem Ganzen awer
e bësse méi eng Connotatioun gi vu Fraen-
a Meedercherrechter verteidegen.

Mir begréissen och dat aus dem initiale Pro-
jet de loi elo… Här Angel, Dir hutt gesot, et
ass net esou restriktiv. Mir fannen et eigent-
lech gutt, datt vill méi kloer definéiert ass,
wat dann elo eng Victime vun der Traite ass,
an datt déi dräi Aspekter - sexuell Aspekter,
dat wat een nennt Esclavage, oder Travail-
Aspekter, a virun allem och deen Organtra-
fic - och ganz kloer preziséiert sinn. Ech
denken, datt dat och richteg esou ass an
datt och herno an der Aarbecht vun der
Identifikatioun a vun der Hëllefstellung mer
och e Schratt do virukommen.

Da fannen ech et och gutt, ech perséinlech
an och déi gréng Fraktioun, datt ënner-
strach gëtt, datt am Fall vun enger Victime
vun der Traite d‘Victime ni ka consentante
sinn an datt och keng Rücksicht soll dorop
geholl gi fir den Täter an deem senger Ver-
antwortung. Ech denken, och dat ass e
wichtegen Aspekt, och wann en eventuell
trivial ka schéngen, an e soll och hei positiv
ënnerstrach ginn.

Mir ënnersträichen och positiv, datt dorop
gehale ginn ass, datt niewent deene ver-
schiddenen Assistancen och eng Assis-
tance financière, déi net restriktiv ass, dra
festgehale ginn ass.

Mir encouragéieren, an ech denken, et war
de Conseil national des femmes ënner ane-
rem, mä ech mengen net eleng, déi d’Re-
gierung eigentlech encouragéiert, an dat
maache mir och, fir méi Accorden a weider
Accordë mat anere Länner ze féieren, fir déi
Victimen och erëm zréck an hiert Land ze
féieren. Et ass immens schwéier, déi Assis-
tance vun där Protectioun an deem klenge
Land hei kënnen ze garantéieren. Ausser-
deem denken ech, datt eng ganz Rei vu
Victimë schlussendlech nëmmen ee
Wonsch hunn, dat ass zréck an hiert Land
goen, an do, denken ech, misst een och vir-
gesinn, datt och do d’Assistance während
dem Retour an dat Land, wou een
hierkënnt, datt déi Assistance och soll ga-
rantéiert ginn. Dat ass elo an deem Gesetz
net esou offensichtlech beschriwwen.

Mir bedaueren, mä dat huet näischt mat
deem hei Gesetz ze dinn, mä mat Gesetzer,
déi scho gestëmmt gi sinn, datt déi Activités
salariées an d’Formatioun net onbedéngt fir
jiddereen zougänglech sinn, oder fir ver-
schidde Leit vill méi schwéier zougänglech
sinn, notamment déi Leit, déi aus Pays tiers
kommen. Dat ass natierlech schued. Do si
mer an engem Ongläichgewiicht, an datt
deenen den Accès dozou vill méi schwéier
wann net onméiglech ass, ass natierlech
bedauernswäert.

Da wollte mer nach eng Kéier ënnersträi-
chen, datt och en Témoin vun engem Acte
vun Traite a vu Victimen och net déiselwecht
Protectioun an Assistance awer ka kréien,
wéi et zum Beispill och am Palermo-Proto-
koll virgesinn ass, an ech denken, datt dat
awer wichteg wär, well och eng drëtt Per-
soun, déi eppes dénoncéiert, déi Témoin
vun eppes ass, ass enger enormer Gefor
ausgesat.

Mir wëllen och nach eng Kéier ënnersträi-
chen, an do komme mir deenen Associa-
tiounen entgéint, déi um Terrain schaffen,
ech denken, datt et evident ass, mä et soll
ënnerstrach ginn, datt d’Missioun vun en-
gem Service d’assistance, datt déi Missioun
primär déi ass, déi Persoun ze assistéieren
a fir déi Persoun do ze sinn, onofhängeg
vun alle juristeschen a geographeschen an
anere Gegebenheeten, déi ronderëm sinn.

Déi Associatiounen, déi ONGen, déi si
wierklech do fir d’Assistance primaire vun
där Persoun, an ech denken, datt si domad-
der och genuch Aarbecht ze dinn hunn.

Mir wollten och nach mat Nodrock, an et ass
scho virdru gesot ginn, ech wëll net esou
wäit an den Detail goe wéi mäi Kolleeg, den
Här Angel, effektiv ass et immens wichteg,
datt d’Police déi noutwendeg Weiderbil-
dung an där delikater Saach do kritt. Dat
gëtt ëmmer erëm widderholl. Ech denken,
datt een dat net soll op déi liicht Schëller
huelen; dat ass immens wichteg. Mä doriw-
wer eraus menge mir, och aner Instanzen,
wéi zum Beispill effektiv déi Leit, déi an der
Juristerei schaffen, oder déi Leit, déi an de
Santésberuffer schaffen, oder souguer
vläicht d’Ambassaden oder d’Consulatë
wäre vläicht gutt weidergehollef, wann déi
och déi Form vu Weiderbildung kéinte
kréien. Iwwregens ass d’ITM och eng Insti-
tutioun, déi kéint concernéiert ginn oder
concernéiert si vun esou Weiderbildungen.

Dëst gesot, wollt ech ofschléissen, andeem
ech natierlech den Accord vun der grénger
Fraktioun zu dësem Projet de loi ginn.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Madame
Loschetter. D’Wuert huet elo den Här
Henckes.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes
(ADR).- Madame Presidentin, léif Kolleegin-
nen a Kolleegen, ech wëll fir d’éischt der
Madame Rapportrice, der Madame An-
drich-Duval, villmools Merci soe fir hiren ex-
zellente mëndlechen a schrëftleche Bericht.
Si huet eis hei déi ganz Problematik ganz
kloer duergeluecht.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes
(ADR).- Dat gesot,…

(Interruption)

…hunn ech gesinn, datt d’Chamberskom-
missioun eng gutt Aarbecht geleescht huet,
well se verschidde Saachen am initiale Pro-
jet de loi ewechgeholl huet. Esou den Arti-
kel 14, wat der ADR-Fraktioun also och
wäert erlaben deen Ablack de Projet ze
stëmmen. Well soss hätte mer misse géint
de Projet stëmmen.

Déi zweet Affär, déi ee muss ervirsträichen,
dat ass, datt mer hei e Projet de loi hunn,
dee ganz vill iwwert d’Victimë schwätzt, mä
wou een awer och weess, datt nach paral-
lell derzou hei an der juristescher Kommis-
sioun en anere Projet de loi, deen och iw-
wert d’Protectioun vun de Victimë schwätzt,
wou mer héchstwahrscheinlech nach wäer-
ten an dëser Legislatur dat Gesetz kënne
stëmmen a wou ech heiansdo gesinn, datt
et besser wär, wann déi zwee Ministèrë
vläicht kéinte besser zesummeschaffen. Do
musse mer all Kéier kucken, datt mer déi
Gesetzestexter awer op een Nenner brén-
gen an alleguerten déiselwecht Formatiou-
nen a Konditioune kënne realiséieren, net
datt et nees zweeërlee gëtt. Mä et schéngt
awer elo op dee Wee ze goen.

Et gëtt bei der Traite des êtres humains,
beim Mënschenhandel, dräi Formen:

Dat eent ass déi vun den Organspenden.

Déi zweet ass déi vun der illegaler Immigra-
tioun. Do weess een, datt dat zimlech staark
a verschiddene Länner gefiedert gëtt an
datt ee bei deene Leit, déi zum Beispill zu
Malta oder soss landen, gesäit an héiert,
datt eng etlech Leit ganz vill Suen un esou
Saache verdéngen.

Da gëtt et deen drëtten Deel. Dat ass deen,
deen a Relatioun gesat gëtt mat der Prosti-
tutioun vu Männer, Fraen oder Kanner.

Et ass kloer, wat dee leschte Punkt ugeet, si
mir als ADR der Meenung, datt de Wee vun
der Repressioun géint d’Prostitutioun op
jidde Fall dee falsche Wee ass, well mir hu
gesinn, datt an der Vergaangenheet mam
Accord vun der Regierung an notamment
vum Justizministère dee ganze Réseau vun
Artisten a Cabareten an esou weider regle-
mentéiert ginn ass. Doduerjer, datt dat net
méi geschitt an datt een elo seet „Was nicht
sein kann, das nicht sein darf“, ass et vill
méi wäit ginn, an d’Zuel vun de Leit, déi
sexuell Offertë maachen, déi sech der Pros-
titutioun higinn, ass spronghaft an d’Luucht
gaangen. Et brauch een nure verschidden
Internetsiten ze gesinn iwwer Lëtzebuerg,
da gesäit een, datt dat doten op jidde Fall
net vill bruecht huet, datt ee keng Regle-
mentatioun virgesäit.

Ech mengen dofir, a mir hunn dat als ADR
nach ëmmer hei op dëser Tribün gesot, datt
de richtege Wee deen ass, fir d’Prostitutioun
iwwer Eroscentren ze encadréieren an deen
Ablack déi néideg Surveillance vun deem
Ganzen ze hunn.

Mir hunn och gesinn, datt an de leschten
Deeg zu Paräis eng Manifestatioun war vun
de Prostituéierten ënnert dem Slogan
„Fières d’être putes“ a wou honnerte vu
Prostituéierte manifestéiert hunn, fir hir
Rechter unerkannt ze kréien a fir eng nei
Reglementatioun och a Frankräich duerch-
gesat ze kréien.

❱❱❱ Une voix.- De Sarkozy mécht dat.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes
(ADR).- Duerfir mengen ech, datt dee Wee
effektiv dee richtegen ass, well een deen
Ablack och eng Protectioun, souwuel vum
Client wéi vun der Sexualsalariée oder Indé-
pendante ka virgesinn; wat bis elo an den
Ablack net ka gemaach ginn.

Wat de Gesetzesprojet soss ugeet, ech
mengen do si ganz gutt Saache mat iwwer-
holl ginn. Mir kënnen domadder d’accord
sinn.

Ech wollt awer just eng Fro un d’Madame
Ministerin stellen. Dat betrëfft hei dee Co-
mité de suivi de la lutte contre la traite des
êtres humains. Do soll dat iwwer Règlement
grand-ducal goen. Ech wollt do just nure

froe wéini dee Règlement grand-ducal soll
publizéiert ginn a wien do am Prinzip der
Madame Ministerin no soll Member vun
deem Comité sinn.

Da gëtt och vu Statistike geschwat. Dat
kléngt ëmmer gutt. Ech wollt just nure froe
wéi déi Statistiken do sollen ausgefäerdegt
ginn, vu wiem dat soll gemaach ginn. Do
wär et och interessant, fir ze wëssen an
deenen dräi Gebitter, vun deene mer hei ge-
schwat hunn - vun den Organspenden, der
illegaler Immigratioun an dem Trafic en vue
vun enger illegaler Prostitutioun a vu Proxé-
nétissem -, ob et do scho Statistiken, wat
Lëtzebuerg ugeet, gëtt. Respektiv, wann dat
net de Fall ass: Wie soll déi etabléieren a
wéi soll dat gemaach ginn?

Dat waren déi puer Bemierkungen, déi ech
wollt zu dësem Gesetzesprojet maachen.
Duerfir, nach eng Kéier, kënne mer domad-
der d’accord sinn, ënnert där Form wéi déi
zoustänneg Kommissioun dat ausgeschafft
huet.

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här
Henckes. Den nächste Riedner ass den Här
Jaerling.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Merci, Madame Presidentin. Bei esou en-
gem eeschten Thema ass et guer net fir ze
laachen hei. Bon, ech wëll einfach emol vir-
ausschécken, dass wa mer hei vun Affer
schwätzen a wa mer vun deem Réseau
schwätzen, deen do besteet, da muss ee
sech emol bewosst si wat dat iwwerhaapt
ass.

A wann ee gären en Affer wëllt erkennen, da
muss et sech jo selwer hei an dësem Fall ze
erkenne ginn. Dat wäert ganz rar ginn. Wa
mer wëllen higoen an eis Police ausbilden,
fir dann do effikass kënnen ze schaffen, da
muss ee sech awer froen: Wat fir eng Aus-
bildung gi mer dann eiser Police, fir do effi-
zient ze schaffen? A wat fir eng Méiglech-
keet hu mer, fir d’Affer ze erkennen?

Den Här Bettel huet seelen hei esou gutt ge-
schwat wéi haut, well en och emol d’Hypo-
krisie an dëser Gesellschaft ugeprangert
huet, déi effektiv hei herrscht a wou mer jo
wësse wou déi ganz Hypokrisie säit 2.000
Joer ënner engem schwaarze Mantel ver-
stoppt gëtt, an dee schwaarze Mantel bis
haut nach net esou richteg gelüft ginn ass.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Ech weess net, ob Der de Schweden dat
kënnt ënnerstellen, Här Jaerling.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Wann ech gelift, Madame Ministesch?

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Ech weess net, ob Der de Schweden dat
kënnt ënnerstellen.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- De
Schweden?

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.- Jo.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Ma,
déi hunn eng mat der Dänn!

(Hilarité)

Dir kënnt dach net einfach higoen an elo
soen, dass Männer, déi e ganz normaalt Be-
dierfnis wëlle befriddege goen, Verbriecher
sinn.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.- Mir
geet et net ëm dat eent oder dat anert. Mä
wann Der hei sot, hei wär säit 2.000 Joer e
schwaarze Mantel, an da froen ech Iech:
„Wéi ass et mat Schweden?“, da sot Der:
„Déi hunn eng mat der Dänn.“ Dir äntwert
net op d’Fro!

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Ma
neen. Wann ech…

❱❱❱ Mme le Président.- Madame Minis-
tesch, keng Zweegespréicher. Här Jaerling,
Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Ech
kucken dee schwaarze Mantel jo vun där
anerer Säit; Dir sidd jo drënner.

(Hilarité)

❱❱❱ Une voix.- Ooohhh!

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Ech
wëll just eppes heizou bemierken. Wa mer
driwwer schwätzen, dass wann esou en Af-
fer sech ze erkenne gëtt an et kënnt zu en-
gem Prozess, dass mer da soen: Mir schüt-
zen dat Affer während dräi Méint ier mer et
ausweisen. Dat huet fir mech awer e ganz
battere Bäigeschmaach, well mir wësse
ganz genau wat da geschitt.

Wa mer soen: Mir däerfen d’Affer dräi Méint
net ausweisen. Dat heescht, no dräi Méint
weise mer et aus an da schécke mer et do-
hinner, wou et hierkënnt. An da gëtt et an en
anert Land geschéckt, wou datselwecht mat
em geschitt wéi elo. Dat huet fir mech e
ganz battere Bäigeschmaach, wat mir hei
elo maachen.

Et ass awer am Endeffekt, obwuel dass dat
Affer sech ze erkenne gëtt an am Fong der
Justiz an der Gesellschaft en Déngscht
leescht an och aneren Afferen en Déngscht
leescht, andeem dass et sech ze erkenne
gëtt, andeem dass et sech enger Gefor aus-
setzt, wat souguer d’Liewensgefor ass, an
dass dann dee Moment net méi e grousse
Schutz do ass wéi ze soen: Mer dierfen et
dräi Méint net ausweisen an da schécke
mer et dohinner, wou et hierkënnt. Da kann
et an engem anere Land erëm mëssbraucht
ginn. Ech géif mengen, do hätt een awer
aner Schutzmoyenë kënne maachen.

Mä wéi gesot, Madame Minister, ech sinn
nach ëmmer der Meenung, Dir hätt dee-
mools, wéi Der de Plang do leien hat mat
Ärem Eroscenter mat deene ville Meeder-
cher dann, dee sollen duerchzéien. Dir hätt
sollen en Eroscenter bauen. Dir kënnt en
nach ëmmer bauen. Gitt deene Meedercher
e legale Statut. Gitt hinnen d’Méiglechkeet,
dass se sech sozial kënne versécheren,
dass se sech kënnen erkenne goen, ouni
dass se Angscht hunn. Ech géif mengen,
dann hutt Der eppes geschafft.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

A wann Der elo méi iwwert dee Sujet hei
wëllt wëssen, Madame Minister, ech huelen
Iech dann eng Kéier mat an ech weisen
Iech emol Luxembourg by night, wat do
richteg lass ass.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
D‘Madame Marie-Josée Jacobs, zoustän-
neg Ministesch, huet d’Wuert.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir
Hären, ech géif och wëlle fir d’éischt der
Madame Sylvie Andrich-Duval Merci soen a
se félicitéiere fir hiren exzellente schrëftle-
chen a mëndleche Rapport, dee se ge-
maach huet, wat mer erspuert, datt ech
nach eng Kéier muss iwwert dee ganze Pro-
jet hei diskutéieren an nach eng Kéier dat-
selwecht soe wéi dat, wat si hei virbildlech
virgestallt huet.

Ech sinn och frou, datt mer haut iwwert dee
Projet hei ofstëmmen. Dëse Projet ass dee
leschte Volet vun enger integréierter a multi-
disziplinärer Approche vun der Regierung,
fir d’Konventioun vum Europarot iwwert de
Kampf géint de Mënschenhandel ëmzeset-
zen.

D’Madame Maud de Boer-Buquicchio vum
Europarot hat d’Klo vum Mënschenhandel
folgendermoossen definéiert: «La traite des
êtres humains c’est l’esclavage qui se pra-
tique sous nos yeux dans l’Europe du 21e

siècle.»

Wie sinn d’Affer vum Mënschenhandel?
D’Zuele vun der Organisation internationale
du travail - an d’Madame Loschetter hat ge-
sot, et kéint ee se net dacks genuch soen -
soen, datt all Joer 2,5 Millioune Persounen
Affer vu Mënschenhandel ginn. Dovu sinn
92% aus dem Mënschenhandel zum Zweck
fir sexuell Ausbeutung. 98% vun den Affer,
déi vun der Sexindustrie exploitéiert ginn, si
Fraen a Kanner.

Ech weisen op déi dramatesch Zuele vun
der Unicef hin. Dës Zuele soen, datt all Joer
1,2 Millioune Kanner Affer vu Mënschenhan-
del ginn. Fir ze weisen, datt mer elo ewell
wësse wat an deene Statistiken dran ass,
hate mer am Joer 2003 bis 2008 eelef Fraen
an de Fraenhaiser, déi Affer vu Mënschen-
handel woren. Dovu war eng Fra Affer vun
der Aarbechtswelt, an déi aner zwou Frae
waren Affer vu sexueller Ausbeutung.

Ech wëll just e puer Punkten aus dem Ge-
setz hei ervirsträichen:

Éischtens, mat dësem Gesetz schafe mir
nom Artikel 1 vun der Konventioun vum Eu-
roparot ee komplette Kader fir e bessere
Schutz an eng besser Betreiung fir d’Affer
aus dem Mënschenhandel. D’ONGe si
wichteg Acteuren hei an dësem Gesetz. Mir
hu finanziell Mëttelen zur Verfügung gestallt,
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fir dem Affer eng proaktiv Hëllef an Ën-
nerstëtzung duerch en agrééierte Service
zoukommen ze loossen.

Wann d’Polizei Indizien huet, datt eng Per-
soun Affer aus dem Mënschenhandel ass,
informéiert si en agrééierte Service d’assis-
tance. An d’Affere kréien a Funktioun vun
hire Bedierfnisser eng konkret Hëllef: 1. e
sécheren Ënnerdaach; 2. eng sozial a so-
zioéducativ Ënnerstëtzung, eng finanziell a
materiell Hëllef; 3. eng medezinesch Be-
treiung; 4. eng psychologesch an therapeu-
tesch Hëllef; 5. eng juristesch Ënnerstët-
zung; a 6. eng sproochlech Ënnerstëtzung.

D’Affer muss net nëmmen iwwer seng Rech-
ter opgekläert ginn. D’Affer brauch ofgesi
vum Versteesdemech och nach d’Ën-
nerstëtzung an d’Begleedung bei adminis-
trativen a juristesche Prozeduren.

Doriwwer eraus begleet de Service d’assis-
tance d’Affer op sengem Wee sech phy-
sesch, psychologesch a sozial gutt ze spie-
ren. Dat Schwéierst bleift: D’Affer muss
sech erëm kënne sécher spieren, fir dat nor-
maalt Liewen erëm méiglech ze maachen.

Zweetens, d’Formation continue - ech be-
gréissen och, datt d’Formation continue vun
alle Riednerinnen a Riedner hei ervirge-
strach gouf - spillt eng wichteg Roll. Den Eu-
roparot huet am Artikel 10 den Akzent op
d’Formatioun geluecht a speziell am
Beräich vun der Identifikatioun vun den Af-
fer. Dëse Prozess vum „lifelong learning“
ass ëmmer noutwendeg, ob dat bei der Ëm-
setzung vum „gender mainstreaming“ an
alle Politiken ass oder ob dat bei dësem
Projet ass.

Déi modern Sklaverei, de Mënschenhandel,
huet vill Gesiichter. Se trëfft awer ëmmer déi
schwächst Leit aus eiser Gesellschaft. Pro-
fessionell Mënschenhändler bilden zum
Beispill Kanner aus Osteuropa als Hee-
scherten oder Drogenhändler aus a
schécke se no Westeuropa. Den Handel
mat de Kanner ass ee vun deenen ab-
scheulechste Verbriechen, déi et gëtt. Ech
géif och wëllen hei drop hiweisen, datt een
och an deem Kontext muss gesinn, datt et
onméiglech ass an datt och op eenzelne
Plazen an eenzel Kéieren op Adoptiounen
higewise gëtt, déi ebenfalls iwwer Handel
geschéien. Dofir ass et net nëmmen eng
Affär zwësche Fraen a Meedercher, mä et
ass eppes, wat méi wäit geet wéi nëmmen
dorobber baséierend.

Datselwecht zielt eigentlech selbstverständ-
lech och fir alles, wat mam Organklau ze
doen huet; géif ech dat emol soen. Et kann
ee jo net do vun Organspende schwätzen,
wann d’Leit hir Niere geholl kréie respektiv
ëmbruecht ginn, fir hiert Häerz oder hir Lie-
wer ze kréien. Dann ass dat sécher eng
ganz aner Dimensioun.

Mä awer och Kanner, Fraen an handica-
péiert Leit si potenziell Beute fir skrupellos
Mënschenhändler, déi si mat falsche Ver-
spriechen ulackelen. D’Identifikatioun vum
Mënschenhandel ass och fir déi medezi-
nesch Beruffer eng Erausfuerderung. Hei
muss d’Opmierksamkeet op den Handel
vun den Organer verschäerft ginn.

All déi Professionell, déi riskéieren op Affer
vu Mënschenhandel ze stoussen, solle be-
sonnesch forméiert ginn. Et gëtt hei keen
Ënnerscheed gemaach zwëschent deenen
engen oder deenen aneren, mä déi Forma-
tioune musse fir jiddwereen accessibel sinn.
Déi ginn och fir jiddweree gehalen.

Si musse kënnen eng Situatioun vu Mën-
schenhandel erkennen. Si musse kënnen
agéieren an déi richteg Entscheedungen
treffen. Et bräicht een an dësem Domän
héich spezialiséiert Leit um Terrain bei alle
betraffene staatlechen an net staatlechen
Instanzen, fir d’Affer kënnen ze identifizéie-
ren an och effizient ze betreien. Et ass och
wichteg, datt d’Personal aus der Aarbechts-
welt, wéi zum Beispill d’Gewerbeinspek-
tioun, eng Formatioun kritt, fir d’Affer juste-
ment ze identifizéieren.

Den drëtte wichtege Punkt ass d’Kollabora-
tioun. Dëse Projet leet e groussen Akzent op
d’Kollaboratioun zwëschent deenen offiziel-
len Instanzen, notamment der Police an der
Zivilgesellschaft, an do dem Service d’as-
sistance. Während der Reflexiounszäit vun
90 Deeg an och iwwert deen Délai eraus
musse mer dem Affer en effektive Schutz
géint all Forme vun Aschüchterung an och
vu Repressalië garantéieren.

An dësem Kontext wëll ech op déi gutt Ze-
summenaarbecht mam Parquet, der Police
an den ONGe bei der Ëmsetzung vum Ge-
setz iwwert déi häuslech Gewalt hiweisen.
Esou eng exemplaresch Zesummenaar-
becht ass och an dësem Gesetz noutwen-
deg, fir eist multidisziplinäert Konzept ge-
meinsam kënnen ëmzesetzen. Ech sinn och
ganz dervun iwwerzeegt, datt all Acteuren -
an Acteuren, déi implizéiert sinn - dat och
wäerte maachen.

De véierte Punkt: d’Statistiken. De Projet
gesäit vir, datt déi staatlech Instanzen -
d’Police, de Parquet, d’Geriicht an och
d’ONGen - all Joer Statistiken iwwert de
Mënschenhandel hei zu Lëtzebuerg erfaas-
sen. Dat ass wichteg fir e Gesamtbild iwwert
d’Situatioun ze kréien. Mir wëlle wësse vu
wou d’Affer kommen, wat hir Nationalitéit
ass, hiert d’Geschlecht, hiren Alter. Mä awer
doriwwer eraus hätte mer och gäre Statisti-
ken iwwert d’Plainten, iwwert d’Sanktiounen
an och d’Uerteeler géint d’Stroftäter an
d’Schutzmoossnamen, déi fir d’Affer er-
faasst goufen. D’Statistike gi vum Koopera-
tiounscomité géint de Mënschenhandel
analyséiert, an de Comité mécht der Regie-
rung all Joer ee Rapport.

Een Deel vun der Aarbecht ass bis elo ge-
leescht ginn, an dat am Beräich vun der
Formation continue. Am Dezember 2006 hat
de Chancëgläichheetsministère zesumme
mat der Fondatioun vun der Maison de la
porte ouverte eng Formatioun zum Thema
„Menschenhandel/Zwangsprostitution in
Luxemburg - Zusammenarbeit unter den
Instanzen“ mat Expertinne vun der ONG vu
SOLWODI fir d’Personal vun den implizéier-
ten Organisatiounen organiséiert.

Op dës Formatioun hin huet de Chancë-
gläichheetsministère zesumme mat den
ONGen e Kollaboratiounsnetz op d’Bee ge-
sat, fir d’Betreiung vun den Affer hei am
Land ze verbesseren. An dësem Aarbechts-
grupp si Vertrieder vum Ministère, vun der
Caritas, der Croix-Rouge, vun de Femmes
en détresse an der Fondation Maison de la
porte ouverte. Ech géif och wëlle vun dëser
Geleeënheet profitéieren, fir den ONGen e
grousse Merci ze soe fir hiert Engagement.

Am September 2007 hu mer zesumme mat
Femmes en détresse eng Formatioun mat
zwee Fachleit vun der A.s.b.l. Surya aus der
Belsch organiséiert. Do wor d’Thema: Be-
treiung vun den Affer aus dem Mënschen-
handel an d’Aarbecht an de Fraenhaiser.

Am Januar 2008 war et eng Formatioun fir
d’Personal vun den ONGe mat Expertinne
vun der Berodungsstell fir Migrantinnen;
SOLWODI huet déi organiséiert. Do goung
et virun allem drëm hire Formatiounsmodul
iwwert d‘sozioéducativ an therapeutesch
Begleedung fir Affer aus dem Mënschen-
handel ze vermëttelen. Et goung virun allem
drëm, fir praktesch Fäll vu Fraen a Kanner,
déi Affer vu Mënschenhandel woren, ze
analyséieren.

Am Dezember 2008 huet Femmes en dé-
tresse an de Ministère e Séminaire zum
Thema Identifikatioun a Betreiung vun Affer
aus dem Mënschenhandel organiséiert, dat
zesumme mat der franséischer A.s.b.l. Ac-
compagnement lieu d’accueil. Ech géif och
nach eng Kéier wëllen hei hiweisen op
d’Kartographie, déi d’Croix-Rouge 2007 ze-
summe mam Ministère erstallt hat iwwert
d’Prostitutioun hei zu Lëtzebuerg a wou mer
erausfonnt hunn, datt déi meeschte Fraen
aus ekonomeschen Ursaachen an der Pros-
titutioun täteg sinn.

D’Frae kommen dann och haaptsächlech
aus Géigende vun der Welt déi ekono-
mesch aarm sinn, ob dat EU-State sinn, ob
dat aus Afrika, aus Südamerika ass oder
och aus defavoriséierte Milieuen, entweder
hei zu Lëtzebuerg oder aus der Groussre-
gioun. Et ass eis Responsabilitéit dëse
Fraen eng aner Perspektiv ze offréieren.

Aus dem Sondage vun der ILRES 2007 geet
och ervir, datt 12% vun de Männer hei zu
Lëtzebuerg soen, si hätte Sex bei enger
Prostituéierte kaaft, géintiwwer vun 0% bei
de Fraen. Et muss een also op d’Demande
vum Client vun der Prostitutioun awierken.
Am Artikel 6 vun der Konventioun vum Euro-
parot steet, d’Länner solle Mesuren ergräife
fir d’Demande ze découragéieren, déi all
Form vun Ausbeutung favoriséiert. Et soll
een dem Mënschenhandel duerch Sensibi-
liséierungscampagnen entgéintwierken, an
op dësem Gebitt hu mir eng Rei vun Aar-
bechte gemaach.

Eng Moossnam vun dem nationalen Ak-
tiounsplang fir Gläichheet zwësche Fraen a
Männer war, datt d’Regierung d‘Campagne
gemaach huet, fir de Client vun der Prostitu-
tioun ze sensibiliséieren, an dës Moossnam
hat zum Zil d’Affer vum Mënschenhandel ze
schützen. Déi öffentlech Meenung sollt iw-
wer egalitär sexuell Relatiounen nodenken.
D’Schäerfung vum gesellschaftleche Be-
wosstsinn ass eng erfollegverspriechend
Strategie.

Am Abrëll 2008 hate mer eng Campagne
zum Thema vun der Prostitutioun lancéiert,
an d’Zil vun der Campagne war de Projektor
op de Client ze riichten, an net op d’Prosti-
tuéiert. D’Clienten an der Bevölkerung sol-
len drop higewise ginn, datt de Kaf vu Sex
d’Ongläichheet zwësche Fraen a Männer
verstäerkt, an och de Mënschenhandel zum
Zweck vun der sexueller Ausbeutung doriw-
wer ka verstäerken. D’Plakat mam Titel «Se
payer une personne prostituée, c’est finan-
cer le commerce des êtres humains» houng
an allen Abribusen, an d’Annonce war och
an der geschriwwener Press.

Am Abrëll 2008 hate mer eng Konferenz „De
Client vun der Prostitutioun” organiséiert, an
nom franséische Soziolog, dem Här Boua-
mama, gëtt et an eiser Gesellschaft e Kon-
sens fir net iwwert de Client ze schwätzen.
Et ass en Tabu, souwuel an der Politik wéi
bei de Chercheuren, an de Medien an och
an der öffentlecher Meenung. De Client ass
awer dee wichtegsten Acteur, an dësen
Tabu wollt de Chancëgläichheetsministère
mat senger Campagne briechen. Mir sinn
alleguerte verantwortlech, fir géint all Form
vu Mënschenhandel virzegoen, an duerfir,
datt hei am Land och keng Leit forcéiert
ginn an der Sexindustrie oder a soss engem
Beräich ze schaffen, dee vum Mënschen-
handel ofhänkt.

D’Plakat aus der Campagne vum Europarot
géint de Mënschenhandel seet: De Mënsch
ass net ze verkafen, de Mënschenhandel
ass eng Verletzung vun de Rechter vun der
Persoun an eng Atteinte géint d’Dignitéit an
d’Integritéit vum Mënsch. De Mënschen-
handel ass e grenziwwerschreidende Phe-
nomeen, a wa mer gesinn, datt et grouss
Ënnerscheeder an eiser Gesellschaft ginn,
a wa mer virun allem och gesinn, déi global
Weltkris, déi bleift, da gesi mer och, datt
d’Bekämpfung vum Mënschenhandel leider
an eiser nationaler an internationaler
Agenda och nach déi nächst Jore wäert op
dem Ordre du jour bleiwen.

Ech wëll awer och e puer Wuert zu deem
soen, wat verschidden Deputéierten hei ge-
sot hunn. Ech war e bësselchen enttäuscht
iwwert dat, wat den Här Bëttel gesot huet,
iwwert déi Aart a Weis, wéi hien hei dat, wat
mir probéiert hunn an e Gesetz ze schreiwe
vum Conseil de l’Europe, gesot huet. Ech hu
bis haut eigentlech net héieren, datt d’De-
mokratesch Partei, déi jo selwer am Conseil
de l’Europe vertratt ass, géint de Conseil de
l’Europe Aussoe gemaach huet a gesot
huet, déi géifen eigentlech do esou e Wi-
schiwaschi, e bësselchen an där Aart a
Weis, esou an dem Präis war et do...

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- De Conseil
de l’Europe huet dat ni gesot, Madame Mi-
nister; Éierlechkeet muss awer och sinn.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.- Jo,
neen, mä Dir hutt hei gesot, mir hätten eis
hei beruff - wa mer dat do esou géife schrei-
wen - op dat, an eigentlech wier dat doten
alles net normativ, wat zu engem Deel
wouer ass.

Mä wann Dir gären hätt, datt mer emol eng
Kéier konform zu esou Saache wieren, da
muss een och de Courage hunn, fir och
esou Saachen a Gesetzer ze schreiwen,
och wann dat reng juristesch net onbedéngt
dat ass, wat jiddwerengem bis haut esou
am Gedankegang do dra war, y compris
och de Conseil d’État, deen dat net ëmmer
fir néideg fënnt.

Et ass d’selwecht bei UNO-Konventiounen,
et ass d’selwecht beim Conseil de l’Europe,
wou ganz dacks Saache stinn, wou ee ka
soen, dat dote gehéiert an en Aktiounspro-
gramm, oder dat gehéiert heihinner oder
dohinner. Ech fannen, datt et heiansdo och
wichteg ass, datt esou Saachen an e Ge-
setz dra stoe kéimen.

Elo den Artikel 14. Elo hätt ech jo guer
näischt dergéint gehat, wann den Artikel 14,
a wann den ADR dat Gesetz hei net
gestëmmt hätt, dann hätt dat mech jo net
gehäit, well dann hätt ech léiwer gehat, mer
hätten den Artikel 14 behalen, wéi datt den
ADR eis et elo matstëmmt. Well ech hätt léi-
wer gehat…

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Et ass
d’ADR, mir hunn do e bëssen...

❱❱❱ Une voix.- Si si weiblech…

(Interruptions)

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.- Ah,
Dir sidd, oh Mamm, abee jo. Ech wëll just
soen, datt ech fonnt hätt, datt et gutt ge-
wiescht wier, datt een och eng Kéier, an ech
wëll elo domadder soen, et hätt vläicht ge-
wisen, an amplaz hei ze soen, dat wier Hy-
pokrisie, wiere mer emol eng Kéier vläicht
der Zäit e bësselche viraus gewiescht.

Hei gëtt jo ëmmer vill geschwat iwwer Ge-
sellschaftspolitik, déi mer géife maachen
oder net géife maachen. Hei hätte mer emol
kënne weisen, ob et eis eescht gemengt
wier, fir emol ze kucken, wat dobäi
erauskënnt, wann ee seet - et ass jo net
nëmmen an der Prostitutioun, mä et ka jo
duerchaus sinn, datt een doheem Leit a
sengem Stot oder ech weess net wou be-
schäftegt, déi aus der Sklaverei an aus dem
neie Mënschenhandel kommen; heiansdo
ass et méi liicht erauszefannen, wat dat eent
an dat anert ass -, also fannen ech, datt et
schued ass, datt mer déi heite Geleeënheet
net profitéiert hunn, fir et kënnen doranner
ze schreiwen.

Ech sinn domadder d’accord, datt een do
muss zousätzlech kucke fir Accordë mat de
Länner ze fannen, fir deene Leit ze hëllefen
entweder erëm heemzegoe respektiv och
ze kucken, datt, wa si heem ginn, si do esou
unerkannt sinn, datt se kënnen do liewen.

Am Règlement grand-ducal ass et kloer,
datt d’Magistratur muss drakommen, datt
d’Police muss do dra sinn, de Ministère do
dran ass, an och d’ONGen dra sinn, ähn-
lech wéi dat och beim Comité géint déi
häuslech Gewalt ass. Iwwert d’Statistiken
hunn ech geäntwert an iwwert dat, wat den
Här Jaerling gesot huet, mengen ech,
brauch ech net méi genau drop anzegoen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Da
sinn ech jo frou, dass mer...

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Ja-
cobs. Domat ass dëse Punkt ofgeschloss.
Madame Flesch.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, Parole après ministre. Ech géif awer
gären drop hiweisen, dass déi ganz Polemik
iwwert den Artikel 14 dorauser entstanen
ass, dass de Conseil d’État a sengem Avis
zum Projet de loi, dee mer mat engem Rap-
port vun der Commission juridique viru 14
Deeg gestëmmt hunn, drop higewisen huet,
dass et besser gewiescht wier, dass déi
Dispositioun an deem Text dra gewiescht
wier.

Or, déi Kritik, déi mir als DP un d’Regierung
geriicht hunn, war ze soen, wann een eng
Konventioun vum Conseil de l’Europe an eis
Gesetzgebung ëmsetzt, da soll ee versiche
gemeinsam e Projet de loi hei virun d’Cham-
ber ze bréngen. De Problem hei war, dass
de Ministère des Affaires étrangères e Pro-
jet eraginn huet, an de Ministère de la Fa-
mille en aneren.

Also den Appel un d’Regierung fir an Zu-
kunft, wann een eng Konventioun vum
Conseil de l’Europe ëmsetze muss, da wier
et gutt, wann eng Hand vun der Regierung
mat där anerer Hand vun der Regierung
schwätzt, da géife mer déi dote Problemer
net kréien.

Merci, Här President.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Gutt, dat ass dann
elo kloergestallt, an d’Regierung hëlt sech
dat ganz sécher zu Häerz. Ech weess zwar
net, wéi Hänn matenee schwätzen, mä ech
weess, datt een an der Regierung ka mat-
enee schwätzen.

Mir kommen elo zum Vote.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

Madame Minister, Äre Projet ass eestëm-
meg mat 60 Jo-Stëmmen ugeholl.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marcel Oberweis), M.
Lucien Clement, Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Fabienne Gaul, MM.
Marcel Glesener, Norbert Haupert, Mme
Françoise Hetto-Gaasch (par M. Lucien
Thiel), MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers,
Laurent Mosar (par M. Lucien Clement),
Marcel Oberweis, Gilles Roth, Marcel Sau-
ber, Jean-Paul Schaaf, Marco Schank, Marc
Spautz, Mme Martine Stein-Mergen, MM.
Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Weiler,
Raymond Weydert et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John Casteg-
naro, Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fernand
Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein (par M. John Castegnaro),
Mme Lydia Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Roland Schrei-
ner et Mme Vera Spautz (par M. Roland
Schreiner);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur (par M. Xavier Bettel), M.
Fernand Etgen, Mme Colette Flesch, MM.
Charles Goerens, Paul Helminger,
Alexandre Krieps (par Mme Colette Flesch),
Claude Meisch et Carlo Wagner;443322 www.chd. lu
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MM. Claude Adam, François Bausch (par
M. Félix Braz), Félix Braz, Camille Gira, Jean
Huss, Henri Kox et Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Nächste Punkt vun eisem Ordre du jour ass
de Projet de loi iwwert d’Création du Centre
des Technologies de l’Information de l’État.
Den honorabelen Här Meyers ass Rappor-
teur an huet duerfir elo d’Wuert.

10. 5912 - Projet de loi por-
tant création du Centre des
Technologies de l’Information
de l’État

Rapport de la Commission de la Fonc-
tion publique et de la Réforme adminis-
trative

❱❱❱ M. Paul-Henri Meyers (CSV), rap-
porteur.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, de Gesetzesprojet, deen d’Schafung
vum Centre des Technologies de l’Informa-
tion de l’État virgesäit, ersetzt d’Gesetz vum
29. Mäerz 1974 iwwert de Centre informa-
tique de l’État. Zënter 1974 ass am Beräich
vun der Informatik villes geschitt. D’Gesetz
vun 1974 dréit där Entwécklung net méi
genügend Rechnung.

Am Regierungstext, deen de 5. September
2008 an der Chamber deponéiert gouf, ass
d’Entwécklung, déi d’Informatik zënter
1974, dat heescht a méi wéi 30 Joer ge-
maach huet, ausféierlech beschriwwen.
Och een deen näischt vun Informatik ver-
steet muss zouginn, dass d’Informatiouns-
systemer an deene leschten 30 Joer sech
esou geännert hunn, dass een am Joer
2009 dee Beräich mat juristeschen Normen
aus dem Joer 1974 net méi regele kann.

Dat neit Gesetz, dat mer haut diskutéieren a
stëmme wëllen, soll deenen neien, heitegen
Erausfuerderunge Rechnung droen. Am
Verglach zum Gesetz vun 1974 kann een
déi nei Akzenter am Projet 5912 eigentlech
an dräi Punkten zesummefaassen.

Fir d’éischt emol ginn d’Attributiounen an
d’Missioune vun dem Centre des Technolo-
gies de l’Information de l’État nei definéiert
a preziséiert. De Service „eLuxembourg”,
dee sech an deene leschte Joren onofhän-
geg entwéckelt huet, gëtt an de legale Ka-
der vum Centre mat erageholl.

Am Verglach zum Gesetz vun 1974 ass de
Centre awer net méi zoustänneg fir d’Éta-
blissements publics a fir d’Gemengen.
D’Établissements publics, d’Post, d’Spuer-
keess, d’Établissementer vun der Sécurité
sociale, fir der e puer ze nennen, hu sech
an deene leschte Joren hir eegen Informa-
tiounssystemer ginn. Datselwecht gëllt fir
d’Gemengen, déi an engem Syndicat de
communes, dem SIGI, iwwer en eegene
performanten Zenter verfügen.

Allerdéngs erlaabt den Artikel 3 dem Centre
des Technologies de l’Information de l’État
mat allen öffentlechen a privaten Instanzen
zesummenzeschaffen, wann dat noutwen-
deg ass, dat heescht och mat den Établis-
sements publics a mat de Gemengen.

An engem zweeten Deel vum Projet ginn am
Intérêt vum Centre d’Décisiouns- an d’Orga-
nisatiounsstrukture geännert an nei gescha-
fen. Zoustänneg fir de Centre ass de Minis-
ter vun der Fonction publique oder, wéi
d’Gesetz seet, dee Minister, deen am Infor-
matiksberäich zoustänneg gëtt no der Op-
deelung vun de Ressorten an der Regie-
rung. Hie muss all Projeten autoriséieren,
am Zesummenhang mat der Astellung, mat
der Formatioun an der Promotioun vum Per-
sonal. Hie gëtt och seng Zoustëmmung fir
d’Uschafe vun Équipementer an deem
Beräich an hie muss seng Zoustëmmung
ginn zu de Kreditter, déi an deenen een-
zelne Budgetssektiounen oder Kapitele vir-
gesi ginn.

Iwwert dem Minister ass de Regierungsrot
zoustänneg, fir bei Streidegkeeten, déi am
Zesummenhang mat der Schafung vun ee-
gestännegen Informatiounscentren entstinn,
dat lescht Wuert ze behalen. Et ass och dee
Moment de Regierungsrot, deen, wann
eegen Informatiounssystemer vun eenzelne
Verwaltungen ugeschaaft ginn, dozou säin
Accord muss ginn, op Virschlo vun dem
zoustännege Minister.

All Verwaltunge musse mat deem neie
Centre zesummeschaffen. De Centre kann

och eenzel Beamten a Verwaltunge placéie-
ren, am Intérêt vun der Realisatioun vun den
informatesche Projeten, déi déi Verwaltunge
wëlle realiséieren. Et gëtt dann, fir déi Ze-
summenaarbecht besser ze organiséieren,
ee Comité interministériel geschafen, deen
ënner anerem déi allgemeng Linne festleeë
soll, wéi tëschent de Verwaltungen an dem
Centre geschafft gëtt, an deen d’Regierung
och am Beräich vun der Informatik berode
soll.

Eng lescht Neierung betrëfft d’Verwaltung
vum Centre, déi ausgebaut gëtt, fir hir Mis-
sioune besser ze erfëllen. Ech ernimmen hei
d’Schafung vun zwee Poste vun Directeurs
adjoints, d’Schafung och vun deem admi-
nistrative Kader iwwert deen de Centre bis
elo net verfügt huet. Et ginn also d’Carrièrë
vum Redakter, vum Handwierker a vum Ex-
péditionnaire administratif och an där Ver-
waltung virgesinn an erméiglecht.

Ee lescht Wuert nach, fir ofzeschléissen, iw-
wert den Artikel 13, dee virgesäit, dass dee
jëtzegen Direkter, deen de Wonsch ausge-
dréckt huet fir kuerzfristeg a Pensioun ze
goen, no dem Akraafttriede vum Gesetz als
Conseiller an de Ministère ka genannt ginn.
Hie behält domat all déi Avantagen, déi en
elo als Direkter huet. Doduerch kann een
neien Direkter genannt ginn, deen dann och
am Intérêt vum Centre, an opgrond vun
deem neien Text, dee mer haut wäerte
stëmmen, dee Centre nom Akraafttriede
vum Gesetz kann opbauen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
d’Kommissioun vun der Fonction publique
huet sech ausféierlech mat den Avise vun
der Beruffschamber a vum Conseil d’État
auserneegesat. D’Kommissioun huet och all
d’Amendementer vum Statsrot iwwerholl.
Ech kann duerfir d’Chamber bieden de Pro-
jet an där Form ze stëmmen, déi d’Kommis-
sioun eestëmmeg virgeschloen huet, an ech
bréngen och den Accord vun der CSV.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Meyers.
D’Wuert huet dann den honorabelen Här Et-
gen.

Discussion générale

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, mat dësem
Gesetz schafe mer eng nei Struktur, an déi
mer de Centre informatique de l’État an
d’Cellule „eLuxembourg”, déi bis elo direkt
bei der Regierung ugesiedelt war, zesumme
fusionéieren. De Rapporteur Paul-Henri
Meyers, deem ech ausdrécklech fir säi pre-
zisen a kloer formuléierte schrëftleche wéi
och mëndleche Rapport wëll félicitéieren,
huet d’Beweggrënn vun der Regierung, fir
op dee proposéierte Wee ze goen, duerge-
luecht.

Et geet haaptsächlech drëm dem Centre in-
formatique de l’État déi Strukturen an déi
Moyenen ze ginn, déi dat informatescht Ge-
hir vum Lëtzebuerger Stat 35 Joer no sen-
ger Gebuert brauch, fir den Erausfuerderun-
gen, déi de rasanten technologesche Fort-
schrëtt an deene leschte Jore mat sech
bruecht huet, gerecht ze ginn.

An den Ae vun der DP geet et awer prioritär
drëm Lëtzebuerg a seng Administratioune
besser op d’Méiglechkeete vun de moder-
nen Informatiouns- a Kommunikatiounstech-
nologien ze preparéieren. An den Ae vun
der Demokratescher Partei geet et awer och
drëm ee kohärente Kader ze schafen, fir
den elektroneschen Deel vun der staatle-
cher Verwaltung besser ze koordinéieren a
seng Entwécklung konsequent virunzedrei-
wen.

Bis elo hat de Centre informatique de l’État
éischter eng defensiv Roll an huet probéiert
op Demande deenen eenzelne Verwaltun-
gen zur Säit ze stoen. Esou huet hien haapt-
sächlech eng zentral Gestioun vun hiren
Donnéeën ugebuede respektiv fir si kom-
plex a répétitiv Aarbechtsofleef automati-
séiert.

Här President, wann een et eescht mengt
mat enger Réforme administrative, ass et
onerlässlech dem staatlechen Informatik-
zentrum déi Strukturen, organisationeller a
personeller Natur ze ginn, déi et him erla-
ben esou eng Reform mat Inhalter ze fëllen.
De Wëllen, fir eng administrativ Reform an
d’Weeër ze leeden, war wuel do bei dëser
Koalitioun. Esou heescht et dann och an der
Regierungserklärung vun 2004: «Il (le Gou-
vernement) hâtera les travaux mis en œuvre
en ce qui concerne l’informatisation des
services publics et l’administration électro-
nique.»

Et huet awer bal fënnef Joer gedauert, bis
de virleiende Projet d’Chamber ka passéie-
ren. Iwwerhaapt ass Lëtzebuerg am eu-
ropäesche Vergläich alles aneschters wéi
ee Musterschüler, wann et ëm den Asaz vu
modernen Informatiounstechnologien an

der staatlecher Verwaltung geet, och wann
an deene leschte Méint, mat der Aféierung
vun der elektronescher Ënnerschrëft, no jo-
relaanger Planung endlech e Fortschrëtt fir
den Administré konnt vum zoustännege Mi-
nister verkënnegt ginn. Fazit, wat der Regie-
rung hir Beméiungen an dësem Beräich
ugeet: „Der Geist war willig, das Fleisch
aber schwach.”

Här President, als een, dee vill Zäit - ronn 30
Joer - an enger staatlecher Verwaltung ge-
schafft huet, soen ech, datt déi gréissten
Erausfuerderung, déi un de Service public
gestallt gëtt, d’Vereinfachung vum dagdee-
gleche Liewen ass. Den öffentlechen
Déngscht muss, virun allen aneren Ufuerde-
rungen, ee Partner vun de Bierger an de Be-
triber sinn. Schnellegkeet, Flexibilitéit, Effi-
zienz a Qualitéit sinn haut méi wéi jee gefrot.

Fir awer all dës Ziler kënnen ze erreechen,
brauche mer eng Verwaltung mat enger
staarker elektronescher Komponent. All ad-
ministrativ Dokumenter mussen net nëmme
kënnen erofgeluede ginn, mä si mussen och
elektronesch ausgefëllt a verschéckt kënne
ginn. Mä dëst ass eiser Meenung no nëm-
men een éischten, onerlässleche Schrëtt.

Eleng domadder geet et awer net duer. Den
Administré, egal ob Privatpersoun oder Be-
trib, muss kënnen zu all Moment novoll-
zéien, wou säin Dossier drun ass an a wéi
engem Deel vun der Verwaltung grad drop
geschafft gëtt. Deen neie Centre des Tech-
nologies de l’Information muss deenen een-
zelne Verwaltungen hëllefen, de sou-
genannte virtuelle Büroschalter „www.
guichet.lu“, esou wéi en am DP-Wahlpro-
gramm virgesinn ass,…

(Interruption)

…anzeféieren. De Verwaltungsopwand
muss reduzéiert ginn.

Et geet awer an den Ae vun der DP net méi
duer, dëst Zil einfach emol ze formuléieren,
et muss ee sech konkret Reduktiounsziler
setzen. Esou hu schonn aner Länner et er-
follegräich virgemaach. Verschidden admi-
nistrativ Ofleef mussen duerch e bessert Ze-
summeschaffen an eng besser Vernetzung
tëschent den eenzele Ministèrë vereinfacht
ginn. Déi administrativ Chargen, déi eng
Belaaschtung a Milliounenhéicht fir eis Be-
triber duerstellen, mussen ofgebaut ginn.
Bürokratieofbau geschitt an éischter Linn
duerch d’Eliminatioun vun iwwerflëssegem
Pabeierkrom, an zweeter Linn awer och
duerch eng Vereinfachung vun der Proze-
durs- a Verwaltungssprooch.

Mat deene Missiounen, déi de Centre mat
dësem Gesetz kritt, fält him eng Schlëssel-
roll zou fir dës Ziler ze erreechen. Et ass
dann awer och um Centre fir ze innovéieren
a fir esou zu enger besserer Qualitéit vum
Service public bäizedroen.

Här President, déi fortschreitend Digitali-
séierung vum Service public ass verbonne
mat engem Zouhuele vun ëmmer méi Da-
testréim, déi zu enger Multitude vu persou-
nebezunnenen Donnéeë féiert. Dass
d’Selbstbestëmmungsrecht vun deem Een-
zele respektiv den Dateschutz a verschid-
dene Fäll dobäi a Gefor geroden, ass leider
oft deene mannste Leit bewosst. De Service
public muss duerfir ëmmer och e Service
sécurisé fir de Bierger sinn. De Begrëff Da-
teschutz kennt am Prinzip jiddereen. Dass
dorauser awer oft „Datenschmutz“ gëtt,
wësse mer leider och oft genuch.

Als eng liberal Partei leet d’DP grousse
Wäert op d’informatesch Sécherheet vun
dem Eenzelne sengen Donnéeën, dat sou-
wuel um organisatoreschen Niveau wéi och
um Niveau, wat fir eng Administratioun zu
wéi enge Konditiounen Accès op wéi eng
Donnéeën huet.

Et kann net sinn, dass ënnert dem Deck-
mantel vun der administrativer Reform all
staatlech Verwaltung op eemol op sämtlech
Donnéeë kann zréckgräifen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Och de
Service public ass net ëmmer géint d‘Ge-
fore vun enger steigender Cyberkriminalitéit
gefeit. Duerfir ass et wichteg, dass een den
appropriéierte legale Kader huet, deen et
engem erméiglecht, géint dës Zort vu Krimi-
nalitéit virzegoen.

Här President, mir brauchen e Service pu-
blic, deen op d’Wënsch an d’Besoinë vum
Bierger a vun den Entreprisen ageet, en öf-
fentlechen Déngscht, deem seng Aar-
bechtsorganisatioun op den Administré
ausgeriicht ass, dee séier a verständlech ka
reagéieren an deen de Bierger an de Betri-
ber e Maximum vu verständlechen Informa-
tiounen op eng einfach Manéier zougän-
glech mécht.

Mir brauchen eng staatlech Verwaltung, déi
Garant ass fir eng 100%eg informatesch
Sécherheet. Duerfir brauche mir och e mo-

derne Centre des Technologies de l’Infor-
mation, an duerfir wëll ech och den Accord
vun der DP-Fraktioun zu dësem Gesetz
ginn.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen Iech
Merci, Här Etgen. Dann ass et um honora-
belen Här Schreiner.

❱❱❱ M. Roland Schreiner (LSAP).- Här
President, Dir Häre Ministeren, Dir Dammen
an Dir Hären, fir d’alleréischt emol wëll ech
och dem Rapporteur, dem honorabele Paul-
Henri Meyers, Merci soe fir säin ausféier-
leche schrëftlechen a mëndleche Rapport,
dee selbstverständlech och d‘Zoustëm-
mung vun der LSAP-Fraktioun wäert fannen.

De Rapporteur an och mäi Virriedner hu
praktesch alles zu dësem Projet de loi ge-
sot, esou dass deem eigentlech net méi vill
bäizefügen ass. Ech wëll awer just ervirhie-
wen, dass och fir d’LSAP dat hei e ganz
wichtegt Gesetz ass, mat deem mer eis och
beim Stat den zukünftegen Erausfuerde-
runge vun der informatescher Evolutioun
upassen an deementspriechend opstellen,
dat heescht, eis och d’Strukturen an
d’Moyenë ginn, fir dat ze assuréieren.

Mir wëssen alleguer, dass haut den dag-
deegleche Gebrauch vun informatesche
Servicer an dem Internet elementar ass, fir
de gréissten Deel vun eisen Aarbechte
schnell an effikass ze erleedegen, woubäi
ech d’Betounung op „schnell” wëll leeën. An
enger Gesellschaft, wou et ëmmer méi
wichteg gëtt, grouss Quantitéite vun Infor-
matiounen ze beaarbechten, weiderzeginn
an ze dokumentéieren, ass d’Fiabilitéit an
eng praktesch, eng effikass Struktur vun ei-
sen informatesche Systemer vu gréisster
Bedeitung.

Et ass scho vum Rapporteu gesot ginn: Viru
35 Joer, den 29. Mäerz 1974, ass d’Gesetz
gestëmmt ginn, wat deen éischte Centre in-
formatique de l’État an d’Liewe geruff huet.
Dëse gouf also an enger Zäit gegrënnt, wou
d’Informatik sech ausschliesslech op
d’Gestioun vun Daten an d’automatesch Be-
handlung vu schwieregen an éischter répé-
titive Prozesser limitéiert huet. Haut sinn dës
Tâchë längst iwwerlieft. Ech brauch net ze
betounen, dass viséiert Beräicher vum In-
ternet an deenen neie Kommunika-
tiounsmëttele sech an deem leschte Jor-
zéngt entwéckelt, multiplizéiert a verbreet
hunn.

D’Informatik ass en net méi ewechzeden-
kende Bestanddeel vun eiser Aarbecht an
och vum Fonctionnement vum Stat ginn. An
dat gëtt an der Zukunft och net manner, mä
eis ganz administrativ Ugeleeënheeten hän-
ken ëmmer méi vun engem kompetenten a
sécheren informatesche System of.

Duerfir begréisse mir och vollstens dëse
Projet de loi, deen eng komplett Reform
vum Gesetz vun 1974 virgesäit, fir sech
endlech den Ufuerderunge vun engem glo-
baliséierte Marché unzepassen an dobäi
beschtméiglech de staatlechen Administra-
tiounen ze déngen.

D’Fusioun vum heitege Centre informatique
de l’État an dem Service „eLuxembourg“
ass eigentlech e logesche Schratt, deen et
erméiglecht, dass an Zukunft d’Planifika-
tioun an d’Konzeptioun vun der Mise en
place vun den Informatiounstechnologien
an déi praktesch Ëmsetzung dovun inner-
halb enger Struktur, dem neie Centre des
Technologies de l’Information de l’État kën-
nen ausgefouert ginn, an dat ënnert der Au-
toritéit vum responsabele Minister fir d’Infor-
matik beim Stat.

Et ass schonn dorop higewise ginn, dass
d’Informatik sech an der heiteger Zäit
duerch eng rasant technologesch Entwéck-
lung auszeechent. Dës Evolutioun verlaangt
wichteg an héich Investissementer an och
nei Aarbechtsprozesser, an de Privatsec-
teur, fir deen Informatik och e wichtegt stra-
tegescht Element ass, huet et eigentlech vir-
gemaach, well en e Maximum vu sengen in-
formatesche Ressourcen an héich sécuri-
séierten Zentre regruppéiert. A wat fir d’Pri-
vatwirtschaft richteg ass, kann an dësem
Fall fir de Stat net falsch sinn.

Et sinn also net nëmmen technesch an tech-
nologesch Argumenter, déi à la base vun
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dëser Synergie sinn, mä virun allem och
d’Kritäre vun Ekonomie, vu Produktivitéit an
och vu Gestion des risques.

(Mme Lydie Err prend la Présidence)

Duerch dës Reform kënnt et net nëmmen zu
enger Neiverdeelung vun den Aufgabe vum
Centre informatique de l’État a vun „eLëtze-
buerg“, mä en plus sollen décisionnel an or-
ganisationell Strukture geschafe ginn, déi
capabel sinn dës Aufgabe méi effikass ze
erfëllen.

Deen neie Centre des Technologies de l’In-
formation de l’État soll eng ganz Rei vu
vielfältege Missiounen erfëllen, déi dann
och an den Artikelen 2 an 3 opgelëscht
sinn. De Rapporteur ass schonn dorop
agaangen, duerfir wëll ech dat elo net wid-
derhuelen, mä ech wollt just déi a mengen
Ae wichtegst awer nach emol ënnersträi-
chen.

De CTIE garantéiert eng rationell a koordi-
néiert Organisatioun vun der Automatiséie-
rung vun de staatlechen Administratiounen,
an dat virun allem an de Beräicher vun der
Kollekt, der Iwwerdroung an der Behand-
lung vun deenen Donnéeën. Dobäi ën-
nerstëtzt en déi staatlech Administratioun
bei hirer dagdeeglecher informatescher
Aarbecht, awer bitt hir och eng organisato-
resch Ënnerstëtzung fir eege Projeten un.

En anere ganz wichtege Volet, an deen ass
och schonn hei ernimmt ginn, ass d’Sécher-
heet vun den informateschen Donnéeën ze
garantéieren an déi perséinlech Daten ze
schützen.

Doriwwer eraus ass de CTIE och responsa-
bel fir d’Produktioun an d’Personaliséierung
vun administrativen Dokumenter an och fir
d’Behandlung vun deenen dozou gehéie-
rende biometreschen Donnéeën.

Dann huet deen neie Centre och d’Roll,
sech ëm d’Aféierung an d’Ausschöpfung vu
verschiddene Plattformen ze këmmere wéi
souwuel den Austausch tëscht de Bierger
an den Entreprisë wéi d‘Zesummenaar-
becht vun alle Leit, déi beim Stat schaffen,
ze fuerderen an ze festegen.

Ervirzehiewen ass awer och, datt deen neie
Centre keng Kompetenze méi am Beräich
vun der Organisatioun vun der Automati-
séierung an de Gemengen oder aneren Éta-
blissements publics huet. Dat ass vum Rap-
porteur och ënnerstrach ginn. An dat, dat
ass och gesot ginn, soll hien awer net dorun
hënneren, mat hinnen zesummenzeschaf-
fen, wann dat sech als noutwendeg a sënn-
voll erausstellt.

D’Gemenge kënnen haut praktesch alle-
guerte jo op de SIGI zréckgräife fir hir Infor-
matik ze géréieren, mä nach net all Ge-
menge si Member am SIGI, esou dass do
eng bestëmmten Zesummenaarbecht och
mat dem neie Centre soll a ka bestoe blei-
wen.

Bon, wat elo d’Organisatioun vum CTIE
ugeet, esou gesäit dee jo vir, dass deen di-
rigéiert gëtt vun engem Direkter an zwee Di-
recteurs adjoints, an zwar - Jo! - soll et dann
net, wéi de Statsrot et jo och gewënscht
huet, zu engem Comité directeur kommen,
dee keng effektiv Attributiounen hätt, an
duerfir ass dee Paragraph jo och aus dem
Projet de loi gestrach ginn. Dat mécht an
där Logik dann och Sënn, an d’Kommis-
sioun ass jo och duerfir dem Conseil d’État
gefollegt.

De Centre ass dann och a verschidden Di-
visiounen a Servicer agedeelt, deenen hir
Schafung an Aufgaben an engem Règle-
ment grand-ducal nach festgehale ginn.
Ech begréisse besonnesch d’Andeelung an
zwou verschidden Zellen: déi eng, déi sech
ëm d’Sécherheet an den Audit këmmert, an
déi aner, déi d’Planung regelt. Dës zwee Or-
ganer schénge mer wichteg ze sinn, fir eng
kompetent an effikass Aarbecht kënnen ze
erreechen.

Voilà, Dir Dammen an Dir Hären, dat waren
déi puer Wierder, déi ech zousätzlech zu
deem Projet de loi wollt soen. Wéi scho ge-
sot, gëtt d’LSAP dozou och hir Zoustëm-
mung.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme la Présidente.- Merci, Här
Schreiner. Den nächste Riedner ass den

Här Gibéryen. Dir hutt d’Wuert, Här Gibé-
ryen.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci,
Madame Presidentin. Ech ka mech vun ei-
ser Säit aus kuerzfaassen, andeem ech
dem Kolleeg Paul-Henri Meyers als Rappor-
teur Merci soen. Ech mengen, mer hunn
dee Projet hei an der Kommissioun duerch-
diskutéiert mat den zoustännege Leit vum
Ministère a mir hunn do all déi Informatioune
kritt. An ech mengen, et ass alles an der
Kommissioun och eestëmmeg décidéiert
ginn, souwuel d’Amendementer wéi och de
Rapport u sech.

Et ass dëst eiser Meenung no e wichtege
Projet. Ech mengen, alleguer heibannen,
wéi mer sinn, egal vu wat fir enge Säiten,
hunn iwwer Joren ëmmer verlaangt, datt
mer missten an dësem Domän weider am
Stat investéieren, datt mer misste virukom-
men, datt mer de Stat missten och an dë-
sem Domän fit maachen, fir ebe vis-à-vis
vun der Gesellschaft, sief et vun de phy-
sesche Persounen, sief et vis-à-vis vun den
Entreprisen, kënne méi effikass a méi séier
opzetrieden. Mat dësem Projet kréie mer elo
e gesetzleche Kader, fir déi ganz Organisa-
tioun ze maachen.

Et huet sécherlech laang gedauert. Ech wëll
dorun erënneren, datt déi viregt Regierung
schonn en eegene Statssekretär hat fir eng
Réforme administrative ze maachen. An ech
ka mech nach erënneren, datt mer zum
Schluss vun der leschter Debatt virun de
leschte Wahle schonn esou eng Diskus-
sioun hei haten, an do hat den deemolege
Statssekretär eis erkläert, datt mer et awer
du fäerdeg bruecht haten, an Europa vun
där leschter op déi zweetlescht Plaz no vir
ze réckelen,…

(Hilarité)

…wat déi Informatiounspolitik bei den een-
zelne State géif bedeiten.

Et sinn an dëser Legislaturperiod eng Rei vu
wesentleche Schrëtt elo gemaach ginn. Mir
mussen an déi Richtung weiderfueren. An
ech mengen, dat heite Gesetz gëtt eis de
Kader, fir ebe beim Stat déi Strukturen op-
zebauen, déi mer mussen hunn.

Et ass sécherlech, datt déi ganz informa-
tesch Investitiounen, déi mer beim Stat
maachen, datt déi enorm Zomme ver-
schléngen. An ech mengen, mer hu kierz-
lech och iwwert d’Informatisatioun vun eiser
Douane diskutéiert, wat mer do vu Chiffere
presentéiert kritt hunn, fir dat duerchze-
zéien. A mer hunn och do gesot kritt, datt
dat nach net déi lescht Etapp war, mä datt
der nach hannendru kommen. Esou - men-
gen ech - ass et och eng vun de Missioune
vun dësem Centre des Technologies, fir
eben déi Koordinatioun eranzebréngen të-
schent déi verschidde Verwaltungen, fir
eben och kënne Systemer ze entwéckelen,
déi eis Gelder kënnen emol spueren.

Mir wëssen alleguer, jiddereen, net nëmme
beim Stat, mä och am Privatsecteur, an ei-
sen Entreprisen, datt, wann ee bis eng Kéier
de Fouss bis dragesat huet, an et kënnt een
haut net méi derlaanscht, fir en dranzeset-
zen, datt een dann och gären an eng
gewëssen Ofhängegkeet kënnt an da muss
mat virulafen, esou wéi et ebe gewënscht
gëtt, datt een eng gewësse Machtlosegkeet
dann och vis-à-vis vun deem Ganzen huet,
mä een awer trotzdeem keen anere Choix
huet.

Ech mengen, et ass alles vu menge Virried-
ner gesot ginn, wat zu dësem Projet ze soen
ass. An ech kann duerfir vun eiser Säit aus
nach just d’Zoustëmmung och bréngen.

❱❱❱ Mme la Présidente.- Merci, Här Gi-
béryen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme la Présidente.- Et ass elo um
zoustännege Minister. De Minister Wiseler
huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre de la
Fonction publique et de la Réforme admi-
nistrative.- Merci, Madame Presidentin. Ech
wëll ufänken, andeem ech och dem Här
Paul-Henri Meyers Merci soe fir säi Rapport.
Dat war wéi üblech prezis an effikass, esou
wéi e geschafft huet an esou wéi en hei ge-
schwat huet.

Den Text, dee mer haut virleien hunn, deen
technesch kléngt, mä deen awer wesent-
lech méi ass wéi Technik; dat Gesetz, wat
mer haut hei virleien hunn an zur Ofstëm-
mung hunn, ass u sech den Aboutissement
vun enger Aarbecht vun dräi, véier Joer, wat
awer net eng Aarbecht un engem Gesetzes-
text war, mä wat eng Aarbecht war, fir beim
Stat eng Rei Saachen en place ze setzen,
déi de Gesetzestext méiglech gemaach
hunn. Et ass also den Aboutissement vun
enger Aarbecht op där enger Säit, an et ass

och d’Basis fir déi nächst Etapp vun der
Aarbecht.

Dëse Projet, an dat wëll ech kloer soen, well
den Här Etgen hei gesot huet, datt et ko-
mesch wär, datt dee Projet eréischt no véier,
fënnef Joer géif kommen, dëse Projet wär
viru véier, fënnef Joer net méiglech ge-
wiescht, well viru véier, fënnef Joer de Ser-
vice eLëtzebuerg, deen 2004 entstanen ass
an deen als Missioun huet, den eGovern-
ment an d’Lëtzebuerger Administratioun
ëmzesetzen, net déi Aarbecht geleescht
hat, déi en haut geleescht huet, net déi
Strukturen hat, déi en haut huet. A wa mer
et sengerzäit gemaach hätten, en ze inte-
gréieren an de Centre informatique de l’État,
deen als Responsabilitéit huet, d’Technik an
d’Informatik vum Stat ze maachen an ze ën-
nerhalen, deen och eng Traditioun vu 35
Joer huet, da wär dee Service do ënner-
gaangen. Dann hätte mer dat net esou hi-
kritt, wéi mer et haut hikréien.

Mir hunn an deene leschte fënnef Joer
enorm Effortë gemaach, fir op dee Punkt ze
kommen, wou mer hei sinn. An ech wëll och
nach eng Kéier do kloer an däitlech soen,
datt - den Här Gibéryen, deen huet virun e
puer Minutte gesot, wou mer viru fënnef
Joer ausgaange sinn - op wat mer viru fën-
nef Joer, op wat fir enger Plaz mer an der In-
formatisatioun vum Stat waren. An da loos-
sen ech net gär hei soen, datt mer an deene
leschte véier, fënnef Joer kee Wee gemaach
hunn, Här Etgen, esou wéi Dir et elo gesot
hutt. Mir hunn an deene véier, fënnef leschte
Joren immens vill geschafft. Ech wëll net
nach eng Kéier erënneren, wou mer 2004
Joer do stoungen. Ech soen Iech awer, wou
mer haut do stinn, fir de Verglach ze maa-
chen.

Mir sinn haut mat iwwer 90 Sitë vum Stat
present mat deenen héchste Qualitéitsstan-
darden. Mir hunn hei eng ganz Rei Portail-
en, déi vum Stat disponibel sinn. Mir sinn an
Europa, wann ech vun de Rankinge schwät-
zen, op där éischter Plaz, wat d’Utilisatioun
vun de Formulären op staatleche Websiten
ugeet. Mir sinn op der éischter Plaz, wat
d’Accessibilitéit vu Websiten ugeet, esou
wéi se vum Stat ugebuede sinn. Mir si
weltwäit vun 192 Staten, déi gemooss gi
sinn, säit 2005, wou mer op der 28. Plaz wa-
ren, op d’Plaz 14 virgestouss. Dat heescht
op der Plaz 7 an der Europäescher Unioun.

Mir hunn also enorm vill Effortë gemaach.
Mir hunn eis weltwäit, europawäit an deene
leschte fënnef Joer gesteigert, a mir hunn
do eis Positioun, wat och eng Positioun ass,
déi fir eis Kompetitivitéit immens wichteg
war, wäit no vir bruecht.

Mir hu Succès mat deem, wat mer op de
Maart gesat hunn: 6.000 Visiten den Dag
bei gouvernement.lu, 5.000 Visiten den Dag
bei grousse Sitë wéi legilux.lu. A wann dann
och, Här Etgen… Et deet mer leed, dass
ech mech elo mat Iech hunn, mä ech war e
wéineg nervös ginn, wéi ech dat gelausch-
tert hunn, wat Dir do gesot hutt. Dir hutt eis
hei opgefuerdert, nom DP-Wahlprogramm
elo schonn de guichet.lu ze maachen, esou
wéi en am DP-Wahlprogramm steet.

Ech wëll Iech just soen, mä deen ass säit
engem Mount do!

Gitt eng Kéier kucken op guichet.lu, da ge-
sitt Dir, datt mer do iwwer 230 Démarchë
vum Stat beschriwwen hunn, datt mer iwwer
120 Démarchen online hunn, datt mer iwwer
40 Démarchen transactionnel iwwer Lux-
Trust kënnen ofwéckelen, déi ofgeséchert
mam Stat lafen. Dat existéiert momentan.
Dat fonctionnéiert momentan.

(Brouhaha général et interruptions)

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Eise Pro-
gramm war virdrun do, Här Minister!

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre de la
Fonction publique et de la Réforme admi-
nistrative.- Neen, mä ech wëll Iech just
soen,…

(Interruption)

…datt et haut nach eng Kéier gesot ginn
ass, datt mer et misste maachen, esou wéi
et am Programm steet. An duerfir soen ech
Iech, datt et do ass. An ech si frou…

(Interruptions)

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- …gesinn,
wou säin Dossier dru wier. An dat ass haut
nach net méiglech, Här Minister…

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre de la
Fonction publique et de la Réforme admi-
nistrative.- Dat ass och eng Funktionalitéit,
déi virgeplangt ass an déi op verschiddene
Saache wéi bei der Kannergeldkeess scho
méiglech ass.

❱❱❱ Une voix.- Och dat misst méiglech
sinn, Här Minister!

(Brouhaha général et interruptions)

❱❱❱ Mme la Présidente.- Den Här Minis-
ter Wiseler huet d’Wuert.

(Coups de cloche de la Présidence)

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre de la
Fonction publique et de la Réforme admi-
nistrative.- Ech wëll Iech just soen, datt mer
net op der zweetleschter Plaz méi sinn, mä
op der siwenter an Europa, datt de gui-
chet.lu do ass, existéiert a vun de Bierger
gebraucht gëtt. An ech wëll Iech just soen:
Déi 2.500 Leit, déi all Dag dorobber ginn -
well mer hunn 2.500 Visitë par jour -, déi
wëssen dat an déi mierken dat all Dag, an
dat ass dat Wesentlecht.

❱❱❱ Mir hu LuxTrust fäerdegbruecht. Mir
hunn eng elektronesch Ënnerschrëft, déi all
Leit kënnen zur Disponibilitéit gesat kréien,
a mir hunn haut eng ganz aner Situatioun
vum eGovernment wéi mer dat viru fënnef
Joer haten.

❱❱❱ Mme la Présidente.- Ech bieden
Iech dem Minister nozelauschteren. De Ka-
méidi ass esou, dass een e knapps héiert.

(Interruptions)

Soss hiewe mer d’Sitzung e bëssen op!

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre de la
Fonction publique et de la Réforme admi-
nistrative.- Neen, neen.

❱❱❱ Une voix.- Den Här Fayot provozéiert
eis.

(Interruptions)

❱❱❱ Mme la Présidente.- Et ass nach
ëmmer esou, dass een hei d’Wuert huet. An
dat ass nach ëmmer de Minister de Mo-
ment.

(Interruptions)

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre de la
Fonction publique et de la Réforme admi-
nistrative.- Mir hunn also déi zwee Servicer,
déi sech ëm d’Informatik beim Stat bekëm-
mert hunn, zesummegesat. Mir hunn hinnen
och eng Rei nei Missioune ginn, well mer
mengen, datt déi Missiounen, esou wéi d’In-
formatik haut beim Stat fonctionnéiert, we-
sentlechst ginn.

De Centre informatique de l’État mam Ser-
vice eLuxembourg gëtt ëmfonctionnéiert
vun engem Support technique op där enger
Säit an en Instrument, wat Prestation-de-
servicë bitt. Et kritt d’Méiglechkeet, fir eng
Stucture d’échanges électroniques ze ginn
zwëschent dem Bierger op där enger Säit
an den Entreprisen op där anerer Säit.

A fir déi, déi mer da soen, datt d’Administra-
tioun elo net däerft nëmmen elektronesch
gemaach ginn, wëll ech awer och soen, datt
selbstverständlech och den Ausbau an
d’Weiderféiere vun deene Guichet-physi-
quen, déi de Stat haut an der Stad Lëtze-
buerg an zu Esch en collaboration mat dee-
nen zwou Gemengen huet, selbstverständ-
lech wäert bäibehale ginn, selbstverständ-
lech wäert an der Offer ausgebaut ginn.

Mir hunn och eng ganz Rei Mise-en-placë
gemaach vu collaborative Prozesser zwë-
schent deenen eenzelnen Administratiou-
nen, wéi zum Beispill den Archivage élec-
tronique, oder d’GED, wou mer amgaang
sinn drun ze schaffen, wou schonn e
grousse Wee gemaach ginn ass.

Et ass och wesentlech, datt de Centre des
Technologies de l’Information de l’État nei
Technologien, wéi d’Produktioun an d’Per-
sonalisatioun vun administrativ sécuriséier-
ten Dokumenter an haaptsächlech den Trai-
tement vu biometreschen Donnéeën als
Missioun offiziell ageschriwwe gëtt. Et ass
wichteg, datt mer dofir d’Base légale hu fir
Saachen, déi an Zukunft à partir vu Juni fir
d’Päss och eng Noutwendegkeet ginn.

Et ass och evident, datt déi Protektioun vun
den Donnéeën, esou wéi se virdru vum Här
Etgen virgeschloe ginn ass, och hiren Nid-
derschlag an d’Gesetz kritt. Ech wëll ein-
fach dat zitéieren, wat hei gefrot ginn ass,
datt den Artikel 2e) dat kloer an däitlech
seet: «La sécurité de l’informatique et le res-
pect des dispositions de la loi relative à la
protection des personnes à l’égard du trai-
tement des données à caractère personnel,
dans les limites de ses attributions.»

Et steet hei am Gesetz eng Demande, déi
also duerch dësen Text de toute façon
schonn erfëllt gëtt; an da selbstverständ-
lech och dat, wat de Centre informatique de
l’État bis haut net war. Dat heescht eng Ad-
ministratioun, wou aner Administratioune
kënnen dovunner profitéieren, wa se infor-
matesch Operatioune bei sech implantéie-
ren, fir dann och déi Reorganisatioun virze-
huelen. Et weess jiddwereen, datt d’Implan-
tatioun vun der Informatik net alles ass, mä443344 www.chd. lu
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datt d’Organisatioun an d’Reorganisatioun
vun der Administratioun och muss kënne
geschéien, fir datt d’Informatik och effikass
kann duerno benotzt ginn.

Mir kréien also heimat ganz sécher e grous-
sen Zougewënn u Produktivitéit, sécherlech
e groussen Zougewënn u Kompetitivitéit,
och fir d’Entreprisen, e Gain vu Perfor-
mance, eng besser Konformitéit zu den Di-
rektiven, déi iwwert de Wee vum Centre in-
formatique ganz oft an d’Realitéit ëmgesat
ginn. Dofir ass dësen Text e wichtegen Text,
deen eis e gutt Stéck weiderhëlleft. Ech
soen all deene Fraktiounen, déi e stëmmen
- dat heescht an anere Wierder, hinnen alle-
guer -, villmools Merci fir d’Ënnerstëtzung.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme la Présidente.- Merci, Här Mi-
nister. Domat kéime mer zum Vote.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

Mir hu 60 Jo-Stëmmen, also keng Nee-
Stëmm a keng Abstentioun.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marcel Oberweis), M.
Lucien Clement, Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank (par Mme Martine Stein-
Mergen), Fabienne Gaul, MM. Marcel Gle-
sener, Norbert Haupert, Mme Françoise
Hetto-Gaasch (par M. Lucien Clement),
MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent
Mosar (par M. Raymond Weydert), Marcel
Oberweis, Gilles Roth, Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz,
Mme Martine Stein-Mergen, MM. Fred Sun-
nen, Lucien Thiel, Lucien Weiler, Raymond
Weydert et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John Casteg-
naro, Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fernand
Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein (par M. Alex Bodry), Mme
Lydia Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Roland Schrei-
ner et Mme Vera Spaut (par M. Roland
Schreiner);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur (par M. Claude Meisch), M.
Fernand Etgen, Mme Colette Flesch, MM.
Charles Goerens, Paul Helminger (par M.
Fernand Etgen), Alexandre Krieps (par M.
Eugène Berger), Claude Meisch et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch (par
Mme Viviane Loschetter), Félix Braz, Ca-
mille Gira, Jean Huss, Henri Kox et Mme Vi-
viane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Da komme mer zum nächste Punkt, de Pro-
jet N°5927 iwwert de Centre Hospitalier du
Nord. De Rapporteur, den honorabelen Här
Schneider, huet d’Wuert.

11. 5927 - Projet de loi por-
tant création de l’établisse-
ment public «Centre Hospita-
lier du Nord»

Rapport de la Commission de la Santé et
de la Sécurité sociale

❱❱❱ M. Romain Schneider (LSAP), rap-
porteur.- Madame Presidentin, Dir Dammen
an Dir Hären, de Projet de loi 5927 iwwert
d’Kreatioun vum Centre Hospitalier du Nord
ass selbstverständlech - an dat verstitt Der -
e ganz Spezielle fir mech an och fir den Nor-
den a seng Bevölkerung am Ganzen.

De Centre Hospitalier du Nord ass d’Fu-
sioun zwëschent der Ettelbrécker Klinik
Saint-Louis an der Wolzer Klinik Saint-Jo-
seph. Dat bedeit engersäits e wichtegt
Standbeen an der Spidollandschaft, wou
d’Carte hospitalière elo zougeet, an op där
anerer Säit eng optimal Gesondheetsver-
suergung fir de Bierger am Norde vum
Land.

Erlaabt mer dëse klenge Rapport an zwee
Deeler ze splécken. Den éischten, de reng
techneschen, den inhaltleche Rapport,
deen Der och konnt liesen op 16 Säiten, an
op där anerer Säit meng perséinlech Iwwer-
leeungen a Remarquen zu dësem Projet de
loi.

Dëse Projet de loi gouf déposéiert de 6. Ok-
tober 2008 vun eisem Gesondheetsminister,
dem Mars Di Bartolomeo. Den 9. Oktober

2008 huet déi zoustänneg Chamberskom-
missioun mech als Rapporteur bestëmmt.
Mir hunn an der Kommissioun an zwou Sit-
zungen de Projet de loi duerchgekuckt, déi
eenzel Avise gekuckt. Mir hunn de Rapport
unanime den 19. Mäerz 2009 an dëser
Kommissioun gestëmmt.

Wat ass elo den Objet vun dësem Projet de
loi? Et ass engersäits d’Areihung an d’Plani-
ficatioun vum Paysage hospitalier, an op där
anerer Säit ass et d’Fortféierung vun der Po-
litique vu Synergien a Fusiounen am ganze
Land; dat engersäits am Zentrum, am Sü-
den an och elo am Norde vun eisem Land.

D’Fusioun zwëschent Ettelbréck a Wolz
eriwwer an de Centre Hospitalier du Nord
gëtt de Bierger aus dem Norde vum Land
en neie Réseau de couverture, dee méi
komplett a méi performant ass, wat d’Ser-
vices de soins betrëfft. Et heescht och den
Ufank vun enger Adaptatioun a Modernisa-
tioun vun den Infrastrukturen, an hei virun al-
lem op dem Site Wolz, déi elo nach mussen
a wäerte gemaach ginn.

Ech géif kuerz eng Kéier op den Historique
vun deenen zwee Spideeler zréckkommen,
déi haut de Mëtteg am Projet de loi wäerte
fusionéieren.

Op där enger Säit d’Ettelbrécker Klinik, déi
1936 kreéiert gouf, d’Klinik Saint-Louis. An
den eenzelnen Etappen: 1948 - Hospice ci-
vil, an 1963 eng nei Struktur eriwwer bis hin
zu 2003. Mäi Kolleeg, de Buergermeesch-
ter vun Ettelbréck, Jean-Paul Schaaf wäert
mat Sécherheet nach agoen op de Bau an
d’Modernisatioun vun där neier moderner
Klinik vun Ettelbréck, déi och haut als eng
vun deene modernsten an enge vun deene
flottsten an eiser Klinikslandschaft do steet.
De Moment huet dëst Spidol 260 Better, 15
Better de Rééducation gériatrique, dernie-
went 754 Collaborateure mat iwwer 80
agrééierten Dokteren.

Op där anerer Säit hu mer d’Spidol vu Wolz,
d’Klinik Saint-Joseph, dat 1937 inauguréiert
gouf, 1977 moderniséiert an ausgebaut
gouf, a virun allem an den 90er Jore wierk-
lech e flotten Ausbau kritt huet, deen och an
d‘Zukunft kuckt. Mir wäerten och fir eng Mo-
dernisatioun an en Ausbau fir dëse Site um
bestehende Site schwätzen an en och reali-
séieren. Dës Klinik huet 82 Better, 220 Col-
laborateuren an 23 agrééiert Dokteren.

D’Iddi vum Zesummeschaffe vun dësen
zwou Kliniken ass schonn an den 80er Jore
gefouert ginn a gouf virun allem 1996 méi
konkret duerch eng Convention de collabo-
ration hospitalière. Ënnert dem Impuls vum
Gesondheetsminister Mars Di Bartolomeo
an deenen zwee Verwaltungsréit, awer och
op där anerer Säit de Gemengen, vertrue-
den duerch hir Schäfferéit, gouf den 21.
Mee 2007 eng Lettre d’intention en vue
d’une fusion ënnerschriwwen. Dëst war
d’Basis fir och wierklech a grousse Schrëtt
bei dëser Fusioun virunzekommen.

No der Fusioun besteet de Centre Hospita-
lier du Nord aus 342 Better a 15 Better de
Rééducation gériatrique. Better, déi also
och gebraucht ginn am Norde vun eisem
Land, an där ganzer hospitaliärer Land-
schaft. E besteet awer och aus iwwer 1.000
Collaborateuren an iwwer 100 agrééierten
Dokteren.

De Statut vun dësem Centre Hospitalier du
Nord ass e Centre hospitalier régional. E soll
op där enger Säit d’Médecine de proximité
garantéieren, dat virun allem am Norde
wéinst de geographeschen an den topogra-
phesche Begebenheeten, an op där anerer
Säit méi eng pousséiert Spezialisatioun op
béide Siten assuréieren.

D’Gemengen Ettelbréck a Wolz, déi bis elo
Träger ware vum Hospice civil, wäerten an
Zukunft och an de Fonctionnement vum
Centre Hospitalier du Nord agebonne sinn.
Dat duerch eng Vertriedung - an eng relativ
staark Vertriedung - an deem neie Conseil
d’administration, dem neie Verwaltungsrot
vum CHN.

A wa mer wëssen, datt d’Bevölkerung vum
Norde vum Land - dat heescht, vun der Ré-
gion hospitalière du Nord - de Moment nach
eng Steigerung vun iwwer 2% all Joer huet,
an also bis d’Joer 2014 wäert 86.500 Habi-
tanten zielen, wäert een an den Taux de
couverture de Moment gerechent véier Bet-
ter op 1.000 Leit hunn. Esou gesi mer, datt
déi ablécklech 342 Better séier wäerte bei
346 den absolute Maximum erreecht hunn,
an datt elo schonn an d’Zukunft muss ge-
duecht ginn, fir neien Handlungsbedarf ze
kreéieren.

Wat zu dësem Projet, wat mer och an der
Kommissioun diskutéiert hunn, déi eenzel
Avise vun deenen eenzelnen Organisme
waren an derniewent och vum Conseil
d’État:

- engersäits den Avis vum Collège médical,
deen e favorabel gesinn huet an op e rich-

tegen a wichtegen Organigramm virun al-
lem op deenen zwee Sitë gepocht huet,
wourunner och de Moment nach ganz aktiv
geschafft gëtt;

- op där anerer Säit d’Commisson perma-
nente vum Secteur hospitalier, déi och dës
Fusioun approuvéiert huet a wou just d’Be-
mierkung war, datt de Stat relativ schlecht
vertruede wär an deem neie CA. Eng Be-
mierkung, déi allerdéngs vum Statsrot wid-
derluecht gouf, déi eigentlech de contraire
gesot hunn an un déi sech och d’Commis-
sioun gehalen huet;

- de Statsrot, dee virun allem op technesch
Detailer agaangen ass, wat engersäits d’Si-
ten ubetrëfft, wou en drop gehalen huet,
datt keng nei Siten däerfte kreéiert ginn;

- op där anerer Säit huet en zwou Opposi-
tion-formellen erabruecht a sengem Avis:
deen ee war d’Exclusion supplémentaire
vun de Fonctionnairë vun der CNS, dat nie-
went der Exklusioun vun deene vun der Sé-
curité sociale; an op där anerer Säit d’Possi-
bilitéit vun der Révocatioun vun engem
Member vum Verwaltungsrot.

Dës Proposition de texte, déi de Conseil
d’État am Kader vu sengem Avis gemaach
huet, huet d’Kommissioun och esou ugeholl
an doduerch also de Remarquë vum Stats-
rot Rechnung gedroen.

Zum Schluss vun eisen Diskussiounen hu
mer nach e Bréif vun der Stad Ettelbréck
zougestallt kritt, dee mer och an der Com-
missioun an och zesumme mam Minister a
senge Mataarbechter diskutéiert hunn, dee
virun allem engersäits beim Punkt A ëm
d’Kadasternummer goung, wou eng Rei Ka-
dasternummere sollten an eng Kadaster-
nummer regruppéiert ginn; an zweetens,
d’Affektatioun vum Terrain vum alen Hôpital
Saint-Louis. Hei hu mer verwisen, datt dës
Problematik soll geléist ginn am Gesetz iw-
wer soit engersäits de Bau vum Lycée des
professions de la santé, oder op där anerer
Säit am Kader vun der Konventioun, déi jo
och an dësem Projet de loi virgesinn ass.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Ech géif dann eng Kéier kuerz duerch déi
Artikele goen, fir ze soe wéi dann elo am
Eenzelnen de Centre Hospitalier du Nord
fonctionnéiert.

Fir d’éischt dann, deen éischten Artikel ass
d’Forme juridique. D‘Missioune si festge-
luecht, awer och de Site vun deem neien
CHN, an och d’Forme juridique, wéi gesot,
den Établissement public, deen also hei
entsteet.

An deenen nächsten Artikelen ass festge-
luecht: de Conseil d’Adminstration, wéi
seng Zuel ass, wéi en zesummegesat ass,
aus wat fir enge Vertrieder. Ech hu jo scho
gesot, datt d’Gemenge relativ staark ver-
truede sinn an dësem neien CA. Derniewent
ass awer och gewise wéi d’Iwwergangsfel-
der, déi sougenannte Phase transitoire, solle
beim Verwaltungsrot fonctionnéieren. Et
sinn awer och ganz kloer d’Aktiounsfelder
vum CA definéiert; seng Missiounen, seng
Aufgaben an Zukunft.

D’Direktioun vun dësem Établissement gëtt
engem Directeur général uvertraut. Dat
wäert wahrscheinlech de Professer Dokter
Schubert ginn, deen also dësen neien CHN
wäert leeden. Seng Assistance wäert op
deenen zwee Sitë fonctionnéieren. D’Krea-
tioun vun engem Conseil de direction gëtt
och a Form gesat. D‘Wirkungsfelder dovun-
ner ginn an dësem Projet de loi och genau
definéiert, genausou gutt wéi och d’Situa-
tion financière bestëmmt gëtt, virun allem
och de Startschoss derzou, mä och duerno
déi finanziell Ofsécherung vum CHN.

Wat d’Personal betrëfft, ee Punkt, dee virun
allem ganz wichteg ass, op dee souwuel
vum Verwaltungsrot wéi och säitens de Ge-
menge gepocht gouf: Ginn integral d’Rech-
ter behalen, fir vun de Kliniken an deen neie
Centre Hospitalier du Nord eranzewiesselen
oder eranzegoen - wann een et esou wëllt
ausdrécken.

D’Hospices civils, déi de Moment bestinn,
vun Ettelbréck a vu Wolz, wäerte mam
Akraafttriede vum Gesetz dissous sinn, also
opgeléist sinn, bis d‘Clôturë vun deenen
eenzelnen Exercicë gemaach sinn. Wou
nach eng Rei Exercicen opstinn, wäerte se
viru bestoen. Duerno wäert dann och ge-
kuckt gi wou déi eenzel Solden, déi do sinn,
hi wäerte goen, engersäits an déi eng Struk-
tur eran an anerersäits zréck an d’Gemen-
gen, déi jo bis elo de Gérant, de Patron sou-
zesoe vun den Hospice-civile waren.

Wat d’Terrainë betrëfft, ass kloer geregelt,
datt dës Terrainen all wäerten zréckgoen an
de Besëtz vun de Gemengen, déi si duerno
erëm iwwer ee Bail emphytéotique fir 99
Joer wäerte weiderginn un de CHN.

Dëst Gesetz wäert a Kraaft trieden den 1.
Januar nom Vote vun dësem Projet de loi

respektiv no der Publikatioun am Mémorial.
Wat also heescht: Den 1. Januar 2010 wäert
dëse CHN dann effektiv a Kraaft trieden,
wat dem Gesetz no esou virgesinn ass.

De Moment ass een och schonn amgaang
déi eenzel Preparatioune vun der Mise en
œuvre ze maachen. An och d’Modalitéiten
dervu si kloer festgeluecht, wéi de Budget
opgestallt gëtt. De Budget vun 2010 ass
och kloer. D’Instrumenter an d’Weeër si fest-
geluecht, wéi dëse Budget zesumme wäert
opgestallt ginn, fir dann och 2010 direkt mat
richtegem Élan unzefänken.

Bis dem 1. Januar 2014 ass och festgehal:
Am Projet de loi wäert de Conseil d’Admi-
nistration erweidert sinn duerch zwee Mem-
bere vum Conseil médical op där enger
Säit, an zwee Vertrieder vun de Personalde-
legatiounen.

Dat zum techneschen an zum inhaltleche
Volet vun dësem Projet de loi. Erlaabt mer
dann nach puer perséinlech Remarquen zu
dësem Projet de loi ze maachen.

Dëse Projet de loi, dee mer haut de Mëtteg,
wann ech de Rapport an och d’Stëmmung
an der Kommissioun gesinn hunn, unanime
ugeholl hunn an dann och hoffentlech wäer-
ten unanime stëmmen, ass e laange Pro-
zess, dee gefouert gouf, wou zeg Joren an
d’Land gaange sinn a wou effektiv eng ganz
Rei vu Leit - an ech war selwer där och een
- heiansdo verzweiwelt sinn an een
heiansdo gemengt huet dëse Prozess géing
net virugoen.

Et huet ee ganz dacks wierklech schwéier
Bengelen am Wee fonnt. Et gouf vill Polemik
op ville Säite gemaach. Dacks huet ee
wierklech gemengt dëse Projet wär ge-
stuerwe gewiescht, an effektiv, d’Kar wär
am Dreck stieche bliwwen. Merci un all déi
Leit a Gremien, déi all déi Joren - an et ware
ganz vill Joren, déi hei hanner eis leien -
Asaz gewisen hunn an déi ëmmer un dëse
Projet gegleeft hunn, un dës Fusioun zwë-
schent de Klinike vun Ettelbréck a Wolz.

An éischter Linn sinn dat sécher d’Verwal-
tungsréit vun deenen zwee, souwuel Ettel-
bréck a Wolz, mat un der Spëtzt hire Presi-
denten dem Marc Mohr an dem John Shinn,
déi eng formidabel Aufgab an hire Gremien
zesumme mat de Memberen aus de Verwal-
tungsréit geleescht hunn. Derniewent sinn
et awer och d’Schäffen- a Gemengeréit vun
deenen zwou Gemengen. Hei géif ech virun
allem hiweisen op déi exzellent Kollabora-
tioun mat mengem Kolleeg Deputéierte
Jean-Paul Schaaf a sengem Schäfferot vun
Ettelbréck, wou mer eng ganz konstruktiv an
no vir kuckend zukunftsorientéiert Zesum-
menaarbecht realiséiert hunn.

Op där anerer Säit och e grousse Merci un
déi konstruktiv Zesummenaarbecht vun den
Dokteren, vun de Medeziner op där enger
Säit, fir d’Ausschaffe vum Concept médical,
awer och déi praktesch Klärung vun de
Froen, de Verwaltungen an all de Membe-
ren, déi an dëse Verwaltunge schaffen, all
dem Personal, déi dës Fusioun zënter Jore
minutiéis plangen an och de Moment am-
gaang si lescht Detailer ze maachen an an
der Praxis scho gréisstendeels ëmgesat
hunn; dem Personal an de Personaldelega-
tioune fir hir positiv Ënnerstëtzung beim Ëm-
saz vun dësem Projet a virun allem fir hir
grouss Dialogbereetschaft an dësem Projet
de loi; de Ministèren, an hei virun allem dem
Minstère de la Santé, a speziell hei dem
Fränk Gansen an dem Mike Schwebag, déi
fir dëse Projet zoustänneg waren, an op där
anerer Säit awer säitens de Gemengen dem
Ministère de l’Intérieur, der Madame Chris-
tiane Loutsch, dem Här Marc Leonhard an
dem Jean-Lou Hildgen; a virun allem awer
zwee, ouni déi dës Fusioun ni hätt kënne
realiséiert ginn. Et ass op där enger Säit den
Engagement, d‘Konzept an d’Planung vum
Professer Dokter Schubert, an op där ane-
rer Säit de perséinlechen Engagement vun
eisem Gesondheetsminister, dem Mars Di
Bartolomeo.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ooohhh! Aaahhh!

❱❱❱ M. Carlo Wagner (DP).- Här Schnei-
der, si Wahlen?

(Interruptions)

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, loosst
Äre Kolleeg Rapporteur hei seng Ausféie-
rungen a Rou maachen.
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❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här Pre-
sident, Dir wësst, dass ech ëmmer dat
maache wat Dir sot.

❱❱❱ M. le Président.- Dat wier natierlech
ganz schéin, wann et esou wier.

(Hilarité)

❱❱❱ M. Romain Schneider (LSAP), rap-
porteur.- Här President, si all wäerten hiren
Asaz net bereien, well d’Bevölkerung weess
hinnen dës Approche héich unzerechnen,
an elo schonn, a wäert spéider nach méi
d’Virdeeler vun dëser Fusioun, vun dësem
nei geschafene CHN gesinn.
Fir Ettelbréck heescht dat nach méi eng effi-
kass Bettebeleeung an Offer un d’Servicer,
awer och nach méi eng wäit Patientener-
reechbarkeet. Fir Wolz bedeit dat carrément
den Erhalt vun der Wolzer Klinik, dat
heescht, fir déi héich Nordregioun e Spidol
an hirem Raum, fir d‘Wirtschaft vu Wolz an
Ëmgéigend keen zousätzlechen negative
Schlag, mä nei Perspektiven, a speziell fir
d’Beschäftegung, d’Ofsécherung vun 250
Aarbechtsplaze fir Personal an Dokteren.
Zum Ofschloss geet mäi Wonsch dohinner,
datt mer an dëser Chamber, wéi scho gesot,
dëse Projet mat grousser Majoritéit stëm-
men, fir eis Cartographie hospitalière méi
komplett ze maachen, an un d’Regierung,
datt de Projet de modernisation fir dat ak-
tuellt Spidol zu Wolz - dat de Konzept mat
de Kolleege vun Ettelbréck ausgeschafft
huet an och wierklech da soll Centre Hospi-
talier gerecht fonctionnéieren an esou a
Stand gesat ginn - an deenen nächste Wo-
chen am Regierungsrot och gréng Luucht
kritt, datt och dëse Projet de modernisation
ka gemaach gi fir dës Invester, déi dringend
noutwendeg sinn, fir och wierklech e
Copy/paste vun de Raimlechkeete vum Et-
telbrécker Spidol ze kréien, ze realiséieren.
Ech sinn iwwerzeegt, datt de Gesondheets-
minister mat senger Équipe an der Regie-
rung dëse Wee, grad elo an den Zäite wou
d’Regierung ugekënnegt huet Investisse-
menter ze maachen, wäert matgoen.
Zum Schluss, Här President, géif ech dann
am Numm vu menger Fraktioun, der LSAP,
der Lëtzebuerger Sozialistescher Aarbech-
terpartei, mäin Accord zu dësem Projet de
loi ginn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Au vote!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Rappor-
teur. D’Wuert huet elo den honorabelen Här
Député-maire Jean-Paul Schaaf.

❱❱❱ M. Jean-Paul Schaaf (CSV).- Här
President, loosst mech fir d’éischt, dat passt
elo gutt hannendrun, dem Rapporteur Merci
soe fir säin explizite schrëftlechen a mënd-
leche Rapport. Grad wéi de Rapporteur
sinn ech selwer och staark implizéiert an
dëse Projet. Mir sinn allenzwee involvéiert,
vu dass mir allenzwee un der Spëtzt si vun
deenen zwou Gemengen, deenen hir
Kliniksinfrastrukturen haut sollen zesumme-
geluecht ginn. Mir gi se also e bësselchen
aus der eegener Hand eraus, fir se an eng
nei Hand ze ginn a fir se an eng gemeinsam
Zukunft ze féieren.
Ech hu mer d’Fro gestallt, ob et gutt wier,
wann een esou betraff ass, fir hei ze schwät-
zen. Mä ech mengen awer, et geet mir e
bësselche wéi dem Romain Schneider,
wann een an där Zäit virdru vill Suergen,
Réuniounen, Diskussiounen, engagéiert
Etappen an der politescher Viraarbecht zu
dësem Projet hat, da géif ee sech e bësse
virkommen, wéi wann een am leschte Mo-
ment d‘Gebuertshëllef vun dësem Kand géif
verweigeren. Dat soll een net maachen, dat
wëll een och net maachen, duerfir mengen
ech ass et awer gutt fir hei e puer Wuert ze
soen. Ech wëll dat och e bësselche mam
Brëll vun der Ettelbrécker Säit maachen.
Mir stëmmen haut eng Fusioun vun zwee
Spideeler, a wann een am Larousse blie-
dert, dann erkläert sech do de Virgang vun
der Fusioun als eng Réunioun vun zwee
oder méi onofhängege Gesellschaften, déi
hir eegen Identitéit opgi fir eng nei ze scha-
fen, a wouranner se hire Patrimoine iwwer-
féieren. Dräi wichteg Donnéeën: eegen
Identitéit opginn, eng nei Identitéit schafen
an den eegene Patrimoine doranner iwwer-
féieren.

Dat gesäit sech einfach un, aus zwee Hos-
pices civils maache mer een Établissement
public. Et ass e Projet, deen eigentlech fir
de Stat ouni Käschten ass. Et ass een, deen
den Accord vun deenen zwou Gemengen
huet, vun den zwou Kliniken, vun der Ge-
sondheetskeess, vum Gesondheetsminis-
ter, vum Statsrot, vum Collège médical an
allen aneren involvéierte Gremien. Et kéint
een also soen: „Au vote!“

Mä, léif Kolleegen, well et awer d’Endresul-
tat vun engem laange Prozess an den Ufank
och erëm vun engem anere laange Prozess
ass, ass et awer mengen ech wichteg fir an
e puer Wierder drop anzegoen. De Rappor-
teur huet et gesot - dat iwwersprangen ech
-, virun 73 Joer ass am Landesnorden déi
éischt Klinik, chirurgesch Klinik, gegrënnt gi
vum Dokter Charles Marx zu Ettelbréck, dee
säi Privatverméigen deemools investéiert
huet, fir dass dat soll a kënne Realitéit ginn.

Déi Klinik ass 1948 vun der Gemeng Ettel-
bréck als Hospice civil iwwerholl ginn. Vun
deem Moment un hate mer also en Hospice
civil. Et huet séier missen en Neibau ge-
plangt ginn. Deen ass 1963 gemaach ginn,
a vun ursprünglech 48 ass et op 142 Better
komm, duerno 183 Better, 288 Better, an dat
Gebai aus dem Joer 1963 ass am Moment
amgaangen ofgerappt ze ginn. Dat ass also
geschwë Geschicht, dann ass dat fort zu Et-
telbréck.

Déi nei Klinik, vun där mer zu Ettelbréck
schwätzen, also den Hôpital Saint-Louis, fir
se kuerz ze beschreiwen, ass am November
2003 a Betrib gaangen. An deem Haus ginn
all medezinesch Fachrichtungen, ausser
déi national, ugebueden. Dat huet, an de
Romain Schneider huet et gesot, en héije
Standard, huet eng exzellent nei Infrastruk-
tur, motivéiert an engagéiert Mataarbechter,
gutt Dokteren an huet sech an där kuerzer
Zäit, wou et besteet, eng ganz gutt Renom-
mée am Land gemaach.

Den Hôpital Saint-Louis, fir 647 équivalent
temps-plein Posten ze besetzen, rekrutéiert
en haut 765 Mataarbechter. Vu dass mer all
déi Wiesselen do hunn, an de mi-temps an
esou weider, sinn et der elo 765 Persounen,
bal 100 agrééiert Dokteren, 260 Akut-Better
ass gesot ginn, plus 15 Better Rééducation
gériatrique, plus awer eigentlech och nach
zwielef, déi zielen net als Better, mä zwielef
Hôpital de jour. Mir kommen also insgesamt
op 287 Better, wann een et esou kuckt, an
d’Klinik hält de Moment an der Auslaasch-
tung de Rekord am Land mat enger Betten-
auslaaschtung vun iwwer 85%. Ech soen
dozou herno nach e puer Wuert.

Den Hôpital Saint-Louis ass fir Ettelbréck de
gréissten Employeur, domadder e wichtege
Wirtschaftsfacteur, an dréit wierklech am
positiivste Sënn vum Wuert zur Identifika-
tioun vu senger Heemechtsstad bäi. Duerch
deen Hôpital Saint-Louis an och de CHNP
ass Ettelbréck e Gesondheetsstanduert vu
regionaler, voire nationaler Bedeitung.

Et ass och remarquabel a flott et eng Kéier
kënnen ze soen: Vun de 765 Ugestellte
wunnen der eleng 156 zu Ettelbréck, a sou-
guer 45% am Kanton Dikrech. Mir hu 85%
Résidenten, déi do schaffen, a just 15%
Frontalieren, an déi kommen nach quasi al-
leguerten aus dem noe belschen an
däitsche Grenzgebitt a sinn domadder och
e Garant duerfir, dass lëtzebuergesch iw-
werall an deem Haus verstanen a geschwat
gëtt.

Déi Ettelbrécker Leit, a besonnesch déi Et-
telbrécker Gemeng ass houfreg op dat
Haus, op seng gutt a kompetent Féierung,
an och op déi gutt an exzellent Gesond-
heetsversuergung, déi vun den Dokteren an
dem Personal geleescht gëtt. A wann een
dat esou kuckt, da kann ee sech froen:
Wann dat alles esou gutt fonctionnéiert, fir-
wat soll een dann elo eng Fusioun maache
mat Wolz?

Den éischte Grond mengen ech ass deen,
dass déi Fusioun op der Noutwendegkeet
fousst, déi aktuell 342 Better am Landesnor-
den ze erhalen, ze stäerken an derfir ze
suergen, dass méiglechst no bei de Leit
eng gutt Gesondheetsversuergung ge-
schitt. Ettelbréck kann den Norden net ouni
déi 82 Better vu Wolz ofdecken, a Wolz kann
net ouni e méi grousse Partner weiderbe-
stoen; de Rapporteur huet et selwer gesot.
Dorauser ergëtt sech eng gemeinsam Ver-
antwortung fir de ganzen Norden, där déi
béid Partner mat dësem Projet nokommen.

Den zweete Grond, dee läit an der Nout-
wendegkeet vun engem partnerschaftleche
Mateneen am Spidolsberäich. Konkurrenz
ass hei falsch op der Plaz. Et läit eigentlech
op der Hand, wann déi iewescht Norm
d’Gesondheet an d’Sécherheet vum Patient
ass, dann ass et eng moralesch Verflich-
tung Synergien anzegoen, déi dësem Zil
déngen. Bei enger Medezin, déi ëmmer méi
technesch, méi deier, méi spezialiséiert
gëtt, an och bei Patienten, déi ëmmer méi

mobil ginn, ass et kloer, dass kee méi alles
op all Plaz kann ubidden.

En drëtte Grond ass, dass déi national Ge-
sondheetspolitik d’Kliniken derzou ugeha-
len huet entweder ze kollaboréieren, fir Kräf-
ten a Gelder sënnvoll anzesetzen, oder
awer fir ze fusionéieren. De fréiere Minister
Carlo Wagner huet dës Richtung virginn, an
den aktuelle Gesondheetsminister huet déi
Klack nach vill méi haart gelaut.

E leschte Grond fir dës Fusioun, an eigent-
lech och deen, deen et iwwerhaapt méig-
lech gemaach huet, dat ass deen, dass déi
responsabel Leit an deenen zwou Direktiou-
nen, an den zwee Verwaltungsréit, bei den
Dokteren a beim Personal, an och an de
Gemengeréit sech all dës Argumenter zu
eege gemaach hunn, hir Energien zesum-
megesat hunn, Viruerteeler hanner sech ge-
looss hunn an dësen Défi mat ganz vill Asaz
ugaange sinn.

Et ass awer net fir d’éischt, de Romain
Schneider huet dat och gesot. 1996 gouf et
eng Synergie, e Kooperatiounsofkommes
tëschent den zwee Haiser, allerdéngs awer
eng Form, déi sech net als robust an zu-
kunftsfäeg erwisen huet. Si ass am Joer
2000 gekënnegt ginn, esou dass eigentlech
déi Hypothees vum Dësch war, an da blei-
wen der zwou: Entweder et bleiwen zwee
onofhängeg Haiser, oder et kënnt zu enger
Fusioun.

Et ass d’Fusioun, déi gewielt ginn ass, an
déi eben den 21. Mee mat där Lettre d’In-
tention ënnerschriwwe ginn ass, de Start-
schoss also fir an eng nei Richtung ze goen.
Net déi einfachst Richtung, an duerfir och
eng, déi e ganze Koup Hürden huet missen
huelen. Ech wëll der e puer ernimmen, ouni
awer an den Detail ze goen.

D’Fro beispillsweis vun der juristescher
Struktur huet sech gestallt. Et stoung zur
Debatt eng Fondatioun, e Syndikat oder en
Établissement public ze schafen. Den In-
nenminister selwer huet sech dësem Dos-
sier ugeholl an ass och op d’Plaz komm, fir
Ried an Äntwert ze stoen.

D’Fro vun der finanzieller Responsabilitéit fir
d’Gemenge war ze klären. Dëse Sujet ass,
besonnesch nodeems d‘Klinik vun Nidder-
kuer déifrout Zuele geschriwwen huet, ganz
sensibel diskutéiert ginn. Mir hunn aller-
déngs d’Chance eng virsiichteg a korrekt
Féierung vun der Kontabilitéit kënne virze-
weisen, mat positive Resultater a strengem
Respekt vun de budgetäre Regelen, esou
bëssen nom Motto: „Gutt Leit, gutt Resulta-
ter“.

D’Froe vun de Rechter vum Personal, vun
der Sécherheet vun der Aarbechtsplaz a
vun der interner Organisatioun hu sech ge-
stallt. D’Dokteren hunn Iwwerleeunge mis-
sen ustellen, fir en Accord ze fannen iwwert
déi medezinesch Servicer an iwwert déi Ac-
ten, déi an der Zukunft wou, wéini a vu wiem
an ënner wéi enge Konditioune kënne ge-
maach ginn.

En éischt Grondraster fir esou en Zukunfts-
konzept fir déi medezinesch Versuergung
am Norden huet missen erstallt ginn, am
Respekt vum Plan hospitalier. D’Fro vun der
Zesummenaarbecht respektiv vun der Fu-
sioun vun de Personaldelegatiounen, vun
de Conseils médicaux, vun den Dokteren an
hire jeeweilege Fachdisziplinnen huet sech
gestallt. D’Fro vun de Responsabilitéite vun
der Direktioun vun deenen zwee Haiser huet
missen enger Léisung zougefouert ginn.
Dorunner war och d’Fro vun der Besetzung
vun dëse wichtegen Direktiounsposten ze
klären.

D’Verwaltungsréit an déi zwou Gemengen
hu sech missen eenegen iwwert déi zukünf-
teg Zesummesetzung vum neie Verwal-
tungsrot. Well déi zwee Gemengenhospicen
elo aus de Gemengen eraus an eng ee-
gestänneg Institutioun iwwerginn, huet mis-
sen diskutéiert a gekläert ginn, wéi et mat
de Verflichtungen, de Scholden an den
Avoiren ass.

Déi zwou Gemengen hu missen eng Kon-
ventioun mat de Kliniken aushandelen iw-
wert d’Notzungsrechter vun de gemengen-
eegenen Terrainen. Déi zwou Kliniken hunn
Informatik, finanztechnesch Organisatioun,
Kontabilitéitsmechanismen openeen of-
zestëmmen. D’Gestioun vun de Better, d’Te-
lefonszentral an esou weider an esou fort
sinn alles Chantieren, déi ugaange sinn.

An all dës Chantiere komme bei sou enger
Fusioun zu den normalen Aktivitéite vun den
Haiser derbäi. Duerfir wëll ech op dëser
Plaz alle Bedeelegten aus deenen zwee
Haiser wierklech en ausdréckleche Merci
soe fir hiren Engagement, hiren Asaz, ei-
gentlech och hir Verbassenheet, dat alles zu
engem gudden Enn ze bréngen, a letztlech
och e bëssen e Merci soe fir hiert Vertrauen
an d’Politik.

Wa mer haut dëse Projet de loi stëmmen ass
also de Grondsteen geluecht, fir dass nom
1. Januar 2010 d’Klinike vun Ettelbréck a
Wolz an enger neier juristescher Struktur
opginn.

En Établissement public ass déi besser
Form wéi zwee Hospicen. Den Hospice civil
ass eng juristesch Form, déi eigentlech ni
geduecht war fir esou eng grouss Struktur
ze géréieren. Et ass eng Form, déi ge-
duecht ass fir Gemengenaufgaben ze erfël-
len. Regional an national Gesondheetsver-
suergung ass keng reng Gemengenaufgab.
Doniewent ass et och net méiglech aus
zwee Hospices civils een Hospice civil op
zwee Sitë vun zwou Gemengen ze maa-
chen.

Am Verwaltungsrot vum neie CHN ass eng
Gewiichtung gewielt ginn, déi eigentlech
der aktueller Relatioun tëscht den zwee Hai-
ser entsprécht. Siwe Membere gi vun Ettel-
bréck, véier vu Wolz, ee vum Minister, ee
jeeweils vum Personal a vum Conseil médi-
cal genannt. Do dernieft ass de Commis-
saire aux hôpitaux, wéi elo och schonn, ee
Gaascht, dee gäre gesinn ass am Verwal-
tungsrot.

Ech sinn och scho gefrot ginn, op déi Op-
deelung net esou wier, dass Wolz als klengt
Haus géif vun Ettelbréck dominéiert ginn.
Dorop kann een eigentlech just äntwerten,
dass et an der Zukunft deen Ënnerscheed
net méi gëtt tëschent Ettelbréck a Wolz,
tëscht deem engen an deem aneren Haus.
Et gëtt een Haus, et gëtt eng Institutioun, et
gëtt een Träger, et gëtt ee Patron mat enger
Responsabilitéit fir déi zwee Siten. Déi ee-
gen Identitéit opginn, eng nei Identitéit
schafen. Et ass dat, wat hei geschitt a wat
hei muss geschéien, a wann een d’Aar-
bechten am Detail kuckt, déi amgaange
sinn, da mierkt een, dass dat och esou em-
fonnt gëtt.

Dann ass et nach vläicht wichteg ze soen,
dass och all d’Rechter vum Personal erhale
bleiwen, déi ginn eent zu eent ëmgesat an
eent zu eent och vum neie Patron iwwerholl.
D’Fusioun brauch allerdéngs nach d’Bereet-
schaft dat Wëlzer Haus ze moderniséieren,
et ass och gesot ginn, d’Pläng duerfir sinn
erstallt, d’Detailer bleiwen ze klären, awer et
geet net ouni dësen Invest, Här Minister.

D’Fusioun brauch och nach en definitiivt
medezinescht Konzept. A graffen Zich ass
et kloer, dass, fir et einfach auszedrécken,
déi méi schwéier medezinesch Acten, déi
zum Beispill eng Réanimatioun verlaangen,
zu Ettelbréck ausgefouert ginn, an de Site
Wolz als Hôpital de proximité méi eng breet
Palette vu liichte Servicer ophëlt. D’Fusioun
wäert op dësem Plang eng Zukunftsvisioun
entwéckelen, bei där de Patient aus dem
Norde ganz sécher den éischte Gewënner
ass.

Eng Zukunftsvisioun, déi kënnt awer net
laanscht déi lescht Feststellung, déi ech of-
schléissend hei awer nach wëll maachen.
Déi zwou Kliniken, et ass gesot ginn, déi
hunn zesummen 342 Akut-Better. Laut Plan
hospitalier solle mer net ënnert déi Grenz vu
véier Promill falen - de Romain Schneider
huet d‘Chiffere genannt -, fir ze soen, mir
sinn do haart un der Grenz.

Elo ass et awer esou, dass an der Realitéit
d‘Patiente sech net esou behuelen, wéi de
Plan hospitalier dat virgesäit. Dee Plang
huet nämlech d’Bettenzuelen esou ge-
plangt, dass d’Anzuchsgebitt vun der Ettel-
brécker Klinik zu Colmar-Bierg ophält, an
déi Leit, déi südlech vu Colmar-Bierg wun-
nen, eigentlech net méi gezielt gi sinn, fir
d’Bettenzuel am Norden ze definéieren, mä
gezielt gi sinn, fir d’Bettenzuel am Zentrum
vum Land ze definéieren.

Elo ass et awer esou, dass 15% vun de Pa-
tienten, haut aus dem Hôpital Saint-Louis,
aus dem Mierscher Kanton kommen, an do-
madder eigentlech e Patientewonsch hunn,
dee seet, do ass et fir mech méi no, do ass
eng Qualitéitsmedezin déi ech mer siche
ginn. Eigentlech eppes, wat een am Kontext
vum libre choix jo net anescht ka maache
wéi respektéieren. D’Auslaaschtung vun der
Klinik ass doduerjer esou, dass mer bei
86% Bettebeleeung leien, dass d’Patienten
dacks laang Waardezäiten oder souguer an
Ausnahmefäll och alt emol en Transfert an
eng aner Klinik mussen op sech huelen.

Och wann also an der noer Zukunft méi Me-
dezin zu Wolz fir méi Patiente ka gemaach
ginn, an och méi ambulant wäert kënne be-
handelt ginn, wäert et awer mëttelfristeg net
duergoe mat der aktueller Zuel vun den
Akut-Better am Norden. Dat ass ëmsou méi
de Fall, wann deen ablécklechen a relativ
staarke Bevölkerungswuesstem unhält.
Duerfir wëll ech hei dem nächste Gesond-
heetsminister - et kéint jo sinn, dass en hei-
bannen ass - soen, dass mer mengen, dass
dee Plan hospitalier, dee fir 2014 ze erstel-
len ass, eigentlech eng Äntwert muss ginn
op dës Problematik. An dës Äntwert muss443366 www.chd. lu
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dem Usproch an de Besoinë vun de Mën-
schen am Norde gerecht ginn.

Et géif nach vill Detailer zu dësem Projet ze
soe ginn, ech wëll et awer heibäi beloossen.
Déi vill Detailer an déi vill Erausfuerderun-
gen, déi an dësem Projet stiechen, déi iw-
werloossen ech mat ganz vill Vertrauen de
Verwaltungsréit, dem Generaldirekter, dem
Professer Schubert a sengen Direkteren,
dem Fleegepersonal, den Dokteren, de Per-
sonaldelegatiounen an dem gesamte Per-
sonal, den zwou Gemengen an och dem
Gesondheetsministère.

Dëse Projet ass e wichtegt Stéck Sécherung
vun der Gesondheetsversuergung am Nor-
den, a vum Norden. D’CSV-Fraktioun steet
hannert dëser Fusioun a gëtt och duerfir hir
Zoustëmmung.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Schaaf.
Den honorabelen Här Etgen huet elo
d’Wuert.

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Här Presi-
dent, Kolleeginnen a Kolleegen, d’Fusioun
vun de Klinike Saint-Louis vun Ettelbréck a
Saint-Joseph vu Wolz ass d’Suite vun engem
Prozess, deen d’Demokratesch Partei mam
Spidolsplang, ënnert dem Impuls vum dee-
molege Gesondheetsminister Carlo Wagner,
entscheedend an d’Wee geleet huet, an
duerno ëmmer erëm gefördert huet.
D’Kooperatiounen an d’Fusiounen an der
Regioun solle mat als Haaptzil zu enger
besserer medezinescher Qualitéit bäidroen.
Fir den Norde bedeit déi nei Struktur nach
eppes méi: De Bierger aus dem Norden e
gläichwäertege Service ubidden, wéi dat fir
den Zentrum an de Süden de Fall ass. De
Spidolssecteur ass domadder eng vun
deene wéinegen Déngschtleeschtungen,
wou d’Nordiste mam Centre Hospitalier du
Nord eng Struktur zu hirer Verfügung hunn,
déi den nationale Qualitéitsstandardë ge-
recht gëtt.
Eppes däerfe mer net vergiessen: De Ge-
sondheetsservice ass e Service de proxi-
mité a muss ëmmer e Service de proximité
bleiwen. Et kann een hei aus eisem Wahl-
programm zitéieren: „Moderne Krankenhäu-
ser in allen Regionen des Landes. Die DP
wird auch in Zukunft dafür sorgen, dass al-
len Bürgern Krankenhäuser in ihrer Region
zur Verfügung stehen. Die Fusionen und
Kooperationen, die die DP in der Vergan-
genheit maßgeblich durch den so genann-
ten Spitalplan gefördert hat, haben zu mehr
Qualität im Krankenhauswesen geführt. Die-
ser Prozess der konsequenten Modernisie-
rung und auch Kompetenzaufteilung in den
Regionen wird weiterhin von der DP beglei-
tet und unterstützt werden.”
Wat d’Moderniséierung vun eise Spidolsin-
frastrukture betrëfft, esou muss ënnerstrach
ginn, datt an där leschter Legislaturperiod
ënnert dem Impuls vum Carlo Wagner im-
mens Effortë gemaach goufe fir dee Retard
opzehuelen, dee sech a 15 Joer sozialis-
tesche Ministeren an deem Beräich accu-
muléiert hat.

(Interruptions)

❱❱❱ Une voix.- Aha!

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Duerch een
un d’Realitéiten an d’Besoinen ugepasstent
an iwwerschafft Finanzéierungsgesetz si fi-
nanziell Mëttele virgesinn, fir datt eis
Spidolsinfrastrukturen deenen neie Standar-
den…

(Bouhaha général)

…kënne gerecht ginn.

Esou ass duerch d’Gesetz vum 19. Dezem-
ber 2003 de Montant fir den Neibau vum Et-
telbrécker Spidol op 95.960.383 Euro erop-
gesat ginn. Ee Chiffer, dee mer eréischt viru
kuerzem hei op 98.395.382 adaptéiert
hunn.

(Coups de cloche de la Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Gesond-
heetsminister an de fréiere Gesondheetsmi-
nister solle keng Zwëschendiscoursen hei
féieren, wann den Här Etgen hei ausféiert,
wat seng Iwwerzeegunge sinn.

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Merci, Här
President.

❱❱❱ M. Carlo Wagner (DP).- Et ass awer
esou flott, Här President. Et ass awer esou
flott!

(Interruption et hilarité)

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister!

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Fir d’Wël-
zer Spidol woren awer 376.436.000 Frang
virgesinn. Dat si ronn 9,4 Milliounen Euro, e
Montant awer, dee bis haut nach net no
uewen adaptéiert ginn ass.

Elo ass et awer esou, datt d’Wëlzer Spidol,
mat deem sech d’Leit aus der Regioun ganz
staark identifizéieren an dat jo als Hôpital de
proximité fir Basisdéngschter weider soll
erhale bleiwen - wat mir als Demokratesch
Partei absolut begréissen -, awer a puncto
Komfort net onbedéngt um leschte Stand
ass. Och wann d’Fusioun mat Ettelbréck an
deenen doduerch hoffentlech entstoende
Synergien dem Wëlzer Spidol wäert zegutt-
kommen, muss gekuckt ginn, dass dëst net
eng Kategorie ënnert deenen anere Spidee-
ler am Land wäert leien.
Hei misst de Stat eventuell en Effort maa-
chen, fir datt och d’Spidol zu Wolz kann a
puncto Komfort mam Rescht vum Land mat-
halen.
Här President, de Rapporteur, de Kolleeg
Romain Schneider, huet d’Virdeeler vun dë-
ser neier Struktur a sengem engagéierte
mëndleche Rapport kloer a prezis ëmrass.
An ech wëll him ausdrécklech Merci soe fir
säi schrëftleche wéi och säi mëndleche
Rapport. An dëse Merci aschléisse wëll ech
och d’Presidenten an d’Membere vum
Conseil d’Administration vun deenen zwou
Kliniken, déi an engem éirenamtleche vir-
bildlechen Engagement, awer och op eng
absolut professionell Aart a Weis de Wee
fräi gemaach hunn, fir dëse wichtegen a
richtege Schratt ze goen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Generell
gëtt ëmmer gesot, bei enger Fusioun geet
ëmmer een drop. Abee, dës generell Maxim
trëfft net op eng Fusioun am Spidolswiesen
zou. Hei ginn all Partner an eng gemeinsam
„win-win“-Strategie agebonnen, wou jidder-
een eppes dervun huet: d’Dokteren, d’Per-
sonal a virun allem d’Patienten. A grad op
d’Patiente kënnt et un.
De Site Ettelbréck ass Garant, dass ron-
derëm d’Auer, 365 Deeg am Joer enga-
géiert a kompetent de Leit aus dem Norden
déi beschtméiglech medezinesch Betreiung
ugebuede gëtt, an dat a vollem Respekt vu
Mënscherechter, dem Respekt vun der In-
timsphär an der Würd vum Patient. Zu Ettel-
bréck geschitt dat an enker Partnerschaft
tëschent Dokteren, Personal an Administra-
tioun mat engem staarke perséinlechen En-
gagement vun alle Mataarbechter a Partner.
Zu Ettelbréck ginn déi méi spezialiséiert In-
terventiounen am Norde vum Land ge-
maach. Déiselwecht Beruffsethik fanne mer
zu Wolz am Proximitéitszenter, wou weider
gängeg Operatiounen a Servicer, beson-
nesch awer déi, déi mat den Aen an den
Oueren ze dinn hunn, offréiert ginn.
Meng Virriedner hunn op déi ekonomesch
Bedeitung vun de Klinikstrukture fir hir res-
pektiv Gemengen higewisen. Si hunn ënner-
strach, datt hei Aarbechtsplazen ofgesé-
chert ginn. All deem kann ech nëmmen
zoustëmmen a soen, datt dëse positiven
Nidderschlag sech awer net nëmmen op Et-
telbréck a Wolz auswierkt, mä och een im-
mensen Impakt op d’Nopeschgemengen an
domadder op déi ganz Nordregioun huet.
Här President, wann esou vill Positives ze
vermelden ass, musse mer oppassen, datt
eis vu lauter Bewonnerung de Mond net
opstoe bleift a mer vergiessen, déi medezi-
nesch Versuergung am Éislek laangfristeg
ofzesécheren.
Fakt ass, datt d’Zuel vun de Better op 260
plus 82, also am Total 342 plafonéiert ass,
an d’Zuele si schonn e puer Mol hei rele-
véiert ginn. Fakt ass och, datt duerch d’De-
zentralisatioun vun der Psychiatrie Better
verluer gaange sinn. De Moment hu mer zu
gewësse Perioden eng quasi 100%eg Aus-
laaschtung vun der Capacitéit, besonnesch
zu Ettelbréck am Spidol. Eng konsequent
Qualitéitsverbesserung muss all Waardezäi-
ten eng kloer Ofso ginn.
Fakt ass och, datt am Kader vun den Dis-
kussiounen iwwert d’Landesplanung a be-
sonnesch bei den Nordstaddiskussiounen
et d’Zil vun der Politik ass, fir dem Pendler-
zeenario entgéintzewierken an den Awun-
nerzeenario ze favoriséieren, d’Bevölkerung
am Nordstadraum vun 21.000 op 30.000
soll uwuessen. Fakt ass weider, dass och an
de ländleche Gemenge vum Norden
d’Bevölkerung staark an d’Luucht geet.
Fakt ass och, datt zum Einzugsberäich vun
der Ettelbrécker Klinik an der Tëschenzäit
bal de ganze Mierscher Kanton gehéiert,
wéi de Kolleeg Jean-Paul Schaaf et richte-
ger- a wichtegerweis relevéiert huet. Et gëllt,
elo schonn dëse Considératioune Rech-
nung ze droen a beim nächste Spidolsplang
d’Diere vun enger Capacitéitserweiderung
opzemaachen. Besonnesch um Site Ettel-
bréck gëllt et, e Konzept auszeschaffen, fir
Terrainen ze reservéieren, fir e méiglechen
Ausbau kënnen ze realiséieren.

Här President, wa mer aus der Nordstad
eng Haaptstad fir den Norde wëlle maa-
chen, wa mer et eescht menge mam IVL,

wann d’Dezentraliséierung d’Zil vun eiser
landesplanerescher Approche ass, musse
mer d’Offer vun den Déngschtleeschtungs-
servicer upassen, ëmgestalten a virun allem
ëmmer dezentraliséieren.

Mir musse virun allem d’Infrastrukture ge-
recht am Land verdeelen. Als Demokra-
tesch Partei geet et eis dorëm, fir
gläichwäerteg Liewenskonditioune fir all
Awunner an alle Gemenge vum Land ze ga-
rantéieren. Et ass een oppent Geheimnis,
datt mir Nordliichter et méi schwéier hu wéi
aner Regiounen, fir eis Fuerderungen an
Uspréch no gläichwäertege Liewensbedin-
gungen duerchzesetzen.

An dësem Kontext gëtt ganz oft d’Fro no där
berühmtener Masse critique gestallt. Am
Spidolswiesen ass dat anescht. Hei hu mer
déi néideg Masse critique, hei ginn déi ak-
tuell Strukturen den Uspréch gerecht. Ëm-
sou méi gëllt et duerfir, an dësem Beräich
d’Zukunft resolut an d’Hand ze huelen.
D’Zukunftsgestaltung am Spidolswiesen
ass fir eng Regioun eng grouss Erausfuer-
derung a sollt vun den Acteuren aus der Re-
gioun an d’Hand geholl ginn, ouni sech
eppes vun uewen erof diktéieren ze loos-
sen.

De Conseil d’Administration vum neie
Centre Hospitalier du Nord ass deen ideale
Forum, fir zesumme mat den Doktere Kon-
zepter auszeschaffen. Erënnere mer dorun,
datt et sech beim CHN ëm en Établissement
public handelt, enger regionaler Struktur,
déi bis elo vu béide Gemengen Ettelbréck a
Wolz, béid Hospices civils, superviséiert gi
sinn. Béid Gemenge wäerten och weiderhin
am Conseil d’Administration vertruede sinn.

Wat d’Zesummesetzung vun deem Conseil
d’administration betrëfft, esou ware sech
engersäits d’Commission permanente pour
le secteur hospitalier - déi gemengt huet, de
Stat wär ënnerrepresentéiert - an de Statsrot
anerersäits net eens. Mir deelen hei ganz
kloer d’Meenung vum Statsrot, dee seet,
datt hei de Stat net eng iwwerdriwwe Main-
mise op eng dezentral Struktur soll hunn an
e Pouvoir titulaire soll ausüben, deen e bis
elo a béide Strukturen net hat. Allgemeng
soll de Stat sech dorop limitéieren, fir ze ku-
cken, ob d’Gesetzgebung agehale gëtt, an
an Zukunft misst sech d’Politik aus de Spi-
deeler eraushalen. Ähnlech wéi dat bei de
Schoule virgesinn ass.

Hei kënne mer och eise Wahlprogramm zi-
téieren: „Unternehmergeist in unseren Kran-
kenhäusern fördern. Die Leistungsfähigkeit
unseres Krankenhaussystems könnte durch
eine Anpassung unserer Gesetzgebung
verbessert werden, eine Gesetzgebung, die
sich oftmals als zu dirigistisch, protektionis-
tisch und reglementiert erweist. In der Tat
üben der Staat, in Form des Gesundheits-
ministeriums sowie die Nationale Gesund-
heitskasse (CNS) eine Vormundschaft ge-
genüber den Krankenhäusern aus, während
auf der anderen Seite ein liberales Konzept
besteht, charakterisiert durch die freie Be-
rufsausübung für Ärzte sowie die freie Arzt-
wahl für die Patienten. Die Krankenhäuser
werden zwischen diesen widersprüchlichen
Konzepten in die Zange genommen. Um
hier Abhilfe zu schaffen, werden wir in Zu-
kunft den unternehmerischen Geist der
Krankenhauseinrichtungen mehr unterstüt-
zen.“

Här President, a Strukturen an an Infrastruk-
turen investéieren ass sécherlech eng posi-
tiv Saach. Nach muss gekuckt ginn, datt
d’Fusioun och eng Plus-value fir d’Patiente
bréngt. Do hänkt villes vum medezinesche
Konzept of. An et ass och schonn hei gesot
ginn, dat medezinescht Konzept, datt mir u
sech dorop waarden, datt dat soll virge-
luecht ginn.

Wéi gesäit dëst konkret aus, Här Minister?
Wäerten déi zwee Spideeler, déi eng dach
relativ grouss Distanz vuneneen trennt,
wierklech komplementar sinn?

Här President, ech mengen opgrond vun all
deem, wat ech virdrun développéiert hunn,
ass et fir d’DP-Fraktioun eng Selbst-
verständlechkeet, datt mir dësem Projet eis
Zoustëmmung ginn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Etgen.
D’Wuert huet elo den honorabelen Här Huss
fir déi gréng Fraktioun.

❱❱❱ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Wann ech am Ënnerscheed
zu menge Virriedner als Süd-Deputéierten
zu engem neie Spidol am Nordbezierk
mech hei äusseren, dann ass dat mat Sé-
cherheet net, well mäi Kolleeg Camille Gira
keen Intérêt hätt un de Gesondheetsproble-
mer am Norden oder well en net kompetent
an deene Saache wär, dat ass alles sécher-
lech net de Fall, mä ganz einfach, well bei

eis eben eng Trennung do ass: Deen, deen
an der Santéspolitik zoustänneg ass, deen
ass zoustänneg fir alles, wat am ganze
Land geschitt, an duerfir also och fir den
Norden.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ah!

❱❱❱ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).- Ech
muss awer soen, datt ech mer an dësem
Projet awer souguer eng ganz kleng Iddi als
Nord-Deputéierte virkommen, well ech ëm-
merhin zënter 25 Joer ganz vill Zäit am
Norde just tëschent Ettelbréck a Wolz all
Joer verbréngen…

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ah!

❱❱❱ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).-…an
doduerjer déi Géigend also och relativ gutt
kennen an och schonn aus dem Stauséi
esou munche Fësch erausgezunn hunn.

(Interruptions)

❱❱❱ Une voix.- Oh!

❱❱❱ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).- Duerfir
wëll ech mer dann trotzdeem erlaben, e
puer Wierder och zu dëser Fusioun vun Et-
telbréck a Wolz, zu dësem nei fusionéierte
Spidol hei duerzeleeën.

Et war an eisen Aen absolut logesch, datt
no deene Fusiounen, déi mer haten am Zen-
trum vun eisem Land an am Süde vun eisem
Land, déi och elo ofgeschloss ass, datt mer
also och am Norden zu enger Fusioun vum
Spidolswiese géife kommen.

An ech géif an dësem Zesummenhang na-
tierlech och dem Rapporteur, dem Här Ro-
main Schneider, deen hei ganz engagéiert
déi ganz Problematik duergeluecht huet,
villmools Merci soen, well hien am Fong zum
Inhalt praktesch alles gesot huet, wat der-
zou ze soe war.

Vläicht an engem Saz wëll ech just resü-
méieren, wat mir dervun halen: Et ass wierk-
lech e modernt Spidol do duerch déi Fu-
sioun zustane komm. E Spidol, dat, wann
een dat kuckt vu baussen, mä awer och vu
bannen, wierklech e ganz agréabelen Am-
biente huet, och schéin Zëmmeren huet,
sou dass dat wierklech eng Plaz ass, wou
Leit, obschonn een net gären an e Spidol
geet, well ee jo da krank ass, mä ech men-
gen, datt hei den Openthalt awer vum Am-
biente hier an deem Spidol awer dann trotz-
deem eppes ganz Positives ass.

Et ass also fir den Norde wichteg, datt dat
Spidol och op zwee Standbeener awer be-
stoe bleift, dat ass ganz wichteg. Mä mer
géifen - dat ass eng Suggestioun och vu
mengem Kolleeg Camille Gira - eis awer
eventuell erlaben, dem Minister d’Sugges-
tioun ze maachen, ähnlech wéi beispillsweis
am Ostbezierk dorun ze denken, ob et net
sënnvoll wär, zum Beispill och am Kanton
Réiden oder am Kanton Klierf Maison-médi-
calen anzeriichten, well awer d’Distanzen
am Nordbezierk mat deene Koppen a Kéie-
ren an esou viru fir d’Leit awer relativ proble-
matesch sinn. Mindestens iwwerleeë misst
een dat op dëser Plaz hei dierfen.

Mir sinn also als Gréng selbstverständlech
och mat dëser Fusioun d’accord, mä ech
géif mer awer erlaben, well et jo méiglecher-
weis oder relativ sécher virun de Wahle vum
7. Juni déi leschte Kéier ass, wou mer op
dëser Tribün iwwert d’Spideeler an iwwert
d’Spidolswiesen hei schwätzen, e puer méi
prinzipiell Iwwerleeungen hei awer nach iw-
wert déi Spidolslandschaft lasszeginn. E
puer Remarquen.

Eng éischt Remarque, fir ze soen, datt nach
eng ganz Rei vu Problemer awer ze léise
bleiwen, wat déi verschidde Spideeler ube-
laangt, zum Beispill eng Partie Spideeler,
wou nach bis elo keng Léisunge virleien,
wéi am Süden zum Beispill Sainte-Marie
oder och d’Zithaklinik, obschonn déi zwee
Spideeler sécherlech net deeselwechte
Stellewäert an déiselwecht Wichtegkeet
hunn.

Et bleift och nach eng zweet Remarque, fir
ze soen, datt mer elo e ganz modernt Spi-
dolswiesen an deene leschte Joren opge-
baut hunn a jo nach solle virun opbauen,
datt mir allerdéngs e ganz deiert Spidols-
wiesen hunn. Wann ee kuckt, wat d’Kranke-
keesen ubelaangt, solle 50% - anerer soen,
wann een d’medezinesch Tarificatiounen an
d’Leeschtungen aberechent bis zu 70% -
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am Moment d’Spideeler an den Dépensë vu
Krankekeesen ausléisen. Et gëtt jo och eng
Rei vun Ursaachen, eng ganz gutt appara-
tiv Ausstattung an esou virun. A wann een
dat gesäit a wann ee feststellt, datt an der
Moyenne vun deene leschte Joren d’Steige-
rungsrat pro Joer ronn 6% dovunner ausge-
maach huet, an am Moment net ze gesinn
ass, wouduerjer et - am Moment - zu man-
ner grousse Steigerungsrate kéint kommen,
da muss ee sech allerdéngs um Schluss
vun enger Legislaturperiod e puer Gedanke
maachen.

An trotz deem deiere Spidolswiesen - dat
wollt ech och hei awer ganz kuerz lassginn -
geet et jo net nëmmen ëm d’Baue vun neien
Infrastrukturen, et geet och ëm d’Qualitéit,
dat hu mer oft genuch hei gesot. A leider
ass et och esou, datt net nëmme vun der
Patientevertriedung, mä och nach duerch
Berichter an der Press mer ëmmer erëm op
Problemer op Plazen an esou virun opmierk-
sam gemaach ginn, virun allem um Niveau
vun den Urgencen. An ech mengen an där
nächster Legislaturperiod, datt dat eng
grouss Prioritéit muss sinn, fir ze kucken,
d’Urgencë méi rationell ze organiséieren an
och besser am Intérêt vun de Leit, fir dass
et zu manner laange Waardezäite kënnt an
och manner Incidenten, wéi se awer ëmmer
erëm an Urgencë virkommen.

D’Qualitéitskontroll an d’Transparenz blei-
wen also absolut noutwendeg an och Pro-
blemer, déi mer nach an där nächster Legis-
laturperiod mussen ugoen.

Véiert Remarque. Et bleiwen natierlech och
nach finanziell eng ganz Rei vu Saachen
oppe stoen a wou mer nach gëschter driw-
wer diskutéiert hunn; am Süde beispillsweis,
wou jo och nach eng ganz Rei vun Investis-
sementer noutwendeg bleiwen. A wann een
dat da kuckt, a wann ee gesäit, datt mer elo
schonn an deene 6% Steigerungsraten an
deene leschte Jore waren, da musse mer
eis iwwerleeën, wat geschitt, wann an dee-
nen nächste Joren eventuell d’Finanzkris et
wäert maachen, datt et riskéiert, datt man-
ner Suen do wären.

Mir haten eng Kéier an der Santéskommis-
sioun doriwwer diskutéiert. Do war och plus
ou moins e Konsens zwëschent de Parteien,
datt grad d’Santéswiesen net dat dierft sinn,
wou prioritär misst gespuert ginn, mä datt
dann eventuell op anere Plaze misst ge-
spuert gi grad wéi am Santéswiesen. Do
huet mer virun e puer Joren en allgemenge
Konsens geschéngt ze herrschen. Mä,
wann et awer esou ass, datt mer an deenen
nächste Jore méi finanziell Problemer am
Stat selwer kréie bei Steigerungsrate vu 6%,
déi mer bis elo haten, da riskéiert d’For-
schett ëmmer méi auserneenzegoen an da
riskéiere mer Problemer ze kréien.

An duerfir schéngt et mer och noutwendeg
ze sinn - dat ass vläicht déi lescht gréisser
Iwwerleeung, déi ech hei wéilt maachen -,
datt mer dann awer endlech an där nächs-
ter Legislaturperiod och zu méi Synergië
kommen zwëschent de Spideeler. Et kann
dann net weider sinn, datt mer an deem
Konkurrenzdenken zwëschent de Spideeler
bleiwen, wat nach ëmmer besteet. Dat be-
steet nach ëmmer! An et besteet nach ëm-
mer, datt souguer dat eent Spidol deem
aneren nach d’Dokteren ofjoe geet, an ähn-
leche Phenomeener. Da musse mer awer
dozou kommen, datt mer méi staark Syner-
gië maachen, fir zu méi enger rationeller
Koordinatioun vun där ganzer Spidolsland-
schaft ze kommen, an net nëmmen, datt déi
Konkurrenz da méi staark muss ewechfalen
a méi Synergie muss kommen, mä och méi
Spezialiséierung op deenen eenzelne Siten,
fir ze kucken, datt mer awer an de Limitë
bleiwe vun deem, wat d’Kollektivitéit bereet
ass auszeginn.

Als Gréng ass et fir eis kloer, mir sinn net der
Meenung, datt d‘Gesondheetswiesen
d’Plaz ass, wou gespuert soll ginn, wa muss
gespuert ginn. Do gëtt et ganz aner Saa-
chen, wou mer der Meenung sinn, wou kéint
gespuert ginn. Mä net am Gesondheetswie-
sen.

Trotzdeem riskéiere mer awer, wann et esou
virugeet mat den Ausgaben, datt deen
nächste Gesondheetsminister an déi nächst
Chamber op enger Rei vu Punkten e wéineg
Courage…

(Interruptions)

…muss hunn, fir eventuell dann Décisiou-
nen ze huelen. An domadder kommen ech
direkt zum Schluss, Här Gibéryen. Ech wollt
just déi puer prinzipiell Remarquen do awer
maachen, wat do an den nächste Joren op
eis zouzekomme riskéiert.

Dat gesot ass et natierlech kloer, datt hei e
Projet gemaach ginn ass, dee längst iw-
werfälleg war, deen noutwendeg war a wou
mer mengen, datt et wierklech zu enger po-
sitiver Fusioun komm ass, datt dat fir den
Nordbezierk eppes ganz Wichteges ass. 

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Huss.
Den Här Gibéryen.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen,
nodeem hei am Fong zwee Kolleegen, de
Romain Schneider an de Jean-Paul Schaaf,
déi direkt als Buergermeeschter an deem
ganzen Dossier hei esou iwwer Joren dran
involvéiert waren an duerfir och an allen De-
tailer, mengen ech, den Dossier hei verfol-
legt hunn a kennen, ass et ganz kloer, datt
ech vun hei dem Romain Schneider als
Rapporteur Merci soe fir säi gudde Rapport,
deen e gemaach huet. Ech wëll awer och
dem Jean-Paul Schaaf, dee sécherlech och
als Buergermeeschter vun Ettelbréck vill
mat un deem ganzen Dossier geschafft
huet, Merci soen.

Et ass natierlech esou, wann zwee Leit, déi
esou no un deem Projet hei iwwer Jore mat-
geschafft hunn, dann ass praktesch alles
gesot, wat een zu esou engem Projet ka
soen. Wann een, wéi ech och nach, aus
dem Süde kënnt - de Kolleeg Huss ver-
bréngt d’Weekender, wéi en awer alt gesot
huet, do uewen am Éislek -, sinn ech alt
frou, datt mäi Frënd, de Kolleeg Jean-Pierre
Koepp, mech e bësse gebrieft huet iwwert
dëse Projet. Well et war de Jean-Pierre
Koepp, dee gesot huet, datt en net méi ge-
duecht hätt, datt en an deenen 20 Joer, wou
en an der Chamber wier, elo nach d’Chance
kréich, fir dëse Projet awer matzestëmmen.
Wou e frou ass, datt dee gestëmmt gëtt. En
huet eis och gesot e wier nach méi frou ge-
wiescht, wa mer et fäerdeg bruecht hätten
och nach e Projet ze stëmmen, deen d’Spi-
dol vu Wolz och nach géif restauréieren an
erneieren. Mä dat wäert jo dann an dëser
Legislaturperiod net méi de Fall sinn.

Déi Fusioun, déi mer hei maachen tëschent
der Klinik Saint-Louis vun Ettelbréck an der
Klinik Saint-Joseph vu Wolz, andeem mer se
an en neien Établissement public mam
Numm Centre Hospitalier du Nord areien,
reit sech am Fong an déi Politik, déi mer iw-
wer eng Rei vu Joren hei, géif ech soen, am
Land maachen am Kader vun enger Reor-
ganisatioun vun eise Spidolstrukturen an. Et
ass net déi éischt Fusioun, déi mer maa-
chen. Et huet sech iwwerall do, wou mer déi
Fusiounen hei am Land gemaach hunn, er-
wisen, datt dat dee richtege Wee war, fir
eng optimal medezinesch Betreiung flä-
chendeckend hei kënnen am Land ze ga-
rantéieren.

D’Zil muss et sinn, datt mer flächendeckend
hei am Land eng medezinesch Betreiung
kënne garantéieren. A virun allem och, esou
wéi mer et oft heibannen diskutéieren, datt
mer staatlech Verwaltunge mussen dezen-
traliséieren, datt déi sech och am ländleche
Raum kënnen nidderloossen, esou ass et
awer a priori eng Selbstverständlechkeet,
datt dës Infrastrukture queesch duerch
d’Land ze fanne sinn.

Et ass duerfir, wa mer esou eng Fusioun
maachen, och eng Garantie, datt mer an
Zukunft am nördlechen Deel vun eisem
Land elo eben déi medezinesch Betreiunge
kënne garantéieren an ubidden, déi ee mo-
dernt Land senge Bierger muss bidden.

Et ass eng regional Bedeitung fir déi Leit,
déi do wunnen. Et ass och eng Bedeitung,
eng Opwäertung fir déi Regioun, datt wei-
der Leit sech och kënnen an där Géigend
nidderloossen. Well d’Leit, wa se haut an-
zwousch wunne ginn - Familljen -, kucke
selbstverständlech no allen Infrastrukturen,
déi sech an där Géigend ubidden; net nëm-
men no de schouleschen oder Kannerbe-
treiungsstrukturen, mä och déi gesondheet-
lech Versuergung, déi an där Regioun do
ugebuede gëtt.

Mir hunn elo hei och Aarbechtsplaze garan-
téiert. Och dat ass wichteg. An de Kolleeg
Jean-Paul Schaaf huet eis och hei Zuele ge-
sot vun de Leit, déi hei am Land wunne res-
pektiv schaffen, esou datt mer also och ge-
sinn, datt dat e wichtege Faktor op deem
Gebitt ass, datt mer also och vill Leit kënnen
do beschäftegen. Wa mer d’Leit och do be-
schäftegt hunn, da gi se dohinner wunnen
oder si bleiwen do wunnen. Alles dat ass
wichteg fir d’Liewen an enger Regioun.

Mir sinn duerfir ganz frou, datt mer haut kën-
nen och dësem Projet zoustëmmen. Et ass
e wichtege Projet an der medezinescher
Betreiung, dee mer hei am Land hunn. Mir
hu scho vill där Projete gestëmmt a mer sinn
eis parteieniwwergräifend an deene leschte
Joren ëmmer eens gewiescht, an déi Rich-
tung do ze goen. Esou wéi an der Ver-
gaangenheet wäert och dëse Projet sécher-
lech d‘Zoustëmmung vun alle Fraktiounen
hei am Parlament fannen.

Ech soen Iech duerfir Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gibé-
ryen. Den Ofschloss vun der Debatt ass
d‘Interventioun vum Här Gesondheetsminis-
ter.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här Pre-
sident, Dir Dammen, Dir Hären, de Bericht-
erstatter, de Romain Schneider, an de Jean-
Paul Schaaf, déi de Projet aus dem Effeff
kennen, hu mer d’Saach eigentlech ganz
einfach gemaach. Ech kéint elo soen: Bravo
alleguer. Dir hutt super geschafft an elo
stëmme mer.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

(Hilarité)

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Well mer
hunn zesummen ee ganz laange Wee han-
nerun eis. A wann ech nach esou zréckden-
ken a wat fir engem Klima dass mer uge-
faangen hunn an a wat fir engem Klima
dass mer eise gemeinsame Bëbee elo op
d’Welt setzen, dann ass dat eng formidabel
Evolutioun.

Well viru gutt véier an engem hallwe Joer
war déi Iddi schonn am Raum. Et ass rich-
teg gesot ginn, dass mäi Virgänger de Carlo
Wagner och schonn dru geduecht huet, fir
an déi dote Richtung ze goen. Mä et muss
een awer soen, dass, wéi mer ugefaangen
hunn, d’Haaptaktivitéit sech dorop konzen-
tréiert huet, fir Argumenter ze sichen, fir
eppes net brauchen ze maachen, an dass
mer am Laf vun der Zäit no an no Weeër ge-
sicht hunn, fir et kënnen ze maachen.

Wien eppes wëllt, dee fënnt Weeër, a wien
eppes net wëllt, dee fënnt Excusen an Ar-
gumenter. Et ass eng formidabel…

(Interruption)

Ech menge mir si Volleksvertrieder, Här Wol-
ter.

❱❱❱ Une voix.- Mir och!

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Mir sinn
alleguer Volleksvertrieder. Mir sollen och
mat de Leit…

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Ech wollt
Iech an d’Ae kucken, mä Dir gitt ëmmer op
d’Tribün.

(Hilarité)

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Mä do si
ganz sympathesch Leit; woubäi ech net wëll
soen, dass Dir onsympathesch sidd.

(Brouhaha)

❱❱❱ M. le Président.- Här Di Bartolomeo,
loosst Iech net ofbrénge vun Ärer Ried.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Mir hunn
also e wäite Wee hannerun eis. Elo huele
mer dee leschten Ulaf, fir e wichtege Projet
kënnen an d’Dréchent ze bréngen. E Projet,
deen eng ganz staark Symbolik huet, well e
weist, dass déi Regioun zesummewiisst, an
e weist, dass déi politesch Verantwortlech
an déi Verantwortlech um Terrain net
nëmme vum Patient am Mëttelpunkt schwät-
zen, mä duerch hiert Handelen erlaben,
dass de Patient an de Mëttelpunkt kënnt.

Ech soen dat esou wéi ech dat denken: Dat
verdéngt Unerkennung. Dat verdéngt Res-
pekt fir dee Courage an déi Wäitsiicht, déi
bewise gëtt, a fir déi Bereetschaft, fir iwwert
den eegene Schiet ze sprangen. Well esou
ze bleiwen, wéi een ass, ass vläicht
heiansdo deen einfachste Wee, mä et ass
awer net onbedéngt dee richtege Wee. Hei
gëtt ganz kloer dee richtege Wee age-
schloen doduerch, dass Kompetenzen ze-
summegeluecht ginn an doduerch, dass
een deem aneren hëlleft, fir kënnen dat
Ugebuet ze bréngen, wat d’Leit aus dem
Norde brauchen.
E fuschneit Spidol, e schéint Spidol, e per-
formant Spidol an e Spidol, dat am Ëmbroch
ass, wuessen zesummen. Mir kënnen déi
schwéier Aktivitéite konzentréieren a mir
kënnen d’Proximitéit mat deene Servicer,
déi ënner exzellente Konditioune kënne
fonctionnéieren, op dat zweet Standbeen

setzen. Mir ginn domat e wichtegt Signal fir
d’Regioun. Mir sécheren ee Standuert defi-
nitiv of. A mer ginn engem voll ausgelaasch-
ten anere Standuert nei Perspektiven an der
Zesummenaarbecht mat deem aneren
Haus.
Ech soen also, dass et eng richteg Déci-
sioun ass, déi och nach Suitë wäert hunn,
well mer an deem nächsten oder iw-
wernächste Conseil de Gouvernement eng
Rei vun Investitiounsprojeten am Spidolsec-
teur wäerte begutachten. Dorënner ass d’Zi-
tha-Klinik. An dorënner ass och d’Moderni-
séierung vum Wëlzer Standbeen, vum
Centre Hospitalier du Nord. Dat heescht,
mir halen eis un deen Timing, dee mer ze-
summen ausgemaach hunn.
Et ass eng weider Etapp an der Reorgani-
satioun vun eiser Spidollandschaft, wou ech
wëll drop insistéieren, dass och op anere
Plazen deeselwechte Courage bewise ginn
ass. Ech wëll drun erënneren, dass am Sü-
den de CHEM aus den Haiser vun Esch,
Diddeleng an Nidderkuer entstanen ass, an
dat och net ouni Tréine gaangen ass, well
esou eng Fusioun ass ni einfach.
An ech wëll och nach eng Kéier dorop hi-
weisen, dass en anert Spidol, wou haut net
méi mat enger Fusioun identifizéiert ass,
awer d’Fruucht ass vun enger Fusioun: dat
ass d’Spidol vum Kierchbierg. Dat ass déi
richteg Ausriichtung, an ech deele mer
ganz gär déi Approche vu Fusiounen a Syn-
ergië mat mengem Virgänger a mat de
Virgänger vu mengem Virgänger, well déi al-
leguer an déiselwecht Richtung eragaange
sinn.
Ech sinn der Meenung, dass dat eng exzel-
lent Saach ass, an ech hätt eigentlech och
dem Spëtzekandidat vun der DP aus dem
Norde geroden, bei enger ganz gudder
Saach net nach Argumenter ze sichen, fir-
wat dass et awer net gradesou eng gutt
Saach däerf sinn. Dat hei ass eng gutt
Saach ohne Wenn und Aber, an et soll een
heiansdo iwwer säi parteipolitesche Schiet
ewechsprangen, fir dat esou kloer ze soen.
Ech zécken net, fir Méritë mat anere Kollee-
gen ze deelen, och wa se an enger anerer
Partei sinn, an ech géif och anere roden,
just an dëser Zäit e bësse vun deem
kënschtlechen Trennstréch ewechzekom-
men.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ Une autre voix.- Très bien! Dir sidd e
gudde Minister!

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Jo, Merci.

(Hilarité)

Ech wëll d’Chamber net méi laang opha-
len…

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ah!

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- …duerch
wäit Exkursen a wëll just soen, dass mer an
deene leschten zéng Joer ronn 700 Milliou-
nen an d’Moderniséierung vum Spidolsec-
teur investéiert hunn, dass mer an deenen
nächsten zéng Joer nach eng Kéier eng
gutt hallef Milliard mussen investéieren, fir
de Spidolsecteur op dee leschte Stand ze
bréngen. Dann hu mer infrastrukturell all
dat, wat mer brauchen.
Mä domat geet et net duer, an dat wëssen
d’Leit aus dem Spidolsecteur, besonnesch
da wann d’Mëttelen - an do sinn ech mam
Här Huss d’accord - méi enk ginn, da
musse mer fir déi noutwendeg Effizienz, fir
déi noutwendeg Dokumentatioun vun der
Qualitéit suergen. Mir mussen Aufgaben-
deelung maachen, mer musse Kompetenz-
zentren zesumme maachen, well mer an der
Vergaangenheet bewisen hunn, dass mer
ëmmer dann, wa mer Kompetenzen zesum-
meleeën, Spëtzt, absolut Spëtzt kënne sinn.
Ech kann Iech d’Beispiller vum INCCI, vum
Centre Baclesse, vum Rehazenter ginn, fir
dat ze dokumentéieren, an dat ass de rich-
tege Wee, wou mer an Zukunft mussen era-
goen.
An dann zum Schluss wëll ech Iech soen,
dat mer d’Datum vun dem 23., also vu
gëschter, deen neie Plan hospitalier veröf-
fentlecht hunn, dee fir déi nächst puer Jore
gëllt, dat net eng Fortschreiwung ass vum
leschte Plan hospitalier, jo, och dorop op-
baut, mä doniewent de Virage ambulatoire
wëllt promouvéieren. Iwwregens, an der Re-
gioun Norden wéi an deenen anere Re-
gioune gëtt et ganz vill Potenzial fir d’Hospi-
talisatioun respektiv d‘Bettestrukturen ze
entlaaschten doduerch, dass mir méi staark
op dat Ambulatoirt zréckgräifen. An alle Re-
giounen ass déi Aktivitéit ënnerentwéckelt,
op där enger Regioun méi, op där anerer
manner, mä mer mussen doragoen.
An deem neie Plan hospitalier gëtt de Kon-
zept vu Kompetenzzentre verstäerkt. A we-443388 www.chd. lu
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Här Minister Schiltz, huet d’Regierung, déi
Der hei vertrëtt, der Chamber iergendeppes
matzedeelen?

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Neen, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Da komme mer di-
rekt zum éischte Punkt vun eisem Ordre du
jour vun haut. Dat ass d’Deklaratioun vum
Här Kooperatounsminister Jean-Louis
Schiltz iwwert d’Entwécklungshëllef. Duerno
féiere mer d’Debatt doriwwer. Et si bis elo
ageschriwwen: d’Madame Gaul, den Här
Goerens, den Här Angel, den Här Braz, den
Här Henckes an d’Madame Err. D’Wuert

huet elo den zoustännege Minister, den Här
Jean-Louis Schiltz.

1. Déclaration de M. Jean-
Louis Schiltz, Ministre de la
Coopération et de l’Action hu-
manitaire, sur la politique de
coopération et d’action huma-
nitaire suivie d’un débat

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
wann ech Iech hei soen, datt et der Welt, an
där mer liewen, net gutt geet, da soen ech
Iech eigentlech näischt Neies. Wann ech
Iech soen, datt et der Entwécklungswelt och
net gutt geet, dann ass dat och näischt
Neies, mä dann ass dat eng Fro, déi an
deem Plenum hei säit dem Ufank vun der
Kris net thematiséiert ginn ass, och wa se
an der Kommissioun thematiséiert ginn ass.
Duerfir, Här President, wëll ech se haut hei
am Plenum thematiséieren.

Kaum een erënnert sech haut nach drun,
datt am Ufank 2008 déi meeschten
Entwécklungslänner mat enger Lie-
wensmëttelkris konfrontéiert waren. Kaum
een erënnert sech, datt et deemools op
Haiti zu Affrontementer komm ass an datt
och a Partnerlänner vun der Lëtzebuerger
Kooperatioun d‘Leit op d’Strooss gaange
sinn. Déi Kris ass net hanner eis, mir kämp-
fen haut nach mat de Konsequenzen. Virum
Hannergrond vun, wéi ech mengen, tem-
porär méi niddrege Pëtrolspräisser, erënnert
och kaum ee sech un den Impakt vun dee-
nen héije Pëtrolspräisser op d’Entwéck-
lungslänner an d’Mënschen, déi an hinne
liewen.

Mir sinn, Här President, matzen an enger
Klimakris. De leschte Weekend krute mer an
Erënnerung geruff, datt eis och eng kräfteg
Waasserkris an d’Haus riskéiert ze stoen.
Wann ee weess, datt um Horizont 2030 ee
vun zwee Mënschen dem Risiko ausgesat
ass, kee proppert Waasser ze hunn, da
muss dat engem ze denke ginn an da
musse mer och an deem Beräich agéieren.

D’Finanzkris, Här President, ass an aller
Mond. D’Wirtschaftskris ass wéi eng Spann
amgaang hiert Netz auszebreeden. A kaum
een, jo guer keen, bréngt et fäerdeg sech
aus de Klaue vun deem Netz ze befreien. A
wann een ee Moment um Ufank vun där Kris
konnt d’Hoffnung hunn, datt se géif e bësse
laanscht d’Entwécklungslänner goen, da si
mer entre-temps enges Bessere beléiert
ginn.

Haut scho sinn 100 Millioune Mënsche méi
an d’Aarmut verfall wéinst där Kris. Déi
komme bei déi 150 Milliounen derbäi, déi an
d’Aarmut verfall sinn, als Konsequenz vun
där Liewensmëttelkris, vun där ech virdru
geschwat hunn. Déi blank Zuelen - dat
muss ee wëssen - verstoppen 250 Milliou-
nen individuell Schicksaler vu Mënschen
hannert där Kontabilitéit, déi dat, wat am-
gaang ass do ze geschéien, zum Ausdrock
bréngt.

Bei enger Weltbevölkerung vu 6 Milliarden
hate mer der 850 Milliounen, déi an extre-
mer Aarmut hu misse liewen. Haut si mer
bei 1,1 Milliarden. Wéi wann dat net géif
duergoen, riskéieren duerch d’Kris bis zu
400.000 Kanner méi pro Joer ze stierwen.
Dat sinn der net vill manner wéi d’ganz Po-
pulatioun vun eisem Land. Dat sinn der
1.100 den Dag. Dat sinn der 45 d’Stonn. Dat
ass all 80 Sekonnen eent. All Commentaire,
wat d’Dramatik vun deenen Zuelen ube-
laangt, eriwwregt sech wuel.

Här President, dernieft sinn d’Präisser vun
de Matière-premièren amgaange massiv ze
falen, säit zwielef Méint. Beispill an der Mon-
golei: De Kofferpräis, wat d’Haaptexport-
Matière-première ass, ass duerch dräi ge-
deelt ginn an deene leschte Méint. D’Expor-
ter vun den Entwécklungslänner ginn och
massiv erof, ebe well keng international De-
mande do ass.

D’auslännesch Investissementer an den
Entwécklungslänner ginn op Äis geluecht.
Minus 20% bis dato. Déi lescht Previsioune
soen: minus 25% dëst Joer.

D’Croissance an den Entwécklungslänner
gëtt gebremst vu 5,4% am Joer 2008 op
grad 3% am Joer 2009. Tendenz: weiderhin
negativ. Wann een den Zuele vum FMI ka
Glawe schenken, da wäert déi drëtt Well
vun där Kris d’Entwécklungslänner voll er-
faassen. Den FMI berechent déi Fongen,
déi an der Urgence néideg sinn, op eng
Forschett zwëschent 25 Milliarden an 140
Milliarden a Fonctioun vun dem Zeenario,
an deem mer eis placéieren.

D’Transferte vun den Immigrante gi katas-
trophal an de Keller. Migranten, déi an Eu-
ropa an op anere Plazen an der sougenann-
ter entwéckelter Welt liewen, schécke man-
ner Suen heem, well si zu deene Schwäch-
sten an eise Gesellschafte gehéieren an
och hei vun der Kris betraff sinn. Par rico-
chet ginn dann och déi, déi hinnen nostinn,
an hiren Heemechte betraff a getraff.

Wat heescht dat fir d’Entwécklungshëllef?
Wat heescht dat fir d’Entwécklungswelt?

Dat heescht, éischtens, Här President, datt
d’Erausfuerderung nach méi grouss ass, an
datt mer d’Saachen nach besser musse
maachen an deenen nächste Joren, wéi an
deene vergaangenen.

Dat heescht, zweetens, datt et net ka sinn -
virun deem Hannergrond -, datt d’Entwéck-
lungsbudgeten elo massiv géifen zréckge-
schrauft ginn.

Dat heescht och drëttens a virun allem, datt
et méi wéi jee drëm geet, datt déi Engage-
menter, déi geholl gi sinn, respektéiert ginn;
Stéchwuert 0,7 2015.

De Risiko, datt déi international Solidaritéit
sech wäert entflechten, datt se wäert zer-
bréckelen, ass reell - nom Motto „jiddweree
fir sech“. Dogéint, Här President, musse
mer ukämpfen. Et kann net sinn, datt mer
elo, wou et eis säit Kuerzem manner gutt
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sentlech als Neierung vis-à-vis vun anere
Plans hospitaliers kritt de Plan hospitalier e
Kapitel Qualitéitssécherung, Opbau vu
Strukturen um regionalen, lokalen an um na-
tionale Plang, déi eis definitiv an eng Quali-
téitssécherungsapproche erabréngen.

Gëschter ware mer zesumme mam Informa-
tiksgrupp, dee sech ëm d’Spideeler këm-
mert. Eng vun deenen nächsten Erausfuer-
derungen ass, dass mer eis d’Moyenë gi fir
Aktivitéiten, Resultater a Qualitéit ze moos-
sen. Do si mer nach e bëssen ënnerentwé-
ckelt, mä dat gëtt eng vun den Haapteraus-
fuerderungen, wou d’Haiser sech mussen
dorop astellen an deenen nächste Joren, an
do wäerte mer net zécke fir dat duerchze-
setzen - fir déi, déi de Message nach net ka-
péiert hunn.

An deem Sënn wëll ech dem Centre Hospi-
talier du Nord, eisem neie regionale Spi-
dolszentrum déi beschte Wënsch fir d’Zu-
kunft iwwermëttelen an Iech alleguer Merci
soen, dass Der esou konstruktiv matge-
schafft hutt.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen zum
Vote vun dësem Gesetz.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Quorum ass erreecht. Vote par procura-
tion.

(Brouhaha général)

Et feelen der awer nach eng Rei.

Voilà! De Projet de loi 5927 ass bei kenger
Géigestëmm a kenger Abstentioun mat 56
Jo-Stëmmen ugeholl.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marcel Oberweis), M.
Lucien Clement (par M. Michel Wolter),
Mmes Christine Doerner (par M. Lucien
Thiel), Marie-Josée Frank, Fabienne Gaul,
MM. Marcel Glesener, Norbert Haupert,
Mme Françoise Hetto-Gaasch (par M. Jean-
Paul Schaaf), MM. Ali Kaes, Paul-Henri
Meyers, Laurent Mosar (par M. Marc
Spautz), Marcel Oberweis, Gilles Roth, Mar-
cel Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco

Schank (par M. Paul-Henri Meyers), Marc
Spautz, Mme Martine Stein-Mergen, MM.
Fred Sunnen (par Mme Sylvie Andrich-Du-
val), Lucien Thiel, Lucien Weiler, Raymond
Weydert et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par M. Ro-
main Schneider), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol (par Mme Lydie Err), M.
Fernand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein (par M. John Cas-
tegnaro), Mme Lydia Mutsch (par M. Roland
Schreiner), MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz (par M. Fernand Diede-
rich);

MM. Eugène Berger (par Mme Colette
Flesch), Xavier Bettel (par M. Claude
Meisch), Mme Anne Brasseur (par M. Fer-
nand Etgen), M. Fernand Etgen, Mme Co-
lette Flesch, MM. Claude Meisch et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch (par
M. Félix Braz), Félix Braz, Camille Gira (par
M. Claude Adam), Jean Huss et Henri Kox
(par M. Jean Huss);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, mir sinn um Enn
vun eisen Aarbechten. Mir gesinn eis erëm
muer de Mëtteg um hallwer dräi.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 19.06
heures)
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- Motion 1: M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de la Coopération et de l'Action hu-
manitaire, M. Félix Braz (motion gardée en suspens)

- Motion 2: adoptée

- Résolution 1: M. Jos Scheuer, M. Charles Goerens, M. Ben Fayot, M. Félix
Braz, M. Jos Scheuer, M. Ben Fayot, M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de la
Coopération et de l'Action humanitaire, M. Jacques-Yves Henckes, M. Nor-
bert Haupert, M. Félix Braz (répondant à M. Ben Fayot) (résolution retirée)

4. 5938 - Projet de loi portant réglementation des compensations et récu-
pérations en faveur du personnel militaire de carrière pour sa participa-
tion aux entraînements et instructions militaires ainsi qu'au service de
garde
- Rapport de la Commission des Affaires étrangères et européennes, de la

Défense, de la Coopération et de l'Immigration: M. Marcel Glesener

- Discussion générale: M. Charles Goerens, M. Ben Fayot, M. Jean-Louis
Schiltz, Ministre de la Coopération et de l'Action humanitaire

- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitution-
nel

5. Interpellation de M. Eugène Berger au sujet de la politique du Gouver-
nement en matière d'amélioration des performances énergétiques des
bâtiments d'habitation
- Exposé: M. Eugène Berger

- Discussion générale: M. Marcel Oberweis, M. Roger Negri, M. Henri Kox, M.
Robert Mehlen, M. Jeannot Krecké, Ministre de l’Économie et du Commerce
extérieur (à qui répond M. Eugène Berger), M. Lucien Lux, Ministre de l’En-
vironnement (répond à M. Eugène Berger), M. François Bausch (à qui M.
Lucien Lux pose des questions), M. Eugène Berger, M. Henri Kox, M. Ben
Fayot, M. le Président, M. Lucien Lux, Ministre de l’Environnement

Au banc du Gouvernement se trouvent: MM. Jeannot Krecké, Lucien Lux et
Jean-Louis Schiltz, Ministres.

(Début de la séance publique à 14.32 heures)



geet, vun engem Dag op deen aneren déi
géife vergiessen, déi säit Joren a Jorzéngte
keen Daach iwwert dem Kapp hunn, näischt
ze räissen an ze bäissen hunn, kee prop-
pert Waasser hunn an eigentlech nëmmen
iwwerliewen. Well bei manner wéi engem
Euro den Dag kann een net vu Liewe
schwätzen, mä vun Iwwerliewen.

Et ass am Iwwregen enger afrikanescher
Mamm mat dräi Kanner, déi fënnef Deeg
laang näischt ze iesse kritt hunn, net ze
vermëttelen, datt mer massiv Gelder hunn,
fir eis Ekonomien ze stabiliséieren, an datt,
wann et ëm si geet, déi säit Joren a Jor-
zéngten näischt hunn, op eemol näischt méi
do ass. Ech weess, datt ech an deem
Beräich hei kann op dës Chamber zielen.

Deen, dee mengt, dat wär ze vermëttelen,
dee soll dat haut hei soen. Mä e soll et net
nëmmen haut hei soen. E soll och deenen
et an d’Ae soen, déi getraff sinn an déi be-
traff sinn. Ech weess, datt keen esou hei-
bannen ass. Ech weess awer, datt dat, wat
ech hei soen, net iwwerall Zoustëmmung
fënnt. Et fënnt eng breet Zoustëmmung hei
zu Lëtzebuerg, mä ech fäerten, net iwwerall
an Europa an och op anere Plazen.

Ech wëll hei net falsch verstane ginn, Här
President. Et ass wichteg, datt mer d’Eko-
nomie vun den entwéckelte Länner stabili-
séieren, mä et muss och weider méiglech
sinn an d’Entwécklung ze investéieren, no
deene Schwächste vun deene Schwaachen
ze kucken, ob se an Afrika, an Asien oder a
Latäinamerika liewen, oder ob se hei liewen,
och bei eis. Well och do: Jiddweree gëtt vun
der Kris getraff. Déi eng méi, déi aner man-
ner. Dat ass eppes, wat eng gemeinsam
Responsabilitéit ass, déi mer hunn.

En afrikanescht Spréchwuert seet, datt
wann den Elefant stolpert, sinn et d’Amei-
sen, déi am meeschten drënner leiden. Mir
musse kucken, datt den Elefant net stolpert,
oder souguer fält. Mä mir däerfen awer
d’Ameisen net vergiessen a mer mussen
hinne weider hëllefen. Mir mussen och der-
fir suergen, datt den Elefant net esou vill
Stëbs mécht, datt d’Ameisen erstécken.

Duerfir mäin Appel, déi international
Entwécklungsbudgeten elo net zréckze-
schrauwen, déi Engagementer, déi geholl
sinn, anzehalen. En Appel, deen ech net
eleng wëll maachen. En Appel, deen och
muss vun de 27 Parlamenter an Europa aus-
goen, vun de 27 Ministeren. En Appel, wat e
gemeinsamen Appel muss sinn.

En Appel muss een ëmmer virum Hanner-
grond gesinn, datt wa mer vun Entwécklung
schwätzen, wa mer vu Suerge schwätzen,
vu Suergen heiheem, vu Kris heiheem a vu
Kris an den Entwécklungslänner, dann hu
mer bei 100 Euro Räichtum, déi mer erwirt-
schaften, der 99, déi mer fir eis huelen, mat
deene mer d‘Politiken hei maachen, mat
deene mer weider um Sozialnetz strécken,
mat deene mer déi kënnen opfänken, déi a
Schwieregkeete geroden, mat deenen d’Re-
gierung ka géigesteieren, a mer huelen ee
vun deenen 100 Euro, fir e mat deenen ze
deelen, déi näischt hunn.

Ech hunn nach kee begéint, dee mer argu-
mentativ konnt duerleeën, datt dat ze vill
wär. Ech mengen och, datt ech hei an dëser
Chamber keng Oppositioun wäert fannen,
wann ech e Plädoyer dofir halen herno, datt
mer weider un dem Zil vun engem Prozent
festhalen.

Dann, Här President, wëll ech och soen,
datt et och an eisem eegenen Intérêt ass, fir
déi Budgeten héichzehalen. Et brauch ee
kee grousse Prophéit ze sinn, fir ze gesi wou
en Zréckschrauwe vun den Entwécklungs-
budgeten hiféiere kann.

Op déi Wirtschaftskris kann an deem Fall
eng Sozialkris follegen. Déi Sozialkris kann
zu enger politescher Kris gi mat Émeuten,
mat Affrontementer, mat Zerstéierungen,
mat Mënschen, déi sech a Bewegung set-
zen. Dat heescht also, datt mer an zéng
Joer dat, wat mer haut vermeintlech menge
mer géifen et spueren, zéngmol, 20-mol, 30-
mol méi mussen investéieren, fir dat erëm
hierzestellen, wat zerstéiert ginn ass.

Dat heescht awer och, datt mer direkt be-
traff ginn; vun deenen honnertdausende
Mënschen, déi sech am Fall vun esou enger
breeder Kris an den Entwécklungslänner a
Bewegung setzen an déi un d’Dier vun Eu-
ropa klappen. Mir wëssen et, Dir wësst et:

Maueren hunn nach ni eppes gedéngt an
deem Beräich. Duerfir ass den Investisse-
ment an d’Entwécklung och en Investisse-
ment an eis eegen Zukunft.

Mäin Appel ass awer och een, Här Presi-
dent, un déi aus dem Süden, déi d’Méig-
lechkeeten hunn, fir verstäerkt an d’Ent-
wécklung ze investéieren. Hir Energien, hir
Kompetenzen, awer och hir Ressourcë sol-
len a mengen Ae verstäerkt der Entwéck-
lung zougewannt ginn. Et ass net esou, datt
de Süden eleng d’Aarbecht soll maachen.
Et ass och net esou, datt den Norden eleng
déi Aarbecht soll maachen. Et ass net dat
eent oder dat anert. Et ass dat eent an dat
anert.

A mengen Ae muss dat am Geescht vum
Partenariat geschéien, an engem geliefte
Partenariat. Et ass eng Fro vu Wëllen; et ass
net eng Fro vu Kënnen. Et ass eng Fro vu
gemeinsamem Wëllen. D’Erausfuerderung
ass substanziell. Duerch d’Kris ass se net
méi kleng ginn. Mä zesummen, Här Presi-
dent, kënne mer et packen. Dat ass meng
Iwwerzeegung.

An déi lescht Jore weisen och, datt et ze
packen ass.

Wann ee weess - éischt Beispill -, datt, fir
d’Milleniumsziler ze erreechen, d’Entwéck-
lungslänner eng Croissance vu 7, 8% brau-
chen, a wann ee weess, datt 2008 an Afrika
d’Croissance 5,4% war, jo da ware mer net
esou wäit ewech dovunner virun der Kris an
dann hunn déi Zuelen alt net esou schlecht
ausgesinn.

Wann ee weess, datt haut 83% vun de Kan-
ner weltwäit an d’Schoul ginn, a wann ee
weess, datt d’Zil 100% ass um Horizont
2015, da muss et dach méiglech sinn, déi
17% och nach an deene Joren, déi bleiwe
bis 2015, ze packen.

Erstmoleg, Här President - drëtt Beispill -,
ass am Joer 2008 d’Zuel vun de Kanner, déi
weltwäit stierwen, ënner 10 Millioune gefall.
Dat sinn nach ëmmer 10 Milliounen ze vill,
mä dat ass e massive substanzielle Pro-
grès. Nach eng Kéier: Déi Zuele verstoppen
ëmmer erëm an an all Fall 10 Milliounen in-
dividuell Schicksaler.

D’Zuel vun deenen, déi mat manner wéi en-
gem Euro den Dag mussen iwwerliewen,
ass vum Joer 1990 u massiv erofgaang. 1,8
Milliarden am Joer 1990; 1,4 Milliarden am
Joer 2005 bei enger Weltpopulatioun, déi
eropgaangen ass. Och dat ass e Signal,
datt et machbar ass. An Asien ass d’Zuel
vun deenen, déi ënner endemescher Aar-
mut leiden, vu 56% op 18% erofgaang, wat
och vläicht erkläert, datt ech a mengen Aus-
féierunge méi op Afrika aginn hei wéi op
Asien.

Ganz Länner beweisen, datt et ze maachen
ass. Marokko, Tunesien, Chile, Länner, mat
deene mer zesummegeschafft hunn, mat
deene mer haut net méi zesumme schaffen
- entwécklungspolitesch - an déi et gepackt
hunn, fir sech aus dem Cercle vun deene
sech an der Entwécklung befannende Län-
ner ze verabschieden. Aner Länner - Viet-
nam, Salvador, de Cap-Vert -, déi virun der
Kris um richtege Wee waren, wou och Lët-
zebuerg e Bäitrag geleescht huet, alles dat
weist, datt et machbar ass.

Ech wëll Iech hei, Här President, véier Bei-
spiller gi vu Lëtzebuerger Projeten. Mir hunn
am Mali, zum Beispill an der Géigend vu Sé-
gou, iwwer fënnef Joer 6,3 Milliounen Euro
investéiert. Déi 6,3 Milliounen Euro si 50.000
Leit zegutt komm. Déi Leit brauchen, fir
sech ze ernähren, 4.500 Tonne Räis am
Joer. Am Joer 2004 hu se der grad 4.000
produzéiert; am Joer 2008 iwwer 6.000; am
Joer 2009 iwwer 10.000. Wann dat keen Er-
folleg ass, da weess ech net wat en Erfolleg
ass. An där Regioun haten d’Leit also, ier
mer ugefaang hunn, net genuch ze iessen,
haut exportéiere se en Deel vun deem, wat
se produzéieren.

Am Vietnam hu mer iwwert déi lescht zéng
Joer 11 Milliounen investéiert an d’Chaîne
du froid. Mir hunn derzou bäigedroe flä-
chendeckend - oder bal flächendeckend -,
datt haut Impfungsprogrammer am Vietnam
bestinn. 96% vun de Kanner gi geimpft am
Vietnam. D’Mortalitéit vun de Kanner ass ëm
70% erofgaang. Mir hunn do och e Bäitrag
derzou geleescht.

Am Cap-Vert: Gesondheetsprogrammer an
de Schoule vun der Lëtzebuerger Koopera-
tioun finanzéiert. 2,5 Milliounen Euro iwwer
aacht Joer. 144.000 Kanner sinn an de Ge-
noss vun dem Programm komm. 7.800 For-
matioune sinn ofgehale ginn. D‘sanitär Of-
sécherung vun de Schoulen ass vu 56% op
méi wéi 80% eropgaang. Eist Zil ass 100%.

Am Senegal: iwwer zéng Joer 3,7 Milliounen
an d’Waasser investéiert. 40.000 Mënschen
aus 86 Dierfer hunn haut Zougang zu prop-
perem Waasser. Dat hate se net virdrun, an
hunn domadder hir Liewensbedingungen

doriwwer eraus entschidde verbessert. Déi
Beispiller hei am Iwwrege beweisen, datt
d’Kooperatiounspolitik méi wéi aner Politike
Kontinuitéit brauch, well et sinn alles Beispil-
ler, déi sech op enger Zäitschinn vun iwwer
zéng Joer hinzéien. Sécherlech, Här Presi-
dent, wäert d’Kris eis zréckwerfen, mä déi
Beispiller weisen, datt et ze packen ass.

Ech ginn elo net op déi Froen a vun den
Entwécklungsbudgeten; ech hunn dat vir-
dru gemaach. Ech ginn och dëst Joer net
op d’Fro a vun der Wichtegkeet vun der wirt-
schaftlecher Entwécklung, vun der
Entwécklung vum Artisanat, vun der
Entwécklung vun der Landwirtschaft, vun
der Abettung vun den Entwécklungslänner
an de Mënschen aus deeneselwechten an
den internationale Commerce. Ech hunn dat
d’lescht Joer am Detail gemaach an dat
Joer virdrun. Och op d’Gouvernance wollt
ech net agoen.

Just vläicht awer fir ze soen, datt, wann ech
d’Zuelen a Westafrika och an deem Beräich
kucken, dann ass de Cap-Vert Nummer
eent, de Burkina Faso Nummer dräi. Dat
sinn och zwee vun eise Partnerlänner. Och
dat weist d’Richtung. Och dat weist, datt et
an der Gouvernance, an der Regierungs-
féierung besser gemaach gëtt vläicht wéi an
der Vergaangenheet.

Och op d’Klimagerechtegkeet wëll ech net
am Detail dëst Joer agoen. Ech hunn dat
Thema schonn hei beliicht. Mir brauche méi
Klimagerechtegkeet. All déi Saachen, déi
ech elo gesot hunn - Entwécklungszesum-
menaarbecht, Commerce, Artisanat, Gou-
vernance, Klima -, musse mer méi vernet-
zen am Sënn vun der Kohärenz. Da kënne
mer et packen, wéi ech virdru gesot hunn.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, a
mengem zweeten a leschten Deel, wollt ech
duerleeë wouhinner déi Lëtzebuerger Koo-
peratioun sech an deenen nächste Jore
kéint konkret hibewegen. Ech wëll hei zéng
Pisten opzeechnen, fir eng international
héich unerkannte Kooperatioun nach bes-
ser ze maachen, fir op där zolitter Basis, op
déi mer kënnen opbauen, d’Saachen nach
méi effizient ze maachen.
An deem Zesummenhang wëll ech och op
déi international Roll vun der Lëtzebuerger
Kooperatioun agoen, an awer och eng Rei
Konstante vun der Lëtzebuerger Koopera-
tioun duerleeën. Konstanten, déi ëmmer zu
de Plus-valuë gehéiert hu vun der Lëtze-
buerger Kooperatioun an déi mer a mengen
Aen och solle bäibehalen.
Selbstverständlech, Här President, déi Piste
kënnen net exhaustiv sinn. Ech limitéiere
mech haut op zéng Pisten. Ech wëll am Iw-
wregen derbäi soen, wann ech vun interna-
tional héich unerkannter Kooperatioun
schwätzen, da soen ech dat net selwer. Dat
seet eng ONG wéi ActionAid, déi de Rap-
port Qualité-prix - wann Der esou wëllt - vun
de Kooperatiounen analyséiert, wou Lëtze-
buerg mat zu deene beschte gehéiert. Da
soen dat international „think tanken“, notam-
ment den ECDPM, dee schreift, datt mer
méi eng transparent Virgoensweis hätten,
vill méi eng transparent wéi aner Koopera-
tiounen op ville Punkten. An da seet dat net
zu Lescht och d’OCDE, de Comité d’aide au
développement, an där Evaluatioun vum
leschte Joer.
Wat sinn déi zéng Pisten, Här President, déi
ech wollt hei opzeechnen?
Déi éischt Pist ass déi, datt et a mengen
Aen drëm geet déi international Roll vun der
Lëtzebuerger Kooperatioun weider héichze-
halen. Virum Hannergrond, datt Entwéck-
lungspolitik och Friddenspolitik ass an datt
d’Europäesch Unioun fir 60% vun den
Enwécklungsbudgete weltwäit verantwort-
lech zeechent, datt Lëtzebuerg zu deene
véier EU-Länner gehéiert, déi iwwer 0,7
sinn, fënnt Lëtzebuerg am Cortège vun den
internationalen Entwécklungsfore Gehéier.
Et ass - wann Der wëllt - d’Visitëkaart vun ei-
ser Aussepolitik oder eng vun de Visitë-
kaarte vun eiser Aussepolitik.
Lëtzebuerg ass a war an deene leschte Jo-
ren ee vun den Haaptimpulsgeber an der in-
ternationaler Entwécklungswelt. Dat soll
esou bleiwen. Et muss eis e gemeinsaamt
Uleies sinn, datt mer net nëmmen zitéiert
ginn, wann déi „big payeren“ zitéiert ginn,
mä datt mer och zitéiert ginn, wann déi „big
playeren“ zitéiert ginn. Dat ass eis Respon-
sabilitéit. Dat verlaangt Asaz. Deen Asaz
wäerte mer och an deenen nächste Jore
musse bréngen.

Zweetens, d’Lëtzebuerger Kooperatioun
huet weider d’Ee-Prozent-Zil fest am A. Mir
wëllen dat an deenen nächste Joren erree-
chen. Mä, niewent enger quantitativ
héichwäerteger Entwécklungshëllef war et
eis och ëmmer en Uleies a muss et eis wei-
der en Uleies bleiwen, fir ze suergen, datt
eis Entwécklungspolitik an eis Entwéck-
lungszesummenaarbecht och qualitativ
esou héichwäerteg wéi méiglech ass.

Quantitéit a Qualitéit ginn an deem Beräich
zesummen, a wann ech vu Qualitéit schwät-
zen, da geet et ëm Komplementaritéit, et
geet ëm Koordinatioun, et geet ëm Kohä-
renz. Alles dat ass eppes, wat och zu de
Markenzeeche vun der Lëtzebuerger Ent-
wécklungspolitik gehéiert. Virum Hanner-
grond vun der Paräiser Deklaratioun, a vun
deem, wat mer zu Accra décidéiert hunn
am September d’lescht Joer, musse mer
nach eng Rei Saachen ëmsetzen.

Och dat, mengen ech, kënne mer op zolitte
Base maachen, mä dat musse mer awer
och maachen. Mir hu vill Kontakter och do
gehat mat aneren internationalen an eu-
ropäesche Kooperatiounen an deene
leschte Joren, beispillsweis am Beräich vun
der Komplementaritéit vun deem, wat mer
maachen.

Drëtt Pist: Et ass mer en Uleies, datt mer dat
strategescht Virgoe vun der Kooperatioun
weider stäerken. Mir hunn hei eng Deklara-
tioun, mir hunn eng Debatt duerno, mir de-
battéieren iwwert d’Kooperatioun an der
Chamberskommissioun, mir hunn Assisë
vun der Lëtzebuerger Kooperatioun, mir
hunn e Groupe de travail mat den ONGen,
mir hunn e Comité interministériel. All déi
Saachen, wat strategesch Elementer sinn,
musse mer vervollstännegen duerch sekto-
riell Strategien.

Déi sektoriell Strategië wäerten an deenen
nächste Woche prett sinn, sous forme vu
Projeten. Ech sinn der Meenung, datt mer
se sollen diffuséieren, am Virfeld vun dee-
nen nächsten Assisen, an datt se do sollen
dann diskutéiert ginn, datt dat strategescht
Virgoen, wat ech beschriwwen hunn, wat an
der Interaktioun och tëschent Regierung a
Chamber zustane kënnt, och duerch déi
sektoriell Strategië kann a wäert vervollstän-
negt ginn.

Véiert Pist: d‘Kohärenz systematiséieren. Et
ginn, Här President, ganz vill Initiativen am
Beräich vun der Kohärenz vun de Politiken,
mir musse se systematiséieren. Ech wëll e
puer vun deenen Initiativen opzielen.

Éischt Kohärenzelement: 3D-Approche vun
der Lëtzebuerger Aussepolitik: Diplomatie,
Développement, Défense. Dat kann net all
europäescht Land vu sech soen; déi, déi
d’Zeitung liesen, wësse vu wat ech schwät-
zen. Hei fonctionnéiert dat, a wann ech
dann och gesinn, datt, wann d’Amerikaner
vun enger neier Afghanistan-Strategie
schwätzen, da kënnt dat deem 3D, fir dee
mir scho laang stinn, vill méi no, wéi dat, wat
bis elo hir Strategie war. Diplomatie, Déve-
loppement an Défense gi besonnesch a Kri-
segebidder zesummen. Och dat ass en Ele-
ment vun elementarer Kohärenz, wann Dir
mer déi Redite erlaabt.

Zweetens, am Beräich vum Environnement
a vum Klima. Och do huet d’Kooperatioun
sech op déi, déi en Charge si fir d’Klimapo-
litik, zoubeweegt. Och do musse mer nach
méi no eis uneneen hibewegen, mä essen-
ziell ass fir mech, datt de Plan national pour
le développement durable, deen den Ëm-
weltminister wäert an deenen nächste
Woche virstellen, dee Plang, deen dréit och
d’Handschrëft vun der Lëtzebuerger Koo-
peratioun. Och d’Handschrëft, net nëmmen
d’Handschrëft selbstverständlech.

Dee Plan national pour le développement
durable ass den Ausdrock, wat déi strate-
gesch Orientatioun ubelaangt, vun der Ze-
summenaarbecht tëschent Environnement
a Kooperatioun. Mir hunn do eise Bäitrag
geleescht, an deen ass an dee Plan natio-
nal pour le développement durable, deen
de Minister Lux wäert den 1. Abrëll, wann
ech richteg informéiert sinn, virstellen, mat
agefloss. Selbstverständlech ass et esou,
datt déi Environnement- a Klimastrategie,
déi mir am sektorielle Beräich wäerte vir-
leeën, an deenen nächste Méint och wäert
mat de Leit vum Environnement ofgeschwat
ginn.

Drëtt Beispill vu Kohärenz: d’Mikrofinanz.
Am Beräich vun der Mikrofinanz huet d’Koo-
peratioun sech méi no un d’Finanzplaz eru-
beweegt, an d’Finanzplaz huet sech méi no
un d’Kooperatioun erubeweegt. Dat ass ee
vun deene Beräicher, wou Lëtzebuerg kann
eng speziell Plus-value bréngen, a meng
Iwwerzeegung ass et och, datt iwwert
d’Entwécklungswelt eraus d’Mikrofinanz en
exzellent Antikriseninstrument ka sinn a
wäert sinn an deenen nächste Joren.

Déi, déi d’Mikrofinanz viru Joren nach midd
belächelt hunn, sinn haut entweder net méi
do, oder maachen och mat, well se entre-
temps selwer agesinn hunn, datt dat eppes
Seriöes ass, datt dat eppes ass, wat, kom-
binéiert mat anere Mëttelen agesat, kann zu
richtegen, reellen a substanzielle Plus-valuë
féieren.

Véiertens, wëssend, datt alles wat d’Tele-
kommunikatiounen ubelaangt den Dévelop-
pement kann accéléréieren, si mer och am-444400 www.chd. lu
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gaang, hu mer och mat der Union écono-
mique et monétaire ouest-africaine eis op
de Wee beginn, fir ze kucken, wéi kann a
Westafrika verstäerkt op Telekommunika-
tiounsmëttel zréckgegraff ginn, fir den Dé-
veloppement an engem regionale Kader
och ze accéléréieren. De President vun der
Kommissioun vun der Union économique et
monétaire ouest-africaine war virun e puer
Wochen hei. Mir hunn dee Projet do an
d’Wee geleet, a wäerten deen och kënne
konkretiséieren. Dat geet selbstverständ-
lech mat enger Etüd an enger éischter Phas
un.

Wa mer et fäerdegbruecht hunn de Service
volontaire jeunesse an d’Liewen ze ruffen,
zesumme mat der Jeunesse, ass dat och e
Kohärenzelement. Wa mer vun Éducation
au développement an de Schoule schwät-
zen, hu mer dat zesumme mat der Éduca-
tioun gemaach.

Wa mer an d’Ausschreiwungen d’Notioun
vum fairen Handel erabréngen, net nëmmen
erabréngen, mä och kucken, datt fair ge-
handelt Produiten niewent de Produits du
terroir an d’Schoulen an op anere Plaze
kommen, dann ass dat och e Kohärenzele-
ment. Wann een d’Positioun vun der Lëtze-
buerger Regierung kennt, wat den Agrar-
sprit ubelaangt, da weess een och, datt
d’Kooperatioun do hiert Wuert matgeschwat
huet.

Op all déi Saache kënne mer opbauen. Mir
mussen nach villes ëmsetzen, mir musse
systematiséieren, mir musse konkretiséie-
ren, mä ech mengen awer kënnen ze soen,
datt mer an deem Beräich do vill méi wäit si
wéi anerer. An ech wëll och hei profitéieren,
fir e klengen Appel un d’ONGen ze lancéie-
ren. Et ass gutt fir d’Kohärenz hei zu Lëtze-
buerg unzemahnen. Et ass nach besser, fir
se och an deenen anere 26 Länner unze-
mahnen. Well ech mengen et ass do, wou et
e bëssen happert. Nëmmen esou kënne
mer Resultater kréien, nëmme wann der 27
sech fir Kohärenz asetzen zu Bréissel, kann
eppes geschéien. Wann een, zwee, dräi,
véier, fënnef sech duerfir asetzen, wann
d’Lëtzebuerger, d’Hollänner, d’Schweden
an d’Dänen dat maachen, zesumme mat
nach een, zwee, da kréie mer do den
Duerchbroch net. Duerfir mäin Appel, fir
Iech och an deem Beräich, léif Kolleeginnen
a Kolleege vun den ONGen, e bësse méi ze
internationaliséieren.

Ech gesinn, Här Goerens, dat geet och bei
Iech erof wéi Musek.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Ech wollt
soen: Oh, wéi Recht hutt Dir, Här Minister.

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Kohärenz, Här President, Dir Dammen an
Dir Hären, ass virun allem fir mech, datt mer
deen Développement durable, deen ech
nennen den „Développement durable à la
Brundland“, och systematesch an d’Faitë
riwwerbréngen, nämlech ekonomesch
Entwécklung, sozial Entwécklung, ökolo-
gesch Entwécklung, an net nëmmen op en-
ger Plaz an der Welt, mä op alle Plazen.

Mäi fënnefte Punkt ass keng nei Pist, mä ass
eng Konstant vun der Lëtzebuerger Koope-
ratioun. En zentraalt Element vun der Lëtze-
buerger Kooperatioun ass dat vum Partena-
riat. E Partenariat, wat net nëmmen um Pa-
beier besteet, mä e Partenariat wat och all
Dag gelieft gëtt vun deenen, déi dann
d’Chance hunn an d’Responsabilitéit, fir déi
Politik ze gestalten.

D’Lëtzebuerger Kooperatioun gëtt op ville
Plazen ugesinn als eng effikass Koopera-
tioun, als eng relativ diskret Kooperatioun,
als eng Kooperatioun déi à l’écoute ass, als
eng Kooperatioun déi Plus-valuë bréngt.
Dat ass dorop zréckzeféieren, datt dat Par-
tenariat scho säit Jore praktizéiert gëtt. Do-
runner solle mer festhalen.

Eng sechst Pist, Här President, vun deenen
zéng, ass déi vun de Secteuren, an deene
mer aktiv sinn. Ech sinn der Meenung, datt
mer solle weider dat maache wat mer kën-
nen, nämlech eis op déi Basis-Sozialsec-
teure konzentréieren: Éducatioun, Forma-
tion professionnelle, Gesondheet, Waasser,
Assainissement, Développement rural, Dé-
veloppement local intégré, etc., etc...

Wa mer eis op nei Piste beginn, solle mer
ëmmer kucken, datt et Piste sinn, wou mer
eng reell Plus-value kënne bréngen. Dat ass
de Fall am Beräich vun der Mikrofinanz, dat
ass de Fall am Beräich Telekom. Ech sinn
dorobber agaangen.

Siwentens d’Fro - déi all Joer hei gestallt
gëtt - vun neie Partenariaten, bekannt ën-
nert dem Aarbechtstitel „Nei Zillänner“. De
Stand haut, wat dat ubelaangt, ass folgen-
den: Baséierend um Regierungsprogramm
vun 2004 hu mer konsequent, am Sënn vun
der Effikassitéit, d’Kooperatioun mat deene
meeschten Net-Zillänner no ënne geféiert.

Dat war a verschiddene Fäll net extrem
komplizéiert, well et duerchaus Sënn mécht
a Länner wéi Marokko an Tunesien, déi sech
rasant développéiert hunn an deene leschte
Joren, mat der Kooperatioun opzehalen.

Et ginn natierlech och Beispiller wou mer
eng Plus-value bréngen, wéi zum Beispill de
Ruanda, wou mer weidergefuer hunn a wou
mer a mengen Aen och solle weiderfueren.
Mä d’Zuel vun den Net-Zillänner ass massiv
erofgaangen. Mir hu mat dräi vun eise Part-
nerlänner Consolidatiounsprogrammer ën-
nerschriwwen. Dat sinn och Programmer,
déi gräifen net vun haut op muer - ech hu
virdru vun zéng Joer geschwat -, mä déi
Consolidatiounsprogrammer sinn ënner-
schriwwe gi mam Salvador, mat Namibia a
mam Vietnam.

Déi logesch Folleg vun deene Consolida-
tiounsprogrammer wier, à terme, e Retrait
aus deene Länner respektiv eng Koopera-
tioun vun enger anerer Natur, well et jo och
e Liewen no där klassescher Kooperatioun
gëtt, nämlech dat vun der wirtschaftlecher
Zesummenaarbecht. Mä déi logesch Folleg
vun deene Consolidatiounsprogrammer,
wann déi Progrèsen an deenen dräi Länner,
déi ech genannt hunn, an deenen nächste
Joren esou si wéi se an deene leschte Jore
waren, respektiv vergläichbar Progrèsen an
deenen nächste fënnef Joer gemaach gi
wéi an deene leschte fënnef Joer, da kann
een à terme do un e Réckzuch vun der klas-
sescher Kooperatioun denken.

Dat alles mécht, datt de Moment komm ass,
fir iwwer nei Kooperatiounen, nei Partner-
schaften nozedenken a fir déiselwecht och
unzedenken. Fir mech mussen do dräi Kritä-
ren applizéiert ginn, nieft selbstverständ-
lech deem klassesche Kritär vun der Aar-
mutsbekämpfung baséierend um Indice
pour le développement humain.

Éischtens mussen nei Partnerschafte geo-
graphesch Sënn maachen. Zweetens solle
mer, wa mer nei Partnerschaften aginn,
vläicht och eng Kéier drun denken dem Fra-
gilitéitsfaktor Rechnung ze droen, an och
eppes vläicht op enger méi komplizéierter
Plaz maachen. Drëttens schéngt et mer
wichteg ze sinn, datt mer, wéi mer et an der
Mikrofinanz gemaach hunn, wéi mer et an
dem Telekom maachen, dem regionalen As-
pekt Rechnung droen.

Ech wëll ausdrécklech an deem Zesum-
menhang déi exzellent Aarbecht, déi an
deene leschte Jore mäi Virgänger gemaach
huet, als President vum Club du Sahel,
épauléiert vum fréieren Direkter vun der
LuxDev Raymond Weber, fir dee regionalen
Aspekt och zum Ausdrock ze bréngen. Ech
mengen, och do huet Lëtzebuerg eppes op-
zeweisen. Och dat ass eppes, wou mer eis
méi mussen dran investéieren. Ech kommen
herno nach dorobber zréck.

Wa mer also op de Wee vun neie Koopera-
tioune ginn, wa mer déi undenken, an ech
mengen de Moment wier komm, da muss
dat geographesch Sënn maachen. Mir mus-
sen de Fragilitéitssituatioune Rechnung
droen an dem regionalen Aspekt.

Selbstverständlech, Här President, Dir Dam-
men an Dir Hären, wäert ech keng Nimm hei
ginn an ech wäert och keng Nimm kommen-
téieren. Ech mengen dat wier e bësse ver-
messen, fir elo hei mat Nimm ze hantéieren.
Mä et ass alles prett gemaach ginn, fir datt
déi Diskussioun kann elo lancéiert ginn.

Aachtens geet et mer drëm, Här President,
geet et ons drëm, fir eng Rei Acteure méi
fest an d’Kooperatioun anzebannen oder
hinnen nei Méiglechkeeten ze ginn. A wann
ech vun Acteure schwätzen, déi méi fest an
d’Kooperatioun mussen agebonne ginn,
dann denken ech un d’Gemengen. Et war
ëmmer meng Iwwerzeegung, datt d’Ge-
mengen en exzellente Vecteur wiere fir
d’Kooperatiounspolitik matzegestalten an
no baussen ze droen.

Mir haten do e Problem, datt déi Positioun
net d’Unanimitéit gemaach huet. Dee Pro-
blem hu mer elo geléist. Mir kënnen also elo
konkret och Schrëtt lancéieren, fir datt d’Ge-
menge sech konkret kënnen, au-delà vun
deem wat se scho maachen, well et sinn der
jo ganz vill déi schonn aktiv sinn, méi fest
mat an d’Kooperatiounspolitik abannen.

Verschiddenen Acteuren nei Méiglechkeete
ginn. Ech ginn Iech just ee Beispill: Ech
kéint mer zum Beispill virstellen, datt
d’ONGen, et sinn der entre-temps bal 90,
datt déi géifen e gemeinsamen Annuaire
erausginn, wou all ONG sech kéint presen-
téieren, wat och géif Vergläicher erlaben,
wat och géif Synergien erlaben.

Selbstverständlech mengen ech, am Res-
pekt vun der Autonomie vun den ONGen,
ass et un hinnen ze soen ob se wëllen op
déi Propositioun zréckgräifen oder net. Et
ass och un hinnen dat auszegestalten. Ech
kéint mer allerdéngs virstellen, datt an deem

Zesummenhang och e standardiséierend
Element misst derbäi sinn.

Et wier zum Beispill interessant fir op enger
Säit ze gesinn: A wat fir engem Land ass
eng ONG aktiv, a wat fir enge Secteuren ass
se aktiv, wat fir eng Lienen huet se national,
international mat anere Partner, wie sinn hir
Organes dirigeants, wat sinn hir Finanzmët-
telen, wéi ass hire Suivi, wéi ass hire
Contrôle organiséiert, etc., etc.? Dat ass ee
vun de Weeër, un deen ech kéint denken,
wann ech vun neie Méiglechkeete schwät-
zen.

Am Zesummenhang vun den neie Méig-
lechkeeten, vun dem méi festen Abanne
vun aneren Acteuren, schéngt et mer och
esou ze sinn, datt am Beräich vum Gesetz
Adaptatioune musse kommen. Madame Err:
„schéngt et mer esou ze sinn, datt am
Beräich vum Gesetz och Adaptatioune
musse kommen”, war mäi Saz.

(Interruptions)

Ech hunn d’lescht Joer op den Assisen déi
Diskussioun do jo lancéiert. Ech hunn
d’lescht Joer op den Assisë gesot, datt ech
gäre Propositiounen hätt, vun alle Säiten,
wat déi Punkte sinn déi op de Gesetzer ze
adaptéiere sinn. Woubäi ech wëll soen, datt
keng vun de gesetzlechen Dispositioune
mir als en Obstakel virkomm ass bis elo fir
d’Politik ze konzipéieren. Dat heescht, eng
grondleeënd Reform schéngt mer nach net
ubruecht ze sinn.

Ech si frou, datt zwee Deputéierte sech
d’Méi gemaach hunn, fir där Opfuerderung,
déi ech gemaach hunn am leschte Joer am
September, Suite ze leeschten. An ech sinn
och frou, datt ech, wat d’Substanz vun
deem Ganzen ubelaangt, an där Proposi-
tioun exakt millimetergenee déi Politik erëm-
fanne fir déi ech mech staark gemaach
hunn an deene leschte Joren. Ech freeë
mech also drop, fir iwwert déi Propositioun
ze diskutéieren.
Ech erënneren drun, datt ech op den Assisë
gesot hunn, datt ech géif duerfir plädéieren,
datt mer géifen de Lissabonner Vertrag of-
waarden ier mer géifen d’Gesetz reforméie-
ren, well am Lissabonner Vertrag gëtt d’Ob-
jektiv vun der Kooperatiounspolitik ganz ge-
nau definéiert, an ech gesinn net, wéi mer
am Lëtzebuerger Gesetz en anert Objektiv
géifen definéiere wéi dat, wat am Lissabon-
ner Vertrag steet.
Ech hätt mer also gewënscht, datt déi Pro-
positioun sech géif un de Lissabonner Ver-
trag ulehnen, wat se mengen ech net
mécht. Mais nul n’est parfait! Ech hunn och
villes zu der Form ze soen, mä dorop
komme mer vläicht eng aner Kéier zréck.
Ech mengen dat géif de Kader vun der De-
batt hei sprengen.
Néngte Punkt, Här President, an zweet-
leschte Punkt vun deenen zéng Pisten. Nieft
eisem traditionellen Engagement fir eng
quantitativ a qualitativ héichwäerteg
Entwécklungszesummenaarbecht, musse
mer eis international staark maachen, a) fir
datt d’Stëmm vun den Entwécklungslänner
an der Kris gehéiert gëtt, b) fir datt hire
Suerge begéint gëtt an, c) fir datt si an der
internationaler Wirtschafts- a Finanzarchi-
tektur déi Plaz fannen, déi hinnen zousteet.
Dat maache mer scho säit Méint. Dat musse
mer verstäerkt maachen.
Et kann net sinn, datt e G20 alles décidéiert.
Dat ass eng generell Observatioun. Et kann
awer och net sinn, vun engem entwéck-
lungspolitesche Standpunkt, datt e G20
eppes décidéiert, ouni datt Afrika adequat
vertrueden ass. De Fait, datt de President
vun der Kommissioun vun der Union afri-
caine, Jean Ping, op de Washingtoner Som-
met invitéiert ass, ass schonn en éischte
Schrëtt an déi richteg Richtung. Et geet sé-
cher net duer domadder, mä ech mengen,
datt och d’Lëtzebuerger Kooperatioun - als
eng vun deenen, déi Gehéier fënnt an deem
Beräich - sech weider muss staark maa-
chen, fir datt d’Entwécklungslänner an der
internationaler Wirtschafts- a Finanzarchi-
tektur déi Plaz fannen, déi hinnen zousteet.
Zéngtens, Här President, et ass meng Iw-
werzeegung, datt d’Lëtzebuerger Koopera-
tioun sech verbreedert an d’wëssenschaft-
lech Debatt iwwert d’Entwécklungspolitik
muss mat abréngen. Wann ech nëmme ku-
cken, wat international publizéiert ginn ass
an deene leschte Méint, da falen ech op de
Professer Easterly vun der New York Univer-
sity, deen eis seet, datt Entwécklungshëllef
näischt géif bréngen, datt wirtschaftlech Ze-
summenaarbecht alles géif bréngen.
Wann ech e puer Kilometer weider ginn zu
New York fannen ech de Professer Jeffrey
Sachs vun der Columbia University, dee
seet, datt wirtschaftlech Zesummenaar-
becht näischt bréngt, an datt alles muss op
d’Entwécklungshëllef konzentréiert ginn.

Wann ech dann op Paräis ginn, da fannen
ech d’Madame Esther Duflo vum Collège de

France, déi probéiert d’Contradictiounen të-
schent Easterly a Sachs opzeléisen, an déi
Plädoyere fir méi Experimentéierfreedeg-
keet an der Entwécklungspolitik hält an déi
erkläert, datt alles dat, wat Easterly a Sachs
simplifiéiert duerleeën, méi komplizéiert ass
wéi dat.

Wann ech gesinn, datt ee Paul Collier e
Buch publizéiert, Professer vun Oxford, iw-
wert „The Bottom Billion”, an do seng Re-
cette gëtt iwwert dat wat muss geschéien
an deenen nächste Joren, da soen ech, dat
dote sinn alles Froen, déi mer net genuch
hei zu Lëtzebuerg thematiséieren, wou mer
eis net genuch mat abréngen. Ech mengen,
mer hätten eppes derzou ze soen a mer sol-
len dat och verstäerkt a verbreedert maa-
chen, och zesumme mat der Uni Lëtze-
buerg.

Voilà, Här President, dat sinn zéng Piste fir
d’Lëtzebuerger Kooperatioun an deenen
nächste Joren. Dat gëtt kee komplett Bild
vun der Lëtzebuerger Kooperatioun. An 30
Minutten, déi ech mer virgeholl hat, a 40 Mi-
nutten, déi et wäerte ginn, ass et och net
méiglech, e komplett Bild ze dresséieren.

❱❱❱ M. le Président.- Jo, ech weess, et
ass elo eriwwer, Här Minister.

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Ech mengen, datt déi grouss Pisten awer
déi zéng sinn, déi ech opgeféiert hunn.

Här President, Dir erlaabt mer hei, nach
ganz zum Schluss all deene Merci ze soen,
déi sech iwwert d’Chamber eraus mat
Häerz, Leif a Séil fir d’Kooperatioun asetzen.
Et sinn der vill, an ech entschëllege mech
elo scho bei deenen, déi ech vergiessen.

Et si fir d’éischt Leit aus dem Ministère, be-
sonnesch déi aus der Kooperatioun, mat un
hirer Spëtzt dem exzellente Kooperatiouns-
direkter.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Et ass d’Équipe vun der LuxDev mat un hi-
rer Spëtzt deem net manner exzellenten Di-
rekter. Et sinn all déi, déi sech am Comité in-
terministériel mat ons ëm d’Cohérence des
politiques këmmeren. Et sinn all déi, an dat
sinn der enorm vill, déi sech an den ONGen
engagéieren oder déi iwwer si e Bäitrag zur
Kooperatioun leeschten. Si maachen ei-
gentlech aus, datt d’Lëtzebuerger Koopera-
tioun, wéi ech mengen, esou eng extra Koo-
peratioun ass.

Et sinn awer och d’Gemengen, d’Clibb an
d’Associatiounen, déi och op hir Manéier zu
méi Solidaritéit eppes bäidroen.

All deenen och Merci, déi zur Kooperatioun
stinn. Ech ka se net all hei opzielen. Stellver-
triedend wëll ech, well dat nei ass, déi Res-
ponsabel vum Service volontaire coopéra-
tion ernimmen. Zu gudder Lescht Merci och
dem Cercle vun den ONGen an hiren
Haaptaktivisten. Ech appréciéieren den
Échange. D’Provokatioun gehéiert richte-
gerweis zu Ärem Fonds de commerce, mä
och ech verstinn e bësseli eppes vu Provo-
katioun. D’Haaptsaach ass, datt mer viru-
kommen. A mer komme jo virun. All zesum-
men.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
D’Wuert huet elo den éischten ageschriw-
wene Riedner. Dat ass déi honorabel Ma-
dame Fabienne Gaul.

Débat

❱❱❱ Mme Fabienne Gaul (CSV).- Merci
fir d’Wuert. Här President, Dir Dammen an
Dir Hären, virun e puer Wochen hunn ech
mech a menger Untrëttsried virun dësem
Haus virun allem mat der sozialer Gerech-
tegkeet beschäftegt, d’sozial Gerechteg-
keet fir all Kand an eiser Gesellschaft, fir all
Famill an all eelere Mënsch. Dat ass
d’Thema vum solidareschen Ëmgang vun
eis ënnerteneen.

Mä Solidaritéit a Gerechtegkeet hunn och
eng Dimensioun iwwer eis Grenzen eraus.

(M. Laurent Mosar prend la Présidence)
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Dat ass déi vun der Kooperatioun, vun der
Entwécklungszesummenaarbecht tëschent
deenen aarmen an deene räiche Länner,
ouni déi Milliounen a Milliarde vu Mënschen
uechtert d‘Welt kaum eng Perspektiv hätten.
Esou wéi mer fuerderen an eis derfir aset-
zen, datt jiddereen heiheem eng Perspektiv
am Liewen huet, esou musse mer och Asaz
weisen, fir dass jidder anere Mënsch um
Planéit esou eng Perspektiv kritt.

D’Kooperatiounspolitik an Zäite wéi dësen
ass dacks net einfach ze vermëttelen. Wann
et och an deene Länner méi schlecht geet,
wou d’Mëttele fir d’Entwécklungshëllef hier-
kommen, da gëtt geleeëntlech fonnt, dass
net och nach vill Kooperatioun soll gemaach
ginn. Dat ass net eis Approche; et ass net
déi vu menger Fraktioun an et ass net déi
vun der Regierung.

Mir sinn der Iwwerzeegung, datt der Koope-
ratioun grad a Krisenzäiten eng enorm Be-
deitung zoukënnt. De Minister Jean-Louis
Schiltz huet dat elo just och däitlech ge-
maach.

Lëtzebuerg ass e wäite Wee an der Koope-
ratioun gaang. Mir sinn haut eent vu
weltwäit fënnef Länner, déi d’UNO-Zil vun
op d’mannst 0,7% Kooperatiounskreditter
als Undeel vun eisem Revenu national brut
erreechen. Mir bewegen eis souguer a
Richtung vun engem ganze Prozent, esou
wéi et als politesch Zilsetzung formuléiert
ass. Domat si mer hanner Schweden op der
zweeter Plaz vun der Lëscht vun deene
Länner, déi deen héchsten Undeel vun hi-
rem RNB an d’Entwécklung investéieren.
Well et ass en Investissement.

D’Zuelen, déi d’Entwécklung nach ëmmer
an am Fong ëmmer méi néideg maachen, si
bekannt. Ech wëll se och net nees all opzie-
len. Et geet ëm déi Kanner, déi all Dag stier-
wen, well se net genuch oder näischt ze ies-
sen hunn. Ëm déi dausende vu Leit, déi net
iwwerliewen, well hinnen den Zougang zu
propperem Drénkwaasser feelt a se sech
dowéinst mat Krankheeten ustiechen, déi et
hei scho laang net méi gëtt. Ëm déi onvir-
stellbar grouss Masse vu Mënschen, et sinn
déi eng oder aner Milliard, déi pro Dag mat
manner wéi engem Dollar mussen auskom-
men.

All dëst gëtt et haut nach ëmmer. Et ass
nach ëmmer wouer. An et riskéiert am Zoch
vun der globaler Wirtschaftskris nach vill
méi wouer ze ginn.

De Joseph Stiglitz huet virun net allze laan-
ger Zäit e Buch publizéiert, deem en den Ti-
tel ginn huet: „The Three Trillion Dollar War“.
Déi Zuel representéiert dem Auteur no déi
reell Käschte vum Krich am Irak. Eng
Trillioun Dollar, dat ass eng Eent mat zwielef
Nullen hannendrun. Wann de Stiglitz Recht
huet, dann huet dee Krich also 3.000 Milliar-
den Dollar kascht.

Ech ka mer ënnert där Zuel, wéi wahr-
scheinlech déi meescht vun Iech, näischt
virstellen. Ech weess awer, dass, wann dës
Zomm an déi global Entwécklung gestach
gi wär, et wuel haut keen Honger a keng
Aarmut méi an der Welt géif.

(Interruptions)

Si ass an e Krich gestach ginn an ass elo
fort. D’Leit an deem aarmen Deel vun der
Welt stierwe weider.

Déi global Kris, an där mer stiechen, mécht
d’Situatioun vu villen Entwécklungslänner
nach méi schlëmm. Dat huet eng ganz Par-
tie Grënn. Ech wëll der just e puer beschrei-
wen, fir ze beleeën, datt, wann elo och nach
géif déi offiziell Kooperatioun mat hire Geld-
transferten an d’Drëtt Welt reduzéiert ginn,
déi Länner da guer keng Chance méi hät-
ten.

Vill eigentlech räich Staten, räich an deem
Sënn, datt se Entwécklungsgelder ginn a
keng kréien, stinn an dësen Deeg um Bord
vun der Faillite. Island, Lettland, Ungarn a
Rumänien brauchen Ënnerstëtzung vun Eu-
ropa an de globale Finanzinstitutiounen, fir
hir Rechnungen nach kënnen ze bezuelen.
Aner State riskéieren an deeselwechte Sog
eranzegeroden, wann d’Kris undauert. An
dofir, datt se wäert undaueren an zwar nach
eng Zäit, schwätzt ganz vill.

Leschte Weekend huet d’Europäesch
Unioun hiren Hëllefsfong vu 25 op 50 Milliar-
den opgestockt. Och d’Erhéijung vun de
Mëttele vum Weltwährungsfong ass mëttler-

weil beschloss. Deen huet nämlech elo
nëmme gutt 200 Milliarden Euro zur Verfü-
gung. Domat rett ee kee grousst Land virun
der Faillite.

D’Opstockung vun deene Mëttelen op ronn
400 Milliarde bedéngt, dass och d’EU 75
Milliarden op den Dësch leet, fir sech un der
Erhéijung vum WWF sengem Eegekapital ze
bedeelegen. Dëst Geld muss fir d’éischt
emol éierens hierkommen. Et kënnt vun
deene Staten, déi es nach hunn. Anerersäits
fléisst et dann och u Staten, déi keng
Entwécklungslänner sinn, mä déi am Verlaf
vun der Kris un de Bord vun der Faillite ge-
rode sinn.

Dat féiert dozou, datt d’Staten, déi nach
flësseg sinn, méi Geld mussen opbréngen,
fir den internationale Finanzcircuit ze fëllen,
an dobäi riskéiere Mëttelen, déi fir déi ei-
gentlech Kooperatioun geduecht waren, net
méi zur Verfügung ze stoen.

An et féiert dozou, datt de WWF an Zukunft
méi muss u Staten iwwerweisen, déi guer
keng Entwécklungslänner sinn, fir se ze sta-
biliséieren. Déi Gelder feelen, fir se deenen
äermste Länner zur Verfügung ze stellen.
D’Moral vun der Geschicht ass, datt d’Kre-
ditter, déi fir d’Kooperatioun zur Verfügung
stinn, wuel net eropginn. Si wäerte leider
éischter erofgoen.

Vill Länner am manner entwéckelten Deel
vun der Welt hänke vum Export vu verschid-
dene Gidder of. Meeschtens just dat eent
oder dat anert wéi Pëtrol, Kaffi, Kautschuk
an esou virun. Fält de Präis vun deenen Ex-
portprodukter um Weltmaart, da sinn d’Bud-
gete vun de produzéierenden Entwéck-
lungslänner net méi déiselwecht. Si ginn net
méi op.

Et kann een dëst gutt um Beispill vun An-
gola festmaachen. Angola ass eent vun
deenen afrikanesche Länner, déi Pëtrol pro-
duzéieren. Wéi Nigeria, Äquatorialguinea an
anerer huet den Uelech dem Land eng Rei
Perspektive bruecht, déi et soss net gehat
hätt. Mä do, wou de Pëtrol am Statsbudget
eng determinant Roll spillt, do mussen d’Re-
cetten aus dem Geschäft mat dësem och
kënnen hallefweegs verlässlech berechent
ginn.

Angola huet säin aktuelle Joresbudget op
der Basis vun engem Pëtrolspräis vun ëm
déi 80 Dollar opgestallt. Elo beweegt dëse
Präis sech awer zënter Méint tëschent 40 a
45 Dollar. An et gesäit net esou aus, wéi
wann e kuerzfristeg géif drastesch an
d’Luucht goen. Domat huet Angola - an dat
ass keen Eenzelfall - also am Moment nëm-
men eppes méi wéi d’Halschent vun deene
Recetten, déi et sech fir 2009 erwaart hat.
Entspriechend manner kann d’Land dann
och fir seng eegen Entwécklung ausginn.
Aner esou Beispiller an Afrika, an Asien an
a Latäinamerika géife sech einfach opziele
loossen.

Am Résumé ass et einfach esou, datt d’Sta-
ten, déi sech opgrond vum Handel mat en-
gem bestëmmte Rohstoff e bestëmmtent
Akommes erwaart haten, wuel wäit hannert
deenen Erwaardunge wäerten zréckblei-
wen.

Domat ginn déi lokal Entwécklungsperspek-
tiven alt nees eng Kéier geschwächt an
d’Ofhängegkeet vun deene betraffene State
vun der offizieller Entwécklungshëllef geet
an d’Luucht. Wann dann och nach manner
Mëttelen am Kader vun där offizieller Hëllef
zur Verfügung stinn, da geet eng ganz
Entwécklungslogik net méi op.

Aus der manner grousser Verfügbarkeet vu
Finanzressourcen ergi sech op en Neits all
déi Problemer, déi mer aus den Entwéck-
lungslänner kennen an déi och eis ze inter-
esséieren hunn. Perspektivlosegkeet an
Aarmut féieren zu sozialen Ëmwälzungen,
zu Biergerkricher an zu massiver Migra-
tioun. Plazeweis do, wou d’Grondlage fir re-
liéise Fanatismus an Terrorismus bestinn,
féiert d’Aarmut zu enger gesteigerter Be-
reetschaft, fir mat der Waff an der Hand
oder enger Bomm um Réck ze stierwen.

Manner Perspektive fir eng nohalteg
Entwécklung si gläichbedeitend mat méi
Perspektive fir Gewalt. An do, wou et net zu
Gewaltausbréch kënnt, versichen d’Leit,
virun allem déi Jonk, sech op de Wee an déi
Géigenden ze maachen, wou et besser
geet, well si mengen, och hinne kéint et do
besser goen. Dausende vun esou jonke Leit
aus den Entwécklungslänner stierwen all
Joer um Wee heihinner. Si sinn net méi do.
Si kënnen och keng Hand méi doheem upa-
ken, fir datt et do kéint biergop goen, wou si
fortgaange sinn.

Wa mir wëlle verhënneren, datt an deenen
nächste Méint a Joren déi sozial a politesch
Spannungen an der Entwécklungswelt op
geféierlech Manéier zouhuelen, da féiert
kee Wee laanscht en dauerhaft Bekenntnis
zu engem héije Solidaritéitseffort zugon-
schte vun der Kooperatioun.

Zu Lëtzebuerg bekenne mer eis zur Nout-
wendegkeet vun deem Effort, an déi wuel
och haut unanime Zoustëmmung zu der
grousser kooperatiounspolitescher Orien-
téierung vun der Regierung weist, datt eis
kleng politesch Welt sech an der Analys
eens ass an déiselwecht Erausfuerderunge
gesäit.

Et ass fir mech perséinlech och eng Satis-
faktioun, datt eist Land, iwwert dat an deene
leschte Wochen a Méint dacks a vill interna-
tional gelästert ginn ass wéinst senger Fi-
nanzplaz, eent vun de féierende Geberlän-
der vun Entwécklungsmëttelen ass a
bleift,…

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme Fabienne Gaul (CSV).- …mä
wéi esou dacks geet et net duer, datt Lëtze-
buerg handelt. Déi puer honnert Milliounen
Euro - vill Geld fir eis, vill manner Geld am
globale Kontext -, déi eis Kooperatioun aus-
mécht, kënnen eleng zu kenge risegen
Entwécklungserfolleger féieren. Dat geet
nëmmen, wann der dobäi vill matmaache
mat därselwechter Generositéit.

D’Europäesch Unioun huet kierzlech net
duerch besonnesch grouss Eenegkeet op
sech opmierksam gemaach. Si huet an der
Kooperatioun kloer Ziler definéiert, an zwar,
datt all Memberstate sech bis 2015 op 0,7%
vun hirem Revenu national brut un den
Entwécklungsausgabe gehuewen hunn.

Et kann ee gespaant sinn, ob dat Zil wäert
erreecht ginn an ob net kuerzfristeg d’Kre-
ditter fir d’Kooperatioun éischter no ënne re-
vidéiert wäerte ginn. Wann dat geschitt, gëtt
et illusoresch, dee grousse Schratt op
uniounswäit 0,7% ze packen. Déi Lëtze-
buerger Regierung muss deemno mat dem
Gewiicht an där moralescher Autoritéit, déi
si grad an dësem Domän international huet,
dorop drängen, datt un den europäeschen
Entwécklungsziler festgehale gëtt.

De Géigendeel wär eng Katastroph, well mir
mussen all wëssen, wouzou et ka féieren,
wann dosende Länner, dorënner och zim-
lech grousser, an hiren Entwécklungsresul-
tater nees géifen zréckfalen.

Ganz vill Entwécklungslänner si staatlech
fragile; si hu weder besonnesch stabil Insti-
tutiounen, nach hale si en héije sozialen
Drock aus. Dat ass och an eenzelnen Zillän-
ner vun eiser Kooperatioun wéi zum Beispill
am Niger ze beobachten.

Keen huet en Interessi dorun, datt State wéi
de Niger zesummebriechen. Mä fir dass dat
ka verhënnert ginn, brauchen déi Staten Ën-
nerstëtzung, an zwar wäit méi dervun, wéi
mir eleng kënne liwweren.

Europa ass a bleift un éischter Stell gefuer-
dert, well Kooperatioun, wéi mir se verstinn
- generéis, nohalteg an op soziale Fort-
schrëtt ausgeriicht -, dat ass eng eu-
ropäesch Konzeptioun. Vun Amerika hunn
d’Entwécklungslänner an där Hisiicht an
deenen nächste Joren net esou vill ze er-
waarden.

Här President, de Kader vun eiser Koopera-
tioun ass an dëser Zäit dee vun der Wirt-
schaftskris an hiren Auswierkungen op
d’Entwécklungslänner an déi, déi Entwéck-
lungshëllef leeschten.

Konkret fënnt deen nächsten Deel vun der
Lëtzebuerger Kooperatioun an zéng ausge-
wielten Zillänner statt, déi mir haut éischter
Partnerlänner nennen. Sechs dovu sinn an
Afrika, a jee zwee a Latäinamerika an an
Asien. D’Mëttele vun eiser Kooperatioun,
obwuel proportional ganz héich, sinn an ab-
soluten Zuelen natierlech der Gréisst vun ei-
sem Land ugepasst. Duerfir géif et och
näischt déngen, wa Lëtzebuerg seng Koo-
peratioun queesch uechtert d’Welt géif
verspreeën.

En anere Prinzip bei der Auswiel vun Zillän-
ner ass deen, datt déi Länner solle vun iw-
werkuckbarer Gréisst sinn an datt déi Lët-
zebuerger Ënnerstëtzung do och e wierkle-
chen Ënnerscheed ka maachen. An anere
Wierder, mir kooperéieren offiziell a staat-
lech organiséiert virun allem do, wou mer
och konkret eppes kënne veränneren a ver-
besseren. Op ville vun deene Plazen, wou
déi Lëtzebuerger Kooperatioun aktiv ass,
fonctionnéiert dat mat vill Erfolleg.

E Paradebeispill ass do de Cap-Vert. Dat
ass e Land, wat vun der Dimensioun hier
mat Lëtzebuerg vergläichbar ass. 4.000 
km2 an eng ronn hallef Millioun Leit, quitte
datt et eben aus Insele besteet a virun der
westafrikanescher Küst am Atlantik läit. Um
Cap-Vert ass déi Lëtzebuerger Koopera-
tiounspräsenz ganz spierbar, a vill Leit wës-
sen och do, datt grad mir hinnen hëllefe fir
virunzekommen. Um Cap-Vert gëtt deemno
bewisen, an op anere Plazen och, datt
d’Ausriichtung vun eiser Entwécklungsze-
summenaarbecht déi richteg ass. Wann ee
sech op eng verstänneg Zuel vu méi klenge

Partnerlänner konzentréiert, da kënnt do
och eppes derbäi eraus.

D’Partnerlänner vun der Lëtzebuerger Koo-
peratioun mussen och eng Rei vu Konditiou-
nen erfëllen, déi mat der Qualitéit vun hirer
Gouvernance a mat der Verwendung vun
de Gelder ze dinn hunn. Ausserdeem
stäerke mer do, wou eis Kooperatioun aktiv
ass, ëmmer och de Stat an déi politesch an
öffentlech Strukturen. Dat ass onverzichtbar,
wann emol eng Kéier déi Zäit no der Koope-
ratioun komm ass, wou eis Partnerlänner da
selwer versichen hir Entwécklung ze steie-
ren an ze géréieren.

Schwaach Staten packen dat net. Dat ass
haut zum Beispill e Problem am Niger. E
Stat, dee mat därmoosse Bedroung fir seng
Stabilitéit ze kämpfen huet, datt eng eegen
Entwécklungsstrategie nëmme ganz margi-
nal ka fonctionnéieren. Mä Lëtzebuerg kann
am Niger weder direkt terroristesch Uschléi
verhënneren, nach d‘Tuareg-Rebellioun am
Norden an de Grëff kréien. Dat muss den
Niger selwer fäerdeg bréngen an en deet
sech dobäi zimlech schwéier.

Eis Zil- oder Partnerlänner an der Koopera-
tioun sinn elo zimlech laang déiselwecht.
Mat deene meeschte setze mer ganz Koo-
peratiounsprogrammer ëm, déi mëttel- a
laangfristeg ugeluecht sinn. Dat ass alles
eng Fro vun der Partnerschaft an der
Verlässlechkeet. Et geet een net einfach
esou an e Land kucken, baut eng Schoul an
e Spidol, an dann zitt ee sech nees zréck.

An dach ass et esou, datt bei deene Volu-
men, déi eis Entwécklungshëllef erreecht
huet, eng Reflexioun iwwert d’Kaart vun eise
Partnerlänner sënnvoll schéngt. Dës Iwwer-
leeung ass amgaang. Grad kleng Staten,
déi net vill Ressourcen hunn - dovu kenne
mir eppes, well mir hunn och keng -, riskéie-
ren an dëser Zäit ënner absolut onbezuel-
bare Scholden an Importpräisser, déi si
sech net méi kënne leeschten, zesummen-
zebriechen.

Wa mir also d’Landschaft vun eisen Zillän-
ner iwwerkucken, da sollte mer dat virun al-
lem ënnert dem Gesiichtspunkt vun der ob-
jektiver Noutwendegkeet vun Entwéck-
lungshëllef maachen.

Lëtzebuerg huet am Fong ni déi souge-
nannte Bruttoentwécklungshëllef prakti-
zéiert, déi méi grouss Länner vill bedreiwen.
Dobäi geet et dorëm, datt engersäits
Entwécklungsgelder transferéiert ginn an
anerersäits deen, deen déi zur Verfügung
stellt, sech Zougang zu Mäert an natier-
leche Ressourcë séchert an och Kontrakter
u Land zitt, déi duerchaus lukrativ kënne
sinn.

Dat hu mir net zulescht dowéinst net ge-
maach, well et op deene Plazen, wou mir
kooperéieren, kaum méiglech ass. De Cap-
Vert huet net vill Ressourcen, de Burkina
Faso och net, fir just déi ze nennen. Am Ni-
ger gëtt et zwar Uran, mä Lëtzebuerg
braucht däers keen.

Eis Entwécklungshëllef ass op eng gewësse
Manéier also besonnesch generéis. Si ass
net dorop ausgeriicht, iergendeppes zréck-
zekréien, fir datt mir e bësse vun eisem
Räichtum mat deenen deelen, déi guer
näischt hunn. Grad déi sinn dëser Deeg wéi
scho gesot besonnesch gefaart.

Wa mer eis also deemnächst méi prezis
Froe stellen, ob een dëst oder dat neit
Zilland kéint bestëmmen, da gëtt et zwou
Méiglechkeeten. Entweder et beweegt ee
sech a Richtung vu méi - tëschent Gänse-
féisercher - „Bruttoënnerstëtzung“ oder et
bleift ee bei eisem Nettoprinzip.

Nodeem mer d’Fro net stellen, wat mer fir
eis Kooperatioun da kéinten erëmkréien,
bleiwe mer bei deene klenge Staten a fo-
kusséiere mer de Bléck op Afrika méi wéi op
aner Géigenden, da musse mer op wuel
oder iwwel an eiser Nettoapproche bleiwen.
Dat ass fir e räicht klengt Land, wat aarme
klenge Länner hëlleft, keng Onéier. Et féiert
zu enger Zort Unerkennung fir Lëtzebuerg
an deene betraffene Länner, déi esou eng
ganz aner ass, wéi dat, wat eis hei an der
Géigend méi a méi u Jalousie entgéint-
schléit. Wann ee Schoulen, Spideeler, Ver-
suergung mat propperem Waasser finan-
zéiert, ouni ze froen, wat ee kann zréck-
kréien, da mécht een eng Politik, déi éier-
lech ass. Vill sougenannte Kooperatioun
vun anere méi grousse Länner, déi ass dat
vill manner wéi eis.

Här President, mir si leider nach ganz wäit
dovunner ewech d’„millenium goals“ ze er-
reechen, déi d’UNO am Joer 2000 festge-
luecht huet. Ambitiéis Ziler, déi duerch e ge-
meinsamen a riguréisen Engagement vun
deem, wat mer déi „Éischt Welt“ nennen,
och kéinte bis 2015 erreecht ginn. Datt se
riskéieren et net ze ginn, läit net u Lëtze-
buerg.444422 www.chd. lu
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D’Wirtschaftskris an d’Tatsaach, datt vill
entwéckelt Staten an nächster Zäit wuel hir
Kooperatiounsbudgeten net wäerten an
d’Luucht setzen - et kéint emol sinn, datt se
erofgesat ginn -, hëllefen deemno net, fir der
Welt méi Gerechtegkeet an Entwécklungs-
chancen ze liwweren.

Mir mussen eis emol d’Fro stelle wéi een dat
engem Mënsch a Gambia oder an Eritrea
bäibréngt. Huele mer also emol u mer géi-
fen do jeeweils mat engem Mënsch driwwer
schwätze woufir alt nees eng Kéier seng
Perspektiven net kënne besser ginn. Dee
Mënsch huet net mat Aktien oder mat ier-
gendwellechen Derivatprodukter speku-
léiert. En huet net gemengt, 5% Ertrag op
engem Compte à terme géingen net duer,
et missten der 25 sinn.

An elo, wou all dat do also stattfonnt huet,
mat deem Resultat, wat mer nach ëmmer
nëmmen usazweis kennen, déi schlëmmste
Wirtschaftskris zënter där, déi zum Zweete
Weltkrich gefouert huet, elo soe mer deem
Mënsch et géif leider net méi esou vill Koo-
peratioun ginn, well mer hei musse Banken
an aner Betriber retten. Mir soen him déi
Kris hätt 6.000 Milliarden Euro zerstéiert an
déi puer, déi hie fir ze iwwerliewe gebraucht
hätt, wiere wahrscheinlech och do derbäi
gewiescht. Ech mengen, dee Mënsch géif
fanne mir wiere wierklech net normal do an
eisem räichen Deel vun der Welt.

Mir mussen eis selwer d’Fro stellen: Wat ris-
kéiert deemnächst an der Welt lass ze sinn,
wann d’Kooperatiounsmëttelen, wéi et nun
emol ze erwaarden ass, no ënne revidéiert
wäerte ginn? Net nëmme liewen eng ganz
Rei vu Staten a völleger Ofhängegkeet vun
deene Mëttelen, mä iergendwou ass et jo
och nach wouer, datt europäesch an aner
State laang Zäit matgeholl hunn, wat se
konnte kréien, an dat net zulescht de Grond
war vun der Aarmut a fréiere Kolonialgebid-
der. D‘Leit do, déi wäerten net wierklech
verstoen, datt si emol erëm eng Kéier sollen
d’Fraise vun enger Operatioun droen, déi si
net lancéiert hunn.

Lëtzebuerg soll deemno an deenen interna-
tionale Froen, wou d‘Kooperatioun koordi-
néiert gëtt, op dës Situatioun opmierksam
maachen. De globale Réckzuch vun der
Erfëllung vun den „millenium goals“ wier en
Drama fir e ganz groussen Deel vun der
Welt.

Här President, Lëtzebuerg bleift sech an der
Kooperatioun selwer trei. An dat ass gutt
esou. Eis Politik gëtt fortgefouert, well mer
Solidaritéit net nëmmen no bannen, mä och
no baussen artikuléieren. Fir d’CSV ass dat
de Wee, dee mer musse goen, wa mer an
der Welt wëllen eescht geholl ginn a respek-
téiert gi fir en Engagement, deen en nobe-
len ass. Mir mussen hoffen, datt vill aner
räich Länner deen Engagement do och wël-
len oprecht erhalen. Dat si mer deenen Aar-
men an der Welt schëlleg, déi fir dat, wat op
de Finanzmäert am Moment vir sech geet,
guer näischt kënnen. Et ass net un hinnen,
fir ëmmer nees mussen ze leiden, wa mir
eng Dommheet gemaach hunn.

Ech soen Iech villmools Merci fir d’No-
lauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen der Ma-
dame Gaul Merci. Als nächste Riedner ass
den Här Charles Goerens agedroen. Här
Goerens, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, ech wollt
och am Ufank vu menger Interventioun dem
Minister Merci soe fir den Exposé, deen en
eis de Mëtteg gehalen huet. Et ass dee
leschten an enger Serie vun Interventiou-
nen, déi en all Joer bei Geleeënheet vum Bi-
lan vun der Lëtzebuerger Kooperatioun hei
gemaach huet.

Ech wollt him och Merci soe fir déi Wierder
vun Unerkennung, déi en u meng Adress
geriicht huet. Ech war och frou, datt ech op
d’Ënnerstëtzung vun der Lëtzebuerger Re-
gierung konnt zielen, grad wéi op d’Ën-
nerstëtzung vun enger ganzer Rei vun
anere Regierungen am Kader vu mengen
Aktivitéiten als President vum Club du Sahel
et de l’Afrique de l’Ouest.

Ech wëll awer och meng Mercië weiderree-
chen un d’Direktioun vun der Kooperatioun,
un d’Leit aus der Lux-Developpment, a
selbstverständlech och u sämtlech Ac-
teuren an den ONGen an an der ganzer
Sensibilisatiounswelt ronderëm d’Koopera-
tiounspolitik.

Här President, Afrika ass ee vun de
Schwéierpunkte vun eiser Kooperatioun. Mir
kooperéieren do mat net manner wéi sechs
Länner, dont fënnef an der Regioun vu
Westafrika. Dee Bilan, deen hei gemaach
ginn ass, weist Schiet- a Liichtsäiten op.
Ech wëll besonnesch d’Liichtsäiten ervirs-

träichen a beweisen, datt eng gutt konzi-
péiert Entwécklungspolitik kann zu Resulta-
ter féieren an datt dat am Fong dat besch-
ten Argument ass géint d’Fatalitéit, zu där
verschidde Leit sech higezu fillen all Kéiers
dann, wann et e bësse méi brenzleg gëtt a
wann et méi schwéier gëtt, fir nei Argumen-
ter ze fannen, fir d’Kooperatioun ze stäipen.

Et ass ee Moment gemengt ginn, datt d’Kris
kéint laanscht Afrika kommen, well Afrika
awer an der Weltekonomie marginaliséiert
ass, well seng Proportioun am Verhältnis
zum Welthandel relativ kleng ass an iwwert
déi lescht Jorzéngten d’Tendenz hat ëmmer
méi ze fale bis zur Bedeitungslosegkeet hin.
Wann een awer e bësse méi no hikuckt an
et ënnerhält ee sech mat Afrikaner, déi e
gudde Bléck an e gudden Duerchbléck
hunn iwwert hire Kontinent, da kënnt e vill
méi differenzéiert Bild zum Virschäin.

Gewëss, generell kann ee soen - an de Mi-
nister huet och dorun erënnert -: Mat 8%
Croissance économique ass een an der Lag
generell fir d’„Millenium developpment
goals“ ze erreechen. 5% ass ongeféier dat,
wat zejoert an Afrika u Bruttoinlandsteige-
rung erreecht ginn ass. 3% ass dat, wat ge-
braucht gëtt bis een an d’Zone de décrois-
sance kënnt. Also, wann een ënnert 3%
kënnt, dann ass een an der Décroissance,
well ganz einfach d’Croissance démogra-
phique 3% ass. Generell gesinn also, wann
een dee Seuil och nach ënnerschreit, dann
ass ee wierklech an enger Situatioun, déi
extrem dramatesch ass.

Wat d’Matière-premièren ubelaangt, leiden
d’Afrikaner natierlech ënnert der Chute vun
de Präisser beim Kotteng, beim Pëtrol, beim
Uranium, bei der Brucit a bei anere Bue-
demschätz. Dat Eenzegt, wat an d’Luucht
gaang ass, mengen Informatiounen no, ass
d’Gold, wat natierlech och um afrikanesche
Kontinent ze fannen ass. Mä domat wäert
een doudsécher net d’Problemer vun
Afrika…

(Interruption)

Gelift?

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Ech
weess esouguer wou.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Mir sinn
all Kéier erëm impressionéiert vun Ärem
breede Wëssen, Här Jaerling.

Déi grouss Investisseure wäerten och Afrika
e bësse méi meiden, aus där ganz einfach-
er Ursaach, well bis elo war et interessant,
fir Pëtrol puiséieren ze goen an déi ent-
leeëndsten Ecker vun Afrika zu engem Zäit-
punkt, wéi de Barrel ganz héich war. Dat ass
awer elo net esou. D’Expectatioune vun
deene groussen Investisseuren, déi natier-
lech Situatiounen an den Entwécklungen
anticipéieren, sinn extrem virsiichteg ginn.
Esou datt och do d’Investissementer un
d’Stottere komm sinn.

Deen Tableau do kéint ee brosséieren,
wann Afrika e Kontinent wier wéi déi aner,
wann d’Gouvernance an deene meeschte
Länner déi wier, déi mer en Conformitéit
mam Principe démocratique, mat Kontroll-
instanzen, wéi se an eise Länner üblech
sinn, kéint vergläichen. Deem ass awer net
esou. Esou datt déi Leit, déi guer näischt
haten, am Fong net vill kënne manner
kréien. Déi net héich kënnen eroffalen, déi
spieren d’Kris natierlech net d‘selwecht wéi
dat a Länner de Fall ass, déi vun engem
ganz héijen Niveau op eemol an d’Précari-
téit kommen.

Een Element, wat oft ënnerschloe gëtt an
den Diskussiounen, ass dat, wat d‘Diaspora
africaine all Mount u Gelder heemweist. An
deem Sënn: Wéi d’Précaritéit och Leit aus
der afrikanescher Diaspora menacéiert, gëtt
och manner an afrikanesch Länner iwwerwi-
sen. Ech ka mech erënneren, zu engem
gewëssenen Zäitpunkt huet dee Montant
am Bruttonationalprodukt vum Cap-Vert on-
geféier 20% ausgemaach. Deen ass men-
gen Informatiounen no elo ënner 10% gefall.
Néanmoins, ass dat awer eng ganz beacht-
lech Proportioun vun de Richessen, déi
sech an engem Land während engem Joer
unhiewen.

Och d’Entwécklungshëllef huet d’Tendenz
fir ze falen. Dorobber kommen ech duerno
nach zréck.

À quelque chose malheur est bon. Déi Dé-
tente vun de Präisser huet et jiddefalls mat
sech bruecht, datt fir d’Mobilitéit an Afrika,
fir d‘Transporter e bësse méi Pouvoir
d’achat iwwreg bleift, well do manner gefrot
gëtt opgrond vum niddrege Pëtrolspräis.

An da kënnt e ganz kuriéise Phenomeen.
Dat ass déi ënnerschiddlech Manéier wéi
d’Bankekris Afrika frappéiert huet. Ech hu
mer soe gelooss, datt an der Zone CFA déi
Kris sech anescht auswierkt wéi en dehors
vun der Zone CFA. D‘Zone CFA ass déi Zon,
déi e Frang huet, deen un den Euro gekop-

pelt ass an dee praktesch eng fix Paritéit
huet mam Euro an deen also och d’Aléae
vum héijen Euro huet misse spieren. Dat
huet och d’Exporter vun den afrikanesche
Länner erschwéiert. An deem Sënn, wéi et
do zu enger liichter Détente komm ass,
kënnt et also och an der Zone CFA zu enger
liichter Détente.

Dozou ass awer ze bemierken, datt déi Ban-
ken - ech denken un déi kommerziell Ban-
ken - an der Zone CFA surliquide sinn. Er-
staunlech, wann een iwwer Afrika schwätzt
an et schwätzt een do vu Banken, déi noto-
resch surliquide sinn. Si si surliquide, well
déi meescht vun deene Banke si Succur-
salë vu franséische Banken.

Si sinn also méi dem Prinzip vun der Ap-
proche prudentielle vu Frankräich ver-
schriwwen, an deementspriechend si wéi-
neg Kreditter gewährt ginn un d’Lokaleko-
nomie. Et si wéineg Kreditter un d’Lokaleko-
nomie gewährt ginn, well d’Solvabilitéit vun
eenzelne Clienten net ëmmer garantéiert
ass. Dat huet och ganz vill mat Gouver-
nance entrepreneuriale ze dinn, an och mat
Gouvernance locale, Gouvernance natio-
nale.

Do, wou et u villem feelt, feelt et gewéinlech
haaptsächlech un deenen dote Saachen.
Déi kleng Saachen, déi net klappen, sinn
och d’Resultat vun enger Großwetterkarte,
déi net esou ass wéi se misst sinn, fir e gud-
den Développement vun den Affären ze er-
méiglechen.

Ausserhalb vun der Zone CFA sinn d’Ban-
ken an enger ëmgekéierter Situatioun. Do
hu se och Risike geholl mat deene Resulta-
ter, déi mer kennen, datt se an dëser Period
och net vill kënnen derzou bäidroen, datt
d’Konten erëm eng Kéier équilibréiert ginn
an datt Entreprisen, déi Problemer hunn,
erëm kënnen déi néideg Couvertures de ca-
pital kréien.

Et muss een déi makroekonomesch Analyse
maachen, fir erauszefannen op wéi enger
Toile de fond datt d’Entwécklungspolitik
sech beweegt. Dat, wat mer ënner Répu-
blique au développement verstinn, huet na-
tierlech deem Rechung ze droen, wat ech
elo gesot hunn, mä et ass awer vill méi, oder
vill manner, jee nodeem wéi een dat gesäit.

Fir eis als Demokratesch Partei ass d’Koo-
peratiounspolitik nach ëmmer dem Zil vun
der Aamutsbekämpfung verflicht. Dat ass
dat iewescht Zil. Alleguer déi aner Koopera-
tiounen, déi et kënne ginn am kommerziel-
len Domän, am politeschen Domän, déi si
complémentaire dozou. Déi widdersprie-
chen deem iwwerhaapt net. Wichteg ass,
datt mer Kohärenz an déi ganz Politike
kréien. Wichteg ass, datt dat, wat an dee-
nen anere Kooperatiounsfelder gemaach
gëtt, net deem widersprécht, wat mer an
der Aide publique au développement maa-
chen, an ëmgekéiert.

Eppes, wat engem am Gespréich mat Afri-
kaner opfält, dat ass deen onwahrschein-
lechen Ierger, deen eng Partie Leit expri-
méieren, wann et ëm de Rôle vum Fonds
monétaire international an afrikaneschen
Ugeleeënheete geet. All déi Länner, déi bis
elo ëmmer gesot kritt hu si misste privati-
séieren, déi stelle fest, datt déi Länner, déi
responsabel si fir d’Definitioun vun deene
Lektiounen, déi si Jorzéngte laang kruten,
déi sinn, déi ausgerechent elo an engem
ganz massiven Ausmooss verstaatlechen.
Déi ëmmer den Interventionismus verpönt
hunn, sinn déi, déi elo am meeschten inter-
ventionistesch ginn.

De Minister, Här President, huet zéng Pisten
opgezielt, mat deenen ech grosso modo
kann d’accord sinn. Ech wollt elo keng zéng
Pisten dernieft setzen. Ech wollt soen, datt
mer prinzipiell mat der Ausriichtung vun der
Kooperatiounspolitik, esou wéi se skizzéiert
ginn ass, d’accord sinn.

Ech wollt vläicht ofschléissend puer allge-
meng Remarquë maache ronderëm eng Se-
rie vu Begrëffer. Ech fänke mat den Zillän-
ner un. Mir mengen, et gëtt keng exakt Wës-
senschaft fir d‘Zillänner festzeleeën. Mir ha-
len um Prinzip fest, datt et gutt ass, datt een
eng Répartitioun vun de Risiken huet. Dat
heescht, datt een - wann ech dat kéint esou
ausdrécken - e Portefeuille vun Zillänner
huet, wou ee kann an deene Länner, wou et
besser virugeet, méi maachen, an an dee-
nen, wou et net esou gutt virugeet, muss
méi iwwer Dialogue politique a Koopera-
tioun an Iwwerzeegungsaarbecht hikom-
men.

Grosso modo ass et richteg, datt mer de
Kär vun deenen Zillänner bäibehalen, datt
mer aus deenen erausginn, déi hir Capacité
de génération de richesse esou entwéckelt
hunn, datt se selwer kënnen iwwer intern
Redistributioun hire Leit entgéintkommen.
Do wär et falsch, wa mer géifen dat maa-
chen, wat déi Länner scho selwer kënne
maachen. Well wann Entwécklungskoope-

ratioun heescht engem aneren d’Méiglech-
keet ginn, sech selwer ze entwéckelen, da
wär dat Zil jo scho praktesch a Länner wéi
Namibien an El Salvador zum gréissten
Deel erreecht.

Dat Zweet, dat ass de Caractère vun der
Entwécklungspolitik. Ech bleiwen nach wie
vor der Meenung - an dat gehéiert zu deene
wéinegen Iwwerzeegungen, déi ech hunn -,
datt wann ee mengt déi Entwécklungspolitik
misst utilitaristesch ausgeriicht ginn, dann
ass een um Holzwee. Wann ee mengt, et
misst een Interventiounen am Domän vun
der Aide humanitaire d’urgence all Kéier
justifiéiere mat engem Avantage fir eis, da si
mer um Holzwee. Well wann een dann net
direkt en Avantage ka fir eis ausmaachen,
huet een d’Tendenz opgond vun där Ap-
proche, fir dann déi Hëllef net ze maachen.

Datselwecht gëllt fir d’Entwécklungspolitik
am grousse Ganzen, do wou effektiv Pro-
jeten a Programmer a strategesch Ausriich-
tungen an der Kooperatioun ugestrieft ginn.
Och wann een do ëmmer nëmme sicht wat
fir eis kann erausfalen, ass een och um
Holzwee. Well wann d’Entwécklungspolitik
der Bekämpfung vun der Aarmut soll dén-
gen, dann hu mer Problemer ze léisen do,
wou d’Leit aarm sinn, an net Problemer bei
eis ze léisen.

Wann een net erkläert kritt, datt ee sech do
selbstlos soll deem Zil verschreiwen, da ris-
kéiert een eng Partie Feeler ze maachen.
Dat mag kuerzfristeg net aliichten, mä län-
gerfristeg an och am Réckbléck aus deene
verschiddenen Evaluatiounen, déi gemaach
goufen, gëtt dat do erkennbar.

Ech wollt e Wuert soen iwwert d’Kohärenz
vun de Politiken. Ech wëll emol soen, wat et
net ass. D’Kohärenz vun de Politiken ass
net, wann d’Weltbank am Irak Scholden no-
léisst a sech da jorelaang fléiwe léisst, bis
se dann och op de Wee geet, fir datsel-
wecht ze maache vis-à-vis vun afrikanesche
Länner. Kohärent wär et, datt ee géif soen:
Mir ginn iwwerall do hëllefen, wou et Sënn
mécht, an net nëmmen aus geostrateges-
chen oder geopoliteschen Iwwerleeungen
eraus.

D’Kohärenz vun de Politiken heescht och,
datt déi 27 Memberstate vun der Europä-
escher Unioun sech endlech déi Kohärenz
ginn, déi ëmmer erëm a Sonndesriede be-
tount gëtt. Et geet u mat den Engagemen-
ter, déi Der kënnt vergläiche mat der Lo-
sung: „Folget meinen Worten, aber nicht
meinen Taten.“

Hei ass zu Lëtzebuerg feierlech beschloss
ginn ënner Lëtzebuerger Présidence, datt
d’Länner alleguer hire Méiglechkeeten ent-
spriechend géifen op 0,7% histeieren. Déi
nei Memberstate vun der Europäescher
Unioun e bësse manner, well deenen och
net esou vill zouzemudden ass, a wëssend
och, datt se bei sech doheem nach ganz vill
Précaritéit hunn, war dat en Zil, un dat sech
awer elo net gehal gëtt.

Eis huet et geschéngt et hätt ee missen do
linear all Joer kënnen eropgoen. Linear, fir
dat budgetär kënnen ze verkraften. Linear
och, well dat dann déi Efforten, déi sech er-
ginn a puncto Ausriichtung vun Entwéck-
lungspolitiken, a puncto Konzeptioun, a
puncto wëssenschaftlechem Ënnerbau vun
deeneselwechte Politiken absolut indispen-
sabel ass, an och a puncto Akzeptanz. Et
kann een net vun engem Dag op deen
anere vun 0,3 op 0,7% goen. Do riskéiert ee
méi Pannen a kuerzer Zäit ze begéinen, wéi
et der nohalteger Akzeptanz vun der Ent-
wécklungspolitik förderlech ass.

Kohärenz vun de Politiken heescht och, datt
een et international fäerdeg bréngt, datt déi
verschidden Organisatiounen, déi mer hunn
- Organisation mondiale du Commerce, Or-
ganisation internationale du Travail, Fonds
monétaire international, Banque mondiale -,
matenee schwätzen. Dat, wat an deem en-
gen Domän gemaach gëtt, gëtt an deem
aneren Domän nach eng Kéier neutrali-
séiert.

Wann antidumping Bestëmmungen an der
OMC d’Regel sinn, an et gëtt en Tribunal de
règlement de différence, fir och esou Vers-
téiss ze enden, da kann ee locker am Kader
vun den Engagementer oder Netengage-
menter, déi am Fonds monétaire internatio-
nal geholl goufen, dogéint verstoussen, an-
deem datt ee systematesch seng Währung
ënnert dem Wäert léisst.
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Wéi dat zum Beispill fir China de Fall ass. A
wa mer vu China schwätzen, da si mer erëm
eng Kéier bei engem vun den éischten Ac-
teuren um afrikanesche Kontinent, déi et
fäerdeg bréngen duerch de chronesch
sous-évaluéierten Yuan Produiten aus China
op den afrikanesche Maart, an zwar an der
Économie informelle, ukommen ze loossen.
An déi ginn deenen aarme Leit, déi mat ru-
dimentäre Moyenë kleng Objete fabrizéie-
ren, déi se um Marché informell verkafen,
nach Konkurrenz maachen. Méi dégueu-
lasse an inkohärent kann et wierklech net
goen.

Wann ee vu Kohärenz vun de Politike
schwätzt, da muss een den Impakt vun dee-
nen dote Praktiken analyséieren. Mir sinn do
net ganz onschëlleg drun. Mir hu jo gesinn,
wéi mer elo gelidden hunn, andeems datt
déi déi menge si wieren esou grouss, datt
se déi Kleng net méi bräichten, wéi Frank-
räich an Däitschland a Groussbritannien an
Italien, mir wieren op engem Punkt ukomm,
wou déi aner eis géife lénks leie loossen. Et
huet eis ganz wéi gedoen, an et huet hei zu
Lëtzebuerg zu ganz ville Malaisen Ulass
ginn an de leschte Méint.

Mir hunn dat och permanent stigmatiséiert,
well mir der Meenung sinn, zu Recht, datt
déi Kris, an där mer dra sinn, datt mer do
d’Efforten an d’Inpute vun deene 27 Länner
plus d’Kommissioun vu Bréissel brauche fir
déi in etwa ze beherrschen, in etwa mee-
schter ze ginn, eis esou ze organiséieren,
datt mer kënnen déi mannste schlechte So-
lutiounen zréckbehalen, esou laang wéi
keng besser an Aussiicht sinn. Mä mer ginn
awer domadder implizit zou, datt mer der
Meenung sinn, datt de Benin oder de Sene-
gal oder den Niger absolut à même sinn, fir
selwer mat hire Problemer fäerdeg ze ginn.

Zur Kohärenz vun der Politik gehéiert och
d’Förderung vun der Dimension régionale.
Wann een um lénken Ufer vum Niger e Spi-
dol huet, wat en Département de l’obsté-
trique huet, an et huet een op deem rietsen
Ufer vum Niger 100 km weider genau dat-
selwecht, an et huet een op wäiter Flur iw-
werhaapt keng aner Servicer, déi am Ge-
sondheetsberäich ukomm sinn, da gëtt er-
kennbar wéi noutwendeg datt et ass, datt
een déi Problemer do op regionaler Basis
erfaasst. Nämlech grenziwwerschreidend a
permanent op der Sich no Complémentari-
téit, esou laang wéi et hannen a vir net duer-
geet, fir eng flächendeckend Gesondheet
ze offréieren.

Zur Kohärenz vun der Politik gehéiert och,
datt Europa aus engem Mond schwätzt. Of-
fiziell ass dat de Fall, am Journal officiel gëtt
dat och erkennbar. An de Rieden, déi virum
Europaparlament an offizielle Missioune vu
Vertrieder vun der Kommissioun a vum
Conseil gesot ginn, héiert een dat och ëm-
mer. Wann een an der Praxis awer kuckt wat
lass ass, da fält engem op, datt iwwert déi
grouss Objektiver d’Opinions publiques net
dohanner stinn an d’Regierungen och net
ganz staark.

Wann ech mat engem Vertrieder aus Lett-
land schwätzen, aus Polen oder aus Es-
tonien, an ech schwätzen iwwer Entwéck-
lungspolitik, da gesinn déi nëmme just
Wäissrussland a Moldawien, an och nach e
puer Länner am Kaukasus. Déi kucken
nëmme just no Osten. Jee nodeem, mat wat
fir enge Vertrieder ech aus dem Süde vun
der Europäescher Unioun schwätzen, ge-
sinn déi haaptsächlech de Caractère médi-
terranéen. Spuenien kuckt bal ausschliess-
lech no Latäinamerika. De Stack vun de
Grënnerlänner vun der Europäescher
Unioun, dat sinn am Fong déi Eenzeg, déi e
relativ komplett Bild vun deem Ganze mat
gemeinsam droen.

Do ass nach a puncto Kohärenz vun de Po-
litiken enorm vill ze maachen. An och wann
een iwwert d’Zilsetzunge schwätzt, da
mierkt een, datt do nach Welte leien të-
schent de Virstellung<e vun deenen engen
a vun deenen aneren. Et kann net eng Euro-
papolitik gemaach gi fir d’Mëttelmierlänner,
déi just vu Frankräich, Italien a Spuenien a
Griicheland gedroe gëtt, an net vun deenen
23 aneren. Entweder gëtt se vun deene 27
Länner gedroen, an dann, souwuel vu 27
Länner gëtt d’Mëttelmierpolitik gedroe wéi
och d’Politique de voisinage, wéi och de
Rescht vun der Kooperatiounspolitik mat
deenen anere Länner.

Ech hunn d’Gefill, datt do den État politique
an den État réel ganz wäit ausernee leien.
Dat bréngt mech zu der Noutwendegkeet,
fir ze kucken, wéi ee kann déi eenzel Ac-
teuren asetzen. An do beschränken ech
mech jo bis elo a menger Interventioun
haaptsächlech op déi staatlech. Ech wëll
awer och e Wuert soen iwwert déi net staat-
lech Acteuren.

Et gëtt oft probéiert, an dat ass och e Ver-
such deen an der Déclaration de Paris ge-
maach ginn ass, fir d’ONGen op d’Politike
vun deenen eenzelne Länner ze - ech
weess net ob alignéieren dat richtegt Wuert
ass -, mä fir se jiddefalls méi no bäi ze brén-
gen. Ech mengen als een, dee selwer e
staatlechen Acteur war, oder jiddefalls déi
Funktioun incarnéiert huet, soll een de Ca-
ractère non-gouvernemental respektéieren.

Et soll een och net higoen a mengen, si solle
sech gruppéieren. Wa se dat wëlle maa-
chen, kënne se dat aus fräie Stécker maa-
chen. Wa se dat wëlle maachen an et ass
hire Choix, da kënne se derbäi gehollef
kréien. Mä ech mengen et ass net un ons fir
hinne virzeschreiwen, wat se do ze maa-
chen hunn. Dat wier net gutt, well d’ONGen
hunn eng ganz spezifesch Funktioun.

Si kënnen oft do asprangen, wou de staat-
lechen Acteur net ka präsent sinn. Si hunn
eng Bréckefunktioun tëschent de Bevölke-
rungen am Süden an deenen am Norden,
doduerch datt se och ganz staark an der
Sensibilisatioun täteg sinn. Si hunn eng
Proximitéit mat den Acteuren um Terrain an
Afrika, déi een als staatlech Acteuren net
ëmmer an deem Ausmooss kann hunn. An
duerfir mengen ech wier et en absolut indis-
pensabelen Ingrédient an där ganzer Dé-
marche. Déi Formulen, déi bis elo fonnt gi
sinn, Programmes indicatifs de coopération,
an déi hinnen och erméiglechen, datt se
sech kënne strategesch besser virbereeden
op hir Aufgaben, mengen ech wier den Op-
timum, deen een do kéint erreechen.

Si droe wesentlech zur Akzeptanz vun der
Entwécklungspolitik bäi. Si kënnen aller-
déngs och, am Kader vun enger Pann, zum
Refus vun därselwechter Politik bäidroen.
Déi grouss Hantise vun deenen, déi sech
mat Entwécklungspolitik ofginn, ass déi,
datt iergendeng Pann anzwousch virfält.
Deen, deen dat éischter locker kommen-
téiert, an deem am Fong de Weiderbestand
vun der Entwécklungspolitik net esou um
Häerz läit, deem kann dat egal sinn. Mä
een, deen awer un der Akzeptanz vun der
Politik interesséiert ass, dee muss wëssen,
datt mer en Intérêt hunn, datt keen eng - wéi
mer op Lëtzebuergesch soen - „komme
léisst“.

Den Dialog ass indispensabel fir weiderze-
kommen. Ech fannen, datt mer och deen
Dialog, dee mer an der Chamber fonnt
hunn, tëschent der Commission des Affaires
étrangères mat den Acteurs gouvernemen-
taux et non-gouvernementaux, datt deen an
der Rei ass, datt ee wuel ëmmer mengt, et
hätt ee kënne méi diskutéieren, mä ech fan-
nen, datt déi Échangen, déi mer haten, ob
dat iwwer Relatiounen, Klima, Kooperatioun,
Environnementspolitik war, ob dat iwwert
d’Ausriichtung vun der Entwécklungspolitik
war, ob dat Commentairë waren iwwer een-
zel Beräicher an der Kooperatiounspolitik,
déi gi mer jiddefalls e gutt Gefill. Ech men-
gen et ass wichteg, datt mer d’Akzeptatioun
vun der Politik hei weider förderen.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Ech wollt ofschléissend nach eng Kéier op
de Caractère désintéressé oder non-utilita-
riste zréckkommen. Wa mer et fäerdegbrén-
gen, datt mer kënnen op 1% kommen, a mir
ënnersträichen dat Zil och als Demokra-
tesch Partei, a mir ginn och domat den En-
gagement an, fir an deenen nächste Méint
respektiv an deenen nächste Joren dat do
mat Déterminatioun dobaussen ze vertrie-
den, well dat do ass eppes wat sech net
vum selwen dobaussen explizéiert. Well et
ginn der, déi mat enger ganz einfacher
arithmetescher, primitiver Approche dat do
kënnen zerrieden. Da musse mer zolidd Ar-
gumenter hunn.

Wa mer et fäerdegbréngen, datt mer déi Ar-
gumenter, déi mer hei an dëser Debatt be-
méien, eriwwerkréien, a wa mer et fäerdeg-
bréngen, datt déi aus de Schoule kommen
an déi dat och akzeptéieren - well ech ginn
dervun aus, datt och an de Schoulen doriw-
wer geschwat gëtt, an et gi jo och Sensibili-
satiounscampagnen vis-à-vis vun de Kan-
ner -, wa mer et fäerdegbréngen, datt déi
erauskommen an datt déi och der Meenung
sinn, datt d’Aarmutsbekämpfung dat
iewescht Zil an der Entwécklungspolitik ass,
ouni direkt no engem Avantage fir eis ze
froen, da kënne mer soen, datt dat, wat an
de Cours d’instruction civique, an de Cours
de morale laïque oder an de Reliouns-
coursen geléiert ginn ass, net ëmsoss war.

Wann do awer Téin ufalen, wéi mer se
éischter beim Comptoir gewinnt sinn, da
mengen ech muss een och de Wäert vun
esou Coursen hannerfroen. Dat do huet mat
Ethik ze dinn, dat do huet mat Responsabili-
téit ze dinn, dat do huet mat Développe-
ment durable ze dinn, dat do huet mat Soli-
daritéit ze dinn, déi eng duebel Dimensioun
huet, nämlech eng no baussen an eng no
bannen. Déi zwou hat ech schonn d’Ge-
leeënheet hei an Interventiounen an deene
Jore virdrun ze ënnersträichen, déi kann
een net eng vun där anerer lassgeléist ge-
sinn. Et ass net dat eent oder dat anert. Et
ass dat eent an dat anert.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Goe-
rens. Den nächste Riedner ass den honora-
belen Här Angel.

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- Merci, Här
President, fir d’Wuert. Här Minister, Dir Dam-
men an Dir Hären, ech wëll mech gläich de
Mercië vum Minister uschléissen an all de
Leit, déi an der Kooperatioun schaffen, hei
am Land an um Terrain, Merci soen. Ech
zielen och keen op, fir dass ech kee ver-
giessen.

Mir hunn hei zu Lëtzebuerg zënter laangem
e Konsens, dass mer schrëttweis sollen d‘Zil
erreechen, fir 1% vun eisem Revenu natio-
nal brut an d’Entwécklungszesummenaar-
becht ze investéieren. Wann den RNB
zréckgeet, geet doduerch natierlech och an
absoluten Zuelen de Volume vun der APD
zréck. Wann den RNB zum Beispill géif ëm
3% zréckgoen, reduzéiert sech och de
Montant, deen der Kooperatioun zur Verfü-
gung steet, am selwechte Mooss.

Wa mer eis Politik fortsetzen, wou mer pro-
zentual gekuckt d’Hëllef vu Joer zu Joer
liicht eropgesat hunn, kéint dee Montant,
dee mer am leschte Joer haten, ongeféier
bäibehale ginn. Et muss een allerdéngs der-
mat rechnen, dass den Abroch vun de Re-
cettë vun eisem Stat vill méi dramatesch ka
ginn. Dat heescht awer net, dass dann den
RNB am nämlechte Mooss erofgeet. Falls
mer also de Montant vun der Kooperatioun
ongeféier um nämlechte Niveau hale wéi
d’lescht Joer, heescht dat, dass d’Koopera-
tioun vill méi en héijen Undeel um Statsbud-
get kritt wéi an deene leschte Joren.

Firwat musse mer eist 1%-Zil bäibehalen?
Eng Rei vu Länner, wéi Italien oder Lettland,
hunn hire Budget fir d’Entwécklungshëllef
schonn drastesch gekierzt. Besonnesch er-
schreckend ass awer, dass Irland, opgrond
vun der Kris an ouni vill Fiederliesens, seng
Hëllef ëm 10% reduzéiert huet, obwuel et
nach viru kuerzem grouss Ustrengunge ge-
maach huet, fir d’Zil vun 0,7% vum RNB ze
erreechen.

Lëtzebuerg muss also elo e Signal setzen
an u sengen Ziler festhalen. Et muss weider
u seng Partner an Europa appeléieren,
d’Entwécklungshëllef net ze kierzen, well se
an deenen aarme Länner bluttnéideg ge-
braucht gëtt. Grad als ee vun de Muster-
schüler an dësem Beräich muss Lëtzebuerg
demonstréieren, dass a schwéieren Zäite
Solidaritéit wierklech eppes bedeit. Et muss
ee sech virun Aen halen, dass all Prozent-
punkt ëm deen d’Hëllef aus Europa zréck-
geet méi extrem Aarmut, méi Hoffnungslos-
egkeet a méi Konflikter bedeit.

Wann ee Suen am Iwwerfloss huet, ass et
einfach sech grousszügeg ze weisen. Echt
Solidaritéit beweist sech awer grad a
schlechten Zäiten. Eist Zil vun engem Pro-
zent bäizehalen, musse mer awer och, well
mer bei eise Partner an der Flicht stinn. Mir
hunn eis Ënnerstëtzung versprach a mus-
sen och verlässlech sinn.

Dës Länner wäerte souwuel ënnert der
weltwäiter Finanz- a Wirtschaftskris, ënnert
de Problemer, déi bei den Accords de Par-
tenariats économiques an aner Handelsme-
surë crééiert ginn, an och duerch d‘Konse-
quenze vum Klimawandel leiden. Do wier et
dann onverantwortlech hinnen och nach dat
bëssen ewechzehuelen, wat mer hinnen am
Kader vun eiser Kooperatioun zougesot
hunn.

Ech wollt ursprünglech eng Motioun maa-
chen, an do hunn ech mer geduecht, dräi
Méint virun de Wahlen, mer hunn d’nächst
Kéier eng aner Chamber, mer hu vläicht eng
aner Regierung, aner Leit - Wee weess wéi
d’Situatioun ausgesäit? Duerfir wollt ech en
Appel maachen, wollt ech dat ëmbauen als
Appel un all politesch Acteuren hei am
Land, déi vun haut an déi vu muer.

Ech constatéiere fir d’éischt emol, dass déi
aktuell Wirtschaftskris zu Lëtzebuerg, an
Europa, mä virun allem an der ganzer Welt
vill Leed verursaacht. An ech soen och,
dass déi aarm Länner iwwerduerchschnëtt-
lech haart vun dëser Kris getraff ginn. Mir

wëssen och, dass déi aarm Länner keng
Reserven hunn, besonnesch keng finanziell
Reserven, fir dëse Coût vun der Wirtschafts-
kris opzefänken.

Mir wëssen, dass déi aarm Länner niewent
der Wirtschafts- a Finanzkris natierlech och
haart getraff sinn duerch d’Klimakris, d’Lie-
wensmëttelkris an d’Energiekris. Mir wëssen
och, dass dës Krisen d‘Denken an d’Han-
delen, wat déi weltwäit Solidaritéit an nohal-
teg Entwécklung ugeet, staark ënner Drock
setzt. Mir däerfen also och net vergiessen,
dass mer wéi gesot eng international Obli-
gatioun oder Verflichtung hunn, fir weider ze
hëllefen. D’Zukunft vun deenen aarme Län-
ner ass ofhängeg, ass net ze trennen, ass
enk verbonne mat der Zukunft vun deene
räiche Länner, genau sou wéi d’Zukunft vun
deenen aarme Länner verbonnen ass mat
där vun de räiche Länner.

D’Lëtzebuerger Chamber an och d’Regie-
rung huet an deene leschte Joren ëmmer
erëm widderholl, dass mer wëllen op 1%
eropkommen. Duerfir, nach eng Kéier, wëll
ech eis alleguer opruffen, déi nächst Cham-
ber, déi nächst Regierung, weiderzemaa-
chen an där Solidaritéitspolitik, dass mer
wéi gesot deen 1% bäibehalen, dass mer
awer och de Budget vun der Aide publique
au développement net däerfe polluéieren,
entre guillemets, mat anere Posten, an dass
mer och sollen, wat ech ganz wichteg fan-
nen, de Prinzip vun der Aide non-liée wei-
der behalen.

Ech ruffen och op, dass mer weider ambi-
tiéis bleiwe mussen um Gebitt vun der no-
halteger Entwécklung an de propperen
Energien an den Entwécklungslänner, an,
wat ganz wichteg ass, dass mer op all dëse
Punkten um europäesche Plang an um in-
ternationale Plang dës Punkte vertrieden.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
mir, déi räich Länner, hunn an deene leschte
sechs Méint zu Recht dausende Milliarden
investéiert, fir d’Banken ze retten. Räich
Länner kënne sech dat, wéi ech virdru ge-
sot hunn, erlaben. Déi aarm Länner kënnen
dat net. Si hu keng Reserve méi, an och hir
Recettë ginn duerch verschidden Ursaa-
chen erof. De Minister huet dat och scho
gesot.

D’Präisser vu ville Grondstoffer falen. Déi
Suen, déi d’Familljememberen heem-
schécken, sinn och réckleefeg. Déi west-
lech Banken, d‘Fonds d’investissements an
institutionell Investoren zéien hir Fonge
massiv zréck, an d’Budgete fir Entwéck-
lungshëllef, wéi ech scho gesot hunn, sti
weltwäit ënner Drock.

Wat gegollt huet fir d’Folge vun der Klima-
kris, déi verursaacht ginn ass duerch e
weltwäit explosiounsaarteg gestigene Ge-
brauch vun Energië vun de räichen a vun de
Schwellelänner, gëllt och fir dës Finanz- a
Wirtschaftskris. Déi aarm Länner bezuelen
d’Rechnung fir eng Kris, déi si net verur-
saacht hunn.

Niewent deene staarken a moraleschen Ar-
gumenter fir Entwécklungshëllef weiderze-
bréngen, ginn et och staark Argumenter déi,
mengen ech, an eisem eegenen Intérêt
sinn. Och de Minister huet dat schonn uge-
schwat. Eng Welt, wou d’Inégalitéite weider
wuessen, wou eng extrem Aarmut weider
wiisst, ass eng Welt mat méi Onstabilitéit, vill
méi Konflikter an eng Migration forcée, déi
och eropgeet.

Ech froe mech - ech brauch mech dat net
ze froen -, ech sinn iwwerzeegt, dass dat eis
herno wahrscheinlech méi kascht, wéi dat,
wat elo an Entwécklungshëllef an Zesum-
menaarbecht gestach gëtt. Dat hätt näm-
lech alles direkt Folgen op eise Wuelstand,
an och op d’Sécherheet, a bréngt wéi gesot
och nach grouss Gefore fir eis Ëmwelt.

Doriwwer eraus däerfe mer mengen ech
awer och net vergiessen, dass d’Entwéck-
lungslänner och elo schonn e wichtegen
Handelspartner fir Europa sinn, respektiv e
groussen Ofsazmaart fir eis europäesch Ex-
portprodukter kënne bedeiten. Och aus en-
ger ekonomescher Perspektiv, wann een
eng Milliard Mënschen aus dem Boot fale
léisst, ass dat keng gutt Saach fir e Konti-
nent mat enger Handelstraditioun wéi Eu-
ropa. Grad elo, wou europawäit d‘Budgete
vun der Entwécklungshëllef ënner Drock
stinn, ass d’Cohérence des politiques, déi
de Mëtteg schonn oft ugeschwat ginn ass,
méi wéi jee richteg.

Mir hei zu Lëtzebuerg mussen natierlech all
eis Politike besser openeen ofstëmmen, an-
deems mer méi Rücksicht huelen op
d’Entwécklungslänner. Dat gëllt beson-
nesch, ech hunn et schonn ugeschwat, fir
d’Klimapolitik, d’Agrarpolitik, d’Handelspoli-
tik. An duerfir sinn ech och frou, dass ech
an där Proposition de loi - déi d’Madame Err
an ech -, déi d’Madame Err herno hei wäert
déposéieren, deen Aspekt vun der Cohé-
rence des politiques och an déi Proposition444444 www.chd. lu

SÉANCE 

38 Mercredi, 
25 mars 200938



de loi eragesat hunn, wou mer soen, dass
all Joer misst e Rapport annuel iwwert d’Co-
hérence des politiques gemaach ginn hei
an der Chamber.

Et wier eng interessant Saach, Här Minister,
da séizt Dir och vläicht net eleng hei, da
wiere vläicht déi Kolleegen, déi fir Klima-,
Energie- an Agrarpolitik do wieren niewent
Iech, an da kéinte mer do eng kohärent Dis-
kussioun féieren. Ech mengen, et ass jo och
eng Recommandatioun, wat de CAD uge-
schwat huet.

D’Cohérence des politiques, dat soen och
d’ONGen, musse mer wierklech méi genau
ënnert d’Lupp huelen. All Land vun der EU
muss jo och all zwee Joer e Rapport de co-
hérence bei d’Kommissioun op Bréissel
schécken. A falls ech do richteg informéiert
sinn an dat richteg e Méindeg an der Kom-
missiounssëtzung verstanen hunn, ass jo ei-
sen Délai fir September 2009, an do wier et
mengen ech interessant, Här Minister, wann
Dir, éier Dir dat Dokument op Bréissel
schéckt, eis dat eng Kéier kéint an d’Kom-
missioun presentéiere kommen.

Zur Cohérence des politiques gehéiert och,
dass mer eis Gedanke maachen iwwer ei-
sen eegene Konsum an déi Aart, wéi mer
mat deenen natierleche Ressourcen ëm-
ginn a wat mer ënner wat fir enge Beding-
ungen importéieren an exportéieren.

Folgend Aspekter hunn och Afloss op d’Aar-
mut: D’Rohstoffer, déi - wéi mer wëssen - net
onendlech sinn, déi mer verbrauchen an déi
duerfir aneren dann net méi zur Verfügung
stinn; an net zulescht och all déi Forme vu
Pollutioun, déi weltwäit d’Existenzgrondlag
vu Millioune Leit bedroen. All dat wëll ech
am Kader vum Klimaschutz nach eng Kéier
ervirsträichen.

Ech denken och besonnesch, dass d’Erhale
vu fruchtbare Biedem an de Schutz vum
Waasser, och dat huet de Minister jo uge-
schwat, domat enk verbonne sinn. Duerch
extrem Klimabedingunge wéi laang Dréche-
perioden, Stierm oder Iwwerschwemmung-
en a ville Regiounen, a ganz besonnesch
natierlech an deenen äermste Regioune
vun der Welt, an zesumme mat bestehen-
den Erosiounsproblemer oder Waasserver-
schmotzung verléieren ëmmer méi Leit déi
dürfteg Existenzgrondlag, déi si bis dohin-
ner haten.

Experte schätze bis an d’Joer 2050 iwwer
250 Millioune Klimaflüchtlingen. An do kann
ee vläicht eng Klammer opmaachen, dat
ass och an der Kommissiounssitzung de
Méindeg gesot ginn, dass d’Genfer Flücht-
lingskonventioun do nach guer näischt vir-
gesäit iwwert d’Klimaflüchtlingen.

De Klimawandel trëfft wéi gesot déi Äermst
haart, well e groussen Deel vun hinne
Klengbaueren a Selbstversorger sinn, déi
näischt aneschters hunn, wéi dat bëssen,
wat se selwer ubauen, an déi Déieren, déi
se halen. Ëmsou méi wichteg ass et, dass
mer de Klimawandel net hemmungslos un-
dreiwen, well mir onfäeg sinn, eise Lie-
wensstil ze veränneren.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- De Kampf
géint de Klimawandel muss zu enger polite-
scher Prioritéit ginn.

E gudden Deel vun eise klimaschiedlechen
Emissioune steet bekanntlech a Verbindung
mam Verbrauch un Energie. Prioritéit Num-
mer eent muss deemno sinn: d’Spuere vun
der Energie an natierlech d’Steigerung vun
der Energieeffizienz bei all eisen Aktivitéi-
ten.

Vill Potenzial, Dir Dammen an Dir Hären, läit
och dobäi an neien Technologien, déi oft
nach an engem Entwécklungsstadium sinn.
Wa mer wëllen, dass d’Mënschen, déi haut
an den Entwécklungslänner knapps iwwer-
liewen, et solle besser hunn, ouni dass si
genau wéi mir d’Existenzgrondlag vun hire
Kanner opbrauchen, muss et e méiglechst
schnellen Technologietransfert ginn.

Klimaschutz ass eng Aufgab, déi nëmme
global geléist ka ginn, an dat heescht net,
dass mir eis Hausaufgaben hei zu Lëtze-
buerg net musse maachen. Mir sollen esou
vill wéi méiglech Effort bei eis maachen an
eist Potenzial ganz ausschöpfen.

Et ass awer kengem gedéngt, wa mer Me-
suren huelen, déi virun allem eis Statistiken
opbesseren, andeem mer den Tanktouris-
mus mol mat- a mol erausrechnen, wa si net
wierklech dem Klimaschutz zeguttkommen.

Mir wëssen all, dass d’Anhale vun eise
Kyoto-Ziler mam Thema Tanktourismus
steet a fält. Mä fir de Klimaschutz ass dat
zimlech irrelevant, soulaang déiselwecht Ki-
lometere mat deeneselwechten décken Au-
toe gefuer ginn. Mir mussen och éierlech
genuch sinn, dass dat, wat mer hei am Land
maache kënnen, net genuch ass an dass
d’Kyoto-Ofkommes, esou wéi et eben aus-

gehandelt ass, eis keng aner Wiel léisst, wéi
op flexibel Mechanismen zréckzegräifen.

D’Iddi dohannert ass och net schlecht.
Wann een duerch Projeten am Ausland mat
engem bestëmmtene Betrag vill méi CO2

aspueren oder erneierbar Energie hierstelle
ka wéi bei eis, ass dat, mengen ech, eng
gutt Saach fir de Klimaschutz. Déi Ap-
proche ass also net grondsätzlech falsch
oder moralesch verwerflech.

Den Hoke läit awer bei der Ëmsetzung vun
dëser Iddi. D’ONGe soen eis ëmmer erëm,
dass d’Ëmsetzunge vun de sougenanntene
CDMen, de Clean Development Measures
extrem schlecht ass, keng grouss Fort-
schrëtter fir de Klimaschutz bréngen an
zousätzlech sozial Problemer schafen.

Wann dat esou ass, ass dat e Skandal, e
Skandal, dass grad déi äermste Länner op
der Welt schonn erëm eng Kéier eis Feeler
mussen ausbueden.

Mir mussen also onbedéngt méi Kontroll iw-
wert dëse Volet kréien, a wann déi respon-
sabel Verwaltung am Moment domadder iw-
werfuerdert ass, muss si ausgebaut ginn an
déi néideg Fäegkeete kréien, fir dass net
nëmmen d’Kooperatiounsgelder, mä och
d’Suen aus dem Kyoto-Fonds effizient an
am Interesse vun eis all ausgi ginn.

Ganz kuerz: D’Liewensmëttelsécherheet
war d’lescht Joer e groussen Thema. Ech si
frou, dass de Minister si och eng Kéier uge-
schwat huet. Mir däerfen déi Kris net ver-
giessen, och dat ass am Sënn vun der Co-
hérence, a mir waren als Deputéiert aus der
Kommissioun am September op e ganz in-
teressante Seminär, dee SOS-Faim organi-
séiert hat op der Uni Lëtzebuerg, wou inter-
national Vertrieder waren a wou mer och en
interessant Dokument iwwerreecht kritt
hunn, en Appel pour des politiques europé-
ennes cohérentes en faveur de la lutte
contre la faim et pour des agricultures pay-
sannes durables dans les pays du Sud. Dat,
wat si nennen den Appel du Luxembourg.
Et ass en interessant Dokument.

Ech wär frou, ech wollt dem Här Chambers-
president dat och iwwerreechen, dass en
dem Minister dat ka weiderginn. De Minister
huet dat vläicht och scho geschéckt kritt.
Ech wär frou, wann eng Kéier am Comité in-
terministériel doriwwer kéint geschwat ginn.

Ech hu gesinn, dass de 5. Februar eng Sit-
zung vun dem Comité interministériel ass.
De Ministère ass jo ganz transparent an
huet um Internetsite all déi Ordres du jour
an déi Rapporten. Et war leider nach kee
Rapport do. Do ass geschwat ginn entre
autres iwwert d’Subventiounen, wat d’Ex-
portatioun vun de Produits laitiers ugeet, an
- ech huelen och un - e bëssen iwwer Agrar-
politik.

Ass do och iwwert deen Appel geschwat
ginn? Ech huelen un, dass Der och nach e
Suivi an deem doten Thema hutt an engem
vun deenen nächste Comitéen. Duerfir géif
ech et interessant fannen, wann deen Ap-
pel, deen déi Organisatioune maachen,
vläicht eng Kéier vun den Experten an dem
Comité interministériel kéint duerchgekuckt
ginn.

Erlaabt mir nach ee Punkt vum CAD-Rap-
port unzeschwätzen an ervirzesträichen.
D’Experte vun der OECD, déi hu propo-
séiert, an ech zitéieren dat, déi schreiwen:
«Le Grand-Duché pourrait se reposer da-
vantage sur les systèmes administratifs des
pays partenaires et rechercher de nouvelles
formes de coopération avec les autres don-
neurs.»

Wann ech mech net iren, berout déi Recom-
mandatioun op der Déclaration de Paris an
huet als Zil, e Wee fräi ze maache fir den
Appui oder fir d’Aide budgétaire. Ech hat
d’lescht Joer a menger Ried ganz vill a ganz
laang iwwert d’Aide oder den Appui budgé-
taire geschwat, well ech a ville Konferenze
war, wou Äre grousse Frënd, den Här Louis
Michel, wat jo e ganz grousse Verfechter
ass vum Appui budgétaire, do vill Leit konnt
iwwerzeegen. En huet op d’Geforen higewi-
sen, en huet awer och d’Chancen an
d’Avantagen dovu gesinn.

Dir, Här Minister, waart ëmmer relativ skep-
tesch. Ech weess, et ass en delikat Thema,
well mer wëssen, wann do eng Kéier e
Skandal géif geschéien, wa Gelder a falsch
Bunne géife kommen, wär dat e Skandal.

Mir hu jo ëmmer gefrot, mir sollen eis eng
Erfahrung gi mat dem Appui budgétaire, Pi-
lotprojete maachen. Ech mengen, där lafen
och schonn, an ech si ganz frou, dass ech
Ären Text gelies hunn, deen Dir publizéiert
hutt: «Qui a peur de l’appui budgétaire?»
Ech kommen do nach drop zréck.

(Interruption)

Ech wollt just soen, dass et wichteg ass fir
eis, dass mer Experienz an deem Domän

kréien, dass mer do déi nämlecht Kompe-
tenze kréien, wéi mer weltwäit unerkannt
kréie bei der Microfinance.

A wéi gesot, d’Déclaration de Paris, den eu-
ropäesche Konsensus iwwert d’Entwéck-
lungszesummenaarbecht, de Programme
vun Accra an nach vill anerer invitéiere jo
och d’Bailleurs de fonds, fir méi op déi nei
Modalitéiten zréckzegräifen.

Dat Dokument hunn ech duerchgekuckt.
Dat ass iwwregens ganz interessant, Här
Minister, dat erauskomm ass ënnert Ärem
Numm an ënnert dem Numm vum Direkter
vun der Kooperatioun, dem Här Marc Bi-
chler.

Ech hätt just do e klenge Problem, wéi ech
an der Introductioun gelies hunn, do steet -
ech war iwwerrascht iwwert dee Saz: «Les
réticences de l’opinion publique pour cet
instrument d’aide sont régulièrement re-
layées par les ONG et par les députés à
l’occasion de débats parlementaires.»

Ech ka mech net erënneren, dass vill Depu-
téierte sech hei géint den Appui budgétaire
ausgesprach hunn. D’Madame Err huet
heiansdo op d’Geforen higewisen. Ech
hunn haut nach mat hir geschwat a si sot,
dass si och a ville Konferenze war an dass
ee mat gudden Argumenter si och konnt
dervun iwwerzeegen an dass mer do sollen
awer och Erfahrunge sammelen.

Déi positiv Aspekter vun dem Appui budgé-
taire, déi sinn, dass - hunn ech ëmmer ge-
sot - de politeschen Dialog zwëschent de
Partnere gefuerdert gëtt an d’Hëllefe vun de
Bailleure sinn duerch en Appui budgétaire
och, mengen ech, besser openeen of-
gestëmmt, an dat geet jo…

❱❱❱ M. le Président.- Entschëllegt, er-
laabt Der eng Tëschefro vum Minister?

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- Jo.

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Här Angel, ech wollt Iech eng Fro stelle par
rapport zu Ärer Proposition de loi, wou ech
am Fong jo, wat de Fong ubelaangt, mat
Iech averstane sinn.

Dir gesitt do eng Rei Prozedure vir, dat sinn
national Lëtzebuerger Prozeduren. Dir sidd
amgaang, hei e Plädoyer ze halen, datt mer
sollen d’Prozedur vun eise Partnerlänner an-
halen.

Wéi maache mer dat, wa mer souwuel déi
eng wéi déi aner sollen anhalen?

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- Ech mengen,
Dir wësst genau, mir hunn déi Proposition
de loi virgestallt als Texte martyr, do solle
mer nach all matenee kënnen driwwer dis-
kutéieren,…

(Interruption)

…an ech gesi kee konkrete Punkt an där
Proposition de loi, deen d’Aide budgétaire
géif verbidden; wann Der dee fannt, kënnt
Der mer e virliesen.

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Ech soe menge Regierungskolleegen net,
datt d’Proposition-de-loien an Zukunft Texte-
martyrë sinn, Här Angel, awer!

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- Ech hunn dat
Wuert Texte martyr gebraucht an deem
Sënn, dass dat en Text soll sinn, wou mer,
wann en an d’Kommissioune kënnt, wou all
Mënsch ka matschaffen.

❱❱❱ Une voix.- Et ass e Brouillon.

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- Et ass e
Brouillon, et ass eng Virlag, eng Textvir-
lag,…

(Interruptions diverses)

…et ass eng Textvirlag…

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Eng Proposition de loi muss awer prezis
sinn, Här Angel!

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- Also, Här
Bausch, eis Proposition de loi ass extrem
prezis, mä mir sinn net wéi Déi Gréng, dass
mir soen, wat mir bréngen,…

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

…ass direkt perfekt an dat muss esou uge-
holl sinn. Mir hunn eng Traditioun bei eis,
dass mer kënne mat aneren diskutéieren a
mat aneren hir Iddië mat erabréngen.

(Brouhaha général)

❱❱❱ M. le Président.- Loosst den Här
Angel seng Ausféierunge maachen.

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- Mir sinn net
ëmmer déi, déi mam héichgehuewene
Fanger kommen a soen, dat do ass e Ge-
samtkonzept, wou een net méi drun däerf
réckele goen. Mir sinn do vill méi op, Här
Bausch.

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

❱❱❱ Une voix.- Setzt en emol op den Inter-
net, da kucke mer emol d’Reaktiounen.

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- Majo, ech
hoffen, dass Dir Zäit hutt, fir en ze liesen.
Ech si ganz gär bereet, eng Kéier mat Iech
doriwwer ze diskutéieren

(Interruptions diverses)

Kréien ech déi Zäit do herno guttgerechent,
wou ech hei gestéiert gi sinn?

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. le Président.- Ech passen op,
dass Der zu Ärem Recht kommt an ech géif
elo jiddereen heibanne bieden, dem hono-
rabelen Här Angel nozelauschteren.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG).- Hie
provozéiert eis.

❱❱❱ M. le Président.- Also, Här Gira, ech
hunn nach net ee Saz héieren, wou den Här
Angel hei provozéiert huet…

(Hilarité)

Ech mengen, déi Remarquen do, déi sinn…

(Interruptions)

Op jidde Fall an dëser Ried net.

Sou, elo ass et um Här Angel.

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- Fir dass ech
selwer och kohärent bleiwen, wollt ech och
en Thema uschwätzen, wat ech och ëmmer
erëm ugeschwat hunn a wat en Thema ass,
wou een an der Lescht net méi vill driwwer
héiert. Dat sinn déi sougenannten APEen.
Ëm dës Handelsaccorden zwëschent den
AKP-Staten an der Europäescher Unioun,
déi Accords de partenariat économique,
ass et an der leschter Zäit wéi gesot roueg
ginn.

Dat läit awer net dorun, dass all Problemer
am Zesummenhang mat dëse Fräihandels-
ofkommesse geléist sinn. Vill méi sinn déi
wesentlech Meenungsverschiddenheeten
zwëschent der Unioun an den AKP-Länner
nach ëmmer déiselwecht. Ënner anerem
gëtt eng Liberaliséierung vun 80% vun den
Échangë vun den AKP-Länner als ze vill
héich emfonnt, an de Volet développement
ass nach ëmmer esou onkloer wéi virun en-
gem Joer.

Zur Erënnerung: Nëmmen déi karibesch
Staten hu jo bis elo esou en APE ënner-
schriwwen, all déi aner Länner sinn nach
amgaang ze verhandelen, eng Rei vun afri-
kanesche Länner hu sougenannten
Interimsaccorden ënnerschriwwen, aller-
déngs sollen déi fréier oder spéider an e
richtegen APE ëmgewandelt ginn. Déi Län-
ner verhandelen also weider. D’Négocia-
tioune si fragmentéiert, all Regioun fonction-
néiert a senger Logik an a senger Vitesse.

Zwar huet de Changement an der Kommis-
sioun zu Bréissel, wou d’Madame Catherine
Ashton den Här Peter Mandelson ersat huet,
dem Verhandlungsklima sécher guttge-
doen. Déi nei Handelskommissärin huet eng
méi grouss Flexibilitéit vu Säite vun der
Kommissioun versprach an huet sech och
bereet erkläert, fir déi ëmstridde Klausel -
d’Clause de la nation la plus favorisée - an
de Verträg nach eng Kéier ze iwwerschaf-
fen.

An engem Interview am Februar sot d’Kom-
missärin Ashton och, dass d’Fro, wéini déi
APE-Verhandlungen ofgeschloss sinn, net
esou relevant wär. Dat Wichtegst wär, dass
mer gutt APE géife kréien. Ech mengen, dat
ass eng gutt Saach. Si benotzt also emol
eng ganz aner Rhetorik wéi hire Virgänger.
Allerdéngs bekloe sech déi afrikanesch Né-
gociateuren um Terrain, dass dëse Wiessel
an der Rhetorik nach ëmmer net richteg um
Terrain ukomm ass, dat heescht, dass an de
konkrete Verhandlungen um techneschen
Niveau déi europäesch Positiounen nach
ëmmer déiselwecht bleiwen.
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Bei dëse Verhandlunge wär sécher méi En-
gagement vun den europäesche Koopera-
tiounsministere gefrot, wa mer deen Dossier
nach wëllen zu engem glécklechen Enn
féieren.

Et huet een d’Gefill, wéi wann d’Member-
state vun der EU géifen ewechkucken an
hoffen, dass d’Kommissioun déi Accorden
ouni vill Kaméidi ënnerdaach kritt. D’Rela-
tiounen zwëschent den AKP-Staten an Eu-
ropa sinn awer ze vill wichteg, fir dass mer
et riskéiere kënnen, dass dës Verhandlunge
scheiteren oder dass et zu schlechten Ac-
cordë kënnt.

Et wär also menger Meenung no gutt, wann
déi Négociatiounen net eenzeg an eleng op
engem techneschen Niveau géife stattfan-
nen, mä dass et an noer Zukunft zu engem
Treffen op héijem politeschem Niveau, op
enger héijer politescher Ebene misst kom-
men, wou eng gemeinsam politesch Visioun
fir d’Zukunft vun den APE-Verhandlunge
kéint festgeluecht ginn.

Ech wollt de Minister Schiltz duerfir froen,
ob hien an dësem Punkt menger Meenung
ass, déi iwwregens och déi vu villen euro-
päeschen ONGen ass, ob en déi Meenung
deelt an ob seng europäesch Kolleegen
och vläicht, deen een oder deen anere vun
hinnen, der Meenung sinn, dass ee misst op
engem politeschen „high level“ do virukom-
men.

D’Problemer si wéi gesot déi nämlecht. Ech
kierzen elo, soss gëtt et ze laang, ech hunn
Iech dat jo d’lescht Joer erkläert. Déi, déi
Haaptproblemer nach eng Kéier wëlle wës-
sen, kënnen dat jo noliesen.

Ech wollt dem President vun eiser aussepo-
litescher Kommissioun, dem Ben Fayot,
nach Merci soen, dass de Volet Koopera-
tioun an eiser Kommissioun, déi jo Ausse-
politik, Europapolitik, Défense an Immigra-
tioun beinhalt, dass dee Volet Kooperatioun
net ze kuerz kënnt, dass mir a ville Ré-
unioune mam Minister, dee sech och ëmmer
Zäit geholl huet, mat senge Mataarbechter
bei eis ze kommen, gutt preparéiert mat Do-
kumenter. En huet eis ëmmer Ried an Änt-
wert gestan. Ech wollt dat hei ënnersträi-
chen a begréissen.

Ech fannen et och gutt, dass mer regelméis-
seg Réunioune mat de Vertrieder vun den
ONGen hunn an dass mer och eng Ré-
unioun hate mat de Vertrieder vum CAD,
vum Comité d’aide au développement vun
der OCDE; och dat war wichteg.

Mir hunn an enger vun deene Réuniounen
och de Rapport 2007 virgestallt kritt. Ech
wollt do just nach eng Kéier ervirsträichen,
dass mer do feststelle kënnen, dass eis Ef-
fortë fir d’Microfinance hir Friichte gedroen
hunn an dass mer an deem Domän als in-
ternationale Modell ugesi ginn.

Ech fannen et och gutt, dass mer weiderhin
d’Semaine de la microfinance finanzéieren,
wou ech ëmmer ganz gär higinn, an dass
och d’Kooperatioun zwëschent dem Minis-
tère an der ADA gutt leeft, wat dee Midi de
la microfinance ubelaangt. Déi zwou lescht
Kéieren, wou ech do war, war den Auditoire
ze kleng. D’Leit hu sech missen op de Bue-
dem setzen, d’Leit aus der Finanzwelt,
d’Bänkeren, déi komm sinn.

De Secteur vun de Finances inclusives baut
sech ëmmer méi wäit aus, an dat ass eng
gutt Saach. Ech mengen, och, wann dat am
Moment eng kleng Nisch ass fir d’Banken a
fir d’Fongenindustrie, ëmmerhin ass et eng
Nisch, an ech begréissen do déi Efforten,
déi vum Minister senger Säit a vu senge
Mataarbechter gemaach ginn. 

Dir hat eis och d’Lëscht vun de souge-
nannte Pays cibles oder Pays partenaires
privilégiés ginn. Ech wollt hei Froe stellen.
Dir hutt deelweis virdrun en détail eis doriw-
wer opgekläert, sou dass ech och hei kierze
kann.

Ech wollt vläicht nach eng Kéier konkret ge-
nau eppes wëssen. Mir gi vun zéng op si-
wen erof, mir si bei dräi an enger Stratégie
de consolidation an zéien eis do zréck, mir
ersetzen dat herno duerch ökonomesch Re-
latiounen, dat hutt Dir eis erkläert.

Ech wollt froen nach eng Kéier: Deele mer
elo de Volume vun der Aide op déi siwen,
konzentréiere mer eis op déi siwen, déi mer
nach hunn an Zukunft, oder gedenkt Der,
hutt Der schonn Iddien, ob een aner nei

Zillänner kéint kréien? A wann Der eng Dé-
cisioun do géift huelen, wollt ech froen, ob
mer déi eng Kéier kéinten an der Kommis-
sioun och beschwätzen.

Ech begréissen dann och nach, dass am
Ruanda de Programm fir d’Aidsbekämpfung
nom Joer 2009 weidergefouert gëtt.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- D’Aids-
bekämpfung ass, wann ech mech net iren,
mengen ech, dat sechst Zil vun den Objec-
tifs du Millénaire - Aids a Malaria an aner
Krankheeten. Ech si ganz frou, dass mer dat
maachen. Mir participéiere jo och um multi-
laterale Plang an der Aidsbekämpfung. Et
sinn och ONGen, déi do ganz aktiv sinn.

Ech wollt dat besonnesch ervirsträichen
eng Woch no deene kriminellen Aussoe
vum Poopst während senger Afrikarees,…

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

(Interruptions)

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- …wou e
sech géint d‘Kondome bei der Lutte géint
de Sida ausgeschwat huet. Dat ass eng
Frechheet, dat ass eng Gifle un all déi Leit,
déi hei zu Lëtzebuerg, an Europa an an der
ganzer Welt versichen, do de Mënschen ze
hëllefen a se virun där schrecklecher Krank-
heet ze schützen.

Iwwert d’Proposition de loi, déi jo Verschid-
dener hei als Brouillon bezeechnen, déi
awer duerchaus kee Brouillon ass, wäert
ech elo net méi schwätzen, well meng Kol-
leegin, d’Madame Err, nach herno do am
Detail vläicht drop ageet. Ech wëll Iech just
Merci soe fir d’Nolauschteren. Ech wëll zum
Ofschloss de Minister och nach félicitéiere
fir säi Buch, wat e gëschter virgestallt
huet,…

❱❱❱ Plusieurs voix.- Aaahhh!

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- …fir dat ech
leider nach net d’Zäit hat et ze liesen.

Dir sot, Här Minister: „un plus un font trois“.
Dat ass wonnerschéin. Mir hunn haut vill vu
Cohérence des politiques geschwat. Ech
fannen, ech hunn déi Cohérence des poli-
tiques oft erwähnt, well ech gär hätt, dass
emol „un plus un deux“ maachen, an net,
wéi a villen Domänen „un et un“ am Moment
„un“ oder null ginn. Dofir fannen ech gutt,
dass Der Iech ganz héich Ziler setzt, dass
eent an eent soll dräi ginn.

Ech hu perséinlech, ouni d’Buch gelies ze
hunn, Här Minister, doranner interpretéiert,
dass déi Dräi - dat Resultat - fir en Endresul-
tat steet, dass mer no der Finanzkris, no der
Klimakris vläicht eng besser Welt kréien,
mat manner Inégalitéiten, an dass déi Dräi
fir déi besser Welt steet. Dofir sinn ech frou,
dass mer hei zu Lëtzebuerg eng gutt Ent-
wécklungspolitik maachen. Ech hu jo derfir
plädéiert, dass mer esou solle weiderfue-
ren. An ech hunn et bis elo vun all Riedner
héieren. Ech si frou, dass mer dee Konsens
hunn an dass mer déi Solidaritéit - wéi ge-
sot - och a schwéieren Zäite weider musse
maachen.

Ech soen Iech alleguer Merci fir d’Nolausch-
teren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Angel.
Fir Déi Gréng schwätzt den honorabelen
Här Félix Braz.

❱❱❱ Une voix.- Dat ass wann ee kee
Gummi undeet: Eent an eent gëtt dräi.

(Hilarité)

❱❱❱ Une autre voix.- Dee war net
schlecht!

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. D’Kooperatiounspolitik ass
eng vun deene Matièren, iwwert déi mer eis
jo eemol am Joer ënnerhalen. Et ass net fir
all d’Matièren de Fall, dass mer eis heiban-
nen ënnerhalen. Dofir ass dann och d’Ge-
leeënheet e Bilan ze zéie vun der Aarbecht
vun der Regierung an dëser Matière an de
leschte fënnef Joer. Et ass jo eng Matière,
bei där hei zu Lëtzebuerg an aller Regel e
Konsens besteet. E Konsens iwwert d’Im-
portenz vum Engagement, an e Konsens
och wéi den Engagement orientéiert ass.

De Minister, den Här Schiltz, huet och sel-
wer e perséinleche Bilan. Mir wëllen als
gréng Fraktioun och hei duerchaus aktéie-
ren, dass mer der Meenung sinn, dass de
Minister Schiltz an deene leschte fënnef
Joer an dësem Ressort e ganz engagéierte
Match gemaach huet mat senge Mataar-
bechter, déi effektiv exzellent Mataarbech-
ter sinn, esou wéi mer se kennen.

Mir mengen och, dass de Minister Schiltz et
an dësem Dossier duerchaus fäerdeg
bruecht huet um internationale Plang der
Lëtzebuerger Kooperatiounspolitik e Ge-
siicht an och eng Stëmm ze ginn. D’Lëtze-
buerger Kooperatiounspolitik ass internatio-
nal bekannt, net nëmmen duerch hire finan-
zielle Volumen, mä och duerch d’Aart a
Weis wéi se gemaach ginn ass. Dat, menge
mer, soll een eraussträichen an ënnerstët-
zen, fir dass et esou ka weidergefouert ginn,
och wa vläicht no deenen nächste Wahlen
deen dote Ressort vun enger anerer Per-
soun géif assuméiert ginn.

Et ass och esou, dass Lëtzebuerg am inter-
nationale Kontext eiser Meenung no ëmmer
op där richteger Säit stoung, wann et bei
Diskussiounen drëms gaangen ass Posi-
tiounen ze fannen. Lëtzebuerg huet do och
eiser Meenung no e wichtege Rôle an
deene leschte Joren en permanence ge-
spillt.

Zu Lëtzebuerg gëtt et vill Sue fir d’Koopera-
tiounspolitik. Et gëtt och vill Appui, vill poli-
teschen Appui, vill gesellschaftspoliteschen
Appui. Et gëtt ganz vill Leit, déi an ONGen
organiséiert sinn, déi mat ganz vill Engage-
ment a mat ganz vill Zäitopwand probéieren
e Bäitrag ze leeschten zu enger méi gerech-
ter Welt, e Bäitrag ze leeschte géint den
Honger an der Welt, géint de Misär an der
Welt. Och dat geet vu Lëtzebuerg aus. Et
gëtt kee Grond dat anere wëllen ze iwwer-
loossen. Vill Leit, déi hei zu Lëtzebuerg lie-
wen, verbrénge ganz vill Zäit an Engage-
ment domadder sech deenen dote Causen
ze stellen.

Et gëtt och vill Ofsprooch tëscht der Regie-
rung an deenen ONGen. Grondsätzlech be-
rout déi vill Aarbecht an dee villen Engage-
ment op zwou Gronderkenntnisser.

Déi éischt ass, dass selbstverständlech och
déi Länner - de Minister huet dat och virdrun
ënnerstrach - aus dem Süden en Deel Res-
ponsabilitéit droen. Et soll een net paterna-
listesch, oder wéi fréier kolonialistesch, erof-
kucken a maache wéi wann déi Leit do net
à même wären eege Responsabilitéit ze iw-
werhuelen. Dat ass net de Fall. Et weess
een och, wann ee mat Leit aus deene Län-
ner Kontakter huet, dass déi sech duerch-
aus bewosst sinn, dass se eng eege Res-
ponsabilitéit hunn an och bereet sinn déi ze
assuméieren.

Mä et ass geneesou kloer, dass se déi Res-
ponsabilitéit eleng net kënnen assuméieren,
dass se faute de moyens och net kënnen
dee Match do eleng packen, dass mir also -
an dat ass déi zweet Erkenntnis, op där déi
Lëtzebuerger Kooperatiounspolitik an de
gesellschaftleche Konsens berout - eng
Flicht hunn als Länner vun der räicher Welt
do ze hëllefen.

De Minister huet eng Partie Pisten opge-
maach; zéng huet en der genannt. Ech wëll
net op se alleguerten agoen. Ech wëll der
just véier oder fënnef hei eraussträichen, fir
och drop ze äntwerten. Wa schonn eng
Ried virausgeet, wëlle mer och probéieren
op eenzel Aspekter zumindest eng kleng
Äntwert ze ginn.

Notamment op de Punkt, wann de Minister
seet, dass et drëms géif goen, dass et an
der Kooperatiounspolitik net nëmmen „big
players“ oder „global players“ dierft ginn,
mä dass och déi kleng an déi mëttelgrouss
Länner e Rôle hätten a si missten hir Stëmm
do erhiewen a geltend maachen. Déi
Aschätzung deele mer.

Wann de Minister seet, dass och Koopera-
tiounspolitik Friddenspolitik ass, dann ass
dat richteg. Ech wäert awer och duerno
nach derzou kommen, dass och Klimapoli-
tik zu Lëtzebuerg Kooperatiounspolitik kéint
sinn, awer net ass.

Zweetens, de Minister huet nach eng Kéier
am Numm vun der Regierung affirméiert a
proposéiert, dass mer solle vun deem Zil
vun engem Prozent vum PIB net ofréckelen.
Mir sinn der Meenung, dass d’Parlament dat
och haut soll bestätegen. Et ass dat, wat
d’Regierung hei proposéiert, dass d’Parla-
ment sech deem soll uschléissen.

Mir hunn och eng Motioun preparéiert, déi
vu sämtleche Fraktiounen ënnerschriwwen
ass, wou mer op deen dote Wee wëlle goen,
well mer net nëmmen ënner eis an a Rieden
eis sollen eens ginn op deen ee Prozent, mä
mir sinn der Meenung, dass et och wichteg
ass, dass e Signal och hei vum Lëtzebuer-
ger Parlament ausgeet un déi Leit, déi eis
nolauschterenn, un aner Partnerlänner, fir
kloerzemaachen, dass et an dëse méi
schwéieren Zäite kee Grond gëtt, au
contraire, fir vun deenen Ziler do ofzerécke-
len a weider ambitionéiert ze bleiwen.

Den drëtte Punkt, op deem mer de Minister
wëllen ënnerstëtzen, dat ass wann e seet,
dass et och e strategescht Virgoe muss
sinn. E verweist op eenzel Instrumenter, wéi
zum Beispill déi Debatt, déi mer hei féieren,

wéi eis Assisë vun der Kooperatioun, wéi de
Comité interministériel, wou jo och nach eng
Rei Saachen anescht a vläicht och besser
kéinte gemaach ginn.

Mä zu deem strategesche Virgoen - an do-
zou wäert ech och nach kommen - gehéiert
eben och, dass mer och dat, wat mer an der
Welt priedegen, an dat, wat mer an der Welt
probéieren anescht a besser ze maachen,
dass mer dat och dann doheem d’selwecht
musse praktizéieren, fir dass déi Efforten,
déi mer an der Welt développéieren, net op-
gefriess ginn doduerch, dass mer eist Feel-
behuelen, wat zu deem Misär deelweis an
der Welt bäigedroen huet, net a Fro stellen
oder net staark genuch reduzéiert kréien.

De Minister huet och säi Credo nach eng
Kéier widderholl vun den dräi „D“en: Diplo-
matie, Développement an Défense. Och dat
gëtt vum Parlament an och vun der grénger
Fraktioun gedroen. Selbstverständlech ën-
nerstëtze mer och déi Versich vum Minister,
fir an aner Ressorten eran eenzel Projeten
ze initiéieren an ze développéieren, ob dat
am Beräich ass mam Ministère vum Envi-
ronnement, oder mam Jugendministère,
beim Éducatiounsministère, bei de Ponts et
Chaussées, bei den Travaux publics, am
Beräich vun der Ausschreiwung, awer net
nëmme bei hinnen, och bei der Éducatioun
an aneren nach, bei den Ausschreiwungen,
och bei der Famille zum Beispill. Dat sinn ei-
ser Meenung no richteg Weeër.

Mir ënnerstëtzen och déi Approche, fir bei
deem ze bleiwen, wat mer kënnen, also we-
der eis Moyenen ze dispenséieren, nach eis
Capacitéiten ze iwwerschätzen, mä eng ge-
ziilt Politik ze bedreiwen an enger Rei Sec-
teuren - de Minister huet se genannt -, an
deene mer performant sinn, an deene mer
eng reell Plus-value kënne bréngen; an net
nëmme Finanzen, mä Know-how, Savoir-
faire; am gudde Sënn vum Wuert eng Plus-
value kënnen erreechen. Dat ass déi richteg
Approche a soll se och an Zukunft bleiwen.
Ech wollt just déi puer do ënnersträichen, fir
do och eis Zoustëmmung ze ginn.

Vill ass och de Mëtteg schonn iwwert d’Co-
hérence geschwat ginn. Et sinn eenzel As-
pekter vun der Cohérence beliicht ginn.
Saachen, mat deene mer kënnen averstane
sinn. Et huet awer nach keen d’Cohérence
wëllen diskutéieren am Sënn, dass mer et
vergläiche mat deem wat mer zu Lëtze-
buerg maachen. Kohärenz also tëschent
deem, wat mer priedegen, an tëschent
deem, wat mer probéieren ze ënnerstëtzen
an der Welt, an deem, wat mer zu Lëtze-
buerg selwer maachen.

Dat wichtegst Stéchwuert an deem Kontext
ass d’Klimapolitik. Mir wësse ganz genee
wat haut schonn d’Ravagë sinn an den
Entwécklungslänner opgrond vum Klima-
wiessel. Mir kënnen och ofschätze wéi nach
vill méi dramatesch grouss Ravagë wäerte
si wéinst der Klimaproblematik an de Län-
ner, déi amgaang sinn ze probéiere sech ze
entwéckelen.

Déi Länner sinn historesch net un den Emis-
sioune schold. Dat sinn anerer. A wa mer
driwwer diskutéieren, dass mer d’Koopera-
tiounspolitik wëllen eescht huelen, dass mer
deene Länner wëllen hëllefen, da muss et
och bien entendu esou sinn, dass mer inter-
national eise Bäitrag leeschten an deene
Gremien, an deene mer sëtzen, fir op eng
aner Klimapolitik ze kommen, an dass mer
dat, fir kohärent a crédibel ze sinn, och zu
Lëtzebuerg musse praktizéieren.

Dofir ass och déi gréng Fraktioun - an ech
gebrauchen dat Wuert net oft, mä haut maa-
chen ech et - skandaliséiert iwwert dat, wat
den Ëmweltminister an den Transportminis-
ter gëschter op enger Pressekonferenz ge-
sot huet, wou e groussspureg ugekënnegt
huet…

❱❱❱ Une voix.- Ganz gutt, Här Braz!

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- …mer
hätten eng Kurskorrektur fäerdeg bruecht
am Beräich vun den CO2-Emissiounen. An
en huet ganz houfreg eng CO2-Bilanz pre-
sentéiert, déi réckleefeg wier fir Lëtzebuerg,
ëm 4,3%.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Den
Ëmwelt- an Transportminister lenkt domad-
der nëmme vun engem zimlech dramate-
schen, schlechte Bilan an deem dote Res-
sort of. An en ënnerschléit op eng Aart a
Weis - op eng scho bal skrupellos Aart a
Weis -, op wat eigentlech dee Réckgang
zréckzeféieren ass.

(Interruptions)

Et ass dach skandaléis, wann ee gesäit wéi
staark d’Ekonomie zréckgaang ass, wann
ee genee weess iwwer all déi Betriber, déi
kuerz musse schaffen, dass dat selbst-
verständlech en Impakt huet op eisen Ener-444466 www.chd. lu
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gieverbrauch an op d’CO2-Emissiounen.
Wann een dann allen Eeschtes mécht wéi
wann dat d’Resultat vun enger erfollegräi-
cher Politik wier!

(Interruption)

Et ass dach näischt anescht wéi aarmséi-
leg! Et kann een dach elo net als Ëmweltmi-
nister frou driwwer sinn, dass d’Ekonomie
Schwieregkeeten huet! An et ass dach
näischt anescht, wat gëschter do gesot ginn
ass! Wa mer allen Eeschtes als Erfollegs-
meldung dem Land verkënnegen, dass mer
réckleefeg si bei den CO2-Emissiounen,
wou jiddweree weess firwat dass dat ass,
dass dat zum absolut gréissten Deel domat
ze dinn huet, dass d’Ekonomie Schwiereg-
keeten huet, da kann een dat net haart ge-
nuch kritiséieren!

Mir fannen dat wierklech inakzeptabel a
skandaléis vum Ëmweltminister, wann en
dat gemaach huet!

❱❱❱ M. le Président.- Här Braz, den Här
Minister Schiltz wëllt Iech eng Fro stellen.

(Interruptions diverses)

Här Henckes, Dir hutt d’Wuert net. Den Här
Minister Schiltz huet d‘Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Ech denke jo, datt den Här Lux herno hei-
hinner kënnt fir eng Debatt. Da soll den Här
Braz dat dann och nach eng Kéier widder-
huelen, wann ech gelift.

❱❱❱ Une voix.- Dat maache mer gär!

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Une voix.- Kennt Der eis, Här Schiltz?

❱❱❱ Une autre voix.- D’Kommunikatioun
an der Regierung wäert jo awer klappen.

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Jo, et ass och richteg. Mä et ass awer grad-
esou gutt, datt wann ee sech hei iwwer een
esou opreegt, datt een dat mécht wann
deen do sëtzt, datt deen dat ka selwer ge-
néissen…

(Interruption)

…an datt ech net eleng an de Genoss do-
vunner kommen.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Et ass
bien entendu, dass mer och gären doriwwer
mam Minister Lux selwer diskutéieren. Mä
firwat soe mer et hei? Firwat soe mer et bei
dëser Debatt? Wann Der mer nach 10 Se-
konne méi laang nogelauschtert hätt, dann
hätt Der schonn d’Äntwert op Är Fro kritt.

Firwat ass et wichteg dat hei ze erwähnen?
Mä aus deene virdru genannte Grënn. Well
Kooperatiounspolitik net nëmmen dat ka
sinn, wat den engagéierte Minister Schiltz
an der Welt mécht, op anere Kontinenter, an
internationale Gremien, wou mer mat ganz
vill Kompetenz a vill nationalem Appui eng
Rei Saache probéieren ze initiéieren an eng
aner Partie Saache selwer realiséieren, mä
dass een dann awer och als Lëtzebuerger
Kooperatiounsminister, wann een am Aus-
land dës Zort Froe géif gestallt kréien, idea-
lerweis eng kohärent Äntwert kéint ofliwwe-
ren.

Wann awer dee Minister da muss äntwerten:
Jo, dat stëmmt. Mir hunn do e klenge Pro-
blem. Eis Kyoto-Ziler sinn eis liicht aus dem
Rudder gelaf. Mir wëssen, d’Klima ass e
bëssen eng Schwieregkeet. Mir wëssen, dat
schaaft Iech Misär. Mä kommt, mer schwät-
zen elo emol iwwert déi nei Schoul am Bur-
kina. Da weess een, dass dat, wat ee mat
enger Hand mécht, amgaang ass mat vill
méi aneren Hänn och ze zertrümmeren, wa
mer doheem d’Hausaufgaben net maa-
chen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Dofir
huet dat net nëmme mam Minister Lux ze
dinn, well et wär och onfair elo ze soen, hie
wär eleng dru schold. Ech stéiere mech un
deenen Aussoen, déi hie mécht. Well ech
déi onverfruere fannen.

Mä hei ass eng kollektiv Responsabilitéit. An
domadder och Är mat, Här Minister Schiltz,
vun der Regierung, fir dat, wat Der mat där
enger Hand maacht, awer och mat där ane-
rer mat kritesche Froe kënnen ze beäntwe-
ren an ze justifiéieren. Dofir gehéiert déi
ganz Klimadebatt fir eis als gréng Fraktioun
haut zu 100% an de Mëttelpunkt vun der
Diskussioun.

Mir hunn déi lescht fënnef Joer oft iwwer
Kooperatiounspolitik geschwat: iwwer een-
zel Länner, iwwer eenzel Démarchen, iwwer
eenzel Projeten. Dat ass alles richteg. Mir
hunn eis dat och opgedeelt. De Minister

huet sech dat opgedeelt iwwert déi fënnef
Joer, fir dat separat ze thematiséieren. Do si
mer ganz dermat d’accord.

Mä am Kär steet haut awer bei all deenen
Diskussiounen ëmmer nees d’Klimaproble-
matik. Dofir musse mer eis och doriwwer ën-
nerhalen. Wann um Enn vu fënnef Joer
d’CSV/LSAP-Kooperatiounspolitik wëllt fir
zwee Su e Bilan zéien, da muss awer och
kënne gekuckt ginn: Wat hu mer da bei den
Hausaufgabe gemaach an deene Beräi-
cher, déi zur Kooperatiounspolitik gehéie-
ren? Dofir gehéiert dat och heihinner. An do-
fir muss een dat och kënne kommentéieren
am Kader vun dëser Debatt, wat de Minister
Lux gëschter gesot huet.

D‘Lëtzebuerger Regierung huet hir Kyoto-
Ziler ëm iwwer 23% verpasst. Si sinn net
4,3% réckleefeg, mä mir hu se iwwer 23%
verpasst an där Period. Dat ass d’Realitéit,
där mer eis musse stellen.

A Lëtzebuerg huet sech d‘CO2-Bilanz och
nëmme verbessert doduerch, dass mer e
massiven Akaf gemaach hu vun Emis-
siounsrechter an de leschte Joren - dat hu
mer am Ausland gemaach -, déi ëmwelt- a
wirtschaftspolitesch keen Impakt hunn zu
Lëtzebuerg, a wou mer alles anescht wéi
sécher sinn, dass déi Rechter, déi mer do
kaf hunn, och virsiichteg ofgeklappt gi sinn
op hiren Impakt op d’Entwécklungslänner.

Hu mer dat wierklech bei all deene Rechter,
déi mer kaf hunn, gemaach? Si mer wierk-
lech sécher, datt se net nëmmen ëmweltpo-
litesch eppes bréngen, mä datt se deene
Länner och tatsächlech kooperatiounspoli-
tesch eppes bréngen? Do si mer zimlech
sécher, dass d’Äntwert dorobber Neen ass,
dass mer dat net gemaach hunn. Dofir ge-
héiert och d’Akafspolitik vun den Emis-
siounsrechter an eng Kooperatiounsdebatt
hei zu Lëtzebuerg.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Dofir
ass och de Réckgang vun deenen CO2-
Emissiounen aus evidente Grënn net d’Fol-
leg vun iergendenger Trendwend vun der
Lëtzebuerger CO2-Emissiounstabell, mä
ganz eendeiteg huet dat konjunkturell Ur-
saachen. Et huet mat der wirtschaftlecher
Rezessioun ze dinn a mat leider soss net
ganz villen anere Saachen.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Dat
Meescht geet op d’Vëloen hei an der Stad.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Déi
Gréng fuerderen dofir den Ëmweltminister
op säin Amt als Ëmweltminister eescht ze
huelen an tatsächlech sech de Realitéiten ze
stellen an net, och wa Wahle virun der Dier
stinn, esou Zuelen ze lancéieren an dat als
Erfollegsmeldung ze verkafen. Dat ass dee
falsche Wee. Dozou gehéieren aner Diskus-
siounen. De Slogan misst jo eigentlech da
sinn: Bei den CO2-Emissiounen upaken an
net uschmieren, Här Minister Lux.

Déi Debatt ass eben e Stéck Lëtzebuerger
Kooperatiounspolitik. Et geet ëm d’Cohé-
rence des politiques, ebe ganz besonnesch
am Beräich vum Klimaschutz. Well Cohé-
rence heescht och Crédibilitéit. Dat ass jo
ëmmer eng vun den Approchë vun der Re-
gierung, an och vun deene viregten, ge-
wiescht. Mir brauche Crédibilitéit, well mer
wëlle beispillhaft sinn, well mer aner Länner
wëllen incitéieren de Lëtzebuerger Wee no-
zegoen. Déi Länner si jo rar, déi an deem
doten Ausmooss an d’Kooperatiounspolitik
investéieren.

Dofir hu mer ëmmer als Lëtzebuerger ge-
hofft mat eisem Beispill vun engem klenge
Land aner méi grouss, méi dichteg Länner
mat méi Moyenen och ze mobiliséieren an
ze motivéieren op deen dote Wee an der
Kooperatiounspolitik ze goen. Mä da muss
ee crédibel sinn, wann een dat mécht. Hei
geet et also och ëm d’Crédibilitéit vun eiser
Kooperatiounspolitik.

Wat kann een da besser maachen? Et misst
een zwou nei Erkenntnisser derbäihuelen.
Ech hunn der agangs zwou genannt.

Déi éischt ass: Mir mussen eise ressourcë-
verbrauchende Wuelstandsmodell als eng
vun den Ursaachen unerkennen an dann
aktiv a proaktiv domadder ëmgoen.

An zweetens, mir missten eis eben zouge-
stoen, dass et an der Kooperatioun net
duergeet, wann een anere Leit hëlleft et
richteg ze maachen, mä dass een et am ee-
gene Land bei den Hausaufgaben och sel-
wer muss maachen.

A villes vun deem, wat mer maachen, kéint
och eben e Stéck Kooperatiounspolitik sinn:
am Beräich vun der Agrarpolitik, wou mer
net eng Agrarpolitik verfollegen, déi op all
de Punkten och kooperatiounspolitesch
Sënn mécht. Am Beräich vun der Transport-
politik kéint een dat berücksichtegen; am

Beräich vun der Wirtschaftspolitik; vun der
Energiepolitik; vun der Finanzpolitik.

Alles dat sinn Themen, wou mer eis mat den
Auswierkunge vun der Lëtzebuerger Politik
op d’Drëtt Welt méi misste beschäftegen, a
fir eist Gefill gëtt et wuel Initiative vum Minis-
ter, deen ëmmer nees probéiert an aner
Ressorten eenzel Aspekter eranzebréngen,
an dat éiert hien och, mä ech mengen awer,
dass et vill méi wichteg wier, wann dat keng
isoléiert Projete wieren, mä wann déi Be-
wosstsäinsbildung, déi iwwert dee Wee soll
stattfannen, ganz séier Friichte géif droen,
fir dass mer tatsächlech kohärent doru
schaffen, dass sämtlech Politikberäicher
méi enk zesummeschaffen, dass de Koope-
ratiounsminister am Ausland net nëmme
kann dat soen, wat e bis elo gesot huet, mä
och elo mat anerem Houfert kann op Lëtze-
buerg verweisen als Beispill, net nëmmen
am Finanzvolumen, mä och an der polite-
scher Praxis.

Mir brauchen zum Beispill méi Plaz fir eng
ökologesch Landwirtschaft, mir brauche
méi Plaz fir den „Fair Trade“ bei de Marchés
publics an esou weider. Mir brauchen awer
och méi Zesummenaarbecht mat de Minis-
tèren, an et ass och ugeregt gi vun den ON-
Gen, ob et dann net eng Iddi wier, wann
eemol am Joer e Rapport géif gemaach
ginn, net nëmmen dee vum Kooperatiouns-
minister, mä wann - mir hu jo dee Comité in-
terministériel - e gemeinsame Rapport géif
gemaach gi vun deene betraffene Ministè-
ren, wou och e Rapport vun deene Ministèrë
géif gemaach gi par rapport zum Impakt op
d’Kooperatiounspolitik.

Och dat wier en interessanten Exercice, wa
mer vun all de Ministèren e gemeinsame
Rapport hätten, dee koordinéiert wier op
den Impakt vun der Kooperatiounspolitik
vun den eenzelne Politiken an deene Minis-
tèren. D’Kooperatioun am Comité ass
schéin, mä komm mir zéien eemol am Joer
Bilan, wa mer eis schonn eemol am Joer hei
gesinn, fir doriwwer ze diskutéieren. Et wier
flott ze gesinn, wat de chiffréierte Bilan ass
vun der Aarbecht vun anere Ministèren.

D’Senke vun den CO2-Emissiounen ass
duerfir fir déi gréng Fraktioun nach ëmmer,
wann net déi eenzeg, awer déi éischt vun
de Prioritéiten, an duerfir wier et och gutt,
wa Lëtzebuerg sech géif asetzen, an dee-
nen nächste Wochen a Méint, fir dass mer
am Dezember 2009 bei der internationaler
Klimakonferenz zu Kopenhagen kéinten als
Lëtzebuerger Land, an eben och als Eu-
ropäesch Unioun, mat enger Positioun op-
trieden, déi hëllefe géif den Ziler méi no ze
kommen.

Et war geplangt eigentlech scho beim Fréi-
jorsconseil do zu enger Positioun ze kom-
men; dorauser ass näischt ginn. En Aar-
bechtsgrupp sollt agesat ginn, deen och
schonn ausgesäit, wéi wann net vill géif ge-
schéien, esou dass elo schonn um europä-
eschen Niveau sech drop agestallt gëtt,
dass eréischt ënner schwedescher Prési-
dence et e Versuch wäert ginn, eng méi
kohärent Haltung an deem doten Domän
anzehuelen.

Mä de Kalenner leeft eis scho fort, a paral-
lell dozou gesi mer, dass déi aner Säit vum
Atlantik déi nei amerikanesch Administra-
tioun mat engem ganz aneren Enthousias-
mus a Rhythmus och un déi dote Problema-
tik elo erugeet an amgaang ass eis lénks a
riets ze iwwerhuelen. Do, wou mer nach viru
Joren d’Virreider waren an der Welt op där
doter Problematik, si mer amgaang och do
an d’Hannertreffen ze geroden, wa mer eis
net relativ rapid op d’hënnescht Bee setzen.

Dat ass eminent wichteg fir d’Koopera-
tiounspolitik a fir d’Länner vun der Drëtter
Welt, ob mer eis tatsächlech am Dezember
kënnen Ziler gi fir no 2012, déi zielführend
sinn an déi net just erëm eng Kéier de Pro-
blem halbwegs cantonnéieren an eigent-
lech nëmmen e puer Joer weider eraus-
drécken.

Dat ass, am Résumé an an der Essenz, do
wou mir mengen, dass ee misst Kohärenz
spille loossen. Domat wollte mer net gesot
hunn, dass all déi aner Aspekter, déi de
Mëtteg beliicht gi si vun eenzelne Virriedner,
net och wichteg wieren. Och déi ën-
nerstëtze mer, mä mir mengen, dass d’Lët-
zebuerger Kooperatiounspolitik, déi op
ganz ville Punkte luewenswäert ass, sech
an Zukunft vill méi staark selwer un den ee-
genen Uspréch muss moossen, an déi
Uspréch sinn déi vun deem wat mer do-
heem praktizéiere bei eisen Hausaufgaben.

Mir hunn duerfir eng Motioun preparéiert,
zwou Motiounen, eng Resolutioun, déi ech
hei wëll déposéieren, Här President.

Déi éischt Motioun ass déi fir dat, wat d’Re-
gierung virdru proposéiert huet, dass mer
op deem Kurs solle bleiwen, och wann
d’Zäiten am Moment méi schwiereg sinn a
vläicht manner prévisibel sinn, dass mer op

deem Kurs solle bleiwe vun der Aide pu-
blique fir den Développement am Beräich
vun engem Prozent vum PIB. Déi Motioun,
déi gëtt och ënnerstëtzt vu Kolleegen aus
deenen anere Fraktiounen a Groupes poli-
tiques. Ech wëll déi dann heimadder dépo-
séieren.

Motion 1

La Chambre des Députés,

- vu la quatorzième conférence des parties
à la convention-cadre des Nations Unies sur
les changements climatiques (CCNUCC)
(COP14) et la quatrième conférence des
parties agissant comme réunion des parties
au protocole de Kyoto (COP/MOP4), organi-
sées du 1er au 12 décembre 2008 à
Poznaƒ (Pologne);

- vu la communication de la Commission du
28 janvier 2009 intitulée «Vers un accord
global en matière de changement clima-
tique à Copenhague» (COM/2009/0039);

- considérant que les impacts du change-
ment climatique touchent en premier lieu les
populations fragilisées des pays en déve-
loppement et mettent en péril la stabilité po-
litique de nombreux États qui n’ont pas
contribué de façon tangible aux émissions
historiques et qui ne disposent pas des
moyens nécessaires pour lutter efficace-
ment contre les effets du changement cli-
matique;

- considérant que les négociations relatives
à un accord international global sur le chan-
gement climatique, cohérent avec l’objectif
visant à limiter l’augmentation de la tempé-
rature mondiale en dessous du seuil de
2°C, doivent être conclues à Copenhague,
en décembre 2009;

- considérant qu’un nombre croissant de
scientifiques reconnaissent que, pour éviter
des changements climatiques dangereux, il
sera nécessaire de stabiliser la concentra-
tion des gaz à effet de serre dans l’atmos-
phère à 350 ppmv équivalent CO2, soit un
niveau nettement inférieur à celui préconisé
auparavant,

- considérant que l’Union Européenne était
supposée adopter sa position de négocia-
tion au cours du Conseil européen de prin-
temps 2009;

- considérant que l’Union Européenne et
ses pays membres dont le Luxembourg, vu
leur responsabilité historique à l’égard des
émissions passées, se sont efforcés de
jouer un rôle de chef de file dans la lutte
contre le réchauffement climatique et qu’ils
soutiennent pleinement le processus de né-
gociation engagé par la convention-cadre
des Nations Unies sur les changements cli-
matiques (CCNUCC);

- considérant que les émissions aug-
mentent rapidement dans les pays en déve-
loppement, qui ne peuvent les réduire sans
recevoir une aide considérable sur les plans
technique et financier;

- considérant que, d’après de récentes es-
timations, les nouveaux investissements qui
doivent être réalisés en faveur de la réduc-
tion des émissions, d’ici 2020, s’élèvent au
total à 175 milliards EUR, dont plus de la
moitié devraient être investis dans les pays
en développement;

- considérant que selon les estimations de
la Commission, il en coûtera de 15 à 25 mil-
liards d’euros par an pour réduire la défo-
restation de moitié d’ici 2020 et il sera en-
core plus coûteux de stopper ce processus;

- considérant que selon diverses études
d’organisations internationales, le coût
d’adaptation au changement climatique
dans les pays en développement concur-
rencera les dizaines de milliards d’euros par
an;

invite le Gouvernement

- à considérer la lutte contre le changement
climatique comme une priorité des poli-
tiques nationales intérieures et de soutenir
activement le rôle de chef de file à l’Union
Européenne dans la politique internationale
de lutte contre le changement climatique;

- à mettre tout en œuvre au sein de l’Union
Européenne pour parvenir à un accord de
Copenhague qui tienne compte des der-
niers rapports scientifiques sur le change-
ment climatique pour atteindre des réduc-
tions collectives d’émissions de gaz à effet
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de serre dans la partie supérieure de la
fourchette de 25% à 40% recommandée
par le Groupe d’experts intergouvernemen-
tal sur l’évolution du climat dans son qua-
trième rapport d’évaluation, étant entendu
que ces réductions devraient être inté-
rieures;

- à abolir les restrictions législatives afin de
permettre aux communes de s’engager ac-
tivement dans la lutte contre le changement
climatique et de les soutenir par des
moyens financiers dans leurs actions;

- à faire un maximum d’efforts au niveau na-
tional et de coordonner les actions au ni-
veau communal afin de réduire substantiel-
lement les émissions domestiques luxem-
bourgeoises à un niveau qui permet de
prouver la détermination de notre pays de
contribuer aux actions internationales pour
éviter des changements climatiques dange-
reux;

- à instaurer pour la phase actuelle liée au
protocole de Kyoto (2008-2012) et au moins
jusqu’à la réforme du mécanisme de déve-
loppement propre (MDP), un moratoire na-
tional sur l’achat de nouveaux crédits MDP
qui ne remplissent pas les critères du déve-
loppement durable et de renoncer à l’achat
des droits liés aux puits de carbone;

- à rendre publique la liste de l’ensemble
des projets MDP et de rendre transparent
les décisions prises par le comité intermi-
nistériel Kyoto;

- à augmenter considérablement les
chances de voir aboutir les négociations de
Copenhague par la mise à disposition - à un
stade précoce des négociations - d’une
aide financière et d’un appui technique aux
pays en développement pour des mesures
d’atténuation et d’adaptation cohérentes
avec les efforts qui doivent être déployés au
niveau mondial pour limiter l’augmentation
moyenne des températures à bien moins de
2°C et de prévoir ces aides lors de l’adop-
tion du mandat de négociation de l’UE en
vue de la conférence de Copenhague;

- à contribuer en fonction de notre capacité
économique et de notre responsabilité his-
torique au financement de ces mesures
d’atténuation et d’adaptation nécessaires
dans les pays en développement estimées
à 35 milliards d’euros par an d’ici 2020 pour
l’ensemble de l’Union Européenne, sachant
que ce chiffre peut augmenter en fonction
des connaissances nouvelles sur la gravité
du changement climatique et l’ampleur de
ses coûts;

- à insister au sein de l’UE pour que de tels
engagements soient garantis par un finan-
cement prévisible des mécanismes mis en
place dans le contexte de la Convention-
cadre des Nations Unies sur les change-
ments climatiques, qui s’ajoute à l’aide pu-
blique au développement et soit indépen-
dant des procédures budgétaires annuelles
des États membres;

- à mobiliser le soutien public au niveau na-
tional pour ces mesures afin de rendre notre
politique de coopération crédible et d’en-
courager ainsi les pays en développement
à adopter des objectifs ambitieux et contrai-
gnants en matière de réduction de leurs
émissions.

(s.) Félix Braz, François Bausch, Camille
Gira, Charles Goerens, Jacques-Yves
Henckes.

Mir hunn eng zweet Motioun proposéiert,
déi och vun den ONGen initiéiert gi war, déi
cibléiert op déi Klimaproblematik. Mir hate
jo d’Geleeënheet de Cercle des ONG an
der zoustänneger Chamberskommissioun
ze emfänken, déi selwer eng Motioun do ini-
tiéiert hunn, déi sech ëm d’Problematik vum
Klimaschutz dréit, déi mat Bléck op Kopen-
hagen am Dezember probéiert konkret
Schrëtt ze proposéieren a konkret Ufuerde-
runge festzeschreiwen. Déi Motioun gëtt am
Moment ënnerstëtzt vun der grénger Frak-
tioun, vun der DP-Fraktioun an och vun der
ADR. Et wier selbstverständlech gutt, wann
och d’Majoritéitsparteien op dësem Punkt
eng kloer Sprooch kéinte schwätzen, wéi
bei där Motioun vu virdrun.

Motion 2
La Chambre des Députés,
considérant
- que les pays en développement ne sont
pas responsables de la crise financière et

économique qui secoue actuellement les
pays développés, mais qu’ils en subissent
néanmoins les conséquences;

- que les Objectifs du Millénaire pour le Dé-
veloppement (OMD), visant notamment la
réduction de la pauvreté de moitié en 2015
par rapport à 1990, sont loin d’être atteints;

- que les montants nécessaires pour at-
teindre les OMD - de l’ordre de 100 milliards
de dollars US - restent faibles en comparai-
son des sommes engagées depuis 6 mois
par les gouvernements occidentaux pour
faire face à la crise;

- qu’il faut éviter une situation similaire à
celle du début des années ‘90, quand la ré-
cession mondiale a entraîné une réduction
de presque 25% de l’aide au développe-
ment;

- qu’après une année record en 2005,
l’aide des 22 pays du Comité d’aide au dé-
veloppement de l’OCDE a baissé en 2006
et en 2007 et que la baisse risque de s’am-
plifier suite aux fortes pressions sur les bud-
gets des pays donateurs;

- que la contraction de l’aide au dévelop-
pement aura des effets néfastes sur l’état
des finances publiques des pays en déve-
loppement et donc sur leur capacité d’in-
vestissement dans les infrastructures pu-
bliques, dans l’éducation, la santé, le loge-
ment, l’accès aux ressources naturelles,
etc.;

invite le Gouvernement

- à poursuivre les efforts du Grand-Duché
pour atteindre le but de 1% du PIB d’aide
publique au développement.

(s.) Félix Braz, Marc Angel, Fabienne Gaul,
Charles Goerens, Jacques-Yves Henckes.

Eng drëtt a lescht Resolutioun géif ech gär
déposéieren, wann den Här Haupert mir se
géif erëmginn, well den Här Haupert huet se
nach. Et ass eng Diskussioun, déi mer an
der zoustänneger Chamberskommissioun
am Februar gefouert hunn, iwwert dat, wat
mir als gréng Fraktioun genannt haten: Der
Kooperatiounspolitik eng Dimension parle-
mentaire ze ginn.

Résolution 1

La Chambre des Députés,

considérant

- que la politique de coopération menée
par les gouvernements successifs du
Grand-Duché bénéficie d’un appui fort au
Parlement et dans l’opinion publique et jouit
d’un grand respect à l’étranger;

- que la politique de coopération est essen-
tiellement une mission du Gouvernement et
qu’elle se fait en règle générale à un niveau
intergouvernemental;

- que la Chambre des Députés peut jouer
un rôle plus important dans notre politique
de coopération et lui ajouter ainsi une di-
mension parlementaire;

- que la dimension parlementaire peut s’ou-
vrir par exemple sur des sujets comme la
gouvernance, la démocratie, les droits de
l’opposition, l’État de droit ou les droits hu-
mains;

- que cette dimension parlementaire de-
vrait se développer en étroite concertation
avec les instances gouvernementales;

- que cette dimension parlementaire de-
vrait être développée au cas par cas pour
chaque pays cible et en complément aux
projets soutenus par le Gouvernement;

- que la Commission des Affaires étrangè-
rers et européennes, de la Défense, de la
Coopération et de l’Immigration a discuté la
question lors de sa réunion du 2 février
2009;

- qu’à cette occasion Monsieur le Ministre
de la Coopération et de l’Action humanitaire
a déclaré être d’accord avec les idées ex-
primées par les membres de la Commis-
sion;

décide

- de s’engager sur la voie d’une implication
plus forte de la Chambre des Députés en
matière de politique de coopération;

- de se concerter étroitement avec le Gou-
vernement pour fixer au cas par cas la plus-
value que la Chambre des Députés peut
apporter aux projets développés dans les
pays cibles et la façon d’y arriver.

(s.) Félix Braz, François Bausch, Camille
Gira, Charles Goerens, Jacques-Yves
Henckes.

D’Iddi dohanner geet aus vun der Erkennt-
nis, dass d’Kooperatiounspolitik an der
Haaptsaach, fir net ze soen exklusiv, en
Domän vun der Regierung ass, dass dat
och an der Haaptsaach, fir net ze soen ex-
klusiv, op engem intergouvernementalen Ni-
veau da stattfënnt, dass mer awer der Mee-

nung sinn, dass och d’Lëtzebuerger Parla-
ment sech méi staark misst dran implizéie-
ren, an zwar par rapport zu de Parlamenter
an den demokrateschen - hoffentlech -
verstäerkt an ëmmer méi demokrateschen
Öffentlechkeeten aus de Länner vun eise
Pays cibles.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

D’Kooperatiounspolitik nëmmen als mate-
riell Hëllef ze verstoen, geet eiser Meenung
no net duer. Kooperatiounspolitik an
Entwécklung vun deene Länner huet och
domadder ze dinn, dass een och eng Rei
Grondrechter an deene Länner verbessert
kritt, dass een demokratesche Grondwäer-
ter, demokratesche Prozesser an Diskus-
siounen och an deene Länner eng aner Be-
deitung gëtt, a mir wëssen, dass an de Par-
lamenter an deene Länner iwwerall ganz ex-
zellent Leit sinn, déi frou wieren, wa si och
do méi Austausch hätte mat deene Länner,
déi d’Kooperatiounspolitik maachen.

Mir hunn duerfir déi Iddi vun dem verstäerk-
ten Austausch tëschent de Parlamenter an
der Kommissioun diskutéiert, a mir waren
eis eigentlech alleguerten eens, et huet zu-
mindest keen de Contraire gesot, dass dat
eng gutt Saach wier, wa mir dat géife maa-
chen. Dat stelle mir eis natierlech net vir als
Konkurrenz zu de Projete vun der Regie-
rung, well dat wier onsënneg. Mir stellen eis
dat och net vir, dass mer do praktesch géi-
fen eege Kanäl, nei Kanäl opbauen, en plus
vun deene vun der Regierung. Alles dat
wier wéineg sënnvoll.

Wat par contre ganz sënnvoll wier, wier,
wann am Kader vun deene Projete vun der
Regierung, doduerch dass een och fréi ge-
nuch matenee schwätzt, ee géif probéieren
au cas par cas bei all Projet och ze kucken,
wat kéinten déi parlamentaresch Plus-valuë
sinn an der Relatioun mat deene Länner am
Beräich vun der Rechtsstaatlechkeet, vun
den demokratesche Rechter, vun de Mën-
scherechter, vun de Fraerechter an esou
weider, am Beräich vun der Gouvernance,
an dass ee géif probéieren dat, selbst-
verständlech ënnert der Koordinatioun vun
der Regierung, ze organiséieren an dass
d’Parlament do säi Bäitrag géif leeschten.

Mir hunn dat an der Kommissioun disku-
téiert, de Minister huet och an der Kommis-
sioun seng prinzipiell Zoustëmmung ginn:
a) well en d’Iddi gutt fonnt huet a b) well en
och bereet ass déi Koordinatiounsroll par
rapport zum Parlament ze spillen. Duerfir
menge mer, dass mer haut als Plénière déi
Iddië vun der Kommissioun solle bestäte-
gen, well et ka jo keng Kommissioun eleng
esou eppes wéi dat heite beschléissen.

Mir kënnen als Membere vun der aussepoli-
tescher Kommissioun där Meenung sinn,
mä et ka selbstverständlech keng Kommis-
sioun beschléissen, dass mer elo géife Par-
lamentarier aus dem Burkina op Lëtzebuerg
invitéieren, fir en Austausch ze maachen.
Dat kascht och Suen, dat huet eng Rei aner
Implikatiounen an dat kann nëmmen do-
duerch Realitéit ginn, dass mer als Plénière
zu enger Décisioun kommen.

D’Commission des Affaires étrangères huet
de Virschlag gemaach, dat ass am Procès-
verbal vun der Sëtzung vum 2. Februar no-
zeliesen, a mir ginn dervun aus, dass et
keng Schwieregkeet ass fir dat och hei an
der Plénière ze bestätegen, fir dass dat, wat
jiddweree gutt fënnt, och Realitéit ka ginn an
der nächster Legislatur, well mer wierklech
mengen, dass, wann och villes gutt leeft am
Beräich vun der Kooperatiounspolitik, och
eng ganz Partie Saache kënne verbessert
ginn.

D’Parlament ass och gefuerdert säi Bäitrag
ze leeschten. Och dat ass e Stéck Öffent-
lechkeetsaarbecht fir Lëtzebuerg an deem
dote Beräich a mir halen dat wierklech fir en
absolut net onwesentlechen Deel. Iwwre-
gens, och d’ONGe mengen, dass déi Iddi
vun der Implikatioun vum Parlament, fir op
den Theme vun de Grondrechter, vun de
Biergerrechter, vun den demokratesche
Rechter, de Fraerechter an anerer nach ze
schaffen, eng absolut Noutwendegkeet
wier.

Dat ass um Exekutiv-Niveau, um Intergou-
vernementalen, ganz schwéier ze maache
fir d’Regierungen, fir d’Parlamenter ass et
eng natierlech Aufgab sech mat deenen
Themen do ofzeginn, an dat ass en zolitte
Bäitrag zu enger nach verbesserter Koope-
ratiounspolitik, wann d’Plénière dat, wat
d’Commission des Affaires étrangères ge-
mengt huet, haut bestätegt.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Ech
ginn Iech nach déi Resolutioun.

❱❱❱ M. le Président.- Merci. Dat ass
d’Resolutioun iwwert d’Coopération parle-
mentaire. Den nächste Riedner ass den Här
Henckes.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes
(ADR).- Merci Här President. Lëtzebuerg
gëtt pro Joer eng ronn 300 Milliounen Euro
an d’Entwécklungshëllef. Dat maachen eng
70 Euro, no uewen opgeronnt, pro Awunner
hei zu Lëtzebuerg, oder 0,92% vun onsem
PNB, vun onsem Räichtum, dee mer hei zu
Lëtzebuerg schafen.

Den Här Minister huet hei drop higewisen,
datt ee misst op nei Piste goen, an hien huet
der zéng opgezeechent. Ech wäert herno,
am Laf vu mengen Ausféierunge méi dorob-
ber agoen, mä grosso modo kann ech awer
soen, datt mer mat där Orientéierung d’ac-
cord sinn. Notamment wat Telekom a Mikro-
finanz ugeet, do hu mer wierklech en Know-
how entwéckelt, a mer sollen dat och wei-
derféieren.

Wat de Montant vun onser Hëllef ugeet, do
hu mer elo an enger Motioun proposéiert fir
deen op 1% ze halen, oder deen unzestrie-
wen, wou mer elo op 0,92% sinn. Ech fäer-
ten, Här Minister, mir erreechen dat Zil vill
méi séier wéi mer geduecht haten, an ech
hätt éischter gehofft mir géifen dat Zil ni er-
reechen.

Woufir? Well deen Ablack, wou hei zu Lët-
zebuerg eng Rezessioun ass, deen Ablack,
wou de Wirtschaftswuesstem - de Wirt-
schaftskuch dee mer hunn - méi lues ass,
en eventuell souguer negativ gëtt, erreeche
mer dat Zil zimlech séier, an ënnert dem
Stréch bleift de Montant awer deeselwech-
ten. Duerfir hoffe mer alleguerten, datt mer
am Laf vun dësem Joer, oder d’nächst Joer
op jiddfer Fall, nees erëm an eng Situatioun
kommen, wou et hei zu Lëtzebuerg besser
geet a wou mer deen Ablack net nëmme
mam Prozentsaz kënnen hëllefen, mä, och
wat d’Montanten ugeet, mer déi Montantë
kënne steigeren.

Nach stelle sech an dësem Kontext e puer
Froen, déi ech wollt hei och festleeën. Dat
eent ass, wa mer déi 300 Milliounen do
d’Joer ausginn, wéi vill dovunner ass dat,
wat een eng „gebonnen Hëllef“ kéint nen-
nen? Dat heescht: Wéi vill dovunner, vun
deem Montant do, gëtt vu lëtzebuerge-
schen Entreprisë gemaach?

Woufir? Well mer eng etlech lëtzebuergesch
Entreprisen hunn, déi op deene Gebidder
do aktiv sinn, déi effektiv an onsen Zillänner
wëlles hunn ze schaffen oder elo scho
schaffen an Investitioune maachen. Déi
ganz Retombée économique, dee Lien éco-
nomique deen een huet, dee gesinn ech net
esou kloer, an ech weess net ob et Zuelen
doriwwer ginn. Ech hu bis elo nach keng
fonnt. Mä et wier awer interessant déi Zue-
len, déi Donnéeën do ze kréien, well dovun-
ner och ganz oft dobaussen an der Popula-
tioun geschwat gëtt, datt vill Entreprisë
soen, datt si och op deem Gebitt do täteg
sinn.

Da muss een och eppes festhalen, an dat
ass, datt mir als ADR der Meenung sinn,
datt mer als Land zu deene Länner solle ge-
rechent ginn, déi zolidd Partner si fir alle-
guerten déi Länner, déi Hëllef brauchen, an
notamment fir déi Zillänner, déi mer an der
Entwécklungshëllef hunn. Well et ass spe-
ziell deen Ablack wou et méi schlecht geet,
et ass speziell deen Ablack wou méi
Schwieregkeete sinn, datt een awer muss
mat enger zolitter Partnerschaft rechne kën-
nen. An dat ass deen Engagement, dee mer
och wëlles hunn anzegoen, doduerch datt
mer déi Motioun, déi de Kolleeg Braz virdru
mentionnéiert huet, mat ënnerstëtze wëllen.

Dat gesot muss een awer och ervirsträi-
chen, datt Lëtzebuerg säin Effort ka maa-
chen. Mä dat ass, vu d’Problematik, nëm-
men eng Drëps op e waarme Steen. Wich-
teg Hëllefe musse kommen, notamment
vum Fonds monétaire international. An do
sinn ech frou, datt sech elo e Mentalitéits-
wandel an de leschte Jore bemierkbar ge-
maach huet, wat den internationale Wäh-
rungsfong ugeet. Notamment ass festge-
hale ginn, datt deen, net deen abléckle-
chen, mä deen zukünftege President vum
internationale Währungsfong eng Persoun
soll sinn, déi aus engem vun den Entwéck-
lungslänner soll kommen.

Déi aner Saach, déi menger Meenung no
och ganz positiv ass, dat ass, datt den in-
ternationale Währungsfong décidéiert huet
fir seng Capacitéiten u Prêten ze héijen, fir
d’Montanten ze héijen a fir och d’Modalitéite
vun deene Prêten der ablécklecher Situa-
tioun, notamment vun den Entwécklungs-
länner, méi entgéintzekommen an deene
Rechnung ze droen.

Mä et muss ee feststellen, datt d’Entwéck-
lungslänner awer alleguerten eppes musse
festhalen, an dat ass, datt mat Ausnahm
vum internationale Währungsfong keng Fi-444488 www.chd. lu
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nanzéierung méi an déi Länner kënnt. Déi
Finanzéierung läit flaach. D’Exportatioune
vun deene Länner si massiv zréckgaang,
wann een déi lescht Zuele kuckt. D’Produk-
ter, déi vun deene Länner nach produzéiert
ginn, sinn och zréckgaang.

Wat mer da bedaueren ass, datt an deem
ganze Klima Amerika an och d’Europäesch
Unioun weiderhin nach Agrarprodukter
ganz staark subsidiéieren, wa se an déi
Länner geschéckt an exportéiert ginn. Dat
fanne mer eng total falsch Politik, an ech
wier och do frou, wann d’Regierung insge-
samt kéint kucken, datt een déi Politik do
géif ophalen, well si ass op jiddfer Fall ken-
gem nëtzlech. Si ass, wat déi Solidaritéit
mat den Entwécklungslänner ugeet, op jidd-
fer Fall wirtschaftlech total falsch a si faus-
séiert déi ganz Wirtschafts- an Agrarpolitik
an de Länner weltwäit.

Déi zweet Problematik op déi ee muss
agoen, dat ass, datt ee gesäit, datt déi een-
zel Entwécklungslänner zwar Progrèsë
maachen an der Augmentatioun vun hirem
PIB, mä datt deen ëmmer opgefaange gëtt
duerch eng Croissance vun hirer Popula-
tioun, déi vill méi staark ass wéi déi Crois-
sance vum PIB. Dat ass eng vun de Proble-
matike wou mer wierklech net wëssen, wéi
mer déi sollen upaken. Et ass verständlech,
datt, wann de Wirtschaftskuch ëm e puer
Prozent steigt an d’Populatioun, dat heescht
déi déi un deem Wirtschaftskuch sollen
deelhuelen an dorunner knabberen, wann
déi ëm e Vielfacht klëmmt, da kann do keng
Léisung kommen.

An deem Kontext muss een dann och abso-
lut bedaueren, datt vum Poopst an där Si-
tuatioun wou d’Entwécklungslänner elo
sinn, an där Situatioun och gesondheetle-
cher Natur, dann eng Deklaratioun kënnt,
datt d’Utilisatioun vu Préservativen de Pro-
blemer vun der Bevölkerung an de Proble-
mer vum Aids keng Léisung géif bréngen
an, au contraire, d’Situatioun géif ver-
schlëmmeren. Dat ass absolut skandaléis
wat do gesot ginn ass, an et muss ee sech
de Konsequenzen do bewosst sinn, wat
esou Aussoe vläicht kënnen erbäiféieren.

Ech hoffe just nëmmen, datt d’Regierung do
bei hirer Linn bleift, an ech hoffen och, datt
Dir mer sot, Här Minister, datt Dir deem
Opruff vum Poopst do net wäert Folleg
leeschten an den ONGen net elo wäert Sub-
siden ewechhuelen, wa se awer nach Aids-
Berodung maachen a Préservative verdee-
len.

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Ech kann Iech do berouegen, Här Henckes.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Et ass gutt, très bien, ech si frou fir dat esou
festzehalen.

Da mengen ech awer och, datt eng vun
deene Problematiken, déi mer hei och an
enger Motioun un d’Regierung wëlle festha-
len, déi ass vun den CO2-Emissiounen, a
mer wëssen alleguerten, datt déi Problema-
tik vun den CO2-Emissiounen net kann eleng
vun Europa geléist ginn. Mir kënnen egal
wat fir eng Efforten um Niveau vun de Re-
duktioune vun den CO2-Emissioune maa-
chen, wann net Amerika, wann net China,
wann net Indien nozéien, dann notzt dat
Ganzt iwwerhaapt näischt oder nëmme
ganz wéineg.

Dat ass eng Realitéit mat där ee muss lie-
wen. A wann een héiert, datt China wëlles
huet, 158 Kuelekraaftwierker ze bauen an
den nächste Joren, da gesäit een direkt,
datt mer do eppes lancéiert hunn an eng
Problematik, eng Energiedebatt ugefouert
hunn, déi, wa China net alenkt, da sinn all
Efforten, déi mer kënne maachen, zum
Échec vouéiert.

Duerfir hoffen ech, datt et zu Kopenhagen,
duerfir hoffen ech och, datt eventuell um
G20 an an deenen Négociatiounen, déi elo
stattfanne souwisou, datt do vläicht en Alen-
ken an hoffentlech en Alenke vu China an
Indien kënnt, fir net op e Wee ze goen, deen
d’Ëmweltsituatioun géif verschlechteren. Mir
brauchen nämlech fir d’Welt en „new deal“
fir propper Energie.

Da wollt ech, Här Minister, nach op e puer
méi punktuell Saachen agoen. An Afghanis-
tan gëtt et e Problème alimentaire, dee sech
erkläert doduerjer, datt een an deem Land,
wat jo ganz vill an den Aktualitéiten nach
ëmmer steet, gesäit, datt Agrarprodukter,
Friichten, Geméis produzéiert ginn, datt,
well se awer kee Killraum hunn, wou déi
Wore kënne stockéiert ginn, datt déi dann
exportéiert ginn an datt se herno mussen
déiselwecht Wueren nees erëm importéie-
ren an hiert Land zu engem héije Präis.

Duerfir mengen ech, datt et gutt wär, wa
Lëtzebuerg hei sech och géif engagéieren,
d’autant plus datt mer Lëtzebuerger Firmen

hunn, déi esou eppes kënne maachen, a
kucken, fir do Killraim eventuell matzefinan-
zéieren, fir do enger Problematik entgéint-
zekommen, déi wierklech ganz kloer ass a
wou ee ka relativ liicht drop reagéieren.

Dann, Här Minister, hutt Der och hei gesot,
et sollt een en Annuaire maache vun de Lët-
zebuerger ONGen.

Ech mengen, Här Minister, an den Zäiten,
wou et ëm d’Ëmwelt geet, géif een awer och
vläicht besser, anstatt en Annuaire ze maa-
chen, kéint ee vläicht och en Internetsite
maachen, wou et verschidde Linke géif ginn
an Informatioune kéint ginn a wou een dat-
selwecht vläicht kéint fannen.

❱❱❱ Une voix.- Dat misst awer no de Prin-
zipië vum „Green Idea“ funktionéieren.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Ech hu ganz vill Vertrauen an Iech, datt Der
déi ëmweltbescht Technologie do géift fan-
nen, mä ech géif awer soen, datt dat vläicht
och deeselwechten Informatiounsstand
kéint bréngen, notamment wann dee Site do
e Lien hätt mat dem Site vum Ministère.

Eng anere Problematik, déi mer hei och mat
zimlech groussem Intérêt nogelauschtert
hunn, dat war déi Problematik vun den CO2-
Emissiounen hei zu Lëtzebuerg. Ech hunn
och mat Intérêt nogelauschtert, datt den
Här Lux als Ëmweltminister sech gefreet
huet, datt d’CO2-Emissiounen zu Lëtze-
buerg zréckgaange sinn, dank der… E freet
sech also iwwert d’Wirtschaftskris an iwwert
déi schlecht Wirtschaftspolitik vum Här
Krecké, déi him da gehollef huet, säi Resul-
tat ze erreechen.

(Interruption)

Dat gesot, Här Minister, wollt ech just mat
enger leschter Suggestioun kommen, wou
ech all Kéiers an all Joer domadder kom-
men: Dat ass de Salon du chocolat. Mir
wëssen, datt de Salon du chocolat, also
wéinegstens a mengen Aen, eng vun dee-
nen Initiativen ass, wou ee wierklech kann
der Bevölkerung dobausse weisen, wéi
nëtzlech a wéi praktesch Entwécklungshël-
lef ass, wann ee gesäit, wéi dat Produkt an
deene Länner hiergestallt gëtt, wéi et aus-
gesäit, wéi et transforméiert ka ginn, an do
mengen ech, datt een déi Initiativ do sollt
nach weider ënnerstëtzen, weider aus-
bauen.

Ech war nach kierzlech beim Salon du cho-
colat zu Paräis. Ech muss soen, datt et do
erstaunlech ass, datt ee gesäit, datt inner-
halb vun enger Woch bis eng Millioun Leit
op dem Salon laanschtginn, well e wierklech
eng ganz grouss Diversifikatioun an Initiati-
ven huet.

Dat woren déi puer Bemierkungen, déi ech
wollt hei zu dësem Sujet maachen. Mir si
mat der Linn d’accord a mir bleiwe bei der
Linn d’accord, fir op 1% vun eisem PIB,
PNB ze goen an der Entwécklungshëllef.
Mir wënschen natierlech, datt vläicht och eis
lëtzebuergesch Entreprisë méi sollten an
deem do Prozess mat integréiert ginn, mä
soss musse mer speziell an dësen Zäite So-
lidaritéit an eng zolidd Partnerschaft weisen.
Et ass a schlechten Zäiten, wou een op
Frënn muss kënne rechnen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. Déi nächst Riednerin ass d’Ma-
dame Err.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Neen! An ech?

❱❱❱ M. le Président.- Jo, entschëllegt,
Här Jaerling, se hunn Iech hannendru ge-
schriwwe gehat.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Jo,
ech si jo liicht ze iwwersinn.

(Hilarité)

Här President, wann den Här Koopera-
tiounsminister seet, datt et dëser Welt net
gutt geet an den ënnerentwéckelte Länner
nach manner gutt, da läit en nach wäit vun
der Wourecht ewech, well vill Drëttlänner
geet et nämlech ganz schlecht, an dat be-
sonnesch an Afrika. Net doduerch, dass se
net genuch Räichtümer hätten, fir ze ver-
deelen, mä well déi Räichtümer, déi si hunn,
hinnen och nach zum Deel geklaut ginn.
Geklaut vu Wirtschaftslobbyen, déi sech net
genéieren, sech och souguer a verschidde
Regioune Mercenairen ze bedéngen, fir de
Klau vun de Buedemschätz an den Natur-
gidder ze encadréieren, an dat souguer
hemmungslos mat Waffegewalt.

Déi Länner sinn aarm, well d’Räichtümer an
d’Hänn vun e puer Guruen oder Scheiche
leien, déi och dann nach mat deene frieme
Lobbye kollaboréieren, déi hiert eegent Vol-
lek beklauen. Net nëmme Räichtümer aus
dem Buedem gi geklaut, mä och Naturgid-

der, wéi zum Beispill d’Reebëscher aus der
Regioun vun de Grousse Séien an Zentral-
afrika.

An dat Schlëmmst vun der Saach ass, dass
déi Instanzen, déi hei kéinte reguléierend
agräifen, mat de Wirtschaftslobbyen aus en-
gem Dëppen iessen a sech de Speck ën-
nerteneen deelen.

Här President, richteg ass, ech mengen,
dat, wat den Här Minister gesot huet, déi
Entwécklungshëllef bäizebehalen, déi mer
ugefaang hunn, an nach auszebauen, well
richtegerweis gesot ginn ass, datt wat mer
haut do investéieren, kënnt eis spéider net
dräimol esou deier. Ech mengen, dat ass
richteg; dat ass d’Problematik richteg analy-
séiert.

D‘Problemer an der Drëtter Welt, an Afrika
an a soss Problemlänner wäerten op kuerz
oder laang eis Problemer ginn, an ech si
souguer der Meenung, dass se eis Proble-
mer scho laang sinn, well mer net schnell
genuch reagéiert hunn. An net nëmme Lët-
zebuerg, mä ganz Europa ass elo scho kon-
frontéiert zum Beispill mat enger Immigra-
tiounswell, déi mer schwéier an de Grëff
kréien, well mënschlech Schicksaler vu Leit,
déi hiert Liewe riskéieren, fir do fortzekom-
men, wou se verfollegt ginn a keng Lie-
wensqualitéit hunn an och keng Chance
kréien, fir der ze fannen, sinn net einfach ze
jugéieren an net einfach ze behandelen.

Den Här Minister huet vu Piste geschwat,
déi ee misst verfollegen, fir Léisungen ze
fannen. Fir mech wär déi éischt Pist, emol
anzewierken, fir dass d’Ausbeutung an
deene Länner emol agegrenzt gëtt an
ophéiert.

Et kann net sinn, datt vu verschiddene Län-
ner ënnert dem Deckmantel vun der
Entwécklungshëllef engersäits gemaach
gëtt, wéi wann do wéilt gehollef ginn, an op
där anerer Säit awer d’Aen zougemaach
ginn, wann an därselwechter Regioun
d’Räichtümer ausgebeut ginn, ouni dass
dat betraffent Vollek eppes dovunner huet.

Et muss duerfir eis Aufgab sinn, de betraf-
fene Leit d’Méiglechkeeten ze verschafen,
hir Räichtümer endlech selwer ze géréieren
a kënne gerecht ze verdeelen. Et geet net
duer, datt mer hei an do present gi mat
schéine Projeten, fir se der Öffentlechkeet
virzestellen. D’Kooperatioun muss dat ginn,
wat d’Wuert ausdréckt: gemeinsam wier-
ken, fir datt d’Mënschen an hirer Heemecht
eng Perspektiv kréien, an d’Ausbeuter, déi
musse mer versichen do erauszegräifen.

Kooperatioun ass awer och, déi natierlech
Bestänn vun deene Länner ze erhalen, an
duerfir hunn ech eng Fro un den Här Minis-
ter, eng Fro, déi ech schonn e puer Mol ge-
stallt hunn an ëmmer erëm wäert stellen, bis
endlech eppes geschitt. Et sinn nach Auto-
risatiounen ausgestallt ginn, fir an Zentral-
afrika an der Regioun vun de Grousse Séien
20 Milliounen ha Tropebëscher ofzeholzen.

D’Regierung huet gesot, dass si géif iwwert
d’Weltbank intervenéieren a versichen do
anzewierken, fir dee Crime un der Ëmwelt
ze verhënneren. Op där enger Säit ginn
nämlech deene betraffene Länner Gelder
zougestanen, fir de Patrimoine vun de
Reebëscher ze erhalen, an op där anerer
Säit awer Autorisatiounen ausgestallt, fir
massiv ofzeholzen.

Dat ass skandaléis, an ech wëll vum Här Mi-
nister wëssen, wat d’Lëtzebuerger Regie-
rung an deem Kontext ze ënnerhuele ge-
denkt, well et ass net nëmmen e Crime un
der Natur, et gëtt e Crime un der ganzer
Mënschheet, wann dat do op déi Aart a
Weis do esou viru betraffe gëtt.

An d’Fro ass: Kréien déi betraffe Länner
nach ëmmer Ënnerstëtzung vun der Welt-
bank, fir d’Tropebëscher ze erhalen? A wéi
steet et mat deenen Autorisatiounen, wou
gesot ginn ass, déi géifen zréckgezu ginn?
Sinn déi zréckgezunn an, wann net, wéini gi
se zréckgezunn?

Dat ass dat, wat den zoustännegen Här Mi-
nister hei an enger Äntwert op meng Ques-
tion parlementaire versprach huet, mä bis
elo ass nach näischt geschitt. D’Ofholze
geet hemmungslos weider an et ass kee ca-
pabel, fir do ze intervenéieren.

Här President, ofschléissend kommen ech
awer och net derlaanscht, mä och schonn e
puer vu menge Virriedner, hei déi skanda-
léis Aart a Weis vun der kathoulescher
Kierch a besonnesch hirem Poopst unze-
prangeren. Eng Relioun a seng Guruen, déi
a Länner, wou den Aids ganz Bevölkerungs-
kreeser ausradéiert, priedegen, an déi ginn
hin a priedegen, et dierfe keng Préservatife
benotzt ginn, misste fir Verbriechen un der
Mënschheet ugeklot an agespaart ginn.

(Interruption)

Wann ech gelift?

❱❱❱ Une voix.- Dir sidd hei an der Cham-
ber!

❱❱❱ Une autre voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Jo!

(Interruption)

Jo, mä ech soen awer dat hei, wat ech fir
richteg fannen.

(Interruption)

Jo, mä wat interesséiert mech Är Kierch?
Ech schwätzen hei vun deene Verbriechen,
déi Är Kierch do fabrizéiert.

❱❱❱ M. le Président.- Här Jaerling, Dir
misst awer zum Schluss kommen.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- An
och duerch de Verbuet vu Préservatife ris-
kéieren nach méi Kanner do op d’Welt ze
kommen, wou iwwer 50% vun deenen iw-
werhaapt keng Chance hunn ze iwwerlie-
wen: Och dat ass e Verbriechen un der
Mënschheet.

An ech wëll soen, mä, wann awer aus
deene Kreeser och nach Leit kommen, déi
den Holocaust verleugnen, ech mengen,
dann dierf ee sech iwwer näischt méi won-
neren. A wa mer souer gewäerde loos-
sen,…

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- …da
brauche mer geschwë keng Kooperatioun
méi, well da gëtt et geschwënn dohanne
kee méi.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
Déi nächste Riednerin ass d’Madame Err.

(Hilarité)

❱❱❱ Mme Lydie Err (LSAP).- Här Minister,
Dir Dammen an Dir Hären, léif Kolleegen,
erlaabt mir als Eenzegen am zweeten Tour
hei Félicitatiounen un de Minister ze gi fir
seng Ried, déi an zéng Punkten opgedeelt
war, an ech probéieren zënter enger Véirel-
stonn dat och mat menger fäerdeg ze brén-
gen. Ech kommen awer ëmmer op méi. Well
ech fannen, dass dat am Fong e gudde
System ass; do behält een nach den Iwwer-
bléck. Mä et huet natierlech den Nodeel,
dass contrairement zum Iwwerbléck, deen
einfach ass ze hu beim Nolauschteren, mer
keng Kopie dëst Joer kruten. An ech froe
mech, ob dat eppes mat deene Schwiereg-
keete vum Procès-verbal vun der Chamber
ze dinn hat, déi mer elo kierzlech haten?

(Interruption)

Oder awer…

❱❱❱ Une voix.- Wat schwätzt Der, Madame
Err?

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Madame Err, entschëllegt. Mir hunn dat do-
ten an der Chamberskommissioun be-
schwat, an ech hunn de President an
d’Membere gefrot, vu datt direkt geäntwert
gëtt, ob ech dann och kéint dëst Joer fräi
schwätzen an net misst virliese wéi déi aner
Joren. An d’Kommissioun war unanimement
mat mir d’accord. Ech fäerte leider, datt Dir
net dobanne waart.

❱❱❱ Mme Lydie Err (LSAP).- Dat ass rich-
teg, Här Minister. Mä sécherlech war ech
net net do, well et mech net interesséiert
huet, mä well ech anere Missiounen hu mis-
sen nogoen. Mä kloer ass et, dass et méi
spannend ass, enger Ried nozelauschte-
ren, déi net virgelies gëtt. De Virdeel ass,
dass ee se herno net direkt ënnert dem
Grapp huet, fir dat eent oder dat anert erëm
ze hunn, mä et ass wéi ëmmer. Et ass
näischt esou gutt, dass et net fir eppes
schlecht oder eppes gutt ass.

Jiddefalls meng Komplimenter zu Ärer Ried
an zur Iwwersiichtlechkeet vun därselwech-
ter an och zu Ärem Buch, wat ech bis elo
awer nach nëmmen duerchgebliedert hunn.

(Interruptions et hilarité)

Explikatioune wier ech frou ze kréien zum
Titel.
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Liest ee bei 1+1=3 eppes wéi: „Gedeeltent
Leed ass halleft Leed“ - oder - „Gedeelte
Freed ass duebel Freed“? Mä Dir kënnt mer
dat jo dann herno kloerstellen.

D’Feststellung och, dass de Minister déisel-
wecht Auteure liest wéi ech - de Muhammad
Yunus, den Éric Orsenna an den Hampâté
Bâ -, an och d’Virwuert vum Louis Michel hu
mech un eppes erënnert, an zwar, dass eng
Ried vum selwechte Louis Michel bei eis an
der Kommissioun eis derzou bruecht huet,
bei enger Visite op Bréissel eng speziell En-
trevue ze froe mat senge Kooperatiounsser-
vicer, wou mir gemeinsam kollektiv erkläert
kritt hunn, wat d’Avantagë vum Appui bud-
gétaire wären, wat eis kollektiv derzou
bruecht huet, eis laangjähreg Reserven, déi
mer dozou haten, ofzebauen an ze froen,
emol mat engem Pilotprojet ze probéieren,
ob dat wierklech net och fir eis e Wee wier,
dee mer kéinte goen.

Besonnesch gutt, Här Minister, huet mer en
afrikanesche Sproch gefall, deen Der zi-
téiert iergendwou, dee seet: „Wann s de net
weess, wou s de higees, da kuck, wou s de
hierkënns.“ - An Dir däerft dräimol roden, fir-
wat!

Wat d’Form ubelaangt, hat Dir Problemer,
Här Minister, mat eiser Proposition de loi.
Ech bedaueren natierlech, dass mir par rap-
port zu Ärem Buch et net kënnen ophuelen,
wat d’Presentatioun, d’Fuerf an d’Literatur
ubelaangt. Mir hunn eis Méi ginn, awer zum
Fong Saachen ze soen, déi net wäit ewech
si vun deem, wat Dir haut ugekënnegt hutt.

An ech wollt Iech just soen, dass contraire-
ment zu deem, wat Dir gemengt hutt ze ver-
stoen, dat absolut net als Provokatioun ze
verstoen ass, mä als Bäitrag, deen eiser Iw-
werzeegung no absolut seng Utilitéit huet.

Ech maachen Iech dorop opmierksam,
dass ech mat Proposition-de-loien eng per-
séinlech grouss Erfahrung hunn a weess,
dass dat heiansdo ganz laang dauert, a
wann eppes derbäi erauskënnt - an
heiansdo kënnt och iwwerhaapt näischt
eraus -, sou dass de Moment vun der Legis-
laturperiod komplett inoperant ass, well
contrairement zu villen huet meng Iwwer-
zeegung ni geännert, jee nodeem ech an
der Oppositioun oder an der Majoritéit war.

(Interruption)

2. Dépôt d’une proposition de
loi

Zum Text selwer vun der Proposition de loi,
déi ech ofginn, wëll ech ganz kuerz drop
agoen, well e puer Kolleege mer haut gesot
hunn - an ech ginn Iech se direkt, Här Presi-
dent, fir se net ze vergiessen -,…

6020 - Proposition de loi modifiant la loi mo-
difiée du 6 janvier 1996 sur la coopération
au développement

…dass trotz deene Virstellungen a verschid-
denen Zeitungen net ganz kloer schéngt ze
sinn, wat doranner steet.

3. Déclaration de M. Jean-
Louis Schiltz, Ministre de la
Coopération et de l’Action hu-
manitaire, sur la politique de
coopération et d’action huma-
nitaire suivie d’un débat
(suite)

Débat (suite)

Ech hu probéiert, déi Haaptsaachen - wéi
Dir - an zéng Punkten ze soen; et ginn der e
puer méi. Ech fänken duerfir och net un, se
hei opzezielen. Ech wollt verschiddener op-
zielen, fir ze weisen, dass et eng Konsolida-
tioun ass vun deem, wat mer bis elo hunn,
an dass am Kader vun deene Konsolida-
tiounsbestriewungen Ännerunge sinn, déi
trotzdeem punktuell heiansdo ganz wichteg
sinn.

Ech géif ufänken domat fir ze soen, dass mir
wëssen, dass, wann een en Text virleet, en
Texte martyr proposéiert, et an där Hisiicht
evident ass, dass et vill méi einfach ass, en
Text ze zerrieden, dee virläit, wéi selwer e

besseren ze schreiwen. Mä dee Moment,
wou ee virläit, ass et kloer, dass ee besser
weiderkënnt.

D’ONGe kënnen hire Bäitrag maachen. Déi
ugeschwate Partner, déi aner Acteuren aus
der Kooperatioun selbstverständlech och.
Mä et ass en Erfahrungsbegrëff fir ze soen,
dass, wann ee bis en Text huet, da geet et
méi schnell weider. An ech denken och,
dass, bis mir esou wäit sinn, an egal wéi
den Traité vu Lissabon hoffentlech iwwersat
ass, dass mer deenen Objektiver, déi dann
do drastinn, kënne Rechnung droen, fir déi
vun eisem nationale Gesetz kënnen ze
adaptéieren, wann et dann noutwendeg
ass; menger Erfahrung no wäert dat heiten
nach e Sträppchen daueren, sou dass mer
déi Zäit hunn.

Eng wichteg Saach ass, dass mer probéiert
hunn, an engem éischten Artikel déi Begrëf-
fer, déi mer am Gesetz selwer gebrauchen,
ze erklären an eis do klug ze maachen net
nëmme bei der OCDE, mä och bei den
UNO-Ënnerorganisatiounen, fir dass dat,
wat mer an den Terme vum Gesetz herno
soen, och kloer herno ass.

Mir hunn och den Titel geännert, andeem
dass mer net nëmmen iwwer Coopération
au développement schwätzen, mä och vun
Action humanitaire, well mir därer maachen
a fir vill Sue maachen, obscho se sech net
eigentlech am Kader vum Kooperatiouns-
gesetz erëmfënnt.

Deen éischte wichtege Punkt, fir dann un-
zefänken ze zielen, ass dee vun de PICen.
Dat schéngt mir en enorm wichtege Punkt
ze si vun der Politik, déi d’Lëtzebuerger
Kooperatioun mécht. An duerfir hu mer och
déi Gesetzespropositioun hei benotzt, fir ze
soen, dass de PIC eng Geleeënheet ass, fir
d’Synergien an d’Kohärenz net nëmmen op
internationalem an op nationalem an op
kommunalem Plang ze stäerken, mä och fir
d’Cohérence des politiques vun eise Part-
nerlänner an d’Koordinatioun zwëschent
deene verschiddenen Niveaue vun
Entwécklungszesummenaarbecht ënnert-
eneen ze dreiwen.

Deen héchste Changement ass awer
sécherlech deen, dass, well PICen op fën-
nef Joer ginn, de Montant vun deenen En-
jeue relativ héich ass, an dass mer denken -
an ech mengen, ech rejoignéieren do de
Félix Braz, ouni dass deen datselwecht ge-
sot huet -, dass d’Diskussioun vun engem
PIC eis d’Geleeënheet kéint ginn zu enger
kontradiktorescher Diskussioun an der
Chamber an och mat aneren Acteure vun
der Kooperatioun, well dat ass d’Häerzstéck
vun eiser Kooperatioun mat eise Partnerlän-
ner.

A besonnesch och doduerjer, well aus bud-
getären Ursaachen et logesch wier, dass
Montanten, déi am Gesetz stinn, déi sollen
op 140 Millioune gehéicht ginn, wann déi
depasséiert ginn, wier et sécherlech
derwäert, net nëmmen aus budgetären Ur-
saachen eng Loi spéciale ze maachen, mä
och eng Geleeënheet ze ginn, fir iwwer Poli-
tik an der Kooperatioun ze schwätzen, am-
plaz iwwer Rapporten an iwwer Perspekti-
ven en termes plus généraux.

Deen zweete Punkt, deen iwwert d’Objekti-
ver. Mir hunn d’Objektiver an eiser Proposi-
tioun reformuléiert, net well mer se komplett
aneschters ëmgeschriwwen hätten, mä well
mer den Développement humain durable
als Haaptobjektiv geholl hunn an d’Lutte
contre la pauvreté eigentlech als e Wee ge-
sinn, fir dohinner ze kommen, a mir setzen
dobäi, fir déi Haaptsaachen direkt an dem
Haaptartikel zesummenzekréien: «le tout
dans un état de partenariat». Mir fannen,
dass dat eng wichteg Dispositioun ass, well
bis elo d’Strategien an d’Moyenen net an ei-
sem Gesetz stinn. Mir wëssen, dass mer et
schonn esou maachen. Et ass also näischt
Revolutionäres; et ass am Fong just, fir dat,
wat mer hunn a wat säi Bewäis an der Praxis
erbruecht huet, festzehalen.

Mir kommen dann zum drëtte Punkt, an
zwar zu de Pays partenaires privilégiés. Dat
ass den Artikel 10 am Gesetz. Mir hunn ab-
solut keng Problemer mat deem, wat hei
ugekënnegt ginn ass. Déi Kritären, no dee-
nen déi Pays cibles, wéi se deemools ge-
nannt gi sinn, erausgesicht goufen, si
grosso modo dat, wat Dir, Här Minister, hei
ugekënnegt hutt. Mir setze just gären eppes
derbäi, dass déi Kritären „de bonne gouver-
nance“ net eng Exigenz sinn, fir e Partena-
riat privilégié mat engem Land unzefänken,
mä wat mer gären hätten, dass d’Volontéit
vun der bonne Gouvernance an d’Ofscha-
fung vun all Zorten Diskriminatiounen an en-
gem Land musse bestoen a musse kënne
festgestallt ginn, normalerweis zum Beispill
a sengem Programme de développement
national.

Wat eng Neiegkeet an dësem Punkt ass -
déi Geleeënheet huet sech bis elo net ge-
stallt, mä ech si sécher, dass, wa se sech

gestallt hätt, dat och esou gaange wier -,
dass, wa sech, an dat ass jo demnächst de
Fall, eng Diskussioun stellt, fir aus engem
Land oder aus zwee, dräi mateneen defini-
tiv erauszegoen, d’Diskussioun, ob mer an
aner Länner an no wat fir enge Kritären
ufänken, soll kontradiktoresch gefouert gi
mat allen Acteuren, déi an der Kooperatioun
schaffen. Et ass evident, dass déi Déci-
sioun, déi dann ze falen huet, vum Minister
geholl gëtt, mä et wier schéin, wann all déi
Leit, déi sech mat Kooperatioun ofginn, hire
Pefferkär zur Diskussioun kéinte bäidroen.

En drëtte Punkt, dee wichteg ass, ass de
Comité interministériel de coopération, dee
besteet, a vun deem mir eis wënsche géi-
fen, dass dee méi speziell géif mat enger
„Mission de contrôle de cohérence des po-
litiques“ beoptraagt ginn. Ee Rapport de co-
hérence des politiques, dee kënnt un de
Rapport national vum Ministère joignéiert
ginn, esou dass déi Diskussioun, déi
duerno an der Chamber ka gefouert ginn,
am Fong net nëmmen eng ass iwwert dat,
wat pur Coopération au développement
ass, mä och eng iwwert déi aner Elementer,
déi iwwert d’Cohérence des politiques. Och
dat mengen ech rejoignéiert an enger Form
dat, wat vum Félix Braz hei ugeschwat ginn
ass.

De Prinzip vum Partenariat ass am éischten
Artikel genannt. En ass mir wichteg genuch,
fir e sonner opzezielen, mä e brauch keng
Explikatioun, well dat eppes ass, wat prakti-
zéiert gëtt, wat mer just wëlle festschreiwen.

Datselwecht gëllt fir d’Mission de la coopé-
ration, déi grad wéi d’Agence de dévelop-
pement de Rapprochement vum Terrain vun
der Kooperatioun bedeiten, an ech denken,
dass et och wichteg genuch ass, fir déi an
engem Gesetzestext festzehalen, och fir ze
soen, dass dat, wat wichteg ass bei deene
Missiounen, dass si sech wierklech haapt-
sächlech ëm d‘Coopération au développe-
ment këmmeren, an net eng Zort Ambas-
sade sinn, wou forcément nëmmen Diplo-
mate kéinten dra sinn.

Et gëtt jo Fäll wou Leit, déi hir Carrière an
der Kooperatioun gemaach hunn, gläichzäi-
teg Diplomate sinn. Ech mengen, dass dat
eng gutt Kombinatioun ass, mä ech men-
gen, dass d’Prioritéit muss d’Connaissance
vun der Kooperatioun sinn an net d’Carrière,
oder net vum Diplomat. Duerfir ass et eis
wichteg, dass dat doranner stoe kënnt.

D’Agence de coopération, d’exécution de la
coopération steet net an eisem Gesetz. Si
huet existéiert a si huet eng Konventioun,
mä ech mengen, dass och dat eng Notioun
ass, déi een am Gesetz kéint festhalen.
D’Secteuren hu sech absolut net geännert,
et hu sech der just am Laf vun de Joren nei
derbäigezielt, déi net am Gesetzestext mat
drop sinn, a mir hunn eis erlaabt do Detailer
ze proposéieren, déi nei sinn.

Bei der Santé wëlle mer zum Beispill prezi-
séieren, dass d’Santé reproductive domad-
der och gemengt ass, an ech denken, dass
mer jo do keen Dissenz hunn. Mir schwät-
zen do net nëmme vun allem, wat sech ëm
d’Gebuert an d’Gebuertekontroll, d’Famillje-
planificatioun dréit, mä och wat d‘Lutte géint
de SIDA begräift, esou dass et kloer ass,
dass mer do op enger Linn sinn.

Enseignement et formation professionnelle
ass eppes, wat an Äre fënnef Joer, Här Mi-
nister, als Prioritéit definéiert ginn ass.
D’Formation professionnelle gradesou wei
d’Mikrofinanzen an d’Activités génératrices
de revenus. Och dat hätte mer gären am
Text stoen. D’Principes transsectoriels hu
mer de Moment net drastoen, ass eiser
Meenung no wichteg, a mir proposéieren
Iech an eiser Propositioun de Principe de
non-discrimination an d’Egalitéit tëschent
Männer a Fraen, de Respekt vun de Mën-
scherechter an de Respekt vum Environne-
ment do dranzeschreiwen.

Och d’Gemengen, déi entre-temps e wich-
tegen Acteur a Saache Coopération au dé-
veloppement sinn, verdéngen an eisen Aen
eng Plaz an dësem Gesetz, besonnesch
alles, wat d’Dezentralisatioun ubelaangt a
wat den Échange de bonnes pratiques ube-
laangt. Et ass evident, dass d’Sensibilisa-
tioun vun der Opinion publique iwwert de
Wee vun de Gemengenaktivitéiten eng
enorm ass, an dass een dat kann doduerjer
ënnersträichen, dass ee se am Gesetz men-
tionnéiert. Ech denken awer och, dass een
eventuell misst drun denken, an där Hisiicht
do d’Gemengegesetz ze änneren, fir bei de
Missioune vun de Gemengen net nëmmen
hir prioritär Missiounen ze definéieren, mä
och déi, déi se eventuell kënnen hunn, wa
se wëllen aktiv ginn.

D’Konventioun, en nächste Punkt, zwë-
schent dem Stat an den Acteurs non éta-
tiques. Do sinn natierlech net nëmmen
d’ONGe gemengt, mä och aner Acteuren,
wéi zum Beispill de BAT, deem seng Base
légale bis elo net dat Rengst ass par rap-

port zu eise Virstellungen an déi iwwert de
Wee vun dësem Artikel kéint regulariséiert
ginn, wat hir Forme juridique ubelaangt.
D’Evaluatioun als e leschte Punkt, e wich-
tege Punkt, op deen ech wëll agoen. Eva-
luatioun ass gemaach ginn, net nëmme bei
den ONGen, och net nëmme beim Minis-
tère, mä bei der Luxdev regelméisseg. Mir
denken, dass dat heiten e wichtege Punkt
ass, dee wichteg genuch wier, fir am Gesetz
ze figuréieren an ze preziséieren, net nëm-
men, dass se soll gemaach ginn, dass se
soll intern sinn an eventuell och extern, an
dass d’Konklusioune vun deenen Evalua-
tiounen och solle kënnen diskutéiert ginn.

Ech muss mech elo ganz schnell tommelen.
Mineur Changementer, déi dra sinn, betref-
fen de Congé politique, wou Dir esou gutt
wësst wéi ech, dass dat eng Prozedur ass,
déi onméiglech ass mam Comité interminis-
tériel, deen nëmmen all dräi Méint sëtzt a
wou et ëmmer ganz schwiereg ass. Ech
mengen, Dir kënnt dat eleng maachen, Dir
oder wien och ëmmer responsabel gëtt. Ech
denken och, dass et wichteg ass an engem
Gesetz eng Léisung ze fanne fir de Pro-
blem, dass Agents de la coopération, Bour-
siers, Stagiairen net nëmmen dann Agents
de coopération sinn, wa si um Terrain schaf-
fen, mä och dann, wa si um Ministère schaf-
fen.

Den Appui budgétaire ass mentionnéiert,
hunn ech och scho gesot. D‘Donation glo-
bale géif ech proposéieren ofzeschafen,
well se anscheinend iwwerhaapt net méi be-
notzt gëtt.

Zum leschte Punkt: E Problem, dee sech
gestallt huet, schonn zu mengen Zäiten, an
deen nach ëmmer net geléist ass: de spe-
zielle Statut vun den Agents de la coopéra-
tion, droits et devoirs, procédure discipli-
naire, révocation, etc. Dat ganz kuerz zu der
Proposition de loi, déi ech déposéiert hunn.

Ech hunn en aneren Häerzenswonsch,
deen ech hei wollt virbréngen, an ech sinn
iwwerzeegt, dass en e gudden Accueil kritt,
besonnesch well et eng Initiativ ass, déi vun
enger Ministeschkolleegin kënnt, déi dem
PPE ugehéiert - an elo hunn ech mäin Zie-
del erëm -, fir Iech besonnesch e Projet am
Kongo un d’Häerz ze leeën, wou et evident
ass, dass bei deene Kricher an deene Re-
belliounen, déi do stattfannen, massiv Frae
violéiert ginn op eng Aart a Weis, déi insup-
portabel ass, dass 70% vun deene Fraen,
déi do violéiert ginn, Kanner ënner 18 Joer
sinn, dass déi Fraen an déi Kanner natier-
lech vun hire Familljen ausgeschloss sinn,
dass se sozial am Fong ganz schwiereg Si-
tuatiounen hunn, dass déi Kanner, déi
duerch déi opgezwonge Schwangerschaf-
ten op d‘Welt kommen, e Statut hunn, eng
Bombe à retardement duerstellen, an dass
et duerfir an der Belsch eng Initiativ gëtt vun
engem Projet, deen heescht: «Stop à la ter-
reur sexuelle à l’est de la République du
Congo».

Et ass d’Madame Smet, déi dee Projet ini-
tiéiert huet, an ech denken, dass mer eis al-
leguerte kéinten dorunner uschléissen, an
och als Lëtzebuerg do eng visibel Roll géife
spillen, well wat sech do ofspillt, dat men-
gen ech ass insupportabel, an et géif eis
gutt zu Gesiicht stoen, als Lëtzebuerger
Land, fir eng Hand unzepaken, do opzerau-
men ze hëllefen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Err.
Domat ass d’Lëscht ofgeschloss. D’Regie-
rung huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech wëll a kann och net op alles hei agoen.
Ech wollt uganks Merci soe fir déi breet
Zoustëmmung, déi d’Kooperatiounspolitik
fënnt. E Merci, deen ech net nëmmen a
mengem eegenen Numm entgéinthuelen,
mä och am Numm vun deene Leit, déi mat
déi Politik konzipéieren an ëmsetzen.

Ech wollt, wann Der erlaabt, just kuerz op
siwe Punkten agoen.

Den éischte Punkt ass deen: Ech sinn op e
puer Projeten oder e puer Projetsrichtungen
interpelléiert ginn. Éischte Punkt, den Af-
ghanistan-Projet mat de Killraim si mer am-
gaang ze kucken. Zweetens, d’Bëscher am
Kongo, well et ass vum Kongo, wou Dir ge-
schwat hutt, Här Jaerling, ouni en ze nen-
nen. Mir hunn dat zesumme mam Finanzmi-
nistère initiéiert. Wann dat sollt an d’Stocke
geroden, wäerte mir dat erëm eng Kéier re-
dynamiséieren.

Och am Kongo; d‘Madame Err, géif ech bie-
den, mir d’Detailer ze gi vun deem Projet,
dee jo och weist, datt de PPE heiansdo ka
progressistesch sinn, gell?

Wat d’AIDS-Bekämpfung ubelaangt, wëll
ech soen, datt meng Positioun an deene
leschte fënnef Joer kee Millimeter geännert
huet, rezent och net geännert huet, fir dat445500 www.chd. lu
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kloerzestellen. Ech wëll am Iwwregen drop
hiweisen, datt mer ënner Lëtzebuerger Pré-
sidence do grouss Progrèse gemaach
hunn, och fir dat verbreedert zum Ausdrock
ze bréngen ënnert dem Titel „Sexual and re-
productive rights and services“. Mir hunn an
der Vergaangenheet massiv mat UNAIDS
zesummegeschafft a mat UNFPA, do wäert
sech näischt drun änneren, kee Millimeter,
och an Zukunft.

(Mme Colette Flesch prend la Prési-
dence)

Zweete Punkt: Cohérence des politiques. Et
ass e bëssen e Kontrast, deen ech awer do
wollt vläicht uféieren, wann ech gesinn, no-
tamment wat d’Klimafro ubelaangt, datt mer
am Ausland, an net vun deene Mannsten,
attestéiert kréien, datt d’Lëtzebuerger Ko-
operatioun eng vun deenen ass, déi sech
particulièrement breetmécht an der Klima-
fro, a mer hei gesot kréien, mir missten nach
méi maachen.

Här Braz, ech huelen dat eigentlech als en
Encouragement un, fir mech dann nach méi
verbreedert do mat eranzedrécken. Ech
muss et awer allerdéngs nach eng Kéier
soen: Wann Dir Iech direkt un den Här Lux
adresséiert, wier ech dankbar, wann Der dat
géift maachen, wann deen do wier. Wann
Der de Verbatim noliest, gesitt Der, datt Der
Iech e puermol un den Här Lux direkt adres-
séiert hutt.

Ech wëll am Iwwregen drop hiweisen, datt
de Plan national pour le développement du-
rable den 1. Abrëll erauskënnt, wou mer
massiv am Kader vun der Kooperatioun mat
dru geschafft hunn. D’Kooperatioun ass och
am Kyoto-Comité vertrueden. Ech weess,
datt mer do kënne Progrèse maachen.

Idealerweis wier et fir mech esou, datt mer
déi CDM-Projete géifen op där nämlechter
Plaz maachen, wou mer och Projete maa-
chen. Well eng Schoul, déi Dir baut, den
Développement rural intégré, deen Dir
maacht, wann Dir do nach e CDM-Projet
kënnt op där nämlechter Plaz maachen,
mécht dat méi Effet, wéi wann Dir deen an
de Kamerun maache gitt oder op eng aner
Plaz, wou mir keng Lienen hunn. Mä dat ass
méi komplizéiert wéi esou. Mir schaffen
drun.

Ech sinn Iech dankbar, datt Dir och an
deem Zesummenhang den Développement
hei zu Lëtzebuerg ugeschwat hutt, wat och
beweist, datt Développement eng Fro ass,
déi sech net op déi südlech Hemisphär be-
schränkt. Och dat wollt ech eng Kéier gesot
hunn.

Kopenhagen: Do proposéieren ech ganz
einfach, datt dat och en Thema gëtt am Co-
mité interministériel. Et muss ee sech am Iw-
wregen an Zukunft d’Fro stellen, op wat fir
engem Niveau dee Comité interministériel
zesummekënnt. Dee kënnt de Moment op
Beamten-Niveau zesummen. D’Fro ass, ob
dat dee richtegen Niveau an Zukunft wäert
sinn. Mä alles an allem hunn ech nei Force,
fir mech nach verbreedert méi ëm déi Kli-
mafro do ze këmmeren.

Drëttens, wat d’Aide budgétaire ubelaangt,
wëll ech deene soen, déi sech dozou aus-
geschwat hunn, datt déi Publikatioun vu mir
a vum Marc Bichler e wëssenschaftleche
Bäitrag ass zur Debatt. E Bäitrag, dee vun
deenen, déi sech mat der Fro ausenaner-
setzen, als particulièrement transparent
ugesi gëtt. An et gëtt eis gesot, datt et och
gutt wier, wann aner Kooperatioune vläicht
emol eng Kéier esou d’Fakte géifen op den
Dësch leeën, an net ëmmer soen „Aide
budgétaire, Aide budgétaire“ a soss
näischt.

Mir sollen also wëssenschaftlech doriwwer
diskutéieren. Ech hoffen, datt déi Kontribu-
tioun dozou kann den Ustouss ginn, well
wann ech déi Publikatioun richteg liesen,
dann ass d’Intentioun vun deem Think-Tank
op Basis vun eiser Kontributioun, bei aner
Kooperatioune wuel zousätzlech Kontribu-
tioune vun ähnlecher Natur ze suscitéieren,
an da musse mer et och praktesch disku-
téieren. Déi Propositioun, fir e Pilotprojet ze
maachen, läit nach um Dësch. Dir wësst,
datt mer dat mam Vietnam ugeduecht hunn,
undiskutéiert hunn, och Réuniounen am
Vietnam haten, awer zur Konklusioun komm
sinn, datt dat net déi richteg Plaz wier.

Véiert Remarque, iwwert den Accord de
partenariat économique an d’Kohärenz mat
der Landwirtschaft. Ech wëll vläicht dobäi
soen, datt ech, mengen ech, ee vun deene
sinn, dee gehollef huet, de Prinzip vun der
Souveraineté alimentaire no baussen ze
bréngen, an datt ech och net déi
Inkohärenzelementer tëschent der Land-
wirtschaftspolitik hei zu Lëtzebuerg an der
Kooperatiounspolitik gesinn.

Et mag elo sinn, datt et eng Ausnahm gëtt,
déi d’Regel bestätegt. Ech hu mech net am
Detail mat där Mëllechfro ausenanergesat.
Dat mag elo sinn, datt dat déi Ausnahm ass,

déi d’Regel bestätegt, mais dans le tout,
mengen ech, ass et awer esou, datt do
Kohärenz besteet. Ech erënnere mech ganz
gutt, datt mer vun Ufank un eis do probéiert
hu mam Kolleeg Boden ofzestëmmen an
datt dat eis och mat ganz wéinegen Ofstré-
cher bis elo gelongen ass.

Am Iwwrege wëll ech drun erënneren, datt
mer 2005 zu Hong Kong décidéiert hunn,
d’Subsiden à l’exportation ofzeschafen. De
Problem ass awer, datt Hong Kong un Doha
hänkt an datt Doha net ofgeschloss ginn
ass. Dat mag elo e bësse chineesesch klén-
gen hei, mä am Résumé ass et awer dat do.
Och fir „fair trade“-Produiten an d’Schoulen
an an aner öffentlech Institutiounen eranze-
brénge si Progrèse gemaach ginn. Et ass
méiglech haut. Et muss zwéngend méiglech
ginn. Ech mengen, datt mer dat an der
nächster Legislatur wäerten am groussen
Einklang hei fäerdeg bréngen.

Meng Propositioun wäert och déi sinn, vu
datt ech aller Viraussiicht no nach an egal
wat fir enger Configuratioun maassgeblech
mat wäert bedeelegt sinn un der Definitioun
vum Ordre du jour vun den Assisen, datt
mer d’Relatioune mat den AKP-Staten op
den Ordre du jour huelen. Ech kann Iech elo
scho soen, datt de Bernard Petit vun der Eu-
ropäescher Kommissioun, dee jorelaang
maassgeblech déi mat configuréiert huet,
sech d’accord erkläert huet, fir dee Sémi-
naire hei zu Lëtzebuerg ze animéieren, datt
mer also dee Spezialist hei hunn, dee wäert
am September hei optrieden. Ech mengen,
och dat géif hëllefen, déi Debatt weiderze-
féieren.
Fënneftens, wat d’Lëtzebuerger Entreprisen
ubelaangt - den Här Henckes ass leider elo
net do -, gi mer net op de Wee vun der Aide
liée. Dat ass en internationale Prinzip, dee
besteet an dee weider muss bestoen. Den
Här Goerens huet dat mam Refus vun der
utilitaristescher Entwécklungspolitik be-
schriwwen. Dat ass richteg esou. Ech si mat
him eens doriwwer. Dat heescht net, datt
d’Entreprisë keng Opportunitéiten an der
Kooperatioun sollen hunn. D’Entreprisen
hunn déi.
Mir hu vun deem Projet vun de Killanlagen a
vun de Frigoe geschwat. Wann e Besoin do
ass, eng Opportunitéit, an dee vun enger
Lëtzebuerger Entreprise kann zefridde ge-
stallt ginn, soll een dat maachen. Mä wat net
geet, dat ass, wann ee seet, mir maachen
de Projet nëmmen, wann Dir déi an déi Lët-
zebuerger Entreprise huelt. Esou ass de
Partenariat net ze verstoen, an esou geet de
Partenariat och riicht an d’Mauer.
Ech verstoppen Iech och net, datt mer am
Beräich Telekom op Lëtzebuerger Expertise
zréckgräifen, gradesou wéi an der Mikrofi-
nanz. Ech gesinn net an, firwat mer net sol-
len op déi Expertise hei zréckgräifen an do
Synergien hierstellen. Mir hunn och schlecht
Erfahrungen do gemaach. Mir hunn zum
Beispill e Séminaire organiséiert, virun dräi
Joer am Kader vun der Asian Development
Bank, fir de Lëtzebuerger Entreprisen do
Méiglechkeeten opzemaachen. Dat war kee
grousse Succès.
Sechste Punkt, de Prinzip vun der Autono-
mie vun den ONGen ass een, deen ech
héichhalen, an deen dat, wat d’ONGen aus-
mécht, am beschte charakteriséiert. Dorun-
ner solle mer festhalen. Dat heescht net,
datt keng Synergië méiglech sinn, dat
heescht net, dat keen Échange méiglech
ass.
Zweetleschte Punkt: Madame Err, iwwer Är
Proposition de loi wollt ech vläicht Fol-
gendes soen, an ech mengen, mir hunn eis
do liicht op deem engen oder anere Punkt
falsch verstan. Wat de Fong ubelaangt hunn
ech gesot, datt déi Ausriichtung, wéi se am
Gesetz ass, nämlech déi Prinzipien, déi Dir
do festleet, datt ech domat d’accord sinn,
well dat d’Beschreiwung vun der existenter
Politik ass, mat där Maassgab, datt ech géif
Lissabon gär dran erëmgesinn.
Ech hunn och en même temps an engem
Niewesaz gesot, datt een iwwert d’Form
kann diskutéieren. Ech wëll soen, datt Dir
mir hei an deem dote Fall eng Roserei attri-
buéiert hutt, déi ech mir net eegen nennen,
well ech mech nämlech net un der Form
stéieren, wéi Dir dat gemaach hutt, nämlech
datt Dir déi elo hei deponéiert hutt, datt ech
wëll mat Iech schwätzen iwwert déi Formen,
déi Dir am Gesetz virgesinn hutt, d’Formali-
téiten, hätt ech misse soen, wou ech vläicht
net mat hinnen alleguer d’accord sinn. Ech
froe mech, ob déi Saache mussen alleguer-
ten an den Text kommen. Ech froe mech, ob
de Prinzip vum Partenariat respektéiert gëtt
mat deene Formalitéiten, déi Dir virschlot.
Dat wollt ech soen.

Ech mengen, datt et eng Diskussiounsbasis
ass, a vu datt déi nei Charakteristik vun de
Propositions de loi jo déi ass, datt et en
«texte martyr» ass - eppes, wat mer da ver-
breedert och sollen an Zukunft zur Uwen-
dung bréngen - wäerte mer dat dann och

maachen. Ech wëll nach eng Kéier zu deem
Punkt ofschléissend soen, datt ech mech
bis elo ni am Gesetz agëenkt gefillt hunn
duerch deen existenten Text. Datt en enger
Modernisatioun soll a muss ënnerworf ginn,
doriwwer si mer eis säit engem Joer op
d‘mannst eens.

Leschte Punkt, Här President, e grondsätz-
leche Punkt, och wann en deelweis répétitif
ass, eng Konstant vun der Lëtzebuerger
Kooperatioun. Ech si frou, datt Iwwerastëm-
mung hei herrscht an datt all Mënsch do-
madder d’accord ass, datt, wa mer elo géi-
fen déi vergiessen, déi näischt hunn, dat de
Contraire vun deem ass, wat déi internatio-
nal Solidaritéit ausmécht.

A wann ech virdrun, wéi och a menger Ried
op der Universitéit vun Dakar am November,
opgrond vun engem afrikanesche Spréch-
wuert de Verglach tëscht der Ameis an dem
Elefant hiergestallt hunn, tëscht deem Staar-
ken an deem Schwaachen, da géif ech mer
et net umoossen ze soen, wien dann elo
den Elefant ass a wien d’Ameis ass. Deen,
deen dat probéiert, kéint sech emol zolidd a
schwéier iren.

Eppes ass...

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Et ass
eng Seechomes.

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Eng Seechomes. Merci, Madame Brasseur,
fir d’Lëtzebuergescht.

Eppes ass fir mech kloer: Et geet drëm, dee
Schwächsten ze schützen. Et geet drëm,
dee Schwächsten ze schützen hei zu Lëtze-
buerg; et geet drëm, dee Schwächsten ze
schützen an Afrika; et geet drëm, dee
Schwächsten ze schützen an Asien; et geet
drëm, dee Schwächsten ze schützen a
Latäinamerika. De Präis vum Noloossen
haut vum Effort ass an zéng, 20, 30 Joer méi
héich ze bezuelen, e Multiple vun deem,
wat mer haut mussen investéieren.

Ech si frou iwwert dee staarke Wëllen, deen
do zum Ausdrock komm ass, fir op deem
1%-Zil festzehalen. „Vouloir arriver, c’est
avoir fait la moitié du chemin“, seet en anert
afrikanescht Spréchwuert. Mir sinn also um
gudde Wee, fir net ze soen um séchere
Wee.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här Minis-
ter. Domadder ass d’Diskussioun ofge-
schloss a mir kommen zu de Motiounen.
Den Här Angel freet nach d’Wuert.

❱❱❱ M. Marc Angel (LSAP).- Ech wollt
dem Minister Merci soe fir seng prezis a
kloer Äntwerten op all eis Froen. Ech wollt
just eng Prezisioun nach froen. Hien huet
den Appui budgétaire ugeschwat, an do
huet en och vu Pilotprojet geschwat mam
Vietnam. Ech wollt froen, ob mer net vläicht
besser hätten, och esou e Projet pilote mam
Cap-Vert ze maachen, d’autant plus wou
ech mengen, dass dat ee Partner ass, dee
permanent hei ervirgestrach ginn ass, ge-
lueft ginn ass, an ech mech och erënneren,
dass ech oft gelies hunn, dass eis Regie-
rung d‘bonne Gouvernance vum Cap-Vert
ëmmer ervirsträicht.

Dofir wollt ech dem Minister mat op de Wee
ginn, och vläicht e Projet an deem Land,
mat deem mer jo ganz besonnesch enk Re-
latiounen hunn, esou e Projet pilote vum Ap-
pui budgétaire ofzeschléissen.

Merci.

❱❱❱ Mme le Président.- Här Minister, Dir
hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Zur Prezisioun wollt ech soen, datt mer dat,
wat mer am Vietnam envisagéiert hunn, net
gemaach hunn; dat ass dat eent. Datt mer
amgaange sinn ze kucken, wat mer kënnen
als Pilotprojet am Burkina Faso maachen.
Mais pourquoi pas am Kader vum drëtte
PIC mam Cap-Vert, wou mer amgaange
sinn, éischt Orientatiounen ze kucken ze
fannen, schéngt et mer esou ze sinn, datt et
méiglech misst sinn, datt mer do esou e
Beräich géifen identifizéieren. Dat muss ee
kucken. Dat ass den Échange mat der
Chamber. Ech wëll do net virgräifen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här Minis-
ter. Domadder ass dann awer elo d’Diskus-
sioun ofgeschloss. Mä ier mer zu de Mo-
tioune kommen, huet den Här Minister
Krecké mer d’Wuert gefrot.

❱❱❱ M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce extérieur.-
Neen, ech hunn den Här Angel gefrot fir e
bloe Pabeier ze kréien.

(Hilarité générale)

Dat ass elo geschitt.

❱❱❱ Mme le Président.- An dat ass elo
geschitt. Sou fonctionnéiert d’Chamber!

Gutt, mir kéimen dann zu de Motiounen.

Motion 1

Mir hunn zwou Motiounen an eng Resolu-
tioun. Gëtt dozou nach d’Wuert gefrot? Den
Här Minister huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Jo, ech wollt zu der éischter Motioun soen,
datt dat kloer eng Motioun ass, déi an de kli-
mapolitesche Beräich erageet, an am Sënn
vun der Cohérence des politiques muss déi
begutacht ginn dann zesumme vum Koope-
ratiounsminister a vun deem Minister, dee fir
de Klimaschutz zoustänneg ass, nämlech
den Environnementsminister. Duerfir gesinn
ech mech net an der Lag, hei am Numm vun
der Regierung déi Motioun unzehuelen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Den Här Braz
freet d’Wuert.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Dat
versti mer ganz gutt, déi dote Remarque. Da
proposéiere mer, dem Minister Schiltz an
dem Minister Lux Zäit ze loossen, fir dat ze
maachen, a proposéieren, dass mer déi
Motioun haut net zum Vote stellen, mä bei
der nächster öffentlecher Sëtzung, wann déi
do Concertatioun stattfonnt huet, se dann
zum Vote ze stellen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Ass d’Chamber
domadder d’accord, dass mer esou verfue-
ren, wéi den Här Braz elo proposéiert huet?

(Assentiment)

Dann ass dat esou décidéiert.

Motion 2

Mir kommen zu der zweeter Motioun. Déi
ass, souwäit ech gesinn, vun alle Fraktiou-
nen ënnerschriwwen a gedroen. Kënne mer
do par main levée ofstëmmen?

(Assentiment)

(Vote)

Wien ass derfir?

Wien ass dergéint?

Wien enthält sech?

Dann ass déi Motioun à l’unanimité ugeholl.

Résolution 1

Mir kommen dann zur Resolutioun. Do huet
den Här Scheuer d’Wuert gefrot.

❱❱❱ M. Jos Scheuer (LSAP).- Madame
Presidentin, Här Minister, Dir Dammen an
Dir Hären, ech hu virun e puer Joer scho ge-
bieden, datt d’Chamber sech och an der
Kooperatiounspolitik sollt engagéieren an
op de Wee vun enger Coopération parle-
mentaire goen. Am Joer 1979 huet en inde-
schen Ekonomist den Nobelpräis kritt, den
Amartya Sen, an deen huet gesot, ech faas-
sen zesummen: Een, dee wëllt den Honger
an der Welt ausmäerzen, dee muss derfir
suergen, datt an de Länner an der drëtter
Welt, an der véierter Welt, do wou Honger
ass, och eng gutt Gouvernance herrscht.

Déi gutt Gouvernance hu mer och hei zu
Lëtzebuerg der Regierung iwwerlooss. Ech
wollt drëm bieden, datt d’Chamber sollt hi-
ren Accord ginn, datt Lëtzebuerg och sech
op de Wee vun der Coopération parlemen-
taire begëtt.

Dir hutt eng Resolutioun virun Iech leien, déi
ass vag. Déi Resolutioun dréit deem Rech-
nung, wat an der Commission des Affaires
étrangères diskutéiert ginn ass. An d’Cham-
ber décidéiert näischt aneschters wéi datt
se sech méi implizéiert an der Koopera-
tioun. D’Chamber décidéiert hei näischt
aneschters wéi datt se a Concertatioun mat
der Regierung an eenzelne Projeten, an ech
géif gär derbäifügen an de Pays cibles der-
fir suergt, datt och d’Politik, déi gemaach
gëtt an de Parlamenter, involvéiert gëtt an
eenzelne Projeten. Dat notzt de Projeten,
dat notzt deene Leit, déi op der Plaz sech fir
d’Demokratie engagéieren.
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Ech wëll Iech net opzielen, wou ech Rela-
tiounen hat an hu mat Parlamentarier vun
alle Borden, aus der Majoritéit an aus der
Oppositioun, déi waarden drop, fir Kontak-
ter ze kréie mat Parlamenter. Dat kascht net
onbedéngt vill. Et kascht just nëmmen En-
gagementer, déi een hëlt mat der Regierung
a mat aneren Träger, ob dat Lux-Develop-
ment ass oder ob dat ONGe sinn. Et léisst
sech maachen.

Ech fannen, datt et der Lëtzebuerger Cham-
ber gutt géif zu Gesiicht stoen, wa mer déi
Décision de principe hei géifen huelen. Här
Minister, ech hunn dee Rapport gelies, deen
iwwert déi Sëtzung do gemaach ginn ass.
Dat ass e positive Rapport. Dofir verstinn
ech net, firwat d’Chamber hei sollt nee soen
zu enger Resolutioun, déi eis prinzipiell sollt
engagéieren, fir an Zesummenaarbecht mat
deem Träger vun der Kooperatioun e posi-
tiivt Bild och vun der Lëtzebuerger Cham-
ber an der Kooperatioun ofzeginn.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Den Här Goe-
rens, den Här Fayot an de Minister hunn
d’Wuert gefrot. Ech mengen, ech fänken da
mam Här Goerens un.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Madame
Presidentin, ganz kuerz, just fir ze rappe-
léieren, datt meng Fraktioun dat do ka mat-
droen, à condition, datt d’Demande fir ze
compiléieren nach Projete vun de Parlamen-
ter, mat deene mer an Zukunft schwätzen,
vun deenen émanéiert, an net vun eis. Mir
sollen net mat engem imperialistesche
Geescht la bonne nouvelle aneren droe
goen. Well mir hunn oft och ganz vill vun
deenen ze héieren, mir sollten à l’écoute si
vun deenen, prett si fir eng Assistance tech-
nique ze maachen. Méi kënne mer och net
maachen. Mir kënnen Échangen eis virstel-
len, wann déi gefrot si vun afrikanesche
Länner, och um Niveau vun de Sekretariater.
Mais pour le reste, on est à l’écoute des
pays, an net den Inverse.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président - Très bien! Merci,
Här Goerens. Här Fayot, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Madame Pre-
sidentin, ech weess, dass den Här Scheuer
ganz staark implizéiert ass an déi Fro vun
der Zesummenaarbecht zwëschent de Par-
lamenter. Hien huet dat jo och schonn an
der Kommissioun gesot. Och schonn am
Büro vun der Chamber hu mer doriwwer ge-
schwat, an Dir kënnt Iech erënneren, Ma-
dame Presidentin, dass mer och am Büro
vun der Chamber ons Froe gestallt hunn,
wéi dat genee soll fonctionnéieren.

De Problem ass jo deen - dat war déi Dis-
kussioun, déi mer haten -, dass mir hei als
Chamber Sue kréien iwwert de Budget vum
Stat, déi am Fong geholl net earmarked si fir
d’Politique de coopération. Dat war onse
Problem, dee mer ëmmer dobäi haten. Dofir
hate mer dann eng Kéier eng Sitzung, wou
mer mam Här Minister doriwwer geschwat
hunn.

Mir hunn zréckbehalen an där Sitzung, net,
dass mer näischt géife maachen, mä mir
hunn zréckbehalen, dass mer géifen den
Här Frieseisen an ech mengen den Här
Bichler, den Direkter vun der Kooperatioun,
chargéieren, fir emol ze kucken, wéi dat
praktesch kéint fonctionnéieren.

Ech mengen, u sech ass et kee Problem fir
ze soen, dass Parlamenter sollen zesumme-
schaffen, mä dat Konkret och, wat den Här
Scheuer am Kapp huet, dat ass jo fir ze
soen: Elo hu mer zum Beispill e Parlament
an engem afrikanesche Land, wou och
nach Leit dovunner, déi eng sinn an der Op-
positioun, déi aner sinn an der Majoritéit, déi
hunn net vill Moyenen. Mir ginn hinne Moye-
nen, informatesch Moyenen oder wat dann
ëmmer ass, vun onser Chamber un déi
Chamber. Wéi dat genee ka fonctionnéie-
ren, och am Kader vun onser Politik, wéi
den Här Goerens et richteg gesot huet, wa
mer ons net do als demokratesch Imperia-
listen opspillen an hinne wëllen déi Saache
bréngen, déi mir mengen, dass fir si richteg
sinn.

Dofir muss ech soen, hei bei dëser Resolu-
tioun sinn eigentlech vill Froen, déi mer
nach net geléist hunn, an dofir hunn ech e

bëssen e Problem mat där Resolutioun. Mir
sinn an engem Prozess fir ze sichen, wéi
mer kënnen déi Zesummenaarbecht zwë-
schent de Parlamenter maachen, an ech
géif op jidde Fall wënschen, dass mer emol
dee Rapport géifen ofwaarden, also déi En-
tretienen oder déi Recherchen, déi den Här
Frieseisen mam Här Bichler kéint maachen,
fir iwwerhaapt do ze décidéieren.

Prinzipiell ass keen hei géint déi Zesum-
menaarbecht, mä mir sinn eigentlech net
méi op deem Plang vun dëser Resolutioun,
mir sinn eigentlech schonn e Schrëtt weider.
Dofir muss ech éierlech soen, géif ech
éischter wënschen, dass mer dës Resolu-
tioun vläicht e bëssen op Äis leeën, bis mer
dee Rapport kréie vum Här Bichler a vum
Här Frieseisen.

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här
Fayot. Den Här Braz huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Ech
hunn allerdéngs dat doten alles liicht
anescht an Erënnerung, Här Fayot.

(Interruptions diverses)
Dat war op Demande vun deene Gréngen,
wou mer de Minister invitéiert hunn, fir déi
Méiglechkeet emol eng Kéier ze diskutéie-
ren. An et war an der Kommissioun keen,
dee gesot huet, dass et keng gutt Iddi wier,
dass d’Parlament sech soll méi aktiv…
(Interruption)
Jo, jo, loosst mech wann ech gelift dévelop-
péieren. Et huet keen an der Kommissioun
gesot, dass et keng gutt Iddi wier, wann
d’Parlamenter sech géife méi aktiv impli-
zéieren an d’Kooperatiounspolitik. An deem
Geescht, wéi de Charles Goerens et be-
schriwwen huet.
Wat mer dunn zréckbehalen hunn, war,
dass mer dat prinzipiell also géife gutt fan-
nen an dass mer et net wéilte laanscht oder
am Réck vun der Regierung oder géint
d’Regierung maachen, dass mer selbst-
verständlech déi Kanäl, déi et gëtt vun der
Regierung, als Parlament mat wéilten not-
zen, dass mer absolut keng Intentioun hät-
ten, eppes aneschters ze maache wéi dat,
wat d’Regierung doranner mécht. Déi Basis
war kloer. Dat war och de Wonsch, mengen
ech, deen de Minister geäussert hat, an an
deem Kader bewege mer eis och.
Dunn hu mer gesot: Wéi gi mer dann elo
konkret weider? Dunn hu mer gesot, fir kon-
kret weiderzekommen - an ech hunn net an
Erënnerung, wéi den Här Fayot, dass mer
iergende Rapport gefrot hätte vun engem.
Mir hunn au contraire gesot, fir virunze-
komme gi mer eis einfach ee praktescht
Beispill. Kommt mir ginn eis ee praktescht
Beispill unhand vun deem mer et duerch-
spillen an der Kommissioun. Mir hu gesot,
mir kommen an d’Kommissioun zréck a
spillen unhand vun engem praktesche Bei-
spill selwer dat duerch, huelen e Pays cible
a kucken: Wat hätte mer dann an deem
Pays cible do? Wat kéinte mer an deem
Pays cible do maachen? A géifen da pro-
béieren, opgrond vun deem praktesche Bei-
spill eis Regelen ze ginn an eng Method ze
ginn, wéi mer da géife weiderfueren. Dat
ass de Wonsch an d’Iddi vun der Kommis-
sioun.
Sou. Elo kann ech mer awer net virstellen,
dass d’Parlament dat géif normal fannen,
wann eng Kommissioun eleng esou eppes
géif beschléissen, dass eng Kommissioun
eleng géif soen, majo mir fannen dat gutt,
mir froe weder d’Conférence des Présidents
nach d’Plénière, mä mir eelef fannen dat do
esou flott, dass mer dat elo maache ginn
ouni anerer ze froen. Fir mech ass et evi-
dent, dass, wann ee wëllt op deen dote Wee
goen, et awer iergendwou e Moment muss
ginn, wou et eng prinzipiell Zoustëmmung
gëtt vun der Plénière, fir op dee Wee ze
goen.
Da muss hannendru bien entendu am Detail
gekläert ginn, wat ee genau mécht, an dofir
ass jo och déi Motioun genau aus deenen
doten Argumenter esou formuléiert, wéi se
formuléiert ass, fir genau dat doten net
kënne virzegräifen.
Mä ier awer elo d’Commission des Affaires
étrangères mat héije Beamte vum Koopera-
tiounsministère, mam Appui vum Här
Frieseisen, dee perséinlech an déi Sëtzung
komm war, wat jo net oft geschitt, mengen
ech, muss haut awer eng Kéier kënne gesot
ginn, ier Der deen doten Opwand weider
bedreift an Iech an Detailer eventuell ver-
léiert, wou et vläicht kee prinzipiellen Ac-
cord gouf, dofir muss also eng Kéier gesot
ginn, prinzipiell si mer mat deem Wee vun
där verstäerkter Implikatioun d’accord, sans
préjugés wat am Detail dobäi erauskënnt.
Mä ech mengen awer, dass d’Membere vun
den Affaires étrangères gäre géife wëssen,
ob déi Iddi, déi mer do diskutéiert hunn, déi
mer all richteg fonnt hunn, y compris de Mi-
nister, ob mer sollen op där Iddi do weider-
schaffen, ouni ze préjugéieren, wat mer wou

wäerte maachen, oder ob mer haut gesot
kréien, haalt domat op.

Mä ech mengen awer, et wier net schlecht,
wa mer géifen haut soen, d’Iddi ass an der
Rei, schafft weider op där Pist, an dann
huele mer d’praktescht Beispill duerch, wéi
mer dat an der Kommissioun gesot haten.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här Braz.
Den Här Scheuer freet nach eng Kéier
d’Wuert, an dann den Här Minister.

❱❱❱ M. Jos Scheuer (LSAP).- Ech wollt
dem Minister eppes dozou soen. Et leien
och konkret Demanden do vum Parlaments-
president vum Niger a vum Parlamentspre-
sident vum Burkina Faso.

❱❱❱ Mme le Président.- Den Här Fayot
huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Also, Madame
Presidentin, just fir dem Här Braz nach dat
hei ze soen. Wann ech den Dispositif kucke
vun där Resolutioun, dann ass dee fir mech
op jidde Fall net kloer. Den éischten Tiret
seet: «décide de s’engager sur la voie
d’une implication plus forte de la Chambre
des Députés en matière de politique de co-
opération». Ech mengen, dës Chamber an
ons Kommissioun hu sech ganz staark, et
ass och am Débat gesot ginn, an d’Politique
de coopération vu Lëtzebuerg implizéiert,
fannen ech, mä dofir brauche mer keng Re-
solutioun. Ech mengen, mir hunn an all
Fraktioun Leit, déi sech ganz staark dran
implizéieren.

An da solle mer ons concertéiere mat der
Regierung «pour fixer au cas par cas la
plus-value que la Chambre des Députés
peut apporter aux projets développés dans
les pays cibles et la façon d’y arriver». Bon,
et ass jo just dat, wat ech gesot hunn, dass
mer sollen dat probéiere konkret ze maa-
chen, wat mer och décidéiert hunn an der
Kommissioun. Dofir fannen ech wierklech,
dass déi Resolutioun hei, wann den Här
Braz meng Meenung wëllt doriwwer hunn,
sans objet ass.

❱❱❱ Mme le Président.- Den Här Minister
huet d’Wuert.

(Interruptions)

❱❱❱ Une voix.- Naja!

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action humanitaire.-
Madame President, ech wëll Folgendes
soen, dat ass, datt, wann ech mat mengen
europäesche Kolleegen diskutéieren iwwert
d’Kooperatioun, wann ech deenen erklären,
wéi d’Lëtzebuerger Parlament implizéiert
ass, da gëtt et déi Implikatioun a kengem
vun deenen anere 26 Länner. An déi Länner,
wou et all Joer eng speziell Kooperatiouns-
debatt gëtt, sinn och extrem rar. Dat
heescht, parmi les bonnes pratiques, déi
beim CAD ervirgehuewe ginn, sief dat am
formellen oder informelle Kader, ass de Fait,
datt déi Chamber hei sech massiv impli-
zéiert, eppes ze soen huet an där Debatt an
dat och seet, an och dee Konsens, dee mer
hunn, notamment wat de Montant vun der
Entwécklungszesummenaarbecht ube-
laangt, dat ass fir mech dat Wichtegst.

Dat Zweet, dat ass, ech war och an där
Kommissioun derbäi, an an där Kommis-
sioun ass d’Diskussioun op en Enn gaang,
datt den Här Frieseisen u meng Adress res-
pektiv un d’Adress vum Här Bichler gesot
huet: Ech kommen dann eng Kéier laanscht
an da kucke mer, wéi mer dat konkret maa-
chen. Och wann d’Resolutioun d’Affär vun
der Chamber ass, weess ech net, ob mer
eis hei sollen an en Textgemetzel engagéie-
ren, wann ech mer déi Remarque däerf er-
laben.

(Interruption)

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här Minis-
ter. Den Här Henckes huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Ech mengen, datt déi Resolutioun hei awer
Sënn an Zweck mécht, well et jo justement
drëm geet, fir deene Länner, déi um Wee
vun der Demokratie sinn, ze hëllefen, d’au-
tant plus datt si selwer bereet sinn an d’De-
mande maachen, fir mam Lëtzebuerger
Parlament ze schwätzen. Wann ee wëllt
konkret Saachen ënnerhuelen, da soll een
dat maachen.

Ech héieren, si wier sans objet. Mä da kann
een déi Resolutioun och garantéiert stëm-
men,…

(Hilarité)

…well deen Ablack huet se nämlech just
nuren dat ze confirméieren, wat och d’Majo-
ritéitsparteie gären hätten.

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här
Henckes. Den Här Haupert huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Norbert Haupert (CSV).- Ma-
dame Presidentin, ech sinn der Meenung,
wann eng Resolutioun sans objet ass, da
solle mer eis net lächerlech maachen an
och nach eng Kéier hei driwwer ofstëmmen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Norbert Haupert (CSV).- Ech
mengen dat, wat den Här Fayot hei gesot
huet. Ech mengen, déi Kreditter - a wann
ech den Här Braz richteg verstan hunn,
geet et hei drëm fir ze kucken, ob mer déi
néideg Kreditter kréien -, déi d’Chamber
huet, si net geearmarked a si kënne fir Dé-
placementer oder fir Aktivitéiten, déi
d’Chamber mécht, gebraucht ginn.

Ech ginn ee Beispill, an duerfir brauche mer
net hei an dem Plenum ofzestëmmen. Wann
d’Finanzkommissioun décidéiert huet, datt
si gär iergendwéi mat enger anerer Kom-
missioun am Ausland zesummekënnt, da
mécht se d’Demande un d’Conférence des
Présidents an da kritt se do Feu vert…

(Interruptions)

…oder un de Büro, pardon! Si kritt entweder
Feu vert oder net. Duerfir mengen ech wär
dës Resolutioun hei sans objet, a mir stëm-
men dann och dergéint.

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här Hau-
pert. Här Braz, Dir hutt d’Wuert.

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Ech
wëll dem Här Fayot och nach eng Kéier änt-
werten…

❱❱❱ Mme le Président.- Dem Här Braz
seng Riedezäit ass nach net ofgelaf. Also,
Här Braz!

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Ech
wëll dem Här Fayot och nach eng Kéier änt-
werten, dat muss jo dann och erlaabt sinn,
et ass jo keng Einbahn.

Wa se sans objet wär, da mengen ech net,
dass den Här Fayot schonn zweemol hätt
missen dozou Stellung bezéien. Si ass na-
tierlech net sans objet, an ech verstinn och
éierlech gesot net genau, wat dem Här
Fayot säi Problem ass, well hei geet et just
dorëm, op eng ganz normal a banal Aart a
Weis, wann eng Kommissioun eng Iddi
huet, wou se sech drop verstännegt huet,
dass et eng gutt Iddi ass, vun där se weess,
dass se se eleng net kann ëmsetzen, fir déi
si also déi prinzipiell Zoustëmmung vum
Parlament brauch, ass et déi normaalst Aart
a Weis, fir dat heihinner ze bréngen, fir et
prinzipiell guttzeheesche vun der Plénière,
ier weidergeschafft gëtt.

Hätte mer dat net esou gemaach, géife mer
dat ëmgedréint maachen, da wär den Här
Fayot zu Recht ee vun deenen Éischten, déi
streng op d’Reglement géife verweisen a
soen, et kann net sinn, dass d’Kommis-
sioune sech verselbststännegen, an dass
déi Leit, déi do schaffen, maache wat se
wëllen. Do hätt e komplett Recht. Hei ass
näischt anescht gefuerdert.

Ech fannen et just e bësse schued, dass déi
Diskussiounen, déi mer gefuerdert hunn
den 2. Februar, elo esou net méi solle wouer
sinn, mä ech huelen den Här Fayot gäre
beim Wuert. Ech fannen et schued, dass mir
eis hei net kéinte bei engem Vote verstänne-
gen. Ech hätt à la rigueur léiwer, mir stëm-
men net iwwert déi Resolutioun of.

Mä dann huelen ech lech beim Wuert, Här
Fayot. Wann Dir hei gesot hutt, si wär duerfir
net noutwendeg, well mir eis eens sinn,
dass mir op deen dote Wee wëlle goen, da
gëllt Äert Wuert fir mech als e Vote an ech
zéien d’Resolutioun vum Vote zréck a mir
maachen dat do elo.

❱❱❱ Mme le Président.- Bon, dann ass
also…

(Interruptions diverses)

Dann ass also d’Resolutioun zréckgezunn a
mir brauchen net doriwwer...

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Här Scheuer,
sidd Dir domadder averstan?

❱❱❱ Mme le Président.- Also, den Här
Fayot a senger éischter Interventioun hat
proposéiert, d’Resolutioun en suspens ze
halen. De Minister an den Här Haupert sinn
der Meenung, dass mer net brauchen do-
riwwer ofzestëmmen, an den Här Braz seet
elo, wann den Här Fayot géif confirméieren,
dass dat gemaach gëtt, géif hie seng Reso-
lutioun zréckzéien.

(Interruptions)445522 www.chd. lu
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Kann ech considéréieren, dass d’Resolu-
tioun zréckgezunn ass?

❱❱❱ Plusieurs voix.- Jo!

(Interruptions)

❱❱❱ Mme le Président.- Jo, dann ass dat
esou décidéiert, an da brauche mer net méi
driwwer ofzestëmmen a kommen zum
nächste Punkt op eisem Ordre du jour.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Ech
hätt awer gär, dass déi Prozedur do an
d’Reglement ageschriwwe gëtt!

(Hilarité générale)

❱❱❱ Mme le Président.- Ech géif den Här
Jaerling bieden, dann d’Commission du Rè-
glement vun där Propositioun ze saiséieren.

Mir kommen dann zum nächste Punkt vun
eisem Ordre du jour, dat ass de Projet 5938,
Projet de loi portant réglementation des
compensations et récupérations en faveur
du personnel militaire de carrière, etc., etc.
De Rapporteur, den Här Glesener, huet
d’Wuert.

4. 5938 - Projet de loi portant
réglementation des compen-
sations et récupérations en
faveur du personnel militaire
de carrière pour sa participa-
tion aux entraînements et ins-
tructions militaires ainsi
qu’au service de garde

Rapport de la Commission des Affaires
étrangères et européennes, de la
Défense, de la Coopération et de l’Immi-
gration

❱❱❱ M. Marcel Glesener (CSV), rappor-
teur.- Madame Presidentin, villmools Merci.
Kolleeginnen a Kolleegen, de virleiende
Projet ass ënner anerem d’Konsequenz vun
der Arméireform, déi mer de 17. Dezember
2007 hei gestëmmt hunn. Déi Reform huet
eiser Arméi eng nei Determinatioun, ver-
bonne mat neien an zousätzlechen Aufgabe
ginn. Ech viséieren heimat d’Applikatioun vu
Friddens- an humanitäre Missiounen am
Numm vun der NATO a vun der Europä-
escher Unioun an esou weider.

Bei esou Missiounen, Kolleeginnen a Kol-
leegen, bedeite geziilte Virbereedungs-
moossname wéi och d’Exekutioun zousätz-
lech Belaaschtung fir eis Zaldoten. Eng spe-
ziell Primëregelung ass eng natierlech Fol-
leg vun deenen zousätzleche Belaasch-
tunge par rapport vun eisen Zaldoten. De
virleiende Projet schaaft déi legal Basis vun
dësem Primësystem. D’maximal Héicht vun
de Primë fir Offizéier, Ënneroffizéier a Ka-
préil gëtt duerch d’Gesetz festgehalen. Am
Projet de loi fannt Dir déi Beträg.

Et si Beträg a Primen, déi nëmmen zur Aus-
bezuelung komme bei engem Asaz iwwer
24 Stonnen. D’Ausbezuelungsmodalitéiten
an och d’Modalitéit vun der jeeweileger
Héicht vun deene Primë sinn an engem Rè-
glement grand-ducal festgehal.

Dat Reglement louch dem Projet de loi bäi,
jiddweree konnt also Kenntnis dovun hue-
len, sou datt mir och an der Kommissioun
dat Ganzt konnten examinéieren. All déi Pri-
men - dat ass wichteg ervirzehiewen - sinn
net pensionabel an och net imposabel. De
Statsrot war net där Meenung, hien huet
awer keng Oppositioun formelle ugemellt.

Zur Erënnerung: Beim Statut unique, deen
den 1. Januar 2009 a Kraaft getrueden ass,
hu mer déiselwecht Regelung an Zesum-
menhang mat den Iwwerstonnen appli-
zéiert, an deemzufolleg war eis Kommis-
sioun der Meenung, datt och hei bei dësem
Projet fir d’Arméi déiselwecht Moossname
solle festgehale ginn. Deemzufolleg ware
mer och der Meenung, net de Statsrot ze
suivéieren a beim Regierungstext ze blei-
wen.

Dee Projet ass den 1. Oktober 2008 vum Mi-
nister Schiltz déposéiert ginn. Zur legislati-
ver Prozedur verweisen ech op mäi schrëft-
leche Bericht, do steet alles dran, ech
brauch dat net méi mëndlech hei ze widder-
huelen.

Ech wëll just betounen, datt d’Diskussiou-
nen ëm eng nei Primëregelung fir d’Arméi
ronn 15 Joer ugedauert hunn. Et ass dem
Verdeedegungsminister, dem Här Schiltz,
säi Mérite, no der Arméireform och déi Pri-
mendiskussioun op e gutt Enn bruecht ze
hunn.

Här President, Kolleeginnen a Kolleegen,
eis Kommissioun huet dëse Projet eestëm-

meg ugeholl, an ech bieden och d’Chamber
datselwecht ze maachen. Ofschléissend
ginn ech och den Accord vun der CSV-Frak-
tioun.

Kolleeginnen a Kolleegen, dat war et. Wéi
Der gesitt, hunn ech mech - wéi mer fréier
esou schéi gesot hunn - militäresch kuerz-
gefaasst. Ech bieden Iech also, dee Projet
ze stëmmen, a soen lech Merci fir Är Op-
mierksamkeet.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här Rap-
porteur. D’Wuert huet elo den Här Goerens.

Discussion générale

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Madame
Presidentin, esou wéi mer dat vum Här Gle-
sener gewinnt sinn, mécht e vill Rapporten
iwwert d’Défense, an déi Rapporten, déi hie
mécht, déi mécht e gutt. Wann ech dat nach
eng Kéier ënnersträichen, dann ass et, well
ech dat virdru bei eenzelne Geleeënheete
versommt hunn ze soen. Duerfir wollt ech
dat elo nohuelen an an engems den Accord
vu menger Fraktioun zu deem Projet hei
bréngen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här Goe-
rens. Den Här Fayot huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Jo, Madame
Presidentin, ech wollt och dem Rapporteur
Merci soe fir säi Rapport. Den Här Glesener
ass Spezialist vu militäresche Saachen zu
Lëtzebuerg.

(Interruption)

An déi Rapporten, déi hie mécht, déi sinn
effektiv esou, dass mer net vill Wierder méi
brauchen doriwwer ze verléieren, an ech
ginn och domat den Accord vun der LSAP-
Fraktioun.

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här
Fayot. D’Regierung huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Défense.- Madame Presidentin, ech wollt
mech alle Virriedner uschléissen, dem Rap-
porteur villmools Merci soen, deenen dräi
Riedner och Merci soe fir hir exzellent Bäi-
träg, deenen ech…

(Hilarité)

…honnertprozenteg bäiflichten. Ech si frou,
datt mer an esou enger grousser Harmonie
heimadder e Problem, deen eis 17 Joer
laang begleet huet, ofschléisse kënnen.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här Pre-
sident, et ass ëmmer gutt, wann de Minister
vun der Défense e gewëssene Sënn fir Iro-
nie huet an dat och zum Ausdrock bréngt.

(Hilarité)

❱❱❱ M. Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Défense.- Harmonie! Harmonie!

(Hilarité)

❱❱❱ Mme le Président.- Harmonie!

(Interruption)

Merci. Mir kommen dann elo zum Vote.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 
et dispense du second vote constitu-
tionnel

De Vote fänkt un. Vote par procuration. Fin
du vote. De Projet de loi 5938 ass ugeholl
mat 59 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval
(par M. Marcel Oberweis), Nancy Arendt, M.
Lucien Clement, Mmes Christine Doerner
(par Mme Martine Stein-Mergen), Marie-Jo-
sée Frank, Fabienne Gaul, MM. Marcel Gle-
sener, Norbert Haupert, Mme Françoise
Hetto-Gaasch (par M. Lucien Clement),
MM. Ali Kaes (par M. Laurent Mosar), Paul-
Henri Meyers, Laurent Mosar, Marcel Ober-
weis, Gilles Roth, Marcel Sauber, Jean-Paul
Schaaf (par Mme Nancy Arendt), Marco
Schank (par M. Paul-Henri Meyers), Marc
Spautz, Mme Martine Stein-Mergen, MM.
Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Weiler
(par M. Lucien Thiel), Raymond Weydert et
Michel Wolter (par M. Marc Spautz);

MM. Marc Angel (par M. John Castegnaro),
Alex Bodry (par M. Roger Negri), John Cas-
tegnaro, Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fer-
nand Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer, Ro-
main Schneider (par Mme Claudia
Dall’Agnol), Roland Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur (par M. Xavier Bettel), M.
Fernand Etgen (par M. Carlo Wagner), Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul

Helminger (par M. Eugène Berger),
Alexandre Krieps, Claude Meisch (par M.
Alexandre Krieps) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch (par
Mme Viviane Loschetter), Félix Braz, Ca-
mille Gira, Jean Huss, Henri Kox et Mme Vi-
viane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

Mir kommen op deen nächste Punkt vun ei-
sem Ordre du jour. Dat hunn ech net a men-
gem Dossier, mä dat ass d’Interpellatioun
vum Här Eugène Berger iwwert d’Politique
en matière d’amélioration des performances
énergétiques des bâtiments d’habitation.
Här Berger, Dir hutt d’Wuert.

5. Interpellation de M. Eugène
Berger au sujet de la poli-
tique du Gouvernement en
matière d’amélioration des
performances énergétiques
des bâtiments d’habitation

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP), interpella-
teur.- Merci, Madame Presidentin. Dir Dam-
men an Dir Hären, wann ech eng Interpella-
tioun iwwert déi energetesch Aspekter am
Hausbau zu Lëtzebuerg haut an der Cham-
ber maachen, da muss ech fir d’Aféierung e
bësse méi wäit, méi global aushuelen. Dat
passt jo och dann an de Kader vun dësem
Nomëtteg, wou mer schonn e längeren Dé-
bat haten och iwwert d’Kooperatioun.

Well wann ee vun Energie schwätzt, dann
hänkt déi Fro bekanntlech ganz enk mat der
Thematik vum Klima zesummen, engem
Klima, dat sech verännert, enger Atmos-
phär, déi sech lues, awer sécher ophëtzt
duerch den exzessiven Energieverbrauch
op eisem Planéit, eng Energie, déi haut zu
groussen Deeler nach aus fossile Brennstof-
fer gewonne gëtt.

Deen ongehemmte Verbrauch vum Pëtrol a
senge Produkter ass maassgeblech res-
ponsabel fir déi CO2-Emissiounen, déi eist
Klima an de leschte Joren ëmmer méi
veränneren. D’Konsequenze vun dëse
Changementer hunn eis Wëssenschaftler
an d’UNO-Experte virgerechent. Wa mer
d’Kéier net kréien, wäerten all déi Change-
menter dramatesch Ausmoossen unhuelen.
D’Verännerunge vum Klima duerch massiv
CO2-Ausstéiss wäerte Konsequenzen hunn
op d’Ëmwelt, op d’Déieren, d’Planzen, an
och d’Mënsche wäerte vun de Veränne-
runge vum Klima getraff sinn. A wéi esou oft
riskéieren dann déi Schwächst, dat heescht
d’Mënschen aus den Drëtt-Welt-Länner, déi
Éischt ze sinn, déi dovunner getraff sinn.

Bon, dat sinn Zeenarien, déi ganz oft da
wäit ewech gewise ginn, wou ee mengt, dat
géif eng Kéier a ganz, ganz wäiter Zukunft
kommen, mä dat ass awer net esou de Fall,
a wann een einfach nëmme ronderëm sech
kuckt, gesäit een, datt schonn eng ganz Rei
Saachen amgaang sinn.

Mir hunn ëmmer méi extrem Wiederkaprio-
len, an och fir mech perséinlech ass et zum
Beispill interessant festzestellen, a wéi en-
gem schnelle Rhythmus zum Beispill hei an
Europa d’Gletschere schmëlzen. Wou ech
virun 20 Joer als Biergsteiger hu misse
Steigeisen hunn, fir virunzekommen, kann
een haut mat Turnschlappen iwwer Steng
spadséieren.

D’Klimaverännerunge ginn och ëmmer méi
eng Fro vu Käschten. Sou hu Versécher-
ungsgesellschafte virgerechent, datt an de
vergaangene Joren extrem Klimaereignis-
ser materiell Schied verursaacht hunn, déi
d’Gesellschaft iwwer 100 Milliarde kascht
hunn. Dat sinn nëmmen an där Rechnung
Schied, déi elo materiell sinn, wou Haiser
oder soss aner materiell Gidder zerstéiert gi
sinn. Do ass emol net dran agerechent, wat
dat eventuell och mëttel- oder laangfristeg
vu Schied ka ginn duerch Klimaverännerun-
gen an der Ëmwelt an an der Natur.

An honnert Wierder wéi an engem ass kloer,
datt mer gefuerdert sinn, fir dëse Klima-
verännerungen entgéintzewierken. Dat
heescht konkret, mir musse kucken, datt
mer eis CO2-Emissiounen drastesch redu-
zéieren, an da si mer zréck bei der Fro vun
der Energie an dat bréngt mech elo méi no
un de Punkt, un de Kär vun eiser Diskus-
sioun haut de Mëtteg.

Mir mussen also kucken, datt mer eis Ener-
gie reduzéieren, an do gëtt et jo dann

haaptsächlech zwou Achsen: Entweder
kucke mer op aner Energieformen, op net
fossil Brennstoffer ze kommen, respektiv
musse mer kucken, datt mer manner Ener-
gie verbrauchen.

D’CO2 - an Energieproblematik ass sécher
eng weltwäit, dat hunn ech elo gesot, mä
mir mussen och kucken op nationalem
Plang, datt mer och do eis Responsabilitéit
iwwerhuelen. Mir hunn dat an engem inter-
nationalen Accord, dem Kyoto-Protokoll, ge-
maach, an deem mer eis engagéiert hunn,
eis CO2-Emissiounen ëm 28% ze reduzéiere
par rapport zu 1990.

Déi grouss Erausfuerderung besteet doran-
ner, fir dës Verflichtung konkret hei zu Lët-
zebuerg ze realiséieren. An ech muss soen,
mir sinn awer nach wäit vun dësem Zil
ewech. Och wann den Ëmweltminister
gëschter eng Pressekonferenz ginn huet a
gemaach huet, wéi wa mer op dem gudde
Wee wieren, dann ass dat awer an der Rea-
litéit net de Fall.

Ech wëll hei nëmmen e Communiqué zi-
téiere vun deene Gréngen, déi haut soen:
„CO2-Emissiounen: Upaken - net uschmie-
ren, Här Minister!“ Wou se soen: „Er unter-
schlägt unverrückbare Fakten. Die Regie-
rung hat das Kyoto-Ziel um 23% verfehlt.“ -
An da soe se och nach: „Der Rückgang der
CO2-Emissionen ist nicht die Folge einer
Trendwende, sondern hat eindeutig kon-
junkturelle Ursachen.“

An da soe se, de Minister, dee soll also:
„…in einem zentralen Zukunftsthema in aller
Sachlichkeit (…) Die Klimadebatte darf sich
nicht an den persönlichen Ambitionen des
Ministers hinsichtlich des 7. Juni orientie-
ren.“

(Interruptions)

Souwäit déi Gréng, mä och…, mä och…

❱❱❱ Une voix.- Félicitatiounen!

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP), interpella-
teur.- Merci, Madame Presidentin. Mä och
Greenpeace seet an enger Stellung zu där
Pressekonferenz vu gëschter, datt: «Les
émissions de CO2 au Luxembourg ont dimi-
nué notamment à cause des facteurs ex-
ternes comme la crise économique et des
prix de combustibles fossiles en hausse.»

Nëmme fir ze soen, datt also hei zu Lëtze-
buerg nach net d’Welt an deem Punkt an
Uerdnung ass, datt mer nach musse ganz
vill Effortë maachen. An den Haaptverursaa-
cher vum CO2 hei zu Lëtzebuerg, wéi op vil-
len anere Plazen an der Welt, wësse mer,
ass an éischter Linn den Transport, d’Aus-
stéiss vun dem CO2 vun den Autoen. Mir
wëssen, datt mer nach musse ganz vill
Effortë maachen och hei zu Lëtzebuerg. Mir
hate schonn eng Debatt iwwert den Trans-
port, haaptsächlech, datt mer och mussen
an déi Richtung goen, méi öffentlechen
Transport ze förderen.

(Interruption)

Ech wäert also net op dee Sujet vum Trans-
port agoen, mä ech wäert op dee Sujet
agoen, en aneren Domän, wou e ganz
grousse Spuerpotenzial do ass, en aneren
Domän, wou och e ganz groussen Impakt
op eis CO2-Emissiounen an op de Port-
monni vu jiddwerengem Eenzelnen ass: Dat
ass nämlech de Beräich vum Hausbau a
vum Hëtzen.

D’Experten hu gerechent, datt an dësem
Beräich kënnen am Duerchschnëtt nach iw-
wer 30% un CO2 hei zu Lëtzebuerg age-
spuert ginn. Wann ech elo kann op déi
Zuele goen, déi ech gëschter gesinn hunn,
dann hu mer am Hausbau eng Reduktioun
vun 1% erreecht. An dat ass awer nach wäit
ewech vun deem Potenzial, dee mer also
hunn am Hausbau, fir op - 30% ze kommen.

Minus 30%, ech soen déi Ziffer, et kann e
bëssen driwwer oder drënner sinn, do mus-
sen d’Experten nach schwätzen. Mir mus-
sen also kucken, dat Potenzial esou vill wéi
méiglech auszeräizen. Dat musse mer maa-
chen, andeems mer massiv Haiser bauen,
déi esou gebaut ginn, dass se an engem
Standard si vun Niddregenergie- oder Pas-
sivenergiestandard, Haiser, déi eventuell
keng fossil Brennstoffer méi brauchen. Mir
mussen awer och kucken, datt mer massiv
bestehend Bausubstanz hei zu Lëtzebuerg
deementspriechend energetesch sanéieren
duerch eng besser Isolatioun, duerch ther-
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mesch Solaranlagen, duerch den Daach
verbesseren, etc., etc.

Do ass also e gewaltegen CO2-Spuerpoten-
zial, a wien CO2-Spuere seet, seet manner
Energie brauchen, virun allem manner fossil
Energie. Dat heescht also manner Mazout a
Gas brauchen, fir ze wunnen an ze heizen.
A wie manner Mazout a Gas seet, seet
schlussendlech manner bezuelen, fir ze hei-
zen an ze wunnen. Mir gesinn also, datt
d’Energiefro och ëmmer ganz enk mat der
Käschtefro verbonnen ass.

Hei zu Lëtzebuerg hu mer also nach net déi
ideal Situatioun erreecht, datt jiddwereen an
engem Haus wunnt, dat optimal energe-
tesch gebaut oder sanéiert ass, loin de là!
Villméi wunnen déi meescht Leit hei zu Lët-
zebuerg an Haiser, déi nach vill ze vill Ma-
zout a Gas brauchen an déi doduerjer na-
tierlech net nëmmen de Budget, mä och
d’Ëmwelt staark belaaschten.

Vill Leit, vill Stéit befanne sech an enger re-
gelrechter Energiefal, bedéngt duerch déi
héich Präisser vun de Pëtrolsproduiten.
Sécherlech hu mer déi lescht Méint do
haaptsächlech duerch eng Rezessioun eng
kleng Otempaus kritt. D’Präisser sinn erof-
gaang. Mä mir dierfen awer net vergiessen,
datt zum Beispill tëschent 2004 an 2008 de
Mazout ëm 55% an d’Luucht geklomme war
a souguer de Gas ëm 80% geklomme war.

Wéi gesot, déi lescht Wochen a Méint ass
dat zréckgaang, mä awer déi lescht Indica-
teuren um Marché, wat den Uelechpräis
ubelaangt, weisen erëm an d’Luucht. Mët-
telfristeg muss een awer dovunner aus-
goen, datt dann och de Präis vum Barrel an
d’Luucht geet. Dat heescht, datt dann och
all déi Energie, déi mir brauchen, fir ze hët-
zen an ze wunnen, datt déi dann ebe méi
deier gëtt, datt also dann och eben d’Hëtze
méi deier gëtt.

Et gëtt also souwuel Ursaache vum Klima-
schutz wéi och vum Portmonni, fir am
Beräich vum Hausbau Akzenter ze setzen
an d’Leit ze ënnerstëtzen, fir Haiser energe-
tesch op dee beschtméigleche Standard ze
bréngen. A mir brauchen also duerfir eng
Offensiv fir Albausanéierung a mir brauchen
och e konsequente Programm fir Haiser an
Niddreg- a Passivenergiestandarden. Déi
feelen awer hei zu Lëtzebuerg, an hei gi
Chance verspillt an Noutwendegkeete ver-
passt, well d’Regierung, den Ëmweltminis-
ter keng effizient Strategie a kee gëeegent
Konzept op d’Bee bruecht huet.

Dat ass domadder ugaang, datt vill wäert-
voll Zäit verluer gaangen ass an deene
leschte fënnef Joer. Ech wëll dorun erënne-
ren, datt schonns eng virregt Regierung ver-
schidden Initiative geholl hat, fir d’Leit finan-
ziell ze ënnerstëtzen, wa si an erneierbar
Energie oder an Energiespueren am Haus-
bau investéiert hunn.

Déi Subsidreglementer waren ausgelaf am
Joer 2004, a fir neier ze erstellen, fir déi nei
huet d‘Regierung schlussendlech dräi Joer
gebraucht, bis datt dann endlech en defini-
tiivt Reglement respektiv déi verschidden
definitiv Reglementer zesummegepasst
hunn. An dat war a mengen Aen net déi
richteg Aart a Weis, fir d’Saachen unzepa-
ken. Well dräi Joer ass eng laang Zäit an en-
gem Beräich, dee voll an Expansioun war a
wou da ganz vill Veronsécherung entstanen
ass bei den interesséierte Leit. Ganz Sec-
teuren am Beräich vun der Solarenergie no-
tamment si carrément ofgemuerkst ginn,
Betriber hu souguer faillite gemaach, Aar-
bechtsplaze si verluer gaangen.

A wann ech haut och un déi Argumenter
denken, déi deemools ugefouert gi sinn, wéi
déi éischt Reglementer ausgelaf waren: Do
war et dann anscheinend ze deier an ze
verwerflech, datt d’Bierger hei am Land
kéinten e ganz klenge Benefiss maachen,
andeems se an d’Ëmwelt investéiert hunn,
andeems se och hire Bäitrag gemaach hu
fir erneierbar Energien. An Zäiten, wou de
Stat Milliarden an d’Banke pompelt, well déi
da Suen an astronomeschen Zommen am
Weltmonopoly verspillt hunn! Da kann ech
wierklech nëmmen iwwert déi Argumenter
vu fréier, datt dat géif ze vill kaschten, de
Kapp rëselen.

Säit dem Dezember 2007 hu mer elo déi de-
finitiv Reglementer, wat d’staatlech Hëllefen
a Subsiden ubelaangt. Et muss ee feststel-
len, datt se weiderhi ganz generéis ausge-
luecht sinn. Ech wëll elo net an den Detail

vun deene Subsiden agoen, ech mengen,
dat sinn “Technalities”, dat ka jiddwereen
nokucken an deene Broschüren oder op
dem Internet. Dat ass och net elo den Objet
hei vu menger Interpellatioun haut de Mët-
teg. Mä wat ee ka feststellen: Obwuel déi
Reglementer generéis ausgeluecht sinn, hu
se praktesch null oder ganz wéineg Wier-
kung dobaussen um Terrain a vill ze wéineg
Leit maache Gebrauch dovunner.

Laut den Aussoe vum Blanche Weber vum
Mouvement écologique op hirer Séance
vum 40. Anniversaire ass gesot ginn, datt
am Joer 2008 ronn 70 Demanden era-
gaange wiere fir Subsiden am Beräich As-
sainissement vum Hausbau. Wann een da
bedenkt, datt all Joer am Grand-Duché dau-
sende vun neie Wunnenge gebaut ginn,
datt mer eng al Bausubstanz vun iwwer
100.000 Haiser hunn, da muss ee wëssen,
datt 70 Demanden, wann et der och dëst
Joer da vläicht 100 oder och nach 200 wie-
ren, net emol déi berühmten Drëps op de
waarme Steen ass. Do ginn also vill Saa-
chen net richteg ugepaakt.

Dat geet domadder un, datt d’Informatioun
an d’Berodung vun de Bierger mangelhaft
ass. Et geet net duer fir Broschüren a Flye-
ren, esou gutt se och gemaach sinn, ze ver-
deelen oder als Spoten op de Radioen ze
maachen. Domadder eleng kënnt een net
un d’Leit erun. Et muss ee vill méi proaktiv
op d’Leit zougoen, andeems een dann och
natierlech déi adequat Strukture schaaft fir
eng effikass Berodung.

Well dat stellt een all Kéier fest: Wann ee
mat Leit schwätzt, feelt et einfach un enger
effikasser Berodung a vill Leit bestätegen
engem dat mat hiren eegenen Erfahrungen,
wa se wëlle konkret mat enger Planung
ufänken a vun de Subsidë Gebrauch maa-
chen an och wëllen eben an hiert Haus, mä
awer och an d’Ëmwelt investéieren. Do gëtt
et méi wéi ee Fall, wou wierklech d’Leit uruf-
fen an um Tëlefon gesot kréien: Mir mussen
emol kucken, an net zréckgeruff kréien,
méintelaang drop waarden a keng Äntwerte
kréien. Do kréien d’Leit schnell d’Flemm.

Och herno bei der Prozedur kommen ech
nach eng Kéier op déi Saach zréck, wëll
ech och souguer en Témoignage vun en-
gem dichtegen an héije Member vun dëser
Chamber illustréieren, dee mer dat och haut
nach eng Kéier zougedroen huet, seng ee-
gen Experienz. Ech mengen, et ass vläicht
flott, esou e Fallbeispill dann hei eng Kéier
ze explizéieren aus dem Haus.

Och de Mouvement écologique seet a sen-
ger Broschür, déi e gemaach huet elo virun
de Wahlen, wou se eng ganz Rei Sujete be-
handelen, Säit 84: „Die heutige Energiebe-
ratung ist absolut unzufrieden stellend.“ Mir
brauchen also duerfir eng effikass an
onofhängeg Berodungsstell am Beräich
Energie, an där souwuel d’öffentlech Hand
wéi déi verschidde concernéiert Acteuren a
Secteure mat agebonne sinn.

Där hir Roll misst also da sinn, fir all déi in-
teresséiert Leit schnell a fachgerecht ze in-
forméieren, ze beroden, bei hire konkrete
Projete se ze begleeden. An esou eng
Agence misst awer och op där anerer Säit
kucken, datt se zum Beispill géif d’Ge-
menge berode respektiv de Gemengen hël-
lefen op e Wee ze kommen, fir eng gewës-
sen Eegendynamik ze entwéckelen, datt
herno d’Gemengen à même sinn, dann och
Berodung do ze maachen, datt déi dann
och do kënne Projeten um kommunale
Plang an d’Rulle bréngen.

Well dat stellen ech och ëmmer nees fest,
datt jo d’Bierger, an dat ass en normale Re-
flex, ass e gudde Reflex, wa se un d’Admi-
nistratioun denken, ganz oft och fir d’éischt
bei de Gemengen nofroen. Vill Gemenge si
jo Member vum Klimabündnis. Do hunn
d’Leit de Reflex: Jo, da ka meng Gemeng
mir do Informatioune ginn, stellen awer da
fest, datt dat net esou einfach ass.

An ech muss och do aus der Vergaangen-
heet awer e Beispill huelen um Fall vum Réi-
dener Kanton mat de Pionéier vu Biekerech,
wou mer hei och een an der Chamber hunn
an e fréiere Member aus der Chamber aus
dem Préizerdall, déi haten do ganz vill Posi-
tives bewierkt, andeems se eng ganz ge-
ziilte perséinlech Berodung um kommuna-
len a regionale Plang agefouert hunn. Dat
war eng Démarche, déi mer virun 2004 ha-
ten an déi mir och voll ënnerstëtzt hunn, mä
déi awer duerno keng Suitë méi krut, wat ze
bedaueren ass.

Och wann ee kuckt bei de Betriber, haapt-
sächlech Kleng- a Mëttelbetriber, muss ee
feststellen, datt d’Berodung einfach an
deem Beräich mangelhaft ass.

Da brauche mer och onkomplizéiert a
schnell administrativ Prozeduren. Wann
d’Leit prett si fir ze investéieren, dann ass et
wichteg, datt dat wierklech direkt eng Suite
ka kréien, datt den Traitement vum Dossier

schnell virugeet, onbürokratesch virugeet,
datt et ka schnell ofgewéckelt ginn.

An da kommen ech zu mengem Beispill hei.
Et ass net evident. Et kéint een elo net en
halleft Buch, mä awer schonn e puer Säite
fëllen, wann een dee Parcours hei géif ge-
nau développéieren.

Do ass also eng Persoun hei aus der Cham-
ber, déi d’lescht Joer, wéi eng éischt Pres-
sekonferenz war, eng vun deene villen, mä
eng dann iwwert dat neit Reglement, dunn
huet déi Persoun festgestallt, datt se kann
hiren Daach, hire Keller verbesseren ener-
getesch, well si hat en Energiecheck
maache gelooss. Den éischten Tëlefon op
de Ministère war am Februar 2008, also
virun iwwer engem Joer. Fir d’éischt krute se
gesot, si géifen näischt kréien. Dunn huet
déi Persoun awer nach eng Kéier insistéiert,
an dunn hate se awer festgestallt, datt effek-
tiv en neit Reglement do wier, a wéi se déi
zweete Kéier tëlefonéiert huet, krut se ge-
sot, jo, si kéint awer effektiv eppes kréien.

Déi éischt Formulairen, déi se geschéckt
krut, waren awer nach déi falsch. Dat waren
déi Formulairë vun dem Reglement virdrun.
Si huet och gefrot: Kann ech d’Formulairen
iwwer Mail geschéckt kréien? Du krut se ge-
sot, dat wier net méiglech. Beim Stat krit een
nëmme Formulairen iwwert de Postwee ge-
schéckt. Si soll also waarde bis datt se déi
Formulairen da géif iwwert de Postwee ge-
schéckt kréien.

Iergendeng Kéier sinn dunn déi richteg For-
mulairen ukomm, sinn ausgefëllt ginn. Wo-
chen, Méint duerno krut se du gesot, um
Formulaire géif de Büro, respektiv d’Adress
vum Ingénieur-conseil, déi géif dann do fee-
len. Alles zréckgeschéckt. Dat nees nei aus-
gefëllt an zréck an d’Verwaltung geschéckt.
Dunn huet d’Persoun nach eng Kéier uge-
ruff fir ze froen, wou dann den Dossier dru
wier. An dunn huet déi Madame um Tëlefon
gesot, jo, si wier am Fong geholl nei, an déi
Persoun, déi virdrun do gewiescht wier, déi
wier net méi do, a si wéisst nach net esou
richteg, wéi dat géif goen. Et soll een also
nach eng Kéier méi spéit uruffen.

Ech kéint elo déi Geschicht hei weiderféie-
ren. Einfach nëmme fir ze soen, elo, no iw-
wer engem Joer, ass nach ëmmer keen Enn
vum Tunnel an esou engem Dossier ze ge-
sinn, wou eng Persoun wëllt also hiren
Daach an hir Fassad nom leschte Standard
à jour setzen.

Hei ass dann eng Persoun, déi sech och
nach e bësselchen awer drugëtt, mä ech
mengen, vill aner Leit hätten do scho laang
Raute gewénkt, hätten nom éischte Rappel
oder no der éischter Diskussioun mam For-
mulaire gesot: Klibbert mech! Da ginn ech
ouni dat do eens. Da bleift d’Haus eben
esou, wéi et ass.

Ech mengen, dat si ganz kloer Saachen, dat
dierft net sinn. Déi Saache musse mer ein-
fach an de Grëff kréien. Dat hei ass ee Bei-
spill. Wann een dobausse Leit begéint, da
kéint ee sécherlech nach aner där Beispiller
fannen.

Och wann ee mat de Betriber schwätzt, zum
Beispill iwwert déi Formulairen, déi do ge-
braucht ginn. Spezialiséiert Betriber, déi am
energetesche Beräich schaffen, soen eis,
datt déi Formulairë fir auszefëlle vill ze kom-
plizéiert an ëmständlech sinn. Hei musse
mer also och dat maachen, wat mer elo
unanime och an der Krisekommissioun ge-
sot hunn. Hei musse mer kucken, datt mer
d’Prozedure vereinfachen, wat jo wierklech
jiddwerengem um Häerz läit. Besonnesch
an esou engem Domän wier dat jo och ein-
fach ze maachen.

A wann een dann och ebe vun deenen De-
mandë schwätzt, vu Bürokratie, da kënnt
een och net derlaanscht fir ze soen, datt
och déi Délaien, fir herno d’Suen ausbezuelt
ze kréien, dann natierlech och a Fonctioun
esou si vun deem, wéi d’Demanden trai-
téiert ginn. Do sinn och dann normalerweis
Situatiounen, datt een am beschte Fall emol
no sechs Méint, awer minimum ganz oft ee
Joer oder méi muss drop waarden, bis datt
ee seng Suen dann erëmkritt. An dat si jo
awer heiansdo trotzdeem Zommen, déi net
näischt sinn.

Ech mengen, et ass also kloer, datt hei de
Minister gefuerdert ass, datt en endlech
muss seng Verwaltung, seng Prozeduren
uerdentlech an de Grëff kréien, well esou
Prozeduren demotivéieren enorm d’Leit an
da verfeele mer wierklech eist Zil.

Här President, ech hat och virdru gesot, datt
de Minister misst vill méi proaktiv un déi
Saach erugoen. Den Ëmweltminister. Déi
ganz Regierung. Dat misst am Fong geholl
en Dossier sinn, deen och déi ganz Regie-
rung interesséiert a wou een also muss effi-
kass Berodungsstrukturen hunn, einfach
Prozeduren hunn.

Mä et muss ee sech och kloer Ziler ginn.
Wou wëlle mer dann hikomme mat deene
Förderprogrammer, déi mer hunn? Et misst
ee sech also praktesch all Joer Quote sel-
wer operleeën, fir ze soen, mir wëllen all
Joer x Zuel vun Haiser, déi nei gebaut ginn,
esou bauen, datt déi op engem niddregen
energetesche Standard sinn. Oder mir mus-
sen eis och Quote ginn, fir ze soen, an esou
vill Joer wëlle mer esou vill al Haiser ener-
getesch sanéiert hunn. Datt ee sech also
éischtens quantitativ Ziler setzt, awer och
iergendwou an der Zäit Ziler setzt.

Mir sinn zum Beispill der Meenung, datt ee
soll soen: Kommt mir ginn eis all d’Wuert,
kommt mir maachen d’Prozeduren esou, mir
maachen eise System esou, datt am Joer
2020, datt mer bis dohinner praktesch e
Gros vun engem Albausanéierungspro-
gramm duerchgezunn hätten.

An den Ae vun der Demokratescher Partei
wier et och méiglech, wann een elo
schwätzt vum Beräich vun den neien Haiser,
datt een zum Beispill ab 2013 kéint kucke
bei allen neien Haiser déi esou ze konzi-
péieren, ze bauen, net nëmmen, datt se
Niddregenergiestandarden hunn, mä och,
datt se eng Heizung hunn, déi net méi fossil
Brennstoffer brauch. Dat ass technesch
méiglech. Et gëtt schonn a Regiounen an
anere Länner gemaach. Dat misst also och
hei méiglech sinn. Do muss einfach nëm-
men de politesche Wëllen do sinn.

Wann ee seet, et muss ee sech Ziler ginn, et
muss ee sech Objektiver ginn, da propo-
séiere mir, datt an Zukunft bei all gréisser
Lotissement obligatoresch mussen alterna-
tiv Energie- a Finanzéierungskonzepter vir-
geschriwwe ginn. Dat sinn dann zum Bei-
spill Konzepter, wou ee passiv Energie...

(Interruption)

Dat ass effektiv net nëmmen e Problem. Ech
schwätzen elo net dee Problem un, wéi een
dat kann herno strukturell ëmsetzen. Ech
wëll einfach nëmmen déi Ziler, déi ee muss
hunn an eisen Aen, beschreiwen. Dat ass,
datt een also och an nächster Zukunft zum
Beispill bei grousse Lotissementer esou Zi-
ler soll hunn, wou een dann Haiser huet an
engem Niddregenergiestandard, en
Nahwärmenetz, dat gespeist gëtt och vun
enger Heizung, déi keng fossil Brennstoffer
brauch, zum Beispill mat Pellets oder Holz-
hackschnitzel, wou een dann och nach kéint
d’Holz aus den no leiende Bëscher benot-
zen. Do hätt een also och e ganz nohaltege
Projet. Och do vermësse mer konkret Initia-
tiven.

Ech mengen, dee leschte Projet war dee vu
Pëtscht am Éislek, deen ass och schonn da-
téiert vu virun 2004. Dat war e Projet, dee
Virreiderroll hat a wou leider net vill Neies
komm ass. Do muss einfach d’Politik soen:
An Zukunft wëlle mer dat generell duerch-
zéien.

Och de Stat muss an deem Beräich vun der
Sanéierung mat guddem Beispill virgoen.
Virun een, zwee Joer ass gesot ginn, datt de
Stat géif systematesch kucke seng
Bausubstanz, seng Gebaier ze sanéieren.
Ech weess net, wou dee Projet drun ass.
Wéi wäit si mer do?

A wier net grad elo, wou mer Konjunk-
turpäck diskutéieren, d’Geleeënheet ge-
wiescht, fir nohalteg Akzenter ze setzen? Et
ass elo eng laang Lëscht annoncéiert gi vun
all deene Stroossen, déi mer da wäerte flé-
cken. Mä wier hei net och d’Geleeënheet fir
ze soen: Kommt mir accéléréieren elo wierk-
lech massiv dee ganze Sanéierungspro-
gramm vun den öffentleche Gebaier! Ech
mengen dat wier eppes gewiescht, wat in-
teressant och gewiescht wier als Konjunk-
turpak, an do hätt ee sécherlech och ganz
vill Aarbecht kreéiert, haaptsächlech fir déi
Kleng- a Mëttelbetriber hei zu Lëtzebuerg.

Här President, eng aner Ursaach, firwat
d’Reglementer vum Ëmweltminister net gräi-
fen, ass déi, datt et an eisen Ae keng ade-
quat Finanzéierungsmodeller gëtt respektiv
proposéiert ginn. Bon, déi aktuell Förderre-
gimer sinn zwar - ech hunn dat scho gesot,
dat muss een unerkennen - generéis, mä si
ginn awer wéi gesot zum gudden Deel un
de Besoinë vun de Leit erlaanscht, beson-
nesch do wou et am néidegste wier. An ech
schwätzen elo vun deene Leit, déi vläicht
net esou gutt bei Geld sinn. Mä dat sinn net
nëmmen déi Äermst, déi Ënnescht, mä och
ganz vill Leit aus der sougenannter Mëttel-
schicht. Déi Subsidë sinn nach net sexy ge-
nuch respektiv bréngen net genuch, fir datt
dës Leit kënnen an hir Haiser investéieren.

An et si grad oft déi Leit, déi net esou vill
Suen hunn, déi an éischter, ech géif elo net
soe bëllegen Haiser wunnen, mä awer an
Haiser wunnen, wou awer vläicht net esou
vill an der Finitioun drop opgepasst ginn
ass, déi also doduerjer méi bëlleg sinn, déi
also schlecht isoléiert sinn, déi vläicht net
déi leschten Technologien hunn. Also grad445544 www.chd. lu
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bei deenen Haiser wier dat meeschte Po-
tenzial. Mä déi Subsidë si bei deene Leit net
attraktiv. An déi Leit ginn dann awer op eng
gewëssen Aart a Weis duebel bestrooft. Si
kënnen hiert Haus net assainéiere respektiv
herno hu se dann och vill méi Heizkäschte
wéi an engem Haus, dat gutt sanéiert ass.
An dann hu se also do net kënnen dat
Spuerpotenzial realiséieren.

Ech kéint hei elo eng Rei Beispiller nennen,
och mat Chifferen, fir dat ze illustréieren, fir-
wat dat fir vill Leit net attraktiv ass. Ech hat
mer hei e Beispill opgeschriwwen, ech
weess net, ob et elo an den Zuele richteg
ass. Jiddwereen, wann een elo wëllt säin
Haus sanéieren, mécht dann den Daach
nei, et profitéiert ee vun där Situatioun fir
och nach eng thermesch Solaranlag anze-
bauen, fir eben dann eng Heizung kënnen e
bësselchen derbäi ze hunn. Et mécht een
och eng Isolatioun vun der Fassad. Jee, do
ass ee ganz schnell op 30.000, 40.000 Euro
an nach méi.

Wann een da kuckt, déi eenzel Subsiden
zesummerechent, déi een dofir ka kréien,
bon da leien déi bei 10.000 bis maximal
13.000, 14.000 Euro. Wéi gesot, et misst
een elo um konkrete Beispill rechnen. Ech
wëll mech elo net versteiwen op déi Zuelen.
Nëmme fir ze soen, datt awer eng grouss
Diskrepanz do ass, wat esou een Invest
kascht respektiv wat een op där anerer Säit
ka vu Fördermëttele kréien.

Et läit also op der Hand, datt awer do vill Leit
soen: Et ass fir mech ze vill, wann ech nach
muss 20.000 oder 25.000 Euro elo direkt op
den Dësch leeën, fir an d’Isolatioun vu men-
gem Haus ze investéieren. Hei ass dann,
wou mir als Demokratesch Partei e puer fun-
damental nei Approchë proposéieren.

Ech kommen domadder zum Kärstéck och
vun eise Proposen haut, vu menger Interpel-
latioun. Dat ass déi, datt mer hei e ganz neie
Wee wëlle goen, datt mer hei wierklech e re-
gelrechte Paradigmewiessel wëllen erbäi-
féieren. Dat si Proposen, déi mer net
eréischt de leschte Méindeg an enger Pres-
sekonferenz proposéiert hunn, déi hate mer
schonn d’lescht Joer an eisem Energiepa-
beier presentéiert. Deemools war dat vläicht
manner opgefall, manner aktuell.

Wat soen déi Propositiounen?

Zum enge soe mer, datt mer mussen déi
Subsiden op alle Fall emol méi sozial staffe-
len. Et si jo grad déi Leit betraff, déi an
deene manner gutt isoléierten Haiser oft
wunnen, datt mer déi also och kënne bes-
ser touchéieren. Subsidë sozial staffelen.

Dat eleng geet awer net duer. Mir propo-
séieren och aner Finanzéierungsmodeller,
fir datt wierklech all Bierger en Ureiz huet, fir
kënnen Energiekäschten ze spueren. Dat
ass zum engen eng staatlech Klimabank,
déi nom Prinzip vun der SNCI kéint fonction-
néieren. Leit, déi dann an d’Sanéierung vum
Haus wëllen investéieren, oder och Leit, déi
wëllen en Haus bauen, Niddregenergie,
Passivenergie, déi kréien dann déi néideg
Investitiounen, dat heescht, déi supplemen-
tar Investitiounen, déi eben energetesch
Elementer kaschten, virgestreckt, e Prêt vun
där Klimabank zu engem ganz gënschtege
Kredit. Wann ech soen, gënschtege Kredit,
dat kann och 0% eventuell heeschen. D’Leit
kréien also dann hiren Invest virfinanzéiert.

Dann ass et jo esou, datt se dee Prêt mus-
sen erëmbezuelen. Mat wat bezuele se
deen erëm? Majo da vun deem Moment un,
wou hiert Haus optimal energetesch assai-
néiert ass, spuere se jo Sue bei der Energie.
A mat deem, wat se do spueren, kënne se
also dann hire Prêt zréckbezuelen. Wann
dee Prêt bis zréckbezuelt ass - esou e Prêt,
deen dauert dann och keng 20, 30 Joer; dat
kéint een dann, wann och keng Zënsen
derbäi sinn, praktesch wann een elo zum
Beispill 20.000, 25.000 Euro géif léinen,
awer an e puer Joer zréckbezuelen -, dann
duerno hu se e Benefiss, well se jo all Dag
da manner musse Mazout a Gas brauchen,
kënnen also all Dag do Sue spueren.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

En aneren Aspekt oder en anere Punkt bei
eisen dräi Propositioune wat d’Finanzéie-
rungsmodeller ubelaangt, no deem sozial
gestaffelten, no der Klimabank, dat ass dee
vum Energiespuercontracting, deen dann
och en ähnleche System ass, mä deen da
géif, wéi soll ech soen, iwwert de Mëttels-
mann, iwwert d’Betriber goen, déi eben
esou Technologië maachen, déi Assainisse-
menter maachen, déi dat da géife virfinan-
zéieren, woubäi eventuell si selwer kéinten
op d’Klimabank zréckgräifen. Dat kéint och
esou an enger Form vu Leasing stattfannen.
Mir hu schonn hei zu Lëtzebuerg Firmaen,
déi wëllen op dee Wee goen. Am Ausland
gëtt et där och.

D’Firma installéiert déi ganz Saach, ob dat
elo den Daach ass mat der thermescher So-
laranlag oder Isolatioun. An de Client bezilt

da monatlech do seng Raten zréck. Dat ass
wéi eng Aart Leasing. An zu iergendengem
Moment ass dee jo ausbezuelt. D’Leit hunn
dann eng gutt Installatioun a si spueren da
vun engem gewëssene Moment un eben
och Sue fir ze hëtzen. An déi Zäit, wou se
mussen de Leasing bezuelen, dat maache
se mat deene Suen, déi se eben dann och
scho mat der Energie spueren.

Esou e Contracting kann ee bei de Privatleit
sech virstellen, mä dat kann ee sech och
um Niveau vun der Gemeng virstellen. Do
ginn also der Fantasie keng Grenze ge-
looss, fir kënnen an déi Richtung ze goen.

Dat kléngt vläicht e bëssen technesch, mä
wann ee sech dat a Rou eng Kéier duerch
de Kapp goe léisst, gesäit een awer, datt
dat relativ eng einfach Solutioun kéint sinn,
fir datt een all de Bierger hei am Land kéint
hëllefen, hir Haiser ze sanéieren oder ener-
giespuerend ze bauen.

A mir kënnen och feststellen, datt déi Pro-
positiounen och bei anere Leit op oppen
Ouere gestouss sinn. De Mouvement écolo-
gique huet och rezent gesot, datt hie sech
och kéint esou eng Richtung virstellen. Ech
hunn och schonn héieren, anscheinend den
OGB-L hätt och gemengt oder verlaude ge-
looss, datt dat interessant Propositioune
wieren.

Well bei dëse Propositioune kann ee jo och
nëmme Gewënner hunn am Endeffekt. Dat
ass natierlech de Klima, well mer manner
CO2 produzéieren. Dat ass virun allem och
den eenzelne Bierger, well dee seng Hei-
zungskäschte kann erofsetzen. Dat sinn
dann d’Betriber, d‘Kleng- an d‘Mëttelbetri-
ber haaptsächlech aus Lëtzebuerg, déi
dann hei nei Aarbecht fannen, déi nei Aar-
bechtsplaze kënne kreéieren. An a Kri-
senzäiten ass dat jo och e ganz gewichtegt
Argument.

An de Gewënner ass am Endeffekt och de
Stat. Sief et, datt en do muss Suen zum Deel
virstrecken, wann en eng Klimabank géif
fonctionnéieren doen. Mä herno mat deem
CO2, dee gespuert gëtt, ass jo och d’Kyoto-
Bilanz vum Stat da besser. Dat heescht
also, datt en dann net muss Kyoto-Strofe
bezuelen oder deier Projeten oder Projeten
am Ausland finanzéieren, déi dann och vill
Sue kaschten, wat jo och net déi Démarche
ass - dat hu mer jo och virdrun an deem Dé-
bat héieren -, déi mer hei zu Lëtzebuerg
wëllen. Mir wëllen eis Hausaufgaben hei bei
eis doheem selwer maachen. An dat Ganzt
ass jo och eng perfekt Illustratioun vun
deem, wat mer gemengerhand Nohalteg-
keet nennen.

Här President, ech kommen zum Schluss.
Mir brauchen hei zu Lëtzebuerg also end-
lech eng regelrecht Offensiv fir Albausa-
néierung an och eng Offensiv fir nei Haiser
mat niddregem Energieverbrauch. Domat
kënne mer CO2 spueren, Betriber förderen a
virun allem de Bierger aus der Energiefal
mat hiren héije Käschten erausféieren.

Dat heescht also, datt mer mussen op nei
Weeër goen, nei Strategien ugoen. Et geet
net duer nëmme mat Pressekonferenzen.
Mir musse kucken, datt mer eng gutt Bero-
dung hunn. Datt mer effizient Prozeduren
hunn. Datt d’Leit net vergrault ginn.

Wat mer brauchen, dat ass, datt mer d’Leit
besser informéieren, datt mer adequat
Strukturen hunn, eng onofhängeg Energie-
berodungsagence. Mir brauchen Albausa-
néierungskonzepter fir Gemengegebaier an
öffentlech Gebaier, déi schnellstens ëmge-
sat ginn. Mir brauche Subsiden, déi sozial
gestaffelt sinn. A virun allem brauche mer
och déi nei Finanzéierungsmodeller, eng
Klimabank, Energiespuercontracting, fir datt
alleguerten d’Bierger hei zu Lëtzebuerg an
d’Albausanéierung an an Niddregenergie-
baute kënnen investéieren an domadder
och schlussendlech hir Heizkäschte kënne
laangfristeg erofsetzen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Deen éischte Riedner ass den Här Ober-
weis.

Discussion générale

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, Dir
Häre Ministeren, erlaabt mer just am Ufank
vu menger Interventioun, déi soss ëmmer
normalerweis gedroe gëtt vun engem Es-
prit…, scoutméisseg mäin Erstaunen ausze-
drécken, dass d’DP hei d’Parlament be-
notzt, fir hiren Dossier aus dem Wahlpro-
gramm iwwer Energie virzestellen! Ech hof-
fen op alle Fall, dass d’DP da méi Leit huet,
wa se dat erzielt, wéi déi manner wéi 20 hei
am Parlament.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Berger wëllt
d’Wuert hunn - sécher fir eng Fro ze stellen.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP), interpella-
teur.- Jo, Här President, hei am Parlament si
mer do, fir datt déi eenzel politesch Frak-
tioune kënnen hir Virstellungen zu verschid-
dene Sujeten duerbréngen. Et ass just dat,
wat ech gemaach hunn. Dat hei ass eppes,
ech mengen, wat Usus ass an der Cham-
ber. A wann den Här Oberweis mengt, dat
wier elo politescht Geplänkel oder Virwahl-
geplänkel, da soll hien dat esou gesinn.

(Interruption)

Mir sinn der Meenung, datt mer hei seriö
Propositiounen dem Parlament virgedroen
hunn. An d’Parlament soll iwwert déi Propo-
sitiounen diskutéieren.

❱❱❱ M. le Président.- Dann dierft Dir wei-
derfueren, Här Oberweis.

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Ech
huelen dat zur Kenntnis. Ech wollt just viru-
fueren hei, andeem ech soen,…

(Interruption)

…d’Interpellatioun…

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Här Ober-
weis, ech géif elo an Ärer Plaz der CSV hire
Wahlprogramm virstellen.

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Ech
denken net dorunner, dat ze maachen. D’In-
terpellatioun huet eppes Guddes gehat,
well domadder…

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Oberweis
huet d’Wuert, wann ech gelift.

❱❱❱ Marcel Oberweis (CSV).- Well do-
madder…

(Interruptions diverses)

Jo, tipptopp, dat ass léif.

(Hilarité et interruptions)

Ech wollt dann och virufueren no deem
klenge Geplänkels hei.

(Coups de cloche de la Présidence)

Also, d’Interpellatioun huet eppes Guddes
awer, honorabelen Eugène Berger, well se
eis Zäit an och d’Chance gëtt, emol kuerz
eng Kéier vun der Finanz- a Wirtschaftskris
ewechzeréckelen an eis dem däregen Ener-
gieproblem an dem Klimawiessel zouze-
wennen.

Virewech direkt: D’Politik vun der CSV gëtt
gedroen an ass gedroe gi bis elo vun dem
vernetzten Zesummenhang tëschent dem
soziale Volet, de wirtschaftlechen an den
ekologesche Contrainten.

Am leschte Joer ass de Präis vum Äerdue-
lech bis op 145 Dollar de Barrel eropgaan-
gen an huet vill Problemer mat sech
bruecht, well doduerch d’Wirtschaft méi
lues gedréint huet. Du si mer vun der Fi-
nanzkris gerëselt ginn, déi eis dann an déi
aktuell Wirtschaftskris schliddere gelooss
huet mat de bekannte Suiten. Millioune vu
Mënschen hunn hir Aarbechtsplaz verluer.

A fir nach eng Schëpp derbäizeleeën, si
mer um Ufank vun dësem Joer och nach an
eng Energiekris gefall. Russland huet den
Äerdgaskrunn zougedréint a Millioune Mën-
schen, besonnesch am Südoste vun Eu-
ropa, souzen an der Keelt. An nach si mer
net fäerdeg, well ëmmer nach Disputen të-
schent Russland an der Ukraine lafen. A
wann ee sech d’Ofhängegkeet am Beräich
Energie ukuckt, da gesäit een, dass mir
haut scho 50% vun eisem fossilen Energie-
verbrauch importéieren an am Joer 2030
bei 70% landen. An doriwwer eraus si mer
mat dem Klimawiessel a sengen negative
Konsequenze konfrontéiert.

Nach virun zwou Wochen op der UN-Klima-
konferenz zu Kopenhagen ass bekannt
ginn, dass duerch déi immens héich Dreif-
hausgasemissiounen an deene leschten
zéng Joer gefaart muss ginn, dass
d’Schwell vun 2°C Erwiermung vun der
Atmosphär bis 2100 iwwerschratt gëtt. Dat
bedeit, dass d’Biodiversitéit op eisem
Planéit schwéier a permanent Schied kritt.
Am schlëmmste wäert et d’Mënschen an
der Drëtter Welt erwëschen. Dovun ass haut
de Mëtteg um Ufank vum Gespréich scho
Rieds gewiescht.

D’Europäesch Unioun huet déi Geforen er-
kannt an e wäitsiichtege Programm bis 2020
virgeluecht. Ee wichtege Punkt ass sécher-
lech d’Fuerderung, d’Energie ëm 20% bes-
ser ze notzen an d’Emissioune vun den
Dreifhausgasen ëm 20% bis 2020 ze redu-
zéieren, an och den Undeel - dat ass dee
bemierkenswäerte Punkt - vun den erneier-
baren Energien op 20% vum Gesamtener-
gieverbrauch eropzehiewen.

Wa mir awer op eegene Been a séchere
Been an der Energieversuergung wëlle
stoen, dat heescht, eis Ofhängegkeet redu-

zéiere wëllen, da musse mir d‘Energieeffi-
zienz an de Gebaier, den Haiser, am Ver-
kéier, an de Kleng- a Mëttelbetriber, an der
Industrie an an den Déngschtleeschtungs-
servicer massiv eropsetzen. Mir musse léie-
ren, mat manner Energie auszekommen. Mir
musse méi intelligent mat der Energie ëm-
goen.

An deem Zesummenhang muss een dorop
hiweisen, dass mir hei am Parlament an de
leschte fënnef Joer eng Rei vun europä-
eschen Direktiven ëmgesat hunn, duerch
déi mir eis asetzen, fir dass d’Liewensres-
sourcen an de Mënsch protegéiert ginn.

Ech kommen dann zu de siwe Punkten, déi
den Interpellant, den honorabelen Eugène
Berger, hei opgeworf huet.

1. Mesuren, déi de Stat geholl huet, fir
d’Energieeffizienz an de Gebaier an an den
Haiser ze erhéijen. Am Joer 2008 hu mir eis
déi Förderreglementer ginn - et ass dovu
geschwat ginn -, fir den effikassen Energie-
verbrauch ze ënnerstëtzen. Den Energie-
pass ass en Element dovunner. Doriwwer
eraus gëtt d’Notzung vun den erneierbaren
Energien zum Beispill iwwert den Asaz vun
der Wärmepompel ënnerstëtzt.

Och d’Isolatioun vun eisen Haiser ass e
wichtege Punkt, fir Energie anzespueren.
D’Notzung vun der Sonnenenergie, fir zum
Beispill waarmt Waasser bereetzestellen
oder Gebaier ze hëtzen, huet vill Uklang do-
bausse fonnt. Duerch en Abau vun nëmme
6 m2 Solarkollekteren um Daach kann e
Véier-Persounen-Ménage säi waarmt Waas-
ser zu 60% am Joer mat der Sonn decken
an domadder eben d’Dreifhausgase redu-
zéieren.

D’Notzung vun der Sonnenenergie iwwer
Fotovoltaik, fir elektresch Energie bereet-
zestellen. Eng Zuel an deem Zesummen-
hang léisst oplauschteren. D’Sonn schéckt
während sechs Stonne genau déi Energie,
déi dës Äerd an engem Joer insgesamt un
elektreschem Stroum brauch. A sechs Ston-
nen! Un eis ass et also, déi Energie wirt-
schaftlech ze notzen. D’Technologië si
schonn do.

❱❱❱ Une voix.- Abee jo!

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- E klengt
Beispill dozou. Eng Fotovoltaikanlag vu 6
kWp, dat si ronn 38 m2 iwwert dem Daach,
déi bréngt 6.000 kWh am Joer. A wann een
dat an de Vergläich setzt zu engem Haushalt
vu véier Leit, da sinn dat 4.000, da gesi mer,
dass mer deelweis kënnen Energie-Plus-Hai-
ser bauen, also méi Energie erausginn, wéi
mer der selwer verbrauchen. An op wéi vill
Diecher kéinte mer eis virstellen hei am Land
Fotovoltaik ze leeën: staatlecher, Gemengen-
a Privathaiser?

A wa mer ons nach weider virstellen, dass
mer geschwënn op Elektroautoen ëmsetze
fir eis Mobilitéit, da kéint ech mer virstellen,
dass mer souguer hei am Land dee Stroum
zum Deel produzéieren, dee mer huelen, fir
mobil ze bleiwen.

Deen nei gegrënntene Cluster vun den Öko-
technologië musse mer hei mat aspanen,
well hei eng ganz Rei vun neien Aarbechts-
plaze geschaf kënne ginn. Duerch den
Abau vun duebel verglaaste Fënsteren zum
Beispill géintiwwer vun eefach verglaaste
Fënstere kënnt et zu enger Reduktioun vu
50 bis 70%.

Ech sinn och ganz frou, dass gëschter be-
kannt gemaach ginn ass, dass déi För-
dersätz elo an d’Luucht gehuewe ginn. E
gutt Stéck si mer do weiderkomm.

Wann ee bedenkt: Pro Joer a pro Meter
carré Fënsterfläch kënne ronn 60 Liter Ma-
zout agespuert ginn! A wéi vill eefach ver-
glaaste Fënsteren hu mer nach hei am
Land? Dat wär fir den Handwierksbestand
oder d‘Handwierksbetriber eng grouss Auf-
gab, och elo an der Krisenzäit.

Leider si mer an der Albausanéierung net
virukomm. Nëmmen 0,5 bis 0,7% vum Albau
ginn am Joer sanéiert. Dat bedeit, mir
bräichten 120 bis 140 Joer, bis mer déi Ge-
samtmeng ëmgesat hätten. Also och eng
grouss Aufgab nach virun ons.

Mat dem Energiepass hu mer ons en Instru-
ment ginn, fir den thermeschen Energiever-
brauch an onsen Haiser a Gebaier ze redu-
zéieren. Fir déi nei Gebaier gëtt en Energie-
verbrauch vu maximal 95 kWh pro Meter
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carré am Joer verlaangt. Dat heescht, mir
wëllen d’Haiser no der Wärmeklass D aus-
bauen.

Wann ee weider wëllt goen - an et gëtt jo
Leit am Land, déi dat wëlle maachen -, da
kann ee sech fir en Niddregenergiebauhaus
vun der Klass B mat maximal 70 kWh pro
Meter carré am Joer entscheeden, an nach
méi interessant e Passivhaus Klass A, do
ass de maximale Wäert nach 40 kWh pro
Meter carré am Joer.

Fir ons Matbierger, déi an d’Energiespueren
an d’Notzung vun den erneierbaren Ener-
gien investéiere wëllen, sinn déi Reglemen-
ter ausgeschafft ginn a leien och a Form vu
Broschüre vir, fir doheem ze liesen. Leider -
an et ass och gesot gi vum honorabelen Eu-
gène Berger - maachen d’Leit dat oft net,
well si sech net an dem Pabeierkrich wëlle
selwer duerchliesen. Et muss also eng Be-
rodung kommen.

2. Den zweete Punkt war dann d‘Akraaft-
triede vun dem Energiepass. Fir d’Ener-
gieeffizienz an de Gebaier an an den Haiser
ze erhéijen an domadder och d’Dreifhaus-
gasen ze reduzéieren, ass dee Pass age-
fouert ginn, an dat duerch d’Ëmsetze vun
enger europäescher Direktiv iwwert d’ener-
getesch Performance vun eise Gebaier.

Dee stellt eng legal Basis duer bei der
Konstruktioun vun neie Gebaier an doriwwer
eraus bei der Albausanéierung. Mat dem
Energiepass, an dat ass dat Faszinéie-
rendst dorunner, wann en emol ganz ëmge-
sat gëtt, kann een um Abléck erkennen, ob
e Gebai energiespuersam oder eng Enger-
gieschleider ass. Dat erlaabt dann och de
Vergläich ze maachen tëschent de Gebaier.
De Benotzer vum Gebai weess dann och,
mat wat hie bei senger Energierechnung -
haut nach vill méi wichteg wéi fréier - an de
kommende Jore rechne muss. Dat gëtt och
en Ureiz fir d’Propriétairen, hir Bausubstanz
op den Energieverbrauch ënnersichen ze
loossen.

Den Energiepass, deen enthält dann och
déi sougenannte Klassen: néng Stéck. Mir
ginn dovun aus, dass mer dann
deemnächst wäerten hunn: A, B, C, D. Do-
riwwer eraus sollt dann näischt am Land
sinn, déi musse mer alleguer ewechkréien.

Mat dem Energiepass, deen zéng Joer gül-
teg ass, kritt de Propriétaire och Ureegunge
matgedeelt - dat ass ganz flott bei der Bero-
dung -, wat hien a senger Bausubstanz
dann ännere muss, fir den Energiever-
brauch ze reduzéieren.

Elo kann ee soen, dat ass eng relativ grouss
Aufgab. Sécher war et déi. Duerfir hu mer jo
e bësselche missen e Réckstand huelen,
bis mer déi 1.000 Betriber, Architektebü-
roen, Ingénieurs-conseils, Expertebüroen,
déi sech bereet erkläert hunn, do matze-
maachen. Bewäis méi, dobausse si ganz vill
Leit, déi de Wee wëlle matgoe vum Ener-
giespueren, an dat wäerte mer och dann
nach herno gesinn.

Fir déi nei Gebaier an d’Renovatiounsaar-
bechten, déi eng Baugenehmegung brau-
chen, ass den Energiepass schonn ab dem
Januar vum leschte Joer obligatoresch.

Ech hu gesot gehat, do gëtt d’Wärmeklass
D virgeschriwwen, a mir hoffen dann, dass
d’Architekten och ganz genau kucken, dass
déi Gebaier esou gebaut ginn, dass déi Leit
och dann déi Energieklass kréien.

Dierf ech och nach dorun erënneren, dass
d’Moyenne vum thermeschen Energiever-
brauch hei am Land bei 140 kWh pro Meter
carré am Joer ass? Dat sinn 14 Liter Mazout
op de Meter carré am Joer. Do ka jo all
Mënsch ausrechnen, wann en 200 Meter
carré Wunnfläch huet, wéi vill am Joer ge-
braucht gëtt.

D’Experte vun der Uni hunn ons gesot, dass
mir am Land Gebaier hunn, déi nach iwwer
300 kWh pro Meter carré am Joer hunn. An
Däitschland ass déi Moyenne awer scho bei
90 kWh pro Meter carré am Joer, an der
Schwäiz bei 95, an Éisträich bei 132. Déi
hunn awer domat, wéi si dat erkannt hunn, e
gudde Programm opgeluecht gehat. Ech hu
mech op der Konferenz zu Wels dovunner
kënnen informéieren an iwwerzeegen.

Ma Dir gesitt, et läit hei eng ganz grouss
Aufgab virun ons, an notamment am Hand-
wierk, well elo endlech den Challenge uge-
sat ka ginn, fir massiv an d’Energieaspue-
rung ze investéieren.

Den Energiepass fir d’Albausanéierung
muss eréischt ab dem Januar 2010, also
ganz geschwë virgeluecht ginn, well duerch
déi grouss Nofro déi zitéiert Büroe mat der
Ausstellung iwwerfuerdert sinn. Mir kënnen
nëmmen hoffen, dass mir keen Debakel do
kréien, well därmoosse vill Leit dat d’nächst
Joer musse maachen, notamment bei en-
gem Wiessel vun engem Appartement oder
beim Verkafe vum Appartement.

3. Drëtte Punkt, dat war d’Berodung. Bis
viru kuerzem war d’Agence de l’énergie Lët-
zebuerg fir dee Volet zoustänneg. Opgrond
vun de villen Ufroen awer aus de Gemen-
gen a vun de Privatleit ass et zu enger Tren-
nung komm. D’Energie-Agence behält de
Volet vun der Berodung fir déi gréisser Pro-
jeten op Gemengeplang a beim Stat bäi, a
My Energy soll de Verbraucher beroden,
wann hie sech décidéiert, duerch Investi-
tioun a sengem Haus dann Energie anze-
spueren oder wann hie sech bereet erkläert,
fir an déi erneierbar Energien ze investéie-
ren. Dat heescht, si soen him och, wellech
staatlech Subsiden hien erwaarde kann an
eventuell wellech Gemengesubsiden hie ka
kréien.

Dobäi hu mer nach aner Berodungsplazen
hei am Land, notamment d’Klimabündnis-
Gemenge sinn hei involvéiert an déi ver-
schidden Ubidder vun erneierbarem
Stroum. E klengt Beispill, d’Gemeng Steesel
- den Här Buergermeeschter ass elo grad
erausgaangen -, mä ech si ganz houfreg
dorobber, mir hunn eng Energieberoderin,
déi de Leit an där Richtung relativ oder gutt
zur Säit steet.

Mir kënnen dovun ausgoen, dass d’Bero-
dung do ass, awer nach vill Leit zécken, fir
sech op der Plaz ze informéieren. Vläicht
misst een deeselwechten Engagement an
dësem Dossier entwéckelen - dat wëll ech
awer dem Här Minister Lux, deen ech awer
schätzen a senger Aufgab emol froen -, dee
mer viru kuerzem an der Operatioun vun der
Casse vun alen Autoen entwéckelt hunn.
Dat war eng gutt Initiativ, well mer domad-
der och de Marché sanéiert hu vun Drecks-
schleideren am Verkéier.

Vläicht misst een déiselwecht Verve huelen,
fir de Leit ze soen, dass och si doheem
kéinten hir Haiser sanéieren an domat nach
eppes kéinte maachen, well nach ëmmer,
wann en neien Auto fiert, verbraucht en
CO2. Wann ech awer an engem Haus sa-
néieren, da gëtt manner CO2 fräigesat. Also,
ech géif dorëm bieden, do kéint een eng
ganz gutt Campagne lancéieren, mat de
Mënschen zesummen. Ëmwelttechnologien,
a mengen Aen e wichtegt Instrument aus
der Geschierkëscht, fir d’Wirtschaftskris ze
meeschteren, stellen hei e ganz staarke
Partner duer.

4. Véierte Punkt, d’Délaie fir d’Ausbezuele
vun de staatleche Subsidë bei der Ener-
gieeffizienz an der Notzung vun den er-
neierbaren Energien. Den honorabelen Här
Gibéryen huet e Fall erzielt gehat hei, deen
natierlech ganz grave ass, wann et esou
ass. Mä ech hat selwer a munche Fäll mat
der Agence ze dinn, mat der Ëmweltverwal-
tung ze dinn, déi konnt een awer ëmmer
erëm riichtbéien.

Ech muss awer eppes virausschécken:
Wann ee mat de Leit schwätzt, déi an der
Verwaltung sëtzen, déi soen engem, vill
Dossiere sinn oft net komplett, an da muss
oft nogefrot ginn, fir alles beieneenzerafen.
Dat ass bei de Betriber wéi bei de Privatleit.
An da gëtt et zu engem...

(Interruption)

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- …den Här Berger och.

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Ma da
kënnt Dir et nach eng Kéier herno soen, Här
Minister, wann Dir dann um Tour sidd.

❱❱❱ Une voix.- Net nervös sinn, Här Minis-
ter, ganz roueg!

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Ech
géif da soen, op alle Fall ass et esou, dass
een iwwert déi Manéier mat enger gudder
Berodung déi Mënsche kann op de Wee
mathuelen, well all Mënsch, deen duerch
d‘Berodung op de gudde Wee matgeholl
gëtt, dee spuert fir ons alleguerte CO2-Emis-
siounen.

Wat een awer muss bedenken, wann natier-
lech dann - dat ass jo eben dann dat Trau-
regt derbäi -, wann dann negativ Gespréi-
cher kommen, da kann et dozou féieren,
dass duerch esou negativ Gespréicher gutt
Iddien zerriet ginn, an ech mengen, dat wär
net gutt, wa mer den Ëmweltschued géifen
hei op esou enger Plattform wëllen zitéieren.

5. Fënnefte Punkt dann: Mesuren, déi de
Stat geholl huet, fir d’Energieeffizienz an
den Haiser mat soziale Kritären ze verbes-
seren. An deem Zesummenhang muss een

ënnersträichen, dass de Stat ënner anerem
am Kader vum soziale Wunnengsbau derfir
suergt, dass seng Gebaier energieeffizient
gebaut ginn.

Firwat? Well soss mussen d’Locatairen eng
héich Energierechnung bezuelen, an dat ka
jo wuel net sozial sinn. Och d’Gemenge
leeë bei der Planung an dem Bau vu Sied-
lunge grouss Suerg op d’Entwécklung vun
Energiespuerkonzepter. An elo, grad wou
d’Gemengen hir PAGen nei erstellen, musse
si Wäert drop leeën, dass dem effizienten
Energieverbrauch an der Notzung vun den
erneierbaren Energië Rechnung gedroe
muss ginn.

Et gëtt och méi wichteg, well mer déi age-
saten Energie mat héijem Notzungsgrad
asetze wëllen, dass Réseaue fir den Trans-
port vun der Wäermt an d’Haiser geplangt a
gebaut ginn. Ech denken, dat ass e Volet,
dee mer nach vill musse verdéiwen, an et
missten am Land Biomass-Blockheizkraaft-
wierker nach méi op de Marché kommen.
Mir hu schonn éischt gutt Beispiller, a vun
de gudde Beispiller kënne mer Copy/Paste
maachen. Nach besser gëtt et awer dann,
wa mer déi sougenannte Plusenergie-Sied-
lunge bauen, wou also méi Energie aus de
Siedlungen erausgeféiert gëtt, dezentral,
wéi verbraucht ginn ass. Och do hu mer
scho gutt Usätz.

6. Sechste Punkt: fir aner finanziell Weeër.
En interessante Wee stellt sécherlech den
Energieaspuercontracting duer. Dëse
Contracting ass eng kontraktuell Déngscht-
leeschtung tëschent engersäits enger En-
treprise, kuerz den „Contractor“ genannt, an
zum Beispill enger Gemeng, enger Stats-
verwaltung oder enger Copropriétéit.

Fir Energie anzespuere gi vum „Contractor“
Investitiounen an de Gebaier duerchge-
féiert. Aus der reduzéierter Energierech-
nung gëtt hien da bezuelt. De Propriétaire
vum Gebai investéiert deemno guer näischt
an dréit och kee Risiko, dee läit ganz beim
„Contractor“. Et gëtt hei am Land scho gutt
Usätz do, an och do géif ech mengen, soll
een dat och erëm eng Kéier Copy/Paste
maachen.

7. Siwentens, d’Schafe vun enger Klima-
bank, déi et de Bierger erlaabt, Prête mat
engem reduzéierten Taux ze kréien. Grad
elo an enger schwiereger Zäit ass et wich-
teg, dass d’Banke sech och fir den nohal-
tege Wee an de Klimawiessel opmaachen.
Duerch d‘Bereetstelle vu Kreditter mat en-
gem reduzéierten Taux sollen d’Entreprisen
an och d’Privatleit, déi an den Ëmweltschutz
investéiere wëllen, ënnerstëtzt ginn.

Sécher brauche mer duerfir de Kyoto-
Fonds, well ons Dreifhausgasemissiounen
nach vill ze héich sinn. Awer duerch all Me-
suren, déi mer am Bau huelen, reduzéiere
mer d’Emissiounen an deem Secteur. Duer-
fir mécht et jo och Sënn, dës Investitiounen
zum Deel aus dem Kyoto-Fonds ze bezue-
len. Och d’SNCI kann hei dru bedeelegt
ginn, notamment fir d’Ënnerstëtzung vun de
Kleng- a Mëttelbetriber. Ech hat dozou virun
dräi Joer schonn eng Question parlemen-
taire gestallt, an do si schonn éischt Erfolle-
ger ze vermellen.

Ech däerf och drop hiweisen, dass bei en-
ger bedeitender Lëtzebuerger Bank e sou-
genannten „ethesche Fonds“ an d’Liewe
geruff ginn ass, wou d’Bierger, déi an
d’Energieeffizienz investéiere wëllen, Geld
mat engem reduzéierten Taux geléint
kréien. Hale mer ons virun Aen: All Tonn
CO2, déi mer haut aspueren, gëtt ons an der
Zukunft net méi op der Kyoto-Säit ugere-
chent.

An deem vernetzten Zesummenhang gëtt
de Secteur vun den Ëmwelttechnologien als
e wichtegt Standbeen vun der Lëtzebuerger
Wirtschaft ugesinn. Mat hinne kënne mer
d’Energie méi effizient notzen, ons Ëmwelt
méi konsequent beschützen an der Wirt-
schaft eng adequat Stäip fir den Op-
schwong bereetstellen. Bis elo hu schonn
190 Entreprisë mat ronn 14.000 Mënschen
an dësem Succès verspriechende Secteur
matgeschafft. Hei gëllt folgende Sproch:
„Manner verbrauchen duerch e cleveren
Energiemanagement“.

Fir dass dës Iddien ëmgesat ginn, mussen
de Stat, d’Gemengen, d’Betriber an d’Haus-
halter erkennen, dass si mat der Energie
méi effikass a spuersam ëmgoe mussen,
och wann déi aktuell Präisser keng Alue-
dung dozou sinn. Mä mir stelle fest, de Bar-
relpräis ass schonn iwwer 50 gaangen, Ten-
denz an d’Luucht goend, an dat heescht, all
gutt Usätz sinn hei wëllkomm.

Dat bréngt och Virdeeler fir déi Kleng- a Mët-
telbetriber, d‘Handwierk an den Handel.
Ganz besonnesch elo, wou ons Aarbechts-
plazen ewechbriechen, mécht et Sënn, Mën-
schen ëmzeschoulen an hinnen eng nei an
dauerhaft Aarbechtsplaz an dësem Beräich
unzebidden. Sécherlech wäerte sech och

jonk Mënschen an de Schoulen erëm fir déi
technesch Beruffer interesséieren.

E wäertvolle Schrëtt am Zesummenhang
mat dem nohaltege Bauen ass sécherlech
ee méi enkt Zesummeschaffe vun den Ar-
chitekten, den Urbanisten, de Landschafts-
experten an den Ingenieuren. E Freideg, de
27. Mäerz, gëtt zu Berlin zum Beispill e Ma-
nifest mat dem Titel „Vernunft für die Welt“
vun all dëse Beruffsgruppe virgestallt. Si
wëllen domat d‘Perspektiven ënnersträi-
chen an hiren Engagement fir e respektvol-
len Ëmgang mat den Naturressourcë vun
onsem Planéit. Ech wënsche mir, dass och
aner Länner an der Europäescher Unioun
esou e Schrëtt maachen, well dat ass am
Zesummenhang mat der Energie-Klima-Vi-
sioun vun der Europäescher Unioun 2020.

Dass hei am Land scho gutt Aarbecht ge-
leescht ginn ass, beweisen ënner anerem
déi energiespuersam Bauten, wéi se am
Bauhärepräis präméiert goufen. Net méi
spéit wéi leschte Méindeg, déi zwee Häre
Ministere waren derbäi, hu mer en Energie-
haus präméiert, en Een-Liter-Haus. Et muss
ee sech emol virstellen, et ass en Haus zu
Knapphouschent präméiert ginn, op enger
Kopp vum Éislek, en Een-Liter-Haus, 10 Ki-
lowatt-Stonnen: Dat ass en Ufank. Et muss
ee jo ëmmer mat Mutt vun de Saache
schwätzen, an da gëtt et vläicht matge-
maach. Dat war am Kader vun dem Fonds
Novastroum.

Ech kommen zum Schluss, Dir Dammen an
Dir Hären, Här President. Wie sech haut fir
seng Ëmwelt konsequent asetze wëllt, dee
brauch eng gehéiereg Portioun Courage, en
zolidd Wëssen a virun allem e laangen
Otem an eng laangfristeg Visioun.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
nëmmen duerch e responsabelt Verhale
géintiwwer den dräi Liewensressourcen,
Buedem, Waasser a Loft, ruffe mer eng no-
halteg Opbrochstëmmung ervir. Mir mussen
d’Erausfuerderung am Dossier effizienten
Energieverbrauch a Klimawiessel mat vill
Courage ugoen. Wa mir onst Verhalen a
puncto Energieverbrauch, an domat Emis-
sioune vun den Dreifhausgasen net ännere
wëllen, dann entwéckelt sech de Klimawies-
sel zu enger grousser Gefor fir de Mënsch
an och fir d’Ëmwelt.

Nach déi lescht Woch huet den Här Nobuo
Tanaka, den Direkter vun der IEA zu Paräis,
hei am Land gesot: „Déi aktuell Finanzkris
verhënnert net nëmmen déi néideg Investi-
tiounen an déi energieeffizient Mesuren, mä
si ënnerbënnt och d’Entwécklung vun neien
Technologië fir d’Notzung vun den erneier-
baren Energien, well ebe keng Kreditter fir
dëse Beräich do sinn.“

Wann an de kommende Méint, wann d’Kris
op en Enn kënnt, d’Energiepräisser erëm
unzéien, da sti mer virun enger weiderer
Kris. Den Här Tanaka huet och gesot - an
dat erënnert e bësselchen un den 1933er
New Deal vun dem President Roosevelt,
deen huet och deemools den New Deal
agefouert an Amerika -, mir sti virun engem
„Clean Energy New Deal“, an ech mengen,
dat sollte mer vläicht alleguer behäerzegen.

Weiderfueren - an ech soen dat fir munch
Leit, déi ëmmer esou mam Fanger op ane-
rer weisen -, mat dem Fanger op anerer ze
weisen, ass hei e falsche Schrëtt, well do-
mat maache mir eppes falsch. Ech wëll hei
de chineesesche Philosoph Laotse zitéie-
ren, deen 300 Joer viru Christus gesot hat:
„Weis ni mat deem enge Fanger op deen
aneren, et kucken der véier zréck.“ Jiddwe-
ree soll bei sech ufänken, ech mengen, da
komme mer hei virun.

Bei d’Iwwerleeungen, déi haut de Mëtteg,
an der Rumm vun den Energieperforman-
cen an de Gebaier an Haiser, drop ofzilen,
manner Energie ze verbrauchen, géif ech
gär zum Schluss de Saz vum Mahatma
Gandhi zitéieren, dee gemengt huet: „Lief
du einfach, fir dass och anerer einfach liewe
kënnen.“ Ech mengen, dat ass op der Ener-
giesäit gutt gemënzt fir ons alleguerten. Ech
mengen, dat wier e Message, wann dee vun
dësem héijen Haus no baussen hi gedroe
gëtt, da kann ech mer virstellen, dass ons
Matbierger och dësen Challenge unhuelen.

Ech kommen dann zum Schluss a soe Merci
fir d’Opmierksamkeet.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Ober-
weis. Den nächste Riedner ass den Här Ro-
ger Negri. Den Här Negri huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP).- Här Presi-
dent, Dir Häre Ministeren, Dir Dammen an
Dir Hären, - 5,2% sinn d’CO2-Emissiounen
zu Lëtzebuerg am Joer 2008 par rapport zu
1990 op Basis vum Kyoto-Protokoll zréck-
gaang. D’CO2-Emissioune si fir d’éischt am
Joer 2007 erëm zréckgaang op - 1,4%. Am
Numm vun der LSAP-Fraktioun wëll ech ei-445566 www.chd. lu
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sem Ëmweltminister Lucien Lux félicitéiere
fir déi gutt Aarbecht.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP).- Den Ëm-
weltminister huet et domat fäerdeg bruecht,
den Trend vum permanente Klamme vun
den CO2-Emissiounen aus de leschte Joren
ze dréien an ab dem Joer 2007 d’CO2-Emis-
sioune par rapport zu 1990 ze reduzéieren.
Dëst huet den Ëmweltminister mat ville Me-
suren duerchgesat, déi net ëmmer direkt op
dat richtegt Verständnis gefall sinn, mä
d’Resultater weisen, dass den Ëmweltminis-
ter richteg louch, an duerfir eist Kompli-
ment.

Och am Beräich vun de Wunnhaiser sinn
d’CO2-Emissiounen am Joer 2008 ëm - 1,2%
zréckgaang. Dëst ass en Ufank, do bleift
nach vill ze maachen, mä ëmmerhin ass hei
och den Dréi an déi richteg Richtung do.

Här President, wéi d’Interpellatioun den 18.
Juli 2008 iwwert d‘Performance énergétique
an de Wunnhaiser vun der Demokratescher
Partei ugefrot ginn ass, hat de Barrelpräis
säi bis elo héchste Stand an der Geschicht
mat knapps ënnert der 150-Dollar-Grenz
pro Barrel, fir 159 Liter Pëtrol, erreecht.
D’Brisanz vun engem permanent steigende
Präis war zu deem Moment op engem vir-
leefegen Héichpunkt ukomm.

Opgrond vu villen Elementer, virun allem der
Finanz- a Wirtschaftskris, ass de Pëtrol
duerno erëm gefall a gëschter, op de 24.
Mäerz 2009, stoung e bei 52,95 Dollar pro
Barrel. Glécklecherweis, muss ee soen,
soss géifen d’Konsequenze vun der Finanz-
a Wirtschaftskris eis nach méi staark treffen.
Mä mir maachen eis näischt vir: D‘Pëtrols-
präisser wäerten an absehbarer Zukunft
ëmmer méi staark steigen.

Wéi mer all wëssen, ass d’Ausgoe vun der
fossiler Energie op der Welt virprogram-
méiert. Wéini dat ass, ass müsseg ze disku-
téieren. Mir gesi schonn elo, mat wat fir
Muechtkämpf op der Welt ëm déi lescht Re-
serve vum schwaarze Gold, dem Uelech an
och dem Gas, gekricht a geronge gëtt. Ge-
nannt sief hei de Krich am Irak, an déi
battereescht Erpressungstheatralik, déi eis
all Wanter am Oste vun Europa mat der
Gasversuergung virgefouert gëtt.

Wann een dann héiert - an den honorabele
Kolleeg Marcel Oberweis huet et scho ge-
sot -, wat den Direkter, den Nobuo Tanaka
vun der IEA, vun der International Energy
Agency, also der Internationaler Energie
Agentur d’lescht Woch hei zu Lëtzebuerg
gesot huet, dass de Moment d’Nofro vum
Pëtrol bei dräi Millioune Barrel pro Dag op
der Welt läit an dass am Joer 2030 64 Mil-
lioune Barrel pro Dag misste gefördert ginn,
fir der Gesamtnofro, och an de Pays émer-
gents a virun allem a China, nozekommen,
da muss et engem elle ginn.

Fir deem entgéintzewierken, setzt d’Interna-
tional Energie Agentur haaptsächlech op
d’Energieeffizienz an op d’erneierbar Ener-
gien. Den Här Tanaka huet proposéiert
deementspriechend d’Investitiounen an
dëse Secteure virunzedreiwen an huet plä-
déiert fir en „Clean Energy New Deal“, sënn-
geméiss nom New Deal, mat deem d’USA
an den 30er Jore vum leschte Jorhonnert
aus der Wirtschafts- a Sozialkris erausfonnt
hunn.

Den Direkter Tanaka huet bei dëser Ge-
leeënheet och eisem LSAP-Energieminister
Jeannot Krecké félicitéiert fir d’Progrèsen,
déi Lëtzebuerg säit der leschter Bewäer-
tung vun der IEA vun 2004 gemaach huet
an der Energieversuergung en général, an
och fir d’Moossnamen, déi geholl gi sinn,
ënner anerem, éischtens fir d’Verbesserung
vun der Energieeffizienz an de Gebaier,
zweetens, der Förderung vun erneierbaren
Energien, an drëttens an der Reduzéierung
vun den CO2-Emissiounen.

E wichtegt Uleies vun der IEA ass eng wei-
der verstäerkt Steigerung vun der Ener-
gieeffizienz. Duerfir huet sech d’IEA och ze-
fridde gewisen iwwert d’Aféierung vum
Energiepass fir Privathaiser, dëst beim Ëm-
setze vun der EU-Direktiv iwwert d’Wärme-
schutzveruerdnung, déi mer Enn vum
leschte Joer hei an der Chamber gestëmmt
hunn.

Här President, ech ginn elo net op all déi
Mesuren an, déi eis zwee LSAP-Ministeren,
den Ëmweltminister Lucien Lux an den
Energieminister Jeannot Krecké, geholl
hunn an amgaang sinn nach ze huelen. Dat
hu si gemaach, an duerfir soll et och hire
Mérite sinn, dëst herno selwer ze maachen.

Just e puer allgemeng Bemierkungen: Dass
et bei der Asetzung vun neie Mesuren ëm-
mer e puer Démarrage-Problemer gëtt, soll
a wäert eis net vun eisem Konzept ofbrén-
gen, ëmmer méi performant Incentiven ze
ginn, fir d’Energieeffizienz an de Gebaier ze
verbesseren. D’Iddi, fir d’Kreditter an der

Energiesubsidëpolitik zousätzlech zu en-
gem Nullzëns-Taux unzebidden an och eng
sozial Komponent mat eranzebréngen, ass
grad an dëser Wirtschaftskris net vun der
Hand ze weisen. Dëst wier engersäits en
Usporn fir d’Leit, éischter an d’Energieeffi-
zienz ze investéieren, a géif anerersäits de
Kleng- a Mëttelbetriber och verstäerkt Aar-
becht beschafen an esou Aarbechtsplazen
erhalen an nei schafen.

Här President, eng performant Energieeffi-
zienz souwuel bei neien Haiser wéi
Niddregenergiehaiser, an nach besser Pas-
sivenergiehaiser, mä och eng fachgerecht
Renovéierung, déi alle Kritäre vun där
beschtméiglecher Wärmedämmung ge-
recht gëtt, wäert an Zukunft um Immobilië-
marché beim Kaf a Verkaf vill méi eng
grouss Roll spille wéi bis elo.

Souwuel d‘Keefer wéi och d’Locatairë
wäerte bei enger Immobilië méi staark op
d’energetesch Qualitéit vum Objet bei hirer
Décisioun oppassen. Heifir hëlleft den Ener-
giepass, fir op eng einfach Manéier, quasi
mat engem Bléck, sech iwwert déi wesent-
lech energetesch Qualitéite vum Gebai ze
informéieren.

Dëst ass aus zwee Grënn wichteg: Éisch-
tens, en Haus, wat ee spéider erëm verkafe
wëllt oder muss, bréngt an Zukunft nëmme
méi e gudde Präis eran, wann et och dee-
nen néidegen Energiekritären entsprécht;
an zweetens, e schlecht oder guer net iso-
léiert Haus kascht beim Verbrauch vu fossi-
len Energieträger wéi Mazout oder Gas an
Zukunft ëmmer méi deier.

Hautdësdags bidden och duerfir déi bau-
lech an technesch Méiglechkeeten erheb-
lech Energieaspuerpotenzialer, bis zur
quasi kompletter Miniméierung vum Hei-
zungswärmebedarf. Niddreg- a Passivhai-
ser kënnen, jee nodeem wéi wäit d’Ener-
gieeffizienz geet, bis zu 80% manner Heiz-
energie verbrauchen, wéi Gebaier an där
bis elo traditioneller Bauweis.

All um Bau vun Haiser implizéiert Acteure
musse wëssen an deementspriechend in-
forméiert a forméiert ginn, dass, éischtens
eng optimiséiert Wärmedämmung, zwee-
tens reduzéiert Wärmebrécken, drëttens e
suergfälteg geplangtent an och realiséiert
Loftdichtungskonzept déi wierksaamst an
zugläich präiswäertst Moossnamen zur
Heizenergieaspuerung sinn.

Wann dës Prinzipië vun Ufank un an eng in-
tegréiert Planung mat abezu ginn, beim Bau
vun engem neien Haus, da sinn d’Baukä-
schten och net wesentlech méi deier wéi bei
engem konventionell gebauten Haus.
Eréischt d’Installatioun vun zousätzleche
Komponente wéi Solarthermie- oder Foto-
voltaikanlagen erhéijen de Präis méi sub-
stanziell. Dat ass jo dann och e Choix, deen
een am Sënn vun enger nohalteger Ëmwelt
hëlt, an duerfir sollen a ginn dës och héich
subventionéiert.

Dass d‘Albausanéierung vu bestehende
Gebaier duerch fachgerecht agesaten
Energieeffizienztechniken duerchaus finan-
ziell Gewënner bréngt, kann een um Ënner-
scheed vum Mazoutverbrauch verdäitle-
chen, wou den Energieverbrauch bei en-
gem net sanéierten Haus bei 30 Liter Ma-
zout pro Quadratmeter pro Joer läit, an do-
géint bei engem optimal sanéierten Haus
bei nëmme 4,5 Liter Mazout pro Meter carré
läit.

Op zéng Joer héichgerechent mécht dat,
bei circa 150 Meter carré Wunnfläch beim
aktuelle Mazoutspräis, eng Käschterela-
tioun vun 41.000 Euro zu 8.000 Euro. Wann
een dat op 20 Joer ausrechent mat stei-
gende Mazoutspräisser, an an 20 Joer sinn
dës aus heiteger Siicht bestëmmt méi deier,
dann explodéiert déi Präisdifferenz vun
107.000 Euro zu 21.000 Euro.

Bei engem Gesamtverglach kann ee soen,
dass eng traditionell Immobilië aus dem
Baujoer 1978 circa 250 Kilowattstonne pro
Meter carré pro Joer verbraucht, e Passiv-
haus vun haut 15 Kilowattstonne pro Meter
carré pro Joer verbraucht an en Haus mat
enger normaler komfortabeler Albausanéie-
rung 45 Kilowattstonne pro Meter carré pro
Joer verbraucht un Heizenergie.

Här President, zum Ofschloss wëll ech och
nach op ee Punkt bei der Albausanéierung
hiweisen, dee mir besonnesch elo an dëse
Krisenzäite wichteg schéngt. An zwar, dass
déi nei Subsidëpolitik et erlaabt, komplett
dissociéiert virzegoe bei der Sanéierung vu
sengem Haus. Et ass also méiglech, an de
Genoss vu sämtlech méigleche Subsiden
ze kommen, ouni alles beienee maachen ze
mussen a sech domat den Invest finanziell
besser opdeelen ze kënnen.

Zum Beispill - an dat ass eng Fro, déi oft ge-
stallt gëtt - kann een d’Ersetze vun de Fën-
stere separat vun der Renovéierung vun der
Fassad maachen, och wann et sënnvoll wär,
dëst zesummen ze maachen, aus tech-

nesche Considératioune wéi Belüftungspro-
blemer an esou weider. Mä wann ee sech
dat finanziell net zesumme leeschte kann,
dann ass et wichteg, dass een emol domat
ufänkt, staark isoléiert Fënsteren abauen ze
loossen, an dat och separat subsidiéiert
kritt. An enger zweeter Phas kann een dann
d’Fassad renovéiere loossen an och hei
deen entspriechende Subsid kréien.

Besonnesch a Krisenzäiten ass et wichteg,
dass mir mathëllefen oppassen, dass d’Stéit
sech net iwwerverscholden. Och wa mer jo
sollen investéieren, esou soll ee net vergies-
sen, dass d’Zënsen de Moment niddreg
sinn. A wann ee sech en général fir zéng
oder 20 Joer méi verschëllt, muss ee virdru
mat arechnen, dass d‘Zënsen och erëm an
d’Luucht goe kënnen, an da kann ee ganz
séier an der Scholdefal leien.

Do ass et dann och net vu grousser Hëllef,
dass elo en Insolvenz-Gesetz deponéiert
ass, well dee perséinleche Misär, deen do-
mat ëmmer verbonnen ass, ass och net méi
ze reparéieren.

Här President, d’Weichen zu enger verbes-
serter Energieeffizienz bei Wunnhaiser sinn
also elo vun der Regierung an déi richteg
Direktioun gestallt ginn duerch eng optimal
Subventiounspolitik. Mir als LSAP wäerten
alles maachen, dass am Beräich vun de
Wunnhaiser den Zuch a Richtung Ener-
gieeffizienz féiert.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Negri.
Den nächste Riedner ass den Här Kox.

❱❱❱ M. Henri Kox (DÉI GRÉNG).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, Här
Minister, ech wollt dem Interpellant Merci
soen, well déi Debatt vun haut kënnt wéi ge-
ruff. Et léisst sech nämlech déi eng oder
aner Ausso zur Klimafro vläicht relativéieren
an op där anerer Säit och erklären. Op d’Kli-
mafro selwer, mengen ech, brauch ech net
méi anzegoen, well dat hu meng Virriedner
des Laangen an des Breeden hei schonns
genuch ausgefouert.

Ech muss soen, dass DÉI GRÉNG méi wéi
erstaunt waren, wéi gëschter aus dem
Mond vum Ëmweltminister ze héiere war, a
wat haut och an der Zeitung nozeliesen ass,
dass Lëtzebuerg elo d’Kéier an der Klimafro
kritt hätt. Minus 4,3% CO2 vun 2007 op 2008
a souguer minus 5,2% vis-à-vis vun 1990.
„Kurskorrektur geschafft“, „Gewinn“ an
„Glaubwürdigkeit“ war och nach haut noze-
liesen.

Dëst op eng klimapolitesch Wäitsiicht zréck-
zeféieren, ass vis-à-vis vun deene ville ver-
luerenen Aarbechtsplaze vun de leschte
Méint net seriö! Dat ass keng Trendwende,
et ass eng Momentopnahm vun engem
staarke Réckgank vun der Wirtschaft. Dëst
ass kee strukturelle Réckgank, mä ganz
kloer e konjunkturelle Réckgank. Verkéiert
Welt, kann een nëmmen do soen.

Nach um LSAP-Kongress vu virun zwou
Woche goufen DÉI GRÉNG vum LSAP-Par-
teipresident dohigestallt als wär eng Tonn
CO2 fir DÉI GRÉNG méi wäert wéi eng Aar-
bechtsplaz. Mä wann ech déi rezent Aar-
bechtslosenzuele kucken, déi de Moie vum
Wirtschafts- an Aarbechtsminister public
gemaach goufen, da kann ech net frou sinn.
Et gëtt um Bockel vun den entloossenen
Aarbechter eng wäitsiichteg Ëmweltpolitik
verkaaft an dobäi nach als groussen Erfol-
leg an d’Fënster gestallt.

Déi Ëmweltpolitik nach déi Wirtschaftspolitik
war net d’Politik vun deene Gréngen! Dëst
huet weder mat Aarbechtsplazerhalung ze
dinn nach mat enger nohalteger Ëmweltpo-
litik. Dëst ass e Rechespill fir kuerzfristeg iw-
wert d’Zil ze kommen an eng mëssgléckte
Regierungsbilanz ze manipuléieren.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. Henri Kox (DÉI GRÉNG).- Ech
erënneren u Kyoto.

Dëst Rechebeispill erënnert mech un eng
aner Debatt aus den 90er Joren. Hu mer eis
net selwer 1997 schonns eng Kéier esou
Spiller virgegaukelt? Deemools waren
d’Zuelen no der Ëmstellung vun der ARBED
op Elektrostol op jidde Fall excellent. Statt
strukturell Moossnamen deemools schonns
ënnerholl ze hunn, hu mer eis op Zuele-
spiller agelooss, déi eis haut nach vill Misär
maachen. Haut si mer amgaangen déisel-
wecht Feeler ze widderhuelen. Mir gaukelen
eis eppes vir, ouni dass eppes Strukturelles
an eise Wirtschafte geännert huet.

Är eege publizéiert Zuele schwätzen eng
eendeiteg Sprooch: minus 5,5% Réckgank
bei der Wirtschaft ass haut an der Press no-
zeliesen am Joergank 2007 bis 2008.

Sécherlech sinn déi eng oder aner Ëmwelt-
moossnamen an der Wirtschaft duerchge-
fouert ginn, mä den Haaptréckgank ass op
den Ofbau vun der Wirtschaftsproduktioun
respektiv souguer op d‘Zoumaache vu Be-
triber zréckzeféieren. Dat ka jo awer net eist
Zil sinn!

Och am Transport kënne mer nach laang
net vun enger Trendwende schwätzen.
Sécherlech sinn och do eng Rei vu Mooss-
namen, déi ee kann ënnerstëtzen an och
positiv ka bewäerten. Fakt ass awer, dass
am éischten Hallefjoer d’Präisser vum Die-
sel a vum Bensin esou héich ware wéi nach
ni, a vill Leit deemools manner mam Auto
gefuer sinn, dat kann een un den Zuelen um
öffentlechen Transport nosichen.

Nozeliesen och an all den internationale
Statistiken. Eleng a Frankräich ass de Kon-
sum un Diesel a Bensin fir den Autotrans-
port vum Juni 2007 op de Juni 2008 ëm
12,5% zréckgaang. Am zweeten Hallefjoer
2008 ass dee Réckgank duerch den Ufank
vun der Wirtschaftskris deelweis a vill ze be-
grënnen. Besonnesch d‘Transporteuren
hunn ënnert der momentaner Wirtschafts-
kris ganz vill ze leiden. Sou ass zum Beispill
de Verkaf vum Diesel am Dezember 2008
ëm genau 20% zréckgaang.

Kommt elo net a maacht eng Bilanzéierung
vun de leschten dräi Méint! Ech si sécher,
da steet net méi „Trendwende ist eingeläu-
tet“ an der Zeitung, mä „CO2-Ziele erreicht“.
Ech wënsche mer méi eng Éierlechkeet an
dëser Analys!

Fakt ass, dass d’Kyoto-Zil nach ëmmer ëm
23% verfeelt gëtt, an dass mer dës Zuel och
nach duerch massiven Akaf vun Emis-
siounsrechter am Ausland, iwwer 250 Mil-
liounen Euro, schéinen. Déi 250 Milliounen
Euro hu weder en ëmwelt- nach e wirt-
schaftspoliteschen Effekt hei zu Lëtze-
buerg. De Réckgank vun den CO2-Emis-
siounen huet deemno haaptsächlech an
eendeiteg eng konjunkturell Ursaach.

Déi wirtschaftlech Rezessioun mat engem
dramateschen Ustieg vu Kuerzaarbecht,
der Drosselung vun der Produktioun a ville
Betriber an dem Zoumaache vu Betriber a
verännertem Konsumverhalen, dëst beson-
nesch am éischten Hallefjoer vum Joer 2008
duerch déi héich Uelechpräisser, huet direkt
Auswierkungen op den CO2-Ausstouss zu
Lëtzebuerg.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech hoffen, dass déi Debatt vun haut den
Owend dem Ëmweltminister erëm d’Aen op-
mécht an hien erëm an d’Realitéit
zréckkënnt. Politik ass kee Rechespill! A
wann dat och nach alles géif stëmmen, stel-
len ech mer awer d’Fro, firwat mer elo panik-
aarteg u ville Reglementer a Gesetzer oder
och nach Prozedure mussen nobesseren.

❱❱❱ Une voix.- Très juste!

❱❱❱ M. Henri Kox (DÉI GRÉNG).- Vun en-
gem Aktionismus an deen aneren! Ee Semi-
nar no deem aneren.

De Bilan, deen ech besonnesch op deem
Punkt vun der Albausanéierung respektiv
dem Neibau vun Niddregenergie- respektiv
Passivhaiser ka maachen, ass méi wéi er-
niichternd. 77 Demanden 2008 fir ze reno-
véieren, ass alles aneschters wéi en Erfol-
leg. Eng Upassung vun de finanziellen Hël-
lefstellungen ass bestëmmt och wichteg an
och richteg. Et ass awer och kee Muttwëll,
d’Leit duerch finanziell Ureizer ze motivéie-
ren, eppes am Ëmweltberäich ze maachen.

Mä et läit awer net nëmme bei de finanziel-
len Ureizer. Den Defizit läit op engem ganz
anere Plang, an dat ass a bleift nach ëmmer
e strukturellen Defizit. An dat sinn d’Bero-
dungsstukture respektiv eng flächende-
ckend a landeswäit Hëllefstellung a Bero-
dung, an dëst souwuel fir d’Leit, fir de Kon-
sument, fir d’Betriber a fir d’Industrie. An
dëst zesumme mat de Gemengen oder de
Gemengesyndikater, statt hir Initiativen ze
torpedéieren.

Ech verstinn net, firwat et net e Matenee ka
ginn, statt e Géinteneen. Ech froe mech, wat
dann am Kanton Réimech oder Réiden ge-
maach gi wär, wann d’Gemengen net do
schonns selwer aktiv gewiescht wären. De
Bottom-up-Prinzip huet nach ëmmer vill er-
reecht. D’Initiativen, déi um klengsten Ni-
veau ergraff ginn, hunn oft e bessert Resul-
tat.
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Statt bei deenen Aktiounen ënnerstëtzend
ze wierken, ginn déi Aktiounen um Gemen-
genniveau als Konkurrent zu de staatleche
Moossnamen ugesinn. De Rôle vun enger
nationaler Energieagentur kann net d‘Sub-
stitutioun vun de klenge regionale Strukture
sinn, mä de Rôle vun hir muss dee vun en-
ger nationaler Hëllef- a Koordinatiounsstell
sinn.

Ech wëll Iech gären nach eng Kéier herno
de Pabeier vun eiser Pressekonferenz vu
Januar 2007 iwwerreechen. Eng Klima-
schutzagentur no eiser Liesaart, ënnert der
Form vun engem Établissement public - fir-
wat net? -, huet d’Haaptaufgab vun enger
Koordinatioun ze maachen. Niewent dëser
Koordinatiounsroll kommen nach folgend
Aufgaben derbäi: Berodung fir d’Handwierk
an d’Industrie, Berodung fir d’Biergerinnen
an d’Bierger zesumme mat de Gemengen
an de Gemengesyndikater no bei de Leit,
an natierlech de Suivi vun den Aktiounen iw-
wer e Monitoring, e Klimaschutzfong fir
d’Moossnamen ze finanzéieren, e Fuer-
schungsdeel fir d’Entwécklung ze be-
schleunegen a weider e Modul fir d’Förder-
politiken ze steieren an ze iwwerpréiwen.

Ech free mech elo schonns op eng kon-
struktiv Zesummenaarbecht am Sënn vun
der Subsidiaritéit.

Niewent der Berodung ass awer och nach
ëmmer e groussen Defizit bei der Ëmset-
zung vun all deene Moossnamen. Hei be-
steet och nach ëmmer e grousse Bedarf u
Weiderbildung an Hëllefstellung, beson-
nesch och fir a mat de Betriber. Hei hunn de
Stat an d’Gemengen e wichtege Rôle ze iw-
werhuelen.

Mir hätten eis gewënscht, dass de Stat
schonns vill éischter mat engem Sanéie-
rungsprogramm fir staatlech Gebaier ge-
start wär. Esou en Aktiounsplang feelt zum
Beispill ganz am Pak vun de Krisemoossna-
men. Et ass schonns erstaunlech, dass mer
elo schonns iwwer zéng Joer iwwer esou
Sanéierungsmoossname schwätzen an dis-
kutéieren. Déi Pressekonferenz vum OGB-L
mam Mouvement écologique datéiert
schonns vum Dezember 1998. Nach ëmmer
feelt d’Konzept fir eng kohärent Ëmsetzung.

Ech brauch och net op d’Wichtegkeet vun
esou engem Konzept hinzeweisen an och
net op d’Wichtegkeet vun esou engem Ëm-
setze fir déi lokal Wirtschaft, besonnesch fir
déi kleng a mëttelstänneg Betriber. D’Zuele
vu Betriber an och Aarbechtsplazen, déi do
agestallt sinn an deem Secteur, sinn Iech jo
bekannt. Haut wäre mer frou, wann déi Kon-
zepter kéinten direkt gräifen. Haut vläicht
aus konjunktureller Iwwerleeung, gëschter
éischter aus Energiepräis- respektiv aus Kli-
maiwwerleeungen.

Wa mer haut keng Wirtschaftskris hätten,
hätte mer bestëmmt eng Energiekris. Bei
enger beschleunegter Wirtschaft, esou wéi
mer se nach leschte Summer kannt hunn,
hätte mer haut sécherlech Barrelpräisser
vun 150 Dollar, wann net méi. Wa mer haut
awer an enger Krisesituatioun op esou Kon-
junkturprogrammer setzen, huet dat och e
längerfristegen an nohaltegen Effekt.

E gutt isoléiert Haus schützt virun neien
Haussen um Energiemarché, a wa mer och
nach déi reschtlech Energie aus erneierbar
Energien hierstellen, kann eis déi nächst
Energiehausse egal sinn. Mir mussen also
parallell zu den Effizienz- an Aspuermooss-
namen d’erneierbar Energië voll a ganz ën-
nerstëtzen a weider ausbauen.

Haut loosse sech schonns Haiser realiséie-
ren, et ass virdru gesot ginn, déi méi Ener-
gie produzéieren, wéi se der selwer ver-
brauchen, déi sougenannte Plus-Energie-
Haiser. Mir mussen eis also nei Ziler setzen,
besonnesch bei Neibauten, sou dass an der
Zukunft all Haus op erneierbar Energie
muss setzen.

Den Energiepass ass sécherlech dat rich-
tegt Instrument, mä héchstwahrscheinlech
schonns erëm iwwerlieft, éier en iwwerhaapt
richteg a Kraaft trëtt. D’Ausféierung vum
Energiepass huet sécherlech e positiven Ef-
fekt. Mä leider hapert et och hei erëm bei
der Ëmsetzung. E weidere strukturellen De-
fizit.

Mä nach eng Kéier zréck zu den erneierba-
ren Energien. Kee Secteur verdréit esou
eng Achterbahnfahrt, wéi dat de Fall vun
den erneierbaren Energië während dëser

Legislaturperiod war. Sou wéi vläicht d’Wie-
derlag vun haut de Mëtteg: mol Sonn, awer
mol vill Reen. Dat kann net richteg sinn a
féiert just zur Frustratioun.

Nach gëschter op enger Table ronde an der
Ackerbauschoul zu Ettelbréck hunn
d’Bauere vu Kielen gekrasch, well nach ëm-
mer den Aspeisungspräis vun hirer Gaspro-
duktioun net bekannt ass. Här Krecké, ech
wär frou, wann Der deene Leit endlech de
Präis géift ginn, fir dass se eng Planungs-
sécherheet kënnen hunn.

Ech hoffe jiddefalls, dass déi neist Regie-
rung endlech am Beräich vun den erneier-
baren Energien Neel mat Käpp mécht. Bei
der jëtzeger Konstellatioun hunn ech d’Hoff-
nung opginn. Een, deen net dru gleeft, kann
net de richtegen Impulsgeber méi sinn. Do
hëllefen och net déi sëlleche panikaarteg
Konferenze 5 vir 12. Eng iwwer Energiestra-
tegie, iwwer Ökotechnologien, iwwer Nohal-
tegkeet a wat net nach alles. Alles dat hätt
ech mer viru fënnef Joer gewënscht. Dës
Regierung war manifestement net op
d‘Klima- an d’Energiefro vun der Zukunft vir-
bereet.

E Punkt wëll ech awer nach uschwätzen,
dee vun der sozialer Dimensioun. Ech hu
virdru schonns emol gesot, wa mer haut
keng Wirtschaftskris hätten, hätte mer
bestëmmt eng Energiekris. A béide Fäll sinn
et awer wéi esou oft déi finanziell méi
schlecht gestallten Haushälter, déi am
meeschte wäerten drënner leiden. Hei mus-
sen onbedéngt nei Weeër opgezeechent
ginn, fir deene Stéit besser a méi effikass
ënnert d’Äerm ze gräifen. Zum Beispill
duerch zënsfräi oder och nach méi
zënsgënschteg Prête bei energetesch Sa-
néierungen, extra Hëllefstellungen, beson-
nesch bei der Ëmsetzung, a villes méi.

Mä wann een dann esou Instrumenter wëllt
ëmsetzen, gesäit een direkt wéi konservativ
a réckstänneg a verschiddene Ministèren,
oder bestëmmt an engem Ministère nach
ëmmer geschafft gëtt. Mäi Kolleeg Camille
Gira wollt nämlech zu Biekerech all deene
Stéit, déi eng Akellerungsprime ufroen, eng
zousätzlech Subventioun gi fir eng Energie-
berodung respektiv fir Begleetmoossname
bei der Ëmsetzung vu Sanéierungsmooss-
namen. E sougenannte kommunale
Contracting also. D’Sue fir d’Akellerungs-
prime gi fir qualitativ Sanéierunge geholl, an
d’Gemeng streckt d‘Käschten deelweis vir.
Sou dass fir d’Leit keng finanziell Nodeeler
entstinn an trotzdeem ënnert dem Stréch
souwuel fir d’Ëmwelt, awer och fir déi eege
Gesondheet, besonnesch vun deene Leit
an deenen Haiser eppes iwwreg bleift.

Dir kënnt elo dräimol roden, ob si dat vum
Postkutscheministère erlaabt hunn. Näm-
lech net!

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech kommen zum Schluss vu menger Aus-
féierung, net ouni awer nach eng Kéier
meng Enttäuschung iwwert d’Aart a Weis
vun der Duerstellung vun de Klimaziler op
d‘Käschte vun aneren auszedrécken. Mir
sinn dergéint, dass um Bockel vun der Aar-
bechtsplaz nach eng Ëmweltpolitik schéige-
riet gëtt. Dës Regierung huet duerch Kom-
petenzgerangel an onausgegäerte Konzep-
ter e strukturelle Wandel verhënnert. De
Bewäis fannt Der un de sëllechen Nobesse-
runge vun de Krisegesetzer.

Dat ass net déi Klimapolitik, déi mir vertrie-
den. Eis Klima- a Beschäftegungspolitik
zielt op e Matenee vun Ekologie, Ekonomie
souwéi Éducatioun, net e géigesäitegt
Ausspillen.

Dofir: grad elo DÉI GRÉNG!

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Kox.
Den nächste Riedner ass den Här Mehlen.

❱❱❱ Une voix.- Si mer op enger Wahlver-
sammlung hei?

❱❱❱ Une autre voix.- Heiansdo géif een
dat mengen, wann ee kuckt, wann een dat
liest, wat an der Press vu Verschiddene ge-
sot gëtt.

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Mehlen
huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President.

(Interruptions diverses)

❱❱❱ Une voix.- Gelift?

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Här Presi-
dent,…

❱❱❱ M. le Président.- Här Mehlen, wann
ech gelift.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- …ech…

(Interruptions et hilarité)

…hu bei der leschter Debatt gesot, Här Pre-
sident, datt, wann et eis all Kéier géif gelén-
gen, wa mer hei iwwert de Klimaschutz an
iwwert d’Energieproblematik diskutéieren,
eis Bilanz ëm 1% ze verbesseren, dann
hätte mer eist Kyoto-Zil wahrscheinlech
schonn erreecht.

Leider geet et e bësse méi lues, och wann
den Ëmweltminister, wéi et schéngt, e Liicht-
bléck erbléckst huet, wou ech awer och
fäerten, datt et nëmmen esou vorüberge-
hend e bloe Fleck op engem groen Himmel
ass, dee sech ganz séier erëm zouzitt. Dat
heescht, datt et méi op eng momentan Si-
tuatioun zréckzeféieren ass, datt déi Situa-
tioun sech de Moment e bësse positiv duer-
stellt, an net op eng nohalteg strukturell Ver-
besserung hei am Land.

Här President, d’Klimaproblematik musse
mer lassgeléist kucke vun der aktueller Kris.
Et ass eng laangfristeg Problematik, an ech
ka mech deem nëmmen uschléissen, wat
meng Virriedner hei schonn zu engem
groussen Deel gesot hunn: Mir mussen eis
drop astellen, datt d’fossil Energie, virun al-
lem de Mazout, dee mer an eisen Heizunge
verbrennen, oder de Bensin a Mazout, deen
an den Autoe gebraucht gëtt, an deenen
nächste Joren nach vill méi deier gëtt wéi e
war, wéi en um Héchststand war d’lescht
Joer.

Ech war viru kuerzem op enger Konferenz,
wou aus wëssenschaftlecher Siicht duerge-
luecht ginn ass, wéisou datt dat esou ass.
D’Verfügbarkeete si limitéiert an d’Förde-
rung hëlt am Laf vun der Zäit of, egal wéi
grouss datt deen Dépôt ass, bei deem
gefördert gëtt. Dat läit un der Natur vun der
Saach. Et muss ee sech dat virstelle wéi e
Schwamm, wou déi éischt Halschent gutt
erauskënnt a wou et duerno ëmmer méi lues
geet.

D‘Wëssenschaftler si sech zimlech eens,
datt dee Peak bei normaler Entwécklung
2012, 2013 erreecht ass, dat heescht, trotz
allen neie Fundorten an neie Förderanlagen,
déi opgeriicht ginn, wäert d’Gesamtförde-
rung op der Welt zréckgoen, a si ass esou
liicht duerch näischt anescht ze ersetzen.

Dat heescht, mir musse ganz einfach dovun
ausgoen, datt d’Energie an Zukunft wesent-
lech méi deier gëtt aus reng maartwirt-
schaftlecher Siicht. Vun dohier hu mer all
Ursaach, net nëmmen aus kyotopolitescher
Siicht, aus Klimaschutzgrënn, mä och aus
ganz einfachen, pragmateschen Iwwer-
leeungen, fir eng Energiepolitik ze maa-
chen, déi esou mann wéi méiglech vun im-
portéierter Energie a virun allem vu fossiler
Energie ofhängeg mécht.

Mir sollen haut hei diskutéieren haaptsäch-
lech iwwert de Beräich vun de Gebaier, vun
der Energieeffizienz, vum Erofsetze vum
Energieverbrauch am Beräich vun de Ge-
baier. Mir wëssen awer, datt den Aspuerpo-
tenzial just an deem Beräich relativ limitéiert
ass. Den Här Ewringmann - deen eis jo hei
zu Lëtzebuerg net onbekannt ass - vum Fi-
nanzwirtschaftleche Forschungsinstitut vu
Köln, huet 2005 an enger Dokumentatioun
opgewisen, datt bei engem gesamten CO2-
Équivalent vun 12,6 Milliounen Tonnen
d’Joer d’Haushalter an d’GHD-Anlagen ouni
de Stroum 1,37 Milliounen Tonne verbrau-
chen, dat heescht, dat si ronn 11%. Dat
weist schonn, datt, och wa mer do ganz effi-
zient schaffen, Verbesserungen ubréngen,
dee Potenzial, deen eis do zur Verfügung
steet, fir eist Kyoto-Zil ze erreechen, dach
awer zimlech limitéiert ass.

Den Här Ewringmann geet och dovun aus,
datt een och bei enger gudder Förderung
am Prinzip nëmmen 2% vum bestehende
Bestand oder vun deem, wat bäikënnt, am
Fong geholl nëmmen an dee méi héije Stan-
dard erakritt, sou datt dat och Mesurë sinn,
déi sech iwwer laang Zäit histrecken, bis
datt een effektiv do dee Stand erreecht
huet, dee wënschenswäert wär.

Hie weist dann och dorop hin, datt am
Haushaltsberäich virun allem d‘Hëtzen an
d‘waarmt Waasser d’Energie verschléngt.
Dat si ronn 80% vum gesamten Energiekon-
sum. Do sinn nach dernieft dann déi aner
20%, déi verdeele sech op d‘Kachen, op
d‘Beliichtung an op elektresch Apparater.

Duerfir mengen ech wär et och richteg,
wann ee sech drop konzentréiert, virun al-
lem déi 80% do ze attackéieren, datt mer
manner fir ze hëtze brauchen, datt mer
manner brauchen, fir waarm Waasser ze
produzéieren. Respektiv dat misst menger
Meenung no - do gëtt net ganz vill driwwer
geschat - awer haut Standard sinn an neie
Gebaier, well mer wëssen, datt, fir Waasser
ze hëtzen, wesentlech méi Energie ge-
braucht gëtt wéi fir Loft ze hëtzen, an datt
enorm vill Energie doduerch d’Kanalisatioun
fortleeft, datt mir eigentlech missten an ei-

sen neie Gebaier eng systematesch Wär-
merückgewinnung beim waarme Waasser
hunn, wat esou fortleeft aus eise Buedzëm-
meren, vun de Wäschmaschinnen, vun de
Spullmaschinnen an esou weider. Et ass
eng enorm Energie, déi do einfach verpuffe
gelooss gëtt. Menger Meenung no misst dat
haut Standard ginn, an dat misst och deem-
entspriechend da gefördert ginn.

D’Méiglechkeeten, déi mer hunn, si selbst-
verständlech d’Isolatioun - et ass jo och
villes, wat sech dorop konzentréiert. An dem
Niddregenergiestandard d‘Wärmerückge-
winnung - bei der Loft hu mer se. Bei de
Passivhaiser geet et praktesch net anescht.
Déi natierlech Sonnestrahlung notzen - dat
ass dann erëm en Appel un d’Architekten,
fir och emol esou lues dorun ze denken, fir
ëmzedenken an net nëmmen hir Virstellun-
gen ze realiséieren.

Erneierbar Energiequellen notzen, virun al-
lem d’Äerdwäermt. Do héiert een awer och,
datt dat net ëmmer esou einfach ass, wann
dat beantraagt gëtt. Oder, wat sech haut
méi duerchsetzt, dat ass d’Wäermt iwwert
d’Wärmepompel aus der Loft, aus der Ëm-
weltloft erauszéien, a virun allem dann och
e Méi-effizient-Maache vu bestehenden
Heizungsanlagen.

Här President, mir sinn eis driwwer eens,
datt dat bei neie Gebaier vill méi einfach
ass, an do kann een iwwer Virschrëften - mir
sinn absolut derfir -, awer och bei Investis-
seuren iwwer steierlech Ureizer a Bäihëlle-
fen dozou bäidroen. Bei Altbauten ass et
wesentlech méi schwéier. Mir wëssen dat.
Et ass och méi schwéier, d’Leit ze iwwerzee-
gen, well et meeschtens méi deier gëtt.
Duerfir ass et ze begréissen, datt déi
Bäihëllefe sollen nach weider eropgesat
ginn. Mir sti jiddefalls voll do hannendrun.

Wann een dem Här Ewringmann seng Re-
commandatioune kuckt, da freet e virun al-
lem ganz héich Baustandarde fir Neibauten.
Dat jiddefalls am Wunnengsberäich. Mä
ech mengen, och de Stat muss an Zukunft
déi héchste Standarde bei senge Gebaier
asetzen. Laangfristeg ass dat ganz sécher
déi beschten Investitioun an eppes, wat
sech zréckbezuelt.

Hie recommandéiert och, d’Leit solle man-
ner isoléiert bauen, dat heescht, mir solle
manner Eenzelhaiser bauen, well déi natier-
lech energetesch vill méi problematesch
sinn, wéi wann dat Haiser oder Wunnenge
sinn, déi sech an engem ganzen Ensemble
befannen. Dat ass awer schonn erëm pro-
blematesch. Ech mengen, mir doen eis alle-
guer schwéier, fir de Leit wëlle virzeschrei-
wen, wéi si da solle bauen oder wéi si hir
Wunnengsgestaltung ze maachen hunn.

Da leet hien e ganz grousse Wäert op
d’Besteierung vun der Energie, virun allem
eng Besteierung, déi sech um CO2-Aus-
stouss vum Energieträger orientéiert. Och
dat ass eiser Meenung no problematesch,
well et awer um soziale Plang wéi deet. Et
wär sech duerfir ze iwwerleeën, an ech fan-
nen dat och eng gutt Ureegung, datt een
do, wou muss investéiert ginn, an d’Leit ef-
fektiv besonnesch a Krisenzäiten, wéi ee vu
menge Virriedner virdru gesot huet, zécken,
fir vill Geld an hir Wunnengen ze stiechen,
well se fäerten, si géife vläicht an enger
Scholdefal landen, datt een effektiv vum
Stat do steierfräi Kreditter oder - pardon! -
d’Zënsfräiheet vun de Kreditter géif garan-
téieren, fir d’Leit dozou ze bewegen, fir et
trotzdeem ze maachen, wa si mengen, si
géifen dat net packen.

E ganz besonneschen Akzent muss eiser
Meenung no och geluecht ginn op d’Bero-
dung vun de Leit, vun de Bauhären, vun de
Bewunner, vun den Architekten an och vun
den Handwierker. Mir sinn der Meenung,
datt do nach enorm vill nozehuelen ass, be-
sonnesch wat och d’Qualifikatioun vun den
Handwierker ubelaangt.

Ech war déi Deeg bei esou enger Berodung
derbäi - et ass jo näischt, et léiert een et net
éier, wéi wann een an der Praxis domat ze
doe kritt -, do gesäit een dach awer, wéi vill
dach am Detail stécht a wéi vill Erfahrung
och hei an do erfuerdert ass. Duerfir muss
eiser Meenung no do nach e ganz groussen
Effort gemaach ginn.

Et ass och sécher, datt de Stat - ech hunn et
scho gesot - bei den öffentleche Gebaier
absolut muss virgoen. Ech hat eng Question
parlementaire gestallt virun enger Zäit.
Wann een da gesäit, wéi vill Energie eleng
an öffentleche Gebaier verschleidert gëtt,
well mir do dee Standard net hunn, dee mer
missten hunn, dann ass et ganz sécher, datt
an deene kommenden Zäiten de Stat do
enorm muss investéieren.

Här President, mir sinn eis gréisstendeels
driwwer eens, wéi mer an där Problematik
hei solle virgoen. Ech hunn haut och bei
menge Virriedner net ganz vill Divergenze
fonnt iwwert dat, wat misst geschéien. D’Di-445588 www.chd. lu
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vergenze si méi an der Beuerteelung vun
deem, wat an der Vergaangenheet geschitt
ass.

Mir deelen och d’Aschätzung, datt mer vill
Zäit verluer hunn. Mir sinn och der Mee-
nung, datt zwar och besonnesch an der vi-
regter Regierung vill Geld investéiert ginn
ass zum Beispill an d’Fotovoltaik, wou et eis
e bësse fortgelaf ass, a wou ee mat deem
Geld, wann een et als CO2-Bilanz kuckt, fir
dat, wat mer do effektiv erreecht hunn, mat
deem Geld, wat mer do investéiert hunn als
Stat, op anere Gebidder wesentlech méi en
héijen Effizienzgrad hätte kënnen erree-
chen.

Duerfir bedauere mer och e bëssen, datt
een an där ganzer Aktioun e gewëssenen
Aktivismus feststellt, mä datt et awer ier-
gendwou un engem Gesamtkonzept feelt.

Mir sinn och der Meenung, datt et net gutt
ass, et féiert och e bëssen zur Konfusioun
dobaussen, datt dee ganzen Energie-
beräich, dee jo engersäits de Volet vun der
sécherer Versuergung mat Energie beinhalt
an op där anerer Säit méi den ëmweltpoli-
teschen oder klimaschutzpolitesche Volet
beinhalt, datt dat an zwou verschiddenen
Hänn ass. Mir géifen et begréissen, wann
an der nächster Regierung déi zwee Vole-
ten an eng Hand géife kommen a vun do
aus konsequent op dee richtege Wee géif
higeschafft ginn.

Här President, d’Energiefro ass d’Zukunfts-
fro vun der Mënschheet schlechthin. Lëtze-
buerg ass an engem extrem héije Mooss
getraff, well mir eis Energie bal ganz mus-
sen importéieren. Eleng aus deem
Bléckwénkel ass et sécherlech interessant,
eisen Energieverbrauch, esou wäit wéi et
nëmme geet, duerch intelligent Technik an
Aspuermoossnamen erofzedrécken.

Mir sollten eis vun där aktueller Kris net
oflenke loossen, au contraire, mir solle just
déi aktuell Situatioun, déi sech an deenen
nächste Méint ganz sécher net vereinfache
wäert - au contraire! -, mir solle se notzen,
fir an deem Beräich ze investéieren. Et ass
eng Erausfuerderung. Et ass awer op där
anerer Säit och eng Chance. Mir sti jidde-
falls hanner alle Moossnamen, déi an déi
Richtung do ginn.

An als Lescht: De Ministère muss sech jid-
defalls eng ganz kloer Strategie ginn, och,
fir dobaussen net nëmmen ze affichéieren,
datt e gewëllt ass, do finanziell ze hëllefen,
mä datt een effektiv och bei de Leit dobaus-
sen déi néideg Bewosstseinsbildung
duerchgesat kritt, fir datt si och bereet sinn,
mat op dee Wee ze goen.

An domadder wëll ech ofschléissen, Här
President, an hoffen, datt mer mat eisem
Débat haut erëm 1% an eiser Klimabilanz
verbessert hunn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
D’Regierung huet d’Wuert. Als Éischten den
Här Wirtschaftsminister an Energieminister
Krecké.

❱❱❱ M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie, de l’Énergie, des Postes et des
Sports.- Merci, Här President. Ech huelen
d’Wuert direkt, och kuerz, well et geet ëm
d’Performance énergétique des bâtiments
d’habitation.

Et géif am Fong geholl, hat ech gemengt,
haaptsächlech ëm d’Wärmeschutzveruerd-
nung an hir Ëmsetzung goen, mä ech hu
gemierkt, dass haut ganz villes ronderëm
dat gedréint huet, woubäi déi Wärme-
schutzveruerdnung, ouni dass se elo als
solches an de Mesures anti-crise steet, mä
fir d’Handwierk wierklech e Boulevard ass -
e Boulevard! Et hätt een nach kënnen den
Titel dropsetzen - jo! -: Mesures anti-crise.
Mä ech hunn elo säit Méint mam Handwierk
geschwat an déi gesinn dat och esou.

Et ass e Boulevard fir déi, well hei si Saa-
chen, wou se keng Konkurrenz brauchen ze
fäerte vu China a vun iergendwou. Hei
brauche se just d‘Leit richteg ze beroden,
wat se solle maachen, wéi se kënne gehol-
lef kréien, an da ginn d’Leit och mat op dee
Wee.

Ech mengen, den Avantage vum Energie-
pass ass och deen, dass e gewëssenen
Drock kënnt op d’Privatleit, fir déi, déi en
Haus hunn a wëlle verlounen oder verkafen,
fir déi noutwendeg Mesuren ze huelen, fir
dass se de Wäert vun hirem Haus an och da
vun hirem Loyer kënnen oprechterhalen.

Déi nei Haiser souwisou mussen deenen
neie Standarde säit dem 1. Januar 2008 ent-
spriechen, a wéi gesot, do ass e Betäte-
gungsfeld fir all déi Leit, déi aktiv sinn an
der Konstruktioun, dat enorm ass - dat
enorm ass! -, an et ass schued am Fong ge-
holl - dat ass wouer, den Här Berger huet
dat monéiert -, dass mer esou vill Zäit ver-
luer hunn.

Et ass richteg, dass ee menger Meenung no
hätt misse wéinst der Bedeitung vun deem
Ganzen direkt ufänken, wéi d’Direktiv zu
Bréissel décidéiert ginn ass, an déi Direktiv
ass vun 2002. Ech weess net - bon, ech
kann net Iech de Virworf maachen, Här Ber-
ger, Dir waart net an der Verantwortung,
huelen ech un, Dir waart net an der Regie-
rung 2002. Mä wéi ech 2004 komm sinn, bei
esou engem extrem wichtegen a prioritäre
Sujet, hunn ech net eng Zeil,…

(Interruption)

…net eng Zeil vun der Ëmsetzung fonnt!

An duerfir, ech ginn Iech vollkomme Recht:
Mir hu schrecklech vill Zäit verluer. Mir hu
schrecklech vill Zäit verluer, well, wéi ech
am September emol den éischten Tirang
opgemaach hunn: näischt! Weder am Ëm-
weltministère hu mer eppes fonnt nach bei
mir, wou d’Ëmsetzung hätt misse gemaach
ginn.

Ech weess net, ob de Koalitiounspartner...

(Interruption)

Ech weess net, Här President, ob vläicht
d’CSV zu deem Zäitpunkt onheemlech op
der Brems souz an derfir gesuergt huet,
dass dat do net gemaach ginn ass.

❱❱❱ Une voix.- Et ass ëmmer d’CSV, déi op
der Brems sëtzt.

(Hilarité)

❱❱❱ M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie, de l’Énergie, des Postes et des
Sports.- Ah! Waart Dir et net?

❱❱❱ Une voix.- Neen!

(Interruptions et hilarité)

❱❱❱ M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie, de l’Énergie, des Postes et des
Sports.- Ah bon! Ma wie kann et dann
nëmme gewiescht sinn? Wien huet déi Zäit
verluer, déi esou essenziell ass, an esou en-
gem wichtegen Dossier?

(Interruptions)

Dir och net? Ech mengen, Här Berger, da
bleiwen der net méi vill.

D’Direktiv vun 2002 - ech soen nach eng
Kéier, Här President: 2002! -, extrem wich-
teg, hunn ech also 2004 am Hierscht vir-
fonnt, keng Zeil vun Ëmsetzungsméiglech-
keeten, an dat fir eppes, wat eng Risepriori-
téit ass, dat gestinn ech gären zou.

Mir hunn am September 2005 no der Presi-
dentschaft ugefaangen, direkt Gespréicher
mat den eenzelne Gruppéierungen -
Chambre des Métiers, Chambre de Com-
merce, OAI - an hunn am Juli 2006 de Rè-
glement grand-ducal verabschit an der Re-
gierung. Juli 2006!

Vis-à-vis vun deem, wat ech mer gewënscht
hätt, dass et vläicht hätt kënnen - ech weess
net - am Juli 2003 scho sinn, ass dat natier-
lech en Délai. Mä dee mussen déi Leit
veräntwerten, déi déi ganz Saach ver-
schleeft hunn.

Doropshin hu mer awer net gewaart, bis de
Conseil d’État am Mee 2007 säin Avis ginn
huet, mä mir hu Gespréicher gefouert mam
OAI, der Fédération des installateurs en
équipements sanitaires, Chambre des Mé-
tiers, Groupement des syndics profession-
nels an esou weider an esou weider. Méi wéi
600 Leit hunn un deene Virgespréicher - Vir-
gespréicher, soen ech - participéiert. Mir
hunn am Dezember dunn d’Publikatioun
nom Avis complémentaire vum Statsrot kën-
nen duerchbréngen. Et ass also säit dem
Dezember 2007, wou dat an Applikatioun
getrueden ass op den 1. Januar 2008.

Dertëschent si Formatioune gelaf. Eng
1.000 Leit hunn eng Formatioun iwwert den
Energiepass matgemaach - ongeféier 1.000
Leit. 25 spezialiséiert Büroen - net OAI-Bü-
roen, mä anerer - hu mer agrééiert a for-
méiert. 200 Büroen aus dem Beräich vum
OAI si forméiert ginn op d’Auswierkunge
vun der Wärmeschutzveruerdnung.

Sécherlech, mir hunn ee Moment eng No-
besserung gemaach. Ech mengen och net,
dass et eng Besserung ass, mä et war net
anescht dran. Et huet ee gemierkt, dass
éischtens d’Leit net dorop reagéiert hunn,
zweetens, de System vun de Copropriétéite
mat sech bréngt, dass d’Leit sech och nëm-
men eng Kéier am Joer ausenanersetzen
domadder, nämlech dann, wann hir Assem-
blée ass, an hir Assemblée, déi ass ëmmer
am Fréijoer oder am Summer, an de Stéch-
datum war den 1. September. Déi Meescht
hate guer net verstanen, dass, wann een an
engem Appartementshaus säin Apparte-
ment wëllt verlounen oder verkafen, dann
dat ganzt Appartementshaus muss eva-
luéiert ginn. Et war vläicht och net genügend
an an där Form och determinéiert genuch
gesot ginn, mä doropshin hu mer jo ausge-
sat bis den 1. Januar dann d’nächst Joer.

Mä itérativement hunn ech elo an all méig-
leche Campagnë gesot, dass d’Leit sollen
op dee Wee goen an dass se net erëm solle
waarde bis zum Schluss. Fir déi eng sinn et
ze vill Informatiounen no baussen, ze vill
Pressekonferenzen, fir anerer sinn et der net
genuch. Op alle Fall hu mer op all Mëttel,
déi et gëtt, probéiert, d’Leit dorop opmierk-
sam ze maachen, dass se net erëm eng
Kéier an déi Situatioun erakommen.

Zur Erënnerung: Elo ass d’Wärmeschutzver-
uerdnung wéi d’Bâtiments fonctionnels och
duerch de Regierungsrot. Dat ass eng vill
méi komplizéiert Matière gewiescht wéi déi
vun den Habitatiounen, déi mer haut behan-
delen.

Dann zwee Wuert zu deem, wat hei gesot
ginn ass. Här Berger, ech sinn dermat d’ac-
cord, dass et ganz wichteg ass, dass mer
déi Wärmeschutzveruerdnung och elo ëm-
setzen. Mä Dir hutt vun dausende Wun-
nenge pro Joer geschwat, déi elo sollen ën-
nert deem neie Standard gebaut ginn. Ech
wëll Iech just an Erënnerung ruffen: Wann
Der d’Statec-Zuele kuckt, mir bauen net méi
wéi 700 Wunnenge pro Joer nei. Ech wollt
dat just soen,…

(Interruption)

…einfach fir awer vläicht d‘Zuelen an de
Kontext ze bréngen.

Dann e Wuert zur Berodung. Déi Berodung
huet hei Ulass ginn zu esou vill Diskussiou-
nen zu Lëtzebuerg. An ech fänken net un
nozezielen, wéi oft d’Leit hir Meenung geän-
nert hunn. Eng Kéier ware se fir eng natio-
nal Struktur: De Ministère selwer misst sech
drëm bekëmmeren, d’Regierung misst sech
drëm bekëmmeren. Da ware se fir eng de-
zentral Struktur; dat ass iwwregens och
beim Mouvement écologique esou ge-
wiescht. Dat ass queesch duerch de Gaart
gaangen. Eng Kéier war et d’national Struk-
tur, eng Kéier war et d’Gemengestruktur. Bei
Iech war et ähnlech.

Ech muss Iech éierlech soen, ech hunn
Zweifele gehat herno. Wat ass dann elo dat
Richtegt? Vu dass d’Leit esou oft hir Mee-
nung geännert hunn, ware mer och - dat
muss ech soen - um zweifelen.

Wat hu mer gemaach? Mir hunn aus der
Energieagence zwou Agencë gemaach.

Eng, déi normal um Marché operéiert do,
wou de Marché ebe verseet - an e verseet
manifestement op ville Plazen - an ouni Hël-
lefen agéiert: d’Energieagence.

Mir hunn eng Zweet derniewent geschaaft.
Déi heescht „My Energy“. „My Energy“ ass
do, fir d’Grondberodung ze maachen. „My
Energy“ ass do, fir ze hëllefen, dass d’Leit
zumindest en Usaz vun Informatioun an
deem Beräich kréien.

Duerno, wann et Kräfte gëtt um Niveau vun
de Gemengen, iwwerloosse mer deenen et
a maache Kontrakter mat hinnen. Dat hu
mer gemaach. Mir hunn esou vill Kontrakter
scho mat Gemenge gemaach. Déi, déi ech
elo am Kapp hunn, déi heescht STEP -
Réiser, Beetebuerg, Diddeleng, Keel,
Rëmeleng; et si jo keng kleng Gemengen -,
wou mir e Kontrakt mat hinne gemaach
hunn, dass si dat solle maachen. Mir loosse
si maachen.

A wann et zu Réiden gutt gemaach gëtt, da
loosse mer se maachen. A wann et zu
Réimech gutt gemaach gëtt, da loosse mer
Iech et maachen. A wann Der gär Hëllef hätt
vun „My Energy“, da gëtt si Iech déi Hëllef.
Da gi mir och guer net op deen Terrain. Mä
dat huet awer eng Zäit gebraucht, bis een
erausfonnt huet, wat jiddweree wollt.

(Interruption)

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Hei ass eise Pabeier, Här Minister, vum De-
zember 2007. Hei ass d’Struktur, déi mer
proposéiert hunn. Kuckt Iech déi un!

❱❱❱ M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie, de l’Énergie, des Postes et des
Sports.- Jo, dat ass déi, déi mir wahrschein-
lech elo duerchgezunn hunn.

(Interruption)

Majo, mä dat ass de Bewäis…

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Da sot net, eis Meenung hätt geännert.

❱❱❱ M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie, de l’Énergie, des Postes et des
Sports.- Jo, dach. Fréier waart Der fir natio-
nal Strukturen, elo op eemol waart Der bei
aneren Dénger, Här Bausch. Mä mir hunn
Iech nogelauschtert. Wat reegt Der Iech op?
Mir hunn Iech nogelauschtert a mir hunn et
esou gemaach.

(Hilarité)

Also, wa mer dat maachen, wat Der gären
hutt, da sidd Der natierlech schlecht drun.
Wa mer dat net maachen, da kënnt Der kriti-

séieren. Elo hänkt Der awer. Elo kënnt Der
net kritiséieren, well mir hunn dat gemaach,
wat Der gär gehat hätt.

(Interruption)

Dir hutt och gefrot, fir eng ganz Rei Campa-
gnen ze maachen. Och dat hu mer ge-
maach à tel point, dass Der sot, et wäre
schonn ze vill Campagnen.

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP).- Presse-
konferenzen. Dir hätt missen d’Leit besser
informéieren.

❱❱❱ M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie, de l’Énergie, des Postes et des
Sports.- Ma wësst Dir dann, dass et eng
Hotline gëtt, déi scho laang fonctionnéiert,
déi gratis ass? Wësst Der, dass et en neie
Site gëtt bei „My Energy“, wou Der all Infor-
matioune kritt, Här Krieps? Ech an Ärer Plaz
géif wierklech eng Kéier vläicht den Tour
vum Rubi op d’Energieagence maachen an
nach eng Kéier kucke goen.

(Hilarité)

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- D’DP ass e
Champion vu Pressekonferenzen. Also,
kommt Iech net bekloen.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Berger
stellt Iech eng Fro.

❱❱❱ M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie, de l’Énergie, des Postes et des
Sports.- Den Här Berger? Deen huet dach
schonn eng Interpellatioun ugefrot gehat.
Wëllt Der nach eng Kéier interpelléieren?

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Neen.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Berger
huet d‘Wuert.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Neen, et
ass just, well den Här Wirtschaftsminister
elo vun där Hotline geschwat huet. Ech hat
virdrun dat Beispill illustréiert, wou een hätt
kënnen e puer Säite schreiwen. Nach haut
huet déi Persoun op där Hotline, déi se do
fonnt huet, ugeruff. Do krut se du gesot, se
wären awer net zoustänneg dofir.

❱❱❱ M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie, de l’Énergie, des Postes et des
Sports.- Bon, Här Berger, ech behaapten
net, dass alles riicht do fonctionnéiert. Dat
hunn ech nach net behaapt. Mä Dir hutt ee
Beispill elo hei, an domat hutt Der Iech eng
zéng Minutten ausenanergesat. Wann dat
d’Interpellatioun iwwert dee Sujet do ass,
dann deet et mer leed, da feelt awer nach e
bësse Substanz.

E Wuert awer zu Äre Propositiounen, vun
deenen ech awer näischt méi héieren hunn.
Dir hutt déi ee Moment virbruecht, wéi Der
Äre Pabeier erausginn hutt fir d‘Interpella-
tioun, an duerno koum näischt méi dozou.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Soll ech et
nach eng Kéier widderhuelen?

❱❱❱ M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie, de l’Énergie, des Postes et des
Sports.- Neen, neen, ëm Gottes Wëllen!

(Hilarité)

Ech hu se jo an der Zwëschenzäit versta-
nen. Dat heescht, ech hunn d’Fro verstanen,
och déi Der net gestallt hutt, mä duerfir ginn
ech Iech dann awer eng Äntwert drop.

(Interruption)

Neen. Do sot eng Kéier een, dee misst bei
den Dokter goen. Ech hunn net wëlles bei
den Dokter ze goen.

Dir hutt vun enger Klimabank geschwat.
Bon, dat kléngt alles ganz gutt. Mä wat hu
mer am Moment? Mir hunn, wéi mer den
Energiepass agefouert hunn, den Hand-
wierker gesot: Dir musst och ëmmer de Leit
d’Hëllefstellungen derbäiginn, wann Der en
Devis gitt. Dir dierft keen Devis méi ginn,
ouni dass Der dat maacht. Ech brauch awer
keen an de Prisong ze stellen, wann en dat
net mécht. Mä mir hu se itérativement drop
opmierksam gemaach. Ech mengen och,
dass déi Meescht bekäppt hunn, dass dat
fir si e ganz neien Terrain ass an dass dat fir
si en interessanten Terrain ass.

Mir sinn also op de Wee vu Subventioune
gaang.
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Mir sinn zweetens op de Wee gaangen,
dass mer mat Banke verhandelt hunn - fir
d’éischt véier an duerno sechs -, déi bereet
waren, de Leit méi bëlleg Kreditter ze ginn,
wa se dat am Kader vum Energiepass géife
maachen. Wann ech richteg verstanen
hunn, ass et jo dat, wat Der gär gehat hätt.

Mir sinn also op de Marché gaangen, wou
d’Leit normal ginn, a mir hu mat deene ver-
handelt, a mir hu gefrot, dass déi de Leit en
aneren Zënssaz ginn. Wann een also elo
kombinéiert, d’Subventiounen - den Här Lux
wäert dovunner schwätzen - mat der Zëns-
erofsetzung, déi mer duerchgesat hunn,
plus déi Moossnamen, déi am soziale Wun-
nengsbau virgesi sinn, da weess ech
schlussendlech net au regard vun deenen
niddregen Zënsen, wou mer geschwë jo bei
engem Prozent sinn, wou Der nach wëllt e
grousse Sputt eraushuelen an nächster Zäit,
esou wéi mer elo am Moment den Zënssaz
hunn.

Elo hu mer Subventiounen op där enger Säit
allgemeng. Mir hu Subventioune fir déi so-
zial méi Schwaach. Mir hunn en erniddreg-
ten Zënssaz. Franchement, do weess ech
awer net, wat een nach soll derbäimaachen.
Do kann een eng Klimabank maachen, mä
ech muss awer soen: Einfach vum Finanziel-
len hier, gesinn ech de Sënn dofir net méi
an.

Wat den „Contracting“ ubelaangt, esou ass
et esou, dass de Privatsecteur - dat ass e
fromme Wonsch - sech ganz schwéier do-
ranner deet. Déi Eenzeg, déi am Moment do
matzéien, dat sinn d’Gemengen. D’Gemen-
gen zéien do mat. Do si mer och amgaan-
gen e Cahier des charges mat hinnen aus-
zeschaffen, wou et herno standardiséiert
Cahiers des charges fir d’Gemenge wäert
ginn. D’Gemenge schéngen éischter op
dee Wee ze goe wéi de Privatsecteur.

Dir sot, mir hätten eis keng Ziler ginn. Ech
géif Iech da bieden, den Energieeffizienz-
plang ze kucken, dee bis 2016 definéiert,
wat eis Ziler sinn. Wann ee vu Wärme-
schutzveruerdnung a vu Performance éner-
gétique schwätzt, dann ass et vun Efficacité
énergétique. Da géif ech Iech bieden, do-
hinner kucken ze goen, an da géift Der ge-
sinn, dass mer eis Ziler ginn hunn. Souwi-
sou hu mer en Zil vu - 20% am Joer 2020,
wat d’Energieeffizienz ubelaangt, déi vun
der Europäescher Unioun definéiert ginn
ass. De Rescht fannt Der an eisem Ener-
gieeffizienzplang.

Ech gestinn - nach eng Kéier - gären dem
Här Kox zou. Ech hunn haut nach eng Kéier
Uerder ginn, dass mer onbedéngt déi
Aspeisungstariffer…

(Interruption)

Jo! Do, wou Der Recht hutt, hutt Der Recht.
Ech hu selwer gegrommelt, dass mer et net
fäerdeg hunn. Ech hunn et nach eng Kéier
gefrot. Ech gestinn dat gären an. Et ass eng
Schwächt. Ech war mer es net bewosst. Ech
hu geduecht, déi Gespréicher wäre ge-
fouert ginn an et wär fäerdeg. Ech hunn elo
nogefrot, an dat stëmmt: Et ass net mat
hinne fäerdeg gemaach ginn. Dat geschitt
elo direkt. Dat verspriechen ech Iech.

E lescht Wuert, ier ech u mäi Kolleeg Lucien
Lux weiderginn: Energiestragegie. Ech
hunn Iech probéiert ze explizéieren: Et kann
een zu all Moment eng Energiestrategie de-
finéieren. Mir hunn eng ganz Rei Moossna-
men emol ëmgesat gehat, déi jo och - dat
wëll ech Iech soen, Här Berger - aus enger
anerer Zäit stamen, nämlech aus där vun
der viregter Regierung.

D’Ëmsetzungen am Gas, am Elektreschen,
an de Bâtiments fonctionnels. All déi Saa-
chen do si vu virun 2004; déi Direktiven alle-
guerten. Do hunn ech näischt, net eng Zeil,
virfonnt. Dat hu mer alles emol ëmgesat, a
mir sinn higaangen a mer hunn dunn ee
beoptraagt - den Här Ziesing -, e soll eis
probéieren eng Energiestrategie emol ze
proposéieren.

Mir hu souguer den Här Ewringmann mat
bäigeholl, vu dass deen am Beräich Klima
schonn eng ganz Rei Iddien développéiert
huet. Mir hu se och net am Tirang leie ge-
looss, mä mir hunn hinne gesot: Waart ee
Moment of, well mir hunn eng Rei wichteg
Décisiounen, déi zu Bréissel ustinn.

An déi lescht wichteg Décisioune sinn am
Dezember gefall. Mir kommen dann am Fe-
bruar eraus. Ech hu kloer an däitlech gesot:

Mir maachen zwee Workshopen doriwwer.
Et komme keng Décisioune méi um Niveau
vun der Regierung doranner. An dat fléisst
an an dee largen Débat, dee jo scheinbar
stattfënnt bei de Wahlen. Ech gesinn net,
wou de Problem ass, dass jiddweree sech
zu där Engergiestrategie do äussert.

Wann awer elo d’Argumenter an d’Iddien
zur Energiestrategie sech résuméieren
drop, dass ee seet: Et ass ze spéit komm,
da mengen ech, dann hu mer d’Zil verfeelt.
Da maachen ech mäi Mea culpa, well da
war et onnëtz, wat ech gemaach hunn. Ech
hat alt geduecht, mir kéinten en Débat driw-
wer féieren. Mä bon, wat soll ech nach do-
zou soen? Am Fong geholl näischt méi.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Den Ëmweltminister huet d’Wuert. Här Lux,
wann ech gelift.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Här President, léif Kolleeginnen a
Kolleegen, ech wëll op dräi Elementer vun
där Debatt nach eng Kéier agoen, fir dat net
nach ze vill am Detail ze maachen. Mir ha-
ten oft d’Geleeënheet, an der Kommissioun
och iwwert déi eenzel Beräicher mateneen
ze diskutéieren.

Ech kommen net derlaanscht, ee Wuert iw-
wert de Klimaschutzbilan, den CO2-Bilan ze
soe vun 2008. Déi Zuelen, déi ech gëschter
virgestallt hunn. E Wuert ze soen iwwert déi
Prozeduren. Ech mengen, dat ass ee Punkt,
dee mer wierklech um Häerz an heiansdo
och um Mo läit, fir ze soen, wat mer an
deene leschte Wochen dozou gemaach
hunn, an och e Wuert iwwert dat neit Regle-
ment, wat an dësen Deeg fäerdeg gemaach
gëtt, nodeem mer eng laang Diskussioun
nach hate mat dem Secteur, mat de Kli-
mabündnisgemengen, fir ze kucken, wat fir
eng Iddien dass een do kéint ëmsetzen.

Ech wëll zu deem éischte Punkt soen, dass
et mech dach awer fuerchtbar enttäuscht
huet, fir haut zweemol, eng Kéier rappor-
téiert an och eng Kéier nozelauschteren,
wéi hei gemaach ginn ass, wéi wann déi
Zuelen, déi gëschter virgeluecht gi sinn iw-
wert den CO2-Bilan vun 2008, eng Zuele-
gaukelerei wären, a wéi an engem Mooss
dach awer och eng perséinlech Attack géint
meng Persoun gemaach ginn ass, déi ech
dach relativ enttäuschend fonnt hunn, no-
deem mer an dëser Legislaturperiod an
deem dote wichtegen Défi während véier
Joer an zéng Méint et fäerdeg bruecht
hunn, konstruktiv mateneen ze diskutéieren.

Ech hat d’Gefill, dass och Saachen hei be-
haapt ginn an och geschriwwe gi sinn, be-
sonnesch de Mëtteg, wou ech net hei war -
wat ech nach méi enttäuschend fonnt hunn,
dass een dat mécht, wann een och net
d’Geleeënheet huet, fir dorobber kënnen ze
äntwerten -, dass Saachen einfach behaapt
ginn, déi aus der Zeitung erausgeholl ginn,
an Elementer, déi een am Laf vun enger
Pressekonferenz, déi eng Stonn gedauert
huet, domadder einfach ënnerschloe ginn a
gemaach gëtt wéi wann ech net selwer op
eng Rei vu Saachen higewisen hätt, fir ze
differenzéieren, fir kloerzemaachen, wéi ech
dee Bilan do aschätzen.

Ech muss soen, dann ass et och politesch
fir déi nächst Joren net ze gewannen, wann
den Ëmweltminister ëmmer kritiséiert gëtt,
wann d’Emissiounen an d’Luucht ginn, an e
gëtt och nach kritiséiert, wann d’Emissiou-
nen erofginn. Ech mengen, dann ass et de-
finitiv net ze gewannen. Ech soen nach eng
Kéier hei, an da wäert ech am Detail nach
eng Kéier ganz kloer soen, wat déi Analys
ass, déi mer maachen.

Ech wëll hei nach eng Kéier ganz däitlech
soen, dass ech all deene Biergerinnen a
Bierger, déi an deene leschte Joren, an
deene leschte Méint matgehollef hunn, fir zu
engem positive Bilan 2008 ze kommen,
Merci soen. Ech mengen, dass a wäiten
Deeler vun dësem Land erkannt ginn ass,
souwuel an den Entreprisë wéi virun allem
an de Gemenge wéi awer och an de Stéit
doheem, dass ee mathëlleft konkret un
deem Klimaschutzzil ze schaffen.

A wann ech op déi Zuele vu gëschter nach
eng Kéier zréckkommen, fir kloerzemaa-
chen, wat ech do gesot hunn, denken ech,
dass déi Entwécklung, déi een...

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Bausch
freet d’Wuert.

(Interruption)

Dir kritt Parole après ministre.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Ech hunn nach masseg Riedezäit.

❱❱❱ M. le Président.- Dir kritt Parole
après ministre, wann Der wëllt.

(Interruptions)

D’Diskussioun ass domadder ofgeschloss.
Dir schwätzt duerno.

(Interruption)

Et mécht jo keng Differenz.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Dat steet net esou am Reglement, Här
Scheuer.

❱❱❱ M. le Président.- Neen, neen, ech
kennen d’Reglement.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Da kuckt dat eng Kéier no. Frot emol Är
Greffieren niewent Iech.

❱❱❱ M. le Président.- Brauch ech net.

(Hilarité)

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Da wäert Der emol gesinn, datt Der dat
braucht!

❱❱❱ M. le Président.- Maachen ech net.

(Interruptions)

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Hunn ech d’Wuert erëm zréck?

❱❱❱ Plusieurs voix.- Jo.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Ech wëll also deene soen, bei
deenen ech gemengt hunn, dass déi Zue-
len… Ech hat ugeholl, dass all déi, déi sech
dem Défi vum Klimaschutz verschreiwen,
sech géife freeën iwwert d’Reduktioun vun
den Emissiounen am Joer 2008. Mä et
schéngt een hei den Nerv vun engem
gewëssene Fonds de commerce getraff ze
hunn.

(Hilarité)

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Et schéngt een hei ze këddelen un
deem sakrosankte Monopol vun der Woue-
recht, deen eenzel Leit an deem Beräich
vun der Ëmwelt an dem Klimaschutz hunn,
fir dach awer op eng Rei vu Punkten ze
kommen.

Ech wëll soen, dass déi Entwécklung vun
der Reduktioun vun den Emissiounen net
eng Entwécklung ass, déi sech eleng of-
spillt am Joer 2008 a scho guer net eng, déi
sech ofspillt an deene leschten zwee, dräi
Méint innerhalb vun der Wirtschaftskris. Do-
fir wëll ech dat Argument wäit zréckgeheien,
wann hei gemaach gëtt, wéi wann déi Zue-
len do eleng Zuele wären, déi domat ze
dinn hätten, dass mer an deene leschten
dräi, véier Méint, mä virun allem an deene
leschten zwee Méint vum Joer 2008 an eng
Wirtschaftskris leider geschliddert sinn.

Ech wëll och virun allem deene Grénge
soen, dass ech selwer gëschter an der
Pressekonferenz gesot hunn, dass an deem
Réckgank vu 5,5% vun der Industrie natier-
lech och Elementer, zum Schluss vum Joer
am leschten Trimester, sinn an esou virun,
déi mat der wirtschaftlecher Situatioun ze
dinn hunn. Also, mir braucht Der net ze
soen, dass ech roueg an transparent an
deene leschte fënnef Joer all Zuelen dohin-
nergeluecht hunn.

(Interruption)

An déi Zuele vun 2008 sinn no deenesel-
wechte Kritären, no deeneselwechte Miess-
late vun der Ëmweltverwaltung gerechent
ginn, wéi all déi Jore virdrun.

Ech wollt zweetens soen, dass ech an där
Pressekonferenz, bei all Geleeënheet gesot
hunn, dass natierlech eng Reduktioun vu -
5% largement nach wäit ewech ass vun
deem Zil, wat mer 1997 ënnerschriwwen hu
mat deene - 28%. Dass also nach e laange
Wee ze maachen ass, mä dass awer d’Ba-
sis geluecht ass, fir an där zweeter Kyoto-
Period bis 2020 déi - 20%, déi mer ënner-
schriwwen hunn am Dezember 2008 um
Conseil européen, fäerdeg ze bréngen.

An dann d’Fro, Här Kox, déi mech virun al-
lem interesséiert huet. Ech hu gëschter an
der Pressekonferenz virun allem eppes ge-
sot. Et ass déi éischte Kéier, wou mer...

(Interruptions)

Gitt Der Iech eens?

❱❱❱ Une voix.- Jo, jo.

(Interruptions)

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Ech wollt dem Här Kox eppes
soen an…

Ech hu gëschter virun allem, wann ech
soen, eng Trendwend, e Liichtbléck, e Wee
an déi richteg Richtung, dann ass dat virun

allem, well een an deenen Zuele vun 2008
gesäit, dass déi éischte Kéier mat enger
Reduktioun vu 4,9% déi national Flotte, dat
heescht déi national Transportemissiounen
zréckgaange sinn. An dat huet näischt mat
der Wirtschaftskris ze dinn, dat ass kee kon-
junkturellt Element, dat ass eenzeg an eleng
e strukturellt Element, dat dozou bäidréit.

Dat ass de wesentlechen Erfolleg vun den
Zuele vun 2008, dass mer fir d’éischte Kéier,
an dofir stinn ech och dozou, wann ech ge-
sot hunn, dat ass en éischte Gewënn vu
Kredibilitéit vun deem Land, dass mer net,
wéi an der Phas vun den 90er Joren, eng
Reduktioun vun den Emissiounen haten,
well d’Stolindustrie ëmgewandelt huet op
den Tout-électrique, an dass mer elo eng
Reduktioun hätten eleng duerch d’Erofgoe
vum Tanktourismus, deen nëmmen ëm 1,2%
zréckgaangen ass, mä dass mer eng natio-
nal geschafen, eng mat de politeschen Ef-
fortë vun der Regierung an den Effortë vun
de Leit dobausse geschafen Trendwend
hunn.

An déi Trendwend huet sech net an abso-
lute Chifferen ze maachen, mä si huet sech
a strukturelle Chifferen ze maachen. Wann
ech Iech soen, dass am Joer 2005 fir e Kilo-
meter, deen hei vun engem Auto zu Lëtze-
buerg gefuer ginn ass, 168 Gramm Emis-
sioune produzéiert gi sinn, sinn der am Joer
2009 an deenen éischten zwee Méint
155,61 gefuer ginn. Dat ass kee konjunktu-
rellt Element, dat ass e strukturellt Element.

A wann ech Iech soen, dass am Joer 2005
déi Autoen, déi manner wéi 120 Gramm de
gefuerene Kilometer produzéieren, an d’Po-
tenzial an d’Segment louche bei 9,2% vum
gesamte Fuerpark, da sinn et der elo am
Joer 2009 an deenen éischten zwee Méint
21,9%. Dat ass keng Fro vun absolute Chif-
feren, dat ass eng Fro vu struktureller Verän-
nerung, wesentlecher struktureller Veränne-
rung an den Emissiounen, déi am indivi-
duellen Transportberäich dobausse ge-
maach ginn.

Dofir sinn déi Zuele vun 2008 am Wesentle-
chen an der Reduktioun ze kommentéieren,
dass een éischtens seet, et ass weiderhin e
laange Wee ze maache bis op - 28%; dat
soen ech bei all Pressekonferenz a bei all
Ried, déi ech ze halen hunn. Et ass zwee-
tens evident, dass bei deene 5,5% Reduk-
tioun an dem Industrieberäich zum Schluss
vum Joer an deene leschten zwee, dräi
Méint en Element do ass. Mä och dat ass
gëschter esou festgestallt ginn.

An dann ass et drëttens, an ech mengen,
dat ass dat, wou mer positiv ze bemierken
hunn, e strukturellt Element, well déi éischte
Kéier wesentlech Zuele sech amgaange
sinn ze veränneren. Well net nëmmen um
Niveau vun deenen Autoen, déi mer schad-
stoffaarm Autoen nennen, ginn déi also vun
9% op 22% an d’Luucht. Wann dat net eng
strukturell Verännerung ass, da froen ech
mech, wat eng strukturell Verännerung ass.

Mä ëmgedréint ginn och déi Autoen, déi
zum Beispill iwwer 200 Gramm ginn an esou
virun - ech soen dat elo aus dem Kapp
eraus - vun ëm déi 20% op 12% erof. Dat
heescht, mir hunn zwou Entwécklungen,
eng Entwécklung bei deene schadstoffaar-
men, an och bei deenen, déi méi Schadstof-
fer produzéieren, déi an déi richteg Rich-
tung ginn.

An ech mengen dach awer mat enger
gewëssener Bescheidenheet kënnen ze
soen, dass déi Moossnamen, déi mer an
deene leschte Jore geholl hu bei der Ëmset-
zung vun der ökologesch orientéierter Auto-
steier, eppes, wat jo an alle Länner gefuer-
dert gëtt, och vun deene Grénge gefuerdert
gëtt, an och an eenzelne Länner ëmgesat
ginn ass, dass mer bei der Aféierung vum
Kyoto-Cent, wou mer déi éischte Kéier de
Verursaacherprinzip op de Bensin geluecht
hunn an déi Suen dem Klimaschutz-Fong
zougefouert hunn, an dass mer drëttens
duerch awer eng generéis Subventiounspo-
litik, souwuel bei den Autoen direkt bei der
CAR-e-Prime an och bei der CAR-e-Plus-
Prime an esou virun, alles gemaach hunn,
fir op dat do strukturellt Element ze kom-
men.

An et däerf een awer dann zum Schluss vun
enger Legislaturperiod dach awer wuel och
feststellen, dass eng Politik réusséiert huet.
A wann déi Zuelen, déi ech hei soen, net
weisen, dass déi Politik réusséiert huet, da
muss ech soen, da verstinn ech d’Welt net
méi.

Dass et weiderhi fir Lëtzebuerg um Niveau
vun eise generellen Emissioune virun allem
eng Fro ass vun deem sougenanntenen
Tanktourismus, vum Spritexport, dat wësse
mer.

Mä wat hu mer um Ufank vun dëser Legisla-
turperiod gesot? Mir hu gesot, et geet eis an
dëser Legislaturperiod emol dorëm, fir déi
Entwécklung do, déi während Joren eng446600 www.chd. lu
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Augmentatioun kannt huet vun zweestelle-
gen Zuelen an esou virun, fir déi emol ofze-
bremsen. A wann ech d’Zuele kucke vun
der Entwécklung vum Sprittourismus, da
kann ech nëmme feststellen, dass mer dat
fäerdeg bruecht hunn duerch eng Rei vun
Entwécklungen, duerch konjunkturell
Entwécklungen, duerch strukturell Entwéck-
lunge fäerdeg bruecht hunn, dass sech dat
effektiv och gemaach huet.

An dann, ech mengen, dass, wann ech um
Niveau vun den Zuelen déi Argumenter
nach eng Kéier gesot hunn, déi ech gësch-
ter widderholl hunn, da mengen ech, dass
een als Ëmweltminister wuel däerf déi Zue-
len dohinnerleeën. Ech hunn am Ufank, wou
d’Zuelen an d’Luucht gaange sinn, d’Emis-
siounen an d’Luucht gaange sinn, vun dee-
neselwechte keen Applaus kritt. Ech men-
gen, et hat een dann och kee verdéngt, wa
se an d’Luucht ginn.

A wa se mam Tanktourismus ze dinn hunn,
da muss ech soen, et gëtt och fir deen Ëm-
weltminister do eng grouss Ohnmacht an
der Lëtzebuerger Klimaschutzpolitik, well
en zum gréissten Deel ofhängeg war a bleift
vun der Fro vum Tanktourismus. An dass an
der Fro vum Tanktourismus et net eleng den
Ëmweltminister ass, ëm deen et geet, mä
dass et do ëm eng ganz Regierung geet,
dass et ëm budgetär Recettë geet, déi mer
kennen, dat ass gewosst.

Mä wann eng Kéier um Niveau vun den na-
tionalen Emissioune mir et fäerdeg bréngen,
fir strukturell Verännerungen ze maachen,
dann däerf et erlaabt sinn, fir dat no baus-
sen ze soen. An ech mengen och, dass et
wesentlech ass, och et positiv ze kommen-
téieren, fir den Engagement vun de Leit och
héichzehalen. Wa mer deenen ëmmer nëm-
men entgéinttriede mat schlechten Nouvel-
len, hinne soen, bei allen Effortë ginn
d’Emissiounen ëmmer weider an d’Luucht,
ech mengen, dass iergendwou dann eng
Kéier den Engagement och verluer geet vun
deem Eenzelnen, fir dorun ze gleewen,
dass Lëtzebuerg et fäerdeg bréngt, seng
Emissioune generell ze reduzéieren an dass
Lëtzebuerg et fäerdeg bréngt, seng natio-
nal Potenzialer och kënnen ze maachen.

Dass mer um Niveau vun den Haiser zum
Beispill - dat lescht Potenzial - eng Reduk-
tioun hu vu - 1,2%, mengt Der, dat géif mech
freeën, dass et nëmmen 1,2% sinn?

Ech hätt och léiwer do - 5% stoen, wa mer
et fäerdeg bruecht hätten. Ech kommen op
eenzel Grënn, firwat dass dat esou ass,
zréck, mä och déi - 1,2% si besser wéi alles
dat, wat mer an deene leschten zéng Joer
erlieft hunn, well et ëmmer e Plus, e Plus, e
Plus an e Plus war. Trotzdeem dass d’Demo-
graphie an d’Luucht gaangen ass a méi ge-
baut ginn ass, hu mer am Joer 2008 e Minus
dostoen, a mir mussen eis druginn, weider
druginn - dat ass mäi Plädoyer - Dag fir Dag
a Stonn fir Stonn, fir déi Ziler, déi mer eis ge-
sat hu vu - 28%, déi extrem ambitiéis waren,
tenant compte vun deem, wat an deene Jo-
ren duerno geschitt ass, dat wësse mir haut,
mä awer mengen ech, de Versuch maa-
chen, dat och ze erreechen.

Wat den zweete Klimapaquet ubelaangt,
hunn ech hei ëmmer gesot, dass et fir Lëtze-
buerg - an ech mengen, dee Virworf do,
deen hu mer oft diskutéiert - net gutt ass, do-
zestoen als e Land, wat et just fäerdeg
bréngt, iwwert de Wee vum Portmonni Emis-
siounsrechter an d’Welt akafen ze goen, mä
dass mer et musse fäerdeg bréngen, et hei
ze maachen. Mir hunn dofir nëmmen dräi Po-
tenzialer: Dat ass d’Industrie, déi hunn e re-
lativ ambitiéisen Allocatiounsplang d’lescht
Joer kritt a kräischen haut nach doriwwer;
dat ass zweetens um Niveau vum individuel-
len Transport national, an do si mer op - 5%;
an dat ass um Niveau vun den Haiser, do
geet et net duer, do musse mer vill Effortë
maachen, fir an déi Richtung weiderzegoen.

Ech wëll dann zweetens an der Fro vun der
Beuerteelung vun deem, wat gemaach ginn
ass, och dem Kolleeg Eugène Berger awer
déi eng oder déi aner Bemierkung maachen
an aller Rou. Awer trotzdeem, wann ech mir
et esou einfach géif maache wéi de Kom-
mentar iwwert d’Resultat vun den Emissiou-
nen an deene leschte fënnef Joer, wann ech
mir et esou einfach géif maachen, wéi et
sech hei gemaach ginn ass, da géif ech
Iech, Här Berger, an der Chamber an der
Öffentlechkeet soen, dass d’Emissiounen
zu Lëtzebuerg an der Period 1999 bis 2004,
an där Period, wou Dir an der Regierung do-
fir d’Responsabilitéit mam Här Charles Goe-
rens gedroen hutt - lauschtert gutt no, well
ech hunn d’Zuel selwer bal net gegleeft -,
ëm 41% an där Regierungsperiod an
d’Luucht gaange sinn…

(Interruption)

Ëm 41%! An an dëser Legislaturperiod
wäerte se ëm 6% zréckgoen. Dat wär, wann
een et vereinfacht géif maachen, de Bilan
vun Ärer Klimaschutzpolitik: + 41!

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Ech men-
gen, wann och nach den Här Lux den öf-
fentlechen Transport hätt kënne gratis maa-
chen, da wär seng Bilanz nach vill besser,
wann dat och...

❱❱❱ Plusieurs voix.- Oh!

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Also, et muss ee schonn déif an
d’Klamottekëscht siche goen, fir dat doten
Argument ze fannen als Äntwert op + 41%
Emissiounesteigerung an enger
Regierungsperiod, wou Dir d’Responsabili-
téit gedroen hutt.

Dat muss ech Iech soen, den Här Krecké
huet virdrun - Här Berger, lauschtert nach
dat heiten no -, den Här Krecké huet virdru
gesot - wéi nennt een dat? -, et gëtt d’Politik
vum eidele Stull, an dat hei ass d’Politik vum
eidelen Tirang: Dat war esou bei der Wär-
meschutzveruerdnung.

Ech sinn am August 2004 Ëmweltminister
ginn, an d’Kyoto-Period, déi ass ugaangen
den 1. Januar 2005. Am August 2004, wéi
ech déi Responsabilitéit iwwerholl hunn an
den Tirang am Minstère opgemaach hunn,
wou drop stoung «Kyoto», do war weder
d’Kyoto-Direktiv ëmgesat - net emol ëmge-
sat! Dat hu mer hei gemaach ënnert der
strenger Fuchtel vum Kommissiounspresi-
dent Negri. Do hu mer et fäerdeg bruecht,
fir am Dezember 2004 emol am Schnellver-
fahren ze kucken, dass mer d‘Kyoto-Direktiv
iwwerhaapt emol géifen ëmsetzen. Zwee-
tens war kee Klimaschutzfong geschaf zu
Lëtzebuerg - kee Klimaschutzfong! - a gouf
et natierlech och net een Euro, deen op
d’Säit geluecht war an engem Fong, fir déi
Politik do ze maachen, a véiertens war net
eng...

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Ech wëll
duerno Stellung dozou huelen, well do si
Verdréiungen, déi musse riichtgestallt ginn.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Ech weess jo net, wat Der kéint
dozou soen, dass d’Kyoto-Direktiv…

(Interruption)

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- …den Dos-
sier vun 93 opgeschafft…

(Interruption)

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Mä… Also, ech stelle just fest,
dass d’Kyoto-Direktiv, déi ass hei ëmgesat
ginn am Dezember 2004. Do ware mer
schonn hannendran…

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Wien hat
deen éischten Allocatiounsplang opge-
stallt?

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- …an do ware mer schonn hannen-
dran.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Wien hat
deen éischten Allocatiounsplang opge-
stallt?

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- …an ech kann Iech just soen, de
Klimafong am Tirang…

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Dee louch
am Tirang, Dir hutt en net fonnt.

(Interruption)

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- De Klimaschutzfong, deen exis-
téiert säit dem 1. Januar 2005. Deen éisch-
ten Euro ass hei op d’Säit geluecht ginn, no-
deem mer 1997 ënnerschriwwen hu fir -
28%, an de Klimaschutzfong op d’Säit ge-
luecht ginn um Ufank 2005, a mir hunn déi
éischt Tonn Emissiounsrechter am Joer
2005 akaaft, fir eiser Zilsetzung vu - 28% iw-
werhaapt gerecht ze ginn. Politik vum eide-
len Tirang, well dat doten...

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Berger
stellt gär eng Fro, Här Minister. Här Berger,
da stellt Är Fro.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Här Presi-
dent, mir kënnen elo hei en Débat féieren,
wat mir alles virun 99 oder 99 an deem Ti-
rang fonnt hunn, zum Beispill d’Habitat-Di-
rektiv, déi vun 1992 dolouch. Ech kéint dann
eng Rei aner Saache soe vun all deenen
Dossieren, déi mir hu missen opschaffen.
Dat wär eventuell eng Ursaach gewiescht,
firwat dann déi nei Aarbecht, déi derbäi-
komm ass, net direkt konnt gemaach ginn.

Mä dat ass och net wouer! Mir hunn direkt
schonn 2000 eng éischt Strategie iwwert
d’CO2-Bekämpfung hei zu Lëtzebuerg ge-
maach. Mir hu Reglementer geholl. 2004
louch den éischten Allocatiounsplang fäer-

deg am Tirang. Wann den Här Lux en net
konnt fannen, dann hätt e sollen éischter
den Tirang opmaachen.

(Hilarité)

Dat kann ech net esou stoe loossen. Ech
kéint op all eenzelne Punkt agoen, mä dat
ass elo net de Sujet hei vum Débat.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Ech hunn hei...

❱❱❱ M. le Président.- Dat war keng Fro.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Ech hunn hei nëmmen ee Fakt
nom anere genannt, an ech kann Iech och
soen, dass, wat den Allocatiounsplang ube-
laangt, deen éischte Schweess, deen ech
an dem Ministère hat, dat war, fir den Allo-
catiounsplang zu Bréissel ze verhandelen.

❱❱❱ Dir wësst selwer, dass dat am Septem-
ber, Oktober an November extrem schwie-
reg Verhandlunge waren, fir iwwerhaapt en
Allocatiounsplang duerchzekréien A wann
Der sot, mir hunn…

(Interruption)

A wann Der sot, mir hunn 2000 en éischten
Aktiounsplang virgeluecht, da wëll ech Iech
eng aner Zuel soen. Dir huelt Iech muer
emol Zäit an Dir liest deen Aktiounsplang,
deen Der 2000 gemaach hutt, emol nach
eng Kéier no. Vun all deene Moossnamen,
déi do drastinn, ass eng eenzeg ëmgesat
ginn. Eng eenzeg! Ech soen Iech och, wat
fir eng. An ech soen Iech och, wat se de
Lëtzebuerger Stat wäert kaschten.

Deen eenzege Succès, deen Dir an där Pe-
riod hat, dat war d’Förderung vun der Foto-
voltaik. Dat ass e Punkt. Här Kox, lauschtert
gutt no! Ech soe just dem Lëtzebuerger
Land, dass deen eenzege Succès dee war
um Niveau vun der Fotovoltaik. Fir dee Suc-
cès hu mer 0,3% Stroumproduktioun iwwer
Fotovoltaik realiséiert. Dat war e positiivt
Zeechen. Mä ech hunn haut norechne ge-
looss.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- D’Mentali-
téiten och. An de Käpp vun de Leit hu mer
och eppes verännert. D’Rechnung ass net
esou einfach ze maachen.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Ech wëll just soen, dass déi 0,3%
Fotovoltaik-Stroum am Rumm vun der ge-
samter nationaler Stroumproduktioun de
Lëtzebuerger Stat bis d’Joer 2021 - lausch-
tert gutt no! - insgesamt 240 Milliounen Euro
wäert kaschten.

(Interruption)

240 Milliounen Euro fir 0,3% Stroumproduk-
tioun iwwer Fotovoltaik!

Ech hunn näischt géint déi 0,3%, mä ech
soen Iech, dass dat wierklech keng grouss
Réussite ass vum Asetze vun öffentleche
Gelder, fir derfir ze suergen, dass déi bes-
ser investéiert ginn, fir dass mer Klima-
schutzziler géife kréien, amplaz vu + 41%,
wéi um Enn vun där doter Period.

En zweete Kommentar wëll ech maachen
zur Fro vun de Prozeduren. Et ass wierklech
um Niveau vum deem, wat haut eigentlech
eise Sujet war, nämlech ze kucken: Wéi si
mer um Niveau vun der energetescher Hai-
sersanéierung weiderkomm?

Ech wëll fir d’éischt fir een, deen net hei ass,
soen, dass de Bauteminister Claude Wise-
ler extrem vill Investitiounen amgaang ass
ze maachen an amgaang ass ëmzesetzen,
fir d’energetesch Sanéierung vun den öf-
fentleche Gebaier weiderzedreiwen. Ech
kann haut kee Chiffer hei soen, dat misst hie
kënne maachen. Mä et si Milliounen aus
deem Fong investéiert ginn, fir d’energe-
tesch Sanéierung vun eelere Gebaier bes-
ser ze maachen.

Am Krisepaquet hu mer souguer och d’Ei-
sebunn derzou kritt, fir bei enger ganzer Rei
vu Gebaier, Garen an esou virun d’energe-
tesch Sanéierung virzehuelen a weiderze-
dreiwen, fir dass mer an dësem Joer virun
allem och op deem Punkt, wat e richtege
Punkt ass, dee gesot gëtt, et fäerdeg brén-
gen e weiderzedreiwen.

Um Niveau vun der Haisersanéierung bei
de Leit doheem kann ee mat 77 Demanden,
déi gemaach gi si säit 2005 - mir hunn iw-
wer 300 nei Niddregenergiehaiser, déi reali-
séiert ginn, well mer dat 2005 fir d’éischte
Kéier agefouert hunn; virdru gouf et Subsidë
fir Neibauten; dunn hu mer et och gemaach
fir bestehend Haiser -, definitiv net zefridde
sinn. Dat weist sech och an deem Chiffer vu
- 1,2% um Niveau vun der genereller Revi-
sioun an deem Potenzial, dass dat net duer-
geet.

Elo kann ee laang driwwer diskutéieren, wat
dorunner schold ass. Sécherlech sinn ech

och der Meenung, dass een nei Initiativen
och an deenen nächste Jore muss huelen,
fir ze kucken: Wéi brénge mer dat fäerdeg?

Et ass sécherlech eng Hemmschwell virun
engem gesamten Invest, deen awer nach
staark ass. Et ass och eng Hemmschwell do
vis-à-vis vun deene Konditiounen, déi do-
madder verbonne sinn, zum Beispill den
Energiecheck, dee muss gemaach ginn. Mä
et ass awer normal, dass de Stat - an ech
weess, dass mer eis do schwéierdinn an de
bürokrateschen Hürden, souwuel am Check
wéi herno och - derfir suergt, do, wou e
Suen investéiert, dass en awer och fir
d’éischt den Inventar vum bestehenden
Haus mécht, fir herno kënnen ze kucken:
Mä si mer dann och zu engem energe-
tesche Resultat komm, wat et verdéngt,
dass öffentlech Gelder derfir agesat ginn?

Ech mengen, dass et awer par rapport zum
Respekt vun den Deniers publics dat Nor-
maalst vun der Welt ass, dass mer dat
musse maachen. Dass dat Zäit anhëlt, dass
dat och heiansdo schwiereg ass an der Ëm-
setzung, ass evident.

Ech sinn awer frou, wéi ech gëschter an der
Pressekonferenz ënner anerem och gesot
hunn, dass ech dat Resultat do net onbe-
déngt fir gutt fannen - déi 77 kann een net
fir gutt befannen -, dass mer déi Responsa-
bel vun der Energieagence haut matdeele
gelooss hunn, dass an der Tëschenzäit an
deene leschte Wochen 280 Energiechecke
gefrot sinn oder amgaange sinn ëmgesat ze
gi fir d’Sanéierung vu bestehenden eelere
Gebaier.

Dat ass also schonn en éischt Zeechen, wat
an déi richteg Richtung geet. Dat dauert jo
souwisou eng Zäit, bis mer dat ëmgesat
kréien.

Ech soen och - an den Här Berger weess,
dass déi Froen do schonn ënner senger
Responsabilitéit an och während menger
Responsabilitéit net ëmmer einfach sinn -,
dass een och am Ausbezuele vun de Sub-
ventiounen heiansdo mat der Fauscht op
den Dësch muss schloen, fir Saachen an
d’Wee ze kréien.

Wann ech de Lucien Thiel gesinn dosëtzen,
President vun der Krisekommissioun, dee
sech vill mat Prozeduren ëmginn huet an
deene leschte Wochen, da gëtt et och nach
eng ganz Rei vun anere Prozedure beim
Stat, iwwert déi een emol kéint eng Kéier e
puer Säite schreiwen - déi hei gehéiere wéi
e puer anerer och nach derzou -, fir ze ku-
cken, dass mer do géife besser ginn.

Wann ech déi Zuele kucken, déi mer am
Moment festzestellen hunn, sinn am Regime
2005 bis 2008 7.300 Dossieren traitéiert
ginn - 7.300, dat sinn der net wéineg; dat
ass och positiv -, déi alleguerten am Rumm
vun deenen dote Subventiounsregimer ge-
laf sinn.

Vun deene 7.300 Dossiere sinn der op den
Dag vun haut 5.100 ausbezuelt. 1.050 Dos-
siere waren net komplett. Do ass also d’Ver-
waltung amgaangen, fir deenen Dossieren
nozegoen, fir se komplett ze kréien. Well et
ass net nëmmen eng Fro beim Stat vun der
Ëmweltverwaltung an dem Ëmsetzen do,
mä et ass och nach e Contrôle financier
hannendrun, deen och à la lettre a genau -
an dat ass och legitim, well et deem seng
Aufgab ass - nokuckt, dass och wierklech
all Pièce do ass, dass all Pièce en Original
ass, dass déi Nimm mat de Matriculen iw-
wereneestëmmen an esou virun an esou
fort. A wann do e Problem ass, gëtt net aus-
bezuelt, an dann dauert et erëm méi laang.

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, wann
ech gelift!

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Ech kommen zum Schluss.

1.000 aner Dossiere si bewosst zréckgehale
gi vun der Verwaltung, well mer an deem
neie Reglement, wat mer gëschter virge-
stallt hunn an an der Urgence elo och
wäerte schnell ëmsetzen, d’Fristen, déi aus-
gelaf waren, well d’Leit méi laang gebraucht
hu vun hirer Baugenehmegung bis zur Rea-
liséierung, verlängeren. Domadder kommen
déi 1.000 do elo an dee Genoss, well mer
an deem neie Reglement nei Friste kréien,
déi dat erlaben.

Um Niveau vum Personal, wëll ech och
soen, dass mer awer en entscheedenden
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Effort gemaach hunn, well mer Ufank 2008
ongeféier sechs Leit haten, déi op deenen
Dossieren do geschafft hunn an der Verwal-
tung, an dass mer elo am Schnëtt tëschent
14 an 18 Leit op dem Ausbezuele vun
deene Subventiounen hunn, wat mech opti-
mistesch mécht, dass mer dat relativ
schnell kënnen ëmsetzen.

Mir hunn, Här President - an da kommen
ech zum Schluss -, an deem neie Regle-
ment virun allem net nëmmen d’Tauxen
erhéicht vun de Subventiounen. Mir hunn op
där anerer Säit derfir gesuergt, dass nie-
went de Personnes privées och d‘Personna-
lités morales derbäikommen, dass also Pro-
moteuren et gesamt fir e Lotissement kënne
maachen, dass d’A.s.b.l.en derbäikommen.
Mir hunn eng ganz Rei vu bürokrateschen
Hürden erausgeholl.

Ech erwaarde mer awer an ech erhoffe mer,
dass mer et fäerdeg bréngen, fir hei net
nëmmen eppes ze maachen, fir d’Klima-
schutzziler ze erreechen, dass mer och
eppes maachen, fir dem Portmonni vun de
Leit ze hëllefen, well d’Aidë kënne bis zu
25.000 Euro goen an der Augmentatioun,
déi mer elo décidéiert hunn, mä dass mer
virun allem an dëse schwierege konjunktu-
rellen Zäiten och eppes kënne maache fir
d’Aarbechtsplazen dobaussen.

Meng Konklusioun ass: Mir hunn an dëse
leschte fënnef Joer an der Klimaschutzpoli-
tik bäi Wäitem net alles falsch gemaach. Mir
hunn och munches richteg gemaach. Een-
zel Entwécklungen an den Zuele ginn eis
Recht op deem Wee do weiderzegoen. Do-
fir hu vill Leit dobausse gehollef, fir dat ze
maachen. Mä ech si mer als Alleréischten
hei am Land bewosst, dass d’Efforten an
deenen nächste Joren net däerfe reduzéiert
ginn, mä am Géigendeel, dass mer op
deem ageschrattene Wee do musse wei-
dergoen.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Den Här Bausch freet d’Wuert. Wann en
d’Zäit an Usproch hëlt, déi déi gréng Frak-
tioun Rescht huet, dann huet e 17 Minutten
zegutt. Ech wëll awer drop hiweisen, datt
mer dann eng Debatt no der Debatt hunn;
wat relativ aussergewéinlech ass.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Neen, Här President…

❱❱❱ M. le Président.- Also, Dir hutt 17 Mi-
nutten. Parole après ministre.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Här President, ech si frou, datt Der d’Regle-
ment nach eng Kéier nogelies hutt, datt Der
erausfonnt hutt...

❱❱❱ M. le Président.- Neen. Do steet
näischt am Reglement. Esou ass de Ge-
brauch bis elo am Haus gewiescht.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Här President, et steet näischt do. Et steet
just do, en Temps général huet een zegutt.
Deen ass esou vill, an dee kann ee be-
usprochen. Dat war iwwregens an deem
Haus hei nach ëmmer esou, an ech si frou,
datt Der dat festgestallt hutt.

❱❱❱ M. le Président.- Dat war nach ni
esou.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Här President, wann Der erlaabt,…

❱❱❱ M. le Président.- Selbstverständlech.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
…wëll ech mech awer elo zum Thema wen-
den, an zwar e bëssen op déi Saachen
agoen, déi den Ëmweltminister gesot huet,
wou e gemengt huet hei misse festzestellen,
mir hätten en zu Onrecht an e schlecht
Liicht gestallt. Hien huet dunn hei gesot, mir
hätten eis baséiert op Presseerklärungen,
op Presseartikelen. Schlussendlech géif
dat, wat hien an enger Stonn Pressekonfe-
renz géif soen, an de Presseartikele respek-
tiv um Radio oder op der Tëlee net ëmmer
esou erëmgespigelt ginn, wéi dat, wat hie
gesot hätt.

Ech ginn elo emol dovun aus, datt de Minis-
ter ganz genau noliest, wat seng eege
Beamten iwwer hie schreiwen op der Home-
page vun Le Gouvernement respektiv vu
sengem eegene Ministère. Ech gi jo net do-
vun aus, datt e senge Beamten elo hei am
Sall an de Réck fält a mécht wéi wann en net
wéisst, wat se iwwer hien a seng Pressekon-
ferenz geschriwwen hätten.

Här President, ech hunn deen Extrait vum
Internet, vum Gouvernement, vum Ëmwelt-
ministère hei erausgezunn an ech hunn dat
alles vérifiéiert, ob de Minister dat dann
esou duergestallt huet, wéi en dat elo hei
duergestallt huet, wat e gemengt hätt mat
deene Reduktioune vu 5,2% vun CO2-Emis-
sioune par rapport zu 1990.

Abee, Här President, ech si gär bereet, Iech
Kopien all heibannen ze maachen an och
der Press. Do steet keng Zeil dovunner vun
där Duerstellung, déi de Minister hei ge-
maach huet. Hie seet hei ganz kloer, e gëtt
och zitéiert hei op senger eegener Home-
page, kann ee jo soen: «Aujourd’hui, dix ans
plus tard, force est de constater selon le Mi-
nistère de l’Environnement que l’année
2008 marque un tournant avec un net dé-
crochage des émissions de gaz à effet de
serre de 5,2% par rapport à l’année 1990.»

An da geet et weider mat enger ganzer
Erklärung. Do steet keng Zeil dran, wierk-
lech emol kee Buschtaf dran, Här Minister,
datt dat an iergendengem Sënn och eppes
kéint ze dinn hu mam Konjunkturabroch vun
deene leschte Méint.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Däerf ech Iech eng Fro stellen?

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Selbstverständlech dierft Der eng Fro stel-
len.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Ech mengen, egal, wat Der elo zi-
téiert, an dat, wat Der jo elo gesot hutt, dee
Saz, deen ass jo richteg. Dee war jo net
falsch.
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❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Jo, deen ass och richteg an eisem Commu-
niqué.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Dee war jo net falsch, deen Der
elo gesot hutt. Akzeptéiert Der vu mir, dass
gëschter an der Pressekonferenz vu mir ge-
sot ginn ass, dass déi - 5% nach e wäite
Wee duerstelle par rapport zu deene - 28%,
déi mer ënnerschriwwen hunn 1997?

An erlaabt Der mir, dass ech gëschter op
der Pressekonferenz nach esou eng Kéier
op Nofro vun engem Journalist gesot hunn,
dass natierlech an där Reduktioun vu - 5,5%
bei der Industrie och Elementer an deene
leschten zwee Méint kënnen dra sinn, déi
mam konjunkturellen Abroch ze dinn hunn?
An deene leschten zwee Méint, net par rap-
port zu deenen zéng éischte Méint, wou
mer net an enger Wirtschaftskris waren.
Dass an deene leschten zwee Méint esou
Elementer dra sinn?

Egal, wat dann zitéiert gëtt, mengen ech,
hunn ech gëschter op der Pressekonferenz,
wéi bei all aneren Aussoen, dat dote gesot,
well ech der Meenung sinn, dass déi - 5,2%
effektiv en Tournant duerstellen, wa mer et
fäerdeg bréngen, eis Effortë weiderzedrei-
wen, an dass een dat soll zréckbehalen.

Wann d’Emissiounen am Joer 2008 ëm 5%
an d’Luucht gaange wären, wat wär dann
haut d’Diskussioun gewiescht? Si si Gott sei
Dank ëm 5% zréckgaangen. Kënne mer net
emol eng Kéier feststellen, dass dat e posi-
tiivt Resultat ass an et och als dat kommen-
téieren?

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Här President, kuckt, dat ass jo genau dat,
wat de Problem ass. De Minister seet elo,
hien hätt op eng Fro vun enger Journalistin
gesot, dat kéint eventuell och sinn, datt et
eppes mat der Konjunktur ze dinn huet. Mir
behaapte ganz kloer, datt de Gros vun
deene 5,2%, déi hei reduzéiert gi si par rap-
port zu 1990, duerch de Konjunkturabroch
ze verzeechnen ass. Well wann Der Är eege
Chifferen och ënnendrënner kuckt - ech
kommen awer och nach dorobber kuerz ze
schwätzen, op Är 1,6%, déi den Transport
routier betreffen -, souguer do ass wahr-
scheinlech och mat Sécherheet nach en
Element Konjunktur dran, mä mat Sécher-
heet och en Element dran, eventuell dann,
dat reell mam normalen individuelle Stroos-
severkéier ze dinn huet.

Mä de Punkt ass deen, wann Dir dat esou
duerstellt, wéi Der et hei duergestallt hutt a
wéi Der et och gëschter mat Sécherheet op
der Pressekonferenz duergestallt hutt, ouni
Nuancen, dann ass et relativ kloer, da
schreift Dir op Äre Fändel, datt duerch Är
Mesuren, déi Dir déi lescht Jore getraff hutt,
5,2% Reduktioun gemaach gi wär.

Or, et ass awer esou, datt mat Sécherheet e
ganz gudden Deel hei reng konjunkturell
ass, a soubal d’Konjunktur erëm unzitt, well
dat jo net eng Reduktioun vun den CO2-
Emissiounen un der Source ass, déi erëm
eng Kéier wäerte kompenséiert ginn.

Wann een dann natierlech esou Signaler
gëtt, da gëtt ee ganz falsch Signaler no
baussen. Da gëtt een d’Impressioun no
baussen, wéi wa mer eigentlech vill méi wäit
komm wären a vill méi erreecht hätten
duerch den Effort, dee mer selwer gemaach
hunn, wéi et wierklech de Fall ass. An dat
ass dat, wat mer contestéieren a wou mer
der Meenung sinn, wou Der dernieft leit.

Ech muss och soen, wann ech dann déi
1,6%, wat den Transport ubelaangt, dat hat

ech Iech iwwregens och an der Krisekom-
missioun scho gesot, da fannen ech et rela-
tiv abenteuerlech, fir emol einfach esou ze
behaapten, datt dat duerch de Fait, datt de
Verkaf vun Autoen, déi manner wéi 125
Gramm CO2 géife verbrauchen, tëschent
2005 an 2009 vun 9% op 21% eropgaange
wär, datt dat duerch deen Effekt wär. Well
dat ass iwwerhaapt net an der Praxis fest-
stellbar.

Ech soen Iech nämlech, et ass duerch-
weegs méiglech, datt ech mer, wann ech
virdrun en Auto hat, deen 150 Gramm CO2

verbraucht huet a mer duerno ee kafen,
deen ënner 120 Gramm CO2 läit, datt ech
mengen da mäi Gewëssen am Rengen ze
hunn a soen, ma da kann ech méi fueren, an
datt ech à la limite souguer méi emettéieren,
wéi virdru mat engem Auto vun 150 Gramm.

Duerfir ass et eng relativ abenteuerlech
Feststellung, fir einfach de Corollaire ze
maachen, ze soen, wa mir elo esou vill Au-
toe verkaaft hunn, déi ënner 120 Gramm
leien, datt dat och automatesch heescht,
wann eng Reduktioun kënnt am Transport
routier, datt dat zréckzeféieren ass dorob-
ber.

❱❱❱ M. le Président.- Nach eng Kéier de
Minister, Här Bausch.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Selbstverständlech. Wann Der mer d’Zäit
erëm ofzielt, sinn ech gär bereet, dem Mi-
nister nach Zäit ze loossen.

(Hilarité)

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Et gëtt bal keen, mat deem ech léi-
wer diskutéieren a streiden, wéi mam
Bausche Fränz. Ech wëll just soen, Dir sot -
1,6%.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Mä dat steet an Ärem Text.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Neen, ech wëll Iech just soen,
dass Der déi falsch Zuel kommentéiert. -
1,6% ass de Réckgank beim Export vum
Sprit. Den internen, nationalen, de résiden-
ten Transport-Sprit an esou virun ass zréck-
gaang ëm 4,9%, an ech hunn Iech virdru
gesot, dass pro gefuerene Kilometer och
d’Zuel vun de Gramm vun 100 iwwer 66
zréckgaangen ass op 155, an dass den Un-
deel - dann haalt dat dach emol eng Kéier
fest! - vun deenen Autoen ënner 120
Gramm vun 9% op 22%...

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Jo, dat hunn ech jo elo zitéiert.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- …an deene leschten... An d’Re-
duktioun ass net 1,6%, mä si ass 4,9%, an
ech denke schonn, dass en Element drun
ass, dee grâce vun deene Moossnamen,
déi mer geholl hunn, och dozou gefouert
huet, dass mer dat do gemaach hunn.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Also nach eng Kéier, och bei deene 4,9%,
et ass net moossbar. Dir kënnt dat net ein-
fach esou feststellen a soen, datt Der op Ba-
sis eleng vun de méi verkaaftenen Autoen,
déi manner wéi 120 Gramm CO2 verbrau-
chen, automatesch kënnt feststellen, datt
dat, wann ech eng Reduktioun kréie vum
CO2-Verbrauch am Stroosseverkéier, dorop
zréckzeféieren ass.

Ech muss och soen, ech sinn iwwerrascht,
well et géifen aner Argumenter ginn, déi dat
vill besser géifen erklären, an déi ech och
fannen, déi Iech besser géifen zu Gesiicht
stoen. Dir wësst jo och, datt den öffentle-

chen Transport staark zougeholl huet an
deene leschte Joren.

Ech ka mer duerchweegs éischter erklären,
well dat ass méi eng plausibel Erklärung,
wann ech jo esou vill Prozent méi am Zuch
an am Bus sëtzen hunn zum Beispill, do ass
et jo evident, do huet een e Changement de
mode de transport gemaach, ewech vu
sengem Auto an den Zuch respektiv de
Bus. Do kann ech ganz sécher feststellen,
datt den CO2-Verbrauch duerch de Fait, datt
méi Zuch a méi Bus gefuer gëtt, erofgesat
gëtt.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Ech hu mech net getraut, och
nach dat doten ze soen, well dann hätt Der
gesot, ech géif mech och nach als Trans-
portminister wëllen an de Mëttelpunkt stelle
fir déi gutt Politik, déi mer an deene leschte
fënnef Joer an der Attraktivitéit vum öffentle-
chen Transport gemaach hunn. Merci fir dat
Kompliment!

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Här President, éischtens am Contraire zu
deem, wat de Minister am Ufank gesot huet,
si mir net der Meenung, datt d’Welt
schwaarz-wäiss ass, an datt och weder hien
nach den Här Krecké nach soss iergendeen
alles schlecht mécht, a just mir géifen alles
gutt maachen.

Dat ass net eis Meenung, war nach ni eis
Meenung, mä et muss een awer bei den Tat-
saache bleiwen.

(Interruptions)

Fait ass nach ëmmer, datt Der dat duerge-
stallt hutt, déi gesamt Reduktioun un CO2,
op eng Aart a Weis, wou Der dee konjunktu-
rellen Aspekt komplett erausgelooss hutt, fir
natierlech no bausse wëllen ze vermëttelen,
datt duerch Är vill Mesuren, déi Dir getraff
hätt, den CO2 erofgesat ginn ass.

An elo muss ech Iech eent soen, an dat ass
de spréngende Punkt: Eis ass eigentlech
zimlech egal, ob Dir wëllt domadder Iech
profiléieren oder net profiléieren. Wat eis in-
teresséiert, dat ass, datt mer keng falsch Si-
gnaler un d’Leit dobausse ginn an datt mer
de Leit net ze verstoe ginn, well dat wär im-
mens geféierlech…

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Dorobber passen ech elo fënnef
Joer op!

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Här President, ech si jo gär bereet, op dem
Här Minister seng Froen ze äntwerten, mä e
soll elo emol e bëssen e Glas Waasser drén-
ken an…

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Jo, ech hunn der schonn e puer
gedronk.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Duerno kann e mer selbstverständlech nach
zéng Fro stellen,…

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Neen, neen.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
…ech beäntwerte se em gär alleguer.

Ech sinn der Meenung, wéi gesot, datt no
bausse gesinn et wichteg ass, datt mer
keng falsch Signaler setzen an datt mer net
duerch de Fait, datt mer eis wëllen an e gutt
Liicht stellen, e falscht Signal ginn an dann
d’Leit ierféieren. Dat wär geféierlech, virun
allem fir déi Zäit, déi duerno kënnt.

Well mir wëssen alleguerten, datt mer an
deenen nächste Joren an där doter Proble-
matik ganz vill wäerte misse mat de Leit dis-
kutéieren. Mir wäerte ganz vill vun de Leit
missen ofverlaangen, well déi Kris, déi Ener-
gie- a Klimakris, déi ass mindestens esou
schlëmm, wann net méi schlëmm wéi dat,
wat mer am Moment amgaange sinn ze lie-
wen an der Wirtschaftskris. Duerfir ass et
falsch, Signaler ze ginn, déi einfach net der
Realitéit entspriechen.

Ech muss Iech och soen, ech gi gär zou,
datt Der natierlech en vue vun der... Dir sidd
jo um Schluss vun der Legislaturperiod. Ob
Der nach eng Kéier douewe sëtzt, dat déci-
déieren d’Leit de 7. Juni. Wéi mir alleguer-
ten heibannen, ech mengen, dat steet op
engem anere Blat. Mä et ass awer logesch,
ob Der nach wëllt do sëtzen oder net méi
wëllt do sëtzen, et ass normal, wann ee fën-
nef Joer geschafft huet, datt een e Bilan
wëllt zéien. Ech hunn och guer kee Problem
domadder, datt Der natierlech déi Saache
wëllt eraussträichen, déi Der wierklech ge-
maach hutt.

Mä wat mir gären hätten, dat ass net, datt
Der Saachen eraussträicht, déi Der net ge-
maach hutt respektiv datt Der Saachen,
Zuelen esou duerstellt, datt se wierklech am

Kontext net stëmmen. A wéi gesot nach eng
Kéier, de Fait, datt Der et an Ärem eegene
Communiqué esou duergestallt hutt, wéi mir
et och eigentlech kommentéiert hunn, haut
op der Tribün natierlech, well Der e bëssel-
chen nervös gi sidd en vue vun der Diskus-
sioun, déi öffentlech doduerch entstanen
ass, eng ganz aner Duerstellung ginn hutt,
dat seet am Fong alles aus iwwert dat, wat
Der wollt maachen.

Ech muss Iech just soen, mir hu jo och - dat
ass jo och keng Iwwerraschung - eng ähn-
lech Diskussioun bei eisen däitschen Nope-
ren. Do leeft se zwar e bëssen anescht wéi
bei eis, mä vun der Problematik hier ass et
dat nämlecht. Ech hunn elo haut nach en
Artikel erausgeholl bei Spiegel.de, dee
kommentéiert déi formidabel Aktioun, déi
elo an Däitschland gemaach gëtt, fir déi
berühmten Abwrackprämie dann awer ze
verlängere bis an de September. Ech
weess, datt déi Abwrackprämie an Däitsch-
land eppes anescht ass wéi déi, déi mir hei
ginn, well natierlech mir mindestens e Seuil
gesat hunn. Dat heescht, datt ee sech vun
deene Suen net e Porsche Cayenne ka ka-
fen.

Mä nach bleift awer, an dat wësst Der och,
datt déi Mesuren do all, wat hir Effizienz
ubelaangt an der Praxis, ausser datt mer
kuerzfristeg an der Konjunktur natierlech zu
Lëtzebuerg Garagiste gehollef hunn, datt se
hir Autoe gutt lass gi sinn, effektiv extrem
contestéiert sinn, wat den ëmweltpolite-
schen Aspekt ubelaangt. Eigentlech ver-
laange mir duerfir méi, datt Der Iech sollt
konzentréieren op dat, op wat ee sech misst
konzentréieren, nämlech fir Verkéier ze évi-
téieren. Duerfir soll een och dat an de Vier-
dergrond stellen.

Et si vill Leit, déi effektiv do Effortë gemaach
hunn, an effektiv soen ech deenen och alle-
guerte Merci, déi déi gemaach hunn. Mä
ech soen net blauäugeg alle méigleche Leit
Merci, déi elo vun enger Prime profitéiert
hunn, déi se kritt hunn, fir sech en neien
Auto ze kafen, wou mer jo alleguerte wës-
sen, datt awer - an dat wësst Dir jo selwer
am beschten - déi grousszügeg Primen, déi
elo agefouert gi sinn, och ze dinn hu mam
chaoteschen Aféiere vun Ärer Autosteier
virun e puer Joer, wou Der relativ an d’La-
bränte gerode waart a wou Der Iech gesot
hutt: Ech muss eppes maache bis de 7.
Juni, fir mech zréckzekafen dobaussen. Dat
ass jo och e bëssen den Hannergrond, fir-
wat déi Diskussioun haut elo esou leeft, wéi
se leeft, an net, wéi se soll lafen.

Am „Spiegel“ gëtt als Konklusioun gezu par
rapport zu der Situatioun an Däitschland,
mä déi kann een och op Lëtzebuerg an
deem heite Kontext bezéien, wou da ge-
schwat gëtt, datt d’Regierung géif hoffen,
datt déi Blos, déi Neuwagenblase, déi do
opgepompelt gëtt, eréischt am September
géif platzen, nämlech no de Bundestags-
wahlen.

Ech mengen, et muss een awer soen, et
gëtt een d’Gefill net lass, wann een déi
Duerstellungen do kuckt, wéi se gemaach
gi sinn an deene leschten Deeg, datt dat
och ganz staark hei matgespillt huet an
Ärem Élan, wéi Der déi Zuelen no baussen
duergestallt hutt.

Dat ännert näischt dorun, datt mir selbst-
verständlech och frou sinn doriwwer, datt
d’Leit Autoe kafen, déi manner verbrau-
chen. Datt d’Leit Autoe kafen, déi manner
CO2 ausstoussen, dat ass jiddwerengem säi
Wonsch. Mä et dierf een net dobaussen
d’Gefill vermëttelen, wéi datt mer doduerjer
géifen de Klima retten. De Klima rette mer
doduerjer, andeem mer villes iwwerdenken,
ënner anerem d’Mobilitéit generell iwwer-
denken, andeem mer no bausse Signaler
senden, haaptsächlech vun der Politik aus,
déi éierlech sinn an de Leit éierlech soen,
datt an Zukunft an der Mobilitéit een en
anert Verhale muss un den Dag leeën. Dat
bedeit un alleréischter Stell och, manner
mam Auto ze fueren zum Beispill - net, datt
kee méi en Auto soll hunn.

Déi Signaler soll ee ginn, och souguer, wann
de 7. Juni Wahle sinn, an och souguer dann,
wann de Minister Loscht huet, fir säi Bilan
ze zéien a selbstverständlech och do
d’Recht soll hunn, déi Mesuren, déi hie ge-
holl huet, erauszesträichen, déi positiv sinn.
Mä e soll se esou duerstellen, datt se Kapp
a Fouss hunn an datt se d’Leit net dobaus-
sen ierféieren.
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Méi a manner wollte mir net. Wann Der dat
maacht, kritt Der eise Luef; maacht Der dat
net, da kritt Der mat eis Sträit.

Merci.

❱❱❱ Une voix.- Kritt Der eng Lektioun, Här
Minister?

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Bausch.
Ech hunn elo zweemol Parole après
ministre. Den Här Berger an den Här Kox hu
Parole après ministre gefrot.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Ech wollt och nach kuerz rea-
géieren op dat, wat virdrun den Ëmweltmi-
nister gesot huet.

Mir wëssen, datt mer wierklech e gudden
Ëmweltminister hunn, vläicht dee beschten,
deen d’Land jee hat, deen alles déi lescht
fënnef Joer ugepaakt huet. En huet sech
och ganz vill beschäftegt virdrun a sengem
Discours mat deem, wat alles 1999 oder vill-
méi 2004 net am Tirang louch. Ech wëll do
awer dann e puer Saachen trotzdeem rich-
tegstellen hei op der Tribün.

Effektiv, 1997 ass déi deemoleg Regierung
en Engagement agaangen, fir d’Reduktiou-
nen op - 28% par rapport zu 1990 erofze-
féieren. Ech muss soen, 1999, wéi ech ze-
summe mam Charles Goerens an dee Mi-
nistère komm sinn, louch dee Moment och
näischt am Tirang dozou a mir hunn du bei
null ugefaang.

(Interruption)

Well Dir dat virdrun esou duergestallt hutt.
Ech explizéiere mech dann elo.

Mir hunn also do bei null ugefaang a mir
hunn dunn eng éischt Strategie opgestallt.
Mir hunn déi éischt Debatte gefouert.
Sécherlech war dat eng éischt Strategie. Mä
wann een haut kuckt, all déi Elementer, déi
an där Strategie do drastoungen, dat sinn
am Fong alles Saachen, déi haut awer lues
a lues amgaange si sech ze realiséieren.
Mir hunn déi richteg Weeër opgewisen. Et
brauch natierlech seng Zäit, fir dat ëmzeset-
zen.

Mir hunn awer och schonn deemools e Re-
glement geholl, ufanks 2000 hu mer dat
ausgeschafft. E Reglement, wou et net nëm-
men ëm d’Fotovoltaik gaangen ass, mä do
ass et och ëm den Hausbau gaang, ëm
d’Ënnerstëtzung vu Passivhaiser, vun Nid-
dregenergiehaiser.

Och nach e klengt Wuert awer zur Fotovol-
taik, wann dat eisen eenzege Bilan ge-
wiescht soll sinn. Ech muss soen, deemools
an där Zäit, an do ware jo och sécherlech
Membere vun der LSAP derbäi, ass ganz vill
diskutéiert ginn, wat dann déi richteg Piste
wieren. An deemools hunn d’Experten all
gesot, vum Mouvement écologique bis alle-
guerten d’Organisatiounen, hei zu Lëtze-
buerg misst ee massiv an d‘Fotovoltaik
goen. Dat war deemools Stand der Dinge.
Mir hunn dat gemaach.

Och wann dat - dat ass jo de Problem -, da
gëtt gesot, dat bréngt dem Klimaschutz null,
well et net an eis national CO2-Bilanz erage-
rechent gëtt. Dach, global gesinn, onofhän-
geg vun enger lëtzebuergescher CO2-Re-
chemodell-Bilanz bréngt eng Fotovoltaikan-
lag och eppes dem Klimaschutz.

An dann, wann dat esou vill soll kaschten,
ech hunn dat scho virdru gesot, da muss
een eben dat a Relatioun setze mat villen
anere Saachen, wat déi kaschten. Ech hu
virdru gesot, wa mer haut Milliarden an
d’Banke pompelen, wou do d’Sue prak-
tesch an de Bulli gehäit ginn, am Dreck hän-
ken, da fannen ech, dann ass et vill méi
sënnvoll, fir d’Leit an eng Richtung ze moti-
véieren, datt se sech fir de Klimaschutz in-
teresséieren an datt se dann och doranner
investéieren.

Deemools, dat ass awer een Effet ge-
wiescht, datt ganz vill Leit iwwerhaapt emol
sech bewosst gi sinn, datt et eng Problema-
tik ginn ass an datt een do kann dran inves-
téieren.

Mir hunn also an deem Reglement dee-
mools eng ganz Rei Saachen drageschriw-
wen, déi net nëmme Fotovoltaik waren, an
dat Reglement hutt Der och 2004 virfonnt.
Mir hunn awer net nëmmen dat Reglement
geholl. Mir hunn och nach eng Rei aner

Saache gemaach. Mir hunn Energiebero-
dung um Gemengeplang ënnerstëtzt. Ech
hat virdrun dat Beispill geholl aus dem Réi-
dener Kanton. Och dat louch nach fäerdeg
am Tirang, an et waren am Tirang Proposi-
tioune fir dat auszeweiten op aner Gemen-
gen am Land; et ass ni eppes duerno ge-
schitt.

Mir haten am Ëmweltfong - den Ëmweltmi-
nister brauch elo net méi nozerechnen - all
Joer Millioune vun Euro, wou mer de Ge-
menge gehollef hunn, fir konkret Projeten
ëmzesetzen. Ech kéint do x Schoulen nen-
nen, déi doduerjer vum Ëmweltfong bezuelt
gi sinn. Ech kéint och nach eng Kéier dee
Projet rappeléiere vu Pëtscht. Ech kann also
dat net einfach esou stoe loossen, wéi wann
do null am Tirang gewiescht wier, wéi wann
een do bei null ugefaang hätt.

Et ass kloer, datt een natierlech ëmmer kann
zréck wulle goen a soen: Wat ass deemools
geschitt? Wat ass viru 15, virun 20, virun 30
Joer geschitt? Dat sinn al Kamellen. Mir ha-
ten haut hei eng Debatt fir de Bilan ze
maache vun dëser Regierung iwwert déi
lescht fënnef Joer. Dat war den Objet haut,
an de Fait ass, datt mer awer haut, fënnef
Joer méi spéit, keen immense Succès hu
bei der Albausanéierung, an datt do wierk-
lech Problemer sinn, datt mer dat mussen
upaken. An da geet et net duer, datt ee mat
Zuele spillt.

Dir hutt virdru gesot, mir hunn awer elo - mir
hate vu 77 Demanden d’lescht Joer ge-
schwat - 200 Demandë vun Energieche-
cken.

❱❱❱ Une voix.- 280.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- 280 fir
Energiechecken. Dat heescht nach guer
näischt. Dat heescht, dat si Leit, déi maa-
chen elo dann en Check. Dat heescht nach
guer net, datt se herno konkret eppes wäer-
ten an hirem Haus maachen. Sou kann een
da mat den Zuele spillen a Saachen duer-
stellen, déi awer net realiséiert ginn. Mir
hunn dofir nach net 280 oder 290 oder 300
Demanden, fir elo konkret Assainissementer
ze maachen.

Ech hätt léiwer gehat, mir hätten haut driw-
wer diskutéiert, wéi mer nei Weeër sichen,
fir an Zukunft dat kënne besser ze maa-
chen, wéi just bëlleg Polemik iwwer Saa-
chen aus dem leschte Jorhonnert.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Kox huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Henri Kox (DÉI GRÉNG).- Ech
hunn u sech nëmme fir zwou Minutten. Ech
wëll den Artikel 42 du fait personnel évo-
quéieren. No all deenen Erklärunge vu men-
gem Fraktiounskolleeg François Bausch an
no den Explicatioune vum Här Minister, wollt
ech de Minister bieden, dat, wat e virdru ge-
sot huet vis-à-vis vu menger Persoun,
vläicht zréckzehuelen, nämlech de Ligener.
Ech hätt sécherlech net an där Form de
Communiqué oder meng Ried esou geha-
len, wann dat esou gëschter och eriwwer-
komm wär. Duerfir meng Fro un Iech, ob Der
dat zréckhuelt.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

(Brouhaha)

❱❱❱ Une voix.- Ech weess net: A wéi en-
gem Film si mer hei?

❱❱❱ M. le Président.- Ech hunn…

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Hunn ech Ligener gesot?

❱❱❱ M. le Président.- Neen, d’Diskus-
sioun…

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
ech wëll just soen, mir hunn e Reglement,
an dat Reglement - et deet mer leed - gesäit
vir, dass mer eng Interpellatioun hunn an
dass bei där Interpellatioun de Member vun
der Regierung als Leschte schwätzt, an
dann ass d’Interpellatioun…

❱❱❱ Plusieurs voix.- Neen!

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Dach, dat
steet…

(Interruptions diverses)

Neen, Här Bausch, hei steet am Artikel 80
ganz kloer iwwert d’Interpellatiounen, dass
de Minister als Leschte schwätzt an dann
ass d’Sitzung eriwwer. Et deet mer leed!

❱❱❱ M. le Président.- Jo, ech soen Iech…

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Also, mir kën-
nen natierlech esou virumaachen, ech hunn
awer kee Problem, ech sinn esou laang hei

wéi Der wëllt.

❱❱❱ M. le Président.- Et deet mer leed,
ech war befaasst mat der Riedezäit vun
deene Gréngen, déi hir Riedezäit net ge-
notzt hunn. Dat war dat Éischt. Déi ass du
genotzt ginn. Dat Zweet war, ech hunn
zweemol Parole après ministre gefrot kritt,
an dat ass…

(Interruption)

…net limitéiert op…

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Ganz richteg!

❱❱❱ M. le Président.- …iergendeng Pro-
zedur oder op iergendeng Debatt. Dat hunn
ech net gesinn.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Da fuere mer
esou virun! Jo.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Ech sinn erstaunt, datt den Här Fayot d’Par-
lament wëllt beschneiden a senge Rechter.

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här Bausch,
dat, wat den Här Minister gesot huet, huet
Iech schwéier um Mo geleeën, dass Der
nach eng Véierelstonn hutt missen doriwwer
schwätzen, nodeem dass Äre Kolleeg
dann…

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Ech sinn erstaunt, datt Dir den Débat an dë-
sem Parlament wëllt beschneiden. Doriw-
wer sinn ech erstaunt.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Ech hunn Iech
ganz opmierksam nogelauschtert, Här
Bausch, an ech hu fonnt, dass Der ganz
laang Zäit gebraucht hutt, fir Äre Punkt ze
maachen.

❱❱❱ M. le Président.- Här Ëmweltminister,
wann ech gelift! Wann ech gelift!

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-

Ech hunn dat awer net esou emfonnt, Här
Fayot. Ech hunn do ganz aner Impressioune
wéi Dir.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Ech mengen, fir dass mer elo net
nach Zäit verléieren, fir ze diskutéieren, ob
mer nach sollen diskutéieren, wéilt ech
soen, dass den Toun, nodeem ech ge-
schwat hunn a meng Erklärungen ofginn
hunn iwwert déi Zuelen, den Toun vum Här
Bausch och schonn en anere war a vill méi
differenzéiert dat kommentéiert huet, wéi an
deem Communiqué vun de Mëtteg an och
an deene Rieden, déi vum Här Braz an och
vum Här Kox gehale gi sinn.

Ech mengen awer, dass déi zwee hir Riede
gehalen hunn op der Basis vun eleng Zei-
tungsartikelen an dass dat net dat erëmgëtt,
differenzéiert erëmgëtt, wat ech während
enger Stonn gëschter kommentéiert hunn
zu deenen Zuelen.

A sollt ech dem Här Kox, deen ech schät-
zen, iergendwéi eppes ënnerschoben hunn,
wou e mengt, dass dat ze wäit gaangen ass
an deem wat seng Meenung war, dann hue-
len ech dat gären zréck. Wann dat e soll
heurtéiert hunn, huelen ech dat gären
zréck,…

(Interruptions)

…fir dass mer hei an engem konstruktive
Geescht heemginn, well mir wäerten an
deenen nächste Joren dee Geescht brau-
chen, fir déi Politik do op deem do Gebitt
gemeinsam weiderzedreiwen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci. Domadder
hat also e Minister d’Schlusswuert.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Aha!

❱❱❱ M. le Président.- Mir sinn dann och
um Schluss vun der Sitzung ukomm. En
Donneschdeg kënnt d’Chamber nees um
hallwer dräi zesummen.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 21.15
heures)
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Question 2598 (6.6.2008) de M.
Ben Fayot (LSAP) concernant les
escaliers à l’intérieur des
casernes Vauban:

Les travaux à l’intérieur des
casernes Vauban au plateau du
Rham vont commencer inces-
samment. Ils consisteront d’abord
à vider ces immeubles de leur sub-
stance ancienne pour les adapter
à leur fonction moderne. 

- Le Service des Sites et Monu-
ments a-t-il pu faire l’inventaire de
ce qui reste valable de cette sub-
stance du point de vue historique
et est donc à conserver?

En particulier, il semble que trois
escaliers en bois originaux sont
particulièrement intéressants puis-
qu’ils datent de l’époque même de
Vauban. 

- Ne serait-il pas intéressant de les
conserver et de les intégrer dans le
cadre de la rénovation? Madame la
Secrétaire d’État pense-t-elle inter-
venir à cet égard auprès du maître
d’œuvre?

Réponse (11.5.2009) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Enseigne-
ment supérieur et à la Recherche:

Le Service des Sites et Monuments
nationaux fut représenté jadis au
jury du concours d’architecte ayant
mené au projet de réaménagement
des casernes du Rham. L’examen
de la substance historique de l’im-
meuble fut fait à l’époque. 

Quant à la conservation des cages
d’escaliers qu’on doit à Vauban, le
Service des Sites et Monuments
nationaux est maintenant depuis
quelque temps en pourparlers
avec Servior, le maître d’ouvrage
des travaux du projet de réamé-
nagement, en vue de voir garder
une cage à l’état actuel, des pour-
parlers qui s’annoncent positifs. En
effet, il s’agit de témoigner, au
moins en un endroit du complexe
immobilier, par quels moyens ingé-
nieux un nombre impressionnant
de soldats ont pu être évacués de
la caserne, il y a plusieurs siècles,
en très peu de temps.

Question 3054 (23.12.2008) de
M. Patrick Santer (CSV)
concernant les cheminées à
éthanol:
Tout récemment, en France, la
Commission de Sécurité des
Consommateurs (CSC) a mis en
garde contre l’utilisation de che-
minées à éthanol en raison de

l’extrême inflammabilité de l’étha-
nol et d’un risque de rejet de
monoxyde de carbone. L’Union
Française des Consommateurs
(UFC - Que Choisir) a même de-
mandé au Gouvernement français
d’interdire la commercialisation
des foyers à éthanol, en l’absence
de normes spécifiques. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes au Ministre
de la Santé: 

1) Existe-t-il des normes de sécu-
rité pour la commercialisation ou
l’installation de cheminées à étha-
nol au Luxembourg? 

2) Est-ce que Monsieur le Ministre
partage les craintes exprimées par
des associations de consomma-
teurs et la CSC en France contre le
danger représenté par de telles
cheminées à éthanol, tant au
regard des risques d’incendie que
des risques de rejet de monoxyde
de carbone? 

3) Dans l’affirmative, quelles dé-
marches, éventuellement au ni-
veau européen, Monsieur le
Ministre entend-il entreprendre en
vue de rassurer les consom-
mateurs et éviter des accidents tra-
giques? 

Réponse (14.4.2009) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

En réponse à la question de
l’ancien Député Patrick Santer
concernant l’utilisation de che-
minées à éthanol je puis vous com-
muniquer les informations reprises
ci-après:

Bien que le Ministère de l’Éco-
nomie et du Commerce extérieur
partage les craintes exprimées par
l’ancien Député Santer, je confirme
qu’il n’existe pas de règles spéci-
fiques, ni pour la commercialisa-
tion, ni pour l’installation de chemi-
nées à l’éthanol au Luxembourg.
Mes services en charge de la pro-
tection des consommateurs procé-
deront à une analyse pour clarifier
si, le cas échéant, des actions
doivent être entreprises.

Question 3078 (14.1.2009) de
M. Camille Gira (DÉI GRÉNG)
concernant les travaux d’assai-
nissement aux alentours de
l’aire de Berchem:
Pendant la semaine du 5 au 10 jan-
vier 2009, des travaux d’assainis-
sement ont été réalisés au lieu-dit
«Unter dem Bongert» à Berchem,
dans la commune de Roeser. La
terre du lit d’un ruisseau qui est
alimenté par les eaux superficielles
en provenance de l’aire de
Berchem fut enlevée pour subir un

traitement spécial. Suivant mes in-
formations, cet assainissement
était nécessaire à cause des eaux
en provenance du bassin de réten-
tion de l’aire de service, qui se-
raient contaminées par des hydro-
carbures. 

En ce qui concerne les travaux
susmentionnés, j’aimerais obtenir
les précisions suivantes:

- Est-ce que Monsieur le Ministre
peut me confirmer que la pollution
du ruisseau par des hydrocarbures
est à l’origine des travaux d’assai-
nissement susmentionnés?

- Dans l’affirmative, qui est respon-
sable de cette pollution? Dans la
négative, quelle autre raison a
rendu nécessaires les travaux
d’assainissement en question?

- Est-ce que des analyses de la
terre enlevée ont été réalisées?
Pouvez-vous me renseigner sur les
éventuels résultats?

- À quel traitement les terres
contaminées sont-elles soumises?
Où est-ce que la décontamination
des terres est-elle réalisée?

- Qui a ordonné les travaux d’as-
sainissement des terres contami-
nées et qui supportera les frais en
relation avec leur décontamina-
tion?

Réponse commune (12.5.2009)
de M. Jean-Marie Halsdorf,
Ministre de l’Intérieur et de l’Amé-
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3212 Marc Spautz Sécurité au sein des établissements scolaires

3213 Marc Spautz Caisse Nationale d'Assurance Pension (CNAP)

3217 Claude Meisch Taxe de passage de frontière sur les lignes
ferroviaires entre le Luxembourg et la Belgique

3218 Xavier Bettel Indemnités perçues par les participants du 
Cours complémentaire en Droit luxembourgeois 
(CCDL)

3219 Aly Jaerling  Sécurité

3220 Aly Jaerling  Infrastructure sportive pour l'Université

3221 Romain Schneider  Anciennes ardoisières
d'Asselborn-Emeschbaach

3223 Marc Angel Agression contre la police

3225 Laurent Mosar Intervention de la police en cas de bagarre de
masse

3229 Carlo Wagner  Nouveau pont frontalier à Mertert

3230 Carlo Wagner  Réserves de pension

3232 Jacques-Yves Henckes Fonds européens non utilisés

3233 Jacques-Yves Henckes Discussions lors du prochain sommet
sur l'emploi

3234 Aly Jaerling  Bagarre de masse - Unité spéciale

3236 Ben Fayot  Diplôme d'ingénieur industriel

3238 Claudia Dall'Agnol Déménagement du Lycée Technique
pour Professions de Santé

3239 Gast Gibéryen  Création d'une piste de motocross dans
le sud du pays

3240 Marc Spautz Statut du travailleur handicapé

3243 Xavier Bettel Bommeleeër - Enquête de l'IGP

3244 Colette Flesch  Fermeture de l'usine Villeroy & Boch

3245 Marcel Oberweis Création de zones horticoles

3246 Aly Jaerling  Aide financière pour permis de conduire
pour demandeurs d'emploi

3247 Marcel Oberweis Consommation d'alcool chez les jeunes

3248 Gilles Roth  Modalités du concours réglant l'accès à la
fonction d'instituteur de l'enseignement
fondamental

3250 Claude Meisch Centre de stockage de déchets radioactifs
en France

3253 Aly Jaerling  Tuberculose

3256 Fernand Etgen Zone d'activité sur le territoire du canton Vianden

3260 Jean Huss Efficacité du médicament Tamiflu

3262 Roland Schreiner  Guichet d'information et de vente des CFL
à Differdange

3263 Marcel Oberweis Progression de la tuberculose

3265 Claude Meisch Entreprises de dépannage

3268 Françoise Hetto-Gaasch  Parking à l'hôpital St Louis à Ettelbruck

3269 Vera Spautz Médicaments prescrits dans le cadre
du traitement du déficit de l'attention
ou de l'hyperactivité

3272 Marc Spautz Attestations patronales réclamées par
l'ADEM au demandeur d'emploi lors de
l'introduction de la demande de chômage

3274 Viviane Loschetter  «Guide des Normes» sur l'accessibilité
et Félix Braz de l'espace aux personnes handicapées

3276 Carlo Wagner  Dégâts de gibier

3277 Félix Braz et Jean Huss Travaux sur une nouvelle nomenclature
des soins dentaires

3278 Laurent Mosar Impact de la nouvelle loi sur les femmes
d'Afghanistan

3280 Alexandre Krieps Nombre croissant de patients souffrant
de démence

3281 Roger Negri  Surveillance prudentielle des groupes
bancaires transfrontaliers

3283 Nancy Arendt Évènement «Earth Hour»

3285 Eugène Berger Utilisation de la voiture

3300 Claudia Dall'Agnol Projet «Manuscrits de Tombouctou»

3314 François Bausch Villeroy & Boch
urgente

3323 Gast Gibéryen  Contrats de prévoyance-vieillesse
urgente

Question N° Auteur Objet Question N° Auteur Objet
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nagement du Territoire et de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député, il
y a lieu de préciser que l’Adminis-
tration des Ponts et Chaussées a
fait réaliser des travaux d’assainis-
sement dans le ruisseau au lieu-dit
«Unter dem Bongert» à Berchem
aux abords de l’aire de Berchem
direction ville de Luxembourg. Ces
travaux ont été autorisés par le
Ministère de l’Intérieur en date du 4
août 2008 et par le Ministère de
l’Environnement en date du 11
novembre 2008. 

Depuis la modification du bassin
de rétention au début des années
2000, suite aux travaux de trans-
formation sur l’aire de Berchem,
l’Administration des Ponts et
Chaussées fait procéder réguliè-
rement à des contrôles de la qua-
lité de l’eau à la sortie du bassin de
rétention par un organisme agréé.
Les résultats des analyses faites
montrent que les concentrations en
hydrocarbures mesurées dans
l’eau à la sortie des déshuileurs
sont en dessous du seuil de 5 mg/l
autorisé par le Ministère de l’Envi-
ronnement. 

Par fortes pluies, on a cependant
pu constater des traces noires à la
surface du ruisseau. Des analyses
supplémentaires effectuées sur les
sédiments prélevés dans le ruis-
seau relèvent une contamination
par des hydrocarbures. Suite à ces
résultats, il a été décidé de pro-
céder à un curage du ruisseau et
d’enlever les sédiments pollués. 

Les terres ont été transportées,
suivant une notification de trans-
port transfrontalière émise par le
Ministère de l’Environnement, vers
un centre de traitement biologique
agréé. 

L’assainissement du ruisseau a
coûté 46.839,90 € (TTC), y com-
pris l’élimination des terres conta-
minées. 

Après inspection approfondie des
installations de traitement l’Admi-
nistration des Ponts et Chaussées
estime qu’à plusieurs reprises, en
cas d’apport massif en eaux plu-
viales, la station de captage des
boues (Schlammfang) n’a pas
fonctionné correctement, ce qui a
entraîné l’obturation du filtre du
déshuileur par des sédiments, fai-
sant partiellement perdre au filtre
sa capacité de filtration. 

En tant que mesure immédiate la
fréquence des contrôles de la qua-
lité de l’eau et du nettoyage de
l’installation a été augmentée et le
système d’alarme de l’installation
sera prochainement connecté via
le réseau du CITA au dispatching
de l’Administration des Ponts et
Chaussées à Bertrange. Ce dispo-
sitif de contrôle permettra à l’admi-
nistration d’intervenir directement
en cas de besoin et d’éviter qu’une
pollution accidentelle se propage
dans le ruisseau. 

Actuellement l’Administration des
Ponts et Chaussées en concer-
tation avec l’Administration de la
Gestion de l’Eau a lancé une étude
dans le but d’identifier les mesures
techniques à mettre en œuvre pour
améliorer le fonctionnement de
l’installation et pour éviter un trans-
bordement du bassin de rétention
en cas de fortes pluies. 

Question 3139 (11.2.2009) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant le «Plan d’action
Technologies de la Santé»:

Säit dem 18. am Fréiléng 2007 huet
d’Regierung de «Plan d’action
Technologies de la Santé» ulafe
gelooss.

D‘Zilsetzung vun dësem Programm
ass et eis Wirtschaft iwwert dee
Wee ze diversifizéieren an nei
Betriber op Lëtzebuerg ze
bréngen, awer och bestehend
Kompetenzen esouwuel an dëser
Industrie wéi och a sengem Fuer-
schungsberäich zu Lëtzebuerg an
de Prozess mat anzebannen.

Et ass jo schonns laang gewosst,
datt de Beräich vun de Gesond-

heetstechnologien en héicht Po-
tenzial u Wuesstem huet, an dat
weltwäit.

Et ass och e Beräich, deem vun
den Ökonomisten eng grouss
Zukunft virausgesot gëtt.

Den neien amerikanesche Pre-
sident Obama huet der Entwéck-
lung vun de Gesondheetstechno-
logien - méi spezifesch déi elek-
tronesch medezinesch Patienten-
akten - an den USA a senger Ëm-
setzung an de klineschen Ëmfelder
ee grousse Stellewäert a sengem
Regierungsprogramm (economic
recovery plan) zougestanen.

Kann den Här Gesondheetsmi-
nister mer duerfir dës Froe beänt-
werten:

1) Wat ass bis elo konkret am
Beräich Gesondheetstechnologien
ëmgesat ginn?

2) Hu Firmae sech an deem
Beräich zu Lëtzebuerg établéiert?

3) Wa jo, wivill an a wéi engen
Domäner vun de Gesondheets-
technologien, industriell Produk-
tioun, Recherche, Software-
Entwécklung, Consulting respektiv
aner Déngschtleeschtungen?

4) Wivill nei Aarbechtsplaze konn-
ten iwwert dee Wee geschafe
ginn?

5) Hu mer nei Erkenntnisser kritt
duerch d’Ëmsetze vum Aktiouns-
plang fir Gesondheetstechno-
logien, a wat kënnte mer eventuell
besser respektiv anescht maa-
chen?

6) Bleift de Standuert Gesond-
heetstechnologien interessant fir
de Standuert Lëtzebuerg?

7) Gëtt et an der Groussregioun
eng gréisser Konkurrenz am
Beräich Gesondheetstechno-
logien?

8) Gëtt et konkret Projete vu Lëtze-
buerger Betriber respektiv Fuer-
schungsinstituter am Beräich Ge-
sondheetstechnologien?

9) Si mer an eisem Fuerschungs-
ëmfeld gutt genuch virbereet fir
auslänneschen an nationale Be-
triber oder Fuerschungsinstituter
quasi als Laboratoire fir Fuer-
schungsstudien an dësem Beräich
ze déngen?

10) Gëtt et Beispiller vu Fuer-
schungsstudien am Beräich vun de
Gesondheetstechnologien, déi an
de leschte Joren zu Lëtzebuerg
realiséiert goufen a wou Lëtzebuer-
ger Institutiounen dru bedeelegt
waren?

11) Wéi wäit sinn d’Lëtzebuerger
Entitéiten (Spideeler, CRPen,
Privatwirtschaft) aktiv gi fir Kon-
kretes am Aktiounsplang Gesond-
heetstechnologien ze ënner-
stëtzen?

12) Gëtt et mëttlerweil Gesond-
heetstechnologien, déi hei zu Lët-
zebuerg entwéckelt an am In- an
Ausland kommerzialiséiert gi sinn?

13) Wa jo, wat ass den Ëmfang vu
dësem Geschäft?

Réponse commune (14.4.2009)
de M. Jeannot Krecké, Ministre
de l’Économie et du Commerce
extérieur et de M. Mars Di
Bartolomeo, Ministre de la Santé
et de la Sécurité sociale:
1) Eng vun de Recommandatioune
vum Aktiounsplang «Gesondheets-
technologien» war et, eng masse
critique um Plang vun der Fuer-
schung ze erreechen, fir esou e
Kompetenzpol ze schafen, deen et
erlaabt, Betriber aus dem Beräich
vun de Gesondheetstechnologien
op Lëtzebuerg ze bréngen. E wich-
tege Schrëtt heifir konnt 2008 ge-
maach ginn. De 5. Juni 2008 huet
d’Regierung eng strategesch Part-
nerschaft mat dräi amerikanesche
Fuerschungsinstituter ugekënnegt.
Dës Initiativ huet als Zilsetzung, e
Kompetenzpol am Beräich vun der
Molekularmedezin ze entwéckelen.
Dräi weltwäit bekannte Fuer-
schungszentren an dësem Beräich
konnten als Partner gewonne ginn.
Dat sinn: den Translational Geno-
mics Research Institute (TGen) zu
Phoenix, dee vum Dr Jeffrey Trent
geleet gëtt, den Institute for Sys-
tems Biology (ISB) zu Seattle, dee
vum Dr Leroy Hood gefouert gëtt,
an de Partnership for Personalized
Medicine (PPM) zu Phoenix, wou
den Dr Leland Hartwell President

ass. Déi dräi Projete solle virun
allem d’Fuerschung am Beräich
vun der Molekulardiagnos ver-
stäerken. 

2) Säit der Ukënnegung vum
Aktiounsplang am Joer 2007 hunn
eng Rei Firmen en Interessi um
Standuert Lëtzebuerg gewisen.
Nodeems de Board of Economic
Development de leschten Oktober
zu New York e Workshop organi-
séiert hat, konnten och ganz inter-
essant Kontakter mat Firme
geknëppt ginn. D’Servicer vum
Wirtschaftsministère ginn e puer
méi konkrete Pisten no, déi am
Joer 2009 zu der Usiedlung vun
neien Entitéite kéinte féieren.

3) D’Aktivitéitsberäicher vun
deene betraffene Firmen sinn
d’Software-Entwécklung, d’Produk-
tioun vu Molekülen, wéi och nach
d’Theranostik, also d’Verbanne vun
diagnosteschen Tester mat enger
Therapie. 

4) Wann déi Projete mat deenen
uewe genannte Kontakter ge-
léngen, da kéinte bis zu honnert
Aarbechtsplaze bis 2010 geschafe
ginn. 

5) Lëtzebuerg bitt eng Rëtsch Vir-
deeler fir Firmen, déi am Beräich
vun de Gesondheetstechnologien
aktiv sinn an déi sech wëllen um
europäesche Maart établéieren.
Hei kann een zum Beispill déi poli-
tesch a kommerziell Neutralitéit
vum Land ervir hiewen, wéi och
seng logistesch Infrastruktur an
den Zougang zu anere Marchéen,
fir nëmmen déi ze nennen. Do-
riwwer eraus musse mir eis och
iwwert d’Schafung vun aneren Ins-
trumenter Gedanke maachen, wéi
zum Beispill ugemiessen Infra-
strukturen, wou dës Betriber
kéinten ënnerbruecht ginn, compte
tenu vun den eenzelne Besoine
vun dëse Firmen.

6) Jo.

7) An der Groussregioun ginn et
eng Rei Clusteren, déi op de
Sektor vun de Gesondheetstech-
nologien ausgeriicht sinn. Dat ass
esouwuel eng Konkurrenz fir Lëtze-
buerg, mä gläichzäiteg och e Vir-
deel. An der Groussregioun gëtt et
effektiv en dicht Netzwierk vu Fuer-
schungsaktivitéiten am Beräich
vun der Biomedezin, wat dozou
bäidréit, de Standuert Lëtzebuerg
nach méi attraktiv ze maachen. 

8) Déi öffentlech Fuerschungs-
zentren zu Lëtzebuerg wéi och
d’Universitéit maache Fuer-
schungsaarbechte mat engem
wirtschaftsvaloriséierende Poten-
zial. Heizou zielen zum Beispill déi
rezent spin-off vun der Uni Lëtze-
buerg, Axoglia Therapeutics, oder
och nach d’ABL, déi virun e puer
Joer aus den Aktivitéite vum CRP-
Santé entstanen ass. 

9) D’Qualitéit vun de Fuerschungs-
efforten ass gutt. Wéi schonns ue-
wen ugeschwat ass et awer och
wichteg, de Volume vun den Aktivi-
téiten ze hécken. Eng masse cri-
tique ass nämlech néideg, fir dass
mer souwuel mat auslännesche
Fuerschungsinstituter wéi och mat
interesséierte Betriber zesumme-
schaffe kënnen.

10) Déi meeschte Fuerschungs-
projeten, déi vun den öffentleche
Fuerschungszentre realiséiert ginn
- sief dat am Beräich vun de Ge-
sondheetstechnologien oder an
anere Secteuren - si Projeten, déi
zesumme mat aneren europäe-
schen oder internationale Partnere
realiséiert ginn. 

11) Déi dräi öffentlech Fuer-
schungszentre wéi och d’Uni Lët-
zebuerg sinn direkt an aktiv un der
Ëmsetzung vun deenen uewe
genannte strategesche Fuer-
schungspartnerschafte bedeelegt.
Et goufen och schonns éischt Infor-
matiounsversammlungen orga-
niséiert, fir d’Spideeler an och aner
Acteuren aus dem Privatsecteur,
déi am Laf vun der Entwécklung
vun de Fuerschungsprojeten och
kënne mat agebonne ginn, ze
informéieren.

12) Am Kader vun der Virstudie fir
d’Ëmsetzung vum «biohealth
cluster» huet d’Luxinnovation 26
privat Acteuren a 16 Laboratoiren
an Unitéite vun den öffentleche
Fuerschungszentren, der Uni Lët-
zebuerg an de Spideeler aus-
fënneg gemaach, déi am Beräich

vun de Gesondheetstechnologien
aktiv sinn. D’Gamme vun de Pro-
dukter an Déngschtleeschtungen
ass vaste. Hei kéint een zum
Beispill d’Software fir de Suivi vun
Therapien, vu medizineschen Dis-
positiver, Prothesen an analytesche
Servicer ervir hiewen. 

13) De Volume ass fir de Moment
nach net ofzeschätzen.

Question 3147 (13.2.2009) de
MM. Claude Adam et Henri
Kox (DÉI GRÉNG) concernant les
musées régionaux:
Outre les musées nationaux il
existe une multitude de musées
régionaux gérés par des autorités
locales, des syndicats de com-
munes, des syndicats d’initiative
ou des fondations privées. Ces
musées profitent souvent de sub-
sides étatiques. Depuis peu ces
musées régionaux se sont regrou-
pés et forment une plateforme
d’échange et de coordination de
leurs actions. Fin janvier 2009 a eu
lieu la deuxième rencontre
annuelle de ce réseau des respon-
sables des musées se trouvant en
région. Dans ce cadre, nous aime-
rions poser les questions sui-
vantes: 

- Quelles infrastructures culturelles
et quels musées sont représentés
au sein de ce réseau? 

- Quels musées sont subvention-
nés par le Ministère de la Culture et
lesquels par le Ministère du
Tourisme? Est-ce qu’il existe des
critères pour déterminer si un
musée est soit affecté au Ministère
du Tourisme, soit affecté au Minis-
tère de la Culture?

- Est-ce que les deux ministères
ont conclu des conventions avec
différents musées et si oui, avec
lesquels? 

- Est-ce qu’il est prévu d’instaurer
un système de subventionnement
provenant d’un seul ministère, afin
d’améliorer une gestion plus ration-
nelle et transparente des moyens
financiers alloués aux différentes
structures culturelles régionales ou
privées?

- À l’instar du Conseil supérieur de
la musique, ne devrait-on pas
créer une structure interminis-
térielle, tel un Conseil supérieur
des musées assurant un rôle de
coordination, de conseil et d’assis-
tance auprès des différentes
structures culturelles régionales ou
privées?

Réponse commune (11.5.2009)
de Mme Octavie Modert,
Secrétaire d’État à la Culture, à
l’Enseignement supérieur et à la
Recherche et de M. Fernand
Boden, Ministre des Classes
moyennes, du Tourisme et du
Logement:

En réponse aux questions de
Messieurs les Députés sur le ré-
seau des musées se trouvant en
région, j’ai l’honneur d’apporter les
informations suivantes:

Le réseau des musées en question
(Musées Luxembourg) a été créé
en janvier 2007 sur initiative du
Ministère de la Culture, de l’Ensei-
gnement supérieur et de la Re-
cherche. Il s’agit d’une structure
informelle qui est ouverte à toute
entité muséale souhaitant y parti-
ciper. L’ensemble des musées
régionaux est invité aux réunions,
dont l’organisation est prise en
charge et en mains par le service
d’animation culturelle régionale du
Ministère.

Les quatre musées suivants sont
subventionnés par le Ministère du
Tourisme:

- le Musée national des Mines -
Rumelange

- le Musée du Cheval de trait
ardennais - Munshausen

- le Musée «A Possen» - Bech-
Kleinmacher

- le Musée du Vin - Ehnen 

Dans les deux derniers cas, l’État
est propriétaire des bâtiments. Le
Ministère du Tourisme a conclu des
conventions avec les musées de
Rumelange, de Munshausen et

d’Ehnen. Le Musée du «Possen-
haus» à Bech-Kleinmacher est régi
par une Fondation sous la tutelle
du Ministère du Tourisme et le dé-
ficit annuel est couvert par un
article budgétaire inscrit au dépar-
tement du Tourisme.

Les musées avec lesquels le Minis-
tère de la Culture, de l’Ensei-
gnement supérieur et de la Re-
cherche a conclu des conventions
sont les suivants:

- le musée rural de Binsfeld

- le Musée national d’Histoire mili-
taire, Diekirch

- le Parc industriel et ferroviaire du
Fond-de-Gras

- le musée rural de Peppange,

- la Maison Victor Hugo de
Vianden

Des raisons historiques pourquoi
les musées sont soit subventionnés
par le Ministère du Tourisme, soit
par le Ministère de la Culture, de
l’Enseignement supérieur et de la
Recherche. Bien évidemment, les
deux ministères collaborent étroi-
tement dans ce domaine et sont en
principe représentés dans les
comités de gérance de ces infra-
structures. 

Un système de subventionnement
unique - provenant d’un seul minis-
tère - serait envisageable sous la
condition que les domaines du
tourisme et de la culture soient
représentés paritairement au co-
mité de gestion instauré par la
convention bilatérale qui, de toute
façon, est toujours conclue entre
l’État, d’une part, et l’association
sans but lucratif qui gère le musée
en question, d’autre part.

La création d’un Conseil supérieur
des Musées, telle que suggérée
par les auteurs serait certes envi-
sageable. Pourtant, une structure
de concertation et de coopération
existe d’ores et déjà par la création
du Réseau des Musées Luxem-
bourg. Actuellement les respon-
sables des Musées sont en train de
rechercher et de former des liens
et des synergies solides. Cette
plateforme crée des initiatives
«bottom-up» avec l’aide logistique
et les impulsions des animateurs
culturels et touristiques.

Question 3148 (13.2.2009) de
M. Claude Adam (DÉI GRÉNG)
concernant la formation con-
tinue des enseignants:
L’article 5 du règlement grand-
ducal du 24 juillet 2007 portant
fixation de la tâche des ensei-
gnants des lycées et lycées tech-
niques prévoit la participation à au
moins huit heures de formation
continue certifiée.

Dans ce contexte, et conformé-
ment au règlement de la Chambre
des Députés, je désire poser cette
question parlementaire à Madame
la Ministre de l’Éducation nationale
et de la Formation professionnelle:

- Est-ce qu’un premier bilan a été
dressé de l’application de cette
disposition? Dans la positive, quel
est-il?  

- Comment ces formations sont-
elles généralement organisées?
Quels étaient les différents sujets
de ces formations continues?  

- Est-ce que tous les enseignants
ont suivi une formation continue? Y
a-t-il eu des dispenses? Dans la
positive, pour quelles raisons? 

- Les enseignants ont-ils le moyen
de commenter ces formations,
laisser une réaction, une apprécia-
tion, etc.? Dans la positive, quel est
généralement le retour laissé par
les enseignants? Au-delà de la
simple statistique de la fréquen-
tation des différentes activités de
formation continue, celles-ci sont-
elles analysées afin d’être adap-
tées par la suite?

- Des enseignants ou les diffé-
rentes directions de lycées ont-ils
eux-mêmes organisé des forma-
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tions continues spécialement
conçues pour les enseignants de
leur établissement? Dans la posi-
tive, combien et lesquelles?

Réponse (14.4.2009) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

En réponse à la question parle-
mentaire N°3148 de Monsieur le
Député Claude Adam, j’ai l’hon-
neur de vous donner les informa-
tions suivantes:

En vue de la mise en œuvre de la
disposition concernant la partici-
pation des enseignantes et des en-
seignants de l’enseignement post-
primaire à au moins huit heures de
formation continue certifiées, pré-
vue à l’article 5 du règlement
grand-ducal du 24 juillet 2007 por-
tant fixation de la tâche des ensei-
gnants des lycées et lycées tech-
niques, un mode d’emploi avait été
élaboré par les services du Minis-
tère en concertation avec les syn-
dicats d’enseignants du postpri-
maire.

À la fin de l’année scolaire
2007/08, un rapport concernant les
différentes mesures prévues par le
règlement grand-ducal précité, no-
tamment l’obligation des huit
heures de formation continue, a été
demandé aux chefs d’établisse-
ment. Il ressort de ces rapports
qu’en principe, les enseignantes et
les enseignants ont suivi une telle
formation.

Suite aux expériences faites durant
cette première année, et à la de-
mande des syndicats, il a été
convenu que les enseignantes et
les enseignants puissent capita-
liser les huit heures annuelles de
formation pendant une période de
trois années. Une telle répartition
de 24 heures sur trois ans permet-
trait en effet une plus grande flexi-
bilité concernant le choix des for-
mations offertes. Toutefois, la léga-
lisation de cette mesure nécessite
encore une modification du règle-
ment grand-ducal précité. 

Quant à l’organisation des forma-
tions continues, l’Institut de Forma-
tion continue (IFC) du SCRIPT ainsi
que les lycées et lycées tech-
niques constituent les acteurs en
charge de la mise en œuvre de
l’obligation de formation continue.
L’organisation des formations
continues au sein d’un établisse-
ment scolaire se réalise généra-
lement en coopération avec l’IFC.

Dans le souci de promouvoir une
culture de formation continue, ob-
jectif important lors de la mise en
œuvre de son obligation, l’Institut
de Formation continue du SCRIPT
s’est investi pour garantir un pro-
gramme qui rend compte:

- des priorités politiques (PAL, ap-
proche par compétences, évalua-
tion formative, différenciation pé-
dagogique, travail en équipe, com-
munication avec les parents);

- de l’hétérogénéité du corps en-
seignant (la biographie profession-
nelle incluant la formation de base,
l’expérience professionnelle et les
compétences à développer, le
genre, le contexte scolaire: type
d’établissement scolaire, classes,
branches à enseigner, intérêts,…);

- du nombre d’heures à prester et
du contexte local.

Toujours au regard de l’hétérogé-
néité mentionnée ci-dessus, la for-
mation continue se conçoit sous
différentes formes en fonction des
objectifs définis. L’éventail com-
prend aussi bien des formations
continues séquentielles, des
séances de coaching et de super-
vision, des cercles de qualité que
des conférences en guise de sen-
sibilisation, des formations ponc-
tuelles, des journées pédago-
giques. 

Quant aux sujets des formations
continues et conformément à l’ins-
truction ministérielle du 25 juillet
2008 concernant l’organisation des
lycées et des lycées techniques,
les enseignantes et les ensei-
gnants choisissent la formation
qu’ils veulent suivre en rapport

1. soit avec leur développement
professionnel, en vue d’améliorer
la qualité des compétences péda-
gogiques ou disciplinaires,

2. soit avec le développement du
lycée.

Les établissements scolaires ainsi
que les enseignantes et les ensei-
gnants sont invités à considérer les
priorités qui sont définies par le
Ministère pour une année scolaire.

Le détail des priorités ainsi que
des formations proposées peut
être consulté en ligne www.forma-
tion-continue.lu.

L’évaluation systématique des acti-
vités de formation continue consti-
tue un élément central de la dé-
marche assurance-qualité de l’Ins-
titut de Formation continue. 

À cette fin les enseignantes et les
enseignants participant à une acti-
vité ainsi que les formateurs et les
formatrices sont sollicités à retourner
le questionnaire d’évaluation distri-
bué lors de chaque activité de for-
mation. Pour des raisons d’accessi-
bilité, notamment lors de formations
qui n’ont pas lieu à l’IFC, le question-
naire est disponible en ligne. 

Il s’avère évident que chaque for-
mation est analysée moyennant les
formulaires ou autres réactions
transmis à l’équipe de coordina-
tion. L’analyse permet aux respon-
sables de l’IFC d’assurer la qualité
des formations et de développer le
dispositif en continu. 

Le retour des questionnaires
s’avère très variable vu son carac-
tère non obligatoire.

De nombreuses formations conti-
nues ont été organisées au sein
des établissements scolaires. Le
relevé en annexe renseigne sur les
378 activités qui ont lieu depuis la
mise en œuvre de l’obligation de
formation continue et qui ont solli-
cité la coopération de l’IFC.

(annexe à consulter au Greffe de la
Chambre des Députés)

Question 3164 (20.2.2009) de
M. Marc Spautz (CSV) concer-
nant l’avenir de la société
Cargolux:
Selon mes informations, la compa-
gnie aérienne cargo Cargolux envi-
sagerait d’externaliser une partie
de ses activités vers l’Italie par le
biais de sociétés de droit italien. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports: 

- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer ces informations?

- Dans l’affirmative, quels types
d’activités seraient concernés par
cette externalisation? 

- Quelles en seraient les consé-
quences directes ou indirectes
pour le site Luxembourg? 

Réponse (16.4.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

L’honorable Député s’enquiert sur
les activités de la société Cargolux
en Italie. 

Cargolux a créé récemment une
filiale en Italie dénommée Cargolux
Italia S.p.A., une société de droit
italien, afin de pouvoir acquérir un
AOC (Aircraft Operator Certificate)
italien et opérer des vols commer-
ciaux longs courriers permettant le
libre chargement et déchargement
de marchandises en Italie. À cette
fin et dès réception de l’AOC, Car-
golux envisage d’affecter un de
ses avions à l’Aéroport de Milan
pour opérer des vols en «dry-
lease» pour le compte de Cargolux
Italia. L’avion en question restera
sous registre luxembourgeois mais
aura une livrée spéciale. Il sera
opéré par des équipages Cargolux
avec tout le support de mainte-
nance et de logistique dont dis-
pose Cargolux au Luxembourg. 

Il ne s’agit donc pas d’une externa-
lisation d’activités du Luxembourg
vers l’Italie, mais d’une extension
des activités de Cargolux qui ne
serait pas réalisable en tant que tel
à partir du Luxembourg et par
laquelle ladite société compte

développer sa présence sur le
marché italien, deuxième plus im-
portant marché de fret aérien en
Europe, en profitant d’une ouver-
ture unique qui s’est présentée à la
suite d’une restructuration du mar-
ché italien en relation avec les diffi-
cultés qu’a connues la compagnie
nationale Al-Italia et notamment sa
branche de fret aérien. 

En saisissant cette opportunité
Cargolux se positionnera favo-
rablement par rapport à ses
concurrents tout en optimisant son
réseau actuel et ce dans le
contexte actuel de décélération
économique se caractérisant par
une forte régression du fret aérien. 

Il s’agit ainsi d’une démarche qui
s’intègre logiquement dans la stra-
tégie de Cargolux d’optimiser son
réseau mondial. En effet, Cargolux
effectue régulièrement des stop-
overs sur d’autres aéroports euro-
péens (par exemple Barcelone,
Manchester, Prague) afin de des-
servir au mieux ses clients. 

Les activités de la société en Italie
seront ainsi complémentaires aux
activités de la société mère au
Luxembourg, société qui consolide
par ailleurs le site luxembourgeois
par la mise en service prochaine
d’un hangar de maintenance à
l’Aéroport de Luxembourg. Les
deux sociétés coopéreront étroite-
ment à la fois au niveau opération-
nel et commercial et à travers des
liens aériens réguliers entre Milan
et Luxembourg. Les opérations à
partir de Milan alimenteront le
réseau existant de Cargolux des-
servi à partir de Luxembourg. 

Question 3168 (23.2.2009) de
Mme Anne Brasseur (DP)
concernant l’étude de l’Unesco
sur les langues en péril:
Dans une étude présentée par
l’Unesco, intitulée «Atlas interna-
tional des langues en péril», il res-
sort que la langue luxembour-
geoise fait partie des langues
menacées. Or, d’après des experts
luxembourgeois, dont l’auteur de
l’étude Baleine, les résultats sur
notre langue ne correspondraient
pas à la réalité. 

Dans ce contexte, j’aimerais savoir:

- Madame la Secrétaire d’État par-
tage-t-elle les conclusions de
l’Unesco ou se rallie-t-elle aux
conclusions des experts luxem-
bourgeois?

- Madame la Secrétaire d’État
n’estime-t-elle pas que le cas
échéant le Gouvernement devrait
intervenir auprès de l’Unesco?

Réponse (21.4.2009) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Enseigne-
ment supérieur et à la Recherche:

L’Unesco a en effet publié le 19
février dernier une version actuali-
sée de celle de 2001 et électro-
nique de l’«Atlas des langues en
danger dans le monde», qui classe
la langue luxembourgeoise parmi
les 607 langues dites «vulné-
rables» à travers le monde.

Afin de mieux comprendre la signi-
fication de cette classification,
quelques informations sur le
contexte et sur les critères de ce
classement sont indispensables. 

L’Atlas Unesco des langues en
danger dans le monde vise à une
prise de conscience de la part des
autorités, des communautés de
locuteurs et du public en général
des menaces pesant sur les
langues et du besoin de sauvegar-
der la diversité linguistique du
monde. Certaines des données
sont particulièrement inquiétantes:
sur les quelque 6.000 langues
existant dans le monde, plus de
200 langues se sont éteintes au
cours des trois dernières généra-
tions, 538 sont en situation critique,
502 sérieusement en danger, 632
en danger et 607 vulnérables.

L’édition interactive de l’Atlas four-
nit des informations complémen-
taires sur le nombre de locuteurs,
les mesures ou projets liés à cette
langue, les sources, les codes ISO
639-3 correspondants et les coor-
données géographiques. Cette

version en ligne de l’Atlas permet
pour la première fois une très large
diffusion et pourra être mise à jour
régulièrement, notamment en fonc-
tion des commentaires fournis par
les utilisateurs. 

Comment l’Unesco en arrive-t-elle
à cette conclusion?

Un large groupe d’éditeurs régio-
naux et de contributeurs, venant
de différentes parties du monde,
ont travaillé avec l’éditeur en chef
Christopher Moseley pour fournir et
valider les données linguistiques et
rédiger des articles. Pour la région
Europe, le chef du groupe de ré-
daction était le Finlandais Tapani
Salminen.

En 2002 et 2003, l’Unesco a de-
mandé à un groupe international
de linguistes de développer un
cadre méthodologique permettant
de déterminer la vitalité d’une
langue, ceci en vue de contribuer
à la mise en œuvre de mesures
appropriées de sauvegarde. Ce
groupe d’experts ad hoc sur les
langues en danger a élaboré les
neuf critères suivants pour juger de
la vitalité d’une langue: 

1. nombre absolu de locuteurs,

2. taux de locuteurs sur l’ensemble
de la population,

3. disponibilités de matériel d’ap-
prentissage et d’enseignement des
langues,

4. réaction face aux nouveaux
domaines et médias,

5. type et qualité de la documen-
tation,

6. transmission de la langue d’une
génération à l’autre,

7. attitude des membres de la
communauté vis-à-vis de leur
propre langue,

8. utilisation dans les différents do-
maines publics et privés,

9. attitudes et politiques linguis-
tiques au niveau du Gouvernement
et des institutions, usage et statuts
officiels. 

Notons qu’aucun critère pris seul
n’est suffisant pour évaluer l’état de
la langue d’une communauté.
Cependant, pris ensemble, ces
neuf critères renseignent sur la vi-
talité d’une langue, sa fonction
dans la société et le type de me-
sures nécessaires à son maintien
ou à sa revitalisation.

L’édition actuelle de l’Atlas retient
six degrés de vitalité ou risques de
disparition déclinés sur les neuf
critères mentionnés ci-dessus. Le
critère le plus remarquable est ce-
lui de la transmission de la langue
d’une génération à l’autre.

Voici les différents niveaux de vita-
lité pour le critère de la transmis-
sion de la langue d’une génération
à l’autre:

1. la langue est considérée
comme «sûre»: elle est parlée par
toutes les générations; la transmis-
sion intergénérationnelle est inin-
terrompue. Ces langues ne figurent
pas dans l’Atlas!

2. la langue est considérée
comme «vulnérable»: la plupart
des enfants parlent la langue, mais
elle peut être restreinte à certains
domaines.

3. la langue est considérée
comme «en danger»: les enfants
n’apprennent plus la langue
comme langue maternelle à la
maison.

4. la langue est considérée
comme «sérieusement en dan-
ger»: la langue est parlée par les
grands-parents; alors que la géné-
ration des parents peut la com-
prendre, ils ne la parlent pas entre
eux ou avec les enfants.

5. la langue est considérée
comme «en situation critique»: les
locuteurs les plus jeunes sont les
grands-parents et leurs ascen-
dants, et ils ne parlent la langue
que partiellement et peu fréquem-
ment. Il ne reste plus de locuteurs.

6. la langue est considérée
comme «éteinte»: elle n’est plus
parlée au monde depuis que ses
derniers locuteurs sont morts. L’At-
las contient les références des
langues éteintes depuis les années
1950.

II apparaît que le luxembourgeois
est classé dans la première caté-
gorie de l’Atlas, celle des langues
vulnérables mais qui ne sont pas
en danger. Dans ce sens, certaines
sources ayant publié que I’Unesco
avait classé le luxembourgeois
dans la catégorie «gefährdete
Sprachen» ont utilisé une traduc-
tion qui peut induire en erreur. 

Suite à mes instructions, mes ser-
vices, la Délégation permanente
auprès de l’Unesco et la Commis-
sion nationale pour la Coopération
avec l’Unesco sont intervenus au-
près du Secrétariat de l’Unesco et
auprès du responsable pour la
région Europe pour demander des
informations supplémentaires, les
précisions suivantes ont été appor-
tées par l’Unesco: Le luxembour-
geois n’est pas qualifié par
l’Unesco comme étant «en
danger». Les langues «vulné-
rables» sont celles qui ne sont pas
en danger, mais qui peuvent le
devenir si les autorités ne font rien
pour la préserver, la défendre et la
promouvoir. Même si les langues
vulnérables ont une position très
forte en tant que langue parlée,
elles sont souvent en concurrence
avec des langues «sûres», comme
c’est le cas de l’allemand et du
français au Luxembourg. Il faut
aussi insister sur le fait que selon
Monsieur Salminen, le but de
l’Atlas n’est pas de juger de la
langue luxembourgeoise uni-
quement comme langue nationale
parlée à l’intérieur des frontières
luxembourgeoises, mais d’étudier
tout le «francique mosellan» avec
son utilisation en France, en
Belgique, en Allemagne. C’est
ainsi qu’il faut comprendre la clas-
sification de la langue luxembour-
geoise. 

Par ailleurs, il ne s’agit pas d’une
sanction, mais d’un encourage-
ment pour la défense de la langue.
Telle est en effet la mission de
l’Unesco. Dans ce contexte, il
faudrait relever et apprécier les
efforts de l’Unesco pour empêcher
que les langues ne soient mena-
cées ou disparaissent. Car
l’Unesco agit sur de nombreux
fronts pour sauvegarder les
langues en péril et empêcher leur
disparition: 

- dans le domaine de l’éducation,
l’Unesco soutient les politiques qui
promeuvent le plurilinguisme et, en
particulier, l’alphabétisation en
langue maternelle; elle défend la
composante linguistique de l’en-
seignement autochtone et met
l’accent sur la préservation de la
langue dans l’éducation; 

- dans le domaine de la culture,
l’Unesco rassemble des informa-
tions sur les langues menacées et
autochtones, élabore des outils et
des méthodes standardisés, ren-
force les capacités des gouver-
nements et de la société civile (ins-
titutions académiques et commu-
nautés de locuteurs); 

- dans le domaine de la communi-
cation et de l’information, l’Unesco
encourage l’utilisation des langues
locales dans les médias et favorise
le plurilinguisme dans le cyber-
espace; 

- dans le domaine de la science,
l’Unesco prend part à des pro-
grammes destinés à renforcer le
rôle des langues locales dans la
transmission du savoir local et au-
tochtone. 

Enfin pour Christopher Moseley,
linguiste australien et directeur de
publication de l’Atlas, «il serait naïf
et simpliste d’affirmer que les
grandes langues qui ont été des
langues coloniales - tel l’anglais, le
français et l’espagnol - sont partout
responsables de l’extinction des
autres langues. Le phénomène
relève d’un subtil équilibre des
forces et cet Atlas permet à cha-
cun de mieux comprendre cet
équilibre».

La réalisation de cet Atlas interactif
s’inscrit dans le programme de
l’Unesco pour la sauvegarde des
langues. S’appuyant sur son rôle
de centre d’échange d’informa-
tions, l’objectif de l’Organisation
est de faciliter l’accès aux données
et aux cartes disponibles et de
servir comme plate-forme de débat
ouverte aux communautés, aux
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spécialistes et aux autorités natio-
nales, but qui a été atteint par cette
classification.

En outre, le Secrétariat de l’Unesco
a indiqué avoir déjà reçu quelques
réactions concernant notre langue
sur le site interactif. Ces contribu-
tions seront étudiées par l’équipe
de rédaction qui jugera de la suite
à leur donner.

En résumé, considérant les neuf
critères dont s’est servie l’Unesco
pour définir le niveau de vitalité
d’une langue, chacun peut faci-
lement comprendre pourquoi
l’Unesco ne considère pas que le
luxembourgeois est une langue
«sûre», ce qui représenterait le
seul niveau supérieur à «vulné-
rable», même si le luxembourgeois
écrit connaît un grand essor.
Notons d’ailleurs que les langues
«sûres» sont en général parlées
par un nombre très important de
locuteurs de l’ordre de plusieurs
millions de personnes. Tous les ob-
servateurs s’accordent par ailleurs
à dire que la popularité du luxem-
bourgeois, notamment son utili-
sation par écrit, a atteint des pro-
portions jamais connues jusqu’à
présent, y compris d’ailleurs, dans
une large mesure parmi les jeunes.

Mais depuis longtemps déjà le
Ministère de la Culture est
conscient qu’une langue ne peut
pas survivre si elle n’est pas soute-
nue officiellement. Il n’a donc pas
attendu le rapport de l’Unesco
pour devenir actif. Afin de soutenir
le développement et la consolida-
tion de la langue luxembourgeoise,
le Gouvernement s’est doté d’un
certain nombre d’instruments que
je m’empresse de rappeler ci-
après:

Le Centre National de Littérature
(CNL).

Le CNL est un centre de recherche
documentaire pour la littérature
luxembourgeoise, autant en langue
luxembourgeoise que dans les
autres langues utilisées pour s’ex-
primer au Luxembourg. Le CNL est
devenu, avec ses nombreuses
possibilités de rencontre, un véri-
table centre d’animation socio-
culturelle autour du livre et de la
lecture. 

Le Centre recherche et recueille
des témoignages (manuscrits, im-
primés, documents iconogra-
phiques) de la littérature luxem-
bourgeoise depuis 1815 ainsi que
des documents se rapportant à
l’histoire et à l’influence de cette
littérature, les conserve et les met
en valeur pour les scientifiques et
le grand public. Il est notamment
l’auteur du dictionnaire des auteurs
luxembourgeois.

La mission du CNL est donc d’évi-
ter la dispersion et la perte de la
Luxemburgensia et d’en permettre
l’exploitation scientifique.

Notons aussi que la Bibliothèque
nationale possède une collection
de 150.000 titres en langue luxem-
bourgeoise dans la rubrique
Luxemburgensia.

Le Conseil Permanent de la
Langue Luxembourgeoise (CPLL)

Le CPLL a été fondé en 1998 et a
reçu une base légale en 2004. Il se
compose de onze experts linguis-
tiques et de représentants d’insti-
tutions ayant un rapport avec la
langue luxembourgeoise, comme
le Ministère de l’Éducation natio-
nale et de la Formation profession-
nelle, l’Université du Luxembourg
ou le Centre de Langues, et bien
évidemment mon Ministère.

Parmi ses attributions figurent
l’étude, la description et la promo-
tion de la langue luxembourgeoise.
En outre, il émet des avis sur tous

les sujets en rapport avec la
langue luxembourgeoise.

Le CPLL compte deux groupes de
travail. Le groupe de l’orthographe,
qui s’occupe de la mise à jour et de
la rédaction de textes coordonnés
sur les règles orthographiques de
la langue luxembourgeoise. Ce
groupe est également en train
d’élaborer une transcription phoné-
tique de la langue luxembour-
geoise et a dressé une liste de tous
les problèmes orthographiques
rencontrés au fil des années. Le
nouveau groupe de grammaire, qui
sera mis en place dès l’automne
2009, aura des attributions sem-
blables dans le domaine de la
grammaire de la langue luxem-
bourgeoise.

Le Lëtzebuerger Online Diction-
naire (LOD.LU)

Le site LOD.lu, en ligne depuis fé-
vrier 2007, est un dictionnaire pluri-
lingue qui indique les mots de la
langue luxembourgeoise avec leur
traduction en allemand, anglais,
français et portugais. Chaque
terme est accompagné
d’exemples en luxembourgeois qui
en illustrent l’usage. Des informa-
tions grammaticales pertinentes,
ainsi que des synonymes, com-
plètent les informations séman-
tiques et lexicales. Il est en outre
possible de consulter un tableau
de conjugaison pour chaque verbe
et un tableau de déclinaison pour
chaque adjectif.

En fonction des compétences lin-
guistiques et des besoins de l’utili-
sateur, le dictionnaire peut être em-
ployé pour saisir le sens d’un mot
luxembourgeois ou comme outil de
traduction.

Actuellement, le moteur de re-
cherche permet de consulter les
mots qui commencent par les
lettres A à H. Il sera terminé en
2011 et présentera alors plus de
23.000 mots luxembourgeois.

J’ai œuvré au cours de la période
législative en cours pour une mise
à disposition accrue de moyens
dans l’intérêt de cet instrument à la
fois innovant et indispensable
qu’est le lod.lu. Globalement le
budget du Ministère de la Culture,
de l’Enseignement supérieur et de
la Recherche investi en 2008 au
bénéfice de la langue luxembour-
geoise à travers le CNL, le CPLL et
lod.lu s’élève à 1.282.582€.

L’Université du Luxembourg

L’Université du Luxembourg a re-
tenu les études luxembourgeoises
parmi ses priorités de recherche
dans son plan quadriennal. Ces
études englobent des réflexions
non seulement sur la langue et la
littérature luxembourgeoise, mais
aussi sur l’identité, l’histoire, la mi-
gration, l’aménagement du terri-
toire, la géographie et les sciences
politiques au Luxembourg.

J’ai annoncé en automne 2008 que
l’Université du Luxembourg créera
dès janvier 2009 une chaire de
langue et littérature luxembour-
geoise. Cette chaire est occupée
par Germaine Goetzinger. Il est im-
portant de conférer à la langue
luxembourgeoise un rang universi-
taire et de lui donner un fond aca-
démique pour la mettre à un pied
d’égalité avec les autres langues.

Ainsi, des masters en langue et lit-
térature luxembourgeoises sont
prévus dès la rentrée 2009. Dans
le cadre de la formation continue,
l’Université du Luxembourg offre
aussi une formation en langue et
culture luxembourgeoises, qui vise
à former des enseignants pour les
cours de luxembourgeois pour
adultes.

Congé linguistique pour salariés et
indépendants

La toute récente loi portant intro-
duction du congé linguistique, éla-
borée par le Ministère du Travail,
permettra aux salariés et aux indé-
pendants de toutes les nationalités
mais travaillant au Luxembourg
d’apprendre et de perfectionner
leurs connaissances de luxem-
bourgeois. Il entend promouvoir la
langue luxembourgeoise comme
langue véhiculaire par le biais du
marché du Travail.

Conscient de l’équilibre nécessai-
rement fragile entre les trois
langues du pays, le Ministère de la
Culture, de l’Enseignement supé-
rieur et de la Recherche n’arrêtera
pas de veiller à la vitalité du luxem-
bourgeois: car je reste persuadée,
comme je l’ai déjà précisé anté-
rieurement, que l’utilisation de la
langue luxembourgeoise, loin
d’être un facteur d’exclusion,
constitue au contraire un moyen
d’intégration et d’inclusion.

Question 3171 (24.2.2009) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant le musée de l’in-
dustrie à Esch/Belval:
D’Chamber huet de 17. November
2003 der Regierung d’Autorisa-
tioun ginn, fir Virbereedungsaar-
bechte fir en Industriemuseum op
ARBED Belval duerch d’Erhale vun
zwee Héichiewen ze schafen.

Dës Initiativ sollt de Wäert 
vun 13.930.000 Euro net iwwer-
schreiden.

Bis elo gesäit een awer nach net a
war och nach net gewuer ze ginn,
wat dann elo an deem Beräich
geschafft respektiv investéiert ginn
ass.

Ledeglech ass iwwer net autori-
séiert Ofrappaarbechten an der
Öffentlechkeet gestridde ginn, ouni
datt awer kloer ginn ass ob dës
Aarbechten autoriséiert waren oder
net.

Déi Verantwortlech vun der Escher
Gemeng hu jiddefalls matgedeelt,
si hätte keng Autorisatioun fir
Ofrappaarbechte bei den Héich-
iewen op ARBED Belval ausge-
stallt.

Kënnen déi zoustänneg Ministere
mer duerfir folgend Froe beäntwer-
ten:

1) Wat ass bis elo un Aarbechten
op deenen zwee Héichiewen op
ARBED Belval realiséiert ginn, a
wat ass vu Gelder dofir investéiert
ginn?

2) Waren déi Ofrappaarbechten,
déi bis elo stattfonnt hunn, initial
virgesinn an autoriséiert oder net?

3) Wat fir eng Aarbechte sinn nach
geplangt, a wéini soll den Indus-
triemusée definitiv fäerdeg sinn?

4) Wat wäert den Industriemusée
schlussendlech insgesamt kasch-
ten, a wat kascht den zukünftegen
Ënnerhalt?

Réponse (21.4.2009) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Enseigne-
ment supérieur et à la Recherche:

1. Am Kader vum Gesetz vum 17.
November 2003 betreffend d’Virbe-
reedung fir den Nationalen Zenter
fir Industriekultur si folgend Aar-
bechten ausgeféiert ginn:

- Bestandsopnahmen, Etüden an
Ausschaffe vun engem Konzept fir
d’Erhale vun den Héichiewen

- Stabilisatiouns- a Sécherungs-
moossnamen

- Ofrappaarbechten 

Käschten:

Bestandsopnahmen, Etüden a
Konzept: 3.990.000 € ttc

Stabilisatiouns- a Sécherungs-
moossnamen: 1.770.000 € ttc

Ofrappaarbechten: 5.650.000 € ttc

2. All Ofrappaarbechte si konform
zum Konzept wat d’Regierung den
18. Februar 2005 zréckbehalen
huet, a si vun der Gemeng Esch
den 8. Dezember 2006 autoriséiert
ginn. 

3. Den Industriekulturzenter wäert
Manifestatioune ronderëm d’The-
men «Industriekultur an Aarbecht»
organiséieren. Iwwert den Héich-
uewen A gëtt e Parcours fir de Pu-
blikum aménagéiert, op deem
d’Prozedur vum Goss erkläert gëtt.
An enger éischter Phas ginn Res-
taurationsaarbechten op den in-
dustriellen Anlagen ausgefouert. Et
gi Raim fir pedagogesch Aktivi-
téiten, Ausstellungen an d’Verwal-
tung ageriicht an d’Héichiewe gi
beliicht. D’Enn vun den Aarbechten
ass de Moment fir 2013 geplangt.

4. D’Käschte fir déi reschtlech Aar-
bechte kann een de Moment esou
chiffréieren:

Restauratiounsaarbechten:
20.366.000 € ttc

Aménagementer a Baumooss-
namen: 9.870.000 € ttc

Szenographie: 2.166.000 € ttc

Beliichtung vun den Héichiewen:
1.955.000 € ttc

Etüden: 3.782.000 € ttc

Jährlechen Ënnnerhalt vun den
Héichiewen: 1.105.000 € ttc

En neie Projet de loi wäert selbst-
verständlech fir dës Aarbechte vir-
geluecht ginn.

Dat ganzt Konzept fir den Aména-
gement an den Erhalt vun den
Héichiewen ass regelméisseg den
zoustännege Chamberskommis-
siounen an dono der Öffentlech-
keet virgestallt ginn. Doriwwer
eraus bestinn och systematesch
Kontakter mat interesséierte
Gruppe vu Leit. Zum Deel konnten
do och wäertvoll Detailer mat an
d’Pläng erageholl ginn.

Question 3177 (24.2.2009) de
M. Marco Schank (CSV)
concernant l’avenir de PME sur
les friches industrielles de
Wiltz:
Le site de l’ancienne entreprise
Eurofloor à Wiltz héberge momenta-
nément plusieurs petites et mo-
yennes entreprises occupant en-
viron 40 personnes. Selon mes in-
formations, le propriétaire du site a
récemment résilié le contrat de bail
de ces entreprises avec effet au 30
juin 2009. Une des raisons serait
l’insalubrité des terrains respecti-
vement le fait que l’assainissement
de ces derniers n’avance guère.

Au vu de ce qui précède, j’aimerais
poser les questions suivantes aux
Ministres concernés:

- Messieurs les Ministres ont-ils
connaissance des faits susmen-
tionnés?

- Dans l’affirmative, quelles sont
les solutions envisagées par Mes-
sieurs les Ministres pour préserver
les entreprises et les emplois
concernés?

- Où en est le concept d’assainis-
sement des anciens terrains Euro-
floor respectivement le «master-
plan» tel qu’annoncé en 2005?

Réponse commune (14.4.2009)
de M. Jeannot Krecké, Ministre
de l’Économie et du Commerce
extérieur et de M. Jean-Marie
Halsdorf, Ministre de l’Intérieur et
de l’Aménagement du Territoire:

1. Le Ministère de l’Économie et
du Commerce extérieur a été in-
formé en date du 17 février 2009
de la dénonciation, par la société
Tarkett Sommer Luxembourg S.A.,
des contrats de bail de cinq entre-
prises implantées sur l’ancien site
Eurofloor à Wiltz.

Il ne faut pas perdre de vue que les
entreprises concernées avaient
connaissance du caractère tempo-
raire et transitoire de leur implanta-
tion sur le site de l’ancienne usine
Eurofloor, qui est appelé à être
transformé en vue de sa réaffec-
tation.

2. Dans la mesure où il s’agit d’ac-
tivités artisanales ou industrielles
éligibles dans les zones d’activités
économiques à caractère régional
de Wiltz, de Troisvierges, de
Hosingen ou de Rédange, la réim-
plantation de ces activités pourrait
se faire dans l’enceinte des struc-
tures d’accueil prédécrites.

À signaler d’ailleurs qu’une des en-
treprises concernées est depuis un
certain temps en pourparlers avec
certains syndicats responsables
pour l’aménagement et la gestion
desdites infrastructures d’accueil
en vue d’implanter ses activités à
titre définitif.

3. En ce qui concerne le «master-
plan de réaffectation», deux
études supplémentaires ont été
finalisées en 2008 ayant trait aux
contaminations se trouvant sur le
site des anciens terrains Eurofloor.
Ces deux études ont été comman-
dées par le propriétaire actuel des
terrains, à savoir Tarkett Sommer
Luxembourg S.A. et concernent
plus particulièrement la substance
bâtie sur le site dont notamment la
recherche de matériaux fibreux
susceptibles de contenir de
l’amiante, d’une part, et l’analyse
des pollutions dangereuses,
d’autre part.

En parallèle, des bureaux spéciali-
sés ont travaillé sur le concept
d’assainissement à mettre en
œuvre sur le site. Ce concept
prévoit:

- l’enlèvement et l’assainissement
de l’amiante se trouvant sur le site;

- l’assainissement des toitures
contenant des éléments gou-
dronneux;

- l’enlèvement des câbles élec-
triques etc. à l’intérieur des bâti-
ments et démolition de ces der-
niers;

- le traitement des matériaux de
construction et leur utilisation
comme couche de remblayage sur
le site;

- la sécurisation du site entier par
l’application d’une couche de terre
(épaisseur: 2 m) non polluée;

- la sécurisation des talus contami-
nés et de la «Wiltz» par la
construction d’un mur étanche;

- le cas échéant, la décontami-
nation des eaux souterraines.

Ce concept d’assainissement sera
prochainement présenté pour vali-
dation à l’Administration de l’Envi-
ronnement. Les différents travaux
d’assainissement ne peuvent être
entamés qu’après autorisations
préalables émises en vertu de la loi
modifiée du 10 juin 1999 relative
aux établissements classés et de
la loi du 19 décembre 2008 relative
à l’eau.

Deux bureaux spécialisés finalisent
pour avril 2009 une précision du
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masterplan initial ainsi qu’une
étude financière pour permettre
aux autorités communales de
prendre une décision sur des
bases précises et fiables. Le Minis-
tère de l’Intérieur et de l’Aménage-
ment du Territoire finance l’intégra-
lité de ces études, vu l’objectif de
renforcer la Ville de Wiltz en tant
que centre de développement et
d’attraction tel que préconisé par
le Programme directeur d’aména-
gement du territoire. Ce travail est
effectué en étroite collaboration
avec les bureaux chargés de l’éla-
boration du concept d’assainis-
sement.

Dans la mesure où le masterplan
prévoit une réaffectation de tout ou
partie du site en zone d’activités
économique régionale voire même
communale, le Ministère de l’Éco-
nomie et du Commerce extérieur
pourra apporter sa contribution
financière aux travaux de réaffec-
tation après assainissement.

Question 3184 (3.3.2009) de M.
Gilles Roth (CSV) concernant le
paiement du crédit d’impôt
pour salariés:
Les crédits d’impôt pour salariés et
retraités sont fixés à 300 euros
chacun et sont versés au salarié et
au pensionné par l’employeur res-
pectivement par la caisse de pen-
sion ou un autre débiteur de la
pension à la fin de chaque période
de travail ou de pension.

En ce qui concerne le personnel
de ménage, imposé forfaitairement
d’après les dispositions de l’article
137, alinéa 5 L.I.R., il est prévu que
l’une des institutions de sécurité
sociale lui verse le crédit d’impôt
pour salariés.

Dans ce contexte, j’aurais aimé sa-
voir de Monsieur le Ministre de la
Sécurité sociale: 

- Quelles sont les dispositions pra-
tiques qui ont été mises en place
afin que le personnel de ménage
puisse profiter du crédit d’impôt
pour salariés?

- Quelle institution de sécurité so-
ciale est chargée du paiement du
crédit d’impôt au personnel de
ménage?

Réponse (16.4.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

En 1999, le législateur a introduit
une procédure spécifique tendant
à simplifier au maximum les forma-
lités administratives à accomplir
par des particuliers en vue d’affilier
les personnes occupées dans les
ménages privés à la sécurité so-
ciale et de remplir leurs obligations
en matière d’impôt sur les salaires.
Les employeurs en question ne
sont en relation qu’avec le Centre
commun de la Sécurité sociale qui
se charge de percevoir les cotisa-
tions sociales ainsi que l’impôt for-
faitaire de 10% pour compte de
l’Administration des Contributions
directes.

Les quelque 12.000 salariés tom-
bant dans le champ d’application
de cette procédure simplifiée bé-
néficieront également du crédit
d’impôt de 25 euros par mois intro-
duit à partir de l’exercice 2009
pour tout contribuable exerçant
une occupation salariée et justifiant
d’une rémunération annuelle de
936 euros au moins. Contrairement
aux autres salariés qui sont en pos-
session d’une fiche d’impôt, le
crédit d’impôt n’est pas bonifié au
personnel de ménage par l’inter-
médiaire de l’employeur mais par
le Centre commun de la Sécurité
sociale (règlement grand-ducal du
19 décembre 2008 modifiant le
règlement grand-ducal du 19 no-
vembre 1999 portant exécution de
l’article 137, alinéa 5 de la loi mo-
difiée du 4 décembre 1967 concer-
nant l’impôt sur le revenu). Le
Centre commun est tenu de boni-
fier de façon périodique le crédit
d’impôt (article 8 du règlement
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grand-ducal du 19 décembre 2008
réglant les modalités d’application
de l’octroi du crédit d’impôt pour
salariés).

Il importe de relever que cette
mission diffère considérablement
des attributions traditionnelles du
Centre commun consistant à affilier
les salariés et à procéder au calcul
et à la perception des cotisations
auprès des employeurs. En ce qui
concerne les personnes occupées
tombant sous l’application de la
procédure dite simplifiée, il devra
dorénavant non seulement per-
cevoir l’impôt forfaitaire de 10% au-
près des employeurs, mais faire
bonifier périodiquement les per-
sonnes occupées dans les mé-
nages du crédit d’impôt s’élevant à
25 euros par mois ou à un euro par
jour d’affiliation ne couvrant pas le
mois entier. Il va sans dire que la
détermination et le versement du
crédit d’impôt devront être entière-
ment automatisés, ce qui implique
d’importants travaux préparatoires
sur le plan informatique.

Dans ces conditions il serait hasar-
deux d’avancer à l’heure actuelle
un délai précis pour le premier
versement du crédit d’impôt qui
rétroagira au 1er janvier 2009. À
l’instar des boni pour enfants, il est
cependant envisagé d’arriver à un
versement mensuel au rythme du
calcul des cotisations.

Question 3188 (4.3.2009) de M.
Fernand Etgen (DP) concernant
la zone d’activité «Fridhaff»:

L’élargissement de l’assise de la
N27A entre le rond-point «Fridhaff»
et l’échangeur d’Erpeldange figure
sur la liste des grands projets
d’infrastructure, adoptée en date
du 23 octobre 2008 par la
Chambre des Députés. Cet élar-
gissement a entre autres comme
objectif de desservir la zone d’acti-
vités économiques prévue à cet
endroit.

Force est toutefois de constater
que depuis des années nombre de
zones d’activités économiques
supplémentaires sont bloquées
dans les procédures. Cette pénurie
de terrains entraîne une flambée
des prix qui fait d’un déménage-
ment ou d’une première installation
un véritable tour de force financier.

Partant, j’aimerais poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le
Ministre de l’Économie et du Com-
merce extérieur:

- Monsieur le Ministre peut-il me
dire dans quel stade se trouvent
les planifications pour la zone d’ac-
tivités artisanales et industrielles à
caractère régional «Fridhaff», in-
dispensable pour le futur dévelop-
pement économique de la «Nord-
stad»?

- Monsieur le Ministre n’est-il pas
d’avis qu’en cette période de crise
et de ralentissement économique
la réalisation de zones d’activités
devrait constituer une véritable
priorité afin de remédier au
manque cruel de terrains d’exploi-
tation destinés aux entreprises?

- Est-ce que dans le cadre de
l’élaboration du plan sectoriel
«zones d’activités» des sites alter-
natifs ont été explorés pour la
région «Nordstad»?

Réponse (14.4.2009) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

La zone d’activités économiques
du «Fridhaff» sera créée en tant
que zone à caractère régional à
l’initiative d’un syndicat intercom-
munal regroupant les communes
de la région «Nordstad».

Les statuts dudit syndicat sont en
cours d’élaboration en collabora-
tion avec le commissariat de
district de Diekirch.

Mes services au Ministère de l’Éco-
nomie et du Commerce extérieur
sont actuellement en pourparlers
avec les acteurs régionaux pour
préparer les opérations d’acquisi-
tion et d’aménagement des terrains
nécessaires.

J’ai marqué dès le 8 novembre
2007 mon accord de principe à
l’adresse du président du comité
politique «Nordstad» pour cofinan-
cer lesdites opérations par une in-
tervention de l’État.

Le ou les engagements afférents
seront finalisés sur base de
conventions à signer entre le Gou-
vernement et le futur syndicat inter-
communal responsable pour
l’aménagement et la gestion de la
zone d’activités économiques à
caractère régional prévue au
«Fridhaff».

Je voudrais confirmer mon enga-
gement d’appuyer toute initiative
des autorités communales pour
mener à bien le projet visé dans
des délais rapprochés, dans l’inté-
rêt des entreprises à la recherche
de terrains d’implantation et de la
région «Nordstad».

Question 3189 (4.3.2009) de M.
Norbert Haupert (CSV) concer-
nant le nouveau stade na-
tional de football:
Il est louable que le projet du stade
national de football trouve enfin
une solution définitive. 

Or, soucieux d’éviter aux suppor-
ters du football luxembourgeois et
de notre équipe nationale une nou-
velle désillusion si le projet ne pou-
vait aboutir à cause d’obstacles
administratifs et devait subir le
même sort que le projet de
Wickrange, j’aimerais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre de l’Environnement:

1. La réalisation du projet du stade
national de football sur le site de
Livange est-elle compatible avec
les dispositions de l’IVL?

2. Est-ce que la réalisation du pro-
jet global, stade de football et
centre commercial, est compatible
avec les dispositions de l’IVL?

3. La réalisation d’un des projets
susmentionnés nécessite-t-elle le
reclassement de la zone d’aména-
gement qui devrait les accueillir?

4. Dans l’affirmative, de quel re-
classement s’agit-il?

5. Est-il exact qu’un projet d’éta-
blissement sur le site en question a
été refusé par le passé?

6. Si oui, quels ont été les motifs
invoqués à la base de ce refus?

Réponse (16.4.2009) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

L’honorable Député s’enquête si le
site de Livange et encore la réali-
sation du projet global, stade avec
centre commercial, sont compa-
tibles avec les dispositions de
l’IVL. Pour correctement répondre
à ces deux questions liées, il im-
porte de resituer le projet de stade
au niveau approprié et de bien en
mesurer les contraintes. Ainsi faut-
il bien comprendre qu’il s’agit d’un
équipement national unique sou-
haité par le Gouvernement, à
condition de trouver un finance-
ment privé. Dès lors, trois condi-
tions de site sont nécessairement
requises pour assurer la viabilité
financière d’une telle entreprise:

- le prix du terrain, qui doit être
faible, puisqu’il devra être cédé
gratuitement ou presque aux pro-
moteurs du projet, ou encore leur
appartenir pour que ceux-ci puis-
sent être à même de financer l’in-
frastructure;

- l’accessibilité, qui devra être très
bonne par autoroute et par train,
afin de supporter les flux massifs
aux heures d’affluence et per-
mettre de drainer facilement les
spectateurs et clients depuis l’en-
semble du pays, voire des régions
frontalières;

- la taille du terrain, qui devra se si-
tuer entre 10 et 15 ha du fait qu’il
faudra non seulement y implanter
le stade de foot, mais également
les surfaces de vente commer-
ciales et les parkings.

Il va sans dire que des sites de ce
type sont très rares de nos jours au
Grand-Duché de Luxembourg, en
proie à une forte densification de

son urbanisation dans toute sa
moitié méridionale. C’est dans
cette optique que le site en face du
complexe hôtelier à Livange,
constitue un site remplissant, avec
quelques aménagements appro-
priés, notamment au niveau de l’in-
sertion paysagère, de l’organisa-
tion de l’accès par les transports et
de la protection sonore des
quelques habitations voisines, les
trois conditions précitées et les
principales dispositions de l’IVL
dont il s’agit de tenir compte pour
un projet de ce type. En effet, le
site se trouve dans le trapèze
formé par la voie ferroviaire Luxem-
bourg-Bettembourg, la N31 et l’A3,
dont l’élargissement à six voies est
prévu et qui sera en plus longée
par la nouvelle ligne du TGV, situé
à l’extérieur de la zone verte inter-
urbaine et facile à connecter, via un
arrêt de train supplémentaire, au
réseau ferroviaire.

Il convient, par ailleurs, de remar-
quer que le site n’est pas classé en
zone inondable. Les problèmes
existants d’évacuation et de ges-
tion des eaux pluviales en prove-
nance de l’autoroute peuvent être
résolus par la mise en place d’un
bassin de rétention supplémen-
taire.

Notons encore dans ce contexte,
qu’il est prévu d’y intégrer un
grand «outlet mall» ce qui, du mo-
ment que le Gouvernement préco-
nise l’établissement d’un tel équi-
pement commercial, y fait abso-
lument du sens. En effet, le site se
trouve dans le centre de gravité du
réseau autoroutier luxembourgeois
de même que sur la ligne de
chemin de fer qui est de très loin la
plus fréquentée du pays. Cet état
de fait permettra de capter dans le
très important flux de trafic, notam-
ment de transit international, qui
passe à côté sans que ceci signi-
fie, pour un pourcentage important
des futurs clients, une concurrence
directe de l’offre commerciale,
notamment intra-urbaine, exis-
tante, sachant, par ailleurs, que la
zone de chalandise d’un tel équi-
pement commercial peut atteindre,
voire même dépasser un rayon de
200 km.

Force est donc de constater, qu’au
vu des caractéristiques spéci-
fiques de ce type de projet, c’est
davantage la centralité de la situa-
tion que celle du site stricto sensu
qui importe et de ce point de vue il
s’agit d’une solution très appro-
priée.

L’honorable Député demande en-
suite si la réalisation des projets
nécessite le reclassement de la
zone d’aménagement qui devrait
les accueillir. Tel est en effet le cas
puisqu’à l’heure actuelle le site se
trouve en zone verte. Compte tenu
des dispositions de la loi modifiée
concernant l’aménagement com-
munal et le développement urbain
et des zones qu’elle définit, il fau-
dra reclasser la plupart des ter-
rains d’implantation des différents
équipements en zone spéciale. En
effet, la loi précitée retient dans
l’article 16 de son règlement
grand-ducal du 25 octobre 2004
concernant le contenu du plan
d’aménagement général d’une
commune que: les zones spéciales
sont destinées à recevoir les équi-
pements et utilisations qui ne sont
pas admissibles dans les zones
définies aux articles 11 à 15 du
présent règlement.

Sont visés ici notamment des
centres commerciaux, des
grandes surfaces ainsi que des
stations-service qui risquent
d’avoir des incidences sur les
équipements et infrastructures, le
trafic, l’approvisionnement de la
population de la commune elle-
même ou des communes voisines,
la configuration de l’agglomération
ou du paysage ainsi que le milieu
naturel. 

Enfin, l’honorable Député aimerait
savoir si un projet d’établissement
a été refusé par le passé sur le site
en question. Pris à la lettre, la
réponse est non puisqu’il n’y a ja-
mais eu de demande d’établisse-
ment proprement dite d’une acti-
vité économique sur ce site. Par
contre, il est vrai qu’il y a eu à partir
de 1981 des tentatives de la part
de la commune de Roeser pour
créer sur le site une zone d’activité
communale.

Dans un premier temps, à savoir
en 1986, le Ministre de l’Environ-
nement a d’ailleurs approuvé le
dossier afférent, alors que le Mi-
nistre de l’Intérieur ne l’a pas fait à
l’époque pour des raisons de
forme et non pas de fond.

Toutefois, dans le cadre d’un projet
d’extension du périmètre d’agglo-
mération et d’aménagement parti-
culier, le Ministre de l’Intérieur a re-
fusé, en 1990, le classement de la
zone en question pour des raisons
paysagères, topographiques et de
problèmes d’inondation de même
que pour des raisons de forme. 

Enfin, lorsqu’au début des années
1990, la commune de Roeser a fait
une nouvelle tentative de classe-
ment du site dans le cadre de l’éla-
boration du nouveau PAG, celle-ci
a été refusée par le Ministre de
l’Environnement. La commune
s’est en 1993 finalement ralliée à
cette décision pour des considéra-
tions notamment paysagères, si
bien qu’alors le Ministre de l’Inté-
rieur n’a pas dû statuer sur le fond
en la matière.

Depuis lors, les problèmes exis-
tants d’évacuation et de gestion
des eaux pluviales en provenance
de l’autoroute ont été analysés et
éclaircis (voir plus haut) et plus de
15 années ont passé au cours des-
quelles a notamment été construit
le complexe hôtelier en face de
l’A3 dont l’élargissement à six
voies est désormais prévu de
même que la construction de la
ligne TGV immédiatement du côté
ouest de l’autoroute. En ce qui
concerne la construction de l’hôtel,
il importe d’ailleurs de signaler que
l’autorisation de classement des
fonds nécessaires a été donnée en
1996 par le Ministre de l’Intérieur
en argumentant notamment que
«l’implantation en ces lieux d’un
hôtel ne saurait porter préjudice à
l’aspect du paysage puisqu’il ne
faut pas perdre de vue que l’on se
trouve en présence d’un paysage
déjà coupé par un tronçon de
grande voirie de l’État et par une
ligne ferroviaire, de sorte qu’on
peut renoncer au classement en
zone verte des fonds visés et les
classer en zone hôtelière».

Qui plus est, il n’est aujourd’hui
plus question d’une simple zone
d’activité communale comme on
en trouve des dizaines ailleurs et
pour laquelle il existe sans doute
des alternatives valables, mais
d’un projet pour un équipement na-
tional unique avec des contraintes
et des besoins tout à fait spéci-
fiques à la lumière desquels il
s’agit désormais d’évaluer la vali-
dité du site, comme nous l’avons
fait au début de notre réponse.

Question 3190 (4.3.2009) de M.
Ali Kaes (CSV) concernant la
RN27 entre Michelau et
Erpeldange:
En juillet 1997, la route nationale 27
entre Michelau et Erpeldange a du
être barrée à cause d’un éboule-
ment de terrain et de gros blocs de
pierres qui se sont abattus sur la
route. Pour maintenir la circulation
entre les deux localités, il a été pro-
cédé à la construction d’une route
de déviation provisoire en érigeant
deux ponts Bailey traversant la
Sûre. 

Selon mes informations, une solu-
tion définitive serait enfin en vue
pour remplacer cette déviation
provisoire qui dure depuis presque
12 années. 

Vu les développements ci-dessus,
j’aimerais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre des
Travaux publics: 

- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer ces informations? 

- Dans l’affirmative, quelles sont
les grandes lignes de cette solu-
tion?

- Quel serait le calendrier de ces
travaux? 

Réponse (12.5.2009) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député Ali



Kaes, il y a lieu de préciser que
l’assainissement de la carrière par
terrassement n’est plus guère envi-
sageable du fait que l’aménage-
ment projeté de la zone d’activité
au Fridhaff ne permet plus la réutili-
sation de grands volumes de
matériaux. Cela signifie que la
remise en état de l’ancien tracé
n’est plus en option.

Après l’acquisition des terrains par
l’État fin 2008, l’Administration des
Ponts et Chaussées a lancé une
campagne de reconnaissances
supplémentaires en vue d’une éva-
luation des risques. En effet, les
risques résiduels émanant de l’an-
cienne carrière seront à assumer
par l’État, qui en est le propriétaire.
Les résultats de cette analyse sont
attendus pour mi-2009 et permet-
tront, ensemble avec l’analyse de
la faisabilité sur base de la loi du
19 janvier 2004 sur la protection de
la nature et des ressources natu-
relles, de trancher entre deux
options, à savoir, le maintien défini-
tif de la déviation actuellement en
service qui nécessiterait la
construction de deux ponts, ou en-
core la construction d’un nouveau
tronçon de route longeant la route
existante désaffectée, dont l’em-
prise pourrait servir à mettre en
place un merlon ou d’autres dispo-
sitifs de protection.

Une fois les résultats des analyses
finalisés, les décisions pourront
être prises rapidement.

Les travaux dépendant des autori-
sations requises, il est difficile
d’avancer un calendrier des tra-
vaux.

Question 3192 (4.3.2009) de M.
Aly Jaerling (Indépendant)
concernant l’étude de l’Unesco
sur les langues:
Et gouf grouss Opreegung driw-
wer, datt d’Unesco d’Lëtzebuerger
Sprooch als gefährdet ugesinn
huet.

Berouegend war deem géigeniw-
wer awer, datt vun de Spezialisten
aus der Uni-Fuerschung, eis
Sprooch ganz am Géigendeel als
esou populär wéi nach ni ugesi
gëtt.

Wann eis Sprooch awer vun enger
Institutioun wéi der Unesco als
gefährdet ugesi gëtt, ass et
deemno ëmsou méi wichteg hire
Stellewäert ze valoriséieren.

Dëst ka geschéien andeem se ex-
klusiv als Sprooch vun de Lëtze-
buerger an d’Verfassung age-
schriwwe gëtt, an dat ouni textuell
Verwässerung.

Eis Sprooch muss och endlech an
der Lëscht vun den offiziellen eu-
ropäesche Sproochen agedroen
an unerkannt ginn.

Et ass einfach net akzeptabel, datt
d’Sprooch vun engem Grënnerland
vun der EU, net als offiziell uner-
kannte Sprooch agedroen ass.

Am Respekt vun alle Lëtzebuerger
misst dat onbedéngt geschéien, 
fir de Stellewäert vun eiser 
Sprooch och international ze valori-
séieren.

Och op eisen Universitéitsdeparte-
menter an aneren Institutioune
misst d’Lëtzebuergescht onbe-
déngt als Ëmgangssprooch ge-
braucht ginn.

Kann den Här Statsminister mer
duerfir dës Froe beäntwerten:

1) Wéi steet d’Regierung derzou,
datt d’Unesco eis Sprooch als
gefährdet ugesäit?

2) Gëtt d’Lëtzebuerger Sprooch
nach an dëser Legislaturperiod als
Sprooch vun de Lëtzebuerger an
eiser Verfassung verankert, an dat
ouni verwässert Texter, sou wéi dat
elo geplangt ass?

3) Wéini gedenkt d’Regierung
endlech bei den EU-Institutiounen
anzwierken, an d’Bedingungen ze
erfëllen, fir datt d’Lëtzebuerger
Sprooch am offizielle Listing vun
den europäesch unerkannte
Sproochen agedroen gëtt?

4) Ass d’Lëtzebuergescht déi
éischt Ëmgangssprooch an eisen
Universitéitsdepartementer an an

eisen öffentleche Fuerschungs-
institutiounen?

5) Wéi eng Roll kann d’Lëtzebuer-
gescht als Sprooch spille fir d’Inte-
gratioun vun alle Mataarbechter
vun der nationaler Academia an
der Fuerschungscommunautéit an
engem vu Lëtzebuerger Aar-
bechtskultur gepräegten Ëmfeld?

6) Wéi gesäit d’Regierung
d’Thema Sprooch an eisen Institu-
tiounen allgemeng?

7) Wéi e Stellewäert huet zu Lëtze-
buerg an der Fuerschung d’Lëtze-
buergescht géigeniwwer dem En-
gleschen a Franséischen als Kom-
munikatiouns- a Publikatiouns-
sprooch?

Réponse (21.4.2009) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État:

ad 1) Op Grond vun deenen néng
Kritären, op déi d’Unesco sech be-
rifft fir d’Lëtzebuerger Sprooch als
«verletzlech» anzestufen, an net
als «bedréit», wéi verschidde Jour-
nalisten dat iwwersat hunn, läit
d’Unesco net donieft mat hirer
Konklusioun: ech wëll an deem Ze-
summenhang just drop hiweisen,
datt am «Précoce» an an der
Primärschoul am Joer 2007-2008
vun de just nach 56,1% Kanner
mat lëtzebuergescher Nationalitéit
der nach 85% Lëtzebuergesch als
Mammesprooch hunn. Déi Zuele
wäerte wuel kaum besser ginn an
den nächste Joren.

ad 2) Vun der Regierung ass zu
dësem Zäipunkt um Enn vun der
Legislaturperiod näischt anesch-
ters geplangt, wéi dat, wat vun der
Verfassungskommissioun no laan-
ger Viraarbecht an am breede
Konsens an der geplangtener Ver-
fassungsreform zur Thematik vun
der Lëtzebuerger Sprooch an der
Verfassung zréckbehale ginn ass.

ad 3) Ech verweisen op déi Änt-
werten, déi d’Regierung schonns
op verschidde parlamentaresch
Ufroen an deem Zesummenhang
ginn huet, an notamment op meng
Äntwert op d’parlamentaresch Ufro
N°1153 vum Här Jaerling vum 6.
Juli 2006 (cf. compte rendu
N°16/2005-2006).

Ech zitéieren: «D’Regierung stellt
sech d’Fro, wéi grouss de reelle
Besoin zu Lëtzebuerg ass, fir sech
op Lëtzebuergesch un d’EU-Insti-
tutionen, an notamment un d’Euro-
paparlement, wennen ze kënnen,
vu datt hir Äntwert geméiss de
Konklusioune vum 13. Juni 2005
keng valeur juridique huet. D’Re-
gierung ass der Meenung, dass
den administrativen a finanziellen
Opwand ze grouss ass fir d’Fuer-
derung ze stellen eis Sprooch als
offiziell EU-Sprooch unerkannt ze
kréien. Ausserdem wier et och kon-
tradiktoresch ze fuerderen, dass all
EU Texter sollten op Lëtzebuer-
gesch iwwersat ginn, wou awer eis
national Gesetzgebung net op Lët-
zebuergesch formuléiert a publi-
zéiert gëtt.»

ad 4) Lëtzebuergesch kann net
déi éischt Ëmgangssprooch op der
Uni Lëtzebuerg sinn, well eis Uni
per Gesetz villsproocheg ass. An
dat muss och esou sinn an engem
akademeschen Ëmfeld. Esouguer
am Ausland gëtt op enger Uni méi
wéi eng Sprooch benotzt. Dofir gëtt
zu Lëtzebuerg drop geuecht, datt
fir all Astellung nëmme Persounen
a Fro kommen, déi op d’mannst
zwou vun den dräi internationale
Sproochen Däitsch, Franséisch an
Englesch kënnen. D’Réunioune
ginn esou gehalen, datt jiddereen
sech an enger vun dësen dräi
Sproochen ausdrécke kann. Sollt
et dobäi Problemer ginn, ass Eng-
lesch d’«Lingua franca». Iwwreg-
ens hu Fuerschungspublika-
tiounen, déi net op Englesch publi-
zéiert ginn, et immens schwéier an
der internationaler Fuerschung be-
mierkt ze ginn. Souguer franséisch
Fuerscher publizéieren zënter
1989 mat Virléift op Englesch. En-
glesch ass och schonn definitiv déi
Sprooch fir 85% vun alle weltwäit
publizéierte wëssenschaftlechen
Aarbechten. Dobäi kënnt och, datt
et wéineg jonk lëtzebuergesch
Fuerscher gëtt. Fir 2007 zum Bei-
spill hat sech just een eenzege Lët-
zebuerger interesséiert a klasséiert
fir 26 Poste vun Enseignants-
chercheurs, déi hei ausge-
schriwwe waren! Iwwregens

léieren och eng ganz Partie En-
seignants-chercheurs vun der Uni
de Moment Lëtzebuergesch, a vill
vun hinne klappe sech scho gutt
erëm an eiser Sprooch.
Trotzdeem huet d’Uni Lëtzebuerg
de 26. Mäerz 2009 eng exzellent
Bewäertung duerch extern auslän-
nesch Experte kritt fir seng Lëtze-
buerger Studien, ee vun de siwen
Haaptpfeiler vun der Uni. Deen
Departement konzentréiert sech
op d’Lëtzebuerger Sprooch a Lite-
ratur, d’lëtzebuergesch Gesell-
schaft, déi sozial an historesch
Dimensioune vun der Identitéitsfro,
d’Landesplanung, Migratioun an
Integratioun. Den Detail fannt Dir
op http://cril.uni.lu. An deem
Departement hunn eng honnert
Fuerscher vu verschiddenen Natio-
nalitéiten am leschte Joer aacht
Bicher erausginn an 52 Artikelen a
Beiträg fir wëssenschaftlech
Zeitungen a Gemeinschaftswierker
geschriwwen. Si hunn och 18
Colloquen organiséiert an 61 mol
d’Wuert ergraff a Konferenzen op
nationalen an internationale
Colloquen. Hätte si dat alles op
Lëtzebuergesch gemaach, géing
kee Mënsch op der Welt eppes
dovu wëssen. De Moment ginn och
22 Doktoratstheesen iwwer en
Thema am Zesummenhang mat
Lëtzebuerg geschriwwen. Dobäi
ass besonnesch de Bléck vu baus-
sen eng grouss Beräicherung fir
eist Land an eis Gesellschaft!
ad 5) D’Fuerschungscommunau-
téit zu Lëtzebuerg operéiert net an
«engem vu Lëtzebuerger Aar-
bechtskultur geprägten Ëmfeld zu
Lëtzebuerg». Hei schaffe Leit ze-
summen aus ville verschiddene
Länner, si komme vu ville verschid-
denen Unien, also aus ganz
verschiddene Kulturen, an net
nëmmen europäescher, vill vun
hinnen hunn och schonn op aneren
internationalen Universitéite ge-
schafft: si schafen en internatio-
naalt Ëmfeld. Dat mécht d’Qualitéit
an d’Originalitéit vun der Uni Lëtze-
buerg aus; an dat ass gutt esou.
Zënter dem Mëttelalter waren d’eu-
ropäesch Unien déi Plazen, wou
Friemer nei Iddien erabruecht an
ausgetosch hunn an domat der
Fuerschung nei Impulser ginn
hunn.
ad 6) De Lëtzebuerger Stat ass
zoustänneg fir öffentlech Verwal-
tungen. An deene schaffe Beam-
ten, déi offiziell Exame musse
maache fir eranzekommen. D’Kon-
ditioune vun all den administrativen
Exame gesi vir, datt een déi dräi
offiziell Lëtzebuerger Sprooche be-
herrsche muss, egal wat fir eng
Nationalitéit een huet, mat Aus-
nahm vun deene Fäll wou d’Gesetz
ausdrécklech virgesäit, datt een
d’Lëtzebuerger Nationalitéit muss
hunn an och Lëtzebuergesch muss
schwätze kënnen.
ad 7) Ech verweisen op d’Äntwert
zum Punkt 4.

Question 3197 (5.3.2009) de
MM. Marcel Oberweis et Marc
Spautz (CSV) concernant la
mise en valeur du patri-
moine industriel du bassin
minier:

Jusqu’à présent, une multitude de
musées ont vu le jour dans la
région du bassin minier, afin de
préserver le patrimoine de l’indus-
trie minière et sidérurgique luxem-
bourgeoise comme par exemple le
Musée national des Mines à Rume-
lange ou bien les musées gérés
par le parc industriel et ferroviaire
du Fonds-de-Gras. 

Cependant, il existe encore de
nombreux témoins du passé sidé-
rurgique glorieux de notre pays qui
mériteraient d’être regroupés et
préservés au sein d’un ensemble
muséologique destiné spécia-
lement au patrimoine de l’industrie
lourde. Citons à titre d’exemple le
moteur Diesel sis au laboratoire de
l’ancien Institut Supérieur de Tech-
nologie (IST) à Kirchberg ainsi que
la «Groussgasmaschinn», une
machine d’une dimension impres-
sionnante qui produisait de l’élec-
tricité et qui est installée sur le site
d’ArcelorMittal à Differdange.

Dans ce contexte, nous aimerions

poser les questions suivantes à
Madame le Secrétaire d’État à la
Culture, à l’Enseignement supé-
rieur et à la Recherche:

- Madame le Secrétaire d’État par-
tage-t-elle notre volonté de préser-
ver et mettre en valeur le patrimoine
industriel du bassin minier au sein
d’un ensemble muséologique?

- Madame le Secrétaire d’État
peut-elle nous indiquer si le Gou-
vernement envisage de créer dans
les années à venir un ensemble
muséologique tel que préconisé
par nous?

- À part la création d’un ensemble
muséologique destiné à la préser-
vation du patrimoine de l’industrie
lourde, ne serait-il pas opportun
d’envisager également la création
d’un sentier thématique reliant
entre eux les différents sites du
patrimoine industriel du bassin
minier?  

Réponse (12.5.2009) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Enseigne-
ment supérieur et à la Recherche:

Le Ministère de la Culture, de l’En-
seignement supérieur et de la Re-
cherche, ensemble avec le Service
des Sites et Monuments nationaux
et des partenaires au niveau asso-
ciatif, œuvre depuis des années,
voire des décennies, à la conser-
vation et à la mise en valeur du
patrimoine industriel. Comme
Messieurs les Députés l’invoquent
à juste titre, ce patrimoine peut être
visité notamment au Fonds-de-
Gras où, sous peu, une nouvelle
structure d’accueil pourra encore
mieux prendre en charge les visi-
teurs.

Bien entendu, l’État veut veiller à
l’interconnexion et à l’interaction
des différents musées, espaces
d’exposition, galeries et machines
qui sont accessibles au grand pu-
blic. C’est une des raisons pour
lesquelles le Centre National de
Culture Industrielle (CNCI) qui sera
installé à Belval, dans l’enceinte
des hauts-fourneaux, sera appelé
entre autres à gérer et à animer le
réseau des infrastructures qui ont
trait au patrimoine industriel. Je
peux vous informer que les projets
de loi en relation avec ce projet
peuvent être déposés prochai-
nement.

Enfin, il me paraît évident que
l’idée d’un ou de plusieurs sentiers
thématiques, reliant des anciens
sites industriels conservés et remis
en valeur, doit être creusée.

Question 3198 (5.3.2009) de M.
Xavier Bettel (DP) concernant
l’utilisation de l’autopilote
sur certains types d’avions
lors du décollage ou de
l’atterrissage:

L’enquête qui a été menée suite à
l’accident tragique d’un avion mer-
credi dernier à Amsterdam a mon-
tré que l’accident a été dû à un
problème technique. En effet,
selon les experts techniques, le
système d’autopilotage aurait livré
des données inexactes à l’équi-
page lors de la manœuvre d’atter-
rissage. Suite à ces résultats et au
vu du fait que des incidents pareils
avaient déjà été enregistrés lors
d’autres vols de l’avion accidenté,
l’enquêteur en chef néerlandais a
recommandé à tous les pilotes
volant sur ce type d’engin de ne
plus utiliser le pilotage automatique
lors du décollage ou de l’atter-
rissage.

Étant donné que la compagnie
aérienne nationale compte parmi
sa flotte le même type d’avion que
celui impliqué dans l’incident à
Amsterdam, je souhaiterais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports:

- Monsieur le Ministre a-t-il déjà
pris connaissance de cette recom-
mandation des autorités néerlan-
daises?

- Monsieur le Ministre peut-il me
dire si la compagnie aérienne
nationale a procédé au contrôle
des appareils concernés suite à
cette mise en garde?

- Monsieur le Ministre peut-il me
dire si des incidents tels que le
dysfonctionnement du pilotage au-
tomatique lors du processus de
décollage ou d’atterrissage se sont
déjà produits par le passé sur les
avions concernés de la compagnie
aérienne nationale? Si oui, quelles
mesures ont été prises pour assu-
rer le bon fonctionnement des ins-
truments de pilotage?

Réponse (27.4.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

L’honorable Député s’enquiert sur
les suites données par la Direction
de l’Aviation civile aux premières
analyses faites par les experts sur
l’accident d’un Boeing 737-800 de
la compagnie Turkish Airlines en
approche sur l’Aéroport d’Ams-
terdam le 25 février dernier, provo-
quant la mort de neuf personnes
sur les 135 occupants de l’appareil
dont le commandant de bord, le
copilote et un pilote observateur
dans le cockpit. 

Les premiers éléments de l’en-
quête publiés le 4 mars 2009 ont
mis en évidence que l’un des deux
systèmes de radio altimétrie qui
permettent de mesurer la hauteur
au-dessus du sol d’un avion à
basse altitude, avait subitement
transmis au pilote automatique des
informations erronées pendant la
phase d’approche (hauteur néga-
tive d’environs 3 m alors que
l’avion était encore à plus de 600
m), ce qui avait été interprété par
le système de contrôle automa-
tique des réacteurs comme l’an-
nonce de l’atterrissage imminent
entraînant la réduction de la
poussée des deux moteurs au ra-
lenti, marqué par le recul des ma-
nettes de gaz et l’allumage continu
d’un voyant. Les pilotes n’ayant
pas réagi, la vitesse de l’avion a
diminué alors que l’avion poursui-
vait sous pilote automatique sur sa
trajectoire d’approche finale pen-
dant plus d’une minute jusqu’à
atteindre la limite du décrochage.
L’analyse des enregistreurs a
révélé que ce n’est qu’à partir du
moment où l’alarme de décro-
chage s’est déclenchée, à environ
150 m du sol, que l’équipage a ré-
agi en remettant la pleine poussée.
Cependant il était trop tard et
l’avion a percuté le sol dans un
champ à environ 1 km de la piste.
Plusieurs alarmes auraient dû
attirer l’attention de l’équipage au-
paravant sur la panne du radio alti-
mètre, d’autant plus que l’enquête
a montré que cette panne était
déjà apparue dans des conditions
similaires à deux reprises lors des
huit vols précédents.

Au-delà de la panne technique qui
peut survenir sur grand nombre
d’avions de la même catégorie,
l’accident apparaît donc, à ce
stade de l’enquête, principalement
comme le résultat d’un manque de
vigilance de la part de l’équipage
qui n’a pas prêté suffisamment
d’attention à la réduction de la
poussée sur les deux moteurs, en
phase d’approche finale, alors que
l’avion n’était pas encore prêt pour
l’atterrissage. 

Comme il est d’usage lors de tout
accident d’aviation, dès la cons-
tatation des premiers éléments
permettant d’expliquer l’accident,
ceux-ci ont été portés à la connais-
sance de tous les intéressés simul-
tanément par le bureau néerlan-
dais chargé d’enquêter pour la
sécurité dans les transports (Dutch
Safety Board) et par le construc-
teur Boeing sous la forme d’un
Multi Operator Message diffusé par
voie électronique à tous les opé-
rateurs de Boeing 737 dans le
monde et à toutes les autorités
chargées de superviser des
Boeing 737 immatriculés dans leur
pays. 

Outre les premières explications de
l’accident, le message mettait en
garde contre les conséquences
potentielles lors de la prise en
compte de données erronées en
provenance du radio altimètre
gauche, en rappelant les différents
éléments permettant de diagnos-
tiquer une telle défaillance et qui
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doivent faire l’objet d’une sur-
veillance normale de l’équipage,
notamment en phase d’approche. 

Ledit message validé au préalable
par la Commission d’enquête sur
l’accident en cause, conformément
aux procédures internationales en
vigueur, a été reçu par télécopie
par la Direction de l’Aviation civile,
le 4 mars peu avant 14h00 et le
personnel concerné de la Direction
de l’Aviation civile s’est assuré que
ce message avait bien été reçu par
les compagnies Luxair et Global
Jet Luxembourg, toutes deux
exploitant des Boeing 737-700 de
même génération, immatriculés au
Luxembourg, avec mise en œuvre
des actions demandées. 

À noter qu’aucun contrôle spéci-
fique du matériel n’était demandé
dans ce message et qu’il s’agissait
simplement d’alerter les équipages
sur ce risque de panne, en rap-
pelant les procédures existantes.

Enfin, concernant la fiabilité des
systèmes de pilotage automatique
sur les Boeing 737, il y a lieu de
rappeler que le Boeing 737 reste
l’avion le plus vendu au monde
avec plus de 6.000 avions
construits à ce jour depuis 1967,
dont près de 3.000 de la géné-
ration du Boeing 737-800. Comme
pour tous les avions modernes, le
pilote automatique est un système
complexe qui reçoit des informa-
tions de différents équipements et
la défaillance de l’un de ces équi-
pements entraîne un certain
nombre d’alarmes voire de déclen-
chements automatiques si la sécu-
rité ne peut plus être assurée.
S’agissant en outre d’un avion qui
est certifié pour les atterrissages
automatiques, la plupart des sys-
tèmes sont redondants et des pro-
cédures adaptées sont approu-
vées pour couvrir tous les cas de
panne identifiés. 

À ce jour, ni la compagnie Luxair, ni
la compagnie Global Jet Luxem-
bourg n’ont été victimes de dys-
fonctionnements importants dans
le système de pilotage automa-
tique de leurs Boeing 737 alors
qu’en particulier les appareils de
Luxair (à ce jour, trois Boeing 737-
700 et un Boeing 737-500) font
l’objet d’un suivi renforcé par la
Direction de l’Aviation civile, puis-
qu’ils sont autorisés pour l’atter-
rissage automatique par mauvaise
visibilité.

Bien sûr, la Direction de l’Aviation
civile suit activement la pro-
gression de cette enquête et ne
manquera pas de répercuter vers
les opérateurs toute nouvelle infor-
mation susceptible d’améliorer la
sécurité de l’exploitation de ce
type d’aéronef.

Question 3200 (7.3.2009) de M.
Aly Jaerling (Indépendant)
concernant le «tiers payant»:
Den Här Ombudsman huet kierz-
lech a senger Deklaratioun iwwert
d’sozial Situatioun ënner anerem
virgeschloen, den «tiers payant»
bei den Dokteschrechnungen a
soss Fournituren anzeféieren, fir
Assuréen déi finanziell schlecht
gestallt sinn.

Dëst ass scho länger eng vu
menge prinzipielle Fuerderungen
aus menger gewerkschaftlecher
Zäit, déi awer misst generell be-
truecht ginn, a sech net nëmmen
op eng bestëmmten Zilgrupp vun
Assuréen orientéieren.

Den «tiers payant» géif der natio-
naler Gesondheetskeess, menger
Usiicht no mei abréngen, wéi e géif
kaschten.

Wann een nëmmen all de Bréif-
verkéier a Betruecht zitt, deen
tëschent der Keess an den Assu-
réen zirkuléiert, da kënnt d’Ge-
sondheetskeess vill Geld aspue-
ren, well se jo awer och dem
Assuré säi Gratisversand muss be-
zuelen.

Et wier dann esouguer vläicht
finanziell vertrietbar, datt den

Assuré keng Participatioun méi
bräicht bei den Dokteschrechnun-
gen an de Fournituren ze be-
zuelen.

Well och d’Participatioun bei de
Rechnungen ass fir déi schlecht-
gestallten Assuréen eng Belaasch-
tung.

Des Weidere bräichten d’Assuréen
och net méi an de Regionalbüroe
virstelleg ze gi fir Remboursemen-
ter iwwer 100 Euro, sou datt och
déi Servicer kënnte fir aner Auf-
gaben agesat ginn.

Et wier och ze iwwerleeën, ob een
de ganzen Ofrechnungsmodus
mat den Dokteren a Fournisseuren
net kënnt integral informatiséieren,
fir och iwwert dee Wee kënnen
administrativ Vereinfachung erbäi-
zeféieren an och Aspuerungen op
deenen zwou Säite kënnen ze rea-
liséieren.

Kann den Här Minister mer duerfir
dës Froe beäntwerten:

1) Wivill Bréifverkéier gëtt et
tëschent den Assuréen an der Ge-
sondheetskeess respektiv mat de
Krankekeesse vu virun 2009 an der
Moyenne a wat war den duerch-
schnëttleche Käschtepunkt vun
deem Ganzen?

2) Wivill ass de finanzielle Beitrag
vun den Assuréen, dee si iwwer hir
Participatioun bei Dokteschrech-
nungen a Fourniturë bezuelen?

3) Wéi steet d’Regierung zu enger
Generaliséierung vum «tiers
payant»?

4) Wéi steet d’Regierung zu enger
Informatiséierung vum Ofrech-
nungsmodus mat den Dokteren an
de Fournisseuren?

5) Wéi steet d’Regierung zu enger
Ofschafung vun der Participtioun
vum Assuré bei den Dokteschrech-
nungen an de Fournisseuren, wann
d’Generaliséierung vum «tiers
payant» substanziell Aspuerunge
géif erméiglechen?

Réponse (16.4.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

L’article 24 du Code de la Sécurité
sociale dispose qu’en règle géné-
rale, le mode de prise en charge
est le système de remboursement
des prestations dont l’avance des
frais est faite par les assurés. Tou-
tefois, cet article prévoit également
quelques hypothèses dans les-
quelles la prise en charge des
prestations de soins de santé se
fait directement par la voie du tiers
payant, tout en offrant aux parte-
naires conventionnels de l’assu-
rance maladie en vertu de l’article
61 la faculté de convenir du mode
de prise en charge.

Les conventions liant les presta-
taires à l’assurance maladie cons-
tituent le résultat de négociations
bilatérales entre l’ancienne Union
des Caisses de Maladie et les
groupements des prestataires
concernés. Ces conventions pré-
voient pour chaque catégorie de
prestataires les cas de figure dans
lesquels les prestations sont prises
en charge par la voie du tiers
payant.

Depuis 2007, la question quant à
une extension du tiers payant est
évoquée, discutée et négociée
dans les relations entre l’assurance
maladie et le corps médical sans
qu’une solution consensuelle n’ait
pu être dégagée. 

La situation est délicate étant
donné qu’il s’agit de trouver un ter-
rain d’entente entre le corps médi-
cal, les institutions de sécurité
sociale et les différentes catégories
d’institutions sociales, tout en per-
mettant aux assurés concernés de
jouir de certains privilèges en
gardant dignité et décence, sans
pour autant devoir faire face à une
stigmatisation en raison d’un statut
social déterminé.

II est vrai qu’à l’heure actuelle, la
CNS se trouve toujours saisie d’une
négociation au sujet du tiers
payant social avec l’AMMD. Une
analyse administrative montre que
dans le contexte donné, l’intro-
duction d’un système de tiers
payant social doit résoudre une
multitude de problèmes concer-
nant notamment la définition et la
gestion du cercle de personnes

éligibles pour en profiter, l’obser-
vation pérenne de leur situation
sociale, la prise en charge de la
participation restant, le cas
échéant, à leur charge, le circuit
administratif passant par des as-
sistants sociales, la responsabilité
du médecin traitant, la disponibilité
du monde médical à accepter une
gestion administrative des cas
«sociaux», etc.

Concernant le tiers payant «géné-
ralisé», l’introduction de celui-ci
est, dans la situation légale ac-
tuelle, tributaire d’un consentement
conventionnel entre I’AMMD et la
CNS. Or, il résulte des attitudes
occupées jusqu’ici de part et
d’autre que ni les partenaires
sociaux (employeurs et assurés), ni
le monde médical pourraient se
mettre rapidement d’accord sur
une approche préconisant la géné-
ralisation du tiers payant, bien
qu’une informatisation de certains
processus de facturation actuels
soit imaginable et mériterait d’être
promue pour des raisons de simpli-
fication administrative et de ratio-
nalisation.

Dans ce contexte, il y a peut-être
lieu de relever que les statuts de la
CNS prévoient deux textes permet-
tant aux personnes dans le besoin
soit d’être remboursés dans des
délais très courts (article 163), soit
d’éviter de devoir avancer les frais
(article 162).

Par ailleurs, il y a éventuellement
lieu d’invoquer l’article 84 du Code
de la Sécurité sociale qui prévoit
de façon générale que les presta-
tions relatives aux soins de santé
peuvent être valablement versées,
soit à l’assuré, soit à toute autre
personne justifiant avoir effectué la
prestation ou la dépense afférente.

Quant au point 1, la Caisse Natio-
nale de Santé est actuellement sai-
sie en moyenne de 15.000 factures
par jour. Ces factures proviennent
de toutes les sortes de presta-
taires.

Quant au point 2, la participation
financière des assurés aux presta-
tions résulte des statuts de la CNS.
Elle varie selon les catégories de
prestations. II convient également
de citer l’article 154bis qui prévoit
un paiement complémentaire aux
personnes dont les participations
personnelles aux prestations de
soins de santé au cours d’une an-
née dépassent 2,5% de leur re-
venu cotisable annualisé de l’an-
née précédente. Cette mesure a
été introduite il y a quelques an-
nées afin de protéger une certaine
catégorie de personnes contre les
effets de l’augmentation de cer-
taines participations introduites
afin de rétablir l’équilibre financier
de l’assurance maladie.

Question 3205 (9.3.2009) de M.
Fernand Etgen (DP) concernant
la TVA des machines agri-
coles:

Aux termes de l’article 58 para-
graphe 2 de la loi modifiée du 12
février 1979 concernant la taxe sur
la valeur ajoutée, les livraisons de
biens effectuées par un producteur
agricole bénéficiant de l’imposition
forfaitaire de l’agriculture sont sou-
mises à un taux fixé forfaitairement
à 9%. Par conséquent, pour les be-
soins de la déduction, la taxe en
amont déductible grevant lesdits
biens est fixée forfaitairement au
même niveau. Comme la vente
desdites opérations par les entre-
prises de machines agricoles est
passible du taux normal de 15%,
les écarts de taux qui subsistent
sont assez importants pour
conduire à des pertes substan-
tielles pour les entreprises du ma-
chinisme agricole.
Ne doutons pas que cette consé-
quence d’une logique rigoureuse
ne soit pas sans conséquence pour
le marché des machines agricoles
d’occasion, un marché qui, suite à
une agriculture en régression,
s’avère de plus en plus difficile.
Rappelons qu’en principe la TVA
est un impôt neutre, «en cascade»,
qui frappe seulement la valeur
ajoutée. C’est-à-dire qu’en règle
générale l’assujetti déduit la TVA

qu’il a lui-même payée au même
taux de la TVA qu’il facture.
Il n’est donc pas normal que la TVA
en amont déductible soit substan-
tiellement inférieure à la TVA en
aval mise en compte par l’en-
treprise du machinisme agricole
lors de la revente des machines.
Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Finances:
- Monsieur le Ministre des Fi-
nances est-il d’avis qu’il est vrai-
ment nécessaire d’imposer aux en-
treprises du machinisme agricole
cette charge fiscale supplémen-
taire?
- En vue de simplifier les con-
ditions en matière de déduction
suivant l’article précité, Monsieur le
Ministre n’entend-il pas modifier
l’article afférent de la loi TVA en dis-
posant que la taxe en amont dé-
ductible grevant les livraisons de
biens effectuées par un producteur
agricole bénéficiant de l’imposition
forfaitaire est fixée au taux normal
de 15%?
- Dans l’affirmative, dans quel
délai Monsieur le Ministre entend-il
modifier la législation afférente?
- Dans la négative, Monsieur le Mi-
nistre envisage-t-il éventuellement
de compenser ces pertes par
d’autres dispositions?
Réponse (14.4.2009) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre des Finances:

La question de l’honorable Député
Monsieur Fernand Etgen vise le fait
que les reventes de machines agri-
coles d’occasion effectuées par les
entreprises de machines agricoles
sont soumises au taux normal de
TVA de 15% alors que les ventes
de machines agricoles ayant été
affectées à un usage agricole et re-
vendues par des agriculteurs bé-
néficiant du régime forfaitaire agri-
cole en matière de TVA sont sou-
mises au taux forfaitaire de 9%.

L’honorable Député propose d’ac-
corder aux entreprises du machi-
nisme agricole un droit à déduction
calculé sur base de 15% pour les
ventes de machines agricoles
effectuées à eux par les agricul-
teurs au taux de 9%.

Cette proposition est à écarter
comme étant complètement in-
compatible avec les principes
régissant la TVA.

Le Gouvernement ne prévoit pas, à
l’heure actuelle, d’intervenir à ce
sujet.

Question 3208 (10.3.2009) de
Mme Viviane Loschetter et
M. Camille Gira (DÉI GRÉNG)
concernant les priorités d’ad-
mission dans les structures
d’accueil dans le cadre du
chèque-service:
Les parents qui désirent bénéficier
de l’offre du «chèque-service
accueil» doivent y adhérer auprès
de l’administration communale de
leur résidence. Pour pouvoir béné-
ficier d’un prix préférentiel, les res-
ponsables de l’enfant transmettent
certaines informations ou pièces
comme par exemple les justificatifs
des revenus. 

Les priorités d’admission sont dé-
finies par l’administration commu-
nale compétente et/ou par le ges-
tionnaire du service d’accueil édu-
catif d’après le principe de l’intérêt
supérieur de l’enfant considéré en
fonction des critères sociaux, éco-
nomiques, familiaux, médicaux,
scolaires et psychiques. Le collège
échevinal identifie le service com-
pétent qui est chargé de cette mis-
sion. Une fois que la saisie a été
faite pour le compte de l’opérateur
SIGI, les communes n’ont plus
accès à la base de données.

- Comment peuvent-elles, dès
lors, déterminer quels enfants au-
ront un accès prioritaire? Les com-
munes ou les gestionnaires
peuvent-ils redemander toutes les
pièces justificatives? Dans la posi-
tive, ne devrait-on pas éviter ce
double emploi inutile? Dans la
négative, comment déterminer le
critère économique permettant
d’établir des priorités d’admission?

- Que se passe-t-il quand les cri-
tères d’un gestionnaire sont diffé-
rents de ceux nouvellement établis
par une commune? Est-ce la com-
mune qui détermine quel enfant est
prioritaire? Dans le cas d’une struc-
ture gérée par une a.s.b.l., cette
dernière a-t-elle encore une raison
d’être si c’est la commune qui dé-
termine les priorités sociales et/ou
pédagogiques?

Sachant qu’une structure peut être
gérée par une a.s.b.l. pour le
compte de plusieurs communes,
nous aimerions encore savoir:

- Si différentes communes ont dé-
fini des critères prioritaires diffé-
rents, comment la structure peut-
elle dresser l’ordre de priorité d’ad-
mission des enfants? Quelle com-
mune devient dès lors prioritaire? 

- Considérant la demande d’ad-
mission d’un enfant dans une
structure se trouvant en dehors de
son lieu de résidence, est-ce la
commune d’accueil ou la com-
mune du lieu de résidence qui dé-
cide de la priorité d’admission?

Réponse (16.4.2009) de Mme
Marie-Josée Jacobs, Ministre
de la Famille et de l’Intégration:

Indépendamment de l’option
concernant la gestion de leur mai-
son relais pour enfants, l’adminis-
tration communale est associée
étroitement à la définition et à l’ap-
plication des priorités d’admission. 

Au cas où une commune confie
l’encadrement des enfants à un
prestataire extérieur elle reste le
gestionnaire responsable de sa
maison relais; elle communique au
prestataire ses critères et ses prio-
rités d’admission. Le prestataire
doit se conformer à cette décision.
Il est envisageable qu’un même
prestataire, opérant pour le compte
de différentes communes, doit ap-
pliquer dans les structures dans
lesquelles il assure l’encadrement
éducatif, des priorités d’admission
différentes. 

Dans le cas de figure où une com-
mune ne gère pas elle-même sa
maison relais, elle contribue néan-
moins à son financement et à son
fonctionnement. Par le biais de la
plateforme de coopération, ins-
tituée au niveau de la convention
signée avec le Ministère de la
Famille et de l’Intégration, elle a
l’opportunité de collaborer étroite-
ment à la définition et à l’appli-
cation des critères et des priorités
d’admission. 

Au moment de l’adhésion au dis-
positif du chèque-service accueil,
les données sur le revenu parental
sont en effet immédiatement mas-
quées dans le système infor-
matique mis à disposition par
l’opérateur SIGI. Afin de garantir
une protection optimale des don-
nées à caractère personnel, ces
données sensibles ne sont plus
visibles par la suite pour l’agent
ayant effectué la saisie. Les per-
sonnes qui souhaitent bénéficier
de conditions plus avantageuses,
selon les critères établis par le
règlement grand-ducal du 13
février 2009 instituant le chèque-
service accueil, doivent donc
présenter toutes les pièces justi-
ficatives en rapport avec leur situa-
tion sociale et économique. 

Ces dispositions du chèque-
service accueil sont le fruit d’une
concertation étroite avec des
représentants du Syvicol. 

Question 3211 (11.3.2009) de
M. Romain Schneider (LSAP)
concernant le stage de réin-
sertion professionnelle:
Selon les articles L.524-1. à L.524-
7. «un stage de réinsertion profes-
sionnelle (…) peut être proposé
par l’Administration de l’Emploi aux
demandeurs d’emploi âgés de
plus de trente ans accomplis et
inscrits auprès des bureaux de pla-
cement de l’Administration de l’Em-
ploi depuis trois mois au moins».
Or, il paraît que l’ADEM refuse
l’accès au stage de réinsertion aux
personnes ayant été placées en
stage de réinsertion précédem-
ment, indépendamment du fait
qu’elles aient été occupées en tant
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que salarié depuis le premier
stage. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
à Monsieur le Ministre du Travail et
de l’Emploi les questions sui-
vantes:

- Monsieur le Ministre est-il au cou-
rant de cette pratique?

- Sur base de quelle disposition
l’Administration de l’Emploi peut-
elle refuser l’accès au stage de
réinsertion à un chômeur ayant été
placé en stage de réinsertion
pendant une période de chômage
antérieure?

- Monsieur le Ministre pense-t-il
que cette pratique est justifiée?

- Considérant les effets de la crise
économique sur la situation des
entreprises, l’emploi et le chô-
mage, Monsieur le Ministre ne
pense-t-il pas qu’il faudrait mettre
fin à cette pratique?

Réponse (10.4.2009) de M.
François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi:
L’article L.-524-6, paragraphe (1)
du Code du Travail limite la durée
du stage de réinsertion profession-
nelle à douze mois. Le paragraphe
(2) du même article prévoit qu’une
prolongation n’est possible que sur
base d’une autorisation minis-
térielle.

Sans préjudice de décisions juris-
prudentielles ultérieures, j’inter-
prète cette disposition dans le
sens que le législateur visait uni-
quement une prolongation du
stage auprès du même employeur.

À toutes fins utiles, je vous signale
qu’à ce jour, un seul employeur m’a
adressé une demande en ce sens
et s’est vu délivrer l’autorisation
afférente.

En ce qui concerne une suite de
deux stages de réinsertion auprès
d’employeurs différents, je consi-
dère que le texte légal ni ne l’inter-
dit ni la soumet au respect d’une
condition particulière. Il ne faut
cependant pas perdre de vue que
la loi n’ouvre pas de droit au béné-
fice d’une mesure en faveur de
l’emploi, et dans le cas d’espèce à
un stage de réinsertion profes-
sionnelle, mais laisse aux services
compétents de l’Administration de
l’Emploi (ADEM) la liberté de dé-
cider sur base des éléments
concrets du dossier du candidat, le
tout évidemment sur un arrière-
fond de perspective d’intégration
effective et durable sur le marché
du travail d’égalité de traitement.  

S’agissant de la dernière question
posée par l’honorable Député, je
tiens à l’informer que sur un arrière-
fond de crise économique, il y a
certainement lieu de faire preuve
de plus de pragmatisme et de flexi-
bilité, afin de garantir via une
mesure active, une occupation - ne
fût-elle que temporaire - à ceux qui
sont touchés par le chômage.
Néanmoins cette souplesse ne de-
vrait pas être de nature à can-
tonner les demandeurs d’emplois
dans ces mêmes mesures sans
chance d’intégration subséquente
dans le marché ordinaire du travail. 

Si tel devait effectivement en être le
résultat, la philosophie adoptée par
le législateur au niveau de la loi
tripartite du 22 décembre 2006 se-
rait vidée de tout sens. Cette philo-
sophie tendait notamment à sortir
les bénéficiaires de mesures
actives en faveur de l’emploi de
l’éternel carrousel mesure-chô-
mage-mesure etc., et d’augmenter
non seulement leur employabilité
mais aussi leur attractivité vis-à-vis
d’employeurs potentiels.

C’est dans ce contexte, et sur
l’arrière-fond de la crise actuelle,
que je vais discuter dans les plus
brefs délais, ensemble avec les
partenaires sociaux, de la défini-
tion de critères qualitatifs, quantita-
tifs, objectifs et transparents,
contrôlables pour toutes les parties
en cause, permettant d’élargir la
pratique administrative restrictive
actuelle de l’ADEM, pratique ce-
pendant conforme à la philosophie
décidée par le législateur en 2006.

Le but de ces discussions serait
donc la mise en place d’un cadre
référentiel flexible qui permette à
l’ADEM d’adapter son compor-
tement administratif à la situation
de crise actuelle, sans que pour

autant la philosophie de base, dé-
cidée en temps de croissance éco-
nomique et d’emploi, ne soit mise
en péril. 

En attendant, je demanderai à
l’ADEM de réfléchir immédiatement
à l’adaptation de sa pratique admi-
nistrative de manière pragmatique
et flexible aux contraintes de la
crise sans mettre en cause la
philosophie de la loi dite 5611 qui
demeure pour le reste correcte.

Question 3212 (12.3.2009) de
M. Marc Spautz (CSV) con-
cernant la sécurité au sein des
établissements scolaires:
Après la fusillade par un ado-
lescent de 17 ans au collège
Albertville dans la petite ville de
Winnenden près de Stuttgart
causant la mort de 15 personnes,
se pose nonobstant la question de
la sécurité dans nos établis-
sements scolaires parce qu’une
telle tragédie peut également sur-
venir à tout moment au Luxem-
bourg.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Madame
la Ministre de l’Éducation nationale
et de la Formation professionnelle
et à Monsieur le Ministre de la
Justice: 

- Comment peut-on offrir et ga-
rantir un environnement sécurisé
dans nos écoles?

- Quelles sont les mesures de sé-
curité et de prévention dans les
écoles (primaire et secondaire) afin
de prévenir respectivement de
diminuer le risque de tels actes?

- Existe-t-il un plan de crise pour
parer aux situations d’urgence
respectivement quelles sont les
actions à entreprendre dans les
écoles pour faire face à un individu
armé ou à un tireur actif?

- En cas d’alerte et avant l’arrivée
des policiers, existe-t-il des plans
d’évacuation des élèves?

- Est-ce que tous les policiers sont
formés pour faire face à de telles
situations?

- Ne devrait-on pas inviter les po-
liciers à visiter nos écoles et à se
familiariser avec les lieux pour
qu’ils en aient une connaissance
préalable en cas d’urgence?

Réponse commune (17.4.2009)
de Mme Mady Delvaux-
Stehres, Ministre de l’Éducation
nationale et de la Formation profes-
sionnelle et de M. Luc Frieden,
Ministre de la Justice:

Une série de mesures de sécurité
et de prévention ont été prises tant
au niveau de l’enseignement
primaire que postprimaire. II s’agit,
d’une part, de mesures visant à
améliorer l’encadrement des
élèves dans les écoles et, d’autre
part, de formations qui s’adressent
aux professionnels de l’éducation
visant à identifier des situations de
crise et à y porter le cas échéant
une réponse adéquate: 

Actions de sensibilisation et de for-
mation à l’intention des profes-
sionnels de l’éducation (forma-
tions, séminaires, etc.), notamment
dans le but de les rendre vigilants
aux signes annonciateurs et de
leur permettre de prendre des ini-
tiatives efficaces face à des jeunes
déstabilisés. 

Dans ce contexte, de nombreuses
interactions avec le groupe d’inter-
vention psychologique de la Pro-
tection civile, d’Omega 90 a.s.b.l.
et la cellule d’intervention de crise
de la Police grand-ducale sont à
mentionner. 

Favoriser la prise en charge des
jeunes par les SPOS. 

Prévention des actes de violence
par des programmes spécifiques
comme le «Théâtre interactif» ou la
formation «Anti-Gewalt- und
Deseskalationstrainer». 

Programmes de favorisation du
bien-être physique et moral des
jeunes comme la «Plattform
gesundheitsfördernde Schule». Ce
projet consiste à réunir des inté-
ressés issus des directions, du
corps enseignant, du milieu psy-

chosocial et autres dans le but de
discuter, développer et diffuser des
concepts allant dans le sens d’une
école qui de par son fonctionne-
ment, ses règles et ses coutumes
favoriserait le bien-être physique et
mental des jeunes et éviterait ainsi
l’exclusion sociale de certains
élèves. 

Les services de la Police grand-
ducale et du Ministère de l’Édu-
cation nationale et de la Formation
professionnelle ont élaboré une
notice (Merkblatt) destinée au per-
sonnel des écoles qui reprend les
mesures à prendre le cas échéant.
Le 17 février 2009 les services de
la Police grand-ducale l’ont pré-
sentée aux directeurs et directrices
des lycées. 

Le Ministère de l’Éducation natio-
nale et de la Formation profession-
nelle est représenté au Conseil
supérieur de la protection natio-
nale. Le Haut Commissariat à la
protection nationale a élaboré des
plans d’intervention pour parer à
différentes situations de crise pou-
vant se présenter dans les bâti-
ments scolaires. 

Il existe des plans d’évacuation
dans chaque école. 

En ce qui concerne la formation
des policiers, il y a lieu de relever
que tous les policiers affectés aux
commissariats de proximité, aux
centres d’intervention et aux unités
de circulation, susceptibles de
devoir intervenir le plus rapidement
possible lors d’un drame de ce
genre, sont en train d’être formés
dans le cadre de leur formation
continue obligatoire. Cet aspect
sera intégré ultérieurement dans la
formation de base initiale de
chaque policier. 

La formation en question se com-
pose d’une préparation mentale et
de progressions tactiques spéci-
fiques. Elle a été élaborée à partir
de celle dispensée aux policiers
allemands suite à la fusillade ayant
eu lieu en novembre 2006 dans un
établissement scolaire à Ems-
detten en Allemagne. 

Il va de soi que les membres de
l’unité spéciale de la police ont
déjà suivi une formation intense
dans ce domaine. 

Quant à une familiarisation préa-
lable des policiers avec les locaux
scolaires, il échet de préciser que
la police doit être préparée à
toutes sortes d’interventions dans
des locaux divers, de sorte que la
formation dispensée englobe des
interventions dans des établis-
sements scolaires. La tactique est
par conséquent adaptée à tout
type de milieu urbain. Une visite
spécifique des écoles n’apporterait
pas de plus-value, étant donné
que les policiers sont préparés à
se repérer même dans des lieux
inconnus. 

Il convient de noter dans ce
contexte, que les agents des com-
missariats locaux connaissent,
entre autres, les établissements
scolaires faisant partie de leur terri-
toire de compétence et peuvent le
cas échéant apporter leur aide en
ce sens.

Question 3213 (12.3.2009) de
M. Marc Spautz (CSV) concer-
nant la Caisse Nationale d’As-
surance Pension (CNAP):

La loi du 13 mai 2008 portant intro-
duction d’un statut unique a mené
à la création d’une caisse unique
d’assurance pension pour le
secteur privé.

Ainsi, avec effet au 1er janvier 2009,
la fusion des quatre caisses de
pension du régime général, à sa-
voir l’Établissement d’Assurance
contre la Vieillesse et l’Invalidité, la
Caisse de Pension des Employés
Privés, la Caisse de Pension des
Artisans, des Commerçants et
Industriels et la Caisse de Pension
Agricole, a conduit à la création de
la Caisse Nationale d’Assurance
Pension (CNAP). 

Sachant qu’un fonctionnement par-
fait de la CNAP trois mois après sa
création est difficile à réaliser, il
semble néanmoins qu’il existe de

graves problèmes en ce qui
concerne l’accueil et le conseil des
assurés. Apparemment les interlo-
cuteurs de la CNAP ne sont sou-
vent pas à même de pouvoir ré-
pondre aux demandes et aux
questions qui leurs sont adressées.

Au vu de ce qui précède, je
voudrais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:

- Monsieur le Ministre est-il au
courant de la situation décrite ci-
dessus?

- Quelles mesures Monsieur le Mi-
nistre propose-t-il afin de mieux
pouvoir conseiller les assurés?

- Les employés de la CNAP sui-
vent-ils des cours de formation
continue afin de pouvoir répondre
aux exigences de la nouvelle
caisse unique?

Réponse (6.4.2009) de M. Mars
Di Bartolomeo, Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:

Dans sa question, l’honorable Dé-
puté soulève des problèmes qui
sembleraient exister auprès de la
Caisse Nationale d’Assurance Pen-
sion (CNAP) concernant l’accueil
et le conseil des assurés. Suite à
ma demande, le président de la
CNAP m’a confirmé que jusqu’à
l’heure actuelle il n’a pas été saisi
d’une réclamation émanant des
représentants des assurés auprès
du comité directeur de la CNAP, re-
présentants qui sont censés dé-
fendre les intérêts des assurés et
prendre au sein du comité direc-
teur les mesures nécessaires pour
pallier à des problèmes éventuels.

Il est évident qu’une opération de
l’envergure de la fusion des quatre
caisses de pension peut conduire
à des retards ou des ralentisse-
ments dans le processus adminis-
tratif au moment de la phase de
démarrage, occasionnés par le dé-
ménagement des anciens sites et
l’intégration dans les nouvelles
structures administratives. Parallè-
lement, la CNAP a dû faire face a
des changements importants
concernant le calcul et la liqui-
dation des pensions suite à l’intro-
duction d’un crédit d’impôt pour
pensionnés. 

Au moment de la constitution de la
CNAP, les responsables ont mis en
place des structures d’accueil des
assurés au moyen de guichets qui
sont opérationnels au siège de la
caisse à Luxembourg-ville et dans
l’immeuble administratif des assu-
rances sociales à Luxembourg-
Hollerich. À côté des guichets,
fonctionne un service de rendez-
vous au siège de la caisse.
Comme ces postes sont pourvus
en partie du même personnel qui
occupait déjà ces fonctions avant
la fusion et considérant que la loi
du 13 mai 2008 portant intro-
duction d’un statut unique n’a que
marginalement réformé la législa-
tion applicable en matière d’assu-
rance pension, il est difficilement
concevable que la qualité de l’ac-
cueil se soit dégradée. Dans l’hy-
pothèse où il s’avère que les
moyens mis en place ne suffisent
pas à faire face à la demande des
assurés, la CNAP va prendre les
mesures qui s’imposent.

En ce qui concerne le traitement
des spécificités socioprofession-
nelles des anciennes caisses de
pensions, qui est actuellement as-
sumé par la CNAP, des séances de
formation ont été et continuent à
être organisées. Par ailleurs, une
filière spéciale a été mise en place
pour réorienter les questions spé-
cifiques à une catégorie socio-
professionnelle vers les cadres
dirigeants de ces anciennes
caisses.

D’une façon générale, les respon-
sables de la CNAP entendent ré-
server à la formation continue un
rôle prépondérant permettant au
personnel d’offrir un service de
qualité aux assurés.

Question 3217 (12.3.2009) de
M. Claude Meisch (DP) concer-
nant la taxe de passage de
frontière sur les lignes ferro-
viaires entre le Luxembourg
et la Belgique:
Plus de 33.000 frontaliers wallons,
dont environ 25.000 résidents de la
Province du Luxembourg, 5.800
résidents de la Province de Liège,
950 résidents de la Province de
Namur (sans compter les 1.700
issus de la Région flamande et de
Bruxelles), ont un emploi au
Grand-Duché de Luxembourg. Un
certain nombre d’entre eux utilise
le train pour se rendre au travail. Et
d’autres, plus nombreux, utilisent
leur voiture.

Or, les navetteurs utilisateurs du
transport ferroviaire vers le Grand-
Duché se voient appliquer une tari-
fication défavorable par rapport
aux navetteurs belges ne sortant
pas des frontières nationales. En
effet, à l’exception de ceux qui
voyagent au départ des gares
frontières (Arlon, Gouvy…), ces
usagers sont soumis à des tarifs
plus élevés suite au caractère
international du transport impli-
quant une taxe de passage de
frontière.

Si une telle taxe peut se justifier
pour des trajets internationaux de
longue distance, il est par contre
surprenant qu’elle s’applique en-
core à des trajets - grands couloirs
de déplacements des navetteurs -
tels que Libramont-Luxembourg ou
Bertrix-Virton-Luxembourg, qui ré-
pondent en tous points aux carac-
téristiques des trajets régionaux et
n’ont d’international que le pas-
sage d’une frontière. Cette tarifi-
cation dissuade sans nul doute
toute une série de travailleurs à
adopter le transport ferroviaire en
lieu et place de leur véhicule per-
sonnel pour se rendre à leur travail,
ce qui provoque quotidiennement
des bouchons (+/- 6 km à la fron-
tière belgo - grand-ducale).

Ainsi, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre des Transports:

- Est-ce que Monsieur le Ministre
peut me dire si les Gouvernements
belge et luxembourgeois ont déjà
évoqué la possibilité de «co-subsi-
dier» les trajets relevés ci-dessus?
Si oui, quelles mesures ont été
décidées? Si non, est-ce que Mon-
sieur le Ministre entend évoquer
cette question lors d’une prochaine
réunion avec son homologue belge
afin de pouvoir proposer aux
navetteurs un tarif comparable aux
tarifs intérieurs tant du côté belge
que luxembourgeois?

- Monsieur le Ministre ne juge-t-il
pas quelque peu surprenant
qu’une taxe de passage de fron-
tière subsiste encore à l’heure où
l’on défend le principe de libre
circulation des personnes, et no-
tamment des travailleurs, au sein
de l’Union européenne?

Réponse (27.4.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:
Par sa question parlementaire
N°3217 du 12 mars 2009, l’hono-
rable Député Claude Meisch s’en-
quiert sur la tarification transfron-
talière applicable aux navetteurs
résidant en Belgique pour leurs
déplacements professionnels entre
la Belgique et le Grand-Duché de
Luxembourg et sur le bien-fondé
de l’application d’une taxe de
passage-frontière.

Il s’avère que, dans la fixation des
prix des abonnements émis à l’in-
tention des navetteurs transfronta-
liers, les CFL et la SNCB ap-
pliquent les mêmes tarifications de
base que celles qu’ils appliquent à
leurs navetteurs du trafic national.

Côté luxembourgeois, tous les
navetteurs, quel que soit leur pays
d’origine - Allemagne, Belgique ou
France - se voient appliquer les
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conditions pécuniaires d’un Oeko-
pass national à tarif réduit, à savoir
une quote-part forfaitaire de 37,50
euros par abonnement de 2e classe,
quelle que soit la distance parcou-
rue sur le territoire luxembourgeois.

Côté belge, les navetteurs à desti-
nation du Grand-Duché de Luxem-
bourg, quelle que soit leur gare
d’origine, se voient appliquer les
mêmes prix que ceux appliqués en
trafic intérieur belge et ce d’après
la distance kilométrique effectuée
sur le réseau de la SNCB.

Le prix de bout en bout de la carte
train mensuelle transfrontalière est
formé par l’addition des deux
quotes-parts luxembourgeoise et
belge. Une taxe de passage-fron-
tière particulière n’est pas perçue.

Question 3218 (12.3.2009) de
M. Xavier Bettel (DP) concer-
nant les indemnités perçues
par les participants du Cours
complémentaire en Droit
luxembourgeois (CCDL):

Il me revient que deux personnes
ont été arrêtées lors des derniers
examens du Cours complémen-
taire en Droit luxembourgeois
(CCDL), organisé par l’Université
du Luxembourg. Selon mes infor-
mations, on reprocherait à ces
personnes d’avoir présenté des
documents falsifiés lors de leur ins-
cription pour ce cours.

Sachant que chaque participant au
CCDL touche une indemnité de la
part de l’État et que la présence
aux cours n’est plus obligatoire, je
souhaiterais poser les questions
suivantes à Monsieur le Ministre de
la Justice:

1. Monsieur le Ministre ne pense-
t-il pas qu’au vu du fait que la
présence aux cours a été rendue
facultative et suite aux événements
précités le système des indemnités
devrait être revu?

2. Monsieur le Ministre n’est-il pas
d’avis qu’il serait opportun de
nouer le versement de l’indemnité
de nouveau à la présence dans le
cours ainsi que de rendre la pré-
sence aux cours de nouveau obli-
gatoire?

Réponse (26.3.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

1. Je confirme l’arrestation de
deux personnes lors des examens
de la formation complémentaire en
droit luxembourgeois au mois de
mars. Ces personnes sont sus-
pectées d’avoir falsifié certains di-
plômes et d’en avoir fait usage. 

2. En ce qui concerne la question
relative au lien entre le paiement de
l’indemnité de stage et la présence
obligatoire aux cours complémen-
taires, je réitère ma réponse à votre
question parlementaire du 17
octobre 2007 (cf. compte rendu
N°4/2007-2008). 

Le paiement de l’indemnité men-
suelle dont bénéficient les per-
sonnes inscrites à la formation
complémentaire en droit luxem-
bourgeois est réglé par l’article 45
du règlement grand-ducal du 21
janvier 1978 portant organisation
du stage judiciaire et réglementant
l’accès au notariat. Ce texte ne lie
pas le versement de l’indemnité
mensuelle à la condition d’une pré-
sence aux cours. 

3. Le taux de réussite de l’année
2007/2008 où la présence n’a pas
été obligatoire, n’est d’ailleurs pas
sensiblement différent des années
précédentes.

4. Par ailleurs l’indemnité men-
suelle payée aux stagiaires pen-
dant la formation complémentaire
en droit luxembourgeois a été
réduite à 150 EUR à partir du 1er

octobre 2008 (avant 579,96 EUR).
Ce montant n’est plus soumis à l’in-
dice des prix.

Question 3219 (12.3.2009) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant la sécurité:
Et kënnt ëmmer méi oft zu Iwwer-
fäll, besonnesch op eeler Leit, dat
esouguer an hirem Heem.

D’Agressioune ginn ëmmer méi
brutal, an esouwuel de Bierger
selwer wéi och d’Autoritéite stinn
deem oft muechtlos géigeniwwer.

D’Onsécherheetsgefill gett ëmmer
méi grouss bei de Leit, a mir
riskéieren, datt rietsgeriichte
Kreesser dëst Onsécherheetsgefill
zu politeschen Zwecker notzen.

D’Police huet et schwéier, déi
Iwweltäter ze iwwerféieren, well se
ganz oft an d’not Ausland ver-
schwannen an och meeschtens
vun do kommen.

D’Bierger wëssen net, wéi se sech
géint esou eppes schütze kënnen,
well déi meescht vun hinne sech
och keng effikass Alarmanlag oder
soss Sécherheetsinstallatioune
leeschte kënnen.

Et missten deemno nei Weeër
gaange ginn, wéi zum Beispill méi
heefeg a konsequent Grenzkon-
trollen, zesumme mat der Police
aus de Nopeschlänner, well ganz
oft schonn heefeg Presenz mar-
kéieren, ofschreckend op d’Iwwel-
täter ka wierken.

Des Weidere misst et iwwer staat-
lech Ënnerstëtzung méiglech ge-
maach ginn, datt besonnesch eeler
Leit sech déi néideg Alarmanlage
kënne leeschte respektiv soss
Sécherheetsmaterial, wéi zum Bei-
spill abrochsécher Dieren a Fën-
steren.

Wa mer all méiglech Initiative fir
d’Ëmwelt ze schütze finanziell
ënnerstëtzen, muss et och méig-
lech sinn an dem Mënsch seng
Sécherheet ze investéieren, well de
Mënsch ass och en Deel vun der
Ëmwelt.

Kann den Här Justiz- a Budgetsmi-
nister mer duerfir dës Froe beänt-
werten:

1) Wat gedenkt d’Regierung kon-
kret ze ënnerhuelen, fir deenen
ëmmer méi heefegen Abrëch ent-
géintzewierken?

2) Wier et net sënnvoll, a Koopera-
tioun mat den Nopeschautoritéiten,
méi heefeg Grenzkontrollen an-
zeféieren, fir méi Presenz ze mar-
kéieren?

3) Wier et net sënnvoll méi Preven-
tivcampagnen, besonnesch fir
eeler Leit, ze organiséieren, fir se
opzekläre wéi se sech solle verhale
fir sech ofzesécheren?

4) Wier et net sënnvoll fir iwwert de
Wee vu staatlecher Ënnerstëtzung
jiddwerengem, awer méi geziilt
den eelere Leit, d’Méiglechkeet ze
verschafe sech déi néideg Sécher-

heetsinstallatiounen unzeschafen,
fir domadder seng Sécherheet ze
verstäerken?

Réponse (24.4.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

La Police grand-ducale fait un
effort continu en matière de lutte
contre les cambriolages, ce aussi
bien par des actions répressives
que par des actions préventives.
Ces efforts ont porté leurs fruits.
Ainsi, le nombre de cambriolages
a baissé de 10% en 2008 par
rapport à l’année précédente.

Depuis 2002, des plans de lutte
contre la criminalité transfrontalière
ont été élaborés aussi bien avec
les autorités policières d’Alle-
magne, de la Belgique ainsi que
de la France et des contrôles trans-
frontaliers ont régulièrement lieu,
les cambriolages constituant un
des objectifs principaux. Des
efforts considérables sont égale-
ment faits en matière d’enquête
judiciaire.

En matière de prévention, la Police
grand-ducale opère à plusieurs
niveaux.

D’une part, le Bureau de Préven-
tion du Crime donne des conseils
gratuits en matière de protection
électronique et technique. Des
brochures d’information sont mises
gracieusement à disposition du
public dans les commissariats de
police. En concertation étroite avec
les communes, la police organise
régulièrement des séances d’infor-
mation du public. Ces manifes-
tations sont accompagnées par
des campagnes de presse.

D’autre part, la campagne «départ
en vacances» pendant les va-
cances d’été a connu un franc suc-
cès parmi la population (en 2008,
1.400 familles ont profité de ce
service).

Par ailleurs, concernant les
personnes âgées en particulier, la
police a lancé l’action «Seniore
Sécherheetsberoder» depuis 2005.

Le Gouvernement est totalement
conscient de l’impact d’un cam-
briolage sur la vie des victimes et
continue à faire des efforts consi-
dérables en matière de prévention
des cambriolages. Dans ce con-
texte, il examine de quelle façon il
pourrait encourager l’acquisition
d’alarmes, notamment par des
moyens fiscaux ou financiers.

Question 3220 (15.3.2009) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant l’infrastructure
sportive pour l’Université:

Op der Generalversammlung vum
COSL ass d’Schafe vun enger
Universitéit zu Lëtzebuerg aus-
drécklech begréisst ginn.

Bedauert ass awer ginn, datt dë-
sen Universitéitscampus net iwwer
Sportinfrastrukture wäert kënne
verfügen.

Am Ausland gëtt et keen Uni-
campus bei deem keng adequat
Sportinfrastrukure mat agebaut
sinn.

Kann den Här Sportsminister mer
duerfir dës Froe beäntwerten:

1) Wéisou si beim Unicampus um
Site Belval keng Sportinfrastrukture
mat ageplangt ginn?

2) Gedenkt d‘Regierung dee
Manktem nozehuelen, fir datt och
iwwert de Sport op der Uni kënne
Sportler gefördert ginn, esou wéi
dat am Ausland de Fall ass?

Réponse (17.4.2009) de M.
Jeannot Krecké, Ministre des
Sports:

Fir op dem honorabelen Här
Jaerling seng Bedenken ze äntwer-
ten, datt um Universitéitscampus
keng Sportsinfrastrukture virgesi
wären, wëll ech folgend Prezi-
sioune ginn. 

Selbstverständlech ass net an de
Planifikatioune vergiess ginn, esou
Installatiounen ze erstellen, mä
d’Programmer heizou sinn aus-
geriicht op eng Gesamterschléis-
sung vun de Frichen op Belval, an
do mussen eng Rei vu verschid-
dene Besoinen a Betracht gezu
ginn. 

Kuckt een nämlech an d’Zukunft,
da sollen d’Belaanger vun alle Be-
notzerkategorien an engem regrup-
péierte Sportskomplex zesumme-
gefaasst ginn: déi um schoulege
Plang (primaire a secondaire) zu
deenen och déi vun der Universitéit
an hire Studenten ze ziele sinn, déi
vun alle kommende Résidenten um
neie Site, all déi, déi hir Aarbechts-
plaz op de Frichë wäerten hunn, a
net zulescht déi vun den auslän-
nesche Noperen, fir déi d’Frichen
en Unzéiungspunkt solle ginn. 

Dofir ass e Gesamtprogramm fest-
geluecht gi vum Sport, zesumme
mat Responsabele vun der Uni,
dem Unterrichtsministère an dem
Fonds Belval, deen zoustänneg
ass fir d’Urbaniséierung vun de
Frichen ze koordinéieren. Déi Vir-
stellunge sinn dem Bauteminister
zougestallt ginn, an deemno gou-
fen d’Sportsinfrastrukturen net ver-
giess. 

Question 3221 (13.3.2009) de
M. Romain Schneider (LSAP)
concernant les anciennes
ardoisières d’Asselborn-
Emeschbaach:

Sur le territoire de la commune de
Wincrange, à proximité de la loca-
lité d’Asselborn, se trouve le site de
l’ancienne ardoisière d’Emesch-
baach. L’histoire de cette ardoi-
sière, qui fut fermée en 1969,
remonte au début du 19e siècle.
Selon mes informations, une partie
du site des anciennes ardoisières
se trouve dans la propriété de la
commune de Wincrange.

Par règlement grand-ducal du 11
mars 2008 et en exécution de la loi
du même jour, les anciennes ardoi-
sières d’Asselborn furent inscrites
sur la liste des projets communaux
à réaliser dans le cadre du 8e pro-
gramme quinquennal d’équipe-
ment de l’infrastructure touristique.

Au vu de ce qui précède, j’aimerais
me renseigner auprès de Monsieur
le Ministre sur l’état d’avancement
des travaux d’aménagement du
site des anciennes ardoisières
d’Asselborn-Emeschbaach.

- Est-ce que Monsieur le Ministre a
déjà été saisi d’un dossier concer-
nant la mise en valeur de ce patri-
moine industriel par les autorités
de la commune de Wincrange?
Dans l’affirmative, où en est ce

dossier dans la procédure admi-
nistrative?

- Comment Monsieur le Ministre
juge-t-il le potentiel touristique de
ce site? Quel rôle pourraient jouer
les ardoisières, une fois mises en
valeur, pour le tourisme dans cette
région du pays? Existe-t-il un
concept touristique régional ou
national dans lequel les ardoisières
pourront utilement être intégrées?

Réponse (10.4.2009) de M.
Fernand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et
du Logement:

a) À l’heure actuelle, le Ministère
du Tourisme n’a pas encore été
saisi d’un dossier complet con-
cernant la mise en valeur du site
des anciennes ardoisières
d’Asselborn-Emeschbaach. 

Or, l’administration communale de
Wincrange vient de solliciter une
aide financière auprès du Ministère
du Tourisme pour la réalisation
d’une étude de faisabilité et de
concept relative à différents projets
touristiques de la commune. 

Parmi ces projets, qui visent la
mise en valeur touristique du patri-
moine culturel et industriel de la
commune de Wincrange, figure
également le projet d’aménage-
ment des ardoisières d’Asselborn-
Emeschbaach. 

Le Ministère du Tourisme a marqué
son accord pour participer aux
frais de réalisation de ladite étude. 

b) D’un point de vue touristique, le
site des anciennes ardoisières hé-
berge un potentiel non négli-
geable. Une fois rendu accessible
au public, le site augmentera l’at-
tractivité touristique non seulement
de la commune de Wincrange
mais de toute la région des
Ardennes luxembourgeoises.
S’adressant à un large public, cette
attraction touristique contribuera
certainement à la diversification de
l’offre touristique existante dans la
région des Ardennes luxembour-
geoises. 

Pour ce qui est de la promotion
touristique ultérieure du site, je
tiens à référer au nouvel organe de
promotion touristique récemment
créé dans la région des Ardennes
luxembourgeoises, à savoir l’Office
régional du Tourisme des Ar-
dennes luxembourgeoises, dont
les missions consistent entre
autres dans la sauvegarde et mise
en valeur du patrimoine naturel,
culturel et historique de la région,
dans la promotion et la revalori-
sation de l’offre touristique de la
région ainsi que la création de pro-
duits touristiques.

Une fois mises en valeur, les an-
ciennes ardoisières pourront être
intégrées dans les efforts de pro-
motion et de marketing touristique
déployés par l’Office régional du
Tourisme des Ardennes luxem-
bourgeoises ainsi que de l’Office
National du Tourisme (ONT) et du
Ministère du Tourisme.

Question 3223 (16.3.2009) de
M. Marc Angel (LSAP) concer-
nant l’agression contre la
police:
Il ressort de la presse quotidienne
et des communiqués de la Police
grand-ducale, que trois policiers
auraient été blessés le dimanche
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15 mars 2009 vers 04h00 lors
d’une bagarre de masse à proxi-
mité d’une discothèque dans la rue
de Bouillon à Luxembourg-Merl.
Une vingtaine de policiers se serait
retrouvés face à un groupe comp-
tant une centaine de personnes qui
auraient tenté de s’en prendre à
une personne. N’ayant pas pu maî-
triser la situation et tout en es-
sayant de protéger cette personne,
la police aurait dû se retirer. Il n’y
aurait eu ni arrestations, ni identifi-
cation des personnes respon-
sables pour cet incident.

Dans ce contexte, je souhaite po-
ser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre:

- Monsieur le Ministre a-t-il
connaissance de ces évènements?
Peut-il confirmer ces informations
et donner des précisions quant au
déroulement de cette situation?

- Comment se fait-il que les poli-
ciers se retrouvaient dans une telle
minorité face à cette situation?
Comment se fait-il que d’autres po-
liciers, notamment de la compa-
gnie rapide d’intervention, n’ont
pas pu être dépêchés sur place?

- Face à l’augmentation constante
des effectifs de la Police grand-du-
cale, quelle est l’explication de
Monsieur le Ministre par rapport à
l’issue de cette situation? Ne faut-il
pas conclure à une définition in-
adaptée des priorités aux besoins
réels sur le terrain et, par consé-
quent, à une gestion inadéquate
des ressources et des effectifs?

- Qu’est-ce que Monsieur le
Ministre entend faire face à l’aug-
mentation constante de ce genre
d’incidents, que ce soit à cet en-
droit ou à Foetz notamment?

Réponse (24.4.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

Le 15 mars 2009, la police a effec-
tivement été confrontée à une ba-
garre de masse à proximité d‘une
discothèque à Luxembourg. S’il est
vrai qu’aucune personne n’a été
arrêtée, une vingtaine de per-
sonnes ont cependant fait l’objet
d’une vérification d’identité. Il est
également vrai que trois policiers
ont été blessés. La police a évité
une rixe, tentant de calmer la situa-
tion et a permis à une personne
s’étant fait agresser à sortir in-
demne de l’établissement, ce qui a
été l’objet de son intervention.  

Dans ce cas précis, les effectifs
policiers de la capitale ont été ren-
forcés par des unités de police
d’autres régions de manière à
mettre à disposition à très court
terme une trentaine de fonction-
naires. 

La police dispose actuellement
d’un dispositif minimal de 25 pa-
trouilles sur le territoire national et
peut par ailleurs faire appel à un
système de permanences consé-
quent. 

Le police veille de manière accrue
notamment pendant les weekends
et décidera en cas de nécessité à
renforcer ponctuellement les effec-
tifs policiers entre autres par des
maîtres-chiens.

Question 3225 (16.3.2009) de
M. Laurent Mosar (CSV)
concernant l’intervention de la
police en cas de bagarre de
masse:

À intervalles réguliers des ba-
garres comptant plusieurs dizaines
de personnes éclatent devant di-
vers établissements de nuit à tra-
vers le pays et nécessitant l’inter-
vention de plusieurs patrouilles de
la police. Or, ces dernières ont de
plus en plus souvent du mal à maî-
triser la situation. Il arrive parfois
que des agents de police soient
blessés au cours de ces événe-
ments comme en témoigne l’inci-
dent qui s’est produit dans la nuit
du samedi au dimanche dernier à
Merl où trois agents ont été bles-
sés.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de la Justice:

- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer les faits susmentionnés?

- Quelle est la manière de procé-
der de la police dans de telles si-
tuations et quelles sont les critères
selon lesquels la police décide de
se replier? 

- Quels moyens sont mis en place
pendant les interventions pour pro-
téger les agents de police?

- Quelles sont les effectifs dont
dispose la police durant la nuit res-
pectivement le weekend? Est-ce
que ces effectifs sont suffisants
pour accomplir correctement
toutes les missions qui incombent
à la police?

- Ne faudrait-il pas augmenter le
personnel policier?

- Qu’en est-il de la sécurité des
citoyens?

- Quels sont les mesures et
moyens auxquels Monsieur le Mi-
nistre peut encore recourir pour ré-
soudre de tels conflits?

- Ne faudrait-il pas mettre égale-
ment dans ce contexte l’accent sur
les missions de prévention?

Réponse (24.4.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

La police doit régulièrement inter-
venir, surtout pendant les nuits de
weekend devant des établisse-
ments de nuit et réagir en dispositif
renforcé.

La tactique d’intervention dépend
de la situation particulière, mais les
principes d’intervention sont clairs:
assurer l’intégrité physique des
personnes, éviter toute escalade
ainsi que toute provocation, et
tenant compte de ces objectifs
prioritaires, rétablir l’ordre public.   

La police est en mesure dans des
laps de temps courts de renforcer
les moyens par des patrouilles
d’autres régions de police. Par
ailleurs, les policiers sont indivi-
duellement équipés de gilets de
protection et de tenues particu-
lières dont l’usage peut dépendre
de la situation. Tout au long de sa
carrière, après une formation de
base en la matière, le policier pro-
fite d’une formation continue en
matière de tactique policière.

La police dispose actuellement
d’un dispositif minimal de 25 pa-
trouilles sur le territoire national et
peut par ailleurs faire appel à un
système de permanences consé-
quent.

Le police veille de manière accrue
les weekends et décidera de ren-
forcer en cas de nécessité les dis-
positifs policiers entre autres par
des maîtres-chiens. 

Afin de permettre aux citoyens du
Grand-Duché de Luxembourg de
vivre dans les meilleures condi-
tions de sécurité et de liberté, le
Gouvernement a continué de ma-
nière inlassable à mettre à la dispo-
sition de la police aussi bien les ou-
tils législatifs que les effectifs et les
moyens techniques nécessaires. Il
va sans dire que ces efforts de-
vront être continués.

Question 3229 (17.3.2009) de
M. Carlo Wagner (DP) concer-
nant le nouveau pont fronta-
lier à Mertert:
Au vu de l’évolution du trafic trans-
frontalier ces dernières années, les
ponts frontaliers de Grevenmacher
et de Wormeldange sont actuelle-
ment surchargés, notamment pen-
dant les heures de pointe. Partant,
l’idée de la construction d’un nou-
veau pont frontalier dans les alen-
tours du port de Mertert devient de
plus en plus urgente. Ce projet a
d’ailleurs été étudié par l’Adminis-
tration des Ponts et Chaussées.

- J’aimerais savoir de la part de
Monsieur le Ministre dans quel
stade se trouve actuellement le
projet de la construction d’un nou-
veau pont frontalier à l’endroit sus-
mentionné?

Réponse (1.4.2009) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

En réponse à la question parle-
mentaire de Monsieur le Député
Carlo Wagner, relative à la
construction d’un nouveau pont

frontalier dans les alentours du port
de Mertert, je voudrais tout d’abord
préciser que mes réponses aux
questions parlementaires du 29
juin 2005 et du 10 juillet 2007, po-
sées par Monsieur le Député dans
le même contexte, restent toujours
valables (cf. comptes rendu
N°1/2005-2006 - question parle-
mentaire N°0489 et N°1/2007-2008
- question parlementaire N°1841).

Les études du trafic transfrontalier,
faites ensemble avec la Rhénanie-
Palatinat, ont montré la complé-
mentarité du projet dont fait partie
le pont visé avec celui du contour-
nement ouest de Trèves (Moselauf-
stieg-Westumfahrung Trier) et ont
dégagé une réduction du trafic tant
dans la localité de Grevenmacher
que dans les agglomérations de
Mertert et de Wasserbillig.

Le projet du nouveau pont fronta-
lier de Mertert sera également thé-
matisé dans le document se rap-
portant aux infrastructures de
transport dans la Grande Région
qui sera établi sous présidence
luxembourgeoise en vue du 11e

sommet de la Grande Région.

Il faut toutefois dire que le nouveau
pont transfrontalier au port de
Mertert fait partie d’un concept de
réaménagement du carrefour de la
N1 et de la bretelle de l’échangeur
autoroutier de Mertert sur la A1 et
la réalisation d’une nouvelle entrée
au port de Mertert, donc d’un
projet de grande envergure dont la
réalisation ne peut être prévue qu’à
moyen terme.

Entre-temps le pont frontalier exis-
tant de Grevenmacher devra être
reconstruit prioritairement en raison
de sa vétusté.

Question 3230 (17.3.2009) de
M. Carlo Wagner (DP) concer-
nant les réserves de pension:

Monsieur le Ministre a affirmé dans
une interview diffusée le vendredi
13 mars lors du journal télévisé
qu’un recours plus important au
système par capitalisation aurait eu
pour conséquence, en cette pé-
riode de crise financière et écono-
mique, un effondrement des ré-
serves de pensions. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Avec quels arguments Monsieur le
Ministre peut-il étayer cette thèse? 

- En quoi consiste selon Monsieur
le Ministre le système par capitali-
sation?

Réponse (1.4.2009) de M. Mars
Di Bartolomeo, Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:

Un responsable politique peut évi-
demment avoir une préférence
pour tel ou tel système de finance-
ment. Toutefois il ne saurait définir
un système de financement autre-
ment que ne le font les sciences
actuarielles, qui décrivent le sys-
tème de capitalisation comme suit:

«La prime de financement est dé-
terminée pour une génération d’as-
surés qui entrent au même âge
dans l’assurance de telle manière
que la valeur actuelle des recettes
en cotisations de cette génération
couvre exactement la valeur ac-
tuelle des prestations futures qui
sont attribuées à cette même gé-
nération. Chaque génération sup-
porte intégralement les charges de
sa propre assurance et il n’existe
aucune solidarité entre les diffé-
rentes générations successives.

Les réserves présentes ne cou-
vrent pas seulement la valeur capi-
talisée des pensions en cours,
mais aussi les ‘expectatives’ des
assurés actifs, c’est-à-dire la valeur
mathématique des droits acquis
par leurs cotisations.»1

Dans l’émission télévisée, à la-
quelle l’honorable Député se rap-
porte, j’ai relevé les avantages de
notre régime de pension, régime
public, basé sur un système de ré-
partition des charges par périodes
de couverture avec constitution
d’une réserve de compensation,
dans le contexte de la crise écono-
mique et financière actuelle.

Dans des temps qui ne sont pas si
lointains, les systèmes comme le
nôtre étaient décriés par les
adeptes d’un libéralisme tous
azimuts, d’après lesquels les ré-
gimes de pension devraient être
gérés en capitalisation par le
secteur privé.

Quant aux arguments étayant la
thèse que dans le cas d’un recours
plus important au système par
capitalisation, la crise financière et
économique aurait eu comme
conséquence un effondrement des
réserves de pensions, il n’y a qu’à
lire le rapport conjoint du comité de
protection sociale et de la Com-
mission européenne du 2 février
2009 qui retient que: 

«La plupart des systèmes de pen-
sion fondés sur la capitalisation ont
été fortement affectés par la crise
financière, avec des pertes impor-
tantes dans les valeurs placées»,
et encore: «Dans le futur, quelques
pays (Hongrie, Lituanie, Pologne,
Slovénie), qui ont récemment intro-
duit des systèmes basés sur la
capitalisation, vont risquer de
fortes entailles dans leurs pen-
sions».

Exemples: 

- Fonds de pension de la Hongrie:
-15%-20%

- Fonds de pension de la Pologne:
-1/3

- Irlande: 90% des Fonds
de pension sont déficitaires.

Comme quoi la sagesse populaire
conclue que l’on ne devrait pas
mettre tous ses œufs dans un
même panier.
1 Voir Droit de la Sécurité sociale, édition
2007, page 301

Question 3232 (17.3.2009) de
M. Jacques-Yves Henckes
(ADR) concernant les fonds
européens non utilisés:
La crise financière et économique
s’approfondit et risque de mener
vers une grave crise sociale avec
une augmentation très importante
du chômage.

Face à ces problèmes l’Union
européenne reste en retrait à tous
les points de vue. 

Je constate qu’il existe cinq
milliards d’euros non dépensés du
budget communautaire de l’Union
européenne qui sont placés à
terme. Par ailleurs il existe un
Fonds Européen d’ajustement à la
Mondialisation (FEM) dont l’objet
consiste à accompagner les sala-
riés qui perdent leur travail et qui
est doté d’un milliard d’euros. Ce
Fonds n’a dépensé qu’environ 60
millions d’euros à ce jour. 

Bref, l’Union européenne dispose
de quelque six milliards d’euros qui
pourraient être utilisés utilement au
lieu de se retrouver sur un compte
à la Banque centrale européenne. 

Dans ce contexte, j’aimerais vous
poser les questions suivantes: 

1. Quelles sont les raisons pour
lesquelles les fonds européens
dont question ne sont pas affectés
à la lutte contre la crise écono-
mique et sociale? 

2. Les gouvernements de l’Union
européenne qui doivent décider de
l’affectation de ces ressources ont-
ils été contactés par la Commis-
sion européenne pour discuter de
l’utilisation de ces fonds? 

3. Le Gouvernement entend-il de-
mander aux instances europé-
ennes concernées d’utiliser ces
fonds à la lutte contre la crise éco-
nomique et contre le chômage au
lieu de les laisser en compte en
banque? 

Réponse (1.4.2009) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État:
1. Les fonds européens dont l’ho-
norable Député fait référence dans
sa question (cinq milliards d’euros
placés à terme) ne sont pas
affectés à la lutte contre la crise
économique et sociale pour la
simple raison qu’ils n’existent pas.
Par l’application des mécanismes
budgétaires du règlement financier

applicable au budget général des
Communautés européennes (rè-
glement CE N°1605/2000), les
fonds communautaires qui ont été
budgétés pour un exercice donné,
mais qui n’ont pas été utilisés à la
fin de cet exercice, sont rembour-
sés aux États membres selon les
clés de répartition qui sont fixées
par la décision N°2007/436/CE
relative au système des ressources
propres des Communautés euro-
péennes. 

Quant au Fonds Européen d’ajus-
tement à la Mondialisation (FEM),
sa finalité est de fournir un appui
complémentaire aux travailleurs af-
fectés par les conséquences de
changements structurels majeurs
de la configuration du commerce
mondial, afin de les aider à réin-
tégrer le marché du travail. Le
montant annuel maximum alloué au
Fonds ne peut pas excéder 500
millions d’euros (prix courants), ce
montant pouvant provenir de la
marge existant sous le plafond
global de dépenses de l’année
précédente et/ou de crédits
d’engagement annulés lors des
deux exercices précédents, à
l’exception de ceux liés à la
rubrique 1B du cadre financier (po-
litiques régionales et de cohésion).

Les crédits de ce Fonds sont ins-
crits au budget général de l’Union
européenne à titre de provision
(dans une réserve) par le biais de
la procédure budgétaire normale,
dès que la Commission aura déter-
miné les marges et/ou engage-
ments annulés suffisants. Lorsque
les conditions de mobilisation des
ressources du Fonds sont réunies
(le règlement de base CE
N°1927/2006 fixe les critères de
sélection des demandes), la Com-
mission présente une proposition à
cet effet. La décision de mobiliser
le Fonds sera ensuite prise
conjointement par les deux
branches de l’autorité budgétaire
européenne (Conseil UE + Parle-
ment européen).

L’attention de l’honorable Député
est attirée sur le fait que la Com-
mission a proposé le 16 décembre
dernier (proposition COM (2008)
867 final) d’élargir le champ
d’action du FEM pour une période
déterminée pour qu’il puisse inter-
venir en réponse à la crise finan-
cière et économique mondiale.
L’objectif de la Commission euro-
péenne est de faire du FEM un ins-
trument d’intervention plus rapide
et plus efficace, afin qu’il puisse in-
tervenir dans des secteurs straté-
giques, notamment par le cofinan-
cement de mesures de formation
et de placement en faveur des per-
sonnes licenciées à cause de la
crise économique.

2. Puisque les ressources dont
l’honorable Député fait référence
dans sa question n’existent pas, la
Commission européenne n’a pas
contacté les gouvernements de
l’UE pour discuter de l’utilisation
des fonds en question. 

Comme indiqué ci-dessus, une
proposition de la Commission eu-
ropéenne visant à réviser les règles
de fonctionnement du FEM est
actuellement à l’étude. L’analyse
qui a conduit la Commission euro-
péenne à soumettre une telle
proposition de révision du Fonds
provient en grande partie du fait
que ses critères de mobilisation se
sont révélés difficiles à mettre en
œuvre en pratique. D’où le constat
qu’une bonne partie des res-
sources disponibles de ce Fonds
ne sont pas utilisées chaque an-
née. Le tableau en annexe reprend
les différentes demandes officielles
de mobilisation du Fonds depuis
son entrée en vigueur jusqu’à ce
jour.

3. Le Gouvernement suivra de
près l’évolution des négociations
en cours relatives à la révision des
règles de fonctionnement du
Fonds et s’appliquera à plaider
pour que son fonctionnement
s’améliore dans le sens d’une plus
grande efficacité.

(Annexe: voir tableau page sui-
vante)
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Question 3233 (17.3.2009) de
M. Jacques-Yves Henckes
(ADR) concernant les discus-
sions lors du prochain som-
met sur l’emploi:
En vue de diminuer l’Impact de la
crise économique sur les ménages
européens, l’exécutif européen et
les partenaires sociaux ont an-
noncé des projets consistant à en-
treprendre une série de discus-
sions sur la manière d’éviter une
crise sociale et à forger des poli-
tiques de l’emploi luttant contre la
récession au cours du prochain
sommet sur l’emploi, le 7 mai. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre: 

1. Quelles sont les mesures dis-
cutées actuellement? 

2. Quelles sont les propositions
que le Gouvernement entend for-
muler à ce sujet? 

3. Quels effets positifs les mesures
en discussion pourraient-elles
avoir pour le maintien de l’emploi
au niveau national? 

Réponse (23.4.2009) de M.
François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi:

Après concertation avec Monsieur
le Premier Ministre, membre du
Conseil européen, je peux donner
les indications suivantes:

La présidence tchèque de l’Union
européenne a fait part à la mi-
février de sa volonté d’organiser un
sommet sur l’emploi. Le Conseil
européen des 19 et 20 mars 2009
a retenu que ce sommet se tiendra
sous format «troïka», à l’instar du
Sommet social tripartite. Il rassem-
blera donc les partenaires sociaux,
la Commission européenne ainsi
que, pour le Conseil, la «troïka», la-
quelle se compose de l’État qui
assure la présidence du Conseil
européen et des deux États qui lui
succéderont immédiatement.

Les conclusions de la présidence
du Conseil européen des 19 et 20
mars 2009 retiennent à ce sujet
que «le sommet sur l’emploi prévu
en mai 2009 permettra de procé-
der à un échange d’expériences
afin de déterminer dans quelles
proportions les mesures de relance
prises sont parvenues à soutenir
l’emploi. En particulier, des sujets
tels que le maintien des niveaux
d’emploi par la flexicurité et la
mobilité, l’amélioration des compé-
tences et l’anticipation des besoins
du marché du travail, en vue de
définir des orientations concrètes,
seront examinés lors de ce som-
met, qui offrira en outre la possi-
bilité de se pencher sur la manière
de renforcer et de restructurer le
marché du travail afin de le prépa-
rer pour l’avenir. Ce sommet sera
préparé en coopération avec tous
les acteurs concernés, y compris
les partenaires sociaux.»

Le communiqué publié par la Com-
mission européenne après le Som-
met social tripartite du 19 mars
(IP/09/423) indique en outre: «Un
accord fut aussi trouvé pour lancer
un processus de consultation pour
préparer le Sommet sur l’emploi du
mois de mai. Trois séminaires seront
organisés, avec la participation des
partenaires sociaux et des autorités
nationales compétentes, d’ici le
mois de mai en République
tchèque, en Suède et en Espagne -
se concentrant sur trois thèmes clés,
respectivement la mobilité, l’accès à
l’emploi et les compétences.»

Pour être complet, je peux vous
indiquer que Monsieur le Premier
Ministre a déclaré dans le cadre de
la conférence de presse organisée
le 20 mars 2009 dans le cadre du
Conseil européen que «le sommet
social du 7 mai gagnerait à être
bien préparé et que l’accent de-
vrait être mis sur le maintien de
l’emploi et le maintien dans l’em-
ploi. Ce qui est le plus important.»

Question 3234 (17.3.2009) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant la bagarre de
masse - unité spéciale:
Et kënnt ëmmer méi heefeg, a ganz
oft op deeneselwechte Plazen a
vun deeneselwechten Akteuren, zu
Massekläppereien, wou on-
schëlleg Persoune verletzt ginn,
ouni datt d’Uerdnungskräften dës
Situatioune kënnen am Intérêt vun
den onschëllege Bierger meesch-
teren.

Kierzlech war et net emol méig-
lech, randaléierend Jugendlecher
an enger Disco meeschter ze ginn,
wou e Mënsch zesummegeschloe
gouf, an déi Responsabel net emol
konnten ermëttelt ginn.

Et ass einfach net méi zoumuttbar,
datt geschwë kee Mënsch sech
méi nuets op d’Strooss traut aus
Angscht an esou eng Rixe eranze-
geroden.

Et muss an dësem Land nach
ëmmer méiglech sinn, sech och
nuets ze amuséieren, ouni datt ee
muss fäerten, agresséiert ze ginn.

Wann d’Police, déi och oft net extra
genuch ausgebilt ass, fir bei
Massenkläppereien anzewierke,
well ëmmer erëm Beamte verletzt
ginn, der Situatioun net Meeschter
gëtt, da mussen aner Moossnamen
ergraff ginn.

D’Agressioune ginn ëmmer méi
hefteg, d’Moyenen, déi bei den
Aggressiounen agesat ginn, ginn
ëmmer méi geféierlech, dofir
brauche mer Géigemëttelen.

Da musse mer, genausou wéi dat
an eise Nopeschlänner de Fall ass,
spezial Unitéiten ausbilden, déi
dëser Situatioun gewuess sinn,
ouni excessif musse virzegoen.

Et ass eis Flicht, d’Bierger ze
schützen, och wa mer net all Pro-
blem kënne virausgesinn, mä wann
der optauchen, da musse mer fäeg
sinn, se esou ze meeschteren, datt
keen zu Schued kënnt!

Mir däerfen net waarde bis riets-
extrem Gruppementer politescht
Kapital aus der Ohnmächtegkeet
vun den Uerdnungskräften zéien,
an do derbäi nach xenophobesch
Aktiounen aleeden!

Kann den Här Justizminister mer
duerfir matdeelen:

1) Wat gedenkt d’Regierung ze
ënnerhuelen, fir géint déi ëmmer
méi heefeg Massekläppereien effi-
zient virzegoen?

2) Ass et net en Armutszeugnis
vun eisem Uerdnungssystem, wa
bei enger Klepperei d’Police sech
muss zréckzéien, fir net nach méi
Verletzter ze kréien, a muss no-
kucke wéi eng Persoun zesumme-
geschloe gëtt, ouni datt ee kann
agräifen an ouni datt déi néideg
Hëllef ka geleescht ginn?

3) Wier et net sënnvoll Beamten,
déi sech dozou beruff fillen, an
enger Spezialeenheet ze integréie-
ren, fir bei esou Evenementer
kënnen anzegräifen, fir déi net be-
traffe Bierger ze schützen?

4) Wier et net sënnvoll, grad do
wou esou Problemer permanent
optrieden, ze versiche mat preven-
tiver Präsenz vun den Uerdnungs-
kräfte se am Keim ze erstécken?

Réponse (24.4.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:
La police doit régulièrement inter-
venir, surtout pendant les nuits de
weekend devant des établisse-
ments de nuit et réagir en dispositif
renforcé.

La police applique des principes
de tactique policière, préférant
dans la mesure du possible des
techniques de désescalade plutôt
que l’utilisation d’office de moyens
coercitifs.  

La police dispose d’une unité spé-
ciale d’intervention qui n’intervient
cependant que dans des situations
exceptionnellement graves. 

Le Gouvernement a continué ses
efforts afin de doter la police des
moyens nécessaires pour faire face
à l’évolution des situations et veiller
à assurer la sécurité des citoyens.  

Question 3236 (18.3.2009) de
M. Ben Fayot (LSAP) concernant
le diplôme d’ingénieur indus-
triel:
À ma question parlementaire
N°2622 relative au diplôme d’in-
génieur industriel, Monsieur le Mi-
nistre avait répondu en juin 2008
que la création d’un diplôme de
master ingénieur industriel pourrait
se faire dans le cadre du prochain
contrat pluriannuel entre l’État et
l’Université. Selon ses dires, Mon-
sieur le Ministre a eu des contacts
avec les associations profession-
nelles du secteur pour déterminer
leurs besoins en termes de forma-
tion continue (cf. compte rendu
N°16/2007-2008). 
- Est-ce que Monsieur le Ministre
peut-il m’éclaircir sur le résultat des
pourparlers avec les associations
professionnelles?

- Sachant que l’élaboration du nou-
veau plan quadriennal est en cours,
j’aimerais connaître les dispositions
en relation avec le diplôme et la for-
mation susmentionnés. 

- Quelle sera la position du Gou-
vernement quant à un master en in-
génieur industriel?

Réponse commune (27.4.2009)
de M. François Biltgen,
Ministre de la Culture, de l’Ensei-
gnement supérieur et de la Re-
cherche et de Mme Octavie
Modert, Secrétaire d’État à la Cul-
ture, à l’Enseignement supérieur et
à la Recherche:

Nous avons l’honneur d’apporter la
réponse suivante à la question par-
lementaire N°3236 de Monsieur le
Député Ben Fayot relative au di-
plôme d’ingénieur industriel.

La création de l’Université du
Luxembourg a entraîné une re-
structuration des formations qui
étaient dispensées dans le cadre
des établissements d’enseigne-
ment supérieur créés par la loi du
11 août 1996 portant réforme de
l’enseignement supérieur. Ainsi, la
formation aboutissant à la déli-
vrance du diplôme de l’ingénieur
industriel a été abolie pour être
remplacée par une formation
menant à l’obtention d’un bachelor
professionnel en ingénierie com-
prenant sept options différentes.
Ce diplôme de bachelor donne
accès aux mêmes professions que
l’ancien diplôme de l’ingénieur in-
dustriel.

Par ailleurs, le bachelor profession-
nel en ingénierie donne accès,
moyennant certaines passerelles,
aux formations de 2e niveau dans
les domaines de la construction et
de l’informatique. Dans le cadre de
l’élaboration de son 2e plan qua-
driennal, l’Université réfléchit à la
possibilité d’étoffer l’offre de forma-
tions de type «master» dans les
sciences de l’ingénierie.

Comme la structuration de la for-
mation en deux niveaux avec des
compétences et des sorties bien
définies pour chacun des deux ni-
veaux répond au critère de l’em-
ployabilité, il n’est pas prévu d’in-
troduire un «master ingénieur in-
dustriel».

Question 3238 (19.3.2009) de
Mme Claudia Dall’Agnol
(LSAP) concernant le déménage-
ment du Lycée Technique
pour Professions de Santé:

Selon mes informations, le Centre
de Formation d’Esch/Alzette du
Lycée Technique pour Professions
de Santé déménagera de son
adresse actuelle. L’École «CITO» à
Bascharage servira d’infrastructure
de rechange. La cause principale
pour ce déménagement est que le
bâtiment actuel ne répond que
partiellement aux critères de sécu-
rité prévus par la loi portant sur la
sécurité dans la fonction publique.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Madame
la Ministre de l’Éducation nationale
et à Monsieur le Ministre des Tra-
vaux publics:

- Le déménagement à Bascha-
rage constitue-t-il une mesure pro-
visoire dans l’attente d’une solution
définitive?

- Quelles sont les intentions du
Gouvernement à ce sujet?
Compte-t-il construire un nouveau
centre de formation dans la région
sud du pays?

- Si tel est le cas, dans quelle com-
mune ce nouveau centre de forma-
tion serait-il implanté? Quand est-
ce que les travaux de construction
pourraient débuter?  

Réponse commune (17.4.2009)
de Mme Mady Delvaux-
Stehres, Ministre de l’Éducation
nationale et de la Formation profes-
sionnelle et de M. Claude Wise-
ler, Ministre des Travaux publics:

1. Le déménagement à Bascha-
rage du Centre de Formation
d’Esch/Alzette du Lycée Technique
de Profession de Santé est une
mesure provisoire.

2. Le Gouvernement compte
construire un nouveau centre de
formation dans la région du sud du
pays. En effet, l’article 3 de la loi du
11 janvier 1995 portant réorganisa-
tion des écoles publiques et pri-
vées d’infirmiers et d’infirmières et
réglementant la collaboration entre
le Ministère de l’Éducation natio-
nale et le Ministère de la Santé,
prévoit que chaque région hospita-
lière du pays comporte un Centre
de Formation pour Professions de
Santé.

3. Plusieurs communes du sud du
pays ont exprimé leur intérêt à ac-
cueillir le nouveau centre de forma-
tion. 

4. Actuellement les responsables
du lycée ont élaboré un pro-
gramme de construction qui
constitue la première étape dans le
processus de réalisation d’un bâti-
ment scolaire. Ce programme sera
soumis sous peu à Monsieur le Mi-
nistre des Travaux publics.

Question 3239 (19.3.2009) de
M. Gast Gibéryen (ADR)
concernant la création d’une
piste de motocross dans le
sud du pays:

D’Motor-Unioun Lëtzebuerg (MUL)
huet a senger laanger Geschicht
Lëtzebuerg oft op d’Weltkaart ge-
sat, besonnesch iwwer Europa- a
Weltmeeschterschaften am Moto-
cross an am TriaI. 

No enger Period wou et méi roueg
war geet et erëm biergop mat der
Zuel vun den aktive Piloten, dat net
zulescht well d’MUL sech och fir
d’Jugend grouss opgemaach huet.
Mat der Hëllef vum Stat an der
Gemeng Géisdref verfügt d’MUL
iwwer eng permanent Pist zu
Boukels. Leider stellt dës Pist
nëmmen eng Deelléisung duer well
vill aktiv Piloten an déi grouss
Veräiner aus dem Süde vum Land
kommen. 

Zënter Jore beméit sech déi natio-
nal Federatioun mat de lokale
Veräiner, am Kontakt mam Sports-
ministère, ëm eng Pist am Süden,
wou esouwuel fir de Motocross,
den Trial an den Enduro kéint
trainéiert ginn. 

An dësem Kontext hätt ech folgend
Froen un den Här Minister: 

1) Gëtt et konkret Hiweiser, datt
d’Pilote geschwënn iwwer eng Trai-
ningspist fir Motocross, Trial an En-
duro am Süde verfügen? Wou wier
dës Pist a wéini kéint een dermat
rechnen, datt se de Piloten zur
Verfügung gestallt ka ginn? 

2) Wann neen, ass den Här Minis-
ter vum Sport bereet d’Federatioun
an d’Veräiner ze ënnerstëtzen, fir
datt esou e Sportszentrum am
Süden oder am Zentrum esou
schnell ewéi méiglech Wierklech-
keet gëtt? 

3) Ass de Minister vum Sport be-
reet, zesumme mam Minister fir
d’Ëmwelt, bei der Sich no engem
gëeegenten Terrain ze hëllefen? 

Réponse (17.4.2009) de M.
Jeannot Krecké, Ministre des
Sports:
Virop emol mengersäits e puer Ex-
plikatiounen zu der Motocrosspist
zu Boukels: Dës Pist huet de Stat
no Gespréicher mam Verband vum
Motocross Club Boukels iwwerholl.
Si ass 2008 mat alle concer-
néierten Instanzen wéi Forst- an
Ëmweltverwaltung, Gemeng, Ver-
band a Veräin de sportlechen
Erfuerdernissen entspriechend an
d’Rei gesat ginn, a steet elo als
nationale Motocrosscenter der
MUL an alle senge Veräiner no
bestëmmte Regelen zur Verfügung
fir Trainings- a Kompetitiouns-
zwecker. De Projet «Nationale
Motocrosscenter» ass iwwregens
nach net ofgeschloss: en ass aIs
nationale Sportscenter am 8.
Fënnefjoresplang agedroen a gëtt
an deenen nächsten zwee Joer no
de Verbandsvirlagen a puncto
Sport, Sanitär an Technik fäerdeg-
gestallt. 

Lëtzebuerg, a besonnesch d’MUL,
ka sech glécklech schätzen, elo
endlech, no villem Sichen an
Échecen, wéi ënner anerem Fol-
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Demandes 2007

Référence État membre Cas Montant (€) Étape

EGF/2007/001 France Fournisseurs de Peugeot 2.558.250 Paiement intégral

EGF/2007/002 France Fournisseurs de Renault 1.258.030 Paiement intégral

EGF/2007/003 Allemagne BenQ 12.766.150 Paiement intégral

EGF/2007/004 Finlande Perlos 2.028.538 Paiement intégral

EGF/2007/005 Italie Sardegna 10.971.000 Analyse par la Commission

EGF/2007/006 Italie Piemonte 7.798.750 Analyse par la Commission

EGF/2007/007 Italie Lombardia 12.534.125 Analyse par la Commission

EGF/2007/008 Malte Malte 681.207 Paiement intégral

EGF/2007/009 Espagne Delphi Retirée

EGF/2007/010 Portugal Lisboa-Alentejo 2.425.675 Paiement intégral

Demandes 2008

Référence État membre Cas Montant (€) Étape

EGF/2008/001 Italie Toscana 4.159.200 Analyse par la Commission

EGF/2008/002 Espagne Delphi 10.901.544 Procédure budgétaire

EGF/2008/003 Lithuanie Alytaus Tekstile 298.994 Procédure budgétaire



kendéng, eng national Pist ze
hunn, déi doriwwer eraus och nach
vun anere Sportsaarte wéi Trial,
Quad, Mountainbike asw. ka be-
notzt ginn, déi awer virun allem
«ëmweltverträglech» ass an d’Leit
vu Boukels an Ëmgéigend net
stéiert. 
De Wonsch, fir och an de Süde
vum Land eng Motocrosspist,
haaptsächlech zu Trainings-
zwecken, ze kréien, ass bekannt a
gouf och bis elo ënnerstëtzt. Sou-
wuel regierungssäits, wéi och vun
de Spezialiste vun der MUL an de
Veräiner si während Joren eng et-
lech Plaze gesicht an ënnersicht
ginn, et si Gespréicher gefouert
ginn, mä bis elo hu sech all d‘Méig-
lechkeeten ëmmer neess zer-
schloe wéinst Ëmweltoplagen, Ka-
méidi, Propriétéitsverhältnisser
asw. 
Dofir bestinn am Moment och keng
konkret Hiweiser, wo esou eng Pist
am Süde kéint entstoen. Mä et gëtt
sech kenger Léisung verschloss. 

Zesumme mam Verband ass
deemno de Motocrosscenter Bou-
kels als den nationalen Equipe-
ment ze betruechten an auszebaue
wéi et virgesinn ass. 

Question 3240 (19.3.2009) de
M. Marc Spautz (CSV) concer-
nant le statut du travailleur
handicapé:
Dans sa réponse à ma question
parlementaire N°3047 du 18 dé-
cembre 2008 au sujet des statis-
tiques relatives aux différentes car-
rières du personnel communal (cf.
compte rendu N°8/2008-2009),
Monsieur le Ministre de l’Intérieur et
de l’Aménagement du Territoire
m’avait fourni un tableau sur le per-
sonnel engagé par les administra-
tions communales selon les diffé-
rents statuts, à savoir fonction-
naires, employés et ouvriers com-
munaux. Cependant, le tableau ne
donne aucune indication sur le
nombre de travailleurs handicapés
par commune. 

Au vu de ce qui précède, j’aimerais
poser la question suivante à Mon-
sieur le Ministre de l’Intérieur et de
l’Aménagement du Territoire et à
Monsieur le Ministre du Travail et
de l’Emploi:

- Messieurs les Ministres peuvent-
ils me communiquer le nombre de
travailleurs handicapés engagés
dans le secteur communal et leur
répartition à travers les communes
luxembourgeoises?

Réponse commune (8.5.2009)
de M. François Biltgen,
Ministre du Travail et de l’Emploi, et
de M. Jean-Marie Halsdorf,
Ministre de l’Intérieur et de l’Amé-
nagement du Territoire:
Au 1er avril 2009, 172 personnes
ayant le statut de travailleur handi-
capé ont été employées dans le
secteur communal et leur réparti-
tion est la suivante:

Commune Nombre de
travailleurs handicapés

Bascharage 3
Beckerich 2
Bertrange 2
Bettembourg 3
Betzdorf 3
Bissen 1
Boevange/Attert 1
Clervaux 1
Colmar-Berg 1
Dalheim 1
Diekirch 4
Differdange 14
Dippach 1
Dudelange 5
Echternach 3
Ermsdorf 1
Esch/Alzette 16
Ettelbruck 3
Fischbach 1
Grevenmacher 1
Heiderscheid 1
Hesperange 2
Hobscheid 1
Hosingen 1
Junglinster 3
Kayl 4

Kehlen 1
Lorentzweiler 1
Luxembourg 21
Mamer 2
Mersch 2
Mertert 1
Mertzig 2
Mondercange 5
Niederanven 2
Pétange 4
Rambrouch 3
Remich 1
Roeser 3
Rosport 1
Rumelange 1
Sanem 10
Schieren 1
Schifflange 9
Schuttrange 1
Steinfort 3
Steinsel 2
Troisvierges 1
Useldange 1
Vianden 1
Walferdange 1
Wiltz 1
Wincrange 1
SICA 1
SIDEC 1
STEP 1

Syndicat de l’hôpital
intercommunal de Steinfort 2

Syndicat des eaux du barrage 2

Syndicat des tramways
intercommunaux TICE 1

Syndicat intercommunal
- Centre scolaire et sportif 1

Syndicat intercommunal
de Gestion informatique 2

TOTAL 172

Question 3243 (20.3.2009) de
M. Xavier Bettel (DP) concer-
nant le «Bommeleeër» - l’en-
quête de l’IGP:
Lors d’une émission télévisée un
ancien enquêteur a témoigné que
dans l’affaire «Bommeleeër», un
officier de la gendarmerie aurait à
plusieurs reprises enfreint les
procédures d’enquête en laissant
accéder les journalistes au lieu du
crime, ce qui aurait résulté dans
une destruction d’indices et de
traces. Ce qui est contraire à la sé-
curisation d’un lieu de crime. En
outre, Monsieur le Procureur d’État
se serait opposé contre toute en-
quête interne de l’IGP en ce qui
concerne les dysfonctionnements
survenus lors des enquêtes dans
l’affaire «Bommeleeër».
Monsieur le Ministre a aussi fait
savoir par voie des médias, après
la réunion du 18 mars de la com-
mission juridique de la Chambre
des Députés, qu’il n’avait eu
aucune connaissance du fait que
le travail des enquêteurs aurait été
entravé, dans le contexte de l’af-
faire «Bommeleeër». 
Au vu de ce qui précède, je sou-
haiterais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre de la
Justice:
- Monsieur le Ministre pourrait-il
m’informer, si dans le passé, des
mesures disciplinaires ont été
prises à l’égard de l’officier en
question?
- Dans la négative, Monsieur le Mi-
nistre entend-il introduire une pro-
cédure disciplinaire contre l’officier
en question?
- Dans sa question parlementaire
du 12 mars 2008, l’honorable Dé-
puté Claude Meisch avait tenu à in-
former Monsieur le Ministre des ré-
clamations venant de membres de
la cellule d’enquête dans l’affaire
«Bommeleeër» qui se plaignaient
d’avoir été contrariés dans leur tra-
vail par des supérieurs (cf. compte
rendu N°12/2007-2008). Tenant
compte de cela, Monsieur le Mi-
nistre pourrait-il m’expliquer com-
ment il peut maintenir jusqu’à ce
jour de ne pas avoir été au courant
de ces faits?
- Monsieur le Ministre pourrait-il
me donner son appréciation sur la
démarche de Monsieur le Procu-
reur d’État qui s’oppose à toute

enquête de l’IGP dans ce
contexte?

- Comment Monsieur le Ministre
explique-t-il cette méfiance envers
l’IGP? 

- Monsieur le Ministre a-t-il déjà
demandé des explications à Mon-
sieur le Procureur d’État quant à
son attitude de refus envers l’IGP? 

- Dans l’affirmative, Monsieur le
Ministre pourrait-il m’informer, si
l’attitude des autorités judiciaires
s’expliquerait par la possibilité que
certaines personnes, à qui on
pourrait reprocher des négligences
de l’époque de l’affaire «Bomme-
leeër», sont actuellement affectés
à l’IGP? 

Réponse (26.3.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

1. Je me permets d’abord de rap-
peler à l’honorable Député que je
ne fus pas membre du Gouverne-
ment dans les années 1985 et
1986, c’est-à-dire au moment des
faits auxquels se réfère la question
parlementaire.

2. Si des infractions ont été com-
mises il y a 24 ans, il appartient aux
seules autorités judiciaires de faire
les enquêtes et d’entamer les pro-
cédures qui s’imposent dans de
tels cas. Le Ministre de la Justice
n’a pas accès au dossier pénal
pour vérifier les allégations re-
prises dans la question parlemen-
taire.

3. Comme l’a souligné Monsieur le
Procureur d’État de Luxembourg
au cours de la récente réunion de
la commission juridique de la
Chambre, ni la Chambre des Dé-
putés, ni le Ministre, ni l’Inspection
Générale de la Police ne peuvent
mener une enquête dans une af-
faire où, comme en l’espèce, les
autorités judiciaires (juge d’instruc-
tion et parquet) sont saisies.

Question 3244 (23.3.2009) de
Mme Colette Flesch (DP)
concernant la fermeture de
l’usine de Villeroy & Boch:

Selon un quotidien proche de la
majorité, le Ministre a déclaré au
sujet de la fermeture de l’usine
Villeroy & Boch à Luxembourg et
des licenciements qui en dé-
coulent que:

1. dès 2006, lors de la première
grande restructuration il avait déjà
«kein gutes Gefühl» quant à l’ave-
nir de l’entreprise,

2. il n’aurait pas été fait usage de
tous les instruments sociaux
luxembourgeois pour répondre à la
situation «Das ist nicht die Art, wie
in Luxemburg normalerweise in
solchen Situationen verfahren
wird,»

3. «Ech sinn extrem rosen».

Dans le même ordre, les questions
sont les suivantes:

1. Quelles mesures le Ministre a-
t-il prises ou suggérées au Gouver-
nement pour éviter que son pres-
sentiment de 2006 ne devienne
réalité?

2. Quelles conséquences le Gou-
vernement et le Ministre entendent-
ils tirer de cet état de fait?

3. Quelles suites décisionnelles le
Ministre entend-il donner à sa dé-
claration musclée?

Réponse (5.5.2009) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

La société Villeroy & Boch a pro-
cédé en 2003 et 2006 à une re-
structuration de ses activités au
Luxembourg, avant d’annoncer en
mars 2009 la fermeture complète
des activités de production de por-
celaine au Luxembourg à l’horizon
2010.

Le secteur de la céramique conti-
nue de faire face depuis de nom-
breuses années déjà à un besoin
de restructuration. En effet, la
concurrence de la part des pays
asiatiques s’est fortement accrue
depuis la levée des quotas d’im-
portation vers la Communauté eu-
ropéenne.

Dans ce contexte, Villeroy & Boch
fait également face depuis plu-
sieurs années déjà à une situation
difficile.

Toutefois, afin de rencontrer une
dégradation progressive de la
situation économique de l’entre-
prise, le Ministère de l’Économie et
du Commerce extérieur a accom-
pagné par le passé Villeroy & Boch
Luxembourg dans certains projets
de recherche qui auraient dû
contribuer à assurer la viabilité du
site de production luxembour-
geois.

Force est de constater que, malgré
ces efforts, Villeroy & Boch a donc
décidé d’arrêter toute activité de
production au Luxembourg.

Dans la mesure où la société a bé-
néficié pour l’exécution de ces pro-
jets d’aides publiques, mes ser-
vices sont en train de vérifier
quelles aides doivent, le cas
échéant, être restituées. S’il s’avère
que les délais prévus par la loi en
matière de restitution ne sont pas
encore dépassés, il sera demandé
à Villeroy & Boch de procéder au
remboursement des aides reçues.

Question 3245 (24.3.2009) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant la création de
zones horticoles:
Depuis les années 90, il est envi-
sagé de créer des zones horticoles
dans le pays. Selon mes informa-
tions, un groupe interministériel a
décidé de retenir deux sites aux
alentours d’Itzig. Il serait prévu d’y
produire des légumes et des
plantes décoratives en serre ainsi
que des plantations dans des
structures non chauffées. 

En plus, la création de zones horti-
coles augmenterait le pourcentage
de légumes autochtones et aiderait
à réduire les émissions de gaz à
effet de serre. 
Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Agriculture, de la
Viticulture et du Développement
rural: 
- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer ces informations?
- Dans l’affirmative, est-il envisagé
d’y installer un chauffage à base
de biomasse afin d’alimenter les
serres par un réseau de chauffage
urbain?
- Combien de nouveaux postes de
travail pourraient être créés par les
deux zones horticoles? 
Réponse (21.4.2009) de M.
Fernand Boden, Ministre de
l’Agriculture, de la Viticulture et du
Développement rural:
Les questions de Monsieur le
Député, qui se réfèrent aux projets
de création de zones horticoles,
appellent les réponses suivantes.
Suite à l’abandon du projet initial
d’une zone horticole avec des
serres chauffées au lieu-dit «in
Tidert» (commune de Hespe-
range), des alternatives à ce projet
ont été analysées et finalement
deux voies alternatives ont été
retenues. 
Un premier projet vise à implanter
une exploitation de serres chauf-
fées près d’une station de biomé-
thanisation, qui est sur le point
d’être construite et qui pourrait
fournir la chaleur nécessaire au
fonctionnement des serres. La réa-
lisation de ce projet est liée à la
condition que la rémunération
d’électricité et de chaleur soit plus
intéressante pour l’exploitant de la
station de biométhanisation, que la
fourniture de gaz au réseau de dis-
tribution de gaz. D’un autre côté,
les coûts d’énergie doivent être as-
sez bas pour que l’exploitation des
serres reste rentable. Le dévelop-
pement concret de ce projet ne
pourra donc se faire qu’en concer-
tation directe avec l’investisseur
horticole et l’exploitant de la station
de biométhanisation.
Cette source de chaleur permet
l’exploitation de serres d’une sur-
face de 20.000 m2. Le nombre de
postes de travail nécessaires dans
une telle entreprise dépend forte-
ment des cultures, mais on peut

estimer par exemple que la pro-
duction de tomates sur cette sur-
face pourrait créer environ dix em-
plois. 

La deuxième voie poursuivie, est
celle d’utiliser les terrains initiale-
ment acquis sur le lieu-dit «in
Tidert» pour y implanter des entre-
prises horticoles exploitant des
cultures hors sol dans des serres
non chauffées. Par rapport au pro-
jet initialement prévu, ceci néces-
sitera des coûts d’infrastructures
moins importantes. Cependant le
choix des cultures et la saison de
production restent plus restreints.
En fonction des cultures choisies
(par exemple fraises ou tomates),
l’exploitation d’un hectare néces-
site trois à six postes de travail. Si
la surface exploitable sur ce site
est d’environ 15 hectares, un tel
développement ne paraît que peu
réaliste à moyen terme.

Il faut aussi noter que la mise en
place de structures de commercia-
lisation prévues pour ces projets,
seront aussi utiles pour écouler les
productions horticoles et devraient
ainsi contribuer à stabiliser des ex-
ploitations existantes, promouvoir
la création de nouvelles produc-
tions horticoles et créer de nou-
veaux postes de travail.

Question 3246 (24.3.2009) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant l’aide financière
pour permis de conduire
pour demandeurs d’emploi:
Et gëtt eng Rei net indemniséiert
Demandeurs d’emploi, dorënner
och vill net qualifizéiert Jonker an
och Leit mat enger Qualifikatioun,
déi et schwiereg ass an den Aar-
bechtsmaart an- oder zréckze-
féieren.

Dës Persounen, déi zum Deel net
vill respektiv guer keen Akommes
hunn, hunn och net vill Méiglech-
keete fir sech selwer ze hëllefen.

Des Weidere sinn der drënner, déi
kee Führerschäin hunn, awer och
keng Moyenë fir een ze maachen.

Bei der Mobilitéit, déi ëmmer méi
verlaangt gëtt, awer och well op
villen Aarbechtsplazen e Führer-
schäin gebraucht gëtt, wier et
vläicht sënnvoll, déi Persoune
staatlech ze ënnerstëtzen, fir datt
se kënnen de Führerschäin maa-
chen, net nëmmen den normale fir
den Auto, mä doriwwer eraus och
fir Camionen, Semi-remorquen an
esouguer Bus, fir datt se iwwert
dee Wee vläicht eng Aarbecht
fannen.

1) Gedenkt d’Regierung esou Iw-
werleeungen a Betruecht ze zéien
an eventuell den Demandeurs
d’emploi staatlech Ënnerstëtzung
zouzegestoen, wa se wëllen de
Führerschäin maachen, dat esou-
wuel fir Persouneween, wéi och fir
Giddertransport an alle Kate-
gorien?

2) Wier et net sënnvoll, esou eng
Mesure mat an de Kader vun der
Erwuessenen Aus- a Weiderbil-
dung mat afléissen ze loossen?

Réponse commune (23.4.2009)
de M. François Biltgen,
Ministre du Travail et de l’Emploi et
de M. Jean-Claude Juncker,
Premier Ministre, Ministre des
Finances:
De Problem vum Führerschäin als
Element vu Beschäftegungsfäeg-
keet vun Aarbechtssichenden ass
dem Aarbechts- a Beschäfte-
gungsminister duerchaus bekannt.
De Ministère ass och amgaang, ze-
summe mat der ADEM, iwwer
méiglech Léisungen nozedenken,
woubäi déi dräi Elementer aus dem
Här Deputéierte senger Fro kënnen
afléissen.

Mir kucken och deen een oder
anere Modell aus dem Ausland no,
woubäi meeschtens, wann den
öffentleche Beschäftegungsser-
vice mat intervenéiert, e System
vun Avancë virgesinn ass an den
Demandeur d’emploi muss zréck-
bezuelen, wann en eng definitiv
Plaz fonnt huet.
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Dës Moossnam ass an deem Sënn
verständlech, datt et jo och net ka
sinn, datt de Fonds pour l’Emploi
benotzt gëtt, fir alle Leit de Führer-
schäin ze bezuelen. 

Am Résumé, eng Interventioun
vum Beschäftegungsfonds fir den
Demandeurs d’emploi ze hëllefen
de Führerschäin ze kréien ass ze
envisagéieren, wann et konkret an
direkt eng Bedingung ass fir eng
Plaz ze kréien. Wann et soll méi
eng large Mesure ginn, kann et
nëmmen iwwer ee System goen,
wou de Fonds pour l’Emploi d’Suen
avancéiert an erëmkritt, wann
d’Leit eng Plaz fonnt hunn. 

Meng Servicer sinn amgaang Pro-
positiounen an deem Sënn ze for-
muléieren. 

Den Aspekt Führerschäin am
Kader vu Formatioun vun Erwues-
sene ka mat an deem ganze Kon-
text gekuckt ginn. Hei muss een al-
lerdéngs soen, datt ech souwéisou
an den Diskussioune mam Trans-
portsecteur den Engagement ge-
holl hunn, zum Beispill de Busfüh-
rerschäin am Kader vun engem
Beschäftegungsplang mat ze
finanzéieren, wann dat engem Ca-
mionschauffeur aus enger Entre-
prise déi Deelzeitaarbecht huet,
hëlleft eng Plaz am Bussecteur ze
verschafen. 

Dem Här Deputéierte seng Sug-
gestioune sinn also net nei, an de
Ministère ass schonns méi laang
amgaang Léisungen ze sichen.
Ganz einfach ass et allerdéngs net,
well de Beschäftegungsfonds
riskéiert als Instrument ugesinn ze
ginn dat de Leit, wann se sech
aschreiwen, systematesch de
Führerschäin finanzéiert. Dat kann
awer net dem Fonds pour l’Emploi
säi Rôle sinn. 

Question 3247 (24.3.2009) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant la consommation
d’alcool chez les jeunes:

En France, les hospitalisations
pour ivresse des moins de 15 ans
ont augmenté de 50% entre 2004
et 2007. En plus, la consommation
régulière d’alcool chez les jeunes
serait en nette augmentation.

Selon mes informations, la France
a décidé d’interdire les soirées où
l’alcool est servi à volonté après le

seul paiement d’une entrée. Cette
interdiction s’inscrit dans les me-
sures contre l’alcoolisme et a pour
but de finir avec les soirées favo-
risant le «binge drinking», une
pratique qui consiste à consommer
un maximum d’alcool en un mini-
mum de temps. 

Même si le phénomène du «binge
drinking» est peu visible au
Luxembourg, il est désormais pra-
tiqué dans notre population de plus
en plus jeune. Le Centre de Pré-
vention des Toxicomanies y voit un
danger de haute importance et il
faut cesser de voir dans l’alcool
une drogue culturelle, menant à
d’autres types de dépendance. 

Au vu de ce qui précède, j’aimerais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre de la Santé: 

- Le Gouvernement peut-il me
communiquer les statistiques des
mineurs hospitalisés suite à une in-
toxication par l’alcool? 

- Quelles sont les mesures envisa-
gées par Monsieur le Ministre de la
Santé pour combattre la consom-
mation d’alcool chez les mineurs? 

- Quand publiera-t-on les résultats
de l’étude mondiale de l’OMS me-
née en 2006 et à laquelle notre
pays a participé? 

Réponse (28.4.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

À l’heure actuelle nous ne dispo-
sons pas de statistiques nationales
concernant les mineurs hospita-
lisés suite à une intoxication par
l’alcool.

Pour recueillir des statistiques
fiables il faudra appliquer des
règles standardisées et harmoni-
sées d’enregistrement au niveau
national. L’amélioration des don-
nées de morbidité de notre popu-
lation, du moins des patients hos-
pitalisés, figure parmi nos priorités.
Pour certaines pathologies nous
disposons déjà de données de
qualité, fiables et comparables au
niveau international. Dans le cas
des pathologies liées à un abus
d’alcool tel n’est pas encore le cas.

Nous envisageons d’introduire
dans les urgences des hôpitaux du
pays le programme européen d’en-
registrement des accidents volon-
taires et involontaires, dit EU Injury
Database, qui prévoit aussi l’enre-
gistrement des consommations
abusives de drogues légales ou

illégales ayant nécessité des soins
médicaux dans des services
d’urgence. Le CRP-Santé a été
mandaté pour la mise en œuvre de
ce projet. La phase test est prévue
pour 2009.

Depuis 2005 un groupe interdis-
ciplinaire, coordonné par le Centre
de Prévention des Toxicomanies en
étroite collaboration avec mon
Ministère, et regroupant entre
autres des représentants, outre de
mes services, des Ministères de la
Famille et de l’Éducation nationale
et de la Formation professionnelle,
du SNJ, de l’ORK, du Parquet, de
la Police grand-ducale, de la Sécu-
rité routière, de l’Union Luxembour-
geoise des Consommateurs et de
la psychiatrie juvénile se réunit ré-
gulièrement pour aborder la pro-
blématique de la consommation
d’alcool chez les jeunes. J’accorde
personnellement une importance
primordiale à cette problématique
et je participe régulièrement aux
réunions du groupe. 

Un des premiers problèmes abor-
dés par ce groupe était la consom-
mation d’alcopops. Les recomman-
dations du groupe ont conduit à
l’adoption d’un règlement grand-du-
cal, en décembre 2005, soumettant
ces boissons à une taxe très élevée,
ce qui a eu pour effet leur dispari-
tion du marché luxembourgeois. 

Une deuxième action «program-
matique» du groupe était la cam-
pagne, qui a débuté en 2007, avec
le thème «Keen Alkohol ënner 16».

Dans le cadre de cette campagne
de nombreuses actions de sensibi-
lisation des adultes ont été entre-
prises pour appeler à leur respon-
sabilité en la matière. La cam-
pagne a également débouché sur
une mesure législative. En effet, si
la loi en matière de cabaretage
prévoyait déjà une interdiction de
servir des boissons alcooliques
aux moins de 16 ans à l’intérieur
des cafés et établissements simi-
laires, une loi du 22 décembre
2006 est venue étendre l’interdic-
tion à tous les lieux publics généra-
lement quelconques, dans le but
d’enrayer cette pratique notam-
ment lors des fêtes sous tente or-
ganisées en été et ciblant spécia-
lement un public de jeunes.

Les activités du groupe de travail
continuent, notamment pour élabo-
rer des actions dans les écoles et
les communes, des recommanda-
tions de bonne conduite pour les
organisateurs de festivités etc...

Mes services n’ont pas connais-
sance d’une étude mondiale de
l’OMS, menée en 2006, à laquelle
l’honorable Parlementaire se
réfère. Il existe toutefois une étude
internationale HBSC-Health
Behaviour in School aged children
2005/2006, à laquelle le Luxem-
bourg a participé. Les résultats de
cette étude, qui a porté sur tous les
risques de santé en rapport avec le
comportement des jeunes,
peuvent être consultés sous
http://www.euro.who.int/Docu-
ment/E91416_Ch2_4.pdf.

Un rapport national portant sur la
consommation de drogues légales
et illégales et attendu pour fin
2009.

Question 3248 (24.3.2009) de
M. Gilles Roth (CSV) concernant
les modalités du concours
réglant l’accès à la fonction
d’instituteur de l’enseigne-
ment fondamental:

L’article 16 du règlement grand-
ducal du 9 mars 2009 déterminant
les modalités du concours réglant
l’accès à la fonction d’instituteur de
l’enseignement fondamental pré-
voit entre autres que les candidats
admis aux épreuves du concours
peuvent compenser une seule note
insuffisante qui n’est pas inférieure
à 7 points, si la moyenne générale
des notes obtenues dans les trois
épreuves est égale ou supérieure à
12 points. 

Selon mes informations, un tel sys-
tème de compensation est unique
dans la procédure de recrutement
du personnel de l’État sur examen-
concours. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Madame
la Ministre de l’Éducation nationale
et de la Formation professionnelle
et à Monsieur le Ministre de la
Fonction publique:

- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer les informations susmen-
tionnées?

- Dans l’affirmative, est-ce qu’il n’y
a pas discrimination en la matière
notamment par rapport à toutes les
autres carrières étatiques sou-
mises à un examen-concours d’ad-
mission au stage?

- Est-il envisagé d’introduire des
systèmes de compensation ana-
logues pour d’autres carrières éta-
tiques? 

- Quels ont été les motifs qui ont
amené Madame la Ministre de
l’Éducation nationale à introduire
un système de compensation pour
les épreuves du concours réglant
l’accès à la fonction d’instituteur? 

Réponse commune (8.5.2009)
de Mme Mady Delvaux-
Stehres, Ministre de l’Éducation
nationale et de la Formation profes-
sionnelle et de M. Claude
Wiseler, Ministre de la Fonction
publique et de la Réforme adminis-
trative:

L’article 16 du règlement grand-du-
cal du 9 mars 2009 déterminant les
modalités du concours réglant l’ac-
cès à la fonction d’instituteur de
l’enseignement fondamental
stipule que «Les candidats ayant
eu une note inférieure à 7 points
dans l’une des épreuves sont élimi-
nés. Les candidats peuvent com-
penser une seule note insuffisante
qui n’est pas inférieure à 7 points,
si la moyenne générale des notes
obtenues dans les trois épreuves
est égale ou supérieure à 12
points». 

La mesure de compensation pré-
vue dans le cadre des épreuves de
classement du concours d’accès à
la fonction d’instituteur de l’ensei-
gnement fondamental a été intro-
duite à l’instar des modalités exis-
tant pour le recrutement du person-
nel de l’enseignement post-
primaire. En effet, le règlement
grand-ducal modifié du 22 sep-
tembre 1992 déterminant les mo-
dalités des concours de recrute-
ment du personnel de l’ensei-
gnement postprimaire prévoit en
son article 10, paragraphe II, qu’à
l’issue des épreuves de clas-
sement sont exclus du classement

les candidats: 1) dont la moyenne
pondérée des notes obtenues aux
épreuves de classement est infé-
rieure à dix points sur vingt, ou 2)
ayant obtenu une note inférieure à
7 points sur 20 dans une épreuve. 

Il n’y a pas de discrimination par
rapport à toutes les autres car-
rières étatiques dans la mesure où
il s’agit d’une mesure spécifique,
mesure qui peut être considérée
comme mesure d’harmonisation
parmi les différentes catégories
d’enseignants. 

Il n’est pas envisagé pour le mo-
ment d’étendre ces systèmes de
compensation pour les autres car-
rières de l’administration générale.

Question 3250 (24.3.2009) de
M. Claude Meisch (DP) concer-
nant le centre de stockage de
déchets radioactifs en
France:

Dans sa réponse à la question par-
lementaire N°0251 datant de jan-
vier 2005 de Monsieur le Député
Emile Calmes relative à la création
en France d’un centre de stockage
de déchets radioactifs, Monsieur le
Ministre de la Santé a déclaré que,
concernant le site de Bure, le Gou-
vernement luxembourgeois suivrait
attentivement ce dossier (cf.
compte rendu N°8/2004-2005). Il
me revient qu’il est maintenant
prévu d’y stocker des déchets hau-
tement radioactifs.

L’Agence nationale pour la gestion
des déchets radioactifs (Andra) a
lancé un appel à candidature afin
d’identifier des sites susceptibles
d’accueillir un centre de stockage de
déchets radioactifs de faible activité
à vie longue (FA-VL). C’est sur base
volontaire qu’une commune ou un
territoire accueilleront ce site. Ces
candidatures auraient dû être exami-
nées fin 2008. Il me revient que
certaines communes françaises
proches de la frontière luxembour-
geoise se sont portées candidates
afin d’accueillir ce site, sachant
qu’elles toucheront une indemnité
pécuniaire non négligeable.  

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Le Gouvernement luxembour-
geois a-t-il été informé qu’à Bure
on projette de stocker des déchets
hautement radioactifs?

- Comment a-t-il réagi à ces pro-
jets?

- Monsieur le Ministre peut-il m’in-
diquer quelles communes, notam-
ment limitrophes, ont été retenues
pour accueillir un centre de stoc-
kage de déchets radioactifs de
faible activité à vie longue?

- Est-ce que le Luxembourg et les
communes limitrophes luxembour-
geoises ont été consultés à ce
sujet?

Réponse (14.4.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

En France, les déchets radioactifs
sont classés en cinq catégories.
Dans sa question, l’honorable Dé-
puté se réfère à deux projets dis-
tincts qui visent des solutions pour
deux catégories de déchets, à sa-
voir les déchets de haute activité
(HA) et les déchets de faible acti-
vité à vie longue (FA-VL). 

Concernant les déchets HA,
l’Agence nationale pour la gestion
des déchets radioactifs (Andra) est
chargée de conduire les études et
recherches sur le stockage réver-
sible en profondeur. Ces études
sont en grande partie réalisées
dans le laboratoire souterrain à
Bure. Le but est de choisir un site,
très probablement dans la zone de
250 km? autour du laboratoire, et
de concevoir un centre de sto-
ckage, constitué d’installations
souterraines situées à 500 mètres
de profondeur.

Cependant ces travaux prendront
encore quelques années, et une
demande en autorisation pro-
prement dite du site ne sera proba-
blement pas introduite en France
avant 2014 ou 2015.
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communale de Vianden, il convient
de relever que le Ministre de l’Envi-
ronnement a fourni en date du 27
février 2009 à l’administration com-
munale un certain nombre d’infor-
mations dans ce même contexte.

Le site destiné à recevoir le projet
figure au projet de plan sectoriel
«zones d’activités économiques»
nonobstant le fait que la création
d’une telle zone en ces lieux impli-
querait un impact négatif pour l’en-
vironnement naturel. Ce projet de
plan sectoriel, ensemble avec les
autres projets de plans sectoriels,
est actuellement soumis à une éva-
luation environnementale straté-
gique censée proposer un arbi-
trage entre l’intérêt général d’un
développement économique régio-
nal, celui de la protection de la na-
ture et du paysage ainsi que celui
résultant des principes d’un déve-
loppement durable du territoire na-
tional.

L’obligation de soumettre les plans
sectoriels à une évaluation environ-
nementale stratégique résulte des
dispositions de la loi du 22 mai
2008 relative à l’évaluation des in-
cidences de certains plans et pro-
grammes. 

Une décision de la part du Ministre
de l’Environnement ne saurait inter-
venir avant que les conclusions de
l’étude d’évaluation stratégique ne
soient définitivement connues.

Question 3260 (26.3.2009) de
M. Jean Huss (DÉI GRÉNG)
concernant l’efficacité du mé-
dicament Tamiflu:

En 2006, la progression de la
grippe aviaire ainsi que les pre-
mières victimes humaines au
niveau international ont eu comme
conséquence la création de stocks
du médicament Tamiflu afin de
combattre d’éventuels foyers de la
maladie aussi dans notre pays.

Or, une étude de l’Université de
Tübingen a conclu que l’agent actif
végétal Cystus 52, qui est déjà uti-
lisé aujourd’hui contre les infec-
tions virales normales, assure une
bien meilleure protection contre les
agents pathogènes à l’origine de la
grippe aviaire.

Ainsi, cette substance est jusqu’à
100 fois plus puissante contre le
virus H5N1. Dans un test compara-
tif sur la résistance du virus à ces
deux substances, le Tamiflu était
efficace dans seulement deux cas
sur sept, alors que le Cystus 52
était efficace à tous les coups.

Dans ce contexte, j’aimerais avoir
les informations suivantes de la
part de Monsieur le Ministre: 

- En quelle quantité et où le médi-
cament Tamiflu et les masques de
protection ont-ils été stockés au
Luxembourg? Les médicaments
sont-ils encore utilisables ou est-ce
que la date de péremption a été
dépassée?

- Quelle était le coût d’achat des
stocks de Tamiflu ainsi que des
masques?

- Monsieur le Ministre a-t-il eu
connaissance de l’étude susmen-
tionnée et de ses conclusions?

Réponse (28.4.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

L’honorable Parlementaire fait état
d’une étude réalisée à l’Université
de Tübingen concluant à une
«bien meilleure protection contre
les agents pathogènes à l’origine
de la grippe aviaire» de l’agent
végétal Cystus 52 par rapport au
médicament Tamiflu, actuellement
stocké au pays dans l’éventualité
de l’apparition de foyers de grippe
aviaire.

La substance évoquée par l’hono-
rable Parlementaire n’est actuel-
lement, à la connaissance de mes
services, intégrée dans aucun
médicament ayant l’indication de
combattre la grippe aviaire. Mes
services n’ont de même pas
connaissance d’études cliniques
en cours tendant à commercialiser
un médicament à base de Cystus
52 pour lutter contre la grippe

aviaire. Les études invoquées par
l’honorable Parlementaire ont été
réalisées sur des souris et en cul-
ture cellulaire. Elles n’ont pas été
validées sur l’homme. Du reste
l’OMS recommande de constituer
des stocks de Tamiflu contre la
grippe aviaire. La substance
Cystus 52 quant à elle se retrouve
dans la composition de nombreux
compléments alimentaires.

Dans les conditions données la
substance Cystus 52 n’offre pas en
ce moment ni d’ailleurs à brève
échéance d’alternative au sto-
ckage de Tamiflu.

Le Luxembourg détient en quan-
tités suffisantes des stocks de
comprimés de Tamiflu non périmés
pour faire face à une éventuelle
survenance de foyers de grippe
aviaire. Tel est également le cas
pour les masques de protection.

Le coût d’acquisition du Tamiflu a
été d’environ 1.900.000 €, TVA non
comprise, celui des masques, y
compris masques chirurgicaux,
d’environ 500.000 €.

Question 3262 (30.3.2009) de
M. Roland Schreiner (LSAP)
concernant le guichet d’infor-
mation et de vente des CFL
à Differdange:
Dans le cadre du réaménagement
du centre de Differdange et de la
reconversion du «plateau du funi-
culaire», un renouvellement des
quais au niveau de la halte des
CFL est prévu. Ce site sera mis en
valeur par de nouveaux com-
merces, la construction de rési-
dences et la proximité d’un nou-
veau lycée.

Il me semble que le centre de Dif-
ferdange, troisième ville du Luxem-
bourg de par le nombre de ses
habitants, présente un certain
potentiel pour les CFL. Il est donc
regrettable que Differdange dis-
pose uniquement d’une halte, sans
offre de services aux voyageurs. 

- Considérant qu’un accueil per-
sonnalisé des utilisateurs des che-
mins de fer est très important pour
l’image des CFL, Monsieur le Mi-
nistre juge-t-il opportun d’installer à
cet endroit un guichet de vente et
d’information? Quel serait le coût
approximatif d’un tel service?

Réponse (6.5.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Par sa question parlementaire
N°3262 du 30 mars 2009, l’hono-
rable Député Roland Schreiner
s’enquiert au sujet de l’aménage-
ment d’un guichet de vente et
d’information à la halte de Differ-
dange à l’occasion du renouvelle-
ment des quais à cette halte.

À l’état actuel des choses les CFL
n’envisagent pas la mise en place
d’une structure d’accueil de
l’espèce.

Je viens cependant de demander
aux CFL d’analyser l’opportunité
de la création d’un guichet de
vente et d’information à la halte de
Differdange, ensemble avec la
communauté des transports.

Question 3263 (30.3.2009) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant la progression de la
tuberculose:
En France, la tuberculose pro-
gresse à nouveau. Selon le Bulletin
épidémiologique hebdomadaire
(BEH) de l’Institut national de veille
sanitaire, 5.588 malades ont été
dénombrés dans l’Hexagone au
cours de l’année 2007, soit une
augmentation de 5% par rapport à
l’année précédente. Si l’Ile de
France représente à elle seule,
avec ses 2.110 cas répertoriés,
près de 38% des cas de tuber-

Comme j’ai déjà pu le dire dans ma
réponse donnée en septembre
2008 à la question parlementaire
N°2761 de Monsieur le Député
Henri Kox (cf. compte rendu
N°1/2008-2009), mes services sont
au courant du projet de la création
d’un site de stockage de déchets
hautement radioactifs à Bure. Je
puis également me référer à ma
prédite réponse pour ce qui est de
la création d’un groupe interminis-
tériel chargé de suivre l’évolution
de ce projet. Dans le cadre de la
commission mixte franco-luxem-
bourgeoise, mise en place en rap-
port avec la centrale nucléaire de
Cattenom, nos interlocuteurs fran-
çais informent régulièrement mes
services sur les développements
du projet de Bure. Le prédit comité
interministériel luxembourgeois se
rendra à Bure début juillet, sur invi-
tation des autorités françaises,
pour découvrir le site et prendre
des informations sur place.

En matière de déchets FA-VL,
l’Andra prévoit un stockage dans
une couche d’argile à faible pro-
fondeur, entre 15 et 200 mètres, sur
une surface d’environ 100 ha. Pour
mettre en œuvre ce deuxième pro-
jet, un appel à candidatures pour
la recherche d’un site a été lancé
en juin 2008 auprès de 3.115 com-
munes réparties dans huit régions.
Sur base des candidatures l’Andra
a soumis un rapport d’analyse au
Ministre d’État chargé de l’écologie
et de l’énergie pour lui permettre
de sélectionner deux ou trois com-
munes. L’Andra n’a cependant pas
rendu public son rapport, ni la liste
des communes candidates. Une
décision gouvernementale sur le
choix de plusieurs communes po-
tentielles, sur lesquelles des inves-
tigations plus approfondies seront
menées en 2009 et 2010, est
actuellement attendue. Sur de-
mande, l’Andra a confirmé à la
division de la radioprotection que
les travaux de reconnaissance sur
ces sites seraient accompagnés

d’une démarche d’information et
de dialogue et que les communes
sélectionnées auront encore la
possibilité de renoncer à leur can-
didature pendant ces deux ans.
Les études se poursuivront ensuite
sur le ou les sites retenus, jusqu’au
dépôt par l’Andra auprès du Gou-
vernement d’une demande d’auto-
risation de création d’un centre de
stockage en 2013.

Quant à une consultation des com-
munes limitrophes luxembour-
geoises en rapport avec le projet
de stockage de déchets FA-VL, il
faut dire qu’actuellement des com-
munes de plusieurs régions fran-
çaises, la plupart éloignées de nos
frontières, se sont portées candi-
dates. Aucune commune ayant
une frontière commune avec le
Luxembourg n’a présenté sa can-
didature. Mais les autorités fran-
çaises ont fait connaître leur dispo-
nibilité pour un dialogue avec le
Luxembourg pour le cas où une-
commune située assez près de
notre frontière était pressentie.

Question 3253 (25.3.2009) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant la tuberculose:
An der leschter Zäit schéngt et, wéi
wa méi Fäll vun der Tuberkulos res-
pektiv Otmungskrankheeten opge-
taucht wieren.

Déi Betraffe musse sech dann a Qua-
rantaine beginn, an all Persounen,
déi mat hinnen ze dinn oder Kontakt
haten, kréie schrëftlech gerode sech
an engem Dispensaire ënnersichen
ze loossen, fir dann no dräi Wochen
d’Resultat gewuer ze ginn, ob se
ugestach gi sinn oder net.

Dës Situatioun mécht de Leit
Angscht, well dës Krankheeten net
direkt détectabel sinn, an d’Pre-
ventivmoossnamen net allgemeng

bekannt sinn, an et dofir wichteg
wier, méi Opklärung a Preventioun
ze maachen.

Kann den Här Gesondheetsminis-
ter an den Här Minister vun der So-
zialer Sécherheet mer duerfir dës
Froe beäntwerten:

1) Stëmmt et, datt et nees méi eng
grouss Unzuel vun Tuberkulos oder
soss Otmungskrankheeten gëtt?

2) Wa jo, wivill an a wat fir enger
Regioun?

3) Kann et net sinn, datt doduerch,
datt mer ëmmer méi Sans-abrië
kréien, respektiv Leit, déi an ënner-
killte Wunnénge mussen hausen,
d’Gefor fir d’Steigerung vun den
Otmungskrankheete steigt, an datt
et esouguer zu enger Epidemie
kënnt kommen, wann net kuerz-
fristeg ermëttelt gëtt, wou d’Krank-
heetskeimer hierkommen?

4) Wat fir eng Opklärungs- a
Preventiounsmoyenë gëtt et a wéi
ginn déi agesat?

Réponse (21.4.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

D’Tuberkulos ass eng ustiechend
Krankheet, déi duerch de souge-
nannte Kochbazillus verursaacht
gëtt. Dës Krankheet ass weltwäit
verbreet an zimlech heefeg ausser-
halb Europa, USA a Kanada. Hei
zu Lëtzebuerg ass déi Krankheet
meldeflichteg. Déi Zuelen, déi eis
vun 1945 u virleien, weisen, datt
dës Krankheet ganz staark réck-
leefeg wor. An deenen éischte
Joren nom zweete Weltkrich si pro
Joer ëm déi 300 nei Infektioune
gemellt ginn. Déi Zuel ass awer
drastesch gesonk an huet an den
nonzeger Joren en Déifpunkt
erreecht, deen zënterhier bei
duerchschnëttlech esou ëm déi 30
nei Infektioune pro Joer läit.

De folgenden Tableau gëtt genee
d’Evolutioun erëm:

2008-2009 QUESTIONS AU GOUVERNEMENTQUESTIONS AU GOUVERNEMENT
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Déi Zuel huet déi lescht Joren net
geännert: d’Zuel vun de neien In-
fektiounen huet also hei zu Lëtze-
buerg net zougeholl.

D’Krankheet fënnt een erëm an all de
Schichte vun der Bevölkerung, si ass
also net eng Krankheet déi eleng
géif sozial schwaach Leit treffen.

Wat elo d’Ermëttlung ubelaangt wou
an deenen eenzelne Fäll d’Krank-
heet hierkënnt, muss een op d’Ze-
summenaarbecht tëschent Ge-
sondheetsministère a Ligue luxem-
bourgeoise de prévention et d’ac-
tion médico-sociales hiweisen. All
eenzele Fall gëtt do nogekuckt an
all Kontakter, déi déi Persoun hat,
ginn invitéiert, gratis iwwerpréiwen
ze loossen, ob se net mat dem
Kochbazillus ugestach gi sinn. 

D’Ligue luxembourgeoise de pré-
vention et d’action médico-sociales
mécht des Weideren nach Opklä-
rung duerch Brochüren, Affichen,
Internet, Berodung an Informatiou-
nen. Op Internet fënnt een dëst ën-
ner ligue.lu an den Tëlefon ass den
220099-1.

Wat elo soss Otmungskrankheeten
ubelaangt, muss een drop hi-

weisen, datt d’Weltgesondheetsor-
ganisatioun besuergt ass, dass
weltwäit haaptsächlech déi souge-
nannte chronesch Erkrankungen
zouhuelen. D’Ursaachen heifir sinn
haaptsächlech d’Fëmmen an
d’Ëmweltverschmotzung.

Question 3256 (26.3.2009) de
M. Fernand Etgen (DP) concer-
nant la zone d’activité sur le
territoire du canton Vianden:

Depuis maintes années, les com-
munes de Vianden et Putscheid
mènent des pourparlers avec dif-
férents ministères en vue de la réa-
lisation d’une zone d’activité sur le
territoire du canton de Vianden.
Alors que le Ministère de l’Écono-
mie et le Ministère de l’Aménage-
ment du Territoire ont compris les
préoccupations des PME locales,
freinées gravement dans leur
développement, le Ministère de
l’Environnement continue à émettre
des réserves à l’encontre du projet.

Dans ce contexte, je souhaiterais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre de l’Environ-
nement:

- Monsieur le Ministre peut-il me
renseigner sur l’évolution actuelle
du dossier de la zone d’activité
«Niklosbierg»?

- Dans quels délais Monsieur le
Ministre entend-il prendre une dé-
cision dans ce dossier?

- Monsieur le Ministre ne pense-t-il
pas que la ville de Vianden, identi-
fiée pourtant comme centre de dé-
veloppement et d’attraction régio-
nal, mériterait d’être encouragée
par les instances gouvernemen-
tales à inviter ses entreprises à
s’implanter sur un site mieux
adapté à leurs besoins et réservé à
des fins artisanales?

Réponse (6.4.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre de l’Envi-
ronnement:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député,
Monsieur Fernand Etgen, concer-
nant l’évolution actuelle du dossier
de la zone d’activité au «Niklos-
bierg» projetée par l’administration



En ce qui concerne la prévention
de la tuberculose au Luxembourg,
il faut rendre attentif à l’excellente
collaboration entre mes services et
la Ligue luxembourgeoise de
prévention et d’action médico-so-
ciales, anciennement Ligue contre
la tuberculose. Cette association,
dont un des buts principaux est la
lutte contre la tuberculose, réalise
les dépistages systématiques de
personnes ayant été en contact
avec un cas de tuberculose et en-
treprend les actions spécifiques
d’information et de conseils au pu-
blic. Compte tenu de la situation
actuelle, la politique de prévention
semble suffisante.

En ce qui concerne la vaccination,
l’Organisation Mondiale de la
Santé recommande pour les pays
à faible taux d’incidence, comme
c’est le cas pour notre pays, de
limiter la vaccination à quelques
groupes spécifiques, tels que per-
sonnel médical et paramédical,
spécialement exposés à la mala-
die. Le vaccin actuellement dispo-
nible comporte en effet des effets
secondaires et il convient de faire
de cas en cas une analyse béné-
fice-risque.

Question 3265 (31.3.2009) de
M. Claude Meisch (DP) concer-
nant les entreprises de dépan-
nage:

Il me revient qu’une majorité d’en-
treprises de dépannage luxem-
bourgeoises n’aurait pas encore
été payées depuis mai 2008 par
l’administration gouvernementale
pour des services ordonnés par la
Police grand-ducale dans le cadre
de l’enlèvement de voitures en in-
fraction ou accidentées. D’après
mes informations le montant total
des notes en souffrance s’élèverait
à 500.000 euros. Cette situation

s’avère être d’autant plus préoccu-
pante que dans la situation
conjoncturelle actuelle les entre-
prises comptent plus que jamais
sur les recettes de leurs services
rendus.

Voilà pourquoi, j’aimerais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre du Trésor et du Budget:

- Monsieur le Ministre a-t-il
connaissance des faits relatés ci-
dessus?

- Dans l’affirmative, est-ce que
Monsieur le Ministre peut me dire
pourquoi ces entreprises n’ont pas
encore été payées?

- Qu’est-ce que Monsieur le Mi-
nistre entend faire pour remédier à
la situation?

Réponse (21.4.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

Le traitement des factures en ques-
tion relève du Parquet. Le Procu-
reur d’État de Luxembourg m’a
confirmé qu’un nombre important
de factures se rapportant à des dé-
pannages de voitures qui ont dû
être enlevées en raison d’un sta-
tionnement dangereux, n’ont pas
été soumises à la taxation du pro-
cureur par les fonctionnaires com-
pétents du Parquet. Ceci est
évidemment inacceptable et j’ai
demandé à ce que des mesures
administratives et éventuellement
disciplinaires soient prises pour
éviter cet état de choses à l’avenir.
Les factures en question sont en
train d’être réglées. 

Il y a lieu de noter que l’obligation
de taxation concerne environ huit
mille factures par an. Afin d’accé-
lérer la procédure de payement
des frais de justice, un projet de rè-
glement grand-ducal a été soumis
au Conseil d’État le 30 novembre
2007. L’avis du Conseil d’État n’est
pas encore disponible.

Ce projet prévoit une procédure
plus simple et plus rapide, alors
que seul l’auteur de la réquisition
certifie dorénavant le caractère
exact de la facture et la transmet
directement aux fins de liquidation
au Ministère de la Justice.

Un exécutoire du procureur et du
président du Tribunal d’arrondisse-
ment n’étant plus requis, le paye-
ment pourra être effectué plus rapi-
dement.

Question 3268 (1.4.2009) de
Mme Françoise Hetto-
Gaasch (CSV) concernant le
parking à l’hôpital St Louis à
Ettelbruck:
Lors de la construction du nouvel
hôpital St Louis à Ettelbruck, aucun
parking n’a été prévu pour le per-
sonnel de l’hôpital. Par conséquent,
les concernés ont du mal à trouver
dans les alentours des emplace-
ments libres. Pour remédier à cette
situation, une navette a été instau-
rée à l’époque entre l’hôpital et le
parking «Deich» qui, faute d’intérêt,
a été supprimée entretemps. 

Or selon mes informations, cette
initiative n’a pas connu de succès
parce que les horaires étaient mal
adaptés aux besoins réels du
personnel de l’hôpital. 

Sachant que, dans ces conditions,
le personnel de l’hôpital rencontre
la difficulté de se parquer quoti-
diennement, il va sans dire que
cela crée une situation de stress
qui risque de se répercuter sur la
qualité des services offerts et sur le
bien-être des patients. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de la Santé et de la
Sécurité sociale: 

- Monsieur le Ministre est-il au cou-
rant de la problématique sus-
mentionnée? 

- Ne serait-il pas opportun d’exa-
miner les besoins réels du person-
nel de l’hôpital et par conséquent
leur proposer des alternatives? 

- Monsieur le Ministre entend-il
remédier à cette situation?

Réponse (21.4.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

culose constatés en 2007, la Lor-
raine, région voisine du Luxem-
bourg, comptait 180 cas et l’Alsace
126 représentant ainsi entre 5 et
9% des cas de tuberculose en
France. À noter encore que depuis
juillet 2007, l’obligation de vacciner
tous les enfants par le BCG a été
remplacée par une recommanda-
tion forte pour les groupes à
risque.

Dans ce contexte, j’aurais aimé sa-
voir de Monsieur le Ministre de la
Santé: 

1. Qu’en est-il de la situation au
Luxembourg?

2. Le Gouvernement dispose-t-il
de chiffres précis de personnes at-
teintes de tuberculose? 

3. Ces chiffres sont-ils en augmen-
tation par rapport aux années pré-
cédentes? 

4. Dans l’affirmative, quels sont les
facteurs de cette recrudescence? 

5. En tout état de cause, quelle est
l’actuelle politique de prévention
en la matière? 

6. Le Gouvernement estime-t-il
que celle-ci est suffisante? 

7. Dans la négative, comment en-
tend-il la réorienter? 

8. Ne faudrait-il pas, dans ce
contexte, envisager une vaccina-
tion obligatoire, puisque, sauf er-
reur, la tuberculose ne figure pas
parmi les vaccinations obligatoires
au Luxembourg?

Réponse (28.4.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

La question posée par l’honorable
Parlementaire ayant en partie le
même objet que la question parle-
mentaire N°3253 de Monsieur le
député Aly Jaerling, je puis re-
prendre ici certains des éléments
fournis dans ma réponse donnée à

cette dernière question (cf. ci-
dessus). 

La tuberculose est une maladie
transmissible causée par le bacille
de Koch. La maladie est très
répandue dans le monde entier à
l’exception des pays développés,
comme ceux de l’Europe, où elle
est beaucoup plus rare.

La tuberculose est une maladie à
déclaration obligatoire au Luxem-
bourg. Son incidence a largement
diminué depuis les années
d’après-guerre jusqu’aux années
90. Au Luxembourg ont été décla-
rés autour de 300 nouveaux cas
par an dans les années d’après-
guerre; ce chiffre a chuté à environ
une trentaine de nouveaux cas par
an vers les années 90, nombre qui
n’a plus varié depuis lors, et qui
peut être considéré comme très
faible.

Le tableau ci-après retrace l’évolu-
tion exacte:

2008-2009QUESTIONS AU GOUVERNEMENTQUESTIONS AU GOUVERNEMENT

QQ116600 www.chd.lu

Les frais d’aménagement des par-
kings attenant à des hôpitaux ne
font pas partie des frais de
construction de l’hôpital pris en
charge par l’État, conformément à
la loi de financement. Il n’en va pas
autrement pour le financement du
nouvel Hôpital St Louis à Ettel-
bruck, dont le coût est déterminé à
la loi du 19 décembre 2003. 

Le coût du parking n’est pas non
plus opposable à l’assurance ma-
ladie, dans le cadre des relations
de l’hôpital avec la Caisse Natio-
nale de Santé. 

La question de l’aménagement
d’un parking répondant aux be-
soins des usagers devrait dès lors
trouver une réponse au niveau
local.

Question 3269 (2.4.2009) de
Mme Vera Spautz (LSAP)
concernant les médicaments
prescrits dans le cadre du
traitement du déficit de
l’attention ou de l’hyper-
activité:
En janvier 2005, Monsieur le
Ministre avait répondu à ma
question parlementaire relative aux
médicaments «Ritalin» et
«Concerta», prescrits dans le
cadre du traitement du déficit de
l’attention ou de l’hyperactivité (cf.
compte rendu N°5/2004-2005 -
question parlementaire N°0210),
qu’en «ce qui concerne le médica-
ment Concerta, le titulaire a intro-
duit une demande d’inscription au-
près de l’Union des Caisses de
Maladie. Cette demande est en
voie d’instruction. Les instances
compétentes pour l’intégration des
médicaments sur la liste positive
sont appelées à apprécier si l’effet
thérapeutique de Concerta, dont
fait état le titulaire dans sa de-
mande, justifie le surcoût impor-
tant, variant de +24,61 à +147,3%
selon le dosage prescrit par
rapport au Ritalin 10 mg.»

- D’une manière générale, j’aime-
rais savoir si Monsieur le Ministre
peut m’informer sur l’évolution de
la consommation en Ritalin ces
dernières années et le coût afférent
pris en charge par les caisses de
maladie.

- Quelles ont été les conclusions
des instances chargées de l’ap-
préciation de l’effet thérapeutique
du médicament Concerta?

- Estimant qu’il faudrait permettre
un certain choix dans le traitement
du déficit de l’attention selon les
cas et sachant que ces deux médi-
caments varient en ce qui
concerne leurs effets (avec et sans
retard), j’aimerais savoir si le médi-
cament Concerta se trouve entre-
temps sur la liste positive des mé-
dicaments? 

- Existe-t-il d’autres médicaments
de ce genre, remboursables par
les caisses de maladie?

Réponse (8.5.2009) de M. Mars
Di Bartolomeo, Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:

Commercialisée depuis mai 1999,
la spécialité Ritaline® 10 mg est
présentée sous forme de compri-
més à 10 mg de méthylphénidate à
libération immédiate. Cette spécia-
lité a obtenu son autorisation de
mise sur le marché (A.M.M.) avec
l’indication: «troubles déficitaires
de l’attention avec hyperactivité
(TDAH) chez l’enfant de plus de 6
ans, sans limite supérieure d’âge».
La spécialité Concerta® est com-
mercialisée depuis fin 2003 sous
trois formes de comprimés 18, 36
et 54 mg de méthylphénidate à li-
bération prolongée. Cette dernière
spécialité ne bénéficie pas d’un
remboursement par les caisses de
maladie. Par contre, la spécialité
Medikinet®, également à libération
prolongée, est prise en charge par
les organismes de sécurité sociale.
Il m’importe d’informer l’honorable
Parlementaire que s’il est vrai que
les traitements médicamenteux se
révèlent utiles dans la prise en
charge de ces troubles, force est
toutefois de souligner qu’ils ne
sauraient en aucun cas être suffi-
sants. En effet, ces traitements
s’intègrent dans un processus

thérapeutique associant des
approches éducatives, psycho-
thérapiques et familiales. 
La banque de données gérée par
les organismes de la sécurité
sociale à des fins administratives et
de remboursement des médica-
ments permet de suivre l’évolution
de la prescription du médicament
Ritaline®. Ainsi, à partir de l’an 2000,
le taux de prescription de ce médi-
cament chez les jeunes de 5 à 19
ans est de 0,76% et augmente régu-
lièrement pour atteindre 1,30% en
2003. Ce taux n’a pas varié
significativement pendant les an-
nées 2004 à 2006, et se chiffre en
2007 à 1,35%. Les jeunes âgés de
10 à 14 ans, indépendamment de
leur sexe, sont les plus gros utilisa-
teurs, mais l’évolution de leur niveau
d’utilisation semble stagner à partir
de 2004. Le ratio du traitement mé-
dicamenteux garçon/fille est d’envi-
ron 3,2 garçons pour une fille.
Les coûts relatifs aux rembour-
sements de ce médicament se
chiffrent à 105.561 euros en 2000
respectivement à 193.341 euros en
2007. Le taux de remboursement
de ce médicament est de 80% par
les caisses de maladie.
Quant à l’appréciation thérapeu-
tique du médicament Concerta, il
s’agit essentiellement d’une ques-
tion du choix de la forme galénique
du principe actif méthylphénidate.
À cet égard il convient de citer les
conclusions des auteurs de l’étude
française publiée en 2006 «Trai-
tements médicaux de l’enfant
hyperactif: à propos des deux nou-
velles formes de méthylphénidate
commercialisées en France»,
«...pour le choix de la forme galé-
nique de méthylphénidate, il paraît
adéquat, compte tenu des don-
nées actuelles, de commencer un
traitement par le méthylphénidate
à libération immédiate pour adap-
ter la posologie, apprécier l’effi-
cacité et la tolérance puis, secon-
dairement, si l’enfant est répondeur
au méthylphénidate, passer à un
méthylphénidate d’action prolon-
gée, pour des raisons de commo-
dités et d’observance tout en
sachant qu’il y a un ‘trou’ d’effica-
cité le matin».

Question 3272 (2.4.2009) de M.
Marc Spautz (CSV) concernant
les attestations patronales
réclamées par l’ADEM au de-
mandeur d’emploi lors de
l’introduction de la demande
de chômage:

Lors de l’introduction de la de-
mande de chômage, l’ADEM
réclame au demandeur d’emploi
une série d’informations et de do-
cuments nécessaires au traitement
de sa demande et partant au
versement des indemnités de chô-
mage. Parmi les pièces réclamées
figurent entre autres la production
d’une attestation patronale qui per-
met de renseigner l’ADEM sur la
relation de travail et notamment la
nature du contrat, la période
d’occupation, les motifs de résilia-
tion des différents contrats de
travail ainsi que les rémunérations
payées. 

Si le chômeur rencontre des diffi-
cultés à produire cette pièce, le
contrôleur de l’ADEM se charge en
principe de contacter l’employeur
afin de se voir remettre la pièce
requise. 

De l’aveu même de Monsieur le
Ministre du Travail et de l’Emploi, il
arrive, en cas de litige opposant le
salarié et l’employeur, notamment
lors d’un licenciement pour faute
grave, que l’employeur refuse de
remplir cette attestation patronale.
Le service chômage de l’ADEM est
en principe disposé à payer les in-
demnités de chômage même en
l’absence de cette pièce. Il n’en
demeure pas moins que dans de
nombreuses demandes d’octroi
d’indemnités de chômage com-
plet, l’attestation patronale reste
d’importance et le refus de fournir
cette même attestation lourde de
conséquences pour le salarié
concerné. 

Dans ce contexte, j’aurais aimé
savoir de Monsieur le Ministre du
Travail et de l’Emploi: 



1. Quelles sont les mesures dont
dispose l’ADEM pour forcer les em-
ployeurs à produire ladite attesta-
tion? 

2. Y a-t-il des sanctions prévues
en cas de refus de la part des pa-
trons de fournir une attestation
patronale? 

3. Le Gouvernement juge-t-il l’ac-
tuelle situation satisfaisante ou bien
estime-t-il nécessaire d’intervenir? 

4. En tout état de cause, quelle est
l’attitude que le Gouvernement
préconise par rapport au refus de
certains partons de se plier aux
exigences de l’ADEM et de fournir
l’attestation en question?

Réponse (8.5.2009) de M. Fran-
çois Biltgen, Ministre du Travail
et de l’Emploi:
Étant donné, et je me dois de le
souligner encore une fois, que le
Ministre du Travail et de l’Emploi
n’a pas compétence pour interve-
nir dans le fonctionnement de
l’ADEM, la réponse suivante reflète
la position de l’ADEM telle qu’elle
me fut notifiée par Madame le
Directeur.

Les services de l’Administration de
l’Emploi estiment que les alléga-
tions d’après lesquelles de nom-
breux chômeurs seraient pénalisés
par le refus de leur ancien em-
ployeur de remplir l’attestation pa-
tronale ne s’avèrent pas exactes. 

En 2008, le service contrôle de
l’Administration de l’Emploi a été
saisi dans 266 cas sur un total
d’environ 10.000 demandes de
chômage et dans 149 cas sur un
total d’environ 14.000 demandes
de formulaire E301 pour aider à
produire le formulaire en question.
Ainsi seulement 1,7% des deman-
deurs de chômage et du formulaire
E301 ont rencontré une difficulté à
produire l’attestation patronale en
question. 

Le service des prestations de chô-
mage s’oppose à l’introduction
d’un système de paiement par
avances. Lors de la remise des
pièces relatives à la demande
d’octroi des indemnités de chô-
mage, il faut faire une analyse des
conditions d’octroi du demandeur
de chômage qui prend autant de
temps que l’instruction elle-même,
de sorte qu’un paiement par
avance entraînerait un surplus de
travail.

Actuellement, le service chômage
connaît une situation similaire en
ce qui concerne l’octroi rétroactif
des pensions d’invalidité aux chô-
meurs indemnisés. Dans ce cas,
en application de l’article L.521-3.
(5) du Code du Travail, l’Adminis-
tration de l’Emploi demande le
remboursement des indemnités de
chômage indûment touchées. Ceci
s’avère très difficile pour les per-
sonnes concernées. Les services
ont constaté qu’une telle situation
met l’intéressé souvent dans une
situation précaire lorsqu’il lui est
notifié la décision de restitution.
Pour d’autres cas, les services ren-
contrent de sérieuses difficultés
quant au remboursement des allo-
cations non dues.

En 1994, l’introduction du nouveau
système informatique de la gestion
des dossiers des demandeurs
d’emploi avait entraîné un retard
considérable du traitement des
dossiers. Pour pallier à cette situa-
tion, un système d’avances avait
été introduit temporairement. Les
délais d’attente à l’époque étaient
cependant de quatre à cinq mois.

Au cas où le chômeur ne réussit
pas à produire l’attestation patro-
nale dans le délai raisonnable de
trois semaines sous condition
d’avoir remis toutes les autres
pièces demandées conformément
à l’article L.521-10 par. (1) et (2) du
Code du Travail et de remplir les
conditions d’octroi des indemnités
de chômage complet, le service
chômage est néanmoins disposé à
inviter le chômeur à déposer son
dossier même en absence de l’at-
testation patronale et de procéder
à la liquidation des indemnités de
chômage. 

D’ailleurs, dans les mois à venir, le
service chargé du paiement des
indemnités de chômage sera
confronté à l’augmentation des
dossiers résultant de l’augmenta-
tion du nombre de demandeurs

d’emploi suite à la crise. Le service
en question doit déjà tout faire pour
éviter des délais suite à une
énorme charge de travail, compen-
sée en partie par l’engagement de
personnel supplémentaire. Les
derniers quatre mois montrent une
augmentation d’environ 40% de
demandes de chômage par rap-
port aux mois de l’année précé-
dente. Il n’est donc pas pensable
de charger ce service de nouvelles
procédures pour l’instant. L’ADEM
sera pleinement chargée de travail
pour faire face à l’accroissement
des demandes d’indemnisation.

L’Administration de l’Emploi ne dis-
pose pas d’autre moyen légal que
de passer par son service contrôle
pour forcer les employeurs à pro-
duire l’attestation en question. Or,
en 2008, ce moyen s’est montré in-
suffisant dans seulement six cas.
Le Code du Travail ne prévoit pas
des sanctions à prendre contre
l’employeur en question. 

Question 3274 (2.4.2009) de
Mme Viviane Loschetter et
M. Félix Braz (DÉI GRÉNG)
concernant le «Guide des
Normes» sur l’accessibilité
de l’espace aux personnes
handicapées:
Le Conseil de Gouvernement avait
décidé en 1997, suite à la publica-
tion du Plan d’action en faveur des
personnes handicapées, de régle-
menter l’accessibilité de l’espace
physique par voie législative. Sur
initiative du Ministère de la Famille,
un groupe de travail composé de
plusieurs organisations et institu-
tions luxembourgeoises de/pour
personnes handicapées fut chargé
d’élaborer le Guide des Normes
sur l’accessibilité de l’espace aux
personnes handicapées. 

La notion de l’accessibilité ne se li-
mite cependant pas uniquement à
l’environnement bâti, mais com-
porte également l’espace social,
c’est-à-dire la possibilité donnée
aux personnes handicapées de
participer pleinement à la vie so-
ciale et d’avoir accès à toutes les
ressources de la société. Dans ce
cadre, le secteur de l’information et
de la communication, avec le dé-
veloppement de l’Internet, jouent
un rôle important pour favoriser la
participation et l’inclusion. Le
Guide des Normes, publié en l’an
2000, ne traite cependant l’équipe-
ment d’information et de communi-
cation que de façon marginale. 

Dans ce cadre nous aimerions
poser les questions suivantes:

- Compte tenu de l’évolution des
portails publics sur Internet et du
fait que ce guide a dorénavant
presqu’une dizaine d’années, une
actualisation des différentes me-
sures de ce guide ne s’impose-
t-elle pas?

- Ne devrait-on pas charger le
groupe de travail décrit ci-dessus
de revoir le guide en vue de dispo-
ser à court terme de normes adap-
tées aux dernières évolutions?
- Madame la Ministre ne compte-t-
elle pas rendre les dispositions de
ce guide obligatoires par arrêté ou
règlement ministériel avec l’objectif
de guider les autorités nationales
et communales dans la réalisation
de leurs projets et de leur mettre à
disposition des normes univer-
selles?
Réponse (5.5.2009) de Mme
Marie-Josée Jacobs, Ministre
de la Famille et de l’Intégration:
Dans le cadre de la mise en œuvre
du Plan directeur de la gouver-
nance électronique datant de
2005, le Gouvernement luxembour-
geois a décidé de réaliser progres-
sivement une refonte complète de
tous les sites web qui dépendent
directement ou indirectement du
Gouvernement. Dans ce contexte,
le Comité de Coordination de la
Modernisation de l’État a adopté
en 2007 un Référentiel de norma-
lisation pour les sites web du Gou-
vernement luxembourgeois
(ReNo9). Tous les projets web pu-
blics s’inscrivent ainsi dans une
démarche qualitative centrée sur
les besoins des utilisateurs et ré-
pondent à deux principes fonda-

mentaux: l’ergonomie et l’acces-
sibilité. L’objectif du principe d’ac-
cessibilité est en particulier celui
de faire en sorte que les contenus
des sites soient consultables par
tous les utilisateurs quels que
soient leur outils de consultation.
Le concept du design for all, qui
désormais est bien connu dans le
domaine de l’environnement bâti,
est de ce fait repris et appliqué aux
sites web publics. Le ReNo s’est
basé notamment sur les WCAG
(Web Content Accessibility Guide-
lines) et les critères de la Web
Accessibility Initiative (WAI) du
W3C (World Wide Web Con-
sortium), références mondiales en
la matière.
Ce qui a pu se faire au niveau
d’une entité fortement centralisée,
telle l’État luxembourgeois, ne peut
que très difficilement être imposé à
un niveau global, et en particulier
dans le domaine privé. En effet, les
critères d’accessibilité proposés
par les WCAG respectivement par
la WAI ne sont pas suffisamment
précis pour permettre une mise en
œuvre uniforme et généralisée par
tous les acteurs. En plus, le res-
pect de ces critères est largement
tributaire des configurations tech-
niques des systèmes informatiques
qui hébergent les sites web, ce qui
rend encore plus difficile une stan-
dardisation en la matière qui ga-
rantisse un niveau élevé en acces-
sibilité. Il en résulte que, à l’heure
actuelle, il n’est pratiquement pas
possible de définir des normes
précises d’accessibilité dans les
domaines des technologies de
communication, telles qu’elles 
ont été répertoriées dans le Guide
des normes pour l’environnement
bâti.

Question 3276 (2.4.2009) de M.
Carlo Wagner (DP) les dégâts
de gibier:
Il me revient que les dégâts de gi-
bier, et plus particulièrement ceux
causés par les sangliers, ont atteint
un niveau alarmant ces derniers
mois. Au vu des prix actuellement
assez bas pour le marcassin, l’inté-
rêt d’abattre des sangliers reste as-
sez limité. Ainsi, le problème de la
surpopulation des sangliers s’ag-
grave davantage.

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre de l’Agriculture, de la
Viticulture et du Développement
rural:

- Monsieur le Ministre dispose-t-il
d’un relevé des dégâts de gibier
de ces derniers mois? Est-il exact
que les dégâts causés par les san-
gliers ont augmenté de façon pré-
occupante?

- Par quelles initiatives Monsieur le
Ministre entend-il remédier à cette
situation?

Réponse (21.4.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre de l’Envi-
ronnement:
Le service de la chasse ne dispose
d’aucun relevé actuel ou complet
des dégâts de gibier des derniers
mois. En effet, les constats ad hoc
sont transmis au Ministère de l’En-
vironnement par voie directe, sans
l’intermédiaire de l’Administration
des Eaux et Forêts, et encore uni-
quement à la fin de l’année cyné-
gétique, c’est-à-dire après le 31
août.

Toutefois, selon les informations
orales dont dispose le service, le
niveau des dégâts causés par le
sanglier semble atteindre un nou-
veau record pour certaines régions
du pays.

De l’autre côté, il est vrai que le prix
d’achat pour sangliers a atteint un
niveau ridiculement bas n’incitant
certainement pas les locataires de
chasse à la chasse au sanglier
pour des raisons pécuniaires.

J’ai toujours invité les chasseurs à
prendre leur responsabilité dans le
but d’établir une densité accep-
table de cheptel de sangliers en
vue de la lutte contre la propaga-
tion de la peste porcine et des dé-
gâts causés aux cultures agricoles.

Dans cet ordre d’idées les disposi-
tions suivantes ont été, respective-

ment vont être adoptées pour la
chasse au sanglier:

- chasse au sanglier ouverte pen-
dant toute l’année;

- possibilité d’organiser des bat-
tues dans les cultures de maïs à
partir du 1er août;

- à partir de la nouvelle année cy-
négétique, c’est-à-dire à partir du
1er août 2009, possibilité d’organi-
ser des chasses au sanglier en
poussée (sans chien) pendant
toute l’année.

Une intensification de la chasse
aux sangliers s’imposerait entre
autres pour minimiser le risque de
la réapparition de la peste porcine
parmi les populations de sangliers
sauvages et les porcs domes-
tiques.

Question 3277 (3.4.2009) de
MM. Félix Braz et Jean Huss
(DÉI GRÉNG) concernant les
travaux sur une nouvelle
nomenclature des soins
dentaires:

La discussion autour d’une nou-
velle nomenclature pour le rem-
boursement des prothèses den-
taires, couronnes, implants,
bridges etc. a été entamée en
2001, quand l’Union des Caisses
de Maladie avait décidé de char-
ger un expert international de
l’analyse des tarifs et des presta-
tions dans le domaine de la méde-
cine dentaire. 

Ces interventions sont onéreuses
et la part à charge du patient
considérable. Les patients qui ne
sont pas en mesure de s’offrir une
assurance maladie complémen-
taire ont de ce fait un accès très li-
mité à ces soins dentaires.

Dans sa réponse à une question
parlementaire du 2 décembre 2003
concernant cette étude (cf. compte
rendu N°7/2003-2004), le Ministre
avait répondu que la première par-
tie d’une ébauche de cette nou-
velle nomenclature avait été com-
muniquée à l’UMC et que cette
dernière avait invité l’expert à pour-
suivre ses travaux.

Dans ce contexte, nous voudrions
avoir une réponse aux questions
suivantes:

- Est-ce que les travaux sur une
nouvelle nomenclature des soins
dentaires ont été finalisés? 

- Dans l’affirmative, quelles en sont
les conclusions?

- Est-ce que les patients bénéficie-
ront à l’avenir de remboursements
plus importants en ce qui concerne
les prothèses dentaires, cou-
ronnes, implants, bridges etc.? 

- Dans la négative, où en sont les
travaux sur la nouvelle nomencla-
ture et quelles sont les raisons pour
ce retard?

Réponse (28.4.2009) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

Il est à signaler que l’ancien
conseil d’administration de l’UCM
avait donné son accord de prin-
cipe pour introduire la proposition
de nomenclature élaborée par un
expert français, le Dr Toury, devant
la Commission de Nomenclature
après une mise à jour des propo-
sitions initiales. 

L’expert chargé de l’étude sur une
nouvelle nomenclature dentaire,
ayant accepté de procéder à une
mise à jour de sa proposition ini-
tiale, le nouveau comité directeur
de la Caisse Nationale de Santé,
en place depuis le 18 mars 2009 à
la suite des élections sociales et de
l’introduction du statut unique, sera
appelé à décider de la suite dans
ce dossier dans sa réunion du 6
mai 2009. 

En attendant une simulation de la
proposition de nomenclature pour
évaluer l’impact financier tant au
niveau du coût pour l’assurance
santé que des revenus des méde-
cins dentistes, il est trop tôt pour
préciser les répercussions d’une
nouvelle nomenclature sur la parti-
cipation financière des assurés.

Question 3278 (3.4.2009) de M.
Laurent Mosar (CSV) con-
cernant l’impact de la nou-
velle loi sur les femmes
d’Afganistan:
Le président Hamid Karzai vient de
signer une loi, adoptée par le par-
lement afghan mais non encore
promulguée au Journal officiel, qui
risque de légaliser le viol conjugal
et d’empêcher des femmes de
quitter leur foyer sans l’autorisation
de leur mari. Cependant, la loi en
question viole non seulement la
Charte des Nations Unies, mais
également la Constitution afghane. 

Dans un communiqué, le Fonds de
développement de l’ONU pour la
femme (Unifem) se dit préoccupé
par l’impact de la nouvelle loi sur
les femmes d’Afghanistan. 

C’est la raison pour laquelle je
voudrais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre des
Affaires étrangères et de l’Immi-
gration:

- Quelle est la position du Gouver-
nement luxembourgeois vis-à-vis
de cette nouvelle loi? 

- Le Gouvernement n’entend-il pas
protester vigoureusement contre
cette discrimination des femmes
afghanes? 

Réponse (8.5.2009) de M. Jean
Asselborn, Ministre des Affaires
étrangères et de l’Immigration:

Le Gouvernement luxembourgeois
estime que la loi sur le statut per-
sonnel chiite en Afghanistan va à
l’encontre du principe de l’égalité
entre les hommes et les femmes tel
que prévu par la Constitution
afghane de 2004. Si la loi entrait en
vigueur, elle représenterait un recul
très grave des droits élémentaires
des femmes. 

Le Gouvernement luxembourgeois
souhaite porter à l’attention de
l’honorable Député que dès le 6
avril 2009, l’UE s’est prononcée pu-
bliquement contre cette loi via
l’adoption d’une déclaration
conjointe des Ministres des Affaires
étrangères de l’UE et des États-
Unis. 

L’UE continue à être en contact
étroit avec les autorités afghanes
afin de les encourager à assurer
que tous les citoyens afghans, les
femmes aussi bien que les
hommes, profitent entièrement de
leurs droits démocratiques, fonda-
mentaux et universels.

Le Gouvernement luxembourgeois
se félicite du fait que le président
afghan Hamid Karzaï ait ordonné
au Ministère de la Justice de ré-
examiner le texte.

Question 3280 (3.4.2009) de M.
Alexandre Krieps (DP) concer-
nant le nombre croissant de
patients souffrant de dé-
mence:
Le vieillissement de notre popula-
tion entraîne une augmentation des
cas de démence. Il s’avère que
l’offre en matière de structures spé-
cialisées pour la prise en charge de
personnes souffrant de ce type de
maladie ne peut que péniblement
couvrir les besoins. En outre, il
semble que les établissements
hospitaliers généraux ne soient pas
en mesure d’assurer une prise en
charge adéquate de patients souf-
frant de démence et hospitalisés
pour d’autres maisons médicales. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre: 

- Est-ce qu’il peut m’indiquer la
progression du nombre de cas de
prédémences et de démences de
toutes étiologies? 

- Est-ce qu’il est prévu d’augmen-
ter le nombre de structures pour
faire face à l’«épidémie» de ma-
lades déments?
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- Est-ce qu’il est prévu de donner
une formation spécifique à toutes
les personnes qui s’occupent de
ce type de patients dans les insti-
tutions spécialisées, mais égale-
ment dans les hôpitaux généraux?

- Est-ce qu’il serait utile d’engager
des éducateurs spécialisés afin de
rendre la prise en charge de ces
patients plus humaine?

Réponse (5.5.2009) de M. Mars
Di Bartolomeo, Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:

Comme l’honorable Parlementaire
le souligne lui-même, l’augmenta-
tion des cas de démence est la
suite logique de l’augmentation
constante de l’espérance de vie,
elle-même due aux progrès de la
médecine.

La démence n’étant pas une mala-
die à déclaration obligatoire, je ne
suis pas en mesure de fournir des
chiffres précis sur la prévalence de
ce type d’affection au Luxem-
bourg.

Il existe toutefois une étude épidé-
miologique d’Eurodem (Community
Concerted Action on the Epide-
miology and Prevention of De-
mentia) et une deuxième étude
menée par Ferri et al., les deux
basées sur des données livrées
par Eurostat en 2005.

Ces études, basées sur des
chiffres en provenance de la plu-
part des pays européens, rensei-
gnent sur 4.857 cas de démence
au Luxembourg dans la tranche
d’âge entre 30 et 94 ans, soit
1,07% de la population totale, se-
lon Eurodem, et 4.370 cas et
0,96% de la population selon Ferri.
Étant donné que la prévalence de
démence dans l’Europe des 25 à
l’époque aurait été selon Eurodem
et Ferri de respectivement 1,27%
et 1,14% de la population totale,
les chiffres luxembourgeois se si-
tueraient quelque peu en retrait de
la moyenne européenne.

Il faut cependant accueillir ces
chiffres avec une extrême pru-
dence. D’un côté, si en règle géné-
rale les chiffres se rapportent à la
tranche d’âge comprise entre 30 et
99 ans, ils se réfèrent pour certains
pays, dont le Luxembourg, à la
tranche d’âge entre 30 et 94 ans.
Pour d’autres pays encore seules
les tranches d’âge entre 30 et 89
ans, voire entre 30 et 74 ans, ont
été considérées. De toute manière
et dans tous les pays l’obtention de
chiffres fiables s’est avérée très dif-
ficile, compte tenu surtout du fait
que les personnes souffrant de dé-
mence sont loin d’être toutes pla-
cées en institution.

Les chiffres fournis par la Cellule
d’évaluation et d’orientation de l’as-
surance dépendance semblent
mieux aptes à cerner la prévalence
de la démence sur le plan national.
Actuellement l’assurance dépen-
dance prend en charge à domicile
ou en établissement d’aides ou de
soins près de 3.040 personnes at-
teintes de démence, celle-ci étant
souvent associée à une autre
affection. 62% des personnes ainsi
prises en charge vivent en insti-
tution.

S’agissant maintenant des struc-
tures aptes à prendre en charge
ces personnes, j’aimerais rendre
l’honorable Parlementaire attentif
au nouveau plan hospitalier, daté
au 13 mars 2009, et plus précisé-
ment à son article 17, traitant de la
planification des besoins en ser-
vices hospitaliers, dont le para-
graphe (4) est ainsi libellé: «(4) Les
hôpitaux assurent la prise en
charge des personnes âgées poly-
pathologiques ou fragiles qui sont
en situation de risque de perte
d’autonomie par un service spécia-
lisé de gériatrie aiguë ainsi que par
une équipe mobile de gériatrie. Ils
assurent de même une prise en
charge des personnes en fin de vie
par un service et une équipe
mobile en soins palliatifs. Ces ser-
vices fonctionnent en coordination
avec les structures extrahospi-
talières de prise en charge.»
L’annexe 3 du plan hospitalier pré-
voit à partir de 2009 la mise en
place de six services de gériatrie

dans les hôpitaux du pays, dont
trois dans la région hospitalière du
Centre, deux dans celle du Sud et
un dans celle du Nord.

Il y a lieu de mentionner aussi les
structures semi-stationnaires ou les
structures de long séjour.

On recense ainsi 32 centres psy-
chogériatriques, dont la mission
essentielle est d’accueillir des per-
sonnes démentes durant la jour-
née. Les centres psychogéria-
triques permettent de retarder l’hé-
bergement en établissement en
offrant à la personne démente une
possibilité d’alterner entre la prise
en charge à domicile et la prise en
charge dans une structure spécia-
lisée. Le personnel des centres de
jour psychogériatriques est multi-
disciplinaire (psychologue, ergo-
thérapeute, infirmier, éducateur,
assistant social). La mutidisciplina-
rité professionnelle permet de
garantir aux personnes démentes
des soins diversifiés et partant les
plus appropriés à leur maladie.
Ces soins sont pris en charge par
l’assurance dépendance. On
notera que le personnel des pres-
tataires de l’assurance dépen-
dance est toujours multidiscipli-
naire. Cette mutidisciplinarité per-
met de répondre à la complexité
de cette grave pathologie qu’est la
démence, en offrant aux per-
sonnes qui en sont atteintes des
aides et soins d’une grande qualité
technique mais aussi très humains.

Ainsi toutes les maisons de soins
sont organisées pour accueillir et
garantir une prise en charge multi-
disciplinaire et des soins spéci-
fiques aux personnes démentes.

L’une des maisons de soins
(Goldknapp à Erpeldange) a par
ailleurs été entièrement conçue
pour accueillir des personnes
démentes, tant au niveau du
concept architectural que du
concept des soins.

Une formation spécifique du per-
sonnel prenant en charge les per-
sonnes atteintes de démence ne
me paraît pas nécessaire, alors
que la formation tant des infirmiers
que des aides-soignants com-
prend d’ores et déjà un volet
«gérontologie» très important. Tel
est à plus forte raison le cas pour
la formation des infirmiers psy-
chiatriques.

Les éducateurs sont bien entendu
appelés à participer à la prise en
charge des personnes souffrant de
démence, mais dans une moindre
mesure que les infirmiers et les
aides-soignants, alors que cette
population est atteinte en règle gé-
nérale d’autres pathologies de
nature très diverses.

Question 3281 (6.4.2009) de M.
Roger Negri (LSAP) concernant
la surveillance prudentielle
des groupes bancaires
transfrontaliers:
Le consensus qui s’est dégagé sur
la proposition de directive dite
«Solvabilité II» prévoit que la sur-
veillance des compagnies d’assu-
rance disposant de filiales dans
différents États membres de
l’Union européenne soit assurée
par un collège de superviseurs re-
groupant les autorités de tutelle de
tous les pays dans lesquels l’assu-
reur en question est implanté. Le
modèle du «lead supervisor»
préconisé par la Commission euro-
péenne dans sa proposition de
texte initiale a donc été écarté au
cours de la procédure législative.

- Au vu de ce qui précède, j’aime-
rais connaître de Monsieur le
Ministre du Trésor et du Budget la
position du Gouvernement luxem-
bourgeois face au compromis qui
a pu être dégagé entre le Parle-
ment européen, le Conseil des
Ministres et la Commission euro-
péenne.

- Par ailleurs, j’aimerais savoir si le
Gouvernement estime qu’il s’agit là
d’un modèle à suivre pour la sur-
veillance prudentielle des groupes
bancaires transfrontaliers.

Réponse (17.4.2009) de M. Luc
Frieden, Ministre du Trésor et du
Budget:

Dans sa question parlementaire
l’honorable Député a souhaité
connaître la position du Gouverne-
ment luxembourgeois sur le com-
promis dégagé entre le Parlement
européen, le Conseil des Ministres
et la Commission européenne
concernant la directive dite «Solva-
bilité II» réformant la surveillance
des entreprises d’assurances et de
réassurances. Sa question vise
notamment le remplacement du
«lead supervisor» prévu dans la
proposition initiale de la Commis-
sion par un collège de supervi-
seurs pour ce qui concerne la sur-
veillance des entreprises d’assu-
rances disposant de filiales dans
différents États membres.

La proposition de directive Solva-
bilité II prévoit pour les entreprises
d’assurances faisant partie d’un
groupe d’assurance une sur-
veillance à deux niveaux: la sur-
veillance de base de chaque entre-
prise individuelle est exercée par la
seule autorité prudentielle de l’État
membre où cette entreprise a son
siège social. Cette surveillance in-
dividuelle est ensuite complétée
par une surveillance du groupe
dans son ensemble. C’est à ce
niveau que s’est opéré le change-
ment signalé par l’honorable
Député.

La surveillance des groupes
d’assurances existe dans l’Union
européenne depuis l’adoption de
la directive 98/78/CE sur la sur-
veillance complémentaire des en-
treprises d’assurances faisant par-
tie d’un groupe d’assurance. Bien
que non expressément prévue par
cette directive, l’institution de co-
mités de coordination regroupant
les autorités de contrôle des diffé-
rents États membres concernés
s’est rapidement imposée comme
mode de coopération le plus effi-
cace dans le cas de groupes
transfrontaliers. De manière géné-
rale un rôle particulier a été re-
connu au représentant, dans ces
comités, de l’autorité de contrôle
de l’État membre où est établi l’en-
treprise d’assurance ou le holding
situé à la tête du groupe, notam-
ment en matière de collecte et de
diffusion d’informations et d’organi-
sation de réunions de coordination
entre contrôleurs. Un protocole de
collaboration entre autorités de
contrôle a codifié ces pratiques
sans toutefois leur donner un
caractère contraignant.

La proposition de directive Solva-
bilité II a voulu renforcer le rôle du
coordinateur transformé en contrô-
leur de groupe («lead supervisor»)
investi de missions précises par la
directive elle-même. Aucun cadre
formel n’a pas contre été donné
aux anciens comités de coordi-
nation.

Au cours des discussions au Parle-
ment européen et au Conseil cette
lacune a été comblée, les anciens
comités de coordination étant
transformés en collèges de super-
viseurs. La nouvelle dénomination
souligne le caractère collégial de
ces comités où les décisions sont
prises dans la mesure du possible
par consensus et non par le seul
contrôleur de groupe. Le nouveau
texte précise les missions des
collèges, missions qui débordent
sur certains points sur celles
prévues par le protocole de colla-
boration actuel.

À l’instar du secteur de l’assu-
rance, la surveillance des établis-
sements de crédit sur une base
consolidée a une longue tradition
qui remonte à 1989. Les explica-
tions fournies ci-dessus pour le
secteur de l’assurance valent éga-
lement pour le secteur bancaire.
Des collèges de superviseurs ont
assuré depuis des années la coor-
dination de la surveillance de
grands groupes bancaires. Dans le
cadre de la réforme de la directive
dite CRD, qui définit le cadre légal
régissant le secteur bancaire, le
rôle des collèges est formalisé sui-
vant les orientations générales
régissant le secteur de l’assu-
rance.

La coordination des activités de
supervision au sein de collèges
sera encore renforcée dans les an-
nées à venir de manière à faire
face à l’intégration financière crois-
sante en Europe. C’est ainsi que le
plan d’action que la Commission
européenne présentera sous peu

sur base du rapport de Larosière
non seulement devrait institution-
naliser le rôle des collèges dans la
supervision financière, mais devrait
préconiser en outre la création
d’autorités européennes de super-
vision disposant d’un pouvoir ré-
glementaire juridiquement contrai-
gnant sans pour autant s’immiscer
dans la supervision individuelle.

Le Gouvernement luxembourgeois
salue ces développements régle-
mentaires qui entérinent un modèle
ayant fait ses preuves depuis des
décennies dans le secteur finan-
cier et qui sauvegardent au mieux
les intérêts des autorités de
contrôle des États où sont établies
les filiales.

Question 3283 (6.4.2009) de
Mme Nancy Arendt (CSV)
concernant l’évènement
«Earth Hour»:

Cette «pour la planète» est un évè-
nement mondial annuel, créé par le
WWF (World Wide Fund for Na-
ture), qui consiste à couper les lu-
mières et débrancher les appareils
électriques non essentiels pour
une durée d’une heure afin de pro-
mouvoir l’économie d’électricité et,
par conséquent, la réduction des
émissions de gaz à effet de serre
et la lutte contre le réchauffement
climatique. La première édition de
cette manifestation, visant autant
les particuliers que les industriels,
a eu lieu à Sydney le 31 mars 2007
de 19h30 à 20h30.

L’édition 2009 s’est déroulée le sa-
medi 28 mars 2009 de 20h30 à
21h30, aux heures locales des
4.000 villes des 88 pays partici-
pants. L’éclairage de plusieurs
monuments comme le pont de
Sydney ou les pyramides d’Égypte
a été interrompu. Pour la première
fois, les Nations unies y ont parti-
cipé, éteignant leur immeuble à
New York. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Environnement:

- Quelles sont les raisons pour les-
quelles le Luxembourg n’a pas
participé à cet évènement mon-
dial?

- Monsieur le Ministre, n’estime-t-il
pas que le Gouvernement devrait
au moins inciter la Ville de Luxem-
bourg à participer à cet évène-
ment?

Réponse (28.4.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre de l’Envi-
ronnement:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Députée,
Madame Nancy Arendt, j’ai l’hon-
neur de vous préciser que le Gou-
vernement a, tout au long des der-
nières années, concentré ses ef-
forts sur des travaux de fond d’in-
formation, de sensibilisation et de
conseil en matière d’économie
d’énergie, et n’a pas forcément
participé à toute action ponctuelle,
souvent davantage médiatisée
mais n’apportant pas toujours un
gain environnemental important.
J’adhère cependant à la sugges-
tion faite par l’honorable Députée,
Madame Nancy Arendt, pour en-
courager à l’avenir les collectivités
locales à participer à des évène-
ments tels que la «earth hour».

Je rappelle à toutes fins utiles que
nous avions lancé à l’occasion de
la Foire d’Automne 2007 une vaste
campagne de sensibilisation aux
mesures d’économies d’énergie in-
titulée «Think climate, act clever».
S’étendant jusqu’à la fin du premier
semestre 2008, cette campagne
visait à appuyer la disposition
croissante des citoyens à agir
contre le changement climatique,
en les informant et en leur fournis-
sant des conseils pratiques sur
des mesures d’économie d’énergie
souvent très faciles à mettre en
œuvre, tant pour ce qui est du
chauffage et de l’aération, de
l’éclairage, du choix et de l’utilisa-
tion appropriés des appareils
électriques, que de l’assainisse-
ment énergétique des bâtiments et
des constructions nouvelles. Une
brochure mise à disposition des
intéressés, un numéro de rensei-

gnement gratuit ainsi que différents
autres vecteurs de communication
ont été utilisés pour illustrer les
nombreuses possibilités d’une utili-
sation plus efficace de l’énergie,
ainsi que les bénéfices y associés.

La campagne «PRIMe House»,
lancée en novembre 2008, avec
comme objet la promotion plus
spécifique du régime d’aides pour
les économies d’énergie et l’utilisa-
tion des énergies renouvelables
dans le domaine du logement,
ainsi que les campagnes «PRIMe
Cool», «PRIMe CAR-e» et «PRIMe
CAR-e plus» continuent de sensi-
biliser le citoyen aux économies
d’énergie dans les domaines du
bâtiment, des appareils électriques
et des transports.

La présence sur les principales
foires, l’élaboration d’un guide
d’achat online des produits les plus
écologiques (oekotopten.lu) four-
nissant des recommandations
d’achat notamment pour les
grands appareils ménagers en les
classant selon divers critères envi-
ronnementaux, dont bien entendu
la consommation d’électricité, ainsi
que la création de myenergy, la
nouvelle structure nationale d’infor-
mation, de conseil et de formation
dans le domaine de l’efficacité
énergétique et des énergies renou-
velables sont d’autres témoins des
efforts entrepris par le Gouver-
nement.

Question 3285 (6.4.2009) de M.
Eugène Berger (DP) concernant
l’utilisation de la voiture:

Les résultats d’une étude ré-
cemment publiée par le Centre
d’Études de Populations, de
Pauvreté et de Politiques Socio-
économiques (CEPS) montrent que
l’usage de la voiture seule a,
depuis 2002, progressé de 3
points de pourcentage pour les
frontaliers (de 86% à 89%). Ainsi,
pour les actifs résidents et fronta-
liers, l’utilisation exclusive de la
voiture a augmenté dans des
proportions similaires, atteignant,
en 2007, pour l’ensemble des
actifs, 81%. 

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre des Transports: 

- Monsieur le Ministre connaît-il les
résultats de l’étude susmen-
tionnée? Par quelles initiatives
Monsieur le Ministre entend-il faire
renverser cette tendance? 

- Devant la toile de fond des résul-
tats de l’étude du CEPS, j’aimerais
également savoir de la part de
Monsieur le Ministre pourquoi le
trajet de la ligne d’autobus reliant
le Luxembourg avec la Sarre a été
modifié de sorte que la quasi-tota-
lité des bus desservant cette ligne
doivent passer par le Kirchberg
alors que, selon des déclarations
récentes de Monsieur le Ministre
des Travaux publics, un couloir
d’autobus en direction du rond-
point «Irrgäertchen» est projeté sur
la N2 (Val de Hamm). 

Réponse (6.5.2009) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Le concept de mobilité «mobil
2020» contient toutes les initiatives
du Gouvernement pour augmenter
la part modale des transports pu-
blics afin d’atteindre d’ici 2020 une
part modale de 25% pour les trans-
ports publics.

Les projets y contenus comme par
exemple l’extension du réseau
ferré, la mise en place de couloirs
bus, le concept des gares périphé-
riques et du tram léger, ont égale-
ment été repris comme mesures
prioritaires dans le plan sectoriel
transports. Celui-ci prévoit égale-
ment des mesures dites «douces»
afin de soutenir l’augmentation de
la part modale des transports en
commun. Il va de soi que les effets
qu’auront ces projets et mesures
sur la part modale des transports
publics ne sont pas mesurables à
court terme. Cependant des comp-
tages effectués par les CFL ont dé-
montré une augmentation des
voyageurs utilisant le train au ni-
veau national de 25% et au niveau
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rances, permet à chaque instant de
contrôler de manière transparente et
efficace la part de l’épargne accu-
mulée investie en actions.

La seconde formule, appelée
«flux», favorisée par les établisse-
ments bancaires, se réfère aux
seuls flux de versements annuels.
Elle fixe un pourcentage maximal à
concurrence duquel les ver-
sements annuels peuvent alimen-
ter la partie investie en actions.
Ces seuils diminuent de 60% pour
les personnes de moins de 45 ans
à 20% pour celles ayant atteint ou
dépassé 55 ans. Cette approche
présente des avantages de flexibi-
lité et en matière de gestion des
coûts. En revanche, elle ne permet
pas de donner une image transpa-
rente sur la partie de l’épargne ac-
cumulée investie en actions à un
moment donné.

Une disposition additionnelle ex-
clut la possibilité de réaménager
vers le haut la partie investie en
actions découlant des versements
effectués antérieurement. En re-
vanche, le souscripteur peut à tout
moment remplacer des parts d’un
support par des parts d’un autre
support dont le pourcentage de
l’actif investi en actions est
moindre. 

La question parlementaire de l’ho-
norable Monsieur Gibéryen
concerne la formule «stocks»: il re-
marque que le changement im-
posé de la composition des inves-
tissements lors des échéances an-
niversaires de 45, 50 et 55 ans en-
traîne actuellement - en période de
forte récession économique - d’im-
portantes moins-values pour les
personnes concernées et de-
mande la suspension avec effet im-
médiat des conditions de composi-
tion des investissements en fonc-
tion de l’âge.

Je suis pleinement conscient de
tous les effets négatifs de la pré-
sente crise sur l’épargne des per-
sonnes et plus particulièrement sur
l’épargne non classique. Ne
connaissant pas l’évolution future
du marché boursier et plus particu-
lièrement des investissements opé-
rés par les secteurs des banques
et des assurances, la suspension
des effets du règlement que vous
demandez n’est toutefois pas
nécessairement en faveur des
souscripteurs d’un contrat pré-
voyance-vieillesse. Quel sera l’im-
pact d’une telle suspension si les
actions concernées ne rega-
gneront pas en valeur? La suspen-
sion des changements de compo-
sition pendant un certain temps
pourrait également entraîner des
effets indésirables sur les contrats
venus à terme. Au moment de la
liquidation du contrat, l’investisseur
se retrouverait avec une quote-part
d’investissement en actions encore
plus élevée qu’actuellement pré-
vue, mais pas nécessairement
d’une valeur supérieure à celle
d’aujourd’hui. 

Une éventuelle modification du rè-
glement grand-ducal concerné de-
vrait se faire après une analyse ap-
profondie et en concertation avec
les représentants des prestataires
de contrats prévoyance-vieillesse.
Tout agissement dans l’urgence et
dans l’immédiat risquerait d’ajouter
à la confusion actuelle et n’est pas
de mise.

des lignes transfrontalières de 66%
ces quatre dernières années.

La priorité du Gouvernement ac-
cordée aux transports en commun
est documentée par les crédits
prévus dans le budget de l’État et
par la programmation pluriannuelle
afin de pouvoir réaliser tous ces
projets d’infrastructures.

En ce qui concerne la ligne d’auto-
bus reliant le Luxembourg avec la
Sarre, je pars de l’hypothèse que
Monsieur le Député fait allusion à la
ligne CFL Evasion qui relie Luxem-
bourg à Sarrebruck. Cette ligne a
été prolongée jusqu’au Kirchberg
sur demande du pays de la Sarre
au vu du nombre important d’habi-
tants allemands travaillant au
Kirchberg et voulant à ces fins ac-
céder directement au Kirchberg.

En ce qui concerne le couloir en di-
rection du rond-point «Irrgäert-
chen», je tiens à préciser qu’il est
nécessaire de mettre en place ce
couloir afin de pouvoir donner prio-
rité à toutes les lignes transfron-
talières et nationales qui utilisent ce
couloir.

Question 3300 (21.4.2009) de
Mme Claudia Dall’Agnol
(LSAP) concernant le projet
«Manuscrits de Tombouc-
tou»:
Dans le cadre de la visite officielle
du Premier Ministre de la Répu-
blique du Mali au Luxembourg, le 6
avril 2009, un protocole d’accord
concernant le projet «Manuscrits
de Tombouctou» a été signé. L’ob-
jectif tout à fait louable est de pro-
mouvoir un large accès à cet héri-
tage culturel et littéraire. Le Luxem-
bourg s’est engagé à investir la
somme de quatre millions d’euros
dans ce projet jusqu’à l’an 2014.

Dans ce contexte, je voudrais po-
ser les questions suivantes à Mon-
sieur le Ministre de la Coopération
et des Affaires humanitaires:

- De quels types de documents
s’agit-il exactement et quel est leur
contenu?

- Combien de volumes comprend
la liste des documents à restaurer?

- Quelle est la valeur de ces docu-
ments?

- S’agit-il d’un premier projet de
cette sorte?

- L’article publié dans le Tageblatt
N°82, du 7 avril 2009, mentionne
un versement de l’État luxembour-
geois de la somme de 675.000
euros pour financer les salaires
des archivistes au Mali. S’agit-il
d’une information correcte?

Réponse (28.4.2009) de M.
Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action huma-
nitaire:

- Il s’agit des manuscrits de Tom-
bouctou qui sont des ouvrages
rédigés entre le 15e et le 19e siècle
par les érudits de Tombouctou
dans les domaines du droit, des
études coraniques, des traditions
du Prophète, de la théologie, de la
langue arabe, de la médecine, des
sciences médiévales, de la mathé-
matique, de la logique, de la philo-
sophie, des aspects de la vie
socioéconomique de la région, de
l’arbitrage, de la poésie, de la
musique et du savoir profane,
historique et scientifique.

- La liste des documents à res-
taurer sera établie par un comité
mixte d’orientation, constitué des
acteurs de l’ensemble des do-
maines concernés par le projet, et
elle va comprendre quelque
10.000 manuscrits. 

- La valeur de ces documents est
inestimable. Nous sommes ici
clairement dans le domaine du pa-
trimoine de l’humanité.

- Non, notamment de 2003 à 2007
la coopération norvégienne a déjà
financé un projet visant la conser-
vation physique et la numérisation
de manuscrits, et le Gouvernement
luxembourgeois a appuyé entre
2004 et 2006 un projet de conser-
vation des manuscrits de Tom-
bouctou en partenariat avec
l’Unesco (budget de 391.691 eu-
ros). Ce projet avait pour objet la

conservation matérielle, la numéri-
sation et l’accès aux manuscrits
ainsi que le renforcement de la re-
cherche sur les manuscrits afri-
cains en langues arabes.

- Il pourrait s’agir ici d’un malen-
tendu. Lors de la conférence de
presse du 6 avril 2009, un
deuxième projet, à côté de celui
des manuscrits, a été mentionné. Il
concerne la lutte contre le trafic
des stupéfiants au Mali. La contri-
bution luxembourgeoise à ce pro-
jet s’élève à 678.170 euros et ceci
pourrait correspondre à la somme
mentionnée dans l’article en ques-
tion.  

J’ajoute que, comme l’a dit le Pre-
mier Ministre Jean-Claude Juncker,
lors de cette même conférence de
presse, «il s’agit aussi de montrer
aux Luxembourgeois que l’Afrique
n’est pas l’Afrique misérable qu’ils
croient, mais que l’Afrique a ap-
porté au monde beaucoup de
choses dont nous sommes aujour-
d’hui encore les tributaires».

Question urgente 3314
(24.4.2009) de M. François
Bausch (DÉI GRÉNG) concernant
Villeroy & Boch:

Après avoir pris des mesures pour
réduire sa production et mettre en
œuvre des programmes de réduc-
tion de coûts dans toutes les divi-
sions du groupe en 2008, la direc-
tion de Villeroy & Boch prévoit
d’arrêter définitivement sa produc-
tion au Luxembourg en 2010. Cette
décision, qui entrainera inévitable-
ment des centaines de licencie-
ments malgré le court sursis qui a
été négocié, survient alors que le
bilan de la société se montre solide
et sa trésorerie saine. L’arrêt de la
production luxembourgeoise serait
donc essentiellement motivé par
une stratégie à peine dissimulée
de nature commerciale ainsi qu’im-
mobilière.

Dans ce contexte, j’aimerais avoir
les précisions suivantes de la part
du Ministre de l’Économie:

- Alors que les licenciements en-
trainent des coûts supportés par la
collectivité, n’est-il pas aberrant
qu’une entreprise s’enrichisse
considérablement à travers une
opération immobilière au Luxem-
bourg? 

- Face à l’énorme plus-value que
cette société réalisera à travers la
vente d’une partie de son site,
Monsieur le Ministre ne trouve-t-il
pas qu’un certain pourcentage des
gains devrait servir à compléter les
traditionnelles mesures d’accom-
pagnement pour faciliter la recon-
version effective du personnel de
la société?  

- Le Gouvernent compte-t-il inter-
venir prochainement auprès des
dirigeants de la société afin d’exer-
cer une certaine pression pour que
ce plan social puisse se solder par
un geste qui vise à soutenir la réin-
tégration des employés de la
société sur le marché de l’emploi,
un geste d’autant plus appréciable
en cette période de crise?

Réponse (4.5.2009) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

La société Villeroy & Boch a décidé
d’arrêter toute production de céra-
mique au Luxembourg à l’horizon
2010. Cet arrêt définitif des activi-
tés de fabrication intervient après
deux plans sociaux négociés suc-
cessivement en 2003 et 2006. La
restructuration de Villeroy & Boch
touche le groupe entier et conduira
à une réduction des effectifs d’en-
viron 10% dans le monde. Au
Luxembourg, 230 salariés seront
prévisiblement concernés.

Comme l’ensemble de l’industrie
céramique européenne, Villeroy &
Boch est confrontée depuis plu-
sieurs années à une concurrence
accrue de la part de pays asia-
tiques. En effet, depuis l’abolition
des quotas d’importation de pro-
duits céramiques dans l’Union eu-
ropéenne, les importations euro-
péennes en provenance de Chine
ont fortement augmenté.

À l’heure actuelle, les partenaires
sociaux sont en train de négocier
un plan social, complété le cas
échéant par un plan de maintien
dans l’emploi.

Vu les circonstances écono-
miques, il sera certainement diffi-
cile de permettre au plus grand
nombre de salariés qui seront
licenciés de retrouver rapidement
un emploi. Dans la mesure où Ville-
roy & Boch a annoncé une ferme-
ture du site de production luxem-
bourgeois à l’horizon 2010, il y a
lieu de profiter des prochains mois
afin de qualifier au mieux les sala-
riés concernés dans le cadre des
mesures sociales négociées, no-
tamment par des formations adap-
tées.

Le Gouvernement, à travers le Mi-
nistre de l’Économie et du Com-
merce extérieur et le Ministre du
Travail et de l’Emploi, a confronté la
direction aux impacts sociaux de
cette fermeture et a insisté auprès
de la direction dès l’annonce de la
fermeture du site de production de
prendre des mesures afin d’atté-
nuer les effets sociaux.

Je lance un appel à Villeroy & Boch
Luxembourg pour qu’elle agisse
dans l’esprit de la responsabilité
sociale des entreprises afin de
contribuer largement aux efforts de
reconversion du personnel de la
société.

Finalement, je ne dispose pas de
précisions quant au bénéfice po-
tentiel que Villeroy & Boch va pou-
voir tirer d’une reconversion des
halls industriels et d’une partie des
terrains sis au Rollingergrund, cela
notamment compte tenu des coûts
d’assainissement que la société
devra prendre en charge dans le
cadre de la procédure d’autorisa-
tion d’arrêt des activités. Par
ailleurs, aucune législation ne per-
met à l’heure actuelle au Gouver-
nement d’imposer à la société la
prise en compte des coûts géné-
rés notamment par les licencie-
ments à charge de la collectivité tel
que préconisé par l’honorable
Député.

Question urgente 3323
(7.5.2009) de M. Gast Gibéryen
(ADR) concernant les contrats
de prévoyance-vieillesse:

Le règlement grand-ducal du 25
juillet 2002 portant exécution de
l’article 111bis de la loi concernant
l’impôt sur le revenu est consacré
aux contrats de prévoyance-
vieillesse.

Le règlement grand-ducal propose
deux formules d’investissement, in-
titulés «stocks» et «flux». Dans un
souci louable de protéger les sous-
cripteurs de tels contrats, les deux
formules limitent la part globale
des actions dans le total des actifs
sous-jacents.

Plus particulièrement dans la for-
mule stocks, cette part n’a pas de
limite jusqu’à 45 ans (âge accom-
pli au début de l’année d’imposi-
tion), pour descendre ensuite à
75% entre 45 et 49 ans; à 50%
entre 50 et 54 ans; puis à 25% de
l’épargne accumulée à partir de 55
ans.

L’application de ce mécanisme im-
pose la vente d’une partie des ac-
tifs investis dans des actions (ou
dans des organismes de place-
ment collectifs basés sur des ac-
tions) lors des échéances anniver-
saire de 45 ans, 50 ans et 55 ans.
La vente imposée d’actions, alors
que le monde traverse une période
de forte récession économique,
entraîne d’importantes moins-va-
lues pour les personnes concer-
nées.

Sans préjuger de l’évolution de la
crise et des cours en bourse, il est
possible d’espérer que les moins-
values seront réduites si les per-
sonnes concernées, et les orga-
nismes chargés de gérer leur patri-
moine, gardent la possibilité de
vendre les actions lorsque celles-ci
regagneront en valeur. 

Ceci m’amène à poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Mi-
nistre des Finances:

1. Monsieur le Ministre est-il
conscient des effets négatifs qui
découlent d’une application rigide
du règlement grand-ducal du 25
juillet 2002?

2. Monsieur le Ministre dispose-t-il
de moyens légaux pour suspendre
avec effet immédiat les effets dudit
règlement grand-ducal afin d’éviter
les moins-values pour les per-
sonnes concernées par les
échéances anniversaire en cette
année 2009?

3. Monsieur le Ministre est-il dis-
posé à modifier d’urgence le règle-
ment grand-ducal concerné afin
d’en éviter les effets pervers, par
exemple en renonçant à la formule
des stocks pour ne retenir que la
formule des flux?

4. Des instructions seront-elles
données aux établissements de
crédit et compagnies d’assurances
gérant de tels contrats de pré-
voyance-vieillesse afin qu’ils puis-
sent anticiper les modifications à
apporter au règlement grand-du-
cal?

Réponse (11.5.2009) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre des Finances:
La question parlementaire de Mon-
sieur le Député Gast Gibéryen se
rapporte à l’article 111bis de la loi
modifiée du 4 décembre 1967
concernant l’Impôt sur le Revenu
(L.I.R.). Cet article, qui a pour objet
la déduction, sous certaines condi-
tions et limites, des dépenses
faites dans un but de prévoyance-
vieillesse retient dans son alinéa 1er

qu’«un règlement grand-ducal dé-
termine les produits admis (…) et
précise les modalités et conditions
minimales d’investissement à res-
pecter au niveau de la politique
d’investissement des produits vi-
sés». Les produits visés par le rè-
glement grand-ducal du 25 juillet
2002 pris en exécution de l’article
111bis L.I.R. peuvent être offerts
soit par un établissement de crédit,
soit par une entreprise d’assu-
rances. 

Les prestataires des contrats de
prévoyance-vieillesse doivent offrir
au souscripteur, en option, au
moins un produit non spéculatif, à
savoir

- pour les établissements de crédit
un support qui investit exclusive-
ment dans le marché monétaire en
euros, et

- pour les entreprises d’assu-
rances un capital constitutif résul-
tant de la capitalisation des verse-
ments de primes et de l’intérêt y re-
latif.

Le souscripteur peut toutefois éga-
lement opter pour des produits
plus spéculatifs et non garantis
(comme les OPCVM investissant
également en actions ou les
contrats d’assurance liés à des
fonds d’investissement). Ce sont
ces produits à caractère plus ou
moins spéculatif qui sont visés par
la question parlementaire de Mon-
sieur le Député Gast Gibéryen. Afin
de garantir un niveau minimal de
protection de l’épargne accumulée
par le souscripteur, l’article 3 du
règlement grand-ducal du 25 juillet
2002 prévoit, entre autres, de
limiter dans les produits de pré-
voyance-vieillesse la part investie
en actions. Selon le commentaire
de l’article 3 du règlement grand-
ducal du 25 juillet 2002, il est fait
une distinction entre deux formules
d’investissement, dont le choix
pour l’une ou l’autre des formules
est à effectuer lors la souscription
initiale du contrat et ne peut plus
être révoqué jusqu’à l’échéance de
ce contrat.

La première formule, intitulée
«stocks», dispose qu’à la fin de
chaque année la partie maximale de
l’épargne accumulée investie en ac-
tions ne puisse dépasser certains
seuils. Ces seuils varient de manière
décroissante en fonction de l’âge du
souscripteur. Si la fraction investie
en actions est illimitée pour les sous-
cripteurs de moins de 45 ans, elle ne
peut plus dépasser 25% pour les
personnes ayant atteint ou dépassé
55 ans. Lors du passage d’une
tranche d’âge à la suivante, le ges-
tionnaire devra réduire la partie in-
vestie en actions en fonction des
seuils maxima fixés. Cette ap-
proche, qui a été adoptée principa-
lement par le secteur des assu-
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